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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KEDUA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN YANG KE-14 

PADA 22 APRIL 2019 

 

HADIR: 
  

Bil. Nama Kawasan 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

YB Dato’ Zulkefly Mohamad bin Omar 

 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

YAB Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Haji Harun 

Sikamat 

3. YB Tuan Teo Kok Seong Bahau 

4. YB Tuan Dr. Mohamad Rafie bin Ab. Malek Ampangan 

5. YB Tuan Haji Mohamad Taufek bin Abd. Ghani Paroi 

6. YB Tuan Haji Ismail bin Haji Ahmad Labu 

7. YB Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 

8. YB Tuan Haji Bakri bin Sawir Klawang 

9. YB Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

10. YB Tuan Mohamad Nazaruddin bin Sabtu Pilah 

11. YB Puan Nicole Tan Lee Koon Bukit Kepayang 

12. YB Tuan Choo Ken Hwa Lukut 

13. YB Tuan Loke Siew Fook Chennah 

14. YB Tuan Ravi a/l Munusamy Sri Tanjung 

15. YB Tuan Haji Suhaimi bin Kassim Lenggeng 

16. YB Tuan Yek Diew Ching Chuah 

17. YB Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Seremban Jaya 

18. YB Tuan Yap Yew Weng Mambau 

19. YB Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

20. YB Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

21. YB Tuan Chew Seh Yong Lobak 

22. YB Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan Rantau 

23. YB Dato’ Seri Dr. Haji Awaludin bin Said Kota 

24. YB Dato’ Manickam a/l Letchuman Jeram Padang 

25. YB Dato’ Haji Ismail bin Lasim Juasseh 
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Bil. Nama Kawasan 

26. YB Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli Serting 

27. YB Dato’ Haji Abd. Samad bin Haji Ibrahim Seri Menanti 

28. YB Dato’ Haji Zaifulbahri bin Idris Chembong 

29. YB Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar Bagan Pinang 

30. YB Dato’ Abd. Razak bin Ab. Said Gemas 

31. YB Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali Sungai Lui 

32. YB Dato’ Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

33. YB Dato’ Mohd. Isam bin Haji Mohd. Isa Gemencheh 

34. YB Dato’ Haji Adnan bin Abu Hassan Senaling 

35. YB Tuan Haji Mustapha bin Nagoor Palong 

36. YB Tuan Noor Azmi bin Yusof Pertang 

37. YB Tuan Haji  Saiful Yazan bin Sulaiman Johol 

 

 

 

HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. YB SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Dr. Razali bin Ab Malik) 

 

2. YB PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd Azhar bin Mohd Yusoff) 

 

3. YB PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd. Khidir bin Majid) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Mohd. Amin bin Ludin) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Nurul Izzati binti Ab. Aziz) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.05 pagi] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Persidangan Pertama (Perasmian) Penggal Kedua, 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-14.  Susunan 

Mesyuarat.  Perkara Pertama, Membaca Doa.  Dipersilakan Yang 

Berhormat ADUN Lenggeng. 

 

[YB ADUN Lenggeng telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

muka surat 11 di dalam Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah 

Tetap Dewan Negeri] 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bissmillahirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum WBT dan salam sejahtera.  Alhamdulillah, segala puji-

pujian kepada Allah, selawat dan salam ke atas junjungan besar Nabi 

Muhammad SAW.  Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Aminuddin bin Haji 

Harun; Menteri Besar Negeri Sembilan Darul Khusus, Yang Berhormat 

Ahli-ahli Majlis Mesyuarat kerajaan Negeri, ahli-ahli Yang Berhormat, 

Ketua-ketua jabatan, Dato’-Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-

puan hadirin yang dihormati sekalian.  Alhamdulillah, saya mengambil 

kesempatan ini untuk mengucapkan selamat datang ke Persidangan 

Pertama (Perasmian) pengkal, Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri 

Sembilan Kali Yang Ke-14 yang dijadualkan mulai hari ini, 22 April 

hingga 25 April, disambung semula pada 29 hingga 30 April 2019, 

inshaa Allah. 

 

Hadirin hadirat sekalian, pada persidangan, pada perasmian kali ini 

juga, titah ucapan oleh Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-

Pertuan Besar Negeri Sembilan Darul Khusus boleh diikuti secara 

langsung melalui media sosial iaitu daripada akaun Facebook pejabat 

Setiausaha kerajaan Negeri Sembilan.  Titah Ucapan Diraja ini akan 

disiarkan secara langsung melalui radio NEGERIfm di frekuensi 92.6 

MHz bagi kawasan Seremban.  Ini adalah antara usaha-usaha 

berterusan dalam penambahbaikan pengurusan dan pentadbiran 
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Dewan Undangan Negeri Sembilan.  Sekali lagi, saya menyeru hadirin 

sekalian untuk sama-sama berdoa semoga perjalanan persidangan kita 

kali ini berlajan, berjalan lancar. 

 

Seperti mana lazimnya, saya sekali lagi mengingatkan Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian agar sentiasa mengambil peraturan, mematuhi 

Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan sepanjang 

persidangan ini.  Saya berharap persidangan kali ini akan berlangsung 

dalam keadaan harmoni serta menjaga etika dan nama baik Ahli-ahli 

Yang Berhormat sekali sebagai Ahli Dewan dalam Dewan yang mulia 

ini.  Sekian, wabillahitaufik walhidayah, assalamualaikum WBT dan 

salam sejahtera. 

 

 

3. PERINGATAN MESYUARAT 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, Mengesahkan Peringatan 

Mesyuarat.  Mengesahkan Peringatan Mesyuarat Kali Ketiga 

(Belanjawan) Penggal Pertama, Dewan Undangan Negeri, Negeri 

Sembilan Yang Ke-14 yang telah diadakan pada 17 hingga 19 Disember 

2018. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

Peringatan Mesyuarat Kali Ketiga (Belanjawan) Penggal Pertama, 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan yang Ke-14 yang telah 

diadakan pada 17 hingga 19 Disember 2018 telah pun diedarkan 

salinannya.  Oleh itu ada apa-apa teguran?  Sekiranya tiada, diharap 

seorang ahli mencadangkan dan seorang ahli menyokong supaya 

disahkan. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

mohon izin mencadangkan supaya Peringatan Mesyuarat tersebut 

disahkan. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat yang bersetuju 

Peringatan Mesyuarat ini disahkan, sila angkat tangan. [semua 35 ahli 

Yang Berhormat yang hadir bersetuju]  Yang berkecuali? Tak ada.  

Peringatan Mesyuarat ini disahkan. 
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[YB ADUN Rantau tidak berada di dalam Galeri Persidangan berikutan 

beliau hanya akan mengangkat sumpah selepas agenda Pengesahan 

Peringatan Mesyuarat] 

 

[Peringatan Mesyuarat Kali Ketiga (Belanjawan) Penggal Pertama, 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan yang Ke-14 yang telah 

diadakan pada 17 hingga 19 Disember 2018 disahkan tanpa pindaan 

dan YB Yang Dipertua Dewan menandatangani Peringatan Mesyuarat 

tersebut.] 

 

 

4. UPACARA MENGANGKAT SUMPAH JAWATAN DAN 

MENANDATANGANI SURAT SUMPAH AHLI DEWAN UNDANGAN 

NEGERI DI HADAPAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Upacara Mengangkat Sumpah 

Jawatan Dan Menandatangani Surat Sumpah Ahli Dewan Undangan 

Negeri Di Hadapan Yang Berhormat Yang Dipertua. 

 

Dipersilakan Yang Berhormat Ahli Dewan Undangan Negeri, Rantau 

mengangkat sumpah jawatan seperti yang ditetapkan di bawah Perkara 

58 (1) Undang-Undang Tubuh Kerajaan Negeri Sembilan dan Peraturan 

1(1) Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan 

Undangan Negeri, Negeri Sembilan. 

 

[YB ADUN Rantau masuk ke Galeri Persidangan untuk mengangkat 

sumpah dan menandatangani Surat Sumpah.  Seterusnya beliau 

mengambil tempat di dalam Galeri Persidangan]. 

 

 

5. TITAH UCAPAN DIRAJA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelima, Titah Duli Yang Maha Mulia Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan Darul Khusus. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terlebih dahulu, saya mengucapkan 

tahniah kepada Yang Berhormat ADUN Rantau kerana telah 

memenangi kerusi DUN Rantau dalam Pilihan Raya Kecil pada 13 

haribulan April yang lalu. 

 

Ahli-ahli Yang Berhormat, tuan-tuan, puan-puan sekalian, sebentar lagi 

Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan akan 

menyampaikan Titah baginda dalam Dewan yang mulia ini.  Dan 
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sekarang Dewan ditangguhkan sebentar untuk keberangkatan tiba Ke 

Bawah Duli Tuanku. 

 

[Bentara Dewan menanggung Cokmar mendahului YB Yang Dipertua 

meninggalkan Galeri Persidangan] 

 

[Setiausaha Dewan mengumumkan ketibaan YTM Undang Luak 

Rembau] 

 

[Setiausaha Dewan mengumumkan ketibaan YTM Undang Luak Johol] 

 

[Setiausaha Dewan mengumumkan ketibaan YTM Undang Luak Jelebu] 

 

[Setiausaha Dewan mengumumkan ketibaan YTM Undang Luak Sungei 

Ujong] 

 

[Setiausaha Dewan mengumumkan keberangkatan masuk DYMM Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan dan DYMM Tunku Ampuan Besar 

Negeri Sembilan diiringi oleh YB Yang Dipertua Dewan] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahhirramanirrahim.  Mengadap Ke 

bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  

Ampun Tuanku, Patik memohon perkenan Ke Bawah Duli Tuanku 

untuk melafazkan Titah kepada sidang hadirin di dalam Dewan yang 

mulia ini.  Mohon perkenan Tuanku. 

 

 

[YAB ADUN Sikamat menyembahkan Teks Titah Ucapan DiRaja kepada 

DYMM Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan] 

 

[Titah ucapan DYMM Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan seperti di 

Lampiran A] 

 

[YAB ADUN Sikamat mengambil semula Teks Titah Ucapan] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Menjunjung kasih Tuanku.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian, Dewan ditangguhkan.  Dewan akan disambung 

semula pada hari Selasa, 23 April 2019 bersamaan 17 Syaaban 1440 

Hijrah mulai jam 10.00 pagi. 

 

Keberangkatan, Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan.  Duli Yang Maha Mulia Tunku Ampuan Besar Negeri 

Sembilan. 
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Diikuti Yang Teramat Mulia Dato’ Undang Yang Empat. 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 10.58 pagi] 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KEDUA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN YANG KE-14 

PADA 23 APRIL 2019 

 

HADIR: 
  

Bil. Nama Kawasan 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

YB Dato’ Zulkefly Mohamad bin Omar 

 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

YAB Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Haji Harun 

Sikamat 

3. YB Tuan Teo Kok Seong Bahau 

4. YB Tuan Dr. Mohamad Rafie bin Ab. Malek Ampangan 

5. YB Tuan Haji Mohamad Taufek bin Abd. Ghani Paroi 

6. YB Tuan Haji Ismail bin Haji Ahmad Labu 

7. YB Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 

8. YB Tuan Haji Bakri bin Sawir Klawang 

9. YB Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

10. YB Tuan Mohamad Nazaruddin bin Sabtu Pilah 

11. YB Puan Nicole Tan Lee Koon Bukit Kepayang 

12. YB Tuan Choo Ken Hwa Lukut 

13. YB Tuan Loke Siew Fook Chennah 

14. YB Tuan Ravi a/l Munusamy Sri Tanjung 

15. YB Tuan Haji Suhaimi bin Kassim Lenggeng 

16. YB Tuan Yek Diew Ching Chuah 

17. YB Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Seremban Jaya 

18. YB Tuan Yap Yew Weng Mambau 

19. YB Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

20. YB Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

21. YB Tuan Chew Seh Yong Lobak 

22. YB Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan Rantau 

23. YB Dato’ Seri Dr. Haji Awaludin bin Said Kota 

24. YB Dato’ Manickam a/l Letchuman Jeram Padang 

25. YB Dato’ Haji Ismail bin Lasim Juasseh 
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Bil. Nama Kawasan 

26. YB Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli Serting 

27. YB Dato’ Haji Abd. Samad bin Haji Ibrahim Seri Menanti 

28. YB Dato’ Haji Zaifulbahri bin Idris Chembong 

29. YB Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar Bagan Pinang 

30. YB Dato’ Abd. Razak bin Ab. Said Gemas 

31. YB Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali Sungai Lui 

32. YB Dato’ Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

33. YB Dato’ Mohd. Isam bin Haji Mohd. Isa Gemencheh 

34. YB Dato’ Haji Adnan bin Abu Hassan Senaling 

35. YB Tuan Haji Mustapha bin Nagoor Palong 

36. YB Tuan Noor Azmi bin Yusof Pertang 

37. YB Tuan Haji  Saiful Yazan bin Sulaiman Johol 

 

 

 

HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. YB SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Dr. Razali bin Ab Malik) 

 

2. YB PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd Azhar bin Mohd Yusoff) 

 

3. YB PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd. Khidir bin Majid) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Mohd. Amin bin Ludin) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Ahmad Kham bin Abu Kassim) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.04 pagi] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Susunan Mesyuarat, Perkara pertama, Membaca 

Doa.  Dipersilakan Yang Berhormat ADUN Lenggeng. 

 

[YB ADUN Lenggeng tiada di dalam Galeri Persidangan.  YB ADUN Paroi 

menggantikan tempat beliau] 

 

[YB ADUN Paroi telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, muka 

surat 11 di dalam Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap 

Dewan Negeri] 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Assalamualaikum WBT.  Yang Amat 

Berhormat Tuan Haji, Dato’ Seri Tuan Haji Aminuddin Harun; Menteri 

Besar Negeri Sembilan, Yang Berhormat Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat 

Kerajaan Negeri, ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-ketua jabatan, Dato’-

Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan yang saya dihormati 

sekalian. 

 

Sepertimana biasa, saya ingin mengingatkan ahli-ahli Yang Berhormat 

supaya sentiasa mematuhi Peraturan-Peraturan Dan Perintah-Perintah 

Tetap Dewan sepanjang persidangan ini. 

 

Hadirin dan hadirat sekalian, pada kali ini, sesi perbahasan usul, usul 

Titah Diraja boleh diikuti secara langsung melalui media sosial iaitu 

daripada akaun Facebook dan Kerajaan Negeri.  Dan hari ini, kita 

mengharapkan supaya semua ahli-ahli Yang Berhormat dapat 

mematuhi masa yang kita tetapkan.  Sekian, terima kasih. 

 

 

 

 

 



 

11/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 11 - 

USUL KHAS  

 

YB ADUN Paroi: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangkit 

untuk mencadangkan satu usul supaya Dewan yang mulia ini, 

mengutuk sekeras-kerasnya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ini usul tergempar ya? 

 

 

YB ADUN Paroi: Ya.  Dato’ Yang Dipertua, hari ini dunia dihebohkan 

atau digemparkan dengan 2 peristiwa besar yang berlaku.  Yang 

terbaru adalah peristiwa pengeboman yang berlaku di Sri Lanka, yang 

dikhabarkan telah mengorbankan lebih 200 orang.  Dan pada bulan 

Mac yang lalu, berlaku peristiwa yang sama, pembunuhan beramai-

ramai yang berlaku di Chrischurch, New Zealand yang turut 

mengorbankan seorang rakyat Malaysia; allahyarham Mohd. Haziq 

Mohd. Tarmizi. 

 

Allah SWT berfirman, wamaa arsalnaka illa rahmatan lil'alamin.  Tidak 

Aku utuskan kau wahai Muhammad untuk menjadi rahmat seluruh 

alam ini.  Islam dan juga agama-agama lain saya yakin, mereka 

mengajak kepada perdamaian, dan bersama-sama untuk membina 

dunia yang lebih aman.  Maka, saya ingin mencadangkan Dewan yang 

mulia ini, supaya kita pertamanya mengutuk sekeras-kerasanya 

peristiwa yang berlaku di kedua-dua negara itu, di New Zealand dan di 

Sri Lanka yang jelas menunjukkan bahawa golongan-golongan ini tidak 

sewajarnya diberikan ruang untuk berleluasa di muka bumi Allah SWT 

ini.  Dan saya yakin, semua golongan masyarakat tanpa mengira latar 

belakang agama, bangsa dan fahaman politik akan bersama-sama untuk 

menyokong usul ini bagi mengutuk serangan yang berlaku di Sri Lanka 

dan juga di New Zealand. 

 

Dan saya juga mencadangkan supaya Dewan yang mulia ini, bacakan 

Al-Fatihah untuk allahyarham Haziq Mohd. Tarmizi dan juga umat 

Islam yang lain, yang terbunuh di New Zealand dan bertafakur dan 

mungkin jugak ada umat Islam yang terbunuh di Sri Lanka, dan 

bertafakur untuk rakyat yang bukan Islam yang terbunuh di dua-dua 

negara ini. 

 

Dan berkebetulan jugak, saya mengambil kesempatan ini untuk 

menambah bahawa pada hari ini, 23 April 2019, adalah satu kempen 

besar-besaran di seluruh negara di mana pada pukul 11:00 nanti, 

selama 10 minit, seluruh rakyat di seluruh negara akan berhenti untuk 

sama-sama membaca buku bagi memberi sokongan kepada kempen 
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membaca buku yang telah dilancarkan oleh, yang akan dilancarkan 

oleh Yang Amat Berhormat Tun Dr Mahathir.  Dan seluruh negara akan 

berhenti sebentar untuk bersama memberi sokongan pada jam 11:00 

pagi nanti. 

 

Jadi itulah, usul saya.  Saya mohon mencadangkan pada Dewan yang 

mulia ini.  Sekian, wabillahitaufik walhidayah assalamualaikum WBT. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Dato’ Yang Dipertua, saya sokong usul 

tersebut. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Haa, sebab ini usul tergempar, di bawah perkara 

berapa ni Dato’ Dipertua?  Di bawah perkara berapa yang 

membolehkan Yang Berhormat Paroi membawak usul tergempar ni? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Peraturan berapa dalam Peraturan-Peraturan dan 

Perintah-Perintah Tetap ini, yang usul ini dibawa? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, tapi tadi ADUN Paroi 

yang bangkit di dalam Dewan itu, nyawa.  Tapi kita tak payah tengok 

peraturanlah, peraturan, kita tengok nyawa.  Kita hormat, kita, nyawa 

dan keluarga beliau.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Dipertua, saya ingat kita ada silap sikit ya.  

Sepatutnya bila usul tergempar, mintak kebenaran Yang Dipertua dulu.  

Kita tak boleh terus bangun, dan semua orang diam.  Yang Dipertua 

saya tak dengar pun memberi kebenaran untuk membentangkan usul 

tergempar.  Kecuali dibenarkan, kita terima, tak ada masalah, walaupun 

tak sebut perkara apa.  Tetapi yang pentingnya mesti mendapat 

kebenaran Yang Dipertua ataupun Yang Dipertua pulangkan kepada 

sidang Dewan untuk kita mengundi, menerima atau tidak.  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Terima kasih ADUN Kota.  Thank you very 

much. 
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YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, saya rasa Dewan ni, maafkanlah 

saja tu, kan.  Sama-sama tak tahu tu.  Tapi Dato’ Yang Dipertua, masa 

pihak pembangkang membawa usul ICERD itu hari, ditolak pulak.  Saya 

rasa isu itu ICERD lebih, lebih, orang cakap lebih terdesak, lebih penting 

daripada ni Dato’ Dipertua, untuk pertimbangan Dato’ Dipertua-lah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat sekalian, haa, usul ni usul 

pentinglah saya ingat sebab melibatkan nyawa manusia ya.  Sebab 

sekarang ni keganasan berlaku di mana-mana.  Kita sebagai ahli-ahli 

Yang Berhormat yang ada dalam sidang ini mesti menunjukkan simpati 

kitalah kepada mereka yang terkorban ya.  Sebab itu saya tadi pun, bila 

dia sebut saya tak halang sebab dia melibatkan nyawa manusia, 

pertama. 

 

Yang kedua, memang ada peruntukanlah ya, dalam muka surat 12 ya.  

perkara 4 ya, 3 dan 4 tadi, tentang perkara-perkara yang nak 

dibangkitkan dalam mesyuarat, atau usul tergempar ni ya.  Jadi, saya 

tadi tak halang sebab saya tengok usul tu melibatkan nyawa.  Jadi sebab 

itu saya benarkan untuk dibawak ni.  Cuma saya sekarang ni, perkara 

ini ada dalam muka surat 12, tuan-tuan baca bukak muka surat 12, 

tentang Peraturan Dan Perintah Tetap, perkara 3 dan 4.  Jadi, saya 

mintak mohonlah kepada yang hadir ni, mintak seorang sokong.  Dan 

kita nak kan cepat ni ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, saya pun boleh sokong, tapi 

sebelum saya sokong, Dato’ Dipertua, lain kali kalau kami bawa usul 

pun tolonglah Dato’ Dipertua, ada pertimbangan jugak kan. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Boleh, boleh, boleh. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, sebenarnya macam ni ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: …..tunggu ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. isu ICERD dulu, Dato’ Yang Dipertua ….. 
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YB ADUN Chembong: ….. isu ICERD dulu melibatkan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. Paroi pun tak sokong dulu, kan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong, usul ICERD dulu saya dah beri 

penerangan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat saya tak nak ulang dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: Betul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kang jadi tegang kita. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya tak nak tegang. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya, saya dah ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. cuma Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. beri, penolakan saya tu ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. ada pertimbangan sikit Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Penolakan saya tu ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Paroi tak sokong dulu, Labu tak sokong….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah, dah.  Linggi duduk dulu….. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. tak sokong. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk, duduk, jangan, jangan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ampangan tak sokong.  Dato’ Dipertua, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jadi usul pasal ICERD tu, saya nak sebut, 

Parlimen dah, dah, apa ni, pihak Perdana Menteri dah buat, dah buat ni, 

kenyataan, secara jelas, akhbar dan pada, dan dah di parlimen dah buat 

kenyataan, saya dah sebut.  Benda dah sebut.  Kalau ada bukti mereka 

nak teruskan, tuan-tuan tunjuk pada saya.  Tapi tuan-tuan tak tunjuk 

bukti, mana benda nak teruskan.  Linggi duduk, sabar.  Saya belum 

benarkan siapa berdiri lagi. 

 

Saya harap, saya tak mahu bincang panjang.  Ini soal kemanusiaan, soal 

nyawa.  Soal nyawa dan kemanusiaan ni tak ada, tak ada apa, tak ada, 

apa, tak boleh kita apa, jadikan sebagai satu yang ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya bangun menyokong usul tersebut, Dato’ 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, haa okay. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tepuklah tangan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong.  Okay terima kasih ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tapi Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. Chembong ni, Chembong ni nakal sikit 

tau. 
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YB ADUN Bukit Kepayang: Saya dah sokong, mintak maaf, minta, saya 

tadi dah bangun dan sokong.  Okay, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, kita, cukuplah, tak ada, Chembong 

sokong, Bukit Kepayang sokong.  Saya rasa Chembong dah faham apa 

saya maksudkan.  Terima kasih Yang Berhormat Chembong.  Terima 

kasih Bukit Kepayang telah menyokong usul ini.  Jadi, sama-sama kita 

baca Al-Fatihah kepada mangsa-mangsa yang terlibat.  Bagi yang bukan 

Islam, tafakurlah ya.  Jadi, Al-Fatihah. 

 

[Usul diluluskan tanpa undian dan perbahasan]. 

 

[Persidangan dihentikan untuk bacaan Al-Fatihah dan bagi yang bukan 

Islam bertafakur sebentar] 

 

 

 

3. MEMBENTANGKAN KERTAS DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, membentangkan Kertas Dewan, 

dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

mohon izin membentangkan Kertas-Kertas Dewan yang ada di hadapan 

ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, iaitu: 

 

Pertama, Kertas Dewan Bil. 1/2019 – Ketetapan Dewan Undangan 

Negeri Berkenaan Jawatankuasa Terpilih Untuk Melaksanakan Tugas 

Mengenai Keupayaan, Kebertanggungjawaban Dan Ketelusan Di 

Pentadbiran Negeri Sembilan. 

 

Dua, Kertas Dewan Bil. 2/2019 – Penubuhan Jawatankuasa Pilihan 

Pejabat Daerah dan Tanah (JP-PADAT). 

 

Kertas Dewan Bil. 3/2019 – Penubuhan Jawatankuasa pihak, Pilihan 

Pihak Berkuasa Tempatan (JP-PBT). 

 

Ke, keempat, Kertas Dewan Bil. 4/2019 – Penubuhan Jawatankuasa 

Pilihan Agensi, Badan Berkanun dan Anak Syarikat (JP-ABAS). 

 

Dan yang kelima, Kertas Dewan Bil. 5/2019 – Pemilihan Ahli Dewan 

Negara Melalui Dewan Undangan Negeri. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Sikamat.  

Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Kertas Dewan Bilangan 1 hingga 5 

Tahun 2019 telah dibentangkan.  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian. 

 

 

4. MEMBENTANGKAN LAPORAN DAN PENYATA KEWANGAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Membentangkan Laporan Dan 

Penyata Kewangan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian, 

dimaklumkan tiada Laporan dan Penyata Kewangan yang 

dibentangkan pada persidangan kali ini. 

 

 

5. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

5.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan 

(Hari Pertama) 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelima, Pertanyaan-Pertanyaan.  

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Pertama). 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, masa 

bagi pertanyaan lisan hari per, hari pertama, hari kedua ini, dan senarai 

…..  [Setiausaha Dewan tampil memberi penerangan kepada YB Yang 

Dipertua Dewan].  Saya dah susun ni, saya ingat ada, dan cuma saya nak 

ingatkan ahli-ahli Berhormat supaya tidak bercelaru.  Hari tu ada 

soalan, soalan tambahan banyak.  Bila tambahan ni kadang-kadang 

perlu persiapan jugak.  Hari ni saya nak mohonlah kepada ahli-ahli 

Yang Berhormat yang membuat soalan lisan, lepas tu soalan tambahan 

mana yang, satu je, pada yang bertanya saja ya.  Pada yang bertanya 

nak buat tambahan soalan lisan, soalan lisan kita bagi.  Kalau bagi 

kepada semua orang ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Mana punya peraturan ni Dato’ Dipertua refer tu? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa, tak ini peraturan saya, peraturan 

kitalah guna. 
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YB ADUN Rantau: Tak ada, dalam Dewan jangan ikut peraturan 

sendiri.  Kita mesti ikut peraturan Dewan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Peraturan Dewan-lah ni.  Soalan-soalan 

lisan sebenarnya sepatut dah dihantar.  Saya kalau tak bagi cakap pun 

boleh.  Saya bagi hanya bagi ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. Rantau, nanti saya jawab. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan lisan kita dah bagi masa.  Kita bagi 

masa pada ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Tak. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti, nanti, saya jawab.  Soalan lisan kita 

dah bagi masa kepada semua, semua ahli Yang Berhormat.  Kita bagi 

notis.  Kalau mana ada yang you all tak hantar tu, kita boleh tolak 

macam tu saja.  Itu peraturan.  Dan soalan tambahan ni sebenarnya itu 

mengikut budi bicara daripada Speaker.  Speaker dia nak kawal ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua. Itu betul, saya setuju.  Tapi Dato’ 

Dipertua mengatakan orang lain tak boleh bertanya soalan tambahan, 

itu tak betul ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pun ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Boleh.  Jawabnya boleh.  Jangan kata tak boleh. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Boleh, tapi budi bicara, budi bicara Yang 

Dipertua. 
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YB ADUN Rantau: Haa, boleh cakap macam tu.  Jangan kata tak boleh.  

Sebab Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada hujung dia, budi bicara. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, perlu seorang yang ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Sudahlah Rantau.  Dulu pun tak benarkan kita 

berucap pun. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. mengikut peraturan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Peraturan yang saya sebut ni.  Saya 

ingatkan sebalum sebelum ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Jangan cakap kata tak boleh.  Dia boleh, tapi Dato’ 

Dipertua punya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yelah, boleh tak boleh, bergantung kepada 

budi bicaralah. 

 

 

YB ADUN Rantau: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau saya budi bicara saya kata tak boleh, 

tak bolehlah.  Yang Berhormat Rantau duduk.  Saya tak mahu, kang 

saya bahas panjang.  Duduk.  Ini, ini saya my flow, duduk jap.  Okay. 

 

 

YB ADUN Rantau: Waa, banyak garang dah dapat Dato’ ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Aah memanglah.  Tak, saya nak kawal 

masa.  Yang tuan-tuan complaint hari tu sampai malam, teh kan.  Saya 

nak kawal masa.  Pasal soalan tambahan ni, on the spot ni macam-

macam boleh.  Kadang sampai saya tak larat.  Hari tu saya kesian Yang 

Berhormat saya.  Pasal fakta-fakta tu perlu fakta yang betul, fakta yang 
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tepat, yang perlu rujukan.  Bila soalan tambahan sampai 2 – 3 soalan 

tambahan, yang tak ada masuk dalam senarai, nanti dia ju, buat 

jawapan yang, jawapan yang tak jelas, tak tepat, dicatat dalam hansard.  

Saya nak jaga ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Kalau dia tak ada, mintak notis sajalah.  Kalau tak 

ada, mintak notis ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Mana beri notis, Soalan lisan.  Kalau dia 

berminat nak soalan lisan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, kalau takut jawab tak betul ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Rantau, Rantau. 

 

 

YB ADUN Rantau: Kalau takut jawab tak betul ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Rantau duduk. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. mintak notis. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Rantau duduk. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. jangan jawab benda tak jawab ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. tak boleh. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ini saya bagi penerangan.  Jangan kacau 

saya bagi penerangan.  Duduk Rantau.  Okay.  Jadi, tak, apa, Labu pun 

saya tak bagi cakap sebab saya tak nak, kang panjang.  Nanti Labu 

karang, nanti saya bagi cakap ya.  Haa, okay, tengok.  Jadi, kena nilah, 
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kena hormatlah saya kat sini haa, kan.  Okay.  Okay.  Kita teruskan 

kepada soalan lisan. 

 

Jadi saya dah ingatkan tadi, kepada yang telah hantar soalan lisan, saya 

dah terima soalan lisan ni, dan kita tak halang pun you all nak apa.  Dan 

saya bagi soalan lisan ni pun, saya tak bagi semua, saya bagi semua 

bercakap.  Dan maknanya ikut, ikut giliran.  Tak adalah, saya tentukan 

bagi pihak kerajaan dulu, lopeh tu pembangkang, tak ada.  Saya bagi 

pun, saya dah ikut ni, ikut dia punya apa, supaya semua dapat masa 

yang tepat.  Kalau ada tambahan, daripada tambahan soalan lisan tadi.  

Boleh? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Boleh tak Yang Berhormat? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. Jeram you nak cakap apa ni? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: …..yang soalan dua tu, bukan, bukan, saya, 

soalan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada usul tergempar ke? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Soalan yang kedua tu, ada dijawab secara 

bersama.  Jadi kalau dijawab secara bersama, maka kami pun adalah 

hak ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Jeram Padang, ikut keputusan Yang Dipertua 

Dewanlah, jangan kacau. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya belum masuk soalan kedua lagi. 
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YB ADUN Jeram Padang: Nanti kalau hanya yang bertanya saja boleh 

jawab, maka saya hilang hak untuk bertanya kalau ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. ia adalah soalan itu ditanya, dijawab 

bersama ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada hilang hak. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sebab semua saya dah bagi surat, notis 2 

minggu haa.   Tak ada, tak ada, tak ada yang hilang hak.  Kalau  hilang 

hak tu, tuan-tuan boleh, boleh complaint kat saya.  Saya tak pernah 

hilang hak.  Dekat dalam ni saya bagi tuan-tuan bercakap sepenuhnya, 

saya tak halang.  Kadang-kadang kawan saya Yang Berhormat, Yang 

Berhormat Kerajaan tanya saya, eh awak, awak bagi lama sangat 

kepada Ketua Pembangkang bercakap.  Memang saya bagi, sebab itu 

flow dia.  Haa, sepengetahuan saya, dah 3 kali saya menghadiri ini, saya 

tak pernah ganggu pun, tak pernah benarkan, suruh dia, Yang 

Berhormat Ketua Pembangkang duduk, selagi dia tamatkan ucapan dia.  

Sebab itu saya bagi tahu apa yang sebut ni, saya nak bagi betul-betul 

kelapangan, demokrasi.  Kadang-kadang, sakit jugak telinga, tapi tak 

apalah, kita, giliran dia kan.  Tapi giliran orang lain cakap kan, sama-

sama nanti terima pulak.  Betul?  Okay. 

 

Jadi, saya beritahu awal ni, sebab kita bersidang kali ni lama, saya tak 

nak tuan-tuan tak puas hati.  Ya tuan-tuan bayangkan 22 sampai 30 

haribulan, haa, makna tuan-tuan ada banyak masa untuk haa, haa, nak 

benarkan tuan-tuan untuk kritik benda-benda yang tak betul supaya di 

kalangan Kerajaan boleh buat laksanakan kerja yang betul supaya di 

kadang, daripada pembangkang pulak memberi kritik-kritikan yang 

bernas, inshaa Allah. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, dah lah tu, ambik masa lama dah tu. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Tak apa ni, saya dah, saya dah sebut tadi, 

my flow, haa okay.  Okay, terima kasih, Yang Berhormat Rantau ya, 

terima kasih Yang Berhormat Rantau.  Kita pergi kepada soalan.  Saya 

mohon kepada nombor 1, Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya kemukakan soalan kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Amat Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, kelajuan 

perkhidmatan internet semasa adalah berdasarkan keperluan kontrak 

yang sedang berkuatkuasa dan tiada sebarang kerja-kerja 

penambahbaikan dilakukan terhadap perkhidmatan tersebut kerana 

setiap penambahbaikan akan melibatkan pertambahan kos.  Syarikat 

yang berjaya mendapatkan kontrak adalah Syarikat Telekom Malaysia 

Berhad dengan nilai kontrak sebanyak 2.512 juta ringgit. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan tambahan saya adalah, saya nak tanya 

kepada pihak Kerajaan Negeri, bilakah akan memasang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Boleh kuat sikit tak?  Saya tak dengar. 

 

 

YB ADUN Temiang: Tak dengar?  Saya nak tanya kepada pihak 

Kerajaan Negeri bilakah akan memasang perkhidmatan UniFi di Negeri 

Sembilan terutamanya di Daerah Seremban yang melibatkan Majlis 

Perbandaran Seremban dan Majlis Perbandaran Nilai di mana kedua-

dua majlis akan digabung menjadi Majlis Bandaraya Seremban tak lama 

lagi.  Begitu juga di Daerah Port Dickson di mana yang melibatkan 

banyak pelancong.  Setiap hari kita terima banyak aduan di mana tiada 

perkhidmatan ini mereka tidak dapat akses kepada internet dan 

menya, menyaman, maklumat yang terkini. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ yang Dipertua berhubung dengan UniFi, 

Kerajaan Negeri telah bersama dengan pihak Telekom Malaysia Negeri 

Sembilan telah meminta supaya beberapa kawasan telah di, untuk 

dinaiktarafkan.  Dan inshaa Allah, detail saya akan berikan kepada Yang 

Berhoramt Temiang mengenai kawasan-kawasan yang akan 

dinaiktarafkan kerana memandangkan bahawa kawasan-kawasan ini 
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penting seperti yang disebutkan oleh YB Temiang tadi bahawa kita 

perlu menaiktarafkan kawasan-kawasan di Bandar Seremban, Nilai dan 

Port Dickson kerana keperluan untuk pembangunan industri dan juga 

pelancongan di Negeri Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Kita 

pergi kepada nombor 2, Gemencheh. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan yang kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bekalan air ya?  Silakan Yang Amat 

Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Pertanyaan ini juga bagi menjawab Pertanyaan 

Lisan Hari Pertama daripada Yang Berhormat ADUN Senaling yang 

bertajuk “SAINS – Bekalan Air”.  Kapasiti air di setiap empangan di 

Negeri Sembilan adalah seperti berikut: Empangan Sungai Terip 45,409 

juta liter, Empangan Kelinchi – 58,010 juta liter, Empangan Talang – 

40,290 juta liter, Empangan Pedas – 897 juta liter, Empangan 

Gemencheh – 29,800 juta liter, Empangan Ulu Sepri – 3,399 juta liter, 

Empangan Teriang – 62,500 juta liter. 

 

Paras air dan kapasiti semasa 28 haribulan Mac adalah seperti berikut: 

semua melepasi paras terkini.  Dan alhamdulillah, paras terkini 

Empangan Sungai Terip – 102.10 meter, Kelinchi – 206.78, Talang – 

153.83 meter, Pedas – 135 meter, Gemencheh – 105.94 meter, Ulu 

Sepri – 135, ter, dan terlang [Teriang] – 201. 

 

Dan pihak Kerajaan Negeri melalui SAINS akan sentiasa memantau 

paras empangan dan penggunaannya.  Sekiranya kemarau 

berpanjangan dan menjejaskan kapasiti empangan, maka langkah 

kontigensi segera yang dilakukan ialah catuan terpaksa dilakukan dan, 

bagi memanjangkan tempoh kapasiti empangan sebelum mencecah 

kapasiti minimum.  Dan setakat ini, alhamdulillah, empangan kita 

mencukupi.  Dan inshaa Allah kita mampu untuk bertahan. 

 

Dan di, dan soalan kedua, dari pemantauan paras empangan di seluruh 

Negeri Sembilan, paras empangan menunjukkan keadaan empangan 

masih dalam keadaan selesa dan terdapat 2 empangan iaitu Empangan 

Ulu Sepri dan Empangan Pedas dalam keadaan melimpah, manakala 
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empangan yang lain berada dalam, berada di atas paras kritikal.  Pada 

masa ini tempoh bertahan bagi setiap empangan adalah, Empangan 

Sungai Terip – 139 hari, Empangan kerin, kerin, Kelinchi – 289 hari, 

Empangan Talang – 226 hari, Empangan Pedas – 120 hari, emangan, 

Empangan Gemencheh – 1,272 hari, Empangan Ulu Sepri – 461 hari 

dan Empangan Teriang – 377 hari.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Soalan tambahan Dato’ Speaker.  Mengikut 

jangkaan awal, Empangan Gemencheh akan da, akan dapat menikmati 

limpahan sebenarnya pada tahun lepas.  Walau bagaimanapun, 

difahamkan pump station di Kuala Jelai dihentikan pada tahun lepas.  

Saya tak pasti, mungkin kerana langkah-langkah penjimatan.  Dan 

adakah ia dihentikan sepenuhnya ataupun masih berjalan?  Sebab apa, 

kita perlukan limpahan ini untuk meningkatkan ekologi sistem sungai 

di Sungai Gemencheh.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Untuk jawapan soalan tambahan tersebut, 

empangan sungai ge, Empangan Gemencheh, kita akan teruskan.  Dan 

inshaa Allah kerja-kerja sedang dilaksanakan, inshaa Allah. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Maksud saya, soalan saya tadi, mengenai pam 

dia tu.  Pam di Kuala Jelai dihentikan pada tahun lepas.  So kita 

sepatutnya dah ada limpahan.  Tapi bila, apabila dihentikan, paras itu 

tidak naik dan kemungkinan akan, walaupun dia boleh bertahan 

sampai 1,000 lebih hari, tetapi kita perlukan limpahan ini untuk 

meningkatkan ekologi sistem untuk Sungai Gemencheh. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Projek PAAP diteruskan, sebab kita sedang buat 

dia punya apa, bentuk, membetulkan sungai tersebut untuk kita sedut 

air ke Empangan Gemencheh.  Itu yang kita buat. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Yang Amat Berhormat Sikamat, pam tu dah ada 

….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ya, ya, kita akan teruskan.  Cuma kita 

pengambilan air tu ….. 
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YB ADUN Gemencheh: Cuma ia dihentikan.  Adakah dihentikan 

disebabkan langkah-langkah penjimatan ataupun yang lain-lainlah ya.  

Sepatutnya dia sentiasa ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Sebab kita pun ada, empangan kita ada lebihan.  

Jadi kalau ada lebihan kita tutup buat sementara.  Dan di samping itu 

juga, kita tengah nak betulkan sungai ikut keperluan ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Maknanya pam yang dibina tu tak beroperasi 

lagi lah? 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dia beroperasi apabila diperlukan.  Okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Gemencheh ya.  Kita teruskan 

kepada soalan nombor 3, Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan kedua.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Silakan Yang Berhormat. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Jawapan untuk 

soalan ini juga untuk Pertanyaan Lisan Hari Pertama daripada YB 

ADUN Mambau yang bertajuk “Mawar Medical Centre”, dan juga 

Pertanyaan Lisan Hari Kedua daripada YB ADUN Jeram Padang yang 

bertajuk “Hospital Mawar” dan  Pertanyaan Bertulis daripada YB 

ADUN Kota yang bertajuk “Hospital Mawar”. 

 

Dato’ Yang Dipertua, hospital, isu Hospital Mawar ini telah menjadi satu 

isu hangat di Negeri Sembilan di mana pelbagai pihak membuat 

pelbagai tuduhan dan sebagainya.  Saya nak jelaskan dekat sini bahawa 

Hospital Mawar ini dimulakan oleh mendiang Dato’ Yow Chai Thiam 

yang mana hospital ini terletak di atas tanah Kerajaan Persekutuan.  Di 

mana, pengurusan Mawar telah mendapatkan pajakan tanah tersebut 

untuk tempoh masa 30 tahun daripada Kerajaan Persekutuan, yang 

mana tempoh masa ini masih, masih berterusan sehingga 2, tahun 

2026.  Dan kini tinggal lebih kurang, kurang daripada 7 tahun. 
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Dan untuk operasi Mawar Medical Centre dan Pusat Hemodialisis 

Mawar, telah dilesenkan di bawah Akta Kemudahan dan Perkhidmatan 

Jagaan Kesihatan Swasta 1998 iaitu Akta 586.  Terdapat 2 lesen iaitu 

satu adalah di bawah Mawar Medical Centre dan satu lagi adalah di 

bawah pusat hemodialisis.  Dan bagi menjalankan hospital pakar ini 

ataupun pusat hemodialisis, sudah tentu doktor-doktor pakar dan juga 

nefrologi diperlukan.  Dan apa yang berlaku dalam kes Mawar ini 

adalah, pada 1 haribulan November, kesemua doktor-doktor pakar di 

Hospital Mawar ini telah meletak jawatan dengan memberi notis 24 

jam.  Dan mengakibatkan Kementerian Kesihatan mengarahkan Mawar 

Medical Centre untuk berhenti beroperasi pada 5 haribulan November 

2018.  Dan seterusnya, pada akhir bulan Disember, pakar nefrologi juga 

telah meletak jawatan.  Ini menyebabkan bahawa lesen untuk pusat 

hemodialisis juga menjadi persoalan dan dibatalkan lesen untuk Mawar 

Medical Centre dan juga pusat Hemodialisis telah dibatalkan pada 14 

Disember 2018. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Mawar Medical Centre telah disita pada 14 

Februari 2019 kerana melanggar peruntukan Akta Kemudahan dan 

Perkhidmatan Jagaan Kesihatan Swasta 1998 [Akta 586].  Di mana 

pakar-pakar yang berkaitan untuk menjalankan operasi hospital dan 

hemodialisis telah meletak jawatan pada bulan November 2018 

disebabkan masalah dalaman Mawar Medical Centre.  Pihak Mawar 

Medical Centre telah diberi notis untuk menyelesaikan isu-isu 

berkaitan dengan perlesenan sebelum penguatkuasaan diambil oleh 

Kementerian Kesihatan. 

 

Walau bagaimanapun, mereka gagal untuk memenuhi keperluan akta 

tersebut.  Disebabkan itu, pada 14 Februari 2019, pihak Kementerian 

telah mengambil tindakan untuk membuat penguatkuasaan.  Dan 

selepas aktiviti penguatkuasaan telah dilaksanakan oleh Kementerian 

Kesihatan, Mawar Medical Centre telah didakwa di mahkamah atas 

kesalahan di bawah Akta Kemudahan dan Perkhidmatan Jagaan klinik 

kesiha, Kesihatan Swasta 1998 [Akta 586].  Dan tarikh sebutan telah 

pada 20 Mac 2019.  Di mana pada tarikh tersebut, Pengurusan Mawar 

telah mengaku salah ke atas pertuduhan yang dikenakan di atas 

mereka.  Dan mereka telah mengaku dan membayar jumlah denda 

sebanyak RM100,000.00.  Gagal, sekiranya gagal kena buat, 

dipenjarakan selama 3 bulan.  Dan pihak Mawar Medical Centre telah 

membayar denda tersebut. 

 

Dan selain dari itu, bagi memastikan kesinambungan rawatan 

hemodialiasis kepada 274 orang pesakit Mawar Medical Centre ini, 

pihak Jabatan Kesihatan Negeri Sembilan telah mengambil beberapa 

langkah untuk menempatkan pesakit-pesakit di fasiliti Kerajaan di 
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Negeri Sembilan dan juga swasta.  Pada 15 Februari 2019, pesakit-

pesakit Mawar Medical Centre ini telah disaring dan diberi tempat, 

penempatan bagi mendapatkan rawatan hemodialisis di seluruh Negeri 

Sembilan.  Bagi perkhidmatan hemodialisis di Hospital Kerajaan pula, 

perkhidmatan ini dilakukan pada syif keempat bermula 9:30 malam 

hingga 1:30 pagi.  Perkhidmatan pengangkutan disediakan bagi 

kemudahan, untuk memudahkan pesakit-pesakit mendapatkan 

rawatan sehingga kini. 

 

Dan sehingga 17 Mac 2019, seramai 163 orang pesakit telah berjaya 

ditempatkan di pelbagai hospital/pusat hemodialisis swasta di dalam 

Negeri Sembilan dan 4 pesakit yang menjalani rawatan hemodialisis di 

pusat hemodialisis swasta adalah di luar Negeri Sembilan.  Manakala 

104 orang pesakit sedang mendapatkan rawatan di 6 buah Hospital 

Kerajaan di Negeri Sembilan sementara menunggu penempatan fasiliti 

swasta bagi pesakit yang mempunyai tajaan. 

 

Dan selain dari itu, Dato’ Yang Dipertua, kalau kita lihat implikasi 

kewangan disebabkan oleh penutup, penutupan Mawar Medical Centre 

ini adalah, pada fasa awal penutupan Mawar Medical Centre ini, pada 

14 Februari 2019 yang lalu, sebanyak 138 pesakit telah mendapatkan 

rawatan hemodialisis di Hospital-Hospital Kerajaan Negeri Sembilan, 

pihak hospital telah menggunakan peruntukan yang, peruntukan sedia 

ada bagi menampung keperluan ubat dan bukan ubat pesakit-pesakit 

pada fasa awal penutupan. 

 

Dan jumlah peruntukan bagi seorang pesakit hemodialisis sebulan 

adalah anggaran sebanyak 2,000.00 sebulan.  Bagi menampung 

keperluan peruntukan tambahan ini, pihak Kementerian Kewangan 

telah meluluksan peruntukan sebanyak 643,000.00 melalui Tabung 

Bantuan Perubatan bagi pembelian ubat dan bukan ubat bagi pesakit-

pesakit tersebut serta bayaran insentif kepada kakitangan daripada 

National Kidney Foundation yang dipinjamkan bagi menampung 

keperluan tambahan kakitangan, bagi memberikan perkhidmatan 

rawatan hemodialisis kepada pesakit.  Itu saja. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Jawapan 

jelas ….. [YB Yang Dipertua bercakap secara off mic] Soalan, soalan 

tambahan haa, Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih EXCO Negeri 

Sembilan, ADUN Kawasan Repah, jelas jawapan yang bagus, tapi saya 

mahu soalan tambahanlah.  Pesakit-pesakit dialisis dan orang ramai 

tanya apakah status Mawar Medical Centre Rasah, Seremban pada 

masa ini?  Bilakah operasi bilakah, bilakah operasi medical centre tu?  

Terima kasih. 
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YB ADUN Repah: Terima kasih kepada ADUN Seremban Jaya.  Dato’ 

Yang Dipertua, sebenarnya selepas Mawar Medical Centre mengaku 

bersalah atas kesalahan di bawah Akta Kemudahan dan Perkhidmatan 

Kesihatan Swasta 1998 [Akta 586], mereka mempunyai tempoh masa 

14 hari untuk membuat rayuan.  Dan disebabkan mereka tidak 

membuat rayuan ke Mahkamah Tinggi, maka pihak Kesihatan, 

Kementerian Kesihatan telah membuka balik seal yang dibuat di 

hospital tersebut dan hospital tersebut telah dibuka.  Tetapi untuk 

membuat operasi hospital di sana, mereka memerlukan lesen daripada 

Kementerian Kesihatan. Dan saya dimaklumkan bahawa kemen, 

mereka telah membuat permohonan untuk mendapatkan lesen 

daripada Kementerian Kesihatan.  Tetapi walau bagaimanapun, ini 

adalah tertakluk kepada pematuhan Akta, Akta Kemudahan dan 

Perkhidmatan Kesihatan Swasta 1998.  Sekiranya mereka mematuhi 

akta tersebut, pertim, permohonan mereka boleh dipertimbangkan. 

 

Walau bagaimanapun saya nak tekan satu lagi itu, bahawa tanah 

tersebut adalah tanah Kerajaan Persekutuan.  Maka Kerajaan Negeri 

tidak ada apa-apa hak untuk membuat apa-apa tindakan untuk, untuk 

mengambil alih hospital ini.  Dan ini adalah bergantung kepada 

Kementerian Kesihatan, apakah arahan yang akan diberikan oleh 

Kementerian Kesihatan untuk tindakan Kerajaan Negeri ini.  Itu saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, boleh, boleh mencelah, sikit, sikit ja.  

Pasal ni kepentingan awam.  Hospital Mawar tu, Dato’ Dipertua kan, 

sepatutnya diurus dengan segera kerana ia menyebabkan banyak 

kesulitan dan kesusahan kepada pesakit-pesakit buah pinggang.  

Sepatutnya Kerajaan Negeri bersama-sama dengan Kementerian 

Kesihatan segera mengambil tindakan untuk memulihkan semula, 

sekurang-kurangnya pusat rawatan hemodialisis tersebut kerana dia 

merawat lebih kurang 800.  Daripada 800 orang tu Dato’ Dipertua, 

Hospital Tuanku Jaafar tak boleh menampung.  Sehinggakan ada orang 

terpaksa tunggu sampai pukul 2:00 pagi untuk mendapatkan rawatan 

hemodialisis.  Sekarang ni dah ada 3 orang meninggal.  Dan ada mereka 

terpaksa dibawak dengan ambulans pergi ke, sampai ke Kuala Pilah 

dengarnya. 

 

Jadi saya harap Kerajaan Negeri dan Kerajaan Persekutuan berunding 

segera, sebab tanah tu tanah Kerajaan, walaupun Persekutuan dan 

Negeri, tu tak kesahlah.  Cuma hidupkan segera ataupun pulihkan 

semula, revived semula pusat rawatan hemodialisis itu untuk 
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kembalikan semula kemudahan kepada orang ramai.  Hospital yang 

lain tu tak kesahlah, cuma pusat hemodialisis itu segerakan.  Memang 

sudah, memang sukar orang, Dato’ Dipertua.  Kita kena pastikan supaya 

ini sebagai Kerajaan yang prihatin kepada hal ehwal masyarakat dan 

rakyat perlu disegerakan, berunding elok-elok.  Pasal tanah tu saya rasa 

tak ada masalah.  Cumanya mintak supaya pusat hemodialisis negara 

ke, menghantar kakitangan untuk menguruskan pusat tersebut.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Rantau. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah, dah, dah.  Saya dah benarkan tu pasal 

apa, isu ni ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Soalan bersama ni, soalan yang dijawab 

bersama. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti, nanti. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Haa ni saya mencelah sikit saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya rasa cukup. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Tambah sikit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambah tambah tak payah.  Saya rasa …..  

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Haa tambah sikit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. apa yang disebut dengan Yang 

Berhormat Rantau tadi ….. 
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YB ADUN Jeram Padang: Saya tambah dengan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak Yang Berhormat Rantau tadi jelas.  Dah 

dah, dah dah, duduk duduk, duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Ini soalan saya lagi. 

 

 

YB ADUN Repah: Duduk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Belum lagi Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Ini dijawab bersama.  Jadi saya nak gunakan 

sedikit peluang saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh soalan bersama. 

 

 

YB ADUN Repah: Jeram Padang, duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Soalan Jeram Padang ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa bersama, okay okay. 

 

 

YB ADUN Repah: Jeram Padang, duduk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan bersama okay, okay.  Ada dia, ada 

dia ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap.  Bagi saya cakap.  Duduk dulu.  

Duduk duduk, duduk dulu.  Tenang.  Okay.  Saya bagi Dato’ Seri 

Mohamad Hasan, YB Rantau bercakap tadi, sebab soal, ada benda-
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benda melibatkan soal tentang nyawa.  Tadi saya janji tak bagi kan.  

Saya kata budi bicara, itu saya beri budi bicara.  Terima kasih yang 

dibangkitkan tadi.  Jadi, sebab you kata sebab ni soalan bersama, saya 

bagilah you untuk ni, dia soalan bersama ya. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya ucapkan ribuan terima kasih kepada 

Hospital Kerajaan ataupun Kementerian Kesihatan yang telah sanggup 

menerima pesakit yang telah terbiar di Mawar itu untuk diserapkan ke 

hospital-hospital lain untuk hemodialisis ini.  Saya ingin nak tambah di 

sini, kerana kemudahan CAT yang kena mengena dengan heart attack 

ini hanya ada di 2 hospital swasta sahaja.  Satu di KPJ, satu lagi dekat 

Mawar.  Jadi sepertimana yang dikatakan tadi oleh YB Repah dengan 

YB Rantau ini, saya jugalah, rayu agar dia dibukak semula dengan 

secepat mungkin. 

 

Dan ada satu lagi masalah di sini, oleh kerana Hospital Mawar ni sudah 

ditutup, ada yang dah meninggal dunia, doktor tu tak boleh keluarkan 

report ataupun laporan kesihatan ataupun laporan selepas seseorang 

pesakit itu meninggal dunia kerana rekod pesakit semua disimpan kat 

sana.  Jadi, saya ingin tanya, apakah rancangan Kementerian Kesihatan 

untuk memudahkan doktor ini mengambil rekod itu untuk 

mengeluarkan rekod, memberikan laporan ini.  Itu yang penting tu.  

Mereka tak dapat claim apa-apa termasuk insurans. 

 

Dan satu lagi perkara ini ialah begitu ramai yang kehilangan pekerjaan 

dekat Mawar tu. Di situ ada 2 jenis pekerja, satu pekerja berkemahiran 

di mana mereka tak boleh kerja di tempat seperti biasa.  Yang macam 

yang bekerja dekat, dekat lab dan, jadi saya juga ingin tahu apakah 

tindakan pihak Kerajaan Negeri untuk memastikan lebih kurang 500 

orang pekerja yang telah kehilangan kerja itu, status mereka pada hari 

ini.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay.  Terima kasih Yang Berhormat Jeram 

Padang.  Saya mohon Repah. 
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YB ADUN Repah: Terima kasih kepada ADUN Rantau yang 

bertanyakan berkenaan Hospital Mawar tadi.  Saya ingin jelaskan sekali 

lagi bahawa pihak Kerajaan Negeri sentiasa terbuka untuk mengambil 

apa-apa tindakan untuk membuka Mawar Medical Centre ini, tetapi 

pengurusan Mawar perlu mematuhi peruntukan undang-undang bagi 

mereka mendapatkan lesen tersebut.  Dan sekiranya mereka membuat 

permohonan itu mengikut perundangan, sudah tentu lesen itu akan 

dikeluarkan oleh Kementerian Kesihatan. 

 

Dan saya juga ingin menyatakan bahawa sejak penutupan Mawar 

Medical Centre ini pada 14 Februari 2019, sebanyak 3 kes kematian 

pesakit Mawar Medical Centre ini telah dilaporkan dan kesemua 

pesakit yang meninggal dunia ini adalah pesakit end stage renal failure 

di mana mereka menghadapi kegagalan buah pinggang yang sangat 

serius dan juga mempunyai penyakit kronik lain seperti sakit jantung, 

kencing manis dan, atau darah tinggi.  Di MMC sendiri, iaitu Mawar 

Medical Centre sindri, sendiri, pada tahun 2018, terdapat lebih kurang 

40 pesakit hemodialisis yang meninggal dunia dalam rawatan 

hemodialisis mereka.  Dan perlu diketahui bahawa pesakit hemodialisis 

adalah end stage renal failure di mana buah pinggang mereka telah 

tidak lagi berfungsi dan mereka mem, juga mempunyai penyakit kronik 

seperti  yang saya katakan tadi iaitu sakit jantung, darah tinggi dan 

kencing manis.  Ini menyebabkan risiko kadar kematian adalah lebih 

tinggi daripada pesakit biasa. 

 

Dan selain dari itu, mengikut ADUN Jeram Padang, menanyakan 

bahawa rekod berkenaan pesakit yang tertinggal di Hospital Mawar itu.  

Dan kita ambil maklum perkara ini, dan kita, saya juga telah arahkan 

Pengarah Kesihatan untuk membantu mendapatkan rekod-rekod 

rayuan bagi pesakit-pesakit yang telah ada rekod di Mawar Medical 

Centre tersebut.  Dan ini adalah dalam tindakan.  Dan kita akan bantu 

pesakit-pesakit yang memerlukan dokumen ataupun laporan 

perubatan daripada Mawar Medical Centre ini. 

 

Dan selain dari itu, berkenaan dengan pekerja.  Pekerja ini adalah di 

bawah pengurusan Mawar Medical Centre.  Oleh itu pengurusan Mawar 

Medical Centre perlu mengambil tindakan bagaimana mereka ingin 

membayar pampasan ataupun, apa cara pun untuk menyelesaikan isu 

pekerja mereka.  Dan untuk Kerajaan Negeri, kita tidak ada bidang 

kuasa untuk bercampur tangan dalam hal kakitangan pekerja di Mawar 

Medical Centre tersebut.  Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Veerapan.  Saya nak pergi kepada soalan seterusnya, daripada Yang 

Berhormat ADUN Senaling. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Speaker, saya kemukakan 

soalan kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan kedua ya. 
 

 

YB ADUN Labu: Assalamualaikum WBT, terima kasih Senaling yang 

bertanyakan soalan.  Pertama sekali selaras dengan hasrat Kerajaan 

untuk membangunkan kawasan luar bandar, agar ianya seiring dengan 

kemajuan bandar, pembangunan pekan-pekan kecil ini akan terus 

dilaksanakan melalui Pelan Pembangunan Luar Bandar 2019 – 2040.  

Walau macam manapun kita ucapkan terima kasih kepada kerajaan 

lamalah, kita, mana yang baik, kita akan ikut dan kita akan tambah baik. 

 

Pembangunan pekan-pekan kecil akan dibuat mengikut perancangan 

yang tersusun dan ditetapkan bagi memastikan matlamat menjadikan 

pekan-pekan kecil tersebut sebagai pemangkin percambahan ekonomi 

dapat dicapai dan masyarakat luar bandar tidak tertinggal dalam 

menikmati hasil kemakmuran negeri.  Untuk makluman semua, ahli-

ahli Dewan, pembangunan dan hasil daripada itu jugak melihatkan di 

mana perbandingan kelulusan sekolah di luar bandar dan kawasan 

bandar hampir sama.  Ini kesan daripada pembangunan yang kita 

berikan kepada pembangunan luar bandar. 

 

Seiring dengan matlamat tersebut, antara gerak kerja awal yang sedang 

dilaksanakan di peringkat daerah dan jabatan adalah menyiapkan 

profil kawasan di setiap ka, daerah bagi mengenal pasti teras kekuatan 

dan potensi yang boleh dioptimumkan sama ada membabitkan 

pertanian, pelancongan, perusahaan hiliran dan sebagainya.  Ianya 

akan menjadi asas dalam merangka pelan tindakan terhadap 

pembangunan pekan-pekan kecil yang telah dikenal pasti di bawah 

Pelan Pembangunan Luar Bandar Negeri Sembilan 2019 – 2040.  Untuk 

makluman jugak, pembangunan ini bergantung kepada apa-apa isu 

ataupun apa-apa kemudahan yang ada di situ, inshaa Allah lebih 

kemudahan yang ada di situ, kemungkinan lebih cepat pembangunan 

luar bandar tersebut dapat dilaksanakan. 

 

Selain itu, dalam tempoh pelaksanaan fasa pertama tersebut juga, 

usaha-usaha ke arah penyediaan ek, akses yang mencukupi kepada 
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perkhidmatan kesihatan, pendidikan, perhubungan teli, telekomunikasi 

dan infrastruktur serta kemudahan pengangkutan akan menjadi 

tumpuan berterusan.  Pelaksanaan gerak kerja ini bagi meningkatkan 

keupayaan fungsi dan kekuatan pekan-pekan kecil dalam daerah 

tersebut agar ianya mampu menjadi integrasi pusat komersial berdaya 

saing antara bandar dan luar bandar serta meran, merangsang 

pertumbuhan aktiviti ekonomi yang memberi impak maksimum 

kepada ekonomi masyarakat setempat. 

 

Untuk makluman semua, Kerajaan baru Pakatan Harapan baru menaik 

taraf Majlis Daerah Jempol menjadi sebagai Majlis Perbandaran, Majlis 

Perbandaran Jempol-lah.  Ini proses bagaimana kita, pekan-pekan yang 

kecil akan sampai tahap yang dinaikkan kepada perbandaran akan kita 

naik, tingkatkan.  Mungkin kemudahan-kemudahan tersebut akan 

dapat ditambahkan pada masa akan datang.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih.  Oh, ada tambahan? 

 

 

YB ADUN Senaling: Tambahan Yang Berhormat Dato’ Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Behormat Dato’ Speaker, bencana 

merupakan satu perkara yang selalunya berlaku di luar jangkaan, 

dengan izin, beyond expectation.  Jadi, baru-baru ini berlaku ribut, 

sebagai contohnya, di Kuala Pilah.  Jadi soalan saya, memandangkan 

peruntukan kepada luar-luar bandar, Kementerian Luar Bandar ini pun 

telah dipotong sebanyak 50%, jadi apakah tindakan Kerajaan Negeri 

yang telah dan bakal diambil bagi memastikan bencana-bencana 

seperti rumah terbakar, banjir yang merosakkan kemudahan 

infrastruktur awam di daerah kita di luar bandar ini dapat diatasi 

dengan cepat.  Kerana ada laporan yang saya terima adalah sebagai 

contoh rumah terbakar dan sebagainya, begitu lambat sekali tindakan 

diambil.  Dan lebih daripada 5 bulan, masih rumah tersebut masih 

belum dibaiki.  Jadi soalan saya, apakah tindakan yang telah dan bakal 

Kerajaan Negeri ambil bagi memastikan isu ini di-address, dengan izin, 

terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Silakan. 
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YB ADUN Labu: Saya boleh jawab bergantung kepada inisiatif dan 

usaha dibuat oleh setiap ADUN ataupun Ahli Dewan Undangan Negeri, 

baik pembangkang ataupun yang kerajaan ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Ini ADUN-lah bawak isu ni ni ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Yelah, nanti saya ceritakan. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. daripada Senaling. 

 

 

YB ADUN Labu: Sebab itu saya cakap, jangan nanti jadi pembangkang 

melepaskan semua pada Kerajaan, tak boleh.  Kita kena ambil inisiatif 

ini.  Dan saya mahukan semua perkara yang melibatkan emergency, 

kecemasan, kita ada tabung di peringkat negeri ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat ADUN Labu ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. tak ada masalah. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. isu dia di sini ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Ya. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. ialah bagaimana bagi kita mempercepatkan.  

Sebagai contohnya kebakaran, bencana alam, akibat daripada bencana 

alam.  Ini satu perkara tersebut mesti diatasi dengan segera.  Ada 

mungkin, mungkin bencana kerosakan yang lain, yang kita boleh atasi 

dengan mengambil masa, sedikit masa, kita boleh terima.  Tetapi 

apabila kita dah bawak isu ini, ke pengetahuan pihak berwajib, mangsa 

lebih daripada 5 bulan pun, masih ada lagi rumah yang belum dibaiki 

ataupun dipulihkan semula. 

 

Soalan saya, apakah tindakan Kerajaan Negeri?  Mungkin dulu kita ada 

bantuan tabung bencana dan  sebagainya, di bawah permasalahan 

Rakyat.  Jadi, apakah tindakan Kerajaan Negeri sekarang?  Mungkin 

untuk tidak mengikuti amalan biasa.  Jikalau amalan biasa, nak repair 
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sesuatu perkara tersebut melibatkan mungkin aturan dan peraturan 

kewangan.  Tapi dalam keadaan luar biasa ini, keadaan bencana ini, 

apakah tindakan Kerajaan Negeri bagi membantu mereka?  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya kena menjawab mengikut aduan, seperti saya 

cakap tadi.  Di kawasan saya, bencana macam, ni apa, angin, kita boleh 

selesai dalam 2 hari.  Ada yang rumah di, di, terbakar di kawasan saya, 

2 minggu.  Itu sebab saya cakapkan tadi, kalau ada ADUN pembangkang 

ataupun yang kerajaan, tidak mengambil tindakan, saya tak tahulah, 

macam mana silapnya.  Sebab kita ada peraturan, kita ada, rujuk 

kepada Pejabat Daerah untuk dapat tindakan segera.  Dan Pejabat 

Daerah akan turun untuk membuat penilaian dan jugak akan 

menghantar dia punya, dia punya, dia punya apa, dia punya anggaran 

dia, dan inshaa Allah, tadi, apa, maknanya perolehan secara darurat 

boleh dilaksanakan serta merta. Memang pun.  Jadi, saya tak tahulah.  

Sebab tu di kawasan saya, inshaa Allah 2 minggu. 

 

Dan kita bergantung jugak kepada kepada peruntukan yang datang.  

Kalau, kalau kita dah ada peruntukan, inshaa Allah kita buat.  Tapi 

kadang-kadang, kontraktor yang ni yang lambat.  Mungkin dia lambat.  

Ada kontraktor dia nak kena sub dulu cari orang lain.  Macam kita tak 

tahulah.  Jadi sebelum ini, pandangan saya ini kita buat secepat yang 

mungkin.  Jadi kalau ada ADUN-ADUN mana di kalangan pembangkang 

yang baru jadi pembangkang ni, kalau ada masalah, jumpa direct 

dengan sayalah.  Sampai sini, tak ada sorang pun nak hubung direct 

dengan saya. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: Ya. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Ini kes sahih ni, tengok, tengok laporan, minit kita 

punya persidangan, 2 kali dah persidangan, masuk yang ketiga, kes 

rumah terbakar di kawasan saya, tak ada apa pun sampai sekarang.  Its 

almost a year  ni YB.  Its almost a year.  You wanna prove?  Bukak minit 

sekarang.  Bukak minit tu. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. saya ingin menjawab soalan tersebut.  

Sebenarnya murah, rumah tersebut, mula-mula NGO yang nak buat.  

Apabila Pejabat Daerah maklumkan, bahawa rumah tersebut NGO nak 

buat, tetapi tak buat sampai hari ini.  Lepas tu kita ambil alih.  Dan 

inshaa Allah kita akan buat rumah tersebut.  33,000.00 peruntukan 

telah disediakan.  Mana-mana rumah yang terbakar, kita akan sediakan 

duit 33,000.00, inshaa Allah kita akan buat, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yelah, betullah tu Yang Berhormat, Yang Amat 

Berhormat.  Saya nak cakap tentang Labu tadi, kata serta merta tu, 6 

bulan dah, serta merta apo dokek setahun.  Itu soal lain.  Tapi soal 

tanggungjawab Kerajaan, kita dah bawak dalam Dewan ini.  Soal siapa 

lagi nak buat tu, mana, mana saya tahu. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya pun tak dapat maklumat sebenar begini semua, 

sebab dia melalui beberapa badan yang terlibat ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Oh, tak bolehlah. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Yang Berhormat Speaker Yang Berhormat 

Labu biarlah Menteri Besar jawab. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat pegawai Kerajaan ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya boleh cakap bergantung kepada individu.  Kalau 

you, ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. kalau tak dapat maklumat pun ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. kalau rasanya Yang Berhormat Senaling ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay okay okay. 
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YB ADUN Labu: ….. ada rumah, dibiarkan selama setahun ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Speaker, ini floor saya. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat, cuba bukak balik, bukak balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Juasseh, Senaling duduk dulu, Labu pun 

duduk. 

 

 

YB ADUN Senaling: Dato’ Yang Dipertua, ini floor saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah.  Senaling duduk, Labu duduk. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Jawapan tu mengelirukan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, Juasseh, dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Itu saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya nak cakap sikit.  Kang saya bagi balik. 

 

 

YB ADUN Juasseh: ….. macam magic. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kang saya bagi balik, kang kang, saya bagi 

balik.  Dah duduk, duduk.  Saya nak tenangkan keadaan dulu.  Duduk 

dulu.  Jadi yang, apa yang disebut oleh Yang Amat Berhormat tadi, 

berkaitan ada peruntukan 33,000.00 Yang Berhormat.  Jadi sekarang ni 

semua dah maklum 33,000.00.  Lopeh ni, tuan-tuan kalau rumah 

terbakar terus, call-lah MB, takpo, saya saksi ni.  Pasal rumah ni saya 

saksi ni, MB kata ada peruntukan 33,000.00.  Kalau misalnya, tapi 

tengok dululah, kalau rumah tu.  Haa, lepas tu baru kita bagi.  Ambik 

masa sikitlah.  Tapi yang ….. 
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YB ADUN Seri Menanti: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, itu betul 

tu, betul tu.  MB jawab, bukan dio yang jawab.  Dah tak ghoti jawab, 

biarlah MB jawab. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak ada.  Saya jawab bagi pihak Kementerian Luar 

Bandar. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Biarlah MB jawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seri Menanti, Senaling, jap jap, yang 

Senaling tadi ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Ini floor saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tapi Yang Berhormat Labu tu dia jawab 

betul, sebab luar bandar, yang disebut Senaling tadi luar bandar, dia 

EXCO luar bandar, memang dia ambil berat tentang bandar.  Orang 

kampung ni ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Saya rasa tak betul, kurang tepat. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Orang kampung ni tengok orang kampung, 

teringat Yang Berhormat Labu ya.  Tapi kalau perlu urgent, saya ingat 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar akan ambil tindakan.  Dia setuju 

tadi dah, kalau urgent.  Ini, masalah kemanusiaan ni, kebakaran, 

kematian nyawa ni, saya, saya bagi tuan-tuan cakap, ramai yang cakap 

ni, kalau ikut saya tadi, seorang soalan tambahan.  Tapi melibatkan 

nyawa, masa depan orang ni, saya bagi tuan-tuan ramai cakap.  Tapi 

saya rasa kita tak payah panjangkan, yang sebab, Yang Amat Berhormat 

Menteri Besar dah jawab.  Lepas ni Senaling, kalau tak siap yo, call Yang 

Amat Berhormat Menteri Besar, saya saksi, okay.  Silakan duduk. 

 

[YB ADUN Rantau bercakap secara off mic] Haa?  Tak, sebab Speaker 

bergaduh kuat.  Dia kalau tak bergaduh, tak cakap Speaker ni.  Dio, dio 

orang tongah, mesti, mesti, dah, Rantau ni nakal ni.  Diam Rantau.  

Okay.  Seterusnya Lobak. 
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YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Mintak maaf, mintak maaf. 

 

 

YB ADUN Lobak: ….. sekarang pukul 11:00 haa. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Mintak maaf. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Lobak sudah ya? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tadak, pukul 11:00.  Kita tadi business sama 

Sri Lanka.  Sekarang pukul 11:00. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pukul 11:00 ya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Haa okay.  Mahu baca baca. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay duduk.  Okay okay.  Saya pun, tadi 

usul tadi, pasal kebetulan peringkat kebangsaan, okay, jadi, peringkat 

kebangsaan tadi, dah buat keputusan, hari ni hari bacalah.  Program 

sambungan “Jom Baca Bersama Untuk 10 Minit” sehari peringkat 

Negeri sembilan.  Sebab orang Melayu ni, orang Malaysia ni kurang 

membaco kan, jadi ….. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Dipertua, tarik balik yang perkataan “Melayu” tu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Orang Malaysia.  Okay.  Tak apa, yang boto 

tu saya boto kan, jangan risau.  Ini Speaker dia, dia, dia terbuka, haa 

jangan risau.  Jadi saya bagi tahu dia punya sebab apa ni, program “Jom 

Baca Bersama Untuk 10 Minit” sehari, peringkat Negeri Sembilan 

sempena Sambutan Hari Buku Dan Hak Cipta Sedunia 2019.  Jadi ada 

beberapa perkara, dia punya tujuan ya. 

 

Pertama, program “Jom Baca Bersama Untuk 10 Minit” dilaksanakan 

sempena Hari Buku Dan Hak Cipta Sedunia selari dengan tekad 
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membaca kebangsaan merupakan anjuran Perbadanan Perpustakaan 

Awam Negeri Sembilan dan perpustakaan awam seMalaysia dan 

Jabatan Pendidikan Negeri sembilan dengan mendapat sepenuhnya 

daripada Kerajaan Negeri Sembilan, sokongan sepenuhnya daripada 

Kerajaan Negeri Sembilan dan slogan “Negeri Sembilan Membaca, 

Waghih Membaco, Malaysia Membaco”. 

 

Kedua, program baca, program baca selama 10 minit ini adalah 

sambutan Hari Buku Dan Hak Cipta Sedunia yang disambut pada 23 

April setiap tahun.  Setiap tahun 23 April, tarikh 23 April, sambut 

semua dunia sambut.  Pada tepat 11:00 pagi sehingga 11:10 pagi, 23 

April 2019, semua individu, pejabat dan komuniti adalah dipohon 

untuk berhenti sebentar bagi apa juga pekerjaan atau aktiviti untuk 

membaca apa jua bahan bacaan selama 10 minit.  Program ini 

bertujuan mendorong rakyat Malaysia membaca dimulai langkah awal 

dengan membaca 10 minit sehari.  Walaupun kita membaca 10 minit 

sehari, diharap usaha ini akan menjadi langkah awal bagi memupuk 

minat membaca dalam kalangan masyarakat Malaysia khususnya 

Negeri Sembilan.  Baca kejap 10 minit, apa tuan-tuan nak baca bacalah, 

buku ada. 

 

[YB ADUN Kota bercakap secara off mic] Baca whatsapp?  Whatsapp 

pun sekarang ado, ada maklumat  Dato’ Seri.  Boleh.  Asalkan membaca. 

 

[YB ADUN Seri Menanti bercakap secara off mic] Haa?  Alhamdulillah.  

Bagus Seri Menanti ni.  Seri Menanti ni, tu bagus.  Semua baca.  Okay, 

alhamdulillah.  Haa, tak, kalau tak cukup, sampai malam kita hari ni. 

 

[Persidangan ditangguhkan sebentar dan semua hadirin membaca 

untuk 10 minit bagi menyatakan sokongan kepada program “Jom Baca 

Bersama Untuk 10 Minit”] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan:  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, kita 

teruskan agenda kita ya.  Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Dato’ Dipertua, saya kemukakan soalan 

ketiga. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, Pembangunan MVV 2.0 

telah diiktiraf sebagai Pembangunan Wilayah Tengah dan diselaraskan 

oleh Kerajaan Persekutuan melalui Seksyen Pembangunan Wilayah, 

Kementerian Hal Ehwal Ekonomi.  Berdasarkan Kajian Separuh Penggal 
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RMKe-11, perancangan pembangunan MVV 2.0 telah diletakkan di 

bawah pembangunan wilayah tengah yang meliputi Selangor, Negeri 

Sembilan dan Melaka.  Sehubungan itu, interaksi umum kepada negeri 

bersebelahan serta bersempadanan Negeri Sembilan adalah 

dilaksanakan untuk kepentingan semua pihak dalam menyumbang 

kepada ekonomi negara.  Agensi Kerajaan, khususnya berkaitan 

pelaburan di Negeri Sembilan juga menjalinkan kerjasama berterusan 

sama ada secara rasmi atau sebaliknya dengan agensi Negeri Melaka 

dan Selangor untuk berkongsi pengalaman dan memaklumkan 

mengenai peluang pelaburan serta mewujudkan kerjasama 

bersesuaian. 

 

Beberapa projek yang telah diluluskan memerlukan perancangan 

menyeluruh antara negeri, Negeri Selangor, Negeri Sembilan dan 

Melaka.  Sebagai contoh, pada masa ini Kerajaan Persekutuan telah 

meluluskan projek MVV 2.0 bagi pembinaan jalan baru Nilai – Labu – 

Enstek sebanyak, sepanjang 16.3 kilometer yang melibatkan jajaran di 

Negeri Sembilan sahaja.  Walau bagaimanapun, Kerajaan ne, Kerajaan 

Negeri telah mencadangkan kepada Kerajaan Persekutuan untuk 

memberi pertimbangan bagi cadangan projek ini dilaksanakan 

mengikut perancangan asal sehingga ke Lapangan Terbang 

Antarabangsa (KLIA).  Oleh itu, diharap fasa kedua projek jalan ini 

dapat dilaksanakan bagi penyambungan jajaran dari Enstek ke KLIA, 

Sepang, Selangor.  

 

Selain itu, Kerajaan Negeri juga telah memberi kerjasama sepenuhya 

bagi perancangan pembinaan lebuh raya baru yang dikenali sebagai 

West Coast Expressway (WCE) yang bermula daripada Selangor melalui 

Negeri Sembilan khususnya jajaran cadangan melalui pesisir pantai 

Port Dickson sehingga ke Melaka. Cadangan jajaran ini, di Port Dickson 

telah dikenal pasti dan projek ini masih dalam pertimbangan Kerajaan 

Persekutuan.  Terima kasih, Dato’ Yang Dipertua.  

 

 

Dato’ Yang Dipertua:  Terima kasih, Yang Berhormat Ampangan. Apa, 

tambahan, ada soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Lobak: Soalan tambahan.  Syabas dengan kenyataan tu.  

Soalan tambahan saya, saya nak tanya tu, projek ini adakah memajukan 

Orang Asli dan di kawasan saya ada, ada kampung Orang Asli. Saya nak 

tanya tu, adalah melibat ni Orang Asli ke atau tanah-tanah Orang Asli? 
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YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, kita telah pun menga, 

mengadakan pelbagai perbincangan dengan masyarakat Orang Asli.  

Sebagai contoh di Kampung Tekir yang membabitkan di kawasan MVV 

dan dalam perbincangan, didapati kebanyakan Orang Asli menerima 

perancangan yang nak dibuat di kawasan mereka kerana tidak ada 

sebarang pengalihan kawasan mereka ataupun mengambil kawasan 

yang telah diperuntukkan kepada Orang Asli.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Ampangan.  

Kita pergi ke soalan berikutnya, Linggi. 

 

 

YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan yang kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan kedua.  Silakan Yang Amat 

Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Dipertua, soalan pengangkutan awam oleh 

Yang Berhormat ADUN Linggi.  Mewujudkan perkhidmatan 

pengangkutan awam bas henti-henti luar bandar merupakan salah satu 

pelan tindakan yang telah digariskan di bawah Pelan Pembangunan 

Luar Bandar Negeri Sembilan. 

 

Matlamat Kerajaan Negeri Sembilan adalah untuk mempertingkatkan 

perhubungan, pergerakan dan kemudahsampaian dengan penyediaan 

perkhidmatan yang akan menghubungkan keseluruhan kawasan luar 

bandar di Negeri Sembilan serta menyediakan perkhidmatan 

pengangkutan luar bandar yang berkualiti dengan tahap ketepatan 

jadual dan kekerapan yang reliable. 

 

Gerak kerja di pihak Kerajaan Negeri Sembilan dengan kerjasama 

agensi berkaitan di peringkat Persekutuan akan dilaksanakan bagi 

meneruskan perancangan yang telah digariskan ke arah penyediaan 

pengangkutan awam yang memenuhi keperluan rakyat Negeri 

Sembilan.  Tindakan ini adalah pelengkap kepada jaringan 

perkhidmatan pengangkutan Negeri Sembilan selepas MyBAS 

dilaksanakan. 

 

Kerajaan Negeri Sembilan telah pun melancarkan Perkhidmatan Bas 

Percuma bagi Bandar Seremban bagi tahun 2019 dan perkhidmatan 
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bas yang dijenamakan “Khidmat Rakyat NS” merupakan projek rintis 

dan akan diperluaskan pada masa hadapan mengikut keperluan.  

 

Bagi pelajar sekolah dalam kalangan keluarga miskin di bawah Paras 

Garis Kemiskinan (PGK) pula, seramai 1,500 murid akan diberikan 

bantuan yuran bas sekolah bernilai 50.00 ringgit sebulan dengan jum, 

dengan jumlah peruntukan sebanyak 0.9 juta ringgit.  Antara 

kemudahan yang disediakan di kawasan luar bandar adalah 

perkhidmatan pengangkutan awam ialah perkhidmatan MyBAS.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Linggi: Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan? 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya.  Khusus untuk kawasan Linggi, dulu 

perkhidmatan bas ni memang ada, khususnya antara Pengkalan 

Kempas hingga ke Port Dickson tapi setakat hari ini dihentikan.  

Sepertimana yang sedia maklum ini, yang paling masalah sekali Dato’ 

Speaker, adalah budak sekolah nak pergi sekolah pagi-pagi.  Dan ia 

menyumbang kepada ponteng sekolah ini.  Jadi, khusus daripada 

jawapan yang diberikan oleh Yang Amat Berhormat tadi adakah 50.00 

ringgit ini, 0.9 juta ini termasuk kawasan khususnya kawasan Pasir 

Panjang, kawasan Orang Asli Bukit Kepong, Kampung Pelebar Baru 

kerana mereka ini spesifik memang menerima masalah yang sangat 

besar sekarang ini. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, berhubung dengan bantuan 

bas ataupun bantuan anak sekolah, kita beri ke semua DUN ya, kita beri 

semua dan semua sekolah yang menghantar nama kepada Kerajaan 

Negeri.  Kerajaan Negeri juga telah memohon kepada Agensi 

Pengangkutan Awam Darat (APAD) supaya menukar laluan F500 di 

Bandar Seremban yang sedia ada, iaitu kepada laluan Politeknik Port 

Dickson – Pasir Panjang dan Linggi, ya.  Itu kita am, kita dah bagi bas 

percuma di Bandar Seremban.  Jadi kita, bagi laluan tersebut ke 

kawasan Linggi, dari, ke, dan Port Dickson.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Kita 

terus kepada Rahang. 
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YB ADUN Rahang: Terima kasih, saya kemukakan soalan pertama. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dipersilakan. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Dato’ Yang 

Dipertua, Setiap tahun, pihak Kementerian akan menurunkan 

peruntukan secara berkala kepada hospital-hospital untuk tujuan 

penambahbaikan fasiliti dan juga baik pulih peralatan tertakluk kepada 

permohonan yang dibuat oleh setiap hospital. 

 

Dan peruntukan yang diterima oleh Hospital Tuanku Ja’afar Seremban 

adalah seperti berikut: pertamanya adalah perbelanjaan untuk 

Peruntukan Belanja Mengurus pada tahun 2018 sebanyak 

405,028,136.00 ringgit telah diperuntukkan dan bagi tahun 2019 

sehingga 28 Februari 2019 sebanyak 298,733,600.00 ringgit telah 

diperuntukkan.  Dan daripada Kerajaan Negeri tidak ada apa-apa 

peruntukan untuk tahun 2018 dan 2019.  Dan untuk Peruntukan 

Belanja Pembangunan, pada tahun 2018 sebanyak 5,896,983.00 ringgit 

telah diperuntukkan untuk tujuan pembangunan, dan untuk tahun 

2019 sehingga 28 Februari, sebanyak 105,000.00 ringgit telah 

diperuntukkan.  Manakala daripada Kerajaan Negeri, tidak ada apa-apa 

peruntukan bagi tahun 2018 dan 2019. 

 

Jumlah peruntukan yang telah disalurkan kepada setiap hospital dan 

klinik kesihatan di Daerah Seremban pada tahun 2018 adalah seperti 

berikut: pertamanya untuk Hospital Tuanku Jaafar Seremban.  

Peruntukan Belanja Mengurus adalah 405 juta, lebih kurang dan untuk 

Perbelanjaan Pembangunan adalah 5 juta.  Dan untuk 13 buah buah 

Klinik Kesihatan di Daerah Seremban sebanyak 121,317,768.00 ringgit 

telah diperuntukkan untuk tujuan Belanja Mengurus dan untuk 

peruntukan Belanja Pembangunan adalah sebanyak 3,200,691.00 

ringgit telah diperuntukkan. 

 

Kalau kita lihat dari segi projek, kerja-kerja penyelenggaraan memagar 

tanah, iaitu nama projek Kerja Pemasangan Pagar BRC Galvasi Sekitar 

Kuarters Kelas J.  Skop kerja adalah melibatkan kerja-kerja pengukuran 

sempadan dan pembinaan beam pemasangan pagar sekitar kuarters 

yang dianggarkan kos sebanyak 250,000.00 ringgit.  Dan untuk projek 

kerja me, pemasangan pagar hijau, sekitar Unit Angkut sehingga 

kawasan kuil melibatkan skop kerja-kerja pembinaan beam dan 

pemasangan pagar melibatkan kos 20,000.00 ringgit. 
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Dan projek kerja-kerja menaik taraf, ubah suai dan juga pembaikan 

iaitu melibatkan projek kerja-kerja tukar pintu tempered glass kepada 

pintu, dari jenis pintu kalis kebakaran di semua wad Blok A, B dan C.  

Melibatkan skop kerja, kerja-kerja penggantian pintu cermin kepada 

pintu jenis fire rated bagi memenuhi arahan pihak Bomba yang 

melibatkan kos 440,000.00 ringgit.  Dan kerja-kerja menaik taraf stor 

alat tulis lama kepada Stor Patologi, melibatkan skop kerja, kerja 

meroboh stor alat tulis lama kepada pembinaan bangunan Stor Patologi 

yang melibatkan kos 490,000.00. 

 

Dan untuk projek ubah suai Stor Patologi kepada ruang klinikal Jabatan 

Kecemasan.  Melibatkan skop kerja: pengubahsuaian bilik-bilik dan 

ruang prosedur sistem pengudaraan dan  pendawaian yang melibatkan 

kos 498,900.00 ringgit. 

 

Dan seterusnya untk projek menaik taraf dan pembaikan sistem 

siaraya iaitu PA System melibatkan skop kerja: pendawaian sistem siar 

raya dan penukaran set pembesar suara yang melibatkan kos sebanyak 

500,000.00 ringgit.  Manakala untuk projek kerja menaik tang, menaik 

taraf tangki simpanan air di Wad Zamrud dan Mutiara di Jabatan 

Psikiatri melibatkan skop kerja: membekal dan memasang tangki jenis 

HPDE, kapasiti 40,000 liter, membina ruang pam dengan binaan batu 

bata, kerja perpaipan, perpaipan saluran air masuk dan keluar, kerja 

pendawaian elektrik dan memasang booster pump 12 horse power yang 

melibatkan kos sebanyak 102,000.00. 

 

Dan untuk projek membekal dan memasang perangkap kilat di 

bumbung Klinik Pakar, melibatkan skop kerja: membuka, membekal 

dan memasang perangkap kilap, kilat di bumbung Klinik Pakar 

melibatkan kos 60,000.00 ringgit.  Dan untuk projek kerja-kerja 

penyelenggaraan semula perpaipan pili bomba dan Jabatan Kecemasan, 

melibatkan skop kerja: kerja memasang paip jenis MS, membekal dan 

memasang set pili bomba lengkap, membekalkan dan memasang gate 

valve dan ready mix sum yang melibatkan kos 80,248.00 ringgit, 

85,245.20 sen. 

 

Dan untuk kerja projek menaik taraf stor bahan kimi, Jabatan Patologi.  

Skop kerja melibat kerja sivil, elektrikal dan mekanikal yang 

melibatkan kos 25,000.00 ringgit.  Dan projek me, kerja menyelenggara 

bilik Unit Pendidikan Kesihatan Pesakit untuk dijadikan sebagai Unit 

IT, skop kerja adalah melibatkan kerja sivil dan elektrikal yang menelan 

kos sebanyak 19,682.00 ringgit.  Dan projek untuk kerja-kerja 

membekal dan memasang pemadam api mudah alih jenis serbuk kering 

dan karbon dioksida yang telah tamat tempoh.  Skop kerja adalah 

melibatkan kerja mengganti pemadam api mudah alih yang telah tamat 
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tempoh sebanyak 192 unit yang melibatkan kos sebanyak 51,120.00 

ringgit. 

 

Dan untuk projek menaik taraf ambulans bay.  Skop kerja adalah kerja-

kerja pemasangan bumbung jenis polycarbonate yang melibatkan kos 

sebanyak 50,000.00 ringgit.  Dan projek menaik taraf ruang airway 

fisioterapi melibatkan skop kerja membina ruang lantai berjubin dan 

berbumbung metal, metal deck yang melibatkan kos sebanyak 

50,000.00 ringgit.  Dan projek kerja-kerja sistem pencegahan 

kebakaran di Bangunan Asrama Jururawat Blok Bakawali melibatkan 

kerja-kerja, skop kerja yang membekalkan dan memasang panel 

pencegahan kebakaran yang baru 2 loop, kerja penjajaran kabel untuk 

pengesanan asap di dalam konduit yang melibatkan kos sebanyak 

199,216.40 sen. 

 

Dan untuk projek kerja ubah suai stor pula, untuk dijadikan sebagai 

Bilik Dikompos di Jabatan Forensik melibatkan skop kerja, kerja 

membina meja konkrit, sistem pengudaraan dan membekal 2 unit peti 

mayat yang melibatkan kos sebanyak 150,000.00 ringgit.  Dan untuk 

projek membekal dan memasang perangkap kilat di Blok Utama, skop 

kerja adalah melibatkan membuka, membekal dan memasang 

perangkap kilat di bumbung Blok A, B dan C Blok Utama yang 

melibatkan kos sebanyak 199,000.00. 

 

Dan untuk kerja-kerja penyelenggaraan kuarters.  Pertamanya adalah 

projek kerja menaik taraf 4 unit kuarters, teres Kelas J yang melibatkan 

skop kerja: menaik taraf tandas, pendawaian semula, pembaikan 

semula bumbung, lantai termasuk kerja mengecat dan lain-lain kerja 

berkaitan yang melibatkan kos sebanyak 180,000.00 ringgit. 

 

Dan akhir sekali adalah kerja menaik taraf taman permainan di 

kawasan kuarters yang melibatkan skop kerja: kerja pemasangan 

peralatan permainan kanak-kanak bersepadu, dan juga kabin, karpet 

getah yang melibatkan kos sebanyak 26,000.00.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang: Soalan tambahan.   

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Lagi tambahan? 
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YB ADUN Rahang: Apakah cadana, cadangan pihak Kerajaan Negeri 

Sembilan tentang naik taraf Klinik Kecemasan Hospital Tuanku Jaafar, 

Seremban yang ada dalam keadaan panas dan sempit, yang betul dalam 

keadaan teruk? 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih, seperti yang kita tahu memang Jabatan 

Kesihatan, Bilik Kecemasan ni memang satu tempat yang agak 

congested dan pihak Kementerian Kesihatan akan mengambil maklum 

berkenaan perkara ini dan akan mengambil tindakan yang sewajarnya 

untuk memastikan kita dapat selesaikan isu berkenaan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih YB Repah.  Mana Chembong, 

seterusnya Chembong ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua, saya pilih soalan nombor 1. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Masjid. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan berkenaan masjid.  

Sehingga Mac 2019, terdapat 294 buah masjid di seluruh Negeri 

Sembilan.  Bilangan akan bertambah setelah 6 buah masjid yang dalam 

pembinaan akan siap iaitu Masjid Bandar Enstek, Masjid Kariah 

Senaling, Masjid Kuala Pilah, Masjid Taman Desa Port Dickson, Masjid 

Kariah Triang Jelebu, Masjid Bandar Seri Sendayan dan Masjid Nusari 

Bayu.  Masjid Bandar Seri Sendayan dah siap. 

 

Pada tahun 2019, Kerajaan Negeri telah meluluskan pembinaan 7 buah 

masjid iaitu Masjid Nilai Impian, Masjid Bukit Kepayang, Masjid 

Seremban 3, Masjid Forest Height dan Masjid Taman Politeknik Port 

Dickson.  Kerajaan juga telah meluluskan pembinaan baru 

menggantikan masjid sedia ada iaitu Masjid Jamek Pekan Gemas dan 

Masjid Jamek Tunku Besar Tampin. 

 

Bagi memastikan perjalanan masjid baik, maka kerajaan telah melantik 

seramai 1,476 orang pegawai masjid yang terdiri daripada Imam 

seramai 612 orang, Bilal seramai 287 orang, Siak 288 orang dan 

Pembantu Am Wanita seramai 289 orang.  Kerajaan juga telah 

menaikkan elaun bagi Bilal, Siak dari 150.00 ringgit – 300.00 ringgit 

kepada 400.00 ringgit – 500.00 ringgit bermula tahun 2019.  Terima 

kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Chembong: Boleh Dato’ Speaker?  Semasa, terima kasih 

kepada Yang Amat Berhormat Sikamat.  Semasa Yang Berhormat ADUN 

Rantau menerajui Kerajaan dulu, memang banyak masjid telah dibina 

ataupun masjid-masjid lama diganti baru.  Soalannya, Dato’ Yang 

Dipertua, ada tak perancangan-perancangan yang telah dibuat sebelum 

ni diteruskan ataupun ada tak masjid-masjid yang telah dirancang dulu 

ataupun telah diluluskan, tak dapat dibina ataupun ditarik balik dan 

sebagainya?  Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Tidak ada pembatalan ataupun kita, apa, 

membatalkan cadangan tersebut cuma kita kaji semula ya, untuk 

menambahbaikkan.  Contohnya Masjid Bukit Kepayang dan Masjid Nilai 

Impian, peruntukan ditambah untuk memastikan bahawa apabila siap 

dibina, masjid tersebut keperluannya mencukupi dan tidak perlu 

ditambah kemudian hari, inshaa Allah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Kita pergi soalan seterusnya 

….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua, boleh saya celah sikit tak?  

Tentang masjid juga, saya nak tanya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh you pun nak cakap masjid jugak? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Haa.  Saya ingin tanya tentang status masjid 

yang telah ditangguhkan pembinaannya dari DUN saya ni ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Di mana tu? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Bandar IOI, saya ingin nak tanya sedikit saja 

tentang statusnya.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Jeram Padang.  Mengenai masjid 

IOI, inshaa Allah ya, kita telah melu, mengutus kepada Menteri 
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Ekonomi untuk memastikan bahawa masjid tersebut diteruskan dan 

kita juga telah bersetuju tapak di IOI tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Jeram Padang. 

 

 

YB ADUN Pertang: Sikit, sikit Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya? 

 

 

YB ADUN Pertang: Saya mohon sikit.  Saya nak juga nak, menarik 

perhatian YAB Sikamat, tentang Masjid Jamek Kuala Klawang.  Kalau 

ikut daripada persidangan lepas, saya ada bertanya, daripada Klawang 

kata masjid tu diteruskan.  Tapi nak mencari tempat baru.  Tapi 

daripada apa yang disebut oleh Yang Amat Berhormat Sikamat tadi, tak 

ada disebut langsung tentang Masjid Jamek walaupun ada soalan saya, 

saya mintak apa, Yang Amat Berhormat Sikamat, mintak penjelasan 

tentang Majlis Jamek Jelebu, Kuala Klawang. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Inshaa Allah masjid tersebut akan diteruskan, 

tidak ada masalah dan kita telah meneliti tapak tersebut dan dalam 

kajian kita, inshaa Allah, kita akan teruskan berapa segera yang kalau 

boleh, inshaa Allah.  Jangan risau. 

  

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih.  Saya ingat, kita pergi 

terus kepada soalan seterusnya Mambau. 

 

 

YB ADUN Mambau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, Mambau 

kemukakan soalan pertama. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Mambau.  Untuk maklumat Yang Berhormat Mambau, pihak 

Majlis Perbandaran Seremban telah mengadakan mesyuarat pada 14 

Februari 2019 dan jabatan-jabatan teknikal telah dijemput hadir untuk 

mengenal pasti masalah dan kos yang terlibat.  Perkara ini juga telah 
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dirujuk kepada Pejabat Pengarah Tanah dan Galian Negeri Sembilan 

pada 12 Februari 2019 berkaitan status bayaran cukai tanah.   

 

Pihak pentadbiran MPS mengesyorkan supaya Unit / Bahagian 

Pelesenan dan Penguatkuasaan di Kementerian Perumahan dan 

Kerajaan Tempatan mengadakan perbincangan bersama pemaju projek 

untuk menyelesaikan masalah pemaju projek dan masalah dengan 

pembeli-pembeli kerana pengeluaran Lesen Pemaju Perumahan (Akta 

Pemaju Perumahan 1962) dan per, Permit Jualan adalah di bawah 

bidang kuasa Kementerian Perumahan dan Kerajaan Tempatan.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Amat, Yang Berhormat – Yang 

Berhormat sekalian, tempoh soalan ….. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti nanti.  Soalan tambahan jugak? 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua, isu projek rumah terhenti 

Rasah Heights ini telah tertangguh dan dibiar begitu sahaja selama 20 

tahun dan projek ini telah siap 80%.  Oleh kerana masalah kali ini ialah 

kebanyakan pembeli-pembeli rumah masih membayar ansuran kepada 

pihak bank sejak 20 tahun yang lepas sehingga hari ini dan tidak dapat 

pindah masuk ke rumah mereka.  Jadi, bolehkah atau pihak Kerajaan 

Negeri menentukan satu jangka masa, berapa lama agaknya akan 

membaik pulih projek ini?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan tambahan  daripada Yang Berhormat Mambau.  Jadi untuk 

makluman Yang Berhormat dan kepada semua ahli-ahli Yang 

Berhormat, sebenarnya hasrat bagi pihak Kerajaan Negeri adalah untuk 

menyelesaikan masalah-masalah ni, rumah terbengkalai ataupun pusat 

perniagaan terbengkalai yang berada di dalam Negeri Sembilan.  Saya 

ambil contoh ya, sebelum ini untuk Bandar Satelite, Senawang kita 

telah pun berjaya menyelesaikan masalah tersebut dengan adanya 

kerjasama daripada pemaju, pembeli dan juga Pihak Berkuasa 

Tempatan. 
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Dan saya cukup yakin sekali, kalau apa, pembeli-pembeli di Rasah 

Heights ini dapat duduk bersama dengan pihak Kerajaan, pihak PBT 

dan juga pemaju, saya rasa perkara ini kita boleh selesaikan.  Sebab 

bagi saya, saya lihat memang ramai mangsa, boleh katakan mangsalah, 

pembeli rumah-rumah terbengkalai ini, mereka memang masih perlu 

membayar ansuran.  Tetapi adalah jadi hasrat kepada pihak Kerajaan 

Negeri untuk kita selesaikan masalah ini.  Tak apa Yang Berhormat, 

memandangkan perkara ini telah pun melanjut sepanjang 20 tahun, 

saya rasa kita akan cuba saya, sedaya upaya untuk menyelesaikan 

perkara ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Soalan lisan ni sepatut tamat 

11:30, tadi kita dah berhenti baca 10 minit kan.  Jadi, saya hanya 

untukkan satu soalan saja.  Yang terakhir, soalah lisan. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  Sebenarnya 

soalan lisan Dewan kita ni, keputusan kita 1 jam setengah, kita mula 

soalan tadi 11:25, 10:25 Dato’ Dipertua sebab ada pembentangan 

kertas dan sebagainya.  Haa, 10:25 baru start di situ soalan Dewan ni.  

Bukannya pukul 10:00 Dato’ Yang Dipertua, sebab pukul 10:00 sampai 

10:20 tadi pembentangan Kertas Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak apa saya tambah ni. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Sampai pukul 12:00 kurang-kurangnya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya akan bagi 2 soalan, 2 soalan  untuk, 

untuk diteruskan, iaitu Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: Tuan Yang Dipertua, soalan nombor 1. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Serting.  

Peruntukan Kerajaan Negeri kepada sekolah-sekolah.  Jawapan ini juga 

menjawab Pertanyaan Lisan Hari Pertama Yang Berhormat ADUN 

Sungai Lui yang bertajuk “Bantuan Dan Peruntukan Sekolah-Sekolah”, 

Pertanyaan Lisan Hari Kedua Yang Berhormat ADUN Chembong yang 

bertajuk “Bantuan Kepada Sekolah-Sekolah”, Pertanyaan Bertulis 
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daripada Yang Berhormat ADUN Kota yang bertajuk “Bantuan Ke 

Sekolah”. 

 

Sebenarnya, tiada peruntukan khas yang disalurkan oleh Kerajaan 

Negeri kepada semua sekolah termasuk sekolah persendirian di Negeri 

Sembilan.  Walau bagaimanapun, ia tertakluk kepada permohonan 

daripada pihak sekolah dan jenis bantuan bagi meringankan beban 

pelajar memberikan manfaat kepada mereka iaitu 1,168 sekarang telah 

menerima nilai lebih kurang 642,400.00 ringgit bagi bantuan Negeri 

Sembilan Bas.  9,271 orang pelajar untuk nilaian 927,100.00 ringgit 

bagi Bantuan Khas Felda.  3,471 orang pelajar dengan nilaian 

694,200.00 ringgit bagi bantuan MAINS-ZAKAT.  Keempat, bantuan 

kepada sekolah swasta sebanyak 650,000.00.  

 

Jumlah sumbangan Kerajaan Negeri kepada sekolah-sekolah negeri ini 

di bawah seliaan Unit Hal Ehwal Murid, Jabatan Pendidikan Negeri 

Sembilan sehingga 19 Mac 2019 untuk keseluruhan Pejabat Pendidikan 

di Negeri Sembilan adalah sebanyak 2.263 juta. 

 

Pecahan mengikut Pejabat Pendidikan Daerah adalah Pejabat 

Pendidikan Daerah Seremban – 436,700.00, Pejabat Pendidikan Daerah 

Port Dickson sebanyak 100,300.00 ringgit, Pejabat Pendidikan Kuala 

Pilah – 256,900.00 ringgit, Pejabat Pendidikan Jempol – 970,600.00 

ringgit, Pejabat Pendidikan Tampin – 402,700.00, Pejabat Pendidikan 

Rembau – 96,500.00 ringgit.  Bagi bantuan bagi sekolah-sekolah di 

dalam DUN Lui sebanyak 151,400.00 ringgit telah diberikan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Boleh soalan tambahan? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ni Serting bagi laluan? 

 

 

YB ADUN Chembong: Lagipun soalan saya bertindih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bertindih? 

 

 

YB ADUN Chembong: Menjawab soalan saya jugak.  Dato’ Dipertua, 

dalam banyak-banyak sekolah yang dibantu oleh Kerajaan Negeri ini, 

sekolah mano agak eh yang paling banyak dapat bantuan, jumlah yang 

paling banyaklah? 
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YB Yang Dipertua Dewan: You tanya Perdana Menteri ke?  Yang Amat 

Berhormat Dato’ Seri ya. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Bantuan yang paling banyak diberikan adalah 

bergantung kepada permohonan dan juga bilangan murid dia, ya.  Kita 

melihat kepada bilangan murid dan kita ada bagi Sekolah Chung Hwa 

200,000.00, Chung Hwa High School – 250,000.00, Sekolah Agama 

Maahad Ahmadi 205,000.00, Sekolah Seri Seremban – 200,000.00 dan 

banyak lagilah kita bagi, kita, ada yang 50,000.00.  Jadi sekolah Chung 

Hwa nampak 250,000.00 disebabkan muridnya seramai 1,800 orang 

ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: Kat saya mudah saja Dato’ Yang Dipertua, 

banyak mano dan sekolah mano, itu saja.  Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Saya ingat dah terjawab ya.  

Seterusnya saya mintak Chuah. 

 

 

YB ADUN Chuah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, Chuah 

mengemukakan soalan number 1. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan daripada Yang Berhormat Chuah.  Untuk makluman Yang 

Berhormat Chuah, MPPD telah mengenal pasti tapak pasar di kawasan 

tersebut sejak tahun 2017 bagi menggantikan pasar sedia ada.  Namun, 

pasar tersebut merupakan tapak milik individu yang memerlukan 

proses pengambilalihan tanah dan melibatkan kos sebanyak 

700,000.00 iaitu berdasarkan penilaian harga tanah pada ketika itu.  

 

Walau bagaimanapun, mengambil kira peruntukan sedia ada, MPPD 

tidak dapat meneruskan proses pengambilalihan tanah tersebut kerana 

ia akan menyebabkan MPPD menghadapi beban kewangan yang tinggi 

pada tahun 2018.  Dalam hubungan itu, MPPD telah mengenal pasti 

tanah Milik Kerajaan di sekitar kawasan Pekan Bukit Pelanduk.  Walau 

bagaimanapun, MPPD mendapati tidak ada lagi tanah kerajaan yang 

sesuai di kawasan sekitar pekan Bukit Pelanduk bagi tujuan 

pembangunan pasar awam tersebut. 

 

Justeru, MPPD masih berusaha mencari dan mengenal pasti tapak yang 

bersesuaian untuk pembinaan sebuah pasar awam di sekitar Bukit 
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Pelanduk.  Sekiranya MPPD memperolehi tanah kerajaan yang sesuai, 

permohonan peruntukan kepada pihak KPKT akan dikemukakan untuk 

membiayai pembangunan pasar awam bagi kemudahan penduduk di 

Bukit Pelanduk.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Chuah: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Setiap pekan 

harus dibangunkan secara teratur dan tersusun.  Pasar awam 

merupakan satu keperluan yang penting sama ada untuk penjual 

ataupun pembeli.  Jadi, Chuah mohon agar tindakan yang sewajarnya 

diambil supaya pasar ini boleh dibina dengan kadar segera sebab kalau 

tiada kemudahan seperti pasar, memang ini adalah satu perkara yang, 

yang memang memalukan sebab setiap pekan wajib ada kemudahan 

seperti pasar.  Jadi, saya mohon agar Kerajaan Negeri mengambil 

tindakan segera untuk memperolehi tanah untuk pembinaan pasar 

awam ini supaya peniaga yang ada di, di tempat DUN Chuah boleh ada 

peluang berniaga.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan tambahan daripada Yang Berhormat Chuah.  Jadi untuk 

makluman Yang Berhormat Chuah, Kerajaan Negeri sedia maklum 

apakah masalah yang dihadapi oleh Yang Berhormat Chuah khususnya 

kepada orang ramai yang tinggal di Bukit Pelanduk.  Jadi 

memandangkan pengambilan tanah tersebut, dia memerlukan dana 

yang agak besar, jadi saya bercadang kepada Yang Berhormat Chuah, 

Yang Berhormat Chuah ya, dapat apa, dapat mengenal pasti ya, tanah 

swata yang sesuai ataupun  pihak Kerajaan Negeri kita juga pada masa 

yang sama, kita akan bagi kerjasama untuk mengenal pasti tanah 

Kerajaan yang sedia ada.  Jikalau tanah tersebut wujud, kita akan 

membuat apa yang saya jawab tadi, kita akan cuba sedaya membuat 

dan memastikan bahawa di Bukit Pelanduk ini akan mempunyai satu 

ban, pasar awam. 

 

Dan pada masa yang sama, saya juga ingin memaklumkan kepada Yang 

Berhormat Chuah, sebenarnya selain daripada pasar awam ini, kalau di 

Bukit Pelanduk mempunyai tempat yang sesuai, saya rasa di, pada 

masa kita mencari tanah, kita juga boleh mencari alternatif di mana 

mungkin kita boleh wujudkan kawasan-kawasan untuk pasar tani 

ataupun pasar pagi, supaya rakyat kita yang tinggal di situ, mereka 

boleh berniaga dengan apa, hasil-hasil tanaman mereka.  Jadi, saya 

berharap perkara ini kita dapat bekerjasama dan sama-sama kita 
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pastikan kesejahteraan rakyat di Bukit Pelanduk itu terjamin.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Bahau.  Seterusnya kita beri laluan kepada Juasseh. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

kemukakan soalan yang pertama. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, penjawat awam di Negeri 

Sembilan.  Jumlah penjawat awam di Negeri Sembilan di bawah 

Pentadbiran Kerajaan Negeri Sembilan ialah seramai 5,301 orang iaitu 

3,509 orang di Jabatan Negeri dan 1,566 orang di Pihak Berkuasa 

Tempatan dan 226 orang di Badan-Badan Berkanun Negeri.  Manakala 

pecahan mengikut kaum adalah seramai 5,029 orang Melayu, 249 

orang kaum India, 10 orang kaum Cina dan 13 orang lain-lain kaum. 

 

Buat masa ini, Kerajaan Negeri tidak bercadang untuk mengurangkan 

pengambilan kakitangan awam kerana masih mengguna pakai dasar 

yang telah ditetapkan oleh Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA) iaitu 

peratus pengisian tidak melebihi 89% daripada jumlah perjawatan 

tersebut.  Dan kami juga terus membuat pengambilan, inshaa Allah. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Dato’ Yang Dipertua, jadi maknanya Kerajaan 

Negeri tidak akan mengikutlah ya, saranan daripada Yang Amat 

Berhormat Perdana Menteri untuk down size, mengurangkan 

pengambilan kakitangan awam di Negeri Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Kerajaan Negeri masih mematuhi apa yang 

diminta oleh Kerajaan Persekutuan terutamanya Tun Dr Mahathir 

Mohamad sebagai Perdana Menteri, iaitu tidak melebihi 89% daripada 

jumlah perjawatan.  Jadi, jawatan yang kurang tu sekarang kita tengah 

isi.  Dan kita mintak rakyat Negeri Sembilan untuk memohon, sebab 

sekarang di SPA ada iklan untuk pengambilan baru.  Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay terima kasih.  Kita pergi seterusnya, 

Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan ketiga, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, berhubung 

dengan soalan Yang Berhormat ADUN Temiang, menara 

telekomunikasi yang tidak mempunyai lesen.  Berdasarkan maklumat 

dan rekod di Pihak Berkuasa berkenaan, didapati sebanyak 276 

bilangan menara telekomunikasi yang tidak mempunyai lesen. 

 

Kerajaan Negeri memandang serius terhadap pembinaan menara 

telekomunikasi secara tidak sah.  Walau bagaimanapun tidak dapat 

dinafikan kewujudan menara telekomunikasi adalah perlu bagi 

memenuhi keperluan teknologi perhubungan internet serta aplikasi 

dan trans, transaksi atas talian selari dengan keadaan semasa.  Dalam 

hubungan ini semua PBT sedang giat melaksanakan proses pemutihan 

dan diberikan peluang untuk memohon lesen secara sah bagi 

memastikan pembinaan menara telekomunikasi dilaksanakan 

berdasarkan prosedur dan peraturan semasa yang berkuatkuasa. 

 

Mana-mana telekomunikasi yang dikenal pasti tidak mempunyai 

permit yang sah akan dikenakan denda di antara 250.00 ringgit hingga 

79,800.00 ringgit (bagi satu permohonan) berdasarkan Undang-

Undang Kecil di bawah PBT yang berkenaan.  Untuk makluman, kadar 

bayaran lesen yang dikenakan adalah sebanyak 2,000.00 ringgit. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan tambahan saya adalah, kita sedia maklum 

bahawa setiap pemasangan menara telekomunikasi ini memerlukan 

lesen.  Tetapi seperti yang dimaklumkan oleh Yang Amat Behormat 

tadi, terdapat 276 menara telekomunikasi yang tidak berlesen.  Jadi 

saya nak tanya, kenapakah perkara ini wujud dan berlaku, adakah ini 

berlaku kecuaian daripada Kerajaan terdahulu ataupun pihak PBT, 

Pihak Berkuasa Tempatan tidak mengambil berat tentang perkara ini?  

Ini saja. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Yang Berhormat ADUN Temiang.  

Kita sedia maklum bahawa memang ada berlaku kelemahan yang perlu 

kita perbaiki, dan inshaa Allah perkara ini telah dalam rekod kita.  Dan 

inshaa Allah perkara ini akan kita ambil perhatian dan kita akan 



 

59/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 59 - 

melaksanakan banyak perkara-perkara untuk memperbaiki keadaan-

keadaan yang berlaku kelemahan-kelemahan tersebut.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, kita pergi soalan seterusnya, Yang 

Berhormat Lui. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan soalan 1. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan daripada Yang Berhormat Sungai Lui.  Jadi untuk makluman 

Yang Berhormat Sungai Lui, Kerajaan Negeri telah mengemukakan 

cadangan 11 lokasi tanah bagi pembangunan PPR di Negeri Sembilan 

kepada Kementerian Perumahan dan Kerajaan Tempatan.  Cadangan 

tapak ini adalah tertakluk kepada penelitian dan kajian mendalam oleh 

pihak KPKT.  Salah satu tapak yang dicadangkan adalah di kawasan 

seluas 4 ekar di Felcra Air Hitam.   

 

Berdasarkan keluasan tanah tersebut, hanya sebanyak 50 unit rumah 

yang boleh dicadangkan untuk pembangunan PPR.  Sehingga kini, pihak 

KPKT masih melaksanakan kajian teknikal serta lawatan ke tapak 

tanah yang dicadangkan oleh Kerajaan Negeri.   

 

Sekiranya pembangunan perumahan PPR dibuat di atas tanah-tanah 

tersebut, Kerajaan Negeri akan mencadangkan kepada KPKT supaya 

perumahan PPR tersebut mengguna pakai kaedah pemilik secara sewa 

beli (Rent-To-Own).  Syarat-syarat umum permohonan PPR yang 

ditetapkan oleh KPKT adalah seperti berikut warganegara Malaysia, 

berumur 18 tahun ke atas, pendapatan isi rumah di bawah 3,000.00 

dan pemohon belum memiliki rumah.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Soalan tambahan.  Kalau kita lihat, di Ayer Hitam 

tu masih ada lagi tanah-tanah milik Kerajaan yang sesuai untuk kita 

bina perumahan dan kalau boleh, kita buat pertam, penambahan 

kepada unit-unit PPR di Ayer Hitam.  Dan ada jugak perancangan 

Kerajaan untuk mewujudkan satu bandar Ayer Hitam dulu.  Kalau 

boleh disegerakan, apa ni, dikaji semula dan kalau boleh perumahan tu 

merupakan satu keperluan kepada masyarakat sekarang.  Dan kalau 

boleh ditambahlah. 
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YB ADUN Bahau: Terima kasih soalan tambahan daripada Yang 

Berhormat Sungai Lui.  Itu cadangan yang cukup baik sekali.  

Sebenarnya tapak tersebut dia cuma mampu menampung sebanyak 50 

unit.  Tetapi memandangkan Yang Berhormat Sungai Lui telah pun 

menyuarakan apa, hasrat beliau sebagai, selaku ADUN kawasan 

tersebut.  Dan pada masa yang sama, jikalau di kawasan Sungai Lui 

ataupun Ayer Hitam mempunyai tanah Kerajaan yang lebih sesuai, saya 

akan apalah, saya arahkan Unit Perumahan untuk membuat peninjauan 

supaya kita pastikan tanah yang kita dapat itu boleh membina lebih 

ran, ram, banyak rumah mampu milik ataupun rumah PPR. 

 

Sebenarnya bagi pihak Kerajaan Negeri, kita amat menegaskan di mana 

setiap keluarga sekurang-kurangnya mempunyai seunit rumah.  Itu 

adalah hasrat kita.  Dan memandangkan ni apa, projek PPR ini, 

sebenarnya dia memberi ni apa, memberi kebaikan kepada rakyat, 

kerana bagi pihak Kerajaan Negeri kita cuma perlu me, mengeluarkan 

tanah kita, kita menyumbangkan tanah, dan pembinaan tersebut adalah 

dibuat oleh pihak Kementerian.  Jadi, memandangkan cawes, cara sewa 

beli ini, harga rumah tersebut cuma dibayar, cuma di, apa, pembeli 

cumah perlu bayar 40,000.00 dan 160,000.00 itu akan dibiayai ataupun 

di-subsidize oleh pihak Kerajaan Pusat.  Jadi, memandangkan adanya 

pe, permintaan daripada Yang Berhormat Sungai Lui, dan jikalau itu 

memang mempunyai tanah yang sesuai, kita akan lah, apalah memberi 

pertimbangan supaya kita sama-sama membina lebih banyak rumah 

mampu milik ataupun rumah PPR supaya memastikan rakyat kita yang 

di bawah apa, B40 ataupun mereka yang pendapatan rendah itu, dapat 

memiliki rumah mereka.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih. Kita teruskan kepada 

Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tuan Dipertua, saya kemukakan soalan kedua. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan 

kawasan perindustrian, terdapat 52 kawasan industri di seluruh Negeri 

Sembilan merangkumi jenis industri berat, sederhana dan ringan yang 

kebanyakannya terletak di bawah seliaan Pihak Berkuasa Tempatan 

(PBT).  Kerajaan Negeri sentiasa memberi tumpuan untuk menaik taraf 

kawasan perindustrian di seluruh Negeri Sembilan bagi menarik lebih 

ramai pelabur.  Pada tahun 2018, Kerajaan Negeri telah 

memperuntukkan sebanyak 2.69 juta ringgit dan tahun 2019, sebanyak 

3.38 juta ringgit yang disediakan untuk menaik taraf kemudahan-
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kemudahan seperti sistem saliran, percahayaan dan penurapan jalan di 

kawasan perindustrian.  Manakala Kerajaan Persekutuan menerusi 

Malaysia Investment Development Authority (MIDA) telah 

memperuntukkan 500,000.00 ringgit untuk menaik taraf sistem saliran 

di kawasan perindustrian Arab-Malaysian, Nilai.  

 

Selain daripada kawasan perindustrian sedia ada, Kerajaan Negeri juga 

telah merangka kawasan industri baru seluas 2,838 ekar di kawasan 

Nilai melalui perancangan pembangunan Malaysia Vision Valley 

bersama-sama dengan pihak swasta.  Sukacita saya mengumumkan 

bahawa dalam majlis, dalam Mesyuarat Majlis Perancang Fizikal 

Negara (MPFN), yang dipengerusikan oleh Yang Amat Berhormat 

Perdana Menteri Malaysia; Tun Dr Mahathir Mohamad, pada minggu 

lepas iaitu pada 18 April 2019 telah meluluskan pembangunan di 

kawasan seluas 2,838 ekar ini. 

 

Daripada 2,838 ini, kawasan perindustiran yang diperuntukkan adalah 

sebanyak 1,379 ekar bersamaan dengan 48.6% di mana kawasan 

industri adalah sebanyak 657.28 ekar ataupun 23.16%, manakala 

industri berteknologi tinggi, kawasan yang diperuntukkan adalah 

sebanyak 721.8 ekar ataupun 25.44%.  Daripada kawasan ini, kawasan 

perumahan yang diperuntukkan adalah sebanyak 455.52 ekar ataupun 

16.05%.  Kawasan perniagaan yang diperuntukkan adalah sebanyak 

350.9 ekar ataupun 12.37%.  kawasan lapang dan rekreasi yang 

diperuntukkan adalah sebanyak 328.63 ekar ataupun 11.58%.  

Manakala kawasan infrastruktur dan utiliti yang diperuntukkan adalah 

sebanyak 323.44 ekar ataupun 11.4%.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua, soalan tambahan.  Kami nak, 

tahniahlah, kerana adat tu satu ni, projek baru, tapi kami difahamkan di 

industri yang sedia ada, 52 tu, adalah pusat industri ada sikit 

kekurangan kerana kami tak tahu, dapat tahu, operasi ni kurang 

puaskan.  So, saya nak tanya, apa program Kerajaan yang sedia ada 

berancang mintak supaya macam mana membantu pusat-pusat yang 

kurang operasi itu.  Kerana banyak kilang-kilang kosong, atau terbiar di 

pusat industri yagn sedia ada ni, di 50 kawasan.  Dulu kami difaham di 

Kuala Pilah pun ada, Temple pun ada, so kami nak tanya, apa program 

Kerajaan untuk membantu supaya kilang-kilang terbiar tu dapat 

beroperasi dengan sempurnanya?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Kerajaan Negeri sentiasa berusaha untuk 

memastikan kawasan industri yang sedia ada beroperasi.  Cuma di 
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antara kawasan-kawasan yang berkenaan, ada di antara kilang-kilang 

ataupun yang telah dipunya milik oleh pengusaha yang terdahulu yang, 

yang, yang meninggalkan kawasan dan terbiar oleh kerana kepunyaan 

hak milik mereka.  Kita akan melihat bagaimana kaedah yang terbaik 

untuk kita memastikan bahawa kawasan-kawasan ini dapat kita 

bangunkan supaya keseluruhan kawasan industri ini dapat 

dibangunkan dengan secara sepenuhnya.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Lobak dan Ampangan.  

Seterusnya kita pergi kepada soalan daripada Kota. 

 

 

YB ADUN Kota: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan 

soalan yang pertama. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat ADUN Kota.  Taman rekreasi Gunung Datuk.  Permit 

penggunaan oleh Koperasi Gunung Datuk Rembau Berhad telah 

dibatalkan berkuatkuasa 31 Disember 2018.  Tindakan pembatalan 

permit adalah setelah pertimbangan dan mengambil kira kegagalan 

koperasi dalam mematuhi syarat yang telah ditetapkan.  

 

Bagi  soalan kedua, bantuan sama ada dari Kerajaan Negeri dan Jabatan 

Perhutanan telah diberikan sejak tahun 2013.  Penempatan kakitangan 

Jabatan Perhutanan untuk membantu dalam menjaga kebersihan 

kawasan serta menjaga dan mengurus pengunjung yang mendaki 

Gunung Datuk.  Memantau dan mengurus pokok-pokok yang menjaga, 

bagi menjaga kemudahan sekitar dan keselamatan pengunjung dari 

ditimpa pokok yang bahaya.  Menaik taraf kemudahan di Gunung Datuk 

seperti dewan terbuka, chalet dan tandas.  Mempelbagaikan program di 

Gunung Datuk sekaligus membantu koperasi dari segi kutipan bayaran 

sewa serta meningkatkan hasil pendapatan. Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan? 

 

 

YB ADUN Kota: Soalan tambahan Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih 

untuk jawapan.  Dato’ Yang Dipertua, saya agak terperanjat jugak 

bahawa Koperasi Gunung Datuk ni tidak disambung permit untuk 

pengurusan mengawal urus di peringkat koper, ataupun di peringkat 

kawasan Gunung Datuk tersebut kerana yang memberinya dulu jugak 
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adalah kita, sebagai Kerajaan.  Saya masih ingat dalam Dewan ni kita 

yang apa, memutuskan bahawa biarlah satu koperasi ditubuhkan 

supaya dapat membantu mengurus kawasan tersebut supaya 

faedahnya dapat diterima oleh masyarakat tersebut.  Oleh kerana 

sudah batal ni, adakah, saya nak bertanya, pihak Kerajaan ingin 

menyambung semula koperasi ini, jika mereka memenuhi syarat dan 

memintak rayuan. 

 

Yang kedua, kalau Dato’ Yang Dipertua, kalau boleh dihalang supaya 

jangan ada pihak swasta pulak yang ambil alih sebab urusan, urusan 

Gunung Datuk ini kita nak mintak biarlah masyarakat tempatan yang 

mengurus selia kawasan tersebut.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Yang Berhormat ADUN Kota, 

berhubung dengan soalan tambahan.  Sebenarnya kita 

memberhentikan sementara ya, koperasi tersebut menjalankan 

aktivitinya disebabkan kita lihat semasa mereka menja, menjalankan 

aktiviti di Gunung Datuk, kita lihat bahawa kebersihannya, 

kemudahannya, tidak dijaga dengan baik.  Selepas tu apabila Jabatan 

Hutan mengambil semua Gunung Datuk ini, kita telah bekerjasama 

dengan sebuah syarikat swasta iaitu Kibing Group Berhad untuk 

menjadi ayah angkat untuk selama 6 bulan, inshaa Allah, selepas 

adanya kerja-kerja pe, penambah, penambahbaikan dan juga kerja-

kerja men, men, mencantikkan ataupun menceriakan kawasan tersebut 

diambil.  Dan saya telah berbincang juga dengan pihak koperasi supaya 

melihat ya, bahawa kawasan tersebut merupakan kawasan 

pelancongan yang dapat menarik minat ramai pengunjung khususnya 

daripada luar, bukan sahaja Negeri Sembilan, Melaka, Johor, Putrajaya 

dan Kuala Lumpur.  Jadi ini memberikan satu pendapatan yang baik 

kepada penduduk di kawasan tersebut kerana kunjungan pelancong 

ini, dan peminat-peminat gunung ini.  Jadi kalau ia terus dibiarkan, dia 

akan mencacatkan dan pastinya pelancong tidak akan hadir di kawasan 

tersebut. 

 

Kerana itu, saya telah meminta dan berbincang dengan Pengarah untuk 

mengambil alih selama 6 bulan ini, untuk kita naik taraf di samping itu 

juga, kita minta pihak swasta ini untuk memberi kerjasama 

membangunkan kawasan tersebut.  Dan selepas ia pulih sepenuhnya, 

dan menerima kunjungan semula pengunjung-pengunjung dan 

pelancong-pelancong, saya rasa kita akan serahkan dengan syarat-

syarat yang lebih ketat untuk memastikan kawasan pelancongan ini 

terus mendapat menarik minat pengunjung pada masa akan datang. 
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YB ADUN Kota: Boleh saya tambah sikit Dato’ Dipertua?  Saya ucap 

terima kasihlah kepada Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat kerana 

pembatalan ini adalah sementara dan untuk dipermudah ubahsuaikan 

pengurusan tersebut.  Dan saya jugak gembira dengar dari dalam 

Dewan mulia ini, kalau sudah 6 bulan besok kita jugak bagi peluang 

balik kepada koperasi untuk merayu supaya mereka dapat diberi 

peluang bersama dengan pihak swasta di bawah Jabatan Perhutanan 

tersebut, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Kota, Yang 

Amat Berhormat Menteri Besar.  Saya kira, saya dah penuhilah masa 

yang kita peruntukkan untuk soalan lisan.  Jadi kita dah pukul 12:00 ya.  

Dah bagi masa panjang dah, sebab 11:30, saya bagi pukul 12:00-lah.  

Jadi saya nak pergi kepada, agenda seterusnya ya. 

 

 

5.2 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan 

Bertulis 

 

Setiausaha Dewan: Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan 

Jawapan Bertulis.  Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun membentangkan jawapan bagi pertanyaan-pertanyaan bertulis 

yang telah diberitahu terlebih dahulu seperti dibentangkan di hadapan 

ahli-ahli Yang Berhormat sekalian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

jawapan bagi pertanyaan-pertanyaan bertulis adalah dibentangkan. 

 

 

6. USUL 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menjunjung kasih Ke 

Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan atas Titah Ucapan Baginda bagi merasmikan 

Pembukaan Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri, Negeri 

Sembilan Yang Ke-14”. 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keenam, usul pertama. 
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YB ADUN Chennah: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, saya bangun 

mengemukakan usul “Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan 

menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan atas Titah Ucapan Baginda bagi merasmikan 

Pembukaan Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

Yang Ke-14”. 

 

Dato’ Dipertua, 2 minggu lagi, pada 9 haribulan Mei, rakyat Malaysia 

akan menyambut ulang tahun pertama pentadbiran Kerajaan Pakatan 

Harapan.  Pada 9 Mei tahun lepas, dalam PRU Yang Ke-14, rakyat 

Malaysia telah pun mencipta satu sejarah untuk memilih sebuah 

pentadbiran baru.  Dan bagi saya, keputusan yang dibuat oleh rakyat 

Malaysia pada PRU Yang Ke-14 yang paling signifikan dan mempunyai 

kesan positif jangka panjang kepada negara kita ialah PRU Ke-14 telah 

membuka satu lembaran baru dalam politik negara, dan mewujudkan 

sistem 2 parti dalam sistem politik negara kita.  Maksudnya bahawa, 

sistem 2 parti ini, menjadikan bahawa dalam landskap politik negara, 

tidak akan ada lagi mana-mana parti yang akan dominan selama-

lamanya, tidak mana, tidak ada lagi mana-mana Kerajaan yang boleh 

mendabik dada mengatakan bahawa mereka akan menjadi Kerajaan 

selama-lamanya. 

 

Tetapi ia telah pun membukak satu budaya politik baru di mana 

sentiasa akan ada check and balance kepada Kerajaan yang memerintah 

dan pembangkang juga akan sentiasa memantau dan rakyat akan 

sentiasa mengingatkan sesiapa sahaja parti yang memerintah supaya 

terus dan mesti mengekalkan sebagai sebuah Kerajaan yang 

berintegriti, yang dapat memenuhi hasrat dan aspirasi daripada rakyat.  

Kalau tuntutan dan permintaan ini, tidak dapat ditunai oleh parti yang 

memerintah, maka nasib yang akan menimpa parti yang memerintah 

sudah tentunya akan diturunkan oleh rakyat dalam pilihan raya umum 

yang akan datang. 

 

Jadi saya mengatakan bahawa, dalam konteks politik negara pada hari 

ini, sistem demokrasi kita semakin subur.  Dan kita melihat bahawa 

adanya sistem 2 parti, ada Kerajaan baru, ada pembangkang yang kuat, 

yang mempunyai bilangan yang ramai, bukan sahaja di Dewan Rakyat, 

dalam Dewan Undangan Negeri Sembilan juga mempunyai bilangan 

yang ramai, daripada pembangkang.  Dan menyebabkan bahawa kita 

akan sentiasa kompetitif dan demokrasi akan sentiasa subur. 

 

Dan sebagai orang lama sebagai pembangkang, dulu, saya menghormati 

dan saya juga amat menghargai peranan yang dimainkan oleh 

pembangkang khususnya Ketua Pembangkang.  Justeru itu saya 

mengucapkan ucapan tahniah kepada Yang Berhormat Rantau kerana 
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telah diberikan mandat semula oleh rakyat di kawasan DUN Rantau 

untuk menjadi Ahli Dewan Undangan Negeri Rantau dan memainkan 

peranan sebagai Ketua Pembangkang dalam Dewan yang mulia ini. 

 

Dato’ Dipertua, bagi Kerajaan Pakatan Harapan, saya kira bahawa 

keputusan PRT Rantau mempunyai hikmahnya yang tersendiri.  Ia 

membawa hikmat yang baik kepada Kerajaan kita, kepada Kerajaan 

Pakatan Harapan kerana kita memilih semula seorang ADUN sebagai 

Ketua Pembangkang yang cukup berpengalaman kerana Yang 

Berhormat Rantau pernah menjadi Menteri Besar selama 3 penggal.  

Sudah tentuhnya pengalaman beliau sebagai Menteri Besar akan dapat 

memberikan banyak pandangan, pengalaman dan juga teguran-teguran 

kepada pentadbiran sekarang supaya kita membuat dengan lebih baik.  

Kerana seorang Ketua Pembangkang yang constructive, yang 

berpengalaman, sangat penting. 

 

Saya juga percaya bahawa dulu saya semasa menjadi Ketua 

Pembangkang, saya telah menjalankan tanggungjawab saya dengan 

baik.  Itu sebabnya Rantau boleh menjadi Menteri Besar 3 penggal.  

Saya, sebab saya bagi teguran yang baik, me, memantau Kerajaan, 

Kerajaan membuat kerja-kerjanya dengan baik, dengan efektif, maka 

diberikan sokongan.  Dan kita mesti mengambil pendekatan ini, dan 

mempunyai minda yang positif ini, bahawa apa yang ditegur, apa yang 

diberikan saranan mesti kita ambil kira, mesti kita bagi perhatian 

serius. 

 

Jadi, Yang Amat Berhormat Menteri Besar, saya harap dan saya 

nasihatkan supaya teguran yang diberikan oleh Ketua Pembangkang, 

oleh ahli-ahli Dewan yang lain, oleh backbenchers, oleh saya, oleh ahli-

ahli Pembangkang, mestilah diberikan perhatian yang serius.  Dan 

mana-mana cadangan yang constructive itu mesti diambil tindakan.  

Mudah-mudahan kalau pandangan-pandangan itu diambil kira, dan 

tindakan-tindakan yang diambil dengan baik, mudah-mudahan Yang 

Amat Berhormat Sikamat duduk sebagai Menteri Besar sekurang-

kurangnya 3 penggal jugak.  Boleh menandingi Rantau nanti, rekod ya. 

 

Jadi itu yang saya harap.  Semangat yang perlu dibawa dalam 

pentadbiran pada hari ini.  Bahawa kita, jangan ada paradigma lama, 

jangan ada pemikiran lama, bahawa kita meminggirkan ataupun kita 

tak nak dengar, kalau dulu memang suara kita selalu tidak begitu 

diberikan perhatian.  Pada hari ini, kita mesti mengamalkan satu sistem 

terbaik, pentadbiran yang terbuka, kita mesti mengamalkan satu sistem 

politik yang matang yang melihat bahawa semangat demokrasi itu 

mesti ada pandangan yang berbeza.  Pandangan yang berbeza itu akan 

memberikan kekuatan kepada kita kerana dengan adanya pandangan 
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yang berbeza itu, kita melihat setiap isu itu, setiap dasar itu daripada 

pelbagai perspektif.  Tetapi sudah tentunya, sebagai sebuah Kerajaan 

yang teri, yang telah diberikan mandat memerintah pada hari ini, kita 

mesti membuat keputusan kita sendiri.  Selepas mengambil kira 

pelbagai pandangan, kita mesti defensive, kita mesti berani membuat 

sesuatu keputusan dengan tegas, dengan berani dan melaksanakannya 

dengan bersungguh-sungguh.  Itu merupakan hasrat yang ingin dilihat 

oleh rakyat pada hari ini. 

 

Dato’ Dipertua, untuk pembangunan di Negeri Sembilan.  Saya cukup 

yakin bahawa suasana pada hari ini, di bawah pentadbiran Kerajaan 

Persekutuan yang baru dan Kerajaan Negeri yang baru, limpahan dan 

juga pemangkin kepada pembangunan Negeri Sembilan akan 

bertambah rancak.  Baru-baru ini satu keputusan besar yang telah 

dibuat oleh Kerajaan Persekutuan akan memberikan satu bantuan dan 

pemangkin yang cukup besar kepada Negeri Sembian iaitu apabila 

Kerajaan Persekutuan telah pun membuat keputusan untuk berunding 

semula dengan pihak syarikat daripada Negara China dalam projek 

ECRL ataupun East Coast Rail Link.  Apabila kita mengambil keputusan 

untuk berunding semula, yang mengambil masa yang sedikit panjang, 

hampir 11 bulan, untuk berunding semula pelbagai terma dan syarat 

dan bagaimana kita nak memaksimakan manfaat daripada projek ini.  

Kerana kita tahu bahawa keputusan ini bukan dibuat oleh pentadbiran 

sekarang, keputusan projek ini dibuat oleh pentadbiran yang lalu, 

memang kita tak puas hati, kita ada banyak reservation, ada banyak 

teguran terhadap cara keputusan ini, itu dibuat pada masa lampau. 

 

Tetapi Kerajaan pada hari ini tidak ada pilihan yang banyak kerana 

kalau kita memilih untuk membatalkan projek ECRL ini, maka apa yang 

kita akan dapat ialah kita perlu memberikan pampasan, membayar 

pampasan berbilion-bilion ringgit kepada syarikat China itu, kerana 

mereka telah pun memulakan projeknya, memulakan kerja-kerjanya 

hampir 15%, kalau tak silap saya.  Dan berbilion-bilion ringgit perlu 

dibayar pampasan tanpa apa-apa pulangan kepada negara kita.  Dan 

itu, dalam proses itu kalau dibatalkan, mungkin dia akan menjejaskan 

hubungan 2 hala dengan Negara China. 

 

Tetapi bijaksanaan Yang Amat Berhormat Perdana Menteri ialah 

memastikan supaya perlu ada rundingan semula dengan pihak Negara 

China, bagaimana kita memaksimakan projek ini, mengurangkan kos 

supaya tanggungan pada masa hadapan tidaklah begitu tinggi.  

Hasilnya selepas rundingan semula itu, kos untuk projek ini telah pun 

diturunkan dengan begitu mendadak, daripada 66 bilion, kita berjimat 

ataupun menabung 21.5 bilion Ringgit Malaysia.  Kos yang ditanggung 

pada hari ini lebih kurang 44 bilion.  Dan dengan pengurangan kos ini, 
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maka jajaran perlu diubah kerana antara faktor yang menyebabkan kos 

itu begitu tinggi ialah jajaran itu memasuki Bentong, daripada Bentong 

masuk ke Gombak melalui Banjaran Titiwangsa.  Kena membukak 

terowong sebanyak 18 kilometer.  Dan dalam proses itu, kalau 

mengikut keputusan terdahulu, bukan sahaja kos yang tinggi, tetapi 

akan merosakkan alam sekitar di kawasan Gombak itu kerana ada 

quartz ridge yang begitu besar, yang merupakan heritage kepada 

negara kita.  Sekarang ini kita selamatkan alam sekitar itu, selamatkan 

quartz ridge itu dan, khazanah negara itu dapat diselamatkan.  Sudah 

tentu ada orang di kawasan Bentong dan Gombak kurang gembiralah, 

kononnya kerana projek itu tidak melalui kawasan itu.  Tetapi saya 

harap rakyat di kawasan itu juga melihat bahawa akan ada kebaikan-

kebaikan, ada program-program pembangunan yang lain yang akan 

membantu rakyat di kawasan di sana. 

 

Tetapi dengan perubahan jajaran ini, dia memberikan manfaat yang 

begitu besar kepada Negeri Sembilan kerana apabila jajaran itu diubah, 

kita lihat balik geografi, ada orang semasa kempen PRK Rantau, saya 

cakap pasal kita akan masuk Negeri Sembilan, bukan Yang Berhormat 

Rantau-lah, ada rakan-rakan Yang Berhormat Rantau daripada MCA, 

dia kata oh daripada Bossku itu, dia kata adakah jajaran itu sampai ke 

Gombak, nak v-turn, bukan u-turn nak masuk Rantau, baru naik balik 

Klang.  Takkanlah kita bodoh sebegitu.  Ada pakar-pakar engineering 

yang akan melihat geografi negara kita. 

 

Dan kita perlulah melihat kadang-kadang geografi negara kita, 

bagaimana ia boleh dielakkan Banjaran Titiwangsa itu, iaitu dengan 

Mentakab, jajaran itu dibawa ke Selatan, masuk ke Negeri Sembilan 

kerana Negeri Pahang bersempadan dengan Negeri Sembilan.  Kalau di 

simpang durian itu, dia bersebelahan dengan Daerah Bentong, saya 

punya kawasan DUN Chennah, Simpang Durian, masuk 5 kilometer 

sudah masuk Daerah Bentong, itu kawasan Parlimen Bentong.  

Walaupun di sebelah Negeri Sembilan, kawasan Parlimen Jelebu, tetapi 

sempadan itu ialah kawasan Parlimen Bentong, di mana DUN itu DUN 

Pelangai.  Kawasan DUN mantan Menteri Besar Negeri Pahang.  Jadi 

dari Mentakab itu masuk ke Negeri Sembilan, dan akan masuk ke 

Daerah Jelebu.  Dan ini memberikan impak yang begitu besar kepada 

kawasan Daerah Jelebu. 

 

Dan sudah tentunya apabila masuk ke Negeri Sembilan, tak kan hanya 

landasan keretapi saja, mestilah kita letak satu stesen di Negeri 

Sembilan, sekurang-kurangnya satu iaitu sudah tentunya antara lokasi 

yang sedang dipertimbangkan ialah di kawasan sekitar Kuala Klawang 

dan juga berdekatan dengan Titi supaya dua-dua kawasan DUN 

mendapat manfaat, bukan sahaja Kuala Klawang, tetapi juga DUN 
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Chennah.  Dan Parlimen Daerah Jelebu secara keseluruhannya akan 

mendapat manfaat kerana apabila diletakkan stesen di sana, maka 

stesen keretapi itu akan menjadi pemangkin kepada pembangunan 

ekonomi di Daerah Jelebu, yang selama ini memang tidak banyak 

projek-projek pembangunan ataupun faktor-faktor yang menyebabkan 

pelabur masuk ke Daerah Jelebu. 

 

Tetapi dengan adanya ECRL ini masuk ke Daerah Jelebu, ia akan 

menjadi pemangkin dan akan menjadi faktor yang begitu menarik 

kepada pelabur.  Sudah ramai yang sudah nak lihat tengok beli tanah 

dekat Jelebu ni.  Jadi pemilik-pemilik tanah Jelebu sekarang ini boleh, 

boleh begitu gembira, malam tidur pun boleh, boleh ketawa sebab 

ramai yang akan melihat kepada tanah-tanah di Jelebu ni, nak beli.  Dan 

saya difahamkan ada pihak-pihak swasta yang sudah ada land bank di 

data, di Jelebu ini, di Daerah Jelebu ini.  Jadi apabila kita ada pemangkin 

seperti ECRL ini, ia merupakan gain ginger kepada Daerah Jelebu. 

 

Dan justeru itu, kita mesti melihat dan merancang bagaimana kita 

dapat memaksimakan manfaat daripada ECRL ini untuk pembangunan 

di Daerah Jelebu.  Banyak manfaat yang boleh di, di, di, kita 

maksimakan.  Dan banyak sektor yang bakal akan dapat tempias 

kerana selama ini Daerah Jelebu bukannya penarik ataupun faktor yang 

akan membuatkan orang nak mendirikan kawasan perindustrian di 

sana.  Yang Berhormat Rantau, sebagai mantan Menteri Besar sudah 

tentu faham perkara ini.  Dulu memang tak, tak ada ramai nak tarik 

pelabur pergi Jelebu, nak bukak kilang, tak ramai yang nak pergi, sebab 

kawasannya yang berbukit bakau, nak, nak pakai jalan raya, nak pakai 

apa ni, lori-lori treler besar memang payah nak daki gunung dan 

sebagainya. 

 

Tetapi dengan adanya landasan keretapi, dan ECRL ini fokusnya bukan 

saja kepada penumpang, fokusnya ialah kepada keretapi yang untuk 

membawa kargo, cargo train supaya kerana ada 2 pelabuhan yang akan 

disambungkan melalui jajaran ECRL ini iaitu di sebelah Pantai Timur 

ialah Pelabuhan Kuantan dan di sebelah Pantai Barat ialah di 

Pelabuhan Port Klang.  Jadi dengan adanya penyambungan kedua 

pelabuhan utama ini, maka apa-apa kawasan di sekitar jajaran 

sepanjang ECRL ini, amatlah sesuai untuk dijadikan kawasan 

perindustrian.  Kerana daripada stesen-stesen itu, kargo ataupun 

barangan yang dihasilkan oleh kilang-kilang di kawasan perindustrian 

itu boleh diangkut ke Port Klang ataupun ke Kuantan Port. 

 

Jadi ini merupakan satu lonjakan, satu faktor yang akan membawa 

kepada pembangunan di Daerah Jelebu.  Dan saya syorkan dan 

cadangkan supaya perancangan rapi daripada pihak Unit Perancang 
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Ekonomi untuk melihat bagaimana kita membangunkan kawasan 

perindustiran di Daerah Jelebu.  Khususnya perindustrian yang 

berasaskan kepada agro base kerana kita ada banyak hasil pertanian di 

Daerah Jelebu, ada getah, ada kelapa sawit, macam-macam, ada hasil 

pertanian yang lain.  Dan bagaimana kita dapat menarik dibuat, dibina 

kawasan perindustrian di sana, dan kilang-kilang yang berasaskan 

barangan agro base dapat didirikan di kawasan di sekitar Jelebu dan 

diangkut melalui kereta api ke pelabuhan-pelabuhan untuk dieksport 

dan sebagainya. 

 

Jadi ini bukan saja dapat membantu industri, perindustrian tetapi juga 

dapat membantu sektor pertanian di Daerah Jelebu kerana apabila ada 

kilang di sana, sudah tentunya permintaan terhadap hasil pertanian itu 

akan meningkat.  Jadi ini merupakan satu pemangkin yang cukup besar, 

kepada, kepada pelbagai sektor dan kepada pengusaha-pengusaha di 

seluruh Daerah Jelebu. 

 

Bukan itu sahaja, untuk perindustiran dan pertanian, sektor 

pelancongan juga akan mendapat tempias kerana daripada jajaran itu, 

maka orang yang boleh daripada Lembah Kelang mereka boleh 

mengambil keretapi itu, perkhidmatan keretapi tu, umpamanya dari 

Putrajaya, daripada Stesen Putrajaya naik ke kawasan Jelebu, kalau dari 

Putrajaya ke Jelebu mungkin dalam setengah jam saja.  Itu yang jarak 

dia, kerana dia, electrified train, perjalanannya 160 kilometer sejam, 

sudah tentunya jaraknya tidak begitu jauh, dalam setengah jam dari 

Putrajaya sampai ke Jelebu.  Ini akan dapat membantu dari segi eco-

tourism, sektor pelancongan di Daerah Jelebu, yang memang kita cuba 

nak hidupkan, kita cuba nak, nak pergiatkan sektor eco-tourism ini.  

Sebab di Daerah Jelebu, memang persekitarannya yang alam semula 

jadinya cukup baik, yang masih terpelihara, yang belum lagi diterokai 

dan sebagainya, menjadikan Jelebu ini merupakan satu heaven kepada 

eco-tourism di negara kita.  Dan ini saya yakin, sudah tentunya akan 

memberikan banyak-banyak manfaat kepada pembangunan di Daerah 

Jelebu. 

 

Tetapi bagi pihak Kerajaan, kita mesti bersiap sedia kerana projek ini 

dihidupkan, pembangunan ataupun apa ni, construction-nya akan 

bermula seawal bulan depan.  Dia hidupkan semula, jalankan semula, 

kontraktor jalankan semula.  Mana-mana jajaran, mana-mana landasan 

sudah mula itu akan diteruskan, bermula bulan Mei lagi.  Tetapi untuk 

jajaran baru ini, dia mengambil masa sedikit untuk Laporan EIA, untuk 

pastikan jajarannya, pastikan stesennya dan sebagainya.  Mungkin 

pembinaannya mungkin akan mengambil masa setahun sele, selepas 

ini. 
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Tetapi perancangan pembangunan di kawasan sekitarnya mesti 

bermula sekarang.  Dari peringkat Kerajaan Persekutuan, sudah ada 

agensi-agensi yang sudah dikenal pasti bagaimana kita memaksimakan 

pembangunan TOD di sepanjang jajaran itu.  Saya memohon supaya 

Kerajaan Negeri memberikan perhatian yang serius kepada perkara ini 

supaya manfaat ini dapat dimaksimakan untuk pembangunan di Negeri 

Sembilan, khususnya di Daerah Jelebu. 

 

Dan saya harap dalam perkara ini, pihak pentadbiran Kerajaan Negeri 

mesti melihat serius kepada faktor pentadbiran di kawasan Daerah 

Jelebu.  Sebab saya tak nak nanti tengok Pegawai Daerah di Jelebu ini 

seolah-olah kerusinya sebagai transit saja.  Selalu saya dengar Pegawai 

Daerah Jelebu ditukar-tukar.  Saya ADUN Chennah 5 tahun, 6 tahun, 

dah berapa kali dah tukar dah Pegawai Daerah.  Saya mintak supaya 

Kerajaan Negeri identified seorang Pentadbir yang cekap, pentadbir 

yang berpengalaman, letak di Jelebu supaya betul-betul fokus kepada 

pentadbiran di Jelebu dan meningkatkan pembangunan di Daerah 

Jelebu ini.  Kerana Daerah Jelebu adalah antara yang luar bandar di 

Negeri Sembilan.  Kita mesti fokus bagaimana nak merancang.  Dan 

saya harap dalam perkara ini pihak Kerajaan Negeri bersama-sama 

dengan Unit Perancang Ekonomi, boleh melihat bagaimana untuk 

membantu membangunkan kawasan Daerah Jelebu dari segi 

pentadbirannya. 

 

Selain daerah, Daerah Jelebu, saya tahu bahawa fokus daripada 

pentadbiran dulu ialah nak membangunkan MVV iaitu 3 daerah utama 

di Negeri Sembilan.  Seremban, Pilah, nila, Nilai dan Port Dickson.  Dan 

memang jajaran itu, daripada Jelebu, dia menghala ke Port Kelang 

melalui Putrajaya.  Dan antara kawasan yang bakal dilalui ialah 

kawasan sekitar Nilai.  Dan saya juga akan berusaha untuk 

memperjuangkan supaya kalau boleh, satu stesen berdekatan dengan 

Nilai dapat dibina kerana ini akan memberikan bantuan dan juga 

menjadi suntikan, dan sebagai sokongan kepada pembangunan MVV 

2.0 di sekitar kawasan Nilai dan Seremban. 

 

Jadi itu berkenaan dengan ECRL yang, Dato’ Yang Dipertua.  Saya harap 

ini merupakan satu projek yang besar, yang bakal dilaksanakan.  Dan di 

peringkat Negeri Sembilan, kita mesti memberikan perhatian secara 

dekat, secara serius kepada hala tuju pembangunan projek ini.  Dan 

saya sebagai Menteri daripada Negeri Sembilan yang menjaga portfolio 

pengangkutan sudah tentunya saya akan bersama-sama memberikan 

sokongan kepada Kerajaan Negeri supaya pembangunan ini 

memberikan tempias dan manfaat keapda Negeri Sembilan.  Selain, 

sudah tentunya negeri-negeri di Pantai Timur akan mendapat banyak 

manfaat juga daripada pembangunan projek ini. 
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Dato’ Dipertua, pada persekitaran pada hari ini, rakyat memberikan 

fokus yang paling penting ialah kepada ekonomi negara kita.  Memang 

kita tahu bahawa ada suara-suara yang masih tidak berpuas hati 

kepada suasana ekonomi di negara kita.  Kos sara hidup antara isu yang 

sering diperkatakan, kos sara hidup antara isu yang panas dalam setiap 

kempen pilihan raya kecil.  Kita tahu dan kita faham, Kerajaan sedar.  

Dan memang kita banyak memberikan penumpuan, fokus kepada 

pembangunan ekonomi. 

 

Dalam Mesyuarat Jemaah Menteri, hampir setiap minggu, Yang Amat 

Berhormat Perdana Menteri set, sering mengingatkan Menteri-Menteri 

Kabinet supaya kita mesti mengamalkan dasar mesra perniagaan, 

ataupun business friendly.  Kerana pihak swas, sektor swasta, kalau 

diberikan satu persekitaran business friendly, mereka akan membantu 

untuk memajukan negara.  Dan perkembangan ekonomi itu akan 

berjalan kalau swasta memainkan peranannya melabur, mewujudkan 

peluang pekerjaan dan kalau mereka mendapat untung, mereka 

membayar cukai kepada Kerajaan.  Maka ini akan merupakan satu 

putaran yang akan membantu perkembangan ekonomi negara kita.   

 

Seawal tahun 80an, Yang Amat Berhormat Perdana Menteri telah pun 

memperkenalkan konsep Malaysia Incorporated.  Malaysia 

Incorporated ini merupakan dasar apa ni, pensyarikatan Malaysia.  Iaitu 

satu konsep di mana perlu ada kerjasama yang erat di antara Kerajaan 

dengan pihak swasta.  Kerana dengan adanya dasar ini, dasar Malaysia 

Incorporated ini, maka ia telah membantu pembangunan Malaysia 

dengan begitu rancak sekali, pada era 80an dan 90an.  Kerana yang 

pertamanya ia akan membantu pelaburan dalam pelbagai sektor, 

pelbagai projek-projek infrastruktur di mana kalau bergantung kepada 

Kerajaan, Kerajaan ada kekangan dari segi peruntukan pembangunan.  

Swasta kalau diberikan bantuan, diberikan apa ni, kelulusan, mereka 

akan melabur dana swasta untuk membangunkan projek-projek 

infrastruktur dan sudah tentunya mereka akan melabur.  Pada masa 

yang sama ia juga akan dapat mengurangkan kos Kerajaan, bukan 

sahaja dari kos CAPEX, juga kos pengoperasian apabila swasta 

memainkan peranan penting ini. 

 

Dan pada masa yang sama ia mewujudkan peluang pekerjaan.  Dan 

analogi yang sering diguna pakai oleh Yang Amat Berhormat Perdana 

Menteri ialah bahawa Malaysia ini seolah-olah satu syarikat.  Mana-

mana anak-anak syarikat, syarikat-syarikat swasta yang berdaya saing, 

yang mendapat keuntungan, syarikat induk itu akan mendapat 

keuntungan kerana Kerajaan akan mendapat hasilnya melalui cukai.  

26% daripada keuntungan syarikat korporat itu akan diserahkan 
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kepada Kerajaan melalui corporate tax.  Jadi ini merupakan satu konsep 

yang mesti kita fahami, yang mesti kita amalkan supaya kita 

memudahcarakan pihak swasta untuk melabur dan membangunkan 

ekonomi bersama-sama dengan Kerajaan.  Kerajaan ada objektifnya, 

Kerajaan ada dasarnya, Kerajaan ada matlamat dan wawasannya, tetapi 

kita tak boleh melaksanakan segala wawasan itu dengan kita sendiri.  

Kita memerlukan pelaburan daripada pihak swasta.  Itu sebabnya mesti 

ada pemudah cara di, daripada pihak Kerajaan untuk kita 

membangunkan. 

 

Dalam konteks Negeri Sembilan, peruntukan pembangunan kita hanya 

dalam lingkungan 100 juta lebih.  Dengan kekangan belanjawan yang 

begitu sedikit, sukar untuk kita membangunkan negeri kita, dari segi 

infrastruktur, dari segi kemudahannya kalau tidak ada penglibatan 

daripada pihak swasta.  Sorry to say, kalau 100 juta tu, untuk ECRL, 

bayangkan, dari segi konteksnya, kalau 100 juta, peruntukan 

pembangunan Negeri Sembilan, cukup hanya untuk 2 kilometer, Dato’ 

Dipertua.  Satu kilometer untuk ECRL makan belanja 68 juta.  Kalau 

peruntukan pembangunan kita, negeri kita, cukup hanya untuk 2 

kilometer.  Tak tahu daripada Kuala Klawang nak sampai ke Titi pun 

tak cukup.  Kuala Klawang sampai ke Titi – 8 kilometer. 

 

Jadi, memang dari segi konteks tu, saya bukan nak memperlekehkan.  

Memang struktur fizikal kita begitu.  Kerajaan Negeri mempunyai hasil 

yang cukup limited, yang cukup terhad.  Memang telah, dulu dalam 

Dewan yang mulia ini, saya pernah katakan, kita perlu melihat 

bagaimana ada fiscal decentralization, bagaimana Kerajaan Negeri 

mempunyai hasil yang lebih banyak daripada pembangunan negeri 

kita.  Tetapi apa pun dengan, dengan limited budget ini, bukannya kita 

tak boleh membangunkan negeri kita.  Kita mesti mengamalkan satu 

dasar, bagaimana untuk merancakkan ekonomi kita melalui 

penggalakan pihak swasta. 

 

Itu sebabnya sukacita saya nak cadangkan kepada pihak Kerajaan 

Negeri khususnya kepada Yang Amat Berhormat Menteri Besar supaya 

sudah tiba masanya Kerajaan Negeri Sembilan menggubal satu dasar 

Negeri Sembilan Incorporated.  Dasar NS Incorporated ini bukannya kita 

nak tubuhkan syarikat, kita bukan nak tubuhkan satu Syarikat NS 

Incorporated, dan jangan nanti ada ADUN-ADUN nak, berlumba-lumba 

nak menjadi Ahli Lembaga Pengarah.  Bukan saya nak mintak tubuhkan 

satu syarikat baru.  Kita sudah ada MBI, Negeri Sembilan Incorporated 

ini merupakan satu konsep di mana kita melihat Kerajaan itu, Kerajaan 

Negeri itu sebagai satu syarikat besar, bagaimana untuk membantu 

pembangunan dalam negara, negeri kita melalui penglibatan swasta. 
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Dan dasar dan konsep ini mesti difahami oleh semua.  Dan semua, 

seluruh negeri seolah-olah satu syarikat besar.  Menteri Besar seolah-

olah seorang CEO.  Dan perlu ada mesyuarat-mesyuarat berkala dengan 

pihak penggiat-penggiat industri.  Panggillah mereka dalam meja, 

sidang meja bulat.  Dengar apa pandangan mereka, dengar apa masalah 

yang mereka ada, apakah bottle neck, apakah halangan, macam-macam 

peraturan yang mungkin sudah obsolete, yang sudah tak relevan lagi.  

Kita permudahkan peraturan-peraturan ini. 

 

Saya, pengalaman saya dalam setahun dalam Kerajaan sekarang ini, 

saya tahu bahawa banyak peraturan-peraturan kita, terlalu banyak 

kerenah birokrasi dalam peraturan-peraturan yang kita telah tetapkan.  

Bukan saya kata itu salah, tetapi sudah sampai masanya kita 

permudahkan.  Kita lihat balik kalau ada peraturan yang tak perlu, tak 

relevan, permudahkan.  Bukannya kita nak menyusahkan proses itu.  

Kita nak memudahkan proses itu supaya perlu ada intergrasi, perlu ada 

seamless lulus, kelulusan, supaya ini dapat mempercepatkan proses 

untuk pelaburan daripada pihak swasta. 

 

Di peringkat Kerajaan Persekutuan, melalui Kementerian Kewangan 

ada satu unit untuk membantu ataupun memproses mana-mana 

cadangan daripada pihak swasta iaitu melalui UKAS, Unit Kerjasama 

Awam Swasta (UKAS).  Dan mungkin di Negeri Sembilan, perlu juga ada 

satu unit sebegitu terus di bawah Yang Amat Berhormat Menteri Besar 

memantau, supaya apa-apa cadangan daripada swasta, terus sampai 

kepada perhatian Yang Amat Berhormat Menteri Besar.  Dan diuruskan 

dan diberikan arahan kepada penjawat awam, mesti dilaksanakan 

dengan segera.  Kerana itu yang paling penting, sekarang ini kita tak 

nak lihat ada bottle neck, cadangan itu tak sampai kepada peringkat 

teratas, dan pelbagai halangan di peringkat bawah yang menyebabkan 

mungkin pelabur itu lari ke tempat lain. 

 

Jadi saya harap perlu ada, ada satu apa ni, hala tuju , satu pendekatan di 

mana Yang Amat Berhormat Menteri Besar boleh memantau sendiri, 

tubuhkan satu unit khas su, serupa dengan UKAS, mungkin di bawah 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar, ada sekretariat daripada pihak 

Setiausaha Kerajaan Negeri dan juga Unit Perancang Ekonomi, dan  

bersama-sama untuk mempercepatkan segala proses pelaburan 

daripada pihak swasta dan kita ini akan menjadi sebuah negeri yang 

business dan investors friendly, dan saya yakin kalau dengan adanya 

usaha seperti ini, dia akan menarik banyak pelaburan ke dalam Negeri 

Sembilan.  Dan sudah tentunya, Menteri di pihak Kerajaan Persekutuan, 

saya juga akan sama-sama menyokong usaha ini, ke arah pembangunan 

Negeri Sembilan. 
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Jadi saya berharap, Yang Amat Berhormat Menteri Besar boleh 

memberikan perhatian yang serius kepada cadangan ini, saya rasa 

sudah sampai masanya kita perlu ada satu pendekatan yang lebih telus, 

yang lebih cepat.  Kita tahu bahawa ada pelbagai bottle neck, kadang-

kadang di peringkat pelaksana, di penjawat-penjawat awam.  Bukan 

salah mereka, mereka ikut cara kerana ada dasar, ada peraturan, 

mengikut regulations.  Tetapi perlu ada, ada intervention daripada 

pihak pimpinan tertinggi supaya melihat kalau ada bottle neck, ada 

regulations yang tak relevan itu, kita permudahkan.  Kita boleh ubah, 

kita boleh pinda  regulation-regulation itu supaya akhirnya, apa yang 

kita nak lihat ialah supaya segala proses itu dapat dipermudahkan dan 

merancakkan pembangunan ekonomi Negeri Sembilan. 

 

Dengan adanya pembangunan ekonomi, dengan adanya kerancakan 

pembangunan, sudah tentunya ini akan memberikan peluang 

pekerjaan kepada rakyat.  Hara, hari ini kita banyak fokus kepada harga 

barangan saja.  Tetapi apa yang penting bukan sahaja Kerajaan perlu 

mengawal kos barangan ataupun harga barangan, tetapi apa yang lebih 

penting ialah peningkatan pendapatan boleh guna oleh rakyat kita.  

Dan itulah kalau kita nak meningkatkan pendapatan boleh guna rakyat, 

meningkatkan kualiti hidup rakyat, kita mesti menjana peluang 

pekerjaan yang berpendapatan tinggi, yang bergaji tinggi.  Dan ini 

sudah tentunya tak boleh dilaksanakan oleh Kerajaan sendiri kerana 

Kerajaan ada kekangan.  Kalau penjawat-penjawat awam nak gaji yang 

lebih tinggi, kita ada kekangan.  Dan kita perlukan pelaburan dari pihak 

swasta, merancakkan ekonomi.  Kalau Kerajaan negeri dan Kerajaan 

Pusat ada hasil yang lebih tinggi, bolehlah kita bagi bonus kepada 

penjawat awam. Dan pada masa yang sama, dengan adanya kerancakan 

daripada pihak swasta, dan peluang pekerjaan yang banyak akan dijana 

untuk orang kita, orang, oleh rakyat kita di dalam peringkat swasta. 

 

Jadi, itu yang saya nak sampaikan pada hari ini, mesej yang paling 

penting yang saya nak sampaikan kepada pihak Kerajaan Negeri, 

supaya kita mesti melihat bagaimana bersama-sama dengan 

pendekatan yang diambil oleh Kerajaan Persekutuan, terutamanya 

Yang Amat Berhormat Perdana Menteri, yang memang beliau begitu 

aktif sekali, begitu hands on sekali, beliau berjumpa dengan pelabur-

pelabur dari seluruh dunia.  Pelabur-pelabur dari seluruh dunia 

sekarang ini beratur nak berjumpa dengan Yang Amat Berhormat 

Perdana Menteri, membawa cadangan-cadangan.  Dan Perdana Menteri 

sendiri berjumpa dengan mereka, mendengar cadangan mereka.  Dan 

apabila cadangan dirasakan dapat dilaksanakan, dan memberikan 

manfaat kepada negara, maka arahan akan diberikan untuk 

memudahcarakan cadangan-cadangan ini.  Jadi saya harap pendekatan 
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yang sama, boleh digunakan oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar 

di Negeri Sembilan. 

 

Dato’ Dipertua, saya juga nak mengambil sedikit kesempatan ini 

mengucapkan syabas dan tahniah kepada Yang Berhormat Dato’ 

Dipertua, kerana saya lihat dalam agenda dalam Dewan yang, kali ini, 

ada beberapa jawatankuasa akan ditubuhkan.  Sudah tentunya 

jawatankuasa-jawatankuasa ini ditubuhkan untuk melicinkan 

pentadbiran negeri kita dan memastikan integriti sentiasa terbela, 

sentiasa dijaga dalam pentadbiran negeri kita.  Dan memang itu satu 

hala tuju yang cukup baik dan saya memberikan sokongan penuh 

kepada pendekatan penubuhan jawatankuasa-jawatankuasa ini, 

termasuklah keahliannya.  Bukannya saja dari backbenchers, daripada 

kerajaan, tetapi juga daripada pembangkang bersama-sama memantau 

pentadbiran dalam Kerajaan Negeri dan memberikan maklum balas, 

memberikan input supaya ada pandangan-pandangan ini dapat 

digunakan.  Dan tidak ada sesiapa yang melaksa, melakukan sesuatu itu 

tanpa integriti.  Dan itu adalah satu, satu apa ni, satu pendekatan yang 

cukup baik. 

 

Dan saya juga tahu bahawa yang, yang, Yang Berhormat Dato’ Dipertua 

telah pun memulakan sistem ataupun pendekatan pemodenan Dewan 

Undangan Negeri.  Kita sudah ada penggiliran soalan, lebih ramai Ahli-

Ahli Dewan Undangan Negeri daripada pembangkang yang dapat 

bertanya.  Tadi Yang Berhormat Senaling mintak ditambah setengah 

jam 25 minit, dipersetujui oleh Yang Berhormat Dato’, Dato’ Dipertua.  

Kalau dulu saya mintak, tak dapat.  Sekarang Yang Berhormat Senaling 

tahu bagaimana saya rasa dulu. 

 

Tapi itulah, yang saya harap, kita bukannya nak berdendam, kita 

bukannya nak, nak, nak apa ni, nak, nak, nak melakukan sesuatu  untuk 

mencari pasal dengan pihak pembangkang.  Sama-sama kita 

memanfaatkan negeri kita.  Kita harap perjalanan sistem Dewan 

Undangan Negeri yang mulia ini terus berkembang pesat, terus maju ke 

depan.  Ada siaran langsung lagi sekarang, melalui Facebook Live, mana 

titah ucapan Baginda semalam, juga disiarkan melalui Facebook Live 

pihak SUK Negeri Sembilan.  Ini sesuatu pemodenan yang baik, yang ke 

arah lebih terbuka, lebih telus kepada rakyat. 

 

Cuma saya nak memberikan sedikit pandangan kepada Yang 

Berhormat Dato’ Dipertua, ini sekadar nak berkongsi pengalaman.  

Saya bukan nak mengajar Dato’ Dipertua bagaimana menjalankan 

perjalanan di, di Dewan yang mulia ini.  Cuma Dato’ Dipertua, saya 

nasihatkan supaya kurangkan mencelah.  Sebab Dato’ Yang Dipertua, 

tadi saya lihat ada pencelahan-pencelahan yang tidak patut 
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dilaksanakan, ataupun dilakukan oleh Speaker.  Sebab dulu pernah kita 

tegur di Dewan yang, Dewan Rakyat, “Speaker don’t be a speaking 

speaker”.  Speaker ini mempengerusikan mesyuarat, Speaker ini bukan 

penceramah.  Jadi saya harap Dato’ Dipertua, jangan ambil hati, jangan 

terlalu banyak mencelah sebab kita mesti ada pengasingan kuasa.  Soal 

isu pentadbiran Kerajaan, Speaker tak boleh masuk campur walaupun 

perkara kecil.  Nak bagi berapa kepada rumah terbakar itu, itu urusan 

pentadbiran eksekutif.  Dan sebagai Speaker tidak boleh mencampuri 

urusan itu.  Pada masa yang sama, urusan pentadbiran Dewan 

Undangan Negeri, Menteri Besar juga tak boleh campur, nak bagi live, 

FB, nak Facebook Live ke, nak bagi masa lebih ke, nak tubuh 

jawatankuasa, itu hak dan kuasa bagi masa lebih ke, nak tubuh 

jawatankuasa, itu hak dan kuasa Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  

Dan saya harap pengasingan kuasa ini mesti dihormati. 

 

Pada masa yang sama, kuasa eksekutif kita mesti jaga, itu kuasa 

mereka.  Yang nak kritik, yang nak tegur, yang nak bagi pandangan, itu 

kerja saya sebagai backbencher dan ahli-ahli Dewan yang lain.  saya 

boleh tegur, saya boleh kritik, Menteri Besar pun kita, kadang-kadang 

boleh kritik, tetapi percayalah, bahawa walaupun kita bagi teguran, 

bagi kritikan, tetap kita menyokong Yang Amat Berhormat Sikamat 

sebagai Menteri Besar.  Dan kita nak harap supaya pentadbiran Yang 

Amat Berhormat Sikamat akan membuahkan hasil yang baik kepada 

negeri kita, memberikan manfaat kepada pembagnunan di Negeri 

Sembilan.  Dan akhirnya ia akan memberikan manfaat kepada rakyat 

Negeri Sembilan supaya dapat meningkatkan kualiti hidup rakyat 

Negeri Sembilan secara keseluruhannya. 

 

Jadi saya, dengan itu saya nak mengakhiri ucapan saya, saya memohon 

maaf kepada Yang Berhormat Dato’ Dipertua, kerana saya perlu mohon, 

memohon cuti bermula esok. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cuti? 

 

 

YB ADUN Chennah: Memohon cuti daripada sidang Dewan Undangan 

Negeri bermula esok sehingga ke habis.  Saya tak tahu bila habis, 

mungkin ada 6 hari, saya tak dapat hadir dalam baki persidangan kali 

ini, sebab esok ada Mesyuarat Jemaah Menteri pada pagi hari Rabu dan 

selepas itu saya akan mengikut rombongan Yang Amat Berhormat 

Perdana Menteri untuk membuat lawatan rasmi ke negara China.  

Bukan saya nak ponteng Dewan, tetapi saya ada urusan yang lain, ada 

urusan rasmi untuk membangunkan negara kita dan juga negeri kita.  

Walaupun secara fizikalnya saya tidak berada dalam sidang Dewan, 
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tetapi di mana jua saya ada, kepentingan Negeri Sembilan tetap akan 

saya perjuangkan. 

 

Dan saya harap dngan kata-kata itu, saya mengakhiri ucapan saya, dan 

kita akan terus memberikan sokongan kepada kepimpinan Yang Amat 

Berhormat Sikamat untuk mentadbir negeri kita dan membawa Negeri 

Sembilan ke arah yang lebih bersih dan sejahtera, untuk rakyat Negeri 

Sembilan.  Dengan itu saya mohon mencadangkan.  Sekian, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Chennah.  Sokongan pada usul?  Usul ucap terima kasih YB Chennah, 

titah baginda semalam tak sebut. 

 

 

YB ADUN Chennah: Saya mohon mencadangkan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cadangkan. 

 

 

YB ADUN Chennah: Saya mohon mencadangkan usul.  Usul telah saya 

baca pada permulaan tadi.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dipersilakan sokongan, pencadang untuk 

usul. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya Suhaimi bin Kassim daripada Lenggeng 

menyokong usul tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Menyokong usul. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Berucap? ‘Azubillahhiminashaitannirrajim 

bismillahirrahmanirrahim. Alhamdulillahirabbil‘alamin wassalatu 

wassalamu'ala asrofil mursalin wa'ala alihi wasohbihi ajma'in. 

 

Tuan Yang Dipertua ya, saya Suhaimi bin Kassim daripada Lenggeng, 

menyokong titah ucapan daripada baginda Yamtuan dan juga daripada 

Chennah, ya.  Dan sebenarnya apa yang kita sedang lalui sekarang ini 
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ya, sangat bertepatan dengan seruan yang di, dititahkan oleh Yamtuan 

pada semalam. 

 

Tuan Yang Dipertua, Allah SWT berfirman, 

‘Azubillahhiminashaitannirrajim [melafazkan ayat Al-Quran, Surah 

Yunus ayat 19].  Yang bermaksud, asalnya manusia ini bersatu, 

daripada bapak yang satu, kemudian dia berkembang biak lalu 

berpecah belah, lalu dia berkhilaf.  Kalaulah tidak kerana ketetapan 

daripada tuhan, bahawa dia akan menghukum manusia ini selepas 

kematian mereka, nescaya ketika mereka derhaka kepada perintah 

Allah SWT, nescaya Allah akan hukum dia, cash ya, ketika dia 

melakukan kesalahan tersebut.  Telah menjadi satu ketetapan 

sebenarnya daripada tuhan kita bahawa Allah, manusia ini akan 

berpecah belah.  Adik beradik berpecah belah ya.  Kalau duduk dalam 

satu kampung berpecah belah.  Duduk dalam masjid, masjid pun pecah 

belah jugak ya.  Kerana apa?  Kerana pelbagai fahaman yang mereka 

faham, yang mereka pegang ya.  Dan akhirnya mereka meninggalkan 

apa yang dikatakan perintah Allah SWT.  Mereka utamakan kehendak 

hawa nafsu ya, lalu mereka hasut sebahagian yang lain ya, mereka 

gunakan kepetahan berkata ya, untuk menghasut mereka yang lain, 

supaya ya, tanpa disedari mereka memecah belahkan kesatuan 

manusia itu. 

 

Maka ketetapan ini telah Allah SWT jawab jugak, di dalam satu ayat 

yang lain [melafazkan ayat Al-Quran, Surah Al-Baqarah ayat 213].  Yang 

bermaksud, asalnya manusia itu bersatu, kemudian setelah beberapa 

ketika mereka berpecah lalu Allah SWT utuskan para Nabi yang sangat 

ramai, yang kerjanya memberikan khabar gembira kepada manusia jika 

mereka taatkan tuhan mereka, mereka akan diganjari di dunia dan di 

akhirat.  Dan juga memberi peringatan sekiranya mereka, sekiranya 

mereka terus menderhaka, mereka akan dihukum di dunia dan juga di 

akhirat.  Di antara hukuman di dunia yang jarang diperhatikan oleh 

ramai orang ialah istidraj daripada Allah SWT ya.  Mereka berjaya 

membuat apa yang mereka nak buat ya, dan itu diizinkan oleh Allah 

SWT, tetapi keadaan dia tidak menjadi semakin baik.  Dan keadaan 

masyarakat juga semakin kuat berpecah belah. 

 

Lalu Allah SWT turunkan kepada mer, kepada para Nabi ini bersama 

dengannya al-kitab, dengan kebenaran supaya mereka menghukum, 

mereka menggunakan apa yang diturunkan daripada al-kitab itu untuk 

menyelesaikan khilaf sesama manusia.  Dan tidaklah berkhilaf manusia 

itu lalu berpecah belah melainkan orang-orang ni pernah mendapat 

peringatan daripada al-kitab tetapi mereka tinggalkan peringatan al-

kitab itu kerana baqyan, kerana hasad yang ada di dalam hati mereka 

sesama mereka.  Lalu Allah SWT memberi hidayah kepada orang yang 
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beriman ya, setelah mereka berkhilaf, lalu mereka bersatu dengan 

keizinan Allah.  Dan Allah SWT jualah yang akan memberi hidayah 

kepada sesiapa yang dikehendaki melalui apa yang dinamakan 

silatulmustaqim ya.  60 tahun ni ada jalan dia, dia bukan seperti jalan 

raya yang seperti kita dok faham sekarang ya.  Apa yang difaham perlu 

dipelajari tentang siratulmustaqim itu sendiri. 

 

Perpaduan dan keharmonian hanya akan berlaku apabila manusia itu 

bersatu di atas kehendak Allah SWT.  Apabila kehendak individu ini 

mahu dipaksakan, untuk membina kesejahteraan, pastilah 

kesejahteraan itu untuk individu sahaja.  Seperti mana yang pernah 

berlaku kepada pemimpin diktator dunia, dan kita dapat melihat lagi 

saki baki kesan mereka, akibat mereka memaksakan kehendak 

peribadi ke atas rakyat jelata ya.  Tengok sendiri istana hambra, di 

Andalusia ya, istananya megah, tetapi dia adalah lambang kepada 

seorang raja yang satu masa dulu telah mengabaikan 

tanggungjawabnya mentadbir hal ehwal rakyat, memberi 

kesejahteraan kepada mereka.  Apabila kehendak sesuatu kumpulan 

pula, dipaksakan untuk kesejahteraan sekumpulan yang kecil, pastilah 

kesejahteraan itu untuk kumpulan dia sahaja.  Dan orang lain pasti 

akan dizalimi hak mereka untuk mendapatkan kesejahteraan untuk 

sekelompok kecil. 

 

Pemimpin yang sebenar sentiasa melihat bahawa kesejahteraan itu 

mesti diagihkan kepada semua.  Pemimpin yang sebenar sentiasa 

memahami perpaduan dan keharmonian yang sebenar hanya berlaku 

apabila mereka berlaku adil, dan berlaku ehsan.  Kita sentiasa 

mendengar penutup dalam khutbah Jumaat, innallaha ya'muru bil adli 

wal-ihsan.  Sesungguhnya Allah menyuruh kamu berlaku adil dan 

berbuat baik sesama manusia.  Apabila kita tidak berlaku adil, pasti 

akan ada yang dizalimi, kezaliman ini akan menyusahkan ramai, 

kezaliman ini juga akan menenggelamkan masa depan hidup.  

Kegelapan ini akan menjadikan orang sesat dalam hidup.  Lalu 

bagaimana mungkin mereka boleh melalui siratulmustaqim itu dengan 

baik apabila adanya pemimpin yang tidak mahu bersikap adil. 

 

Begitu jugalah, adil ini pun tidak boleh dipukul, di, di, dihukum secara 

sama rata.  Ada orang kemampuannya lebih, ada orang rezekinya 

diberikan oleh Allah SWT lebih, maka dia dihukum berdasarkan 

kemampuan dan rezeki yang diberikan kepada dia.  Kita tidak boleh 

nak menghukum M40 sama dengan nasib dia sama seperti B40.  Jadi 

keadilan ini mesti ditentukan berdasarkan keadaan masing-masing. 

 

Begitu juga berihsan, amalan ihsan ini iaitu berbuat baik sesama 

manusia, adalah satu perkara yang wajib sebenarnya kepada mereka 
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yang diberi lebih oleh Allah SWT.  Dan dia juga adalah satu fitrah 

manusia untuk berbuat baik.  Hanya mereka yang telah rosak kerana 

hidup diselubungi oleh hawa nafsu.  Lalu dia memandang baik 

perbuatan dia, memaksa dan sebagai tadi tu, sebagai satu benda yang 

baik, lalu hilanglah nilai ihsan dia, tertutup hati dia untuk melihat  

kesusahan orang lain, menimbang banyak perkara untuk kesejahteraan 

yang lain.   Berlaku adil perlu dilihat kepada nasib setiap orang. 

 

Perpaduan dan keharmonian tidak akan berlaku jika pemimpin ada 

sifat mementingkan diri sendiri ya.  Saya melihat ya, ADUN-ADUN yang 

ada ni, cukup dah keadaan dia, dengan apa elaun yang mereka dapat. 

Jadi saya harapkan, termasuk juga kepada diri saya, jangan fikir-fikir 

lagi nak menambah-nambah kekayaan yang bagi saya sudah cukuplah 

tu, akhirnya kita semua ni, terpaksa berjumpa juga dengan, dengan 

tuhan kita.  Dan apa yang kita nak jawab jika kita sibuk mengumpul 

kekayaan ya, ada orang kaya kan, percayalah, dia tidak akan pernah 

kenyang dengan kekayaan dia.  Kalau mereka masih lagi dihinggapi 

oleh penyakit melayan hawa nafsu. 

 

Malah yang lebih parah daripada itu lagi ialah perpecahan, hidup serba 

kekurangan dan tidak berketentuan.  Dan inilah yang menjadi 

keprihatinan Kerajaan baru Pakatan Harapan ya, mereka akan fokus 

kepada ksejahteraan golongan B40.  Kesejahteraan B40 bermakna 

kesejahteraan kita bersama.  Tuan-tuan dan puan-puan semua, saya 

memberikan satu perumpamaan yang mudah ya, isteri kita ni mungkin 

lemah ya, tetapi yang lemah itulah yang menyempurnakan seorang 

lelaki.  Jadi janganlah kita, bila dah duduk, dimudahkan oleh Allah SWT 

masuk dalam golongan M40, ataupun golongan T20, kita abaikan 

golongan B40 ini ya.  Saya akan teruskan lagi ya, ada beberapa lagi 

perkara yang saya lihat ya, pengabaian yang teruk tentang golongan 

B40 ini oleh Kerajaan lama. 

 

Allah SWT ada berfirman [melafazkan ayat Al-Quran, surah Al-Qasas 

ayat 4].  Sesuruh, sesungguhnya Firaun itu telah berlaku sombong di 

atas bumi, dan dia menjadikan rakyatnya hidup berpecah belah, 

sengaja dipecah-pecahkan masyarakat ini, tidak disatukan dia supaya 

mudah mereka memerintah.  Ini yang dikatakan pecah dan perintah ni 

tadi ni.  Mereka melemahkan sekumpulan dan mereka menyembelih 

anak-anak mereka dan membiarkan wanita mereka hidup.  

Sesungguhnya Firaun itu benar-benar termasuk dalam golongan yang 

merosakkan, bukan merosakkan dunia sahaja, tetapi merosakkan 

kehidupan manusia. 

 

Tuan Yang Dipertua, kepimpinan ini ada banyak peringkat dia ya.  

Setiap peringkat perlu sedar, mereka memikul amanah 
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mensejahterakan hidup yang lain.  Dia sendiri berkeinginan naik 

pangkat kerana mahukan kesejahteraan.  Oleh itu, apabila dia telah 

sejahtera, maka jangan dia berbohong apabila dia berkata-kata, apatah 

lagi berbohong, berkata-kata apabila nak naik pangkat.  Tidak kiralah 

kepimpinan itu kepimpinan di pejabat, kepimpinan di kampung, 

kepimpinan di masjid dan di mana jua.  Kerana berbohong itu sendiri 

tidak akan menjadikan masyarakat bersatu, hidup harmoni dan 

sejahtera.  Jangan kita berkhianat pula dengan amanah yang telah 

diberi.  Jangan kita mungkir janji apabila kita berjanji.  Jangan kita 

melampau apabila kita berselisih pendapat kerana kesemuanya tidak 

akan menjadikan kita bersatu, berharmoni, yang menjadi tunggak 

kepada kesejahteraan. 

 

Dan saya mengharapkan kepada barisan pembangkang ya, perkara-

perkara yang remeh ni tak perlulah kita nak besar-besarkan.  Yang 

akhirnya banyak menghabiskan masa kita bersama ya.  Perkara yang 

remeh tak perlu nak dibincang-bincangkan dekat sini.  Masalah 

peraturan mesyuarat seperti mana yang kita lihat pada pagi tadi ya.  

Kita bawak satu budaya baru, kalau kita nak berbincang, biarlah 

berbincang seperti orang yang cerdik sebenarnya.  Mintak maaf, 

dengan izin ya.  Kita, kita semua menyaksikan, kali pertama saya masuk 

ke dalam Dewan Parlimen satu masa dulu ialah ketika saya Tingkatan 

6.  Saya sangat terkejut dengan budaya yang ada pada masa itu.  

Bergaduhnya, bertekaknya macam budak-budak ya.  Jadi, 

berbincanglah dengan secara yang lebih rasional, yang lebih berfakta, 

yang membangunkan kita bersama.  Tidak salah berkhilaf, tetapi 

janganlah berkhilaf itu sampai peringkat kita sentiasa mencari salah ya, 

orang yang kita tidak setuju.  Kalaupun dalam perkara yang remeh 

sebenarnya.  Tidak akan berlaku keharmonian dan kesejahteraan kalau 

kita masih meneruskan ya, cara hidup yang demikian. 

 

Daripada Abdullah bin Amru radiallahu anhuma, sesungguhnya Nabi 

SAW telah bersabda, ada 4 tanda, kalau ada 4-4 tanda ini pada setiap, 

pada, pada seseorang mereka ini dikira sebagai munafik tegar ya, 

apabila dia ada salah satu daripadanya, 2 daripadanya, mereka, mereka 

dikira orang yang ada penyakit nifaq.  Iaitu apabila diberi amanah dia 

khianat, apabila dia bercakap dia membohong, apabila dia berjanji dia 

mungkir dan apabila dia bergaduh, berkhilaf dia melampau sehingga 

memecah belahkan yang lain. 

 

Suka untuk saya ingatkan kepada diri saya, rakan-rakan saya, dan juga 

kepada barisan pembangkang ya, jangan sampai kerana kita tidak 

sependapat, kita susahkan urusan rakyat.  Jangan kita nak bangkang 

semata-mata nak menang.  Jika tak menang, nanti ada cerita keluar 

Dewan pulak, kerana bantah.  Juga jangan kita kelirukan rakyat dengan 
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memainkan sentimen semangat perkauman dan agama yang sempit.  

Kerana mara, masyarakat itu sendiri akan menjadi mangsa disebabkan 

kepentingan sekumpulan di kalangan kita.  Jangan kita cuba putar 

belitkan fakta.  Nasihatkan kepada cyber trooper agar jangan berjalan di 

atas muka bumi dengan berkobar dan memecah belah perpaduan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, izinkan saya mencelah Dato’ Yang 

Dipertua.  Saya rasa Dato’ Yang Dipertua kan, yang memecah belahkan 

ini bukannya kita, dan kita bercakap berkenaan dengan perkara-

perkara yang sepatutnya ditunaikan.  Kalau katakan bahawa apa yang 

disebut sebagai salah satu daripada ciri-ciri yang syi, munafik ialah 

orang yang tak tunai janji.  Kita, tanya tunai janji je, tak tunai janji kita 

tanyalah.  Itu saja kita tanya.  Tak ada lah pulak nak pecah belahkan ….. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya, saya nasihatkan kepada semua, bukan 

kepada pembangkang saja ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. tak ada pulak kita memecah belahkan sesiapa.  

Tak ada niat kita nak pecah belahkan sesiapa. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya nasihatkan kepada semua tadi ni ya, okay.  

Suka juga untuk saya ingatkan diri saya, rakan-rakan dan juga penjawat 

awam, kita diberi amanah memerintah.  Didiklah diri itu menjadi 

seorang yang kaya jiwa.  Tidak terliur dengan perhiasan dunia yang 

sementara ini, lalu kita lupakan tanggungjawab kita untuk sejahterakan 

semua yang telah menjadi tanggungjawab kita.  Duit Kerajaan ini 

adalah duit rakyat yang diamanahkan kepada kita.  Jangan berbelanja 

secara boros, berlebih-lebih tetapi jangan pula kedekut hingga terlalu 

berkira untuk mensejahterakan rakyat. 

 

Allah SWT berfirman [melafazkan ayat Al-Quran, surah Al Furqaan ayat 

67].  Yang dikatakan ibadurrahman itu sifatnya apabila dia berbelanja, 

dia tidak berlebih, dan tidak pula kedekut.  Dan keadaan mereka ini 

sentiasa berada di pertengahan.  Itulah dia siratulmustaqim.  Saya ada 

melihat pemborosan berlaku.  Saya juga melihat berlaku masalah 

membelanjakan duit rakyat secara tidak berhemah.  Kami di peringkat 

ADUN ya, melihat beberapa masalah ini ya.  Dan ada masanya juga kami 

tidak mungkin dapat melihat semua perbelanjaan yang dibelanjakan 

oleh penjawat awam.  Tetapi saya suka nak menasihatkan diri saya juga 

kerana ada peruntukan daripada diri saya, ke atas diri saya, dan juga 

kepada barisan ADUN dan EXCO ya, agar kita bertakwa kepada Allah 
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SWT supaya kita dapat mensejahterakan rakyat daripada kita ya, 

mengambil kesempatan di atas peruntukan-peruntukan yang telah 

diperuntukkan kepada kita.  Berbelanjalah dengan hemah.  Itulah tadi 

yang dikatakan tadi sebagai adil dan ihsan. 

 

Tuan Yang Dipertua, masyarakat yang sejahtera, masyarakat yang 

tinggi sifat berdikarinya.  Oleh itu suka untuk cadangkan agar warga-

warga pencen, inilah tugasan kita bersama, digalakkan berkhidmat 

membangunkan masyarakat yang berdikari.  Mungkin mereka pencen 

daripada jawatan-jawatan awam, tetapi apa yang dikatakan iman itu, 

dia tidak ada pencen.  Malah dalam satu keadaan, masyarakat maju 

menjadikan warga pencen ini terus berkhidmat ya, menyumbang bakti 

kepada masyarakat mereka.  Pengalaman mereka sangat berharga dan 

sangat diperlukan oleh masyarakat setempat ya, supaya masyarakat 

setempat itu dapat membina hidup yang sejahtera dan tinggi berdikari 

dia.  Masjid mesti dibangunkan dan diba, diperkasakan sebagai pusat 

pembangunan pemimpin masyarakat. 

 

Tuan-tuan dan puan-puan semua, pencapaian yang cemerlang dalam 

pelajaran belum tentu menjamin kesejahteraan.   Apa yang penting 

ialah pendidikan ya, ada beza di antara pelajaran dan pendidikan ya.  

Pelajaran ni kita ajar, lepas tu kita lepas tangan.  Ada sebahagian 

berjaya, tapi belum tentu yang berjaya ini memiliki akhlak, akhlak 

untuk mensejahterakan yang lain.  Dan di sinilah pentingnya bagi saya 

ya, mereka-mereka yang berumur ni ya, berkorban ya, menjaga 

kepentingan yang bawah dan menasihati yang bawah.  Bukan sekadar 

mengajar pencapaian yang tinggi dalam pelajaran, tetapi yang lebih 

penting lagi ialah pendidikan supaya masyarakat yang kita nak lahirkan 

di Negeri Sembilan ini masyarakat yang berakhlak tinggi, yang menjaga 

kebajikan semua orang, bukan sekadar tempolok mereka sendiri. 

 

Di antara kejayaan yang terbaru ini, tahniah kepada Masjid Kariah 

Panchor Jaya yang telah mendapat Anugerah Masjid Paling Aktif, dan 

baru dalam 3 – 4 hari ini, dia baru memulakan pula program food bank 

yang mana food bank ini diambil orang-orang luar yang, yang susah 

dari kawasan mereka ni, boleh ambil makanan tu, secara percuma.  Dan 

alhamdulillah, ya, sambutan daripada masyarakat yang mahu 

menyumbang ini semakin, semakin berkembang.  Dan itulah yang kita 

harap-harapkan ya, supaya masjid ini menjadi pusat masyarakat, pusat 

menjaga kebajikan orang susah.  Bukan sekadar menunjukkan rekod 

dia punya akaun, dia paling banyak ya.  Akaun yang banyak digunakan 

untuk menghias masjid semata-mata.  Tetapi orang susah dilepaskan 

kepada Baitulmal dan seumpama dia. 
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Tuan Yang diperta, Tuan Yang Dipertua, pembangunan ekonomi dan 

kesejahteraan memang tidak dapat dielakkan melainkan pembangunan 

yang sejahtera itu tidak dapat berjalan dengan baik melainkan kita 

kena jaga juga kepentingan ekonomi golongan B40.  Sekumpulannya 

memang ditakdirkan akan bekerja makan gaji.  Dan saya harapkan 

lepas ni kita jaga keperluan mereka kerana ada sekumpulan yang 

mengambil kesempatan, tidak membayar gaji dan seumpamanya 

kepada ya, golongan mereka.  Dan jadikanlah supaya kita ada satu 

penanda aras yang jelas ya, supaya ada gaji minimum yang ditetapkan 

apabila golongan B40 ini bekerja ya.  Saya masih lagi melihat ya, ada 

lagi yang bekerja gajinya sekadar 600.00 sahaja sebulan.  Memang satu 

perkara yang tidak cukup sebenarnya ya.  Dan ada satu kumpulan lagi 

mereka mampu untuk berniaga kecil.  Diharapkan pihak Kerajaan 

membangunkan gerai-gerai kecil di setiap tempat ya, kita telah melihat 

sebenarnya Kerajaan lama kurang menitikberatkan perkara ini ya.  

Walaupun ada yang berkata peniaga-peniaga kecil boleh berniaga 

tanpa lesen dan seumpamanya, tetapi kita mahu ke melihat 

kesejahteraan ini, gerai-gerai yang dibangunkan itu tidak tersusun, 

gerai-gerai yang dibangunkan itu tidak menepati ciri-ciri masyarakat 

yang sejahtera sebenar dia.  Yang saya minta supaya Kerajaan yang 

baru ini, bangunkan gerai-gerai kecil ini supaya peniaga-peniaga kecil 

dapat, dapat berniaga dengan baik ya.   

 

Kebelakangan ini pulak ada pulak di tempat saya ni, yang merepot-

repot peniaga kecil ni.  Katanya mengganggu dan sebagai dia.  

Sedangkan sebelum bertukar Kerajaan, peniaga tu dah bertahun 

berniaga di situ ya, kenapa sekarang baru nak repot-repot dan sebagai 

dia tadi tu.  Dan saya melihat perkara ni mesti nak diselesaikan jugak, 

ya.  Pembangunan gerai-gerai kecil ni perlu disegerakan, bukan sekadar 

rumah mampu milik golongan B40 sahaja.  Kalau kita biarkan mereka 

ini, ya, maka kita akan terus lihat ya, gerai-gerai dibangunkan dalam 

keadaan yang tidak tersusun, menghodohkan pandangan, susah nak 

jaga kebersihan ya, dan sebagai dia. 

 

Kemudian pembangunan ekonomi di Negeri Sembian ini juga saya lihat 

ya, boleh kita fokuskan kepada pertanian dan pelancongan.  Dan di sini 

juga golongan B40 boleh mengambil peranan dia.  Ada industri 

bahagian huluan, bahagian tengahan dan bahagian hiliran ya, dan kita 

telah mendapati sekarang ni kita ada keperluan yang mendesak untuk 

membangunkan makanan negara ya.  Dan Negeri Sembilan ada banyak 

tanah ya, jangan difokuskan sahaja kelapa sawit dan atau yang 

dikatakan pertanian komoditi ya.  Pertanian-pertanian yang melibatkan 

makanan negara patut juga diambil, diambil fokus untuk dibangunkan 

ya. 
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Di situ juga ada cerita tentang pelancongan, homestay.  Ya tuan-tuan 

dan puan-puan semua saya sangat terkejut bahawa ADUN, DUN 

Lenggeng ini sebuah tempat yang kaya sebenar dia, tetapi dia gagal 

dibangunkan dengan baik ya.  Dan inshaa Allah pada hari-hari 

mendatang ya, saya mengharapkan kerjasama daripada ya, Kerajaan 

supaya membantu DUN Lenggeng ini supaya dapat dibangunkan 

ekonomi tu nanti. 

 

Saya juga ada dengar tentang rancangan penyambungan jalan daripada 

Ulu Beranang ke, ke Klawang melalui Gagu, ya.  Dan diharapkan dengan 

jalan yang baru ini, kita dapat jadikan dia sebagai pemangkin ya, 

mempercepatkan pembangunan ekonomi melalui pertanian dan 

pelancongan ya. 

 

Allah SWT berfirman [melafazkan ayat Al Quran, surah Al-A’raaf ayat 

96].  Dan kalaulah penduduk-penduduk di kampung itu beriman dan 

bertakwa kepada Allah SWT, nescaya Allah SWT akan membukakan 

kepada mereka pelbagai lagi pintu rezeki daripada langit dan bumi.  

Lalu mereka akan hidup bersejahtera dan bersatu.  Tetapi mereka 

mendustakan Allah SWT dan ada sebahagian daripada mereka Allah 

SWT hukum mereka dengan kemusnahan. 

 

Allah SWT juga ada berfirman [melafazkan ayat Al Quran, surah Saba’ 

ayat 15].  Demi sesungguhnya negara Saba’ itu ya, kemakmurannya itu 

adalah menjadi tanda, adalah antara tanda-tanda Allah SWT yang mana 

Dia-lah yang memakmurkan ya, negara Saba’ itu. Kita dapat dilihat 

daripada 2 buah kebunnya diper, di kanan dan di kiri.  Maka makanlah 

daripada rezeki tuhan kamu dan bersyukurlah kepadaNya.  Baldatun 

taiyibatun, moga-moga dengan rezeki Allah SWT dan bersyukur itu, 

Allah SWT akan menambahkan nikmatnya menjadikan sebuah negara 

yang makmur dan sejahtera.  Dan begitu jugalah, sekiranya penduduk 

setempat itu rajin berlaku adil, bersungguh melakukan keadilan dan 

berihsan, Allah SWT Maha Mengampun, dan meng, menyucikan,  

memadamkan dosa-dosa kita ini di dunia lagi, sebelum kita bertemu 

dengan Dia. 

 

Sekian itu saja ucapan daripada saya, Tuan Yang Dipertua, maka 

dengan ini saya mencadang untuk di, usul ini, menyokong, menyokong 

usul ini.  Sekian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Lenggeng yang telah menyokong usul ya.  Ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, usul ini sudah dicadang dan disokong, sekarang dikemukakan 

untuk dibahas.  1:00?  Mintak ni, berhenti ya, tak apalah kita sambung 
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lepas ini, dah pukul 1:00 ya.  Saya sedap pulak dengar tuan-tuan cakap 

ni.  Okay.  Kita tangguh dulu kita punya ni, sidang, akan sambung pada 

2:30 ya, 2:30 terima kasih. 

 

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 1:08 petang] 
 

 

[Persidangan Dewan disambung semula pada jam 2:35 petang] 

 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahmanirrahim, 

assalamualaikum WBT dan salam sejahtera.  Ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, pagi tadi kita dah, usul telah dicadang dan disokong, maka 

sebelah petang ni saya nak mulakan untuk dikemukakan kepada ahli-

ahli Yang Berhormat sekalian untuk dibahaskan.  Dengan hormatnya 

dipersilakan, Ketua Pembangkang, ADUN Rantau, dipersilakan. 

 

 

YB ADUN Rantau: Terima kasih yang ber, Yang Berbahagia Dato’ 

Speaker, pertama kali, pertamanya saya nak ucap tahniah di atas 

kurniaan Darjah Kebesaran Duli Yang Maha Mulia Tuanku pada hari 

keputeraan baginda baru-baru ini, di atas kurnia Dato’ Speaker¸ 

memang, Dato’ Speaker, you deserved it-lah ya sebagai seorang Speaker. 

 

Yang keduanya, saya bangun hari ini untuk membahaskan titah ucapan, 

menjunjung kasih titah perasmian Duli Yang Maha Mulia Tuanku Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan di atas izin, di atas perkenan baginda 

tuanku untuk berangkat mencemar duli merasmikan sidang Dewan 

penggal kedua sesi ke-14 ini.  Di atas perkenan tersebut, ahli-ahli 

Dewan semua menjunjung kasih, setinggi kasih kepada, ke Bawah Duli 

Yang Maha Mulia Tuanku.  Dan titah tuanku yang begitu menyeluruh di 

atas hasrat dan jugak prihatinan tuanku terhadap Negeri Sembilan dan 

rakyat amat kita junjung kasih sekali. 

 

Dato’ Yang Dipertua, alhamdulillah, kita dapat bersidang untuk penggal 

kedua, sesi ke-14 ini.  Dan di sini kita akan membincangkan banyak 

perkara-perkara yang akan menjadi sebagai suatu keputusan yang 

mendatangkan kebaikan kepada rakyat Negeri Sembilan.  Ucap 

tahniahlah kepada Kerajaan Pakatan Harapan yang tak berapa hari 

akan mencapai usia satu tahun ya, mentadbir negara dan jugak Negeri 

Sembilan.  Dan kita berharap supaya Kerajaan Pakatan Harapan, 

Kerajaan baru dapat mentadbir dengan baik dan seharusnya mesti 

pastikan segala apa yang telah pun dijanjikan tersebut ditunaikan 
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secara beransur-ansur, walaupun kita tahu bahawa janji-janji tersebut 

tidak mungkin dapat ditunaikan kerana keadaan yang tidak 

mengizinkan ya.  Dan kerana janji-janji tersebut memang kalau nak 

dibuat, dia akan membebankan dan akan meletakkan negara dan 

negeri dalam keadaan yang amat kritikal sekali terutamanya dari segi 

kewangan. 

 

Bercakap pasal kewangan, Dato’ Yang Dipertua, ia berkaitan perkara 

kedua yang disentuh oleh Duli Yang Maha Mulia Tuanku.  Nombor 1 

berkenaan dengan perpaduan.  Perpaduan memang seharusnya 

menjadi sebagai agenda utama kita.  Walau apa jua pandangan, idiologi 

dan pegangan kita, perpaduan rakyat negara Malaysia yang merdeka, 

dah 60 lebih tahun ini, perlu menjadi sebagai keutamaan setiap kita, 

khususnya kita yang diberikan mandat dan kepercayaan sebagai 

pemimpin yang mewakili rakyat, yang menjadi wakil kepada rakyat 

Negeri Sembilan dan negara di Parlimen, agar apa jua isu-isu yang 

boleh meretakkan dan merenggangkan hubungan antara kaum, 

terutamanya rakyat Malaysia yang berbilang kaum, berbilang bahasa, 

budaya dan agama ini, dapat terus kita pupuk dan dapat terus kita 

semai, perpaduan yang telah lama dibina ini akan terus dapat kita 

suburkan lagi. 

 

Jangan sekali-kali ada di antara kita yang cuba untuk merenggangkan 

dan meretakkan hubungan kaum ini.  Kerana di atas perpaduan inilah 

negara kita telah dapat dibina, negara kita telah dapat dibangunkan dan 

negara kita dapat dimajukan.  Walaupun banyak orang menidakkan 

pembangunan dan kemajuan yang telah kita capai, tetapi inilah 

hakikatnya bahawa negara yang mundur, negara yang dijajah beratus 

tahun lamanya, sejak daripada 1511 sehinggalah kita dapat mencapai 

kemerdekaan pada tahun 1957, kita dapat bangunkan dengan begitu 

baik sekali dan mengharmonikan kehidupan pelbagai kaum yang hidup 

di sini, berintegrasi dengan baik. 

 

Dasar negara kita, oleh kita punya bapak-bapak kemerdekaan dulu, 

bukannya mewajibkan asimilasi, tetapi kita menggunakan dasar 

integrasi.  Integrasi antara kaum yang berbeza latar belakang, budaya, 

agama dan bahasanya dan dapat hidup dalam keadaan aman dan 

damai.  Ini satu yang boleh dikatakan sebagai sesuatu yang amat 

ditakjupi oleh banyak negara kerana tak banyak negara yang boleh 

hidup bersama rakyatnya daripada seperti apa kemajmukan yang kita 

ada hari ini di Malaysia.  Walaupun ada negara yang satu kaum, satu 

bahasa, satu agama, mereka bersengketa kerana disebabkan oleh 

fahaman-fahaman yang berbeza, menjadikan negara tersebut menjadi 

negara yang mundur ke belakang, regressive Dato’ Yang Dipertua ya. 
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Tapi alhamdulillah Malaysia walaupun banyak orang yang mengatakan 

bahawa itu tak cukup, ini tak cukup, tetapi pengakhir ceritanya 

membina negara ini dengan baik, dapat kita mendidik anak bangsa ke 

tahap yang dapat kita banggakan.  Jika dulu apabila kita mula mencapai 

kemerdekaan, kadar buta huruf di negara ini amat tinggi ya, sehingga 

mencapai 80 lebih peratus.  Tetapi hari ini rata-rata semua orang dah 

dapat pelajaran, dan pelajaran mereka peringkat menengah dan yang 

tinggi.  Ini merupakan sesuatu yang amat dikagumi oleh banyak negara.  

Banyak negara yang sama umur, sama bayanya merdeka dengan kita, di 

negara-negara lain, tetapi mereka tak dapat capai apa yang kita capai 

dan nikmati hari ini.  Maka bernasib baik sangatlah kita sebagai rakyat 

yang lahir di negara yang bertuah ini.  Maka itu adalah kewajipan setiap 

kita untuk menjaga hubungan keakraban antara rakyat yang berbilang 

kaum, berlatar belakangkan berbeza, ini perlu sentiasa kita berikan 

keutamaan. 

 

Selaras dengan hasrat dan titah Duli Yang Maha Mulia Tuanku semalam 

sebagai tajuk utama beliau, menyentuh bahawa perpaduan dan 

integrasi kaum ini perlu diperkasakan lagi supaya setiap orang menjaga 

dan jika, kita memupuk supaya keakraban kita ini terus dapat 

disatukan.  Ini suatu perkara yang amat kita sanjung tinggi atas hasrat 

Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Tuanku, dan inilah sepatutnya kedua-

dua pihak, baik pihak Kerajaan mahupun pihak kami, akan sentiasa 

menitikberatkan bahawa isu perkauman adalah merupakan isu yang 

amat sensitif dan tidak perlu digunakan untuk kepentingan mana-mana 

pihak jua.  Terutamanya pihak-pihak yang berkepentingan yang mahu 

menggunakan isu perkauman ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tuan Dipertua. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. agama dan yang lain-lain. 

 

 

YB ADUN Lobak: Mintak laluan. 

 

 

YB ADUN Rantau: Jadi, saya tak benarkan ya. 

 

 

YB ADUN Lobak: Bukan, kami harap ini, perpaduan diutamakan betul, 

tapi ….. 
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YB ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: ….. jangan Dewan sini ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Lobak: ….. tapi di luar cakap ni  pendatang asing. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak benarkan, nanti. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, kita mesti sama-sama pastikan 

supaya ini dilakukan dengan sebaik yang mungkin untuk kita pastikan 

negara kita menjangkau 5 tahun, 50 tahun ke hadapan lagi.  Soal siapa 

yang mentadbir, soal siapa yang menguruskan negara ataupun negeri, 

itu soal kedua.  Seperti mana yang disebut tadi, bahawa kita akan 

mengarah kepada satu arah keadaan politik 2 parti.  Sistem 2 parti ini 

Dato’ Yang Dipertua, di mana-mana negara yang maju, negara yang 

membangun, pemaju, kemajuan politik dia yang politik  yang matang, 

Dato’ Dipertua, dia mengamalkan sistem 2 parti. 

 

Dan dalam sistem 2 parti tidak akan parti yang boleh mentadbir lebih 2 

ataupun 3 penggal kerana rakyat mempunyai pilihan.  Rakyat 

mempunyai pilihan membeza dan membandingkan ya.  Dan kalau dia 

dah tak suka, dia akan bagi kepada parti yang lagi satu.  Dan saya harap 

supaya rakyat boleh membezakan sekarang sama ada baik ataupun 

tidaknya Kerajaan, dan pada pilihan raya yang akan datang boleh 

membuat keputusan yang lebih matang, supaya dapat memberikan 

kehidupan yang lebih baik kepada kehidupan yang ada sekarang ini. 

 

Dato’ Dipertua, walau apa pun kita cakap, pokok pangkalnya negara 

kita mesti mempunyai ekonomi yang kukuh.  Walau apa pun kita kata.  

Walaupun negara kita banyak mempunyai sumber, sumber asli yang 

baik, tetapi kalau ekonomi kita tidak diurus dengan baik, maka kita 

tidak akan ke mana.  Banyak negara-negara Dato’ Yang Dipertua, 

mempunyai sumber galian dan dan bahan-bahan mentah yang banyak, 

tetapi jika tidak diurus dengan baik ekonominya, maka mereka tidak 

akan ke mana.  Ini banyak kita lihat di negara-negara di benua-benua 

lain, tak perlu saya sebut.  Mereka kaya, sumber asli banyak, sumber 

bumi banyak, tapi negara mereka miskin dan rakyatnya menderita.  

Tapi negara kita alhamdulillah, walaupun tak kaya, walaupun sumber 
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bumi kita tidak banyak, tetapi diurus dengan baik.  Dan kita mencapai 

tahap ekonomi  yang baik. 

 

Kalau kita lihat kita punya pembangunan ekonomi kita, peratusan GDP 

kita setiap tahun, dapat kita membesarkan cake ekonomi dengan baik.  

Cumanya pada tahun ini, cake ekonomi kita menguncup.  Kalau dilihat 

pada penghujung tahun 2017, kita punya peratusan pertumbuhan 

ekonomi amat baik sekali, 5.9%.  Kedua terbaik selepas negara besar, 

tanah besar China, yang terbaik dalam Asia, Dato’ Yang Dipertua.  

Tetapi tak tahu macam mana, terutamanya selepas Kerajaan baru 

mengambil alih, ekonomi kita menguncup begitu teruk sekali ya.  Sudah 

2 kali tahun ini saja.  Pada awal tahun, penarafan, badan penarafan 

antarabangsa, Moody's misalnya, daripada 4.7% mereka ramalkan 

ekonomi berkembang, tetapi pada bulan April yang baru ini, mereka 

telah meramalkan bahawa peratusan, pertumbuhan ekonomi kita tidak 

akan dapat tumbuh sebanyak itu.  Mereka telah meramalkan, 

menurunkan pertumbuhan ekonomi kita kepada, daripada 4.7 kepada 

4.3. 

 

Ini satu perkara yang amat merisaukan.  Ini satu perkara yang perlu 

kita beri perhatian, Dato’ Yang Dipertua, kerana ekonomilah yang akan 

menentukan masa depan negara.  Kita mesti urus ekonomi dengan 

baik.  Makanya saya mintaklah supaya bapak-bapak Menteri kita, yang 

telah pun diberikan kepercayaan, supaya berhentilah cakap-cakap yang 

boleh memakan dirinya sendiri ya.  Mengatakan bahawa negara kita 

hampir bankrap, mengatakan negara kita akan muflis.  Saya tak 

nampak macam mana boleh nak dikatakan negara yang ekonominya 

yang tumbuh 5.9%, hampir 6%, merupakan negeri yang akan bankrap.  

Saya tak nampak negara yang pertumbuhan eksportnya 7 bulan 

dibandingkan dengan dia punya import, retain import-nya 7 bulan, 

boleh dikatakan sebagai negara yang akan bankrap.  Dan saya tak 

nampak, Dato’ Yang Dipertua, bahawa apa yang dikatakan sebagai kita 

punya hutang sampai 1 trilion. 

 

Untuk pengetahuan Dato’ Yang Dipertua, negara kita dalam transisi, 

transisi daripada cash accounting iaitu accounting tunai kepada accrual 

accounting, Dato’ Yang Dipertua.  Itu sebabnya, tapi kita belum, belum 

beralih sepenuhnya.  Dalam kita punya cash accounting, Dato’ Dipertua, 

kita menggunakan sistem yang diiktiraf oleh badan dunia.  Yang 

digunakan, yang telah pun diarahkan oleh Bank Dunia dan IMF.  Kita 

tak  pernah mengatakan bahawa, tak pernah tercatit pun adanya 

hutang 1 trilion.  Tetapi apabila kita nak menggunakan sistem accrual 

accounting, maka di situ hutang-hutang tanggungan, apa dipanggil 

sebagai kita punya liabiliti-liabiliti yang lain, tanggungan yang lain itu 
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dimasukkan sebagai accrual.  Maka itu sebabnya dikatakan hutang kita 

1 trilion. 

 

Tetapi hutang negara cuma 686 bilion, Dato’ Yang Dipertua, 686 bilion.  

Yang lain-lain itu adalah merupakan kita punya hutang-hutang yang 

ditanggung oleh syarikat-syarikat korporat.  Bon yang dikeluarkan oleh 

Malayan Banking, bon yang dikeluarkan oleh Khazanah, bon yang 

dikeluarkan oleh badan-badan korporat.  Tetapi ianya berasas dan 

bersandarkan kepada aset masing-masing.  Jadi ini tidak merupakan 

satu tanggungan direct kepada kita.  Itu yang sebenarnya Dato’ Yang 

Dipertua.  Tetapi mereka ni tak reti baca, mereka mengatakan bahawa 

hutang kita 1 trilion.  Heboh, pergi seluruh negara mengatakan hutang 

Malaysia 1 trilion. 

 

Sebenarnya hutang kita 686 bilion, dan tidak pun mele, melebihi had 

yang kita sendiri self-imposed 55% daripada kadar KDNK kita, kadar 

KDNK kita.  Hutang pada bulan Mei, bulan Mei 2018, Dato’ Dipertua, 

adalah kadar KDNK kita tak sampai pun 53%, dah turun kepada 52% 

lebih.  Jadi, tuan-tuan, Dato’ Dipertua, itu satu pemahaman yang salah, 

dan pemahaman yang salah ini telah pun diwar-warkan untuk 

menunjukkan betapa buruknya Kerajaan terdahulu, Dato’ Yang 

Dipertua.  Ini satu perkara yang memakan diri sendiri kerana bila orang 

tahu dan bila orang nampak ini perkara, bahawa Malaysia nak bankrap 

siapa yang akan me, datang melabur ke negara yang nak bankrap?  

Pelabur mana yang tak pandai sangat yang nak datang melabur ke 

negara yang hampir bankrap, yang nak muflis?  Dia kata akan ada, akan 

ada orang nak melabur di negara nak muflis.    Tetapi ini satu perkara 

yang amat salah kerana negara kita tidak pernah pun di ambang 

kemuflisan, pada ketika itu.  Kerana negara kita, ekonominya 

berkembang begitu baik sekali.  Kita punya aliran tunai amat baik 

sekali dan pendapatan negara pun amat baik sekali. 

 

Tetapi apa yang dibuat oleh Kerajaan Pakatan Harapan, Dato’ Yang 

Dipertua, adalah memakan diri sendiri.  Mereka membuat masalah 

sendiri sehingga apa yang kita hadapi hari ini, Dato’ Dipertua, kita 

menghadapi satu, satu situasi di mana kita menghadapi masalah acute 

shortage of cash flow, ataupun kekurangan aliran tunai.  Dalam 

organisasi Dato’ Yang Dipertua, balance sheet kita boleh jadi baik tetapi 

kalau cash flow kita tidak ada, kita akan jatuh bankrap.  Ini yang sedang 

berlaku, dengan menidakkan ataupun dengan menghapuskan GST, 

men-zerorise ataupun mensifarkan GST, negara tidak dapat 

pendapatan.  3 bulan tak ada pendapatan.  SST tidak dibayar secara 

bulanan.  SST dibayar pada penghujung tahun.  Hampir 7 bulan Dato’ 

Dipertua, ataupun 6 bulan, negara tidak mendapat, ada pendapatan. 
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Itu sebabnya dilaporkan pada second quarter 2018, Dato’ Dipertua, 

negara kita, kita mengalami untuk pertama kalinya, negara kita 

mengalami defisit cash flow kita, defisit current account defisit.  Tak 

pernah berlaku.  10.8 bilion, Dato’ Yang Dipertua.  Ini merupakan satu 

perkara yang amat serius.  Itu sebabnya Kerajaan sekarang terpaksa 

menjual harta-harta, menjual harta Khazanah, menjual harta itu, 

menjual harta ini kerana nak realize the cash.  Ini satu cara yang amat 

tidak baik dilakukan oleh pihak Kerajaan kerana akhirnya nanti kita 

akan menjadi susah. 

 

Memang kita katakan dulu bahawa GST tidak akan menaikkan harga 

barangan, kerana mereka menuduh bahawa GST-lah menaikkan harga 

barang.  Tapi bila GST disifarkan, harga barang tak turun pun.  Harga 

barang tak pernah turun Dato’ Yang Dipertua, tidak ada pun dalam 

mana negara harga barang akan turun.  Harga barang akan terus naik 

kerana cost of living akan terus meningkat.  Upah meningkat.  Maka 

harga barang akan meningkat.  Tetapi bukanlah seperti yang digembar 

gemburkan dahulu bahawa, semasa Kerajaan Barisan Nasional, GST-lah 

merupakan faktor yang menaikkan harga barang.  Sebenarnya tidak.  

Dan bila ditukarkan GST kepada zero, kepada sifar, harga barang tak 

turun. 

 

Tetapi bila dimasukkan SST, harga barang terus naik.  Dan Kerajaan 

kehilangan pendapatan yang begitu banyak sekali, Dato’ Yang Dipertua, 

daripada 40 lebih bilion kepada 20 bilion saja.  22 bilion shortage dan 

tidak ada pendapatan selama hampir 6 bulan Dato’ Dipertua.  Ini 

merupakan suatu masalah yang amat besar kepada Kerajaan kita, 

kepada Treasury, Dato’ Yang Dipertua, dan inilah yang sedang kita 

hadapi sekarang dan terpaksa menjual aset-aset, terpaksa menjual 

harta kita dan terpaksa berbuat apa saja. 

 

Dan untuk pengetahuan, hutang negara kita bertambah daripada 686 

bilion, Dato’ Yang Dipertua, sekarang dah jadi 777 bilion dalam masa 

yang singkat.  Itu tidak termasuk duit tunai Khazanah ataupun duit 

tunai daripada Petronas yang diambil hampir 30 bilion.  Persoalannya 

sekarang di mana letakkan cash tersebut?  Apa dibuat dengan cash 

tersebut kerana bantuan kepada rakyat dipotong.  Bantuan kepada 

orang-orang miskin tak ada.  Dulu ada bantuan untuk pesawah, dulu 

ada bantuan untuk penoreh getah, dulu ada bantuan untuk nelayan, 

dulu ada bantuan itu dan ini, habis dipotong. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ada Dato’, ada ada ada.  Jangan kita, jangan kita, 

jangan kita nafikan. 
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YB ADUN Rantau: Tak apa, nanti boleh jawab ya.  Tak apa boleh  jawab 

ya.  Apa jadinya ya?  Dipotong ya, begitu banyak sekali.  Dan dalam 

masa kebelakangan ini, didapati banyak bantuan-bantuan yang 

diberikan dulu, bantuan kebajikan masyarakat misalnya, banyak 

dipotong, Dato’ Dipertua.  Ini merupakan orang-orang yang susah.  Ini 

merupakan orang-orang yang perlu kita bantu.  Walau macam mana 

pun kita susah, dalam keadaan macam mana pun negara ataupun 

negeri, bantuan kepada orang susah ini mesti kita pastikan kita 

sambung, kalau Kerajaan Persekutuan tak dapat meneruskan bantuan 

ini, saya cadangkan kepada Yang Amat Berhormat pastikan orang yang 

pernah dapat bantuan kebajikan masyarakat ini kita bantu melalui 

Kerajaan Negeri.  Supaya mereka ini yang memang menunggu-nunggu, 

mereka ini yang hidup atas bantuan ini, dapat terus, meneruskan 

penghidupannya Dato’ Dipertua.  Ini penting Dato’ Dipertua ya. 

 

Saya, Dato’ Dipertua, berharap supaya keadaan kita dapat kita, kita 

urus dengan baik.  Kita berdoalah supaya dalam masa terdekat ini, 

janganlah penarafan bon kita dikeluarkan daripada indeks World Bond 

Index, Dato’ Dipertua, ataupun World Government Bond Index, oleh 

FTSE Russel.  Kalau dikeluarkan kita punya penarafan bon oleh World 

Government Bond Index yang beribu pejabat di London, Dato’ Dipertua, 

yang mana kita punya Malaysian Government Securities dipegang oleh 

pelabur-pelabur asing sebanyak lebih kurang 38.7%, kita akan 

menghadapi masalah besar lagi, kerana mereka akan menjual bon kita.  

Walaupun mereka rugi, mereka akan jual kerana apabila sahaja bon 

kita, Malaysian Government Securities kita tidak lagi ditarafkan ataupun 

tidak lagi masuk dalam indeks penarafan mereka, kita punya bon akan 

menjadi sebagai, secara automatik menjadi junk bond ataupun bon 

yang tidak ditarafkan.  Maka, orang akan secara beramai-ramai menjual 

bon-bon kita dan kita terpaksa membeli semula surat-surat hutang ini 

ataupun bon ini daripada open market Dato’ Dipertua, dan bayangkan 

betapa banyaknya kita punya bon terpaksa kita beli semula.  Dan ini 

akan membebankan lagi aliran tunai kerana sekarang ini kita telah pun 

mengalami masalah kekurangan aliran dalam negara kita. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Consumer Satisfaction Index yang dikeluarkan oleh 

MIER (Malaysia Institute Economic Research) telah pun menurun 

daripada second quarter 2018 sebanyak 132.9 mata menurun kepada 

85.6%, 85.6 mata.  Ini jelas menunjukkan hampir 75 mata turun Dato’ 

Yang Dipertua.  Ini jelas menunjukkan bahawa orang tidak lagi 

membeli, orang tidak ada lagi kuasa beli, dan rakyat tidak ada lagi 

kuasa untuk membeli barangan.  Customer Satisfaction Index ini, Dato’ 

Dipertua, adalah merupakan suatu perkara yang memang diukur 

sebagai satu kayu pengukur untuk kita mengira perkembangan 

ekonomi domestik Dato’ Dipertua. 
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Dan perlu kita ingat, bahawa negara kita banyak bergantung kepada 

domestic economy kerana pada tahun lepas sahaja KDNK kita, Dato’ 

Dipertua ya, pada 2018, domestic economy telah pun menjadi sebagai 

peneraju kepada perkembangan ekonomi kita iaitu sebanyak 55.5%.  

Jika ini terjadi Dato’ Dipertua, kita akan ada dipanggil sebagai double 

jeopardy.  Orang tak melabur ke negara kita kerana hilangnya 

kepercayaan.  Kita punya capital market kita teruk.  Bond market kita 

teruk.  Bond market nak tahu teruk tak teruk, Dato’ Dipertua ialah, kita 

tengok long term bond dengan short term bond.  Kalau long term bond, 

dia punya yield lebih kurang daripada short term bond, maknanya orang 

dah tak ada kepercayaan kepada kita kerana mereka tidak mahu 

memegang surat hutang kita dalam jangka panjang.  Ini satu petanda 

Dato’ Dipertua.  Sekarang ini sedang terjadi.  Ini merbahaya. 

 

Bila orang tak ada kepercayaan, pelabur tak ada kepercayaan kepada 

negara kita, kita terpaksa bergantung kepada ekonomi dalaman.  Tetapi 

ekonomi dalaman pulak tidak berkembang kerana dasar yang 

dilakukan oleh Kerajaan Pakatan Harapan memberhentikan dan jugak 

mereka meletakkan KIV segala projek-projek yang telah pun diluluskan 

dan sedang dibina.  Ini Dato’ Yang Dipertua, akan menjadikan negara 

kita tersepit di tengah-tengah, tidak ada pelaburan baru, tidak ada 

orang yang nak melabur ke negara kita, dalam masa yang sama kita 

memberhentikan projek-projek dalaman, dalam negara kita.  Maka 

hilang banyak pekerjaan.  Pekerjaan, pekerja-pekerja, pekerja akan 

hilang pekerjaan, kita punya putaran ekonomi akan bertambah 

perlahan, maka kurangnya duit, Dato’ Yang Dipertua, ini akan 

menyebabkan masalah besar ke dalam negara kita.  Jadi, ini yang 

sedang berlaku Dato’ Dipertua. 

 

Itu sebabnya saya yakin bahawa apa yang diumumkan 2 – 3 hari lepas 

ini, menyedari kesilapan.  Agaknyalah.  Setelah menyedari kesilapan, 

maka Kerajaan telah pun mencadangkan semula projek-projek ini yang 

dulu telah dikatakan telah dibatalkan, yang dulu dikatakan 

menyusahkan negara, disambung semula.  Termasuklah ECRL.  ECRL 

yang disebut oleh ADUN Chennah tadi, mengatakan satu kebaikan.  Apa 

pulak sekrang kebaikan?  Itu hari kata ECRL ini pembaziran.  Apa pulak 

kata sekarang ni ECRL satu conduit kepada pembangunan?  Dulu kata 

pembaziran, dulu kata nak jual negara ini kepada negara China.  Hari 

ini dah lain cerita pulak.  Bahkan dulu 100% dipunyai oleh Malaysia, 

hari ini dah dibagi 50% kepada CCC, saham-saham dia, ya.  Walaupun 

ada penjimatan, tetapi penjimatan itu secara kosmetik saja, Dato’ 

Dipertua.  Dan tak pernah disebut kos ataupun kos keseluruhan projek 

tersebut 66 bilion.  Dia cuma 55 bilion.  
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Tetapi apabila diubah jajaran, tidak lagi menggunakan terowong, di situ 

sahaja boleh menjimatkan 11 bilion, Dato’ Yang Dipertua.  Kita tukar 

alignment dia, tak lagi menggunakan terowong, di situ sahaja 

penjimatan sebanyak 11 bilion.  Memanglah jadi 44 bilion, tetapi 

dikurangkan pulak jumlah stesen.  Maknanya kos patut lagi kurang, 

Dato’ Yang Dipertua.  Dan dipendekkan dia punya, dia punya jajaran, 40 

kilometer.  Maknanya patutnya projek ini, lebih murah lagi daripada 44 

bilion.  Itu satu. 

 

Nombor 2, bagi pulak tanah-tanah dekat dengan stesen-stesen yang 

nak berhenti, dulu kepada ACDC-ACDA negeri-negeri, tetapi hari ini 

dibagi kepada CCC, kepada China Construction Company, railway 

company.  Jadi Dato’ Dipertua, saya harap supaya ini dilihat dengan 

teliti supaya jangan nanti ada orang main silap mata.  Silap mata yang 

merugikan kita.  Dulu ECRL ini kepunyaan 100% Kerajaan Malaysia ya.  

Tetapi sekarang dah dipunyai bersama 50% ya, Dato’ Dipertua.  

Penjimatan tersebut cuma mengurangkan kos terowong, 

memendekkan dia punya perjalanan, 40 kilometer dan mengurangkan 

jumlah stesen.  Jadi jangan kita terpesona dengan kata, oh kita dapat 

jimat 11 bilion, tetapi sebenarnya kita tertipu dan kita terperangkap 

diri kita sendiri, Dato’ Dipertua. 

 

Begitu jugak dengan projek-projek yang lain.  Dulu kata, oh ini 

merupakan projek nak bail out, projek ini nak dibagikan kepada Negara 

China ya, di projek Bandar Malaysia, kan.  Bandar Malaysia, Sungai Besi.  

Hari ini pulak baru sedar, selepas satu tahun, mengatakan, oh gross 

development value dia 140 bilion, dan 50 lebih peratus rupanya 

syarikat ni syarikat kepunyaan Treasury.  Kepunyaan Kerajaan 

Malaysia.  Tak kanlah selepas 1 tahun baru nak sedar, Dato’ Dipertua 

kan.  Apa, apa silap mata yang sedang berlaku ni?  Ini semua perlu kita 

lihat, Dato’ Yang Dipertua, sebab gross development value for Bandar 

Malaysia 140 bilion, TRX 40 bilion.  180 bilion.  Ini penjanaan ekonomi 

kepada negara yang amat besar, Dato’ Yang Dipertua. 

 

140 bilion ini kalau dia punya economic, dia punya apanya, spin off dia 

Dato’ Dipertua, boleh sampai 1 trilion ya, kerana construction 1.00 

ringgit kita berbelanja, dia sampai 8 kali dia punya putaran tersebut.  8 

kali dia punya putaran Dato’ Dipertua, maknanya 800 lebih bilion dia 

punya putaran tu nanti.  Ini dia yang dikatakan sebagai domestic 

economy yang perlu kita pump prime semasa kita menghadapi krisis, 

semasa negara menghadapi krisis tidak ada orang nak melabur, tidak 

ada pelabur baru datang ke negeri kita, the Government should pump 

prime the economy.  Itu patut kita buat.  Tapi kita dulu salah langkah 

kerana terlampau cemburu dan terlampau sakit hati dengan Kerajaan 

terdahulu, berhentikan semua.  Wah, ini Dato’ Dipertua, kita double 
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jeopardy.  Kita kena 2 kalilah, orang tak melabur, dalaman pun tak 

bergerak.  Rakyat yang susah, Dato’ Dipertua.  Ini yang sedang berlaku 

sekarang. 

 

Itu tak termasuk lagi harga komoditi asas.  Saya lupa nak tanya tadi.  

Dato’ Dipertua sebelum datang ni, dah minum dah lum satu sudu 

kelapa sawit? 

 

 

YB ADUN Juasseh: Sokong sokong sokong, kempen kempen. 

 

 

YB ADUN Rantau: Ha?  Kita, kita kena kempen minum susu kelapa 

sawit, satu tu, satu sudu satu orang Dato’ Dipertua.  Untuk kita pastikan 

harganya tidak jatuh terus. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, saya tak minum kelapa sawit.  Saya 

minum kelapa. 

 

 

YB ADUN Rantau: Haa okay.  Dato’ Yang Pertua, kalau bercakap kita 

sebagai pemimpin, bercakaplah elok-elok.  Janganlah kata nak kita 

pastikan harga kelapa sawit tak jatuh, setiap orang mesti minum kelapa 

sawit satu sudu satu hari.  Patutnya kita Dato’ Yang Dipertua, kita 

panggillah semua negara-negara yang mengeluarkan minyak kelapa 

sawit.  Tak banyak, Malaysia dan Indonesia saja.  Negara-negara Afrika 

sikit, dan Latin Amerika sikit sangat.  75 – 80% CPO dunia dikeluarkan 

oleh Malaysia dan Indonesia.  Dan Indonesia now nombor 1.  Tak 

kanlah kita tak, tak cerdik bona kan. 

 

Kita buat macam OPEC negara pengeluar minyak kan.  Kita buat club.  

Kita buat 5 – 6, Malaysia dan Indonesia.  Kita tak perlu bersaing di 

antara satu sama lain.  Indonesia me, menghapuskan kadar ses 50 dolar 

satu tan CPO.  Bermakna minyaknya lebih murah dari kita.  Orang  

berduyun-duyun beli daripada mereka ya, kerana apa, kerana mereka 

mampu untuk buat begitu kerana kos buruh dia amat rendah.  Kita 

takkan tak boleh angkat telefon ataupun berjumpa dengan our 

counterpart di Indonesia, why don’t we do a club, dan kita buatkan 

harga penimbal kita supaya dua-dua pihak untung ya. 

 

Tuan-tuan, Dato’ Dipertua, harga minyak soya jatuh seluruh dunia.  Dan 

minyak soya ni Dato’ Dipertua, selalu kita pack-kan minyak sawit 

dengan soya.  Apa yang dipanggil sebagai coefficient of correlation.  

Coefficient of correlations soya dengan sawit ni selalunya nanti 91%.  
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Coefficient of correlation.  Saya tak tahu cakap Melayu dia apa.  Korilasi 

apa?  Dia punya percentage.  Kalau minyak sawit jatuh, minyak soya 

jatuh, sawit akan jatuh.  Dia jatuh 10, kita jatuh 15.  Dia punya 

percentage wise 91%.   

 

Minyak sawit sekarang makin lama makin, minyak soya makin lama 

makin turun.  Minyak sawit dunia makin lama makin turun.  Goods 

harvest daripada China, Dato’ Yang Dipertua, goods harvest in US.  Kita 

akan menghadapi, lagi 5 – 6 bulan lagi kita akan bertambah teruk 

minyak sawit kita.  Maka sudah sampai masanya Kerajaan, Menteri 

yang berkenaan, duduk bersama dengan dia punya counterpart 

daripada Indonesia dan negara-negara lain supaya berpakat, supaya 

jangan kita tertekan oleh pembeli.  Kita pengeluar.  Kita kena detain, 

dengan izin Dato’ Dipertua, berapa harga yang patut kita jual.  Inikan 

pulak, sekarang ni, nak bersaing di antara satu sama lain.  Ini salah.  

Salah sama sekali Dato’ Dipertua.  Itu sebabnya keadaan amat huru 

hara sekarang. 

 

Nak cakap pasaran saham, BSKL, lagi teruk.  Pasaran saham, pasaran 

saham jatuh menjunam, daripada diniagakan di paras 1,868 mata pada 

bulan Mei 2018, sekarang 1,607 mata.  Berapa banyak jatuhnya Dato’ 

Dipertua, punya banyak, segala saham-saham di negara kita ni jatuh 40 

– 50%, saham-saham yang dipegang oleh GLC-GLC, saham-saham yang 

dipegang oleh Amanah Saham, PNB, oleh Tabung Haji, oleh Khazanah.  

Itu sebab Khazanah rugi, itu sebabnya Tabung Haji menguncup, 

menguncup aset dia, bukan salah siapa.  Tak salah siapa Dato’ Dipertua.  

Salahnya ialah kerana Tabung Haji, dia punya exposure kepada 

investment dia terlampau banyak, kepada ekuiti punya investment, 

kepada investment saham-saham yang diniagakan di Bursa Saham 

Kuala Lumpur.  Apabila saham ni jatuh, maka Tabung Haji akan 

menguncup nilai aset dia.  Itu sebenarnya yang berlaku.  Bukan ada 

salah laku apa-apa.  Dato’ Dipertua, ini yang sedang berlaku Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

1,868 Mei 2018, sekarang 1,607 mata.  Nak salah siapa?  Salah diri kita 

sendirilah kerana apa, kita tidak memberikan sedikit keyakinan pun 

kepada pemain-pemain dalam Bursa Saham Kuala Lumpur.  Bond 

market kita teruk, capital market kita teruk, equity market pun teruk.  

Equity market kita ialah pasaran saham.  Bond market, capital market 

kita, itu pasaran bon.  Dua-dua kita hanyut.  Besok  kalau kita 

meminjam lagi, kalau Kerajaan nak meminjam, Dato’ Dipertua, terpaksa 

meminjam dengan kos yang amat tinggi.  Ini dah banyak dah ni.  

Daripada 686 bilion hutang, direct hutang, kepada 777 bilion.  Apa nak 

jadi? 
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Kita ada 4 sumber sebenarnya, ya.  Satu, cukai.  Negara ataupun negeri, 

nombor 1 pendapatan, cukai.  Nombor 2 hasil bumi.  Nombor 3 

pembangunan pelaburan.  Dan nombor 4 ialah daripada cukai.  Saya 

rasa 2 daripada 4 sumber ini telah pun menjadi masalah.  Nombor 1, 

pelaburan tak ada, pembangunan dihentikan.  Nombor 2, harga minyak 

sawit kita, harga bahan mentah kita, harga minyak CPO ataupun 

minyak crude, crude oil kita di bawah daripada apa yang telah pun 

dibajetkan, 72 dolar satu tong. 

 

Tinggal lagi 2 pilihan, 1 pilihan Dato’ Dipertua ialah, menaikkan cukai.  

Dan nombor 3 yang, yang, ataupun yang keduanya ialah untuk kita 

menaikkan hutang.  Nampaknya Kerajaan Malaysia sekarang ni 

menaikkan hutang, dan cukai sedikit-sedikit tanpa disedari menaikkan 

cukai.  Cukai digital akan dikenakan.  Cukai pelepasan akan dikenakan.  

Cukai bahan-bahan minuman bergula, akan dikenakan.  Macam-macam 

cukai nak dikenakan Dato’ Dipertua.  Cukai pelepasan ini tak pernah 

kita buat dalam negara kita, sejak kita merdeka.  Cukai orang nak pergi 

ke luar negara.  Kalau negara Asian 20.00 ringgit, negara luar negara 

Asian 40.00 ringgit.  Ini satu cukai yang secara tidak langsung 

menaikkan kos untuk orang pergi ataupun orang nak hantar anak 

belajar macam-macam.   

 

Dan tak lama lagi akan dicukai apa yang dipanggil sebagai windfall tax 

yang dicadangkan oleh Menteri Kewangan semasa dia melancarkan 

minggu invest pada Mac 2019 baru-baru ini.  Ini, windfall tax ini yang 

nak dikenakan kepada apa, perbankan, industri perbankan akan 

menjatuhkan saham.  Saham-saham bank sedang jatuh Dato’ Dipertua, 

kerana hasrat yang telah pun dikatakan oleh Menteri Kewangan, nak 

mengenakan windfall tax kepada banking system, menjatuhkan lagi 

harga saham.  Dan saham-saham banking system industry represent 1 – 

3% daripada total industry volume Dato’ Dipertua.  Jatuh. 

 

Dah lah kata itu hari, mengatakan bahawa akan dibukak bahawa 

broadband ini akan dibukak kepada banyak pemain-pemain industri, 

55% saham TM jatuh.  Yang pegang saham TM banyak siapa?  Tabung 

Haji, PNB dan yang lain-lain.  Itu sebabnya.  Kita tembak kaki kita 

sendiri Dato’ Dipertua.  Kita menembak kaki kita sendiri.  Tak buat pun, 

tapi cakap saja.  Bila cakap, sebagai seorang Menteri, sebagai seorang 

ketua, bila kita bercakap orang akan ambil dia sebagai satu dasar.  Tak 

buat pun.  Belum bukak pun lagi, broadband kepada banyak players.  

Masih lagi dibuat oleh TM, tapi TM punya harga 55% jatuh.  Itu 

sebabnya Tabung Haji mengalami masalah yang besar, bukan kerana 

salah laku, bukan kerana apa, tetapi disebabkan oleh penguncupan aset 

Tabung Haji adalah disebabkan oleh penurunan value ataupun nilai 

pasaran Saham Kuala Lumpur kerana Tabung Haji mempunyai orang 



 

100/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 100 - 

kata, dasar melabur lebih pada 60% kepada saham-saham yang 

diniagakan di Bursa Saham Kuala Lumpur. 

 

Dato’, ini yang sedang berlaku.  Kita perlu betulkan bersama.  Ini bukan 

kita nak mengatakan sesiapa, kerana negara ni negara kita.  Negeri ini 

negeri kita bersama.  Kita kena bekerjasama.  Itu sebab saya kurang 

setujulah, kalau nak cakap mulai pada sekarang sebagai pembangkang 

ataupun ketua Pembangkang, we are your partner.  Ya, we are your 

partner.  We are equity holder.  Kita jugak pemegang saham dalam 

negara dan jugak negeri ini.  Dan kita akan bersama, kita akan bantu 

supaya negeri dan negara ini kita urus dengan baik.  Kita tidak akan 

mencari salah apa-apa.  Tapi kita nak pastikan supaya dasar-dasar ini 

dibuat.  Pengakhir ceritanya nanti rakyat akan mendapat manafaat.  

Cukup-cukuplah kita tembak kaki kita sendiri.  Cukup-cukuplah kita 

memburukkan diri sendiri kerana eh, ni dah satu tahun dah tau, jangan 

cakap, eh tu orang lama, orang lama.  Oh tak tahu hutang begitu banyak, 

tak tahu macam ni macam tu. 

 

Saya selalu ibarat Dato’ Dipertua ya, mintak maaflah kalau ada yang 

terasa, Dato’ Dipertua, kita dulu nak kahwin mo jando, Dato’ Dipertua, 

eh tergolak pulak ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Anak daro ramai. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. nak kahwin mo jando, takkan tak selisik, tak 

siasat latar belakang dia.  Bila dah kahwin tengok-tengok ada anaknya 

6 orang, dah tak nak pulak, eh ini bukan anak aku.  Kau kahwin mo 

omak dia, anak kau kono jagolah kan.  Ini tak pulak, oh nak kahwin mo 

omak jo, anak kau jago.  If you buy a company, you must also take asset, 

the asset and liability.  Kita tak boleh kata, you beli aset saja, liabiliti tak 

nak ambik. 

 

You dah menang pilihan raya, uruslah negara ni, urus dengan baik.  

Jangan kata, asyik kata, oh kerajaan terdahulu kerajaan terdahulu.  

Sampai bila?  Sampai bila?  Lagi berapa hari lagi dah satu tahun dah 

memerintah, kan?  Tapi tak ada apa-apa pun.  Saya tak nampak ada hala 

tuju satu pun yang dibuat.  Apa hala tuju ekonomi kita, ya?  Apa hala 

tuju ekonomi kita?  Apa hala tuju Dasar Luar Negara kita?  Dasar luar 

kita apa tujunya?  Asyik nak bergaduh dengan orang.  Nak bergaduh 

dengan Negara China, sikit tarik handbrake, tak nak beli kita punya 

minyak kelapa sawit, minyak kelapa sawit jatuh menjunam, boom.  Itu 

baru sikit.  Jangan bergaduh dengan India cukup.  India negara yang 

terbesar beli minyak kelapa sawit. 
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Dato’ Dipertua, kita punya negara, setahu saya, seingat saya Dato’ Yang 

Dipertua, Dasar Luar Negara kita adalah berasaskan kepada 

perdagangan kerana negara kita negara yang berasaskan kepada 

berdagang, jual beli barang, orang beli barang kita.  Kalau kita asyik nak 

bergaduh dengan orang, dengan Singapura pun kita nak bergaduh, 

dengan Negara China nak bergaduh, dengan semua nak bergaduh, kita 

nak jadi negara apa ni?  Nak jadi macam Myanmar, nak suruh orang 

lelaki pakai kain siang-siang?  Jangan macam tu Dato’ Dipertua.  Apa 

kita nak buat, kita mesti fikir.  Dasar Luar Negara tak ada, dasar itu, tak 

ada yang betul-betul boleh menyenangkan hati kita ya. 

 

Yang dijanji tak buat, tapi yang tak janji dibuat.  Pergi tandatangan 

Rome Statute, pergi tandatangan ICERD.  Apa benda, buat apa?.  Apa 

untungnya kalau kita tandatangan?  Apa untungnya?  Cuba tanya saya.  

Dah berpuluh tahun statute tu, negara besar pun tak nak tandatangan. 

Kita pulak terhegeh-hegeh, nak tunjuk apa?  Nak tunjuk kita bagus?  

Tak ada untung pun.  Rugi pun tak ada.  ICERD tahun 1969, tak pernah 

pun kita tandatangan, banyak negara tak ada tandatangan.  Kita tahu 

rugi pun, untung pun tak ada.  Jadi mengapa kita buat?  If it is not 

broken, why fix it, dengan izin, kan?  Bua tapa?  Inilah yang saya katakan 

bila nak buat sesuatu, mesti kita pastikan dia mendatangkan kebaikan 

kepada kita, iaitu rakyat Malaysia.  Rakyat kita kena dulukan, supaya 

kita fikir elok-elok.  Jangan buat, jangan buat kenyataan yang boleh 

mengguris hati orang.  Mengguris hati puak itu, mengguris hati puak 

itu, mengguris orang ini.  Apa pasal?  Nak bergaduh pulak dengan Raja-

Raja Melayu.  Apa pasal?  Apa, apa nak jadi, kan?  Kita ni nak buat apa? 

 

Kita sebagai Kerajaan, kita sebagai bapak.  Bapak tak boleh kata ini 

bukan anak aku, itu bukan anak aku.  Ada 11 orang adik beradik, semua 

11 orang, kita mesti buat sama-sama, Dato’ Dipertua.  Itu sebabnya saya 

bertanding di Rantau tempoh hari, orang kata buat apa pilih Tok Mat 

Hasan, dia bukannya Kerajaan, dia tak boleh buat apa-apa.  Dia bukan 

macam tu Dato’ Yang Dipertua.  Sebab sebagai Kerajaan, kita tak boleh 

kata, oh pembangkang tak boleh majukan.  Kalau macam tu dulu, kita 

tak akan buat satu sen pun projek di Seremban, kerana Seremban 

selama-lamanya di tangan pembangkang.  Kita tak pernah.  Seremban 

kita buat elok-elok walaupun kita tahu tempat tersebut bukan kerajaan 

punya.  Kita buat elok-elok.  Kita improve-kan prasarananya.  Pasarnya 

lama, kita bangunkan, tak jadi nak alihkan, kita bangunkan elok-elok.  

Macam-macam kita buat.  So macam tu kita, mudah-mudahan nanti, 

yang pengakhir ceritanya rakyat akan mendapat kemudahan dan jugak 

mendapat keselesaan pada pengakhiran ceritanya.  Yang penting 

rakyat.  Seperti tuanku titah, yang pentingnya rakyat.  Yang pentingnya 

nanti, macam mana nak kita bermuafakat dalam Dewan ini, supaya kita 

bersatu dan kita bersama-sama. 
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Dah lama Dato’ Dipertua, 45 minit.  Cukuplah kan?  Kang lama-lama 

sangat, tapi saya harap ya, Yang Amat Berhormat Menteri Besar ya, we 

are your partner okay.  We are willing to help, tak ada, kita bukannya 

nak membangkang sampai berdiri atas meja, tak ada.  Itu bukan budaya 

yang akan saya bawak Dato’ Dipertua.  Saya kata we are your partners.  

Untuk Negeri Sembilan yang membangun dan progresif, itu yang nak 

kita buat.  Kerana kita sama-sama sayangkan Negeri Sembilan.  Kita 

sama-sama nak melihat Negeri Sembilan maju dan membangun.  Itu 

sebabnya kita buat dasar pembangunan. 

 

Tadi YB Chennah katakan, bahawa ECRL akan bawak pembangunan ke 

Negeri Sembilan.  Itu kita dah buat, rancangan 30 tahun dasar 

pembangunan dan pemodenan Negeri Sembilan.  Buat sajalah.  Tadi 

saya dengar akan disambung, masukkan Melaka dan Selangor dalam 

Malaysia Vision Valley, buat elok-elok.  Apa yang baik, kita setuju.  Apa 

yang tak baik, kita tegur.  Tegur bukan kata nak bermusuh Dato’ Yang 

Dipertua, tegur kerana kita pastikan supaya ianya dibuat dengan 

terbaik yang mungkin.  Kerana apa yang perlu di sini ialah pengakhir 

ceritanya ialah, bottom line is adalah untuk rakyat ya.  Itu yang kita nak. 

 

Dato’ Dipertua, terima kasih banyak-banyak, bagi saya peluang lama 

bercakap di atas ti, menjunjung kasih titah ucapan Duli Yang Mulia 

Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  Tahniah saya 

ucapkan, tahniah jugaklah kepada semua ya.  Dan saya harap kita akan 

berbincang dengan baik.  Tadi, pagi tadi tu bukannya kata apa, DUN 

Lenggeng ya, kalau ikut peraturan, peraturanlah.  Sebab Dewan ni ikut 

peraturan, tak boleh bawak usul macam tu, Dato’ Dipertua. Itu sebab 

kita tegur, bukan nak bergaduh pun ya, jangan risau ya.  Terima kasih, 

assalamualaikum. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Rantau.  

Saya pun dah kira minit, berapa minit berapa minit ni, pasal hari ni nak, 

saya ingat hari ni boleh habis 6:30 kot.  Jadi saya mintak, kalau tak 

setuju 6:30, saya mintak, nanti, saya mintak ni apa, ni, yang lainnya 

bercakap lebih kurang 15 minitlah.  Boleh, ya?  Boleh ya?  20 minit?  

Minima 15 minit, maksimum 20.  20 saya suruh berhentilah.  Okay?  

Saya persilakan Temiang.  Temiang ke? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Seremban Jaya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seremban Jaya?  Oh Seremban Jaya. 
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YB ADUN Seremban Jaya: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

ingin mengambil kesempatan ini untuk menjunjung kasih ke atas Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah 

ucapan baginda merasmikan istiadat pembukaan Persidangan Pertama 

Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri Yang Ke-14 ini.  Dato’ Yang 

Dipertua, titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang diper,   di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan telah menyatakan bahawa Negeri Sembilan 

terus membangunkan dan menjadi harapan agar seluruh rakyat hidup 

dalam keharmonian dan kesejahteraan melalui pelaksanaan dan 

pengurusan dasar yang cekap dan berkesan. 

 

Baginda menyeru kejadian [kerajaan] di bawah pimpinan Menteri 

Besar; Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Harun menyemai semangat 

kebersamaan ke kalangan masyarakat agar matlamat untuk 

menjadikan Negeri Sembilan sebuah negeri yang sejahtera dapat 

dicapai.  Prestasi ekonomi dan kewangan negeri yang kini 

menunjukkan peningkatkan dan memberangsangkan yang dibuktikan 

dengan peningkatan jumlah pelaburan kepada Ringgit Malaysia 2.86 

bilion pada tahun 2018 dan meningkatkan pengurusan kewangan 

Ringgit Malaysia 421 juta pada tahun 2018 di mana sasaran bajet 

adalah Ringgit Malaysia 412 juta saja.  Baginda berharap pencapaian ini 

terus meningkat berdasarkan belanjawan Ringgit Malaysia 430 juta 

pada 2019 itu. 

 

Dato’ Yang Dipertua, baginda juga menyeru agar Kerajaan kini yang 

menerap, menerapkan, menerapkan amalan bersih, muafakat, 

sejahtera, benar-benar perhatian bukan saja dalam pembangunan 

ekonomi negeri tetapi juga kehidupan setiap lapisan masyarakat.  Ini 

terbukti dengan memberian insentif, intensif, insentif yang telah 

diberikan kepada rakyat.  Antaranya Bantuan Ibu Tunggal secara one 

off sebanyak Ringgit Malaysia 200.00, tambang bas sekolah Ringgit 

Malaysia 50.00, Bantuan OKU Ringgit Malaysia 200.00, bas percuma 

bantuan pendidikan IPTA/IPTS mengikut kategori-kategori Ringgit 

Malaysia 500.00 untuk sijil Ringgit Malaysia 750.00, diploma, diploma 

Ringgit Malaysia 1,000.00 dan Ijazah dan ke atas bantuan sara hidup 

Ringgit 100.00 bagi anak kelahiran Negeri Sembilan.  Dan kenaikan 

elaun MPKK, guru KAFA, Bilal, Siak dan lain-lain lagi. 

 

Dato’ Yang Dipertua, baginda juga telah menyatakan bahawa Kerajaan 

Negeri Sembilan telah menyediakan peruntukan berjumlah Ringgit 

Malaysia 3 juta bagi membantu sekolah-sekolah tafi, tahfiz swasta, 

Sekolah Jenis Kebangsaan Tamil, Cina dan sekolah-sekolah swasta yang 

lain bagi membantu meningkatkan persekitaran pengajaran dan 

membelanja, pembelajaran yang lebih kondusif.  Begitu juga dengan 

peruntukan kepada belia untuk menceburi bidang ke, keusahawan, 
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peruntukan kepada golongan wanita bagi melahirkan ramai wanita 

berkemari, berkemahiran dengan satu insentif, insentetif, insentif baru 

yang dikenali sebagai power, Power House – wanita kegemilangan.  

Kesemua peruntukan dan insentif-insentif adalah bertujuan 

meningkatkan keja, kesejahteraan rakyat. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ini masalah kawasan saya, DUN Seremban Jaya.  

Fasa 8 terutama lorang, lorong Jalan SJ8/1 kini menjadi lokasi 

pembuangan sampah pukal yang sekaligus mence, men, mencemarak, 

mencemarkan pebandangan, pemandangan dan dalam persekitaran.  

Sikap masyarakat yang tidak perhatian dan tidak bertanggungjawab 

dan beberapa lorong jalan yang ditutup menjadi punca long, long, 

longgokan dan pembangunan sampah haram berterusan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, oleh yang demikian, wajar rasanya jika lorong-

lorong jalan tersebut dibuka dan dibersihkan sepenuhnya.  Manakala 

premis atau kedai kosong pula perlu dibuka kepada pihak awam yang 

ingin berniaga, berniaga supaya tidak lokasi premis ini tidak terbiar.  

Kerja-kerja menaik taraf di Fasa 8 harus dilakukan bagi tujuan 

membendung isu pembuangan sampah haram dan mencapai objektif, 

ob, objektif Seremban sebagai bandar raya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, justeru itu kerjasama semua pihak PBT dan Majlis 

Perbandaran Nilai amat perlu dalam menaik taraf kawasan Fasa 8 

Taman Seremban Jaya ini.  Masyarakat pula perlu mengubah minda dan 

bersikap terbuka menjaga kebersihan persekitaran dan harus lebih 

bertanggungjawab. 

 

Dato’ Yang Dipertua, sistem longkang dan perparitan yang cetak [cetek] 

yang berada di 2 lorong yang perumahan serang [sering] mengundang 

lambahan, lambahan [limpahan] air dan menyebabkan banjir.  

Longkang yang kecil tidak dapat menampung aliran air deras.  Dato’ 

Yang Dipertua, oleh yang demikian, pihak PBT harus menaik taraf 

sistem perparitan dan longkang sedia ada di kampung, seluruh 

Kampung Baru Rahang agar isu limpahan air, air bertakung, atau banjir 

tidak berpanjang dan tidak terus berlaku. 

 

Dato’ Yang Dipertua, pada masa ini ramai penduduk awam tidak mahu 

membuat sebarang laporan polis berhubung jenayah setempat seperti 

kecurian, ragut dan kehilangan barang kepada pihak Polis kerana 

mereka rasa tidak ada sebarang tindakan susulan yang diterima 

pengadu.  Dato’ Yang Dipertua, saya bawa satu contoh taman di mana 

saya sendiri telah dimaklumkan beberapa kejadian jenayah ragut dan 

kecurian dalam masa terdekat sebanyak 5 kali di Taman Seremban 

Garden, sehingga mangsa rasa malas untuk membuat aduan kepada 
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pihak Polis dengan alasan tindakan tidak ada kerana tangkapan yang 

dibuat tidak dimaklumkan dan harta benda atau barang yang dicuri 

yang telah dijumpai pihak Polis tidak diserahkan kepada pemilik atau 

pengadu, pengadunya.  Ini menyebabkan pengadu hilang rasa percaya 

kepada pihak Polis untuk membuat sebarang aduan dan laporan polis 

dengan alasan tidak mendapat tindakan wajar.  Dato’ Yang Dipertua, 

justeru itu, saya rasa wajar, berharap agar pihak Polis lebih peka dan 

memahami kehendak pengadu dan masyarakat awam bagi mencapai 

objektif Polis dan masyarakat berpias, ber, berpisah tiada. 

 

Dato’ Yang Dipertua, tanah-tanah rizab yang terbiar hanya menjadi 

semak samun dan menjadi pe, perlu, belukar, belukar dan tidak 

memberi faedah kepada mana-mana pihak jika tidak dimajukan.  Dato’ 

Yang Dipertua, tanah-tanah rizab yang diusahakan boleh meningkatkan 

dan menja, menjana mendapatkan diri dan sosio ekonomi serta 

memberi pulangan kepada pihak Kerajaan Negeri jika kita sama-sama 

membantu pihak awam memajukan tanah-tanah tersebut daripada 

terbiar.  Tanah-tanah rizab yang diserahkan kepada pihak awam 

bukanlah bersifat kekal tetapi adalah penggunaan sementara yang 

diberi, bersyarat dan akan dituntut semula jika pihak Kerajaan Negeri 

mempunyai strategi untuk memajukan tanah-tanah rizab tersebut pada 

masa akan datang. 

 

Dato’ Yang Dipertua, oleh itu, semua pihak PBT dan Majlis Perbandaran 

harus memberi peluang kepada pihak awam bagi memajukan tanah-

tanah rizab yang kosong dan terbiar untuk tujuan pertanian dan 

penternakan.  Dato’ Yang Dipertua, pada masa ini, rakyat dan pen, 

penjawat awam menunjukkan kemarahan kepada Kerajaan Pakatan 

Harapan, Kerajaan baru  yang ditadbir urus oleh Tun Dr Mahathir 

Mohamad dengan alasan Pakatan Harapan tidak melaksanakan janji-

janji telah diberikan ketika PRU 14 sehingga menunjukkan protes 

dalam PRK kecil yang berlaku di Cameron Highland, Semenyih dan juga 

Rantau. 

 

Da, Dato’ Yang Dipertua, Pakatan Harapan memuji, mempunyai strategi 

sendiri menambah baik pengurusan dasar yang cekap dan per, 

pentadbiran yang telus di samping meng, mengukuhkan ekonomi dan 

kewangan negara dan negeri agar rakyat dapat mening, menikmati 

segala insentif dan bantuan yang dirancang.  Walaupun kita masih 

belum melaksanakan janji manifesto PH sepenuhnya, tetapi Kerajaan 

Pakatan Harapan, Harapan masih memberi insentif-insentif yang 

berbaik kepada penjawat awam, perbandingan pekerja industri dan 

ladang.  Banyak insentif Kerajaan Persekutuan dan Kerajaan Negeri 

sedang dirangka dan ditambah baik dengan harapan segala insentif 

yang le, diberi dapat memberi manfaat kepada masyarakat dan rakyat 
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tanpa mengira lapisan umur, bangsa dan agama.  Dato’ Yang Dipertua, 

antaranya ialah Bantuan Sara Hidup yang di, dahulunya di, dikenali 

BR1M masih diteruskan, eKasih, iSuri, bantuan-bantuan di  bawah B40, 

rebat elektrik, bonus penjawat awam dan lain-lain lagi.  Dato’ Yang 

Dipertua, rakyat harus bersabar dan membuka minda serta 

memandangan jauh ke hadapan kerana perancangan yang sempurna 

pasti akan mem, membuatkan hasil.  Rakyat akan menikmati segala 

insentif dan kemudahan secara adil dan saksama dalam tempoh 

terdekat. 

 

Dato’ Yang Dipertua, pencapaian cemerlangan dalam keputusan 

peperiksaan Sijil Pelajaran Malaysia telah mengalahkan Negeri 

Sembilan di tempat kedua terbaik selama 3 tahun berturut-turut.  Per, 

pencapaian calon di luar bandar juga semakin mempertanggung, 

memberangsangkan dengan peningkatan gred purat, purata, purata 

segala yang di, ketara dan setandingan dengan calon sekolah bandar.  

Dato’ Yang Dipertua, jabatan pentad, pendi, pendidikan sekolah-

sekolah harus bekerja keras dan mem, memban, membantap, 

memantapkan strategi membelanja, pelajaran bagi mencapaian lebih 

cemerlangan dan menduduki tempat, tempat per, pertama di Negeri 

Sembilan pada tahun hadapan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya mahu ucapan ribuan terima kasih kepada 

Yang Amat Berhormat Negeri Sembilan dan Setiausaha Negeri 

Sembilan, Undang-Undang Negeri Sembilan, Kewangan dan EXCO-

EXCO dan backbencher dan parti, parti pembangkang sebelah, saya pun, 

kita sama-sama kita kasi majukan negeri, Negeri Sembilan.  Kita semua 

tanggungjawab pasal rakyat sudah pilih sebagai kita ADUN.  Saya selalu 

ada beritahu kepada pengundi saya, pengundi itu saya punya bos.  Saya 

pengundi punya kuli.  Macam itulah saya punya ingatan.  Saya beritahu 

kepada ADUN-ADUN kita di seluruhan kita mahu kasi naik dan macam-

macam dima, di dalam Negeri Sembilan, kita ada tengok, dulu ruling 

sekarang kita, dulu mereka ruling kita pembangkang, tetapi dalam 

2008 hingga 2019, kali pertama saya tengok 16 lisan kita boleh dapat di 

dalam Dewan ini.  Sebelum itu, lebih kurang 5 atau 6.  Tapi itu saya 

ucapan ribuan terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dato’ Yang Dipertua, itulah ucapan saya, DUN Seremban Jaya sokong 

titah ucapan.  Terima kasih, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Seremban 

Jaya.  Silakan daripada Kota.  Tak ada, tak siap?  Linggi. 
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YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  

Bismillahhirrahmanirrahim.  Alhamdulillahirabbil ‘alamin wassalatu 

wassalamu‘ala asrofil mursalin wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  

Rabbishrahli sadri wa yassirli amri wahlul uqdatam millisani yafqahu 

qauli.  Hasbunallah wanikmal wakil, walaa haula wala quwwata illa 

billahil aliyil 'azim. 

 

Pertamanya terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua, kerana memberi 

laluan kepada saya untuk membahaskan usul menjunjung kasih kepada 

titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku semalam.  Duli Yang Maha 

Mulia Tuanku dalam titah ucapannya saya lihat mendahulukan topik 

perpaduan dan keharmonian dalam titah baginda.  Dan kita lihat kalau 

kita teliti titah baginda itu, di sepanjang titah tuanku, berulang kali 

antara lain tuanku mengingatkan kita dengan ungkapan ataupun kata 

kunci perpaduan, kebersamaan dan muafakat.  Dan di penghujung titah 

tuanku sendiri, di perenggan, khususnya perenggan kedua terakhir, 

sebelum rafak doa tuanku mengingatkan kita semua ahli-ahli Dewan 

khususnya untuk menghayati, melindungi, memelihara dan 

mempertahankan Perlembangaan Persekutuan, undang-undong, 

Undang-Undang Tubuh Kerajaan Negeri Sembilan dan juga peraturan 

tetap Dewan yang mulia ini. 

 

Jadi sehubungan dengan itu, Dato’ Yang Dipertua, saya mohon untuk 

mengkhususkan perbahasan saya ini kepada saranan tuanku untuk kita 

menghayati, melindungi, memelihara dan mempertahankan umumnya 

undang-undang kita sendiri ya.  Jadi sebelum kita cakap dengan lebih 

jauh, elok jugak kita perbetulkan, kita dalam Dewan ini berkenaan 

dengan undang-undang yang kita sendiri gubal. 

 

Sebagai mukadimahnya, Dato’ Yang Dipertua, suka saya ingatkan 

bahawa Negeri Sembilan ini adalah satu negeri yang berdaulat, sistem 

demokrasi, mempunyai Raja dan berperlembagaan.  Begitu jugak 

Malaysia, negara demokrasi mempunyai Raja dan berpelembagaan.  

Dan mengikut Undang-Undang Tubuh Kerajaan Negeri, ketua negeri ini 

adalah Duli Yang Maha Mulia Tuanku sendiri, dan ikut Perlembagaan 

Negara, ketua negara adalah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Agong.  Dan kita adalah mereka menggubal undang-undang di bawah, 

di bawah ketua-ketua ini.  Dan Dewan ini adalah tempat kita 

membincangkan segala isu yang melibatkan negeri atau negara. 

 

Cuma untuk kali keduanya, kita melihat bahawa ada perkara yang 

sangat penting, sangat mustahak, sangat wajar, telah diputuskan oleh 

Kerajaan tanpa melalui Dewan yang mulia ini.  Tahun lepas ICERD cuba 

diratifikasikan tanpa melalui Dewan ini.  Tahun ini sekali lagi, kita amat 

kecewa apabila Statut Rom cuba diratifikasikan dan ditarik balik tanpa 
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melalui Dewan ini, tanpa dibentangkan, tanpa diusulkan, tanpa 

dibahaskan.  Walhal kedua-dua ini melibatkan ketua negara dan ketua 

negeri kita.  Baginda tuanku layak dipilih menjadi Yang di-Pertuan 

Agong kalau dipilih oleh Majlis Raja-Raja.  Dan ini sekaligus 

menjejaskan kedaulatan negeri dan negara kita.  Tetapi malangnya 

untuk kali kedua, perkara ini, untuk memutuskan ratifikasi atau tidak, 

tidak diusul, dibentang dan dibahaskan dalam Dewan ini. Itu satu. 

 

Yang kedunya, kita boleh, yang membuat kita sedih ya, Dato’ Yang 

Dipertua, tadi ramai rakan-rakan kata kita wakil kepada rakyat, kita 

kuli rakyat.  Tapi apa yang berlaku, keputusan yang sangat besar ini 

dibuat membelakangkan rakyat, tanpa mendapat apa-apa pandangan, 

ataupun apa-apa respond daripada rakyat, terus saja diputuskan.  Jadi 

saya mintak, saya harap cukuplah 2 kali kita membelakangkan rakyat.  

Kalau ada konvensyen antarabangsa yang nak kita tandatangani atau 

ratifikasi, mohon di, di, dibahas, diusul dan dibentangkan di dalam 

Dewan yang mulia ini. 

 

Perkara yang kedua, Dato’ Yang Dipertua, sebelum tu tahniah kerana 

mendapat Darjah Kebesaran membawa gelaran Dato’, kena puji dulu, 

pasal lepas ni nak bantai ni.  Pagi tadi, 2 kali saya cuba bangun untuk 

menjelaskan point of order, sesuatu yang sewajarnya perlu diberi ruang 

untuk ahli Dewan menyuarakan.  Tapi oleh yang demikian saya tak 

dibenarkan.  Jadi saya ambil peluang inilah untuk menyuarakan. 

 

Pertamanya semasa usul tergempar, saya rasa tak ada seorang pun 

dalam Dewan ini yang akan mempertikaikan kewajaran kita 

menyokong usul tersebut ya.  Tetapi kita ada peraturan.  Kalau kita 

dalam Dewan yang mulia ni, tidak ikut peraturan kita sendiri, mana kita 

ada kredibiliti nak tegur orang lain.  Betul tak?  Betul ya?  Yang kita nak 

tegur tu keganasan di Sri Lanka dan Christchurch ni, dasarnya mereka 

itu tak ikut peraturan, hinggakan ramai yang mengorbankan nyawa.  

Jadi kalau kita nak tegur, pastikan kita ikut peraturan ya.  Usul itu, 

sebelum dibentangkan mesti diundi dahulu, baru boleh dibentangkan.  

Kemudian perlu dibahaskan, kemudian diundi sekali untuk sokongan.  

Jadi kita rasa, ada kecacatan yang agak ketara dan saya sedih apabila 

ada ahli Dewan mengatakan peraturan remeh.  Eh tidak, mana boleh 

kita sendiri mengatakan peraturan kita ni remeh.  Dan kita harap orang 

lain nak ikut kita punya teguran dan sebagainya. 

 

Sama jugak, mintak maaf, Dato’ Yang Dipertua, peraturan tentang 

menghalang soalan tambahan daripada ahli Dewan yang tidak 

bertanyakan soalan asal.  Kalau kita lihat peraturan Dato’ Dipertua, 

peraturan membenarkan.  Membenarkan.  Kita lihat peraturan ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah apa, Yang Berhormat Linggi, tadi 

saya dah tanya tu, usul tergempar tu.  Sokong, semua sokong. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya, tapi kita tetap kena ikut peraturan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sebab itulah saya tanya bantahan, tak ada. 

 

 

YB ADUN Linggi: Yelah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan kata tak ikut peraturan, kita ikut 

peraturan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Namun 2 kali Dato’ Yang Dipertua tak benarkan saya 

bercakap. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau you bangun tu nak bercakap benda 

lain. 

 

 

YB ADUN Linggi: Mana ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Haa ini masalah dia. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. pasal kita, saya tak, saya dah, saya dah 

bagi keputusan sama ada masa tu ada sokongan, semua sokong, tak ada 

masalah.  Lepas tu yang tak ada, dah tanya.  Cuma berkaitan dengan apa 

tadi tu, usul tu, di, dibentang oleh saudara Taufek tadi tu, saya dah 

dengar dan semua setuju, kita teruskanlah, tak ada, tak ada apa-apa 

yang ni.  Wallahu’alam. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya mintak kita semua ahli Dewan tengok balik kita 

punya peraturan.  Betul kita buat tadi ya.  Kita boleh panjang benda ni, 

tapi kita jangan buang masa.  Kalau nak tengok peraturan muka surat 
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12, boleh.  “Walaupun ada sebarang syarat lain di bawah peraturan 

tetapi dan perintah am, tetapi Dewan dengan undian yang tertentu” …..  

[YB Yang Dipertua Dewan bercakap secara off mic]. Just, hanya kerana 

tiada bantahan, tak bermakna kita kena, saya nak bangun bantah, Dato’ 

Yang Dipertua tak bagi tadi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, angkat tangan ada bantahan.  Tak ada 

angkat.  Saya ada bantahan, tak ada ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Itu semasa undian kali kedua, tentang usul itu ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya tak mahu panjangkan lagi. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. setuju ke tidak. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Linggi, you teruskan bercakap.  Masa makin 

singkat ni.  Saya suruh duduk kang. 

 

 

YB ADUN Linggi: Sekali lagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cakap berbelit-belit ni saya tak mahu.  Saya 

suruh duduk kang.  Teruskan ucapan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Sama jugak Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan samakan saya dengan apa, saya, 

saya nak menjaga ni, silakan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Peraturan tentang bertanyakan soalan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cakap pasal lain, saya tak mahu dengar 

dah. 

 

 



 

111/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 111 - 

YB ADUN Linggi: Ya, ini lain, pasal soalan.  Dato’ Yang Dipertua 

melarang soalan seterusnya daripada ahli yang tidak bertanyakan 

soalan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, kita ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. itu tak ada dalam peraturan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Itu saya dah maklumkan awal-awal.  

Dengar dulu.  Kalau siapa yang berminat, apa masalahnya, berilah 

soalan-soalan lisan seberapa banyak yang mungkin.  Saya tengok ada 

yang tak bagi soalan lisan.  Kita dah bagi notis.  Lepas tu kalau kita 

biarkan soalan tambahan tu, semua orang tanya, siapa nak kawal 

tempat ni sebab biasanya soalan tambahan ni, kita benarkan 1.  Yang 

selebihnya kalau ada kebenaran pada pihak, itu budi bicara.  Saya ingat 

Dato’ Rantau pun sebut bersama tadi.  Budi bicara.  Jangan pertikaikan 

budi bicara ni, Speaker.  Wallahu’alam. 

 

Mana yang boleh saya bagi laluan.  Ada tadi tak ada soalan tambahan.  

Saya rasa penting dan Dato’ Rantau pun sebut benda pasal apa, 

kemanusiaan.  Saya benarkan.  Ada pun yang disebut lain tadi, macam 

Dato’-Dato’ lain sebut, Zaiful sebut tadi, saya bergantung kepada isu.  

Tapi kalau soalan tambahan, macam dulu, kita benarkan, tuan-tuan 

saya cakap kita balik 6:30 tuan-tuan tak nak balik dah.  Jadi, pukul 6:30 

kita habis dah, saya jadual, saya buat jadual ni.  Bukan saya tak buat 

jadual ucapan  ni, saya buat jadual.  Siap ada masa supaya kita jangan 

tersasar jauh.   

 

Sebab itu kita, saya, tadi, saya ada sebut dah, sabar dulu, saya tak buat 2 

hari bersidang.  Saya beritahu dekat semua, semua, saya punya, you 

bersiap sedia kita akan berikan peluang seluasnya kepada ADUN-ADUN 

untuk berbahas.  Sebab itu buat 22 sampai 30 haribulan ni.  Saya tak, 

tak, saya nak bagi peluang kepada tuan-tuan untuk bercakap semua.  

Saya tak pernah nak halang nak berucap.  Kalau point tu bagus, kita 

ambil.  Saya setuju dengan YB, YB Rantau, apa, YB Rantau kata, kita 

bersama sekarang ni.  Ini negeri kita, kita nak majukan sama.  Tapi 

kalau you nak ulang-ulang balik pasal peraturan tadi tu, saya, saya tak 

bagilah you bercakap lagi.  Jadi teruskan apa you nak cakap, terus je 

Linggi. 
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YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya punya hujah 

tadi, kita mesti ikut peraturan.  Itu sahaja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak saya, saya tak dengar, tak nak dengar 

ucap, hujah pasal benda tu dah, dah berlalu ni.  Dah, ni nak petang ni, 

dan ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya saya faham. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. ni ada orang lain nak bercakap, ramai 

lagi ni. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya mengharapkan agar besok pagi, janganlah 

dihalang soalan tambahan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Besok pagi, besok pagilah ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. jangan halang soalan tambahan.  Ada rasional 

kerana jawapan daripada Kerajaan, daripada soalan saya, mungkin 

jawapan itu ada kena mengena dengan orang di Gemencheh.  Jadi dia 

nak tanya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya dah cakap sebelum tu ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. ada rasionalnya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan tak ada.  Yang ada kaitan tadi saya 

tengok, saya tengok tadi ada kaitan saya bagi peluang. 

 

 

YB ADUN Linggi: Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan kalau ada kaitan dengan soalan lain, 

saya bagi peluang.  Tak ada kita tak bagi peluang. 
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YB ADUN Linggi: Itu saya, saya, saya terima, akui. Cuma di peringkat 

awal tu lagi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan kata saya tak berlak adil. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. larangan awal tu saya tak setuju. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya dah berlaku adil sungguh ni.  Haa saya 

tak ada pernah halang you all nak cakap apa.  Dan saya mintak sekarang 

ni, teruskan ucapan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Baik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan ganggu masa yang you ada.  Okay? 

 

 

YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Ini masa saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [bercakap secara off mic] ….. dah ulang-

ulang 2 – 3 kali. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya harap ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kepala orang pun pening kepala.  Sebab 

kita ada banyak masa, 6:30 saya nak selesaikan ni.  Bukan nak jaga, nak 

jaga Linggi sorang, nak jaga semua ADUN. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. supaya semua ADUN lain pun boleh 

berucap. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, saya rasa Dato’ Yang Dipertua 

lagi banyak bercakap pada saya sekarang ni.   
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YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay.  Terima kasih.  Kita bagi yang 

lain. 

 

 

YB ADUN Linggi: Tak ada, saya nak cakap lagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa, you duduk tadi. 

 

 

YB ADUN Linggi: Pasal Dato’ Yang Dipertua bercakap.  Saya duduklah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa silakan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ketiganya, Dato’ Dipertua, sekali lagi, seperti mana 

dalam sidang Dewan yang lepas.  Saya tak tahulah kali ni macam mana.  

Tetapi rang undang-undang untuk keluarga Islam dan jenayah syariah 

ini, ramai yang dapat semalam.  Ada yang dapat hujung minggu lepas.  

Saya sebut, pada Dewan yang lepas, ada rasional mengapa rang 

undang-undang ini kena bagi awal supaya kami, Wakil Rakyat, ada 

masa nak tengok, tengok apa yang dipinda, tengok undang-undang asal, 

lepas tu bawak balik bincang dengan rakyat-rakyat kita yang kita 

katakan tuan ni tadi supaya bahan perbahasan kita dalam Dewan ini 

kelak, bermakna dan ada rasionalnya. 

 

Jadi, saya mohonlah sekali lagi supaya ketergesaan yang tak perlu ni 

kita elakkan supaya dapat berfungsi dengan lebih baik lagi, untuk kita 

membantu memastikan Negeri Sembilan ini lebih sejahtera. 

 

 

[Setiausaha Dewan memberikan penerangan kepada YB Yang Dipertua 

Dewan] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya, haa, Yang Berhormat Linggi. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sebab rang undang-undang ini kita dah 

bagitahu 17 haribulan ya, Setiausaha kata, bukan semalam tau.  Cuma 
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kita mintak rang undang-undang ni datang ambil sendiri, ni memang 

peraturan sejak dulu. 

 

 

YB ADUN Linggi: Macam mana? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Rang undang-undang ini kita dah bagi notis 

17 haribulan.  Dan ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya, notis betul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. dan mintak semua ADUN-ADUN datang 

ambil ke pejabatlah.  Itu peraturan.  Jadi sekarang ni, kalau you dapat 

semalam tu, tu, itu saya ingat mungkin semalam cik, Yang Berhormat 

Linggi pergi datang ambil ke apa? 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya dapat hari Jumaat, saya datang ambil sendiri. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa tu sebab semua ambil sendiri.  Jangan 

kata semalam.  Hari Jumaat, ini, hari ini hari Isnin.  Dah bukan, bukan 

semalamlah. 

 

 

YB ADUN Linggi: Teguran saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bukan .…. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. umum sahaja. Saya mintak ….. 

  

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. saya nak ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. supaya kita kurangkanlah menggunakan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. you cakap betul-betul, fakta.  Semalam 

dengan hari Jumaat, hari ini dah hari, hari ini dah Selasa. 
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YB ADUN Linggi: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Maknanya Sabtu-Ahad-Isnin-Selasa.  Kalau 

kira hari bekerja, ada 3 hari dah.  Tolong jangan, jangan, janganlah, 

jangan cakap benda-benda yang, cakap benda yang penting sekarang ni, 

titah ucapan baginda tu saya nak dengar ni.  Teruskan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Asasnya Dato’ Yang Dipertua, kita kena ikut undang-

undang kita sebaik mungkin ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [bercakap secara off mic] …..  

 

 

YB ADUN Linggi: Itulah asas ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. lepas tu saya tanya sekarang ni ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: …. ulasan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. bila saya tanya you sekarang ni you kata 

hari Jumaat.  Itu berbohong tau. 

 

 

YB ADUN Linggi: Memang saya ambil hari Jumaat. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan, kata Jumaat dapat, tadi. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya ambil hari Jumaat, betul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Hari ni hari Selasa.  Bukan semalam.  

Semalam hari Isnin. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ramai rakan-rakan saya yang dapat pagi ni, pagi 

semalam. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Tak, kita bagi notis 17 haribulan. 

 

 

YB ADUN Linggi: Iya.  Tapi rang undang-undang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. masalahnya you tak datang ambil ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. biru ni Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. jangan salahkan, itu memang peraturan 

dia. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. yang biru ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dalam peraturan ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dia pusing-pusing sekarang. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya tak mahulah, saya, kalau cakap, cakap 

benda lainlah.  Sekarang saya tengok you dah berbohong tau.  

Memalukan Yang Berhormat yang lain tau? 

 

 

YB ADUN Lobak: Suruh dia tarik balik. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya tak bohong langsung. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tarik balik.  You kata semalam. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tadi cakap semalam. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Semalam hari Isnin. 
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YB ADUN Linggi: Berapa ramai yang dapat biru ni semalam. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan kata berapa ramai, yang you kata 

you dapat semalam ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya kata ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dia kata semalam. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap. 

 

 

YB ADUN Lobak: You kata semalam. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: You kata dapat semalam ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tadi jelas sekali. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. berkata bohong ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ya saya dapat semalam ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Itu you punya hal. 

 

 

YB ADUN Linggi: ….. pembantu saya ambil hari Jumaat.  Saya dapat 

semalam. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [bercakap secara off mic] 

 

 

YB ADUN Linggi: Okay.  Kalau ada kekeliruan, saya mintak maaf ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sebab itu saya mintak you bercakap ….. 
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YB ADUN Lobak: Cadang dia tarik balik. 

 

 

YB ADUN Linggi: Kalau ada kekeliruan, saya mintak maaf. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Mintak maaf kepada semua. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya minta maaf kepada semua, tak ada masalah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Linggi: Pembantu saya ambil hari Jumaat, saya dapat 

semalam.  Itu hakikatnya.  Itu hakikatnya.  Jadi, saya terus terang, saya 

….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [Sebahagian percakapan secara off mic] …. 

you kata dapat hari apa, sebab, cakap betul-betul.  Dah masa dah habis, 

saya bagi pada yang lain. 

 

 

YB ADUN Linggi: 2, 2 minit, 2 perkara lagi.  Tak ada kena mengena 

dengan undang-undang.  Ini hal kawasan.  Hal kawasan saya.  Terima 

kasih banyak-banyak. 

 

Pertamanya, berkenaan dengan bantuan sara hidup nelayan.  Saya 

difahamkan di kawasan saya, termasuk jugak kawasan PD yang ada 

nelayan, lebih kurang ada 100 orang nelayan yang dulu dapat bantuan 

sara hidup, sekarang ni ditarik balik.  Alasan, pelbagai.  Cuma saya 

mohon kepada Kerajaan, ada, saya tak, tidak mempertikaikan 

kewajaran, tetapi ada kalanya, ada kes-kes yang nelayan ini tidak ke 

laut, kerana memang dah, dah berumur, dah uzur.  Saya mintak untuk 

golongan ini, pastikan ada Jaringan Keselamatan Sosial untuk kita kenal 

pasti kalau mereka ni layak menerima bantuan, Bantuan Am bawah 

JKM, Baitulmal dan sebagainya supaya mereka ini tidak terus terhimpit.  

Dulu mereka dapat bantuan nelayan, tapi sekarang mungkin tak 

mampu.  Tapi mungkin mereka ni layak di bawah JKM, Baitulmal 

sebagainya, mintak disaring. 
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Keduanya saya banyak dapat pertanyaan tentang status PFA di, di Bukit 

Pelanduk dan Chuah, bertanyakan, saya mohon dipanjangkan di dalam 

Dewan apakah status projek ini. 

 

Dan akhir sekali, berkenaan dengan status pembinaan rumah-rumah 

mesra rakyat bawah SPNB.  Yang banyaknya dah lulus, tetapi 

pembinaannya maleh, masih belum lagi di, dim dilaksanakan.  Jadi 

mohon supaya disegerakan supaya ini dapat membantu meringankan  

beban rakyat. 

 

Jadi itu saja Dato’ Yang Dipertua, atas hujah-hujah yang saya buat tadi, 

saya mohon menyokong usul menjunjung kasih ini.  Sekian, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Seterusnya?  Saya 

sebenarnya dah tulis senarai yang nak berucap ni, supaya, saya selang 

selikan.  Tapi nampak dah tuan-tuan dah tak ikut yang, yang saya 

mintak ni, berdirilah siapa nak cakap dulu.  Atau kita ikut ni? 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Yang Dipertua, adakah senarai tu 

diberitahu kepada kami semua? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya, senarai tu, saya tak pasti, Setiausaha 

dah bagi semua ya? 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Sebab saya tak dapat.  Sebab saya, kita 

jangkakan besok baru kita nak berbahas. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak apa, kalau you nak bercakap, saya 

benarkan.  Silakan. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Saya belum ready lagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Belum ready.  Siapa yang ready?  Saya 

terbuka ni.  saya pun terbuka, saya, ni senarai Setiausaha yang edarkan.  

Siapa yang nak berucap, berucaplah.  Rantau dah bagi tadi.  Haa, tak 

ada?  Tolong.  Tak bersedia?  Kalau tak bersedia, saya nak tamatkan 

pukul 4:00 ni, besok sambung 
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YB ADUN Repah: Kalau tak nak boleh gulung. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa?  Semua tak sanggup haa.  Jadi, 

memandangkan yang tak bersedia untuk bahas hari ni, besok, okay jadi 

saya tangguhkan untuk petang ni.  Dan kita sambung besok.  Okay, 

terima kasih. 

 

 

Persidangan ditangguhkan pada jam 4.25 petang. 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KEDUA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN YANG KE-14 

PADA 24 APRIL 2019 

 

HADIR: 
  

Bil. Nama Kawasan 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

YB Dato’ Zulkefly Mohamad bin Omar 

 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

YAB Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Haji Harun 

Sikamat 

3. YB Tuan Teo Kok Seong Bahau 

4. YB Tuan Dr. Mohamad Rafie bin Ab. Malek Ampangan 

5. YB Tuan Haji Mohamad Taufek bin Abd. Ghani Paroi 

6. YB Tuan Haji Ismail bin Haji Ahmad Labu 

7. YB Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 

8. YB Tuan Haji Bakri bin Sawir Klawang 

9. YB Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

10. YB Tuan Mohamad Nazaruddin bin Sabtu Pilah 

11. YB Puan Nicole Tan Lee Koon Bukit Kepayang 

12. YB Tuan Choo Ken Hwa Lukut 

13. YB Tuan Ravi a/l Munusamy Sri Tanjung 

14. YB Tuan Haji Suhaimi bin Kassim Lenggeng 

15. YB Tuan Yek Diew Ching Chuah 

16. YB Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Seremban Jaya 

17. YB Tuan Yap Yew Weng Mambau 

18. YB Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

19. YB Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

20. YB Tuan Chew Seh Yong Lobak 

21. YB Dato’ Seri Dr. Haji Awaludin bin Said Kota 

22. YB Dato’ Manickam a/l Letchuman Jeram Padang 

23. YB Dato’ Haji Ismail bin Lasim Juasseh 

24. YB Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli Serting 

25. YB Dato’ Haji Abd. Samad bin Haji Ibrahim Seri Menanti 
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Bil. Nama Kawasan 

26. YB Dato’ Haji Zaifulbahri bin Idris Chembong 

27. YB Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar Bagan Pinang 

28. YB Dato’ Abd. Razak bin Ab. Said Gemas 

29. YB Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali Sungai Lui 

30. YB Dato’ Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

31. YB Dato’ Mohd. Isam bin Haji Mohd. Isa Gemencheh 

32. YB Dato’ Haji Adnan bin Abu Hassan Senaling 

33. YB Tuan Haji Mustapha bin Nagoor Palong 

34. YB Tuan Noor Azmi bin Yusof Pertang 

35. YB Tuan Haji  Saiful Yazan bin Sulaiman Johol 

 

 

TIDAK HADIR DENGAN IZIN 

 

1. YB Tuan Loke Siew Fook Chennah 

2. YB Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan Rantau 

 

 

 

HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. YB SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Dr. Razali bin Ab Malik) 

 

2. YB PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd Azhar bin Mohd Yusoff) 

 

3. YB PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd. Khidir bin Majid) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Mohd. Amin bin Ludin) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Ahmad Kham bin Abu Kassim) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Silakan duduk. 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara pertama, Membaca Doa.  Dipersilakan 

Yang Berhormat ADUN Lenggeng. 

 

[YB ADUN Lenggeng telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

muka surat 11 di dalam Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah 

Tetap Dewan Negeri] 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum WBT, salam sejahtera. Alhamdulillah, 

alhamdulillahirabbil ‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya 

iwal mursalin wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  Ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, hari ni masuk hari yang ketiga kita bersidang.  Mudah-

mudahan Allah permudahkan segala urusan kita pada hari ini.  Dan 

saya juga berharap kepada Yang Amat, Yang Berhormat sekalian, 

supaya sentiasa mematuhi peraturan dan bercakap mengikut masa 

yang kita tetapkan supaya hari ini kita dapat teruskan agenda kita 

dengan selesa dan kita tamat dalam masa yang kita tentukan. 

 

Yang kedua, semalam kita selesai pukul 4:30, jadi ada ramai Yang 

Berhormat – Yang Berhormat yang mungkin tak sempat semalam 

bercakap, dan selepas ini saya akan bagitau macam mana kita nak 

aturlah supaya kita dapat tentukan kita akan capai matlamat kita untuk 

selesaikan agenda kita hari ini.  Jadi untuk itu saya mohon semua Yang 

Berhormat sentiasa menjaga masa untuk berucap.  Sekian, 

wabillahitaufik walhidayah, assalamualaikum WBT. 
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3. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

3.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan 

(Hari Kedua) 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, Pertanyaan-Pertanyaan.  

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Kedua). 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat yang dihormati 

sekalian, ada senarai pertanyaan lisan yang saya kira dah diedarkan, 

soalan lisan telah diedarkan.   Kita pergi kepada soalan yang pertama 

daripada Yang Berhormat Lenggeng. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Assalamualaikum, saya daripada Lenggeng 

menanyakan soalan yang pertama. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih atas soalan Yang Berhormat ADUN Lenggeng mengenai isu status 

halal dan kebersihan ayam segar di beberapa pasar raya di Negeri 

Sembilan. 

 

Alhamdulillah, sejak akhir-akhir ini, rakyat khususnya masyarakat mus, 

Islam sentiasa sedar tentang pentingnya makanan yang halal dan 

kebersihan yang harus ditingkatkan bagi menjamin keberkatan 

makanan yang kita pilih.   Dasar pensijilan haja, halal adalah bersifat 

terbuka dan sukarela.  Manakala pengusaha pasar raya bebas untuk 

mendapatkan bekalan ayam mentah dari mana-mana rumah sembelih 

sama ada yang mempunyai Sijil Pengesahan Halal Malaysia ataupun 

yang tidak mempunyai sijil halal. 

 

Terdapat 2 kaedah penjualan ayam di pasar raya – pasar raya besar 

iaitu penjualan tanpa pembungkusan dan penjualan ayam dengan 

pembungkusan.  Ayam yang dalam pembungkusan boleh dikenal pasti 

si, status halal melalui logo halal yang tertera dan boleh disemak 

kesahihannya di dalam direktori www.halal.gov.my.  Bagi yang tiada, 

maka status halal ayam tersebut adalah di luar pengetahuan Jabatan 

Hal Ehwal Agama Islam Negeri Sembilan.  Oleh kerana itu Jabatan Hal 

Ehwal Agama Islam sering menasihatkan pengguna supaya membeli 

ayam yang dibungkus oleh pembeli yang telah mendapat Sijil 

Pengesahan Halal Malaysia. 
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Penguatkuasaan dan pemantauan dijalankan hanya sekiranya terdapat 

aduan dari orang ramai berkaitan keraguan dan penyalahgunaan tanda 

halal.  Sekiranya didapati berlaku penipuan ataupun penyalahgunaan 

tanda halal, maka KPDNHEP akan menyiasat perkara tersebut dan jika 

sabit kesalahan boleh dikenakan denda sehingga 1 juta ringgit.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat, 

Yang Amat Berhormat.  Seterusnya kita pergi kepada soalan nombor 2, 

daripada YB Bagan Pinang. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua, saya kemukakan soalan yang pertama. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pertama, terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua Dewan.  Terima kasih soalan 

Yang Amat Berhormat ADUN Bagan Pinang berhubung dengan produk 

pelancongan bertaraf antarabangsa. 

 

Kerajaan Negeri Sembilan telah mengenal pasti bilangan produk baru 

yang berpotensi diangkat ke taraf antarabangsa.  Bilangan produk 

pelancongan telah bertambah kepada 96 buah produk sehingga Mac 

2019 berbanding 85 produk pelancongan pada tahun 2018.  Produk 

pelancongan baru yang diketengahkan dilihat berpotensi apabila ramai 

pelancong tempatan dan asing yang mengunjungi produk-produk 

pelancongan Negeri Sembilan. 

 

Antara produk pelancongan yang baru yang terdapat di Negeri 

Sembilan adalah di Seremban Nabila Agro Farm (Pelancongan Agro),    

X Park Sendayan (Sukan & Rekreasi), Rabbit Fun Land (Sukan & 

Rekreasi), Historical Trail (Warisan & Budaya), ATV Kg. JKIN (Sukan & 

Rekreasi).  Bagi Port Dickson pula, Dickson Dragon (Sukan & Rekreasi), 

Windmill PD Farm ( Sukan & Rekreasi), Wild West Cow bau, Boy Theme 

Park, PD Waterfront (Sukan & Rekreasi).  Bagi Jelebu, Glamping @ 

Kong Koi (Penginapan – Eko Pelancongan).  Tampin, extra, Extreme 

Park. 

 

Dan kita lihat banyak lagi produk-produk yang, Kerajaan Negeri 

melalui Lembaga Pelancongan Negeri Sembilan sentiasa memprosikan, 

memprosi, mempromosikan produk-produk pelancongan yang 
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berpotensi untuk diangkat ke peringkat yang lebih tinggi dan dikenali 

di serata tempat.  Setiap tahun pemantauan dibuat bagi memastikan 

tahap mutu dan kualiti setiap produk pelancongan adalah sesuai dan 

selamat dikunjungi oleh para pelancong dari dalam dan luar negara.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan? 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Dato’ 

Yang Dipertua, baru-baru ini Port Dickson telah dikunjungi dengan 

sebuah kapal Genting Dream Cruise.  Dan kunjungan kapal berkonsep 

cruise adalah ka, buat kali kedua yang mana ia satu semenjak tahun 

2006.  Kunjungan kapal ini adalah sebuah inisiatif baik daripada 

Pengarah Jabatan Laut Wilayah Tengah bagi tujuan meningkatkan 

jumlah kedatangan pelancong ke Negeri Sembilan.  Saya ingin 

mengucapkan tahniah kepada pihak Jabatan Laut Malaysia dan agensi-

agensi yang terlibat dalam menjayakan usaha ini.  Kapal ini membawa, 

kebanyakannya pelancong luar negara, dan jumlah, jumlah pelancong 

yang datang melalui kapal ni, adalah lebih kurang 4,000 orang dalam 

setiap pelayaran. 

 

Soalan saya, apakah usaha Kerajaan Negeri melalui agensi-agensi yang 

berkenaan untuk mempromosikan produk pelancongan negeri secara 

efektif dan efisyen kepada pelancong-pelancong cruise ini?  Dan apakah 

usaha Kerajaan Negeri untuk memastikan pelancong-pelancong cruise 

yang singgah mendarat ke Port Dickson agar dapat berkunjung ke 

kawasan produk pelancongan di Negeri Sembilan seperti yang disebut 

oleh Yang Amat Berhormat Sikamat?  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih atas soalan tambahan.  Kita sedia 

maklum bahawa cruise telah singgah ke Negeri Sembilan dan inshaa 

Allah dan akan berterusan dan kita dapat lebih kurang 4,000 setiap 

minggu pelancong-pelancong yang menggunakan perkhidmatan 

tersebut.  Dan semalam, beberapa hari lepas, saya juga telah 

berbincang dengan Menteri Pengangkutan untuk menaik taraf jeti yang 

berada di kawasan tersebut.  Dan beliau akan turun bersama dengan 

Pengarah Jabatan Marin untuk melihat jeti tersebut untuk menaik taraf 

jeti tersebut, inshaa Allah. 

 

Dan apa yang penting bagi kita, memang kita peringkat permulaan tu, 

hari tu kita tidak bersedia dengan pakej pelancongan kita disebabkan 

pemakluman itu agak lewat.  Dan hari, dan kita telah, hari ini telah 
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meminta semua agensi-agensi pelancongan kita untuk memastikan 

penyediaan pakej untuk diberikan kepada mereka.  Dan kita nak 

pastikan bahawa apabila mereka turun, mereka akan singgah ke Negeri 

Sembilan khususnya di Port Dickson, di Kuala Pilah, di kawasan-

kawasan sekitar yang mempunyai tempat-tempat yang menarik di, di 

Nilai, untuk mereka shopping, di Seremban ini.  Dan kita juga akan 

letakkan pakej yang sesuai untuk mereka dan kita akan tawarkan 

pakej-pakej ini kepada mereka.  Dan inshaa Allah pakej-pakej ini 

apabila siap akan kita maklumkan kepada mereka. 

 

Dan pada hari pertama mereka turun tersebut, juga kita dimaklumkan 

bahawa ada 1,000 yang tidak mengikuti pakej dan mereka tinggal, 

duduk dan berpusing di kawasan Port Dickson dan Seremban.  Dan kita 

nak pakej-pakej itu disiapkan segera, dan kita akan tawarkan kepada 

pihak cruise untuk memastikan apabila mereka singgah, mereka tahu 

mana tempat pelancongan yang telah kita kenal pasti dan mana yang 

mereka suka, kerana kita punya 3 kawasan iaitu kita ada kawasan 

pantai, kita ada kawasan eko pelancongan dan kita juga ada eko 

budaya, budaya kita.  Jadi tempat-tempat ini boleh dilawati khususnya  

muzium pun boleh mereka lawati.  Dan ini akan kita pertingkatkan dari 

masa ke semasa bagi memastikan pelancongan di Negeri Sembilan ini 

dapat ditingkatkan daripada masa ke semasa, inshaa Allah, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Kita 

masuk ke soalan nombor 3, Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya 

mengemukakan soalan 1. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Seremban Jaya.  Untuk makluman Yagn Berhormat 

Seremban Jaya, sistem Whatsapp adalah satu bentuk aplikasi yang 

popular dalam kalangan masyarakat dunia dewasa ini.  Namun 

cadangan untuk menerapkan sistem Whatsapp sebagai satu platform 

pengurusan aduan memerlukan kajian, perancangan teliti serta 

peruntukan kewangan sebelum membolehkan idea tersebut 

dilaksanakan. 

 

Justeru itu, sekiranya Kerajaan berhasrat untuk mengguna pakai 

aplikasi Whatsapp sebagai salah satu saluran aduan baru, maka aplikasi 

Whatsapp dan sistem yang sedia ada, yang sedia diguna pakai perlu 
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melalui proses integrasi sistem yang memerlukan peruntukan 

kewangan.  Langkah ini perlu dilaksanakan terlebih dahulu bagi 

memastikan maklumat aduan yang disalurkan kepada jabatan dapat 

direkod, dipantau dan dapat memberi maklum balas dengan lebih 

berkesan. 

 

Selain itu, isu keselamatan / kerahsiaan maklumat aduan adalah, dan 

orang awam yang mengemukakan aduan memerlukan sistem aplikasi 

Whatsapp turut diberi perhatian bagi mengelakkan masalah data aduan 

digodam oleh pihak yang tidak bertanggungjawab. 

 

Dalam hubungan itu, pihak Kementerian Perumahan dan Kerajaan 

Tempatan (KPKT) telah memperkenalkan aplikasi i-Tegur, mana ianya 

berfungsi dengan mudah dan sistematik berbanding dengan sistem 

Whatsapp.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  

Bolehkah Portal ePublic menyalurkan aduan terus kepada jabatan-

jabatan berkaitan?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Okay, terima kasih Yang Berhormat Seremban Jaya.  

Jadi untuk makluman Yang Berhormat Seremban Jaya, untuk aplikasi 

ePublic, sebenarnya ia merupakan aplikasi di mana orang ramai boleh 

menujukan aduan secara terus kepda Majlis Perbandaran Seremban 

dan jugak Majlis Perbandaran Nilai.  Kebiasaannya kalau aduan yang 

diterima oleh apa, PBT, katakan MPN ataupun MPS, aduan tersebut dia 

tidak berkenaan dengan mereka, katakan dia tuju kepada JKR, ataupun 

tuju kepada JPS, kebiasaan praktis yang kita lakukan adalah kita akan 

salurkan aduan tersebut kepada Jabatan yang tertentu. 

 

Dan sebenarnya untuk makluman Yang Berhormat Seremban Jaya dan 

jugak Ahli-ahli Yang Berhormat dalam Dewan yang mulia, sebenarnya 

aplikasi iTegur ini, dia boleh digunakan di seluruh Malaysia, dan boleh 

digunakan di PBT di mana-mana sahaja.  Sebab kita sedia maklum, 

untuk kedudukan kewangan di setiap PBT itu dia berbeza ya.  Saya 

ambil contoh, buat masa ini, kita cuma ada menggunakan aplikasi di 

peringkat Majlis Perbandaran Seremban dan juga Majlis Perbandaran 

Nilai.  Dan untuk PBT yang lain, kita belum bermula menggunakan 

aplikasi lagi.  Jadi, saya cukup yakin sekali, dengan wujudnya iTegur ini 

dia dapat membantu Kerajaan supaya dapat lebih cepat mengenal pasti 

apakah aduan yang telah pun ditujukan oleh rakyat kepada PBT.  Dan 

kita boleh selesaikan masalah yang ditujukan itu mengikut, mengikut 

kedudukan kewangan kita.  Dan perkara-perkara yang kecil sepa, 
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seperti yang katakan jalan berlubang, ataupun, sedikit apa, runtuh di 

kawasan di apa, sistem perparitan itu, kita dapat selesai dengan lebih 

cepat. 

 

Jadi, saya amat berharap yang, ahli-ahli Yang Berhormat boleh sama-

sama kita menyebarkan berita ataupun penggunaan iTegur ini kepada 

orang ramai supaya kita dapat menerima, menerima lebih banyak feed  

back daripada masyarakat supaya kita boleh sama-sama selesaikan 

masalah mereka.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Bahau.  

Seterusnya, saya mempersilakan Yang Berhormat Palong. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, soalan nombor 2. 

 

 

YB ADUN Paroi: Assalamualaikum Dato’ Yang Dipertua, saya telah 

mendapat izin bagi menggantikan YB Labu yang terpaksa ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap, soalan nombor 2, ya.  Nombor 

2, nombor 2, Yang Berhormat Paroi, YB Veerapan.  Silakan duduk. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya ucapkan 

terima kasih kepada ADUN Palong yang bertanyakan berkenaan Klinik 

Kesihatan Palong 4,5 dan 6. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kerja pembaikan kemudahan awam di Klinik 

Kesihatan Palong 4,5 dan 6 iaitu pembaikan siling telah dilaksanakan 

pada 28 Februari 2019.  Dan kerja-kerja penyela, penyelenggaraan 

yang melibatkan naik taraf kemudahan fasiliti Klinik Kesihatan Palong 

4,5 dan 6 termasuk kemudahan awam, kemudahan OKU yang telah 

dipohon di bawah peruntukan penyelenggaraan jabatan. 

 

Dan, bertanya, ADUN juga bertanya berkenaan kekangan yang 

dihadapi.  Saya ingin maklumkan bahawa tiada kekangan dalam 

pelaksananan ini dan semua kerja-kerja pembaikan ini dilak, dijalankan 

secara berperingkat bagi memastikan perkhidmatan kesihatan tetap 

dapat diberikan kepada pesakit dengan baik. 

 

Dan berkenaan dengan status penambahan kipas serta penghawa 

dingin.  Kerja-kerja pembaikan dan penyelenggaraan 2 buah penghawa 
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dini, dingin di dalam bilik rawatan dan kecemasan bagi Klinik 

Kesihatan Palong 4,5 dan 6 ini telah dimulakan, dan dijalankan pada 20 

Mac dan telah selesai pada 27 haribulan Mac 2019.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Tadi disebut 

tadi tentang telah pun membaiki siling yang runtuh.  Bagaimana 

dengan kerja-kerja lain seperti kerusi menunggu untuk pesakit yang 

sampai sekarang tidak dibuat langsung?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih di atas soalan tambahan.  Seperti yang 

saya maklumkan tadi, kita dalam proses untuk menaik taraf fasiliti-

fasiliti yang berada di Klinik Kesihatan di Palong 4, 5 dan 6.  Dan kita 

akan membaiki, permohonan yang dibuat oleh penduduk di sana.  

Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Repah.  Seterusnya, saya persilakan Rahang. 

 

 

YB ADUN Rahang: Terima kasih Yang Dipertua, saya kemukakan 

soalan pertama. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat ADUN Rahang, masalah pecah masuk ke dalam rumah.  Kita 

sedia maklum bahawa jumlah kes pecah masuk ke dalam rumah yang 

telah dilaporkan sejak Jun 2018 hingga Februari 2019 di kawasan DUN 

Rahang adalah sebanyak 39 kes. 

 

Manakala tindakan yang akan diambil dan telah diambil adalah 

pertama, meningkatkan rondaan kereta peronda (MPV) dan unit 

bermotosikal (URB).  Mengenal pasti Local Bad Character dan RBC 

(Restricted Bad Character) di kawasan yang kerap berlaku jenayah.  

Yang ketiga, membuat pemeriksaan kerap terhadap OKP (Orang Kena 

Pengawasan) dadah.  Anggota sektor mengadakan perjumpaan yang 

kerap dengan penduduk untuk mendapatkan maklumat melalui 

program Meet And Greet, Talk To Us, High Profile Policing, Walk About 

and, dan Hari Bersama Pelanggan.  Seterusnya mengadakan sekatan 

jalan raya di pintu masuk / keluar kawasan sasaran.  Dan yang terakhir, 

memberi penerangan melalui siaran radio. 

 



 

132/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 132 - 

Dan saya mengucapkan ribuan terima kasih kepada pihak anggota Polis 

yang telah bertungkus lumus memastikan indeks jenayah di Negeri 

Sembilan bagi tahun 2018 telah menurun sebanyak 7%.  Dan ini 

merupakan satu kejayaan.  Dan kita harap, bagi tahun 2019 ini, indeks 

jenayah di seluruh Negeri Sembilan dapat dikurangkan lagi dan kita 

berharap juga usaha-usaha ini dapat sokongan daripada seluruh 

masyarakat di Negeri Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang: Soalan tambahan.  Masih ada beberapa kes-kes 

pecah rumah ke dalam rumah dan samun di Kampung Pasir dan 

Kampung Baru Rasah dan juga, beberapa taman-taman di dalam 

kawasan Rahang.  Sila nyatakan beberapa orang ditangkap dan dibawa 

ke mahkamah. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, mengenai soalan ini saya 

mohon untuk dijawab secara lisan, bertulis. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Rahang.  

Terima kasih kepada Amat Berhormat Dato’ Seri.  Kita pergi ke giliran 

6, nombor 6, Gemas. 

 

 

YB ADUN Gemas: Bismillahirrahmanirrahim, Tuan Yang Dipertua saya 

mengemukakan soalan nombor 1. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: YB Paroi. 

 

 

YB ADUN Paroi: Terima kasih kepada ADUN Gemas berkaitan dengan 

peruntukan bagi program memperkasakan budaya dan adat. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, untuk makluman, Pembentangan 

Bajet 2019 tiada peruntukan disalurkan khusus di bawah Pengerusi 

Jawatankuasa Bertindak Kesenian, Kebudayaan dan Adat-Istiadat 

Melayu.  Walau bagaimanapun Kerajaan Negeri Sembilan telah 

menyalurkan peruntukan sebanyak RM500,000.00 ringgit kepada 

Lembaga Muzium Negeri Sembilan sebagai penyelaras bagi 

memperkasakan Adat Perpatih. 

 

Namun bagi melaksanakan aktiviti-aktiviti yang khusus tentang 

kebudayaan di peringkat negeri adalah berdasarkan kepada program 
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based, dengan izin, bagi tahun semasa mengikut keperluan program.   

Untuk maklumat, dana tersebut akan diagihkan kepada Yang Mulia 

Luak-Luak bagi menjalankan aktiviti dan program Adat Perpatih 

dengan berdasarkan 4 Teras Dana dan mengikut kaedah dan proses 

yang telah dibentangkan di dalam bengkel Memperkasakan Adat 

Perpatih pada 28 Februari 2019 di Galeri Seri Menanti, Kuala Pilah. 

 

4 Teras Dana Memperkasakan Adat Perpatih yang pertama adalah 

berkaitan dengan Kepimpinan.   Yang kedua, berdasarkan Program 

Keilmuan.  Yang ketiga mewujudkan Kelab Adat Perpatih.  Dan juga 

Olek Adat.  Dan yang keempat, ialah papan-papan tanda sempadan 

Luak-Luak. 

 

Pecahan dana tersebut dibahagikan kepada 15 Luak iaitu Luak Sungei 

Ujong, Luak Rembau, Luak Johol, Luak Jelebu, Wilayah Adat Tampin, 

Luak Ulu Muar, ulak, Luak Terachi, Luak Jempol, Luak Gunung Pasir, 

Luak Ineh, Pesaka Kecil Gemencheh, Pesaka Kecil Air Kuning, Pesaka 

Kecil Pasir Besar dan Luak Lingkungan, dan Linggi. 

 

Jumlah perbelanjaan yang telah dibelanjakan mengikut Luak-Luak 

adalah seperti berikut, yang pertama Luak Ulu Muar.  Alhamdulillah 

pada 5 dan 6 Februari 2019 telah diadakan Istiadat Pelantikan Ibu Soko 

dan Istiadat Pengesahan Pesaka Adat Suku Batu Belang yang telah 

menggunakan peruntukan 7,040.00 ringgit.  25 haribulan, 2019 adalah 

Program Olek Ulu Muar: Masakan Air Tangan Ibu Soko Dan makan, 

makanan, Makan Beselo yang telah mem, membelanjakan 4,050.00 

ringgit.  Pada tarikh 6 haribulan Mac 2019 ialah Program Bicara Adat: 

Kerapatan Adat Kampung Bukit yang membelanjakan 9,200.00 ringgit.  

Pada 25 dan 26 Mac, 24 dan 25 Mac pula adalah Program Olek Ulu 

Muar Prokim 2.0 bersama Sekolah Menengah Kebangsaan KGV, 

Seremban telah membelanjakan 24,700.00.  Itu adalah 4 program yang 

telah diadakan di bawah Luak Ulu Muar. 

 

Bagi Luak Terachi.  Pada tarikh 12 Mac 2019 adalah mas, Masakan 

Tradisional Negeri Sembilan Luak Terachi, telah menggunakan 

peruntukan 2,000.00 ringgit.  Dan jugak tarikh 30 Mac 2019, 

Perlantikan Ibu Soko Suku Selamak Pahang Perut Hilir Luak Terachi 

juga telah menggunakan peruntukan 2,000.00 ringgit.  Itu saja 

jawapannya, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Yang Dipertua, saya cuma nak 

mendapatkan penjelasan.  Kenapa EXCO yang berkaitan tidak 

menjawab soalan tersebut?  Terima kasih. 

 



 

134/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 134 - 

YB ADUN Juasseh: Dato’ Dipertua, sebenarnya kurang manis untuk 

EXCO lain jawab apabila dalam kehadiran EXCO yang berkenaan, 

kecuali dia tak ada dalam Dewan ni, ataupun YAB MB sendiri yang 

jawab. 

 

 

YB ADUN Repah: Dulu, jawapan semua MB yang jawab.  Masa tu tak, 

EXCO tak jawab.  Sekarang, apa …. 

 

 

YB ADUN Pertang: Jawab, Dato’ Yang Dipertua.  Dato’ Yang Dipertua, 

saya nak bawak perkara ni dalam Dewan untuk kita dapat keterangan 

lebih jelas di, di, di Dewan ini ya.  Kalau kita tengok, viral sekarang, kita 

di, di Facebook, di media massa, di maya, kita tak tahu apakah status 

yang di-viral-kan dalam Facebook dan sebagainya tentang Pilah ni, 

adakah betul-betul benar.  Jadi kita mahu penjelasan hari ini ya.  Kita 

nak dapatkan penjelasan sebenarnya.  Kena pulak hari ini, soalan yang 

sepatutnya dijawab oleh Pilah, dijawab oleh EXCO lain.  Jadi kita mahu 

satu status yang sebenarnya tentang Pilah ni.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya rasa ya, kita rasa 

perkara tersebut tidak harus dipanjangkan.  Kita sedia maklum bahawa 

jawapan tadi daripada YB Paroi untuk, dia membantu jawapan 

daripada YB Pilah.  Jadi saya rasa tak ada masalah, siapa pun boleh 

jawab.  Dan memang selalunya dulu Menteri Besar jawab.  Tetapi tak 

sewa, tak ada peraturan mengatakan bahawa Menteri Besar boleh 

jawab.  Jadi, saya rasa, isu tersebut tidak harus dipanjangkan. Dan saya 

rasa perkara tersebut boleh siapa-siapa nak jawab ya.  Ada yang 

semalam pun, sepatutnya saya jawab ada orang lain jawab.  Itu pun tak 

ada masalah.  Jadi saya harap taklah menjadi isu besar, peraturan 

mengatakan siapa-siapa pun boleh jawab.  Terima kasih.  Selagi dia 

EXCO. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Memang benar.  Siapa-siapa pun boleh jawab.  

Tapi dalam soalan lisan ni ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. tak kita ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Gemencheh, Gemencheh, jap jap. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Speaker ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. kita semua nak dapatkan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, kejap kejap kejap. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. kepastian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap kejap kejap.  Saya nak mintak 

kepastian, soalan tadi pada Gemas kan.  Gemas dapat, menepati 

jawapan tak? 

 

 

YB ADUN Gemas: Kalau diikutkan, alhamdulillah-lah.  Panjang lebar 

yang dibacakan oleh ADUN Paroi tadi, memang menepatilah.  Tetapi 

pada kebiasaannya biarlah jauhari yang mengenal manikam.  Bila 

bidang yang tertentu tu biarlah orang yang layak untuk bercakap.  Tapi 

bagi, di Dewan yang mulia kita boleh menerima pandangan tersebut.  

Dan inshaa Allah-lah, mungkin akan datang, ada satu sinar bagi EXCO 

kebudayaan itu untuk menjawab soalan-soalan.  Sebab sepanjang kita 

kemukakan, ada beberapa perkara yang masih lagi yang kita tak tahu 

sebenarnya.  Sebab itulah saya selalu bertanya dalam sidang Dewan 

beberapa perkara berkaitan dengan adat. 

 

Jadi yang seterusnya saya ingin nak menambahlah, untuk soalan 

tambahan.  Jadi dalam memperkasakan adat dan budaya ini ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan tambahan?  Dato’ Speaker ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Jap jap. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. tadi sudah soalan tambahan.  Ini ….. 
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YB ADUN Gemas: Tak, saya bercakap sekarang.  Jadi dalam 

memperkasakan adat dan budaya ini, apa yang telah dinyatakan, apa 

yang dinyatakan oleh wakil kepada EXCO kebudayaan dan adat istiadat 

tadi, kita sebenarnya dah ke arah fasa-fasa yang seterusnya.  Jadi kalau 

katakan, apa yang dinyatakan tadi, memang betul, menjurus kepada 

kita punya Luak, Tanah Mengandung dan sebagainya.  Dibagi, diagihkan 

peruntukan dan sebagainya.  Tetapi yang kita nak lihat sekarang ni, kita 

adalah satu negeri yang beradat, negeri yang negeri lain tak ada adat.  

Jadi kita beradat.  Maknanya kita kena letakkan satu peruntukan di 

peringkat akar umbi sekali.  Kita nak lihat sejauh mana pulak 

peruntukan ini diturunkan ke sekolah-sekolah ataupun belia-belia 

ataupun NGO-NGO untuk kita memartabatkan dan memperkasakan 

adat ini.  Sebab kalau kita tak bangunkan daripada bawah, maknonya 

adat ini akan mati begitu sahaja.  Dan hanya pengamal-pengamal adat 

saja yang tahu.  Jadi itu yang saya nak katakan bahawa bagilah sedikit 

peruntukan untuk golongan-golongan belia, golongan-golongan remaja, 

bagaimana mereka boleh menelurusi adat-adat ini. 

 

Dan saya rasa kombinasi antara Muzium dan adat, dan JKKN ini 

berfungsi dan berperanan untuk terus memperkasakan.  Kalau 

diikutkan sebelum ini, JKKN dan Muzium berperanan menggunakan 

dana secara berasingan.  Peruntukan daripada Muzium satu 

peruntukan, daripada JKKN diberi satu peruntukan, dan masing-masing 

membuat dan membuat “Hirok Pikok” di Negeri Sembilan dan akhirnya 

mereka tahu Negeri Sembilan adalah negeri beradat dan Adat perpatih 

ini dikenali seluruh bukan saja negeri, negara malah seantero dunia.  

Sebab tu lah ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Yang Berhormat soalan. 

 

 

YB ADUN Gemas: Cakap aja.  Saya mintak peruntukan tadi, bagi 

golongan belia.  Sebab itu Timbalan Speaker tak dengar, nak bercakap 

selalu.  Sebab itu saya kata tadi, pergi ke Kelantan, orang kata “komat 

Jelebu”, pergi ke Kedah, “apo kono eh jang”.  Maknanya mereka telah 

menghayati bahasa-bahasa Adat Perpatih.  Jadi saya mintaklah dana 

peruntukan itu diturunkan kepada NGO-NGO, belia-belia dan sekolah-

sekolah untuk kita hidupkan Adat Perpatih di Negeri Sembilan.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ini tak ada ….. 
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YB ADUN Gemencheh: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk, duduk, dah dah. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Speaker, saya nak tambah sikit je. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Sikit penjelasan je.  Bagilah laluan Dato’ 

Speaker, bagi sikit penjelasan je.  Tak, saya amat kasihankan ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Duduklah Gemencheh, bukan ruang kamu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. kita bukan nak menganiaya sesiapa.  Bagi 

sikit Dato’ Speaker.  Bagi sikit ruang kepada saya untuk dapatkan 

penjelasan Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Chembong: Speaker. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong duduk.  Chembong duduk.  

Duduk, karang giliran tibo kang cakap. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih atas ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Gemencheh tak apo, bagi Chembong nanti cakap. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah.  Okay Chembong, nanti kita pergi 

minum.  Duduk.  Duduk, okay. 
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YB ADUN Chembong: Jangan ada unsur-unsur rasuah ni Dato’ 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi, bagi ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dengar, sikit je, pandangan ni, ni penting. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pandangan apa kaitan pada ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Pandangan tentang Lenggeng Dato’ Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah habih dah, biar jawab dulu, biar, 

yang, Yang Amat Berhormat dah berdiri lama tu, bagi dia peluang, dia 

dah, dah bersemangat nak jawab tu. 

 

 

YB ADUN Chembong: Yang Amat Berhormat. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih atas soalan 

tambahan daripada Gemas, dan saya mengucapkan terima kasih atas 

pandangan.  Dan saya rasa pandangan tersebut telah kita laksanakan di 

Negeri Sembilan.  Dan kita sedia maklum bahawa di Negeri Sembilan 

ini, kita, Kerajaan Pakatan Harapan-lah Kerajaan yang telah, yang telah 

menaikkan elaun adat  ya, sebanyak 20% untuk tahun ini, yang 

melibatkan 700,000.00 ya.  Di samping itu juga kita telah menaikkan 

kehadiran perbicaraan pesaka adat, dinaikkan daripada 20.00 ringgit 

ke 50.00 ringgit bagi setiap mesyuarat.  Dan peruntukan 500,000.00 ini 

tak pernah diadakan sebelum ini.  Kita letak daripada, kepada KKN 

untuk me, memastikan aktiviti-aktiviti adat disalurkan melalui 

Lembaga Muzium Negeri.  Jadi, ini merupakan satu pembaharuan yang 

kita buat untuk memperkasakan adat.  Kita tidak hanya berkata, tetapi 

kita melaksanakan kata-kata tersebut.  Ini adalah untuk 

memperkasakan adat itu sendiri. 
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Dan alhamdulillah, pihak sekolah juga, Jabatan Pendidikan Negeri 

Sembilan, hari ini akan memastikan bahawa anak-anak kita dilatih 

dengan adat ya.  Kerana itu, KGV kita maklumkan tadi, telah menjadi 

penganjur pertama untuk, membuat membuat program adat tersebut.  

Dan membelanjakan 26,000.00, 26,000.00 tadi ya? 

 

 

YB ADUN Paroi: 25,000.00. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: 25,000.00.  Jadi ini merupakan inisiatif-inisiatif 

baru yang kita pastikan bahawa adat di Negeri Sembilan dapat kita 

laksanakan dengan baik. 

 

Dan bukan di situ sahaja, promosi tersebut, kita juga telah, kita telah 

pergi ke Muzium Negara pada 20 dan 21 April ini, dah lepas, dah lepas 

ya, 20 dan 21 April, kita telah mengenali budaya orang Negori ya, kita 

telah adakan program mengenali budaya orang Negori, di mana di sini 

kita lihat bahawa promosi itu bukan sahaja di Negeri Sembilan tetapi di 

luar Negeri Sembilan, khususnya di Muzium Negara.  Jadi ini 

merupakan satu inisiatif-inisiatif yang kita lakukan di pering, di pi, di 

peringkat sekolah. 

 

Dan inshaa Allah belia, kalau ada belia-belia yang ingin menganjurkan 

program-program tersebut, saya rasa tidak ada masalah untuk mereka 

memohon peruntukan melalui mu, Lembaga Muzium Negeri untuk kita 

salurkan peruntukan yang telah kita sediakan itu.  Dan tidak jadi, tak 

menjadi masalah pada perkara tersebut. 

 

Dan saya rasa, untuk budaya dan adat ini, saya ra, yakin dengan Yang 

Berhormat Pilah selalu pun turun padang, untuk melihat, memastikan 

bahawa program ini berjalan dengan baik dan saya rasa bahawa inilah 

matlamat kita untuk memperkasakan institusi-institusi adat di Negeri 

Sembilan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat kerana 

telah memberi jawapan.  Silakan seterusnya YB Pertang. 

 

 

YB ADUN Chembong: Speaker, macam mana janji kita? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Belum lagi, belum ….. 
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YB ADUN Seremban Jaya: Janji minum, minum minum. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada ni, ada, nanti kang, saya bagi, ya.  

Duduk dulu, duduk dulu.  Duduk dulu, duduk dulu.  Nak ajak minum ke?  

Chembong, nak minum dulu ke?  Haa, okay, teruskan daripada Mambau 

ya. 

 

 

YB ADUN Mambau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, Mambau ingin 

nak kemukakan, kemukakan soalan pertama iaitu permohonan 

menempatkan SJK Ladang Perhentian Tinggi di Taman Thivy Jaya.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, untuk makluman Mambau, 

pihak sekolah telah membuat permohonan untuk memindahkan 

sekolah dari Ladang Perhentian Tinggi ke Mukim Rasah Seremban pada 

tahun 2014 dengan menggunakan sumber kewangan yang akan 

diuruskan oleh pihak Lembaga Pengelola Sekolah (LPS) Sekolah Jenis 

Kebangsaan Tamil Ladang Perhentian Tinggi.  

 

Ketua Pendaftar Kementerian Pendidikan Malaysia telah memberikan 

kelulusan perpindahan sekolah ke lokasi baharu di Taman Thivy Jaya, 

Mukim Rasah di atas tanah seluas 0.6313 hektar atau bersamaan 1.56 

ekar pada 14 April 2014.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan saya.  

Mengikut kepada jawapan Kerajaan Negeri iaitu permohonan telah 

diluluskan di Taman Thivy Jaya, Bukit Rasah atas, atas tanah seluas 

0.6313 hektar.  Dato’ Yang Dipertua, saya difahamkan, tanah tersebut 

adalah kawasan lapang dan padang.  Adakah taman, adakah tanah 

kawasan lapang tersebut telah diluluskan untuk pembinaan bangunan 

sekolah di situ?  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Terima kasih Mambau.  Kelulusan yang diberi 

ialah pada 2014 ya.  Kita juga tidak mengetahui mengapa Lembaga 

Pengelola Sekolah tidak mengambil tindakan untuk memindahkan 

sekolah pada ketika itu.  Untuk ketika ini, jika ada sebarang perubahan 

ataupun permohonan baru, LPS sekolah Jenis Kebangsaan Tamil 

Ladang Perhentian Tinggi boleh berhubung dengan Kerajaan untuk 

membincangkan tentang perkara ini.  Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Ampangan. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua, ingin saya berikan 

penjelasan sikit tentang sekolah ini, saya ada maklumat sikit ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Haa itu dulu, Dato’ Yang Dipertua, dulu BN 

itu ….. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. masa itu, itu MIC tipu ini masalah 

sekolah ini.  Jangan lagi , kita sudah faham ini.  Lagi satu Dato’ Yang 

Dipertua, ini memang kita ban, saya bantah ADUN Seremban Jaya 

bantah masalah Ladang Perhentian Tinggi, Sekolah Tamil, memang tak 

boleh pindah.  Tempat itu tidak sesuai by akan datang 2020 memang 

itu tempat mewah.  Sebab itu, Thivy Jaya, kita Pakatan Harapan 

memang bantah, tak boleh pindah.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya, itu pandangan dia ….. 

 

 

YB ADUN Mambau: Saya nak tambah sikit, tambah sikit. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Nanti kejap, kejap.  Mambau kejap, Jeram 

Padang. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak pasal ni….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. saya nak sampaikan maklumat yang sedia 

ada ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jawapan kepada mambau, soalan kepada 

Mambau. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. setuju atau tidak itu terpulang. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, tak.  Mambau punya apa tadi, floor, 

Mambau you berikan tak Jeram Padang untuk, soalan? 

 

 

YB ADUN Mambau: Saya tak bagilah.  Saya nak tambah soalan sikit 

saja, sikit saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa bagi laluan dia kata, bagi laluan. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Bagi ke? 

 

 

YB ADUN Mambau: Tak bagi, tak bagi. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Tak bagi, okay. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua, apa saya nak nyatakan sebab 

di kawasan Taman Thivy Jaya ni, pen, penduduk, kebanyakan 

penduduk adalah kaum India, dan mereka datang ke pejabat saya tanya 

status sekolah, perhe, perpindahan sekolah Perhentian Tinggi ni.  saya 

nak tanya soalan di Dewan yang mulia ini.  Jadi saya nak jawapan yang 

tetap, yang te, yang tetap untuk memaklum balik kepada penduduk-

penduduk kaum India di sana. 
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Dan satu lagi kalau, adakah, apakah kawasan-kawasan lapang yang lain, 

kalau tidak ini, ini tidak diluluskan untuk men, membangunkan sekolah 

Tamil di sana.  Adakah Kerajaan Negeri bersedia untuk tempat lain di 

kawasan Thivy atau Taman Rasah Jaya untuk membangunkan sebuah 

sekolah Tamil?  Sebab, kebanyakan pelajar murid-murid Tamil, mereka 

ingin nak bersekolah di Tamil, perlulah pergi ke tempat yang lebih jauh 

daripada Taman Thivy Jaya.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, masalah ini  masalah lama, 

2014.  Sekarang ni 2019.  Jadi, memang sebenarnya banyak perkara 

berlaku seperti ini.  Permasalahan yang berkaitan tentang yang lama, 

yang sepatutnya dah selesaikan dulu, zaman pentadbiran Kerajaan 

yang dahulu.  Ini yang masalah yang kita hadapi sekarang.  Walau 

bagaimanapun, Kerajaan Negeri sekarang serius ya, dalam isu 

pendidikan dan sebarang perkara yang berkaitan, kita akan 

mengusahakan ya, kalau pihak Lembaga Pengelola Sekolah (LPS) untuk 

melihat apakah kaedah yang terbaik untuk kita menyelesaikan masalah 

ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Ampangan yang dah bagi jawapan. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tuan Yang Dipertua, soalan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan ke apa? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tara bukan, bukan soalan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Mahu ulas? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tadi saya mahu, mahu tambah sikit, ini 

masalah sekolah.  Masalah itu bukit, Sekolah Bukit Keledek, dekat Ayer 

Kuning memang murid sudah kurang.  Kali ini Darjah 1 pun tara orang 

daftar.  Saya cadangan di Dewan yang mulia ini, Sekolah Bukit Keledek 

boleh pindah di Taman Thivy Jaya.  Itu cadangan saya, terima kasih 

Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 
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YB ADUN Ampangan: Pihak LPS boleh membuatkan cadangan kepada 

kita.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seterusnya kita pergi kepada Pertang ya. 

 

 

YB ADUN Pertang: Dato’ Yang Dipertua, soalan nombor 1. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, Yang Berhormat ADUN 

Pertang bertanyakan status pembinaan Masjid Jamek Jelebu.  

Alhamdulillah, Masjid Jamek Jelebu, Menteri Ekonomi telah 

mengarahkan satu lawatan tapak yang di, telah dilakukan, dan oleh 

pihak ICU, dan akan buat semakan sebelum tapak itu diluluskan.  Dan 

inshaa Allah,  perkara tersebut akan dipanjangkan kepada Menteri 

Ekonomi untuk kelulusan. 

 

 

YB ADUN Pertang: Soalan tambahan Yang Dipertua, saya mohonlah ya, 

pasal masalah Masjid Jamek Jelebu ni telah lama sebenarnya, 

peruntukan ni telah diluluskan semenjak Kerajaan terdahulu.  Tapi 

kerana ada beberapa perkara, nak alihkan tempat, jadi sebenarnya 

tempat yang sedia ada tu, yang telah kita cadangkan peringkat awal, 

iaitu bersebelahan dengan Pejabat Agama Islam yang baru Daerah 

Jelebu tu, saya rasa sesuai kerana dia, masjid tu boleh digunakan oleh 

taman-taman berhampiran.  Jadi saya mohon supaya masalah masjid tu 

dapat disegerakan, ya terima kasih Pengerusi. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih soalan tambahan.  Kita sedia 

maklum bahawa apa yang penting dalam mendirikan masjid adalah 

pengisian dan program imarahnya.  Dan mungkin itulah yang dilihat 

sebelum ini dan kita harap bahawa satu tapak oleh, dapat dibincangkan 

dan diselesaikan oleh masyarakat di sana bagi memastikan bahawa 

masjid yang kita bina ini betul-betul dapat kita gunakan untuk 

program-program imarahkan jemaah-jemaah di sana.  Di samping kita 

ingin melihat juga bahawa sinar itu terus subur di sana.  Dan saya 

harap bahawa ia akan, saya akan pastikan bahawa ia akan dapat 

digerakkan dengan cepat, inshaa Allah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat Dato’ 

Seri.  Seterusnya Lobak. 



 

145/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 145 - 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Tuan Dipertua, saya kemukakan soalan 

nombor 1. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, menjawab soalan tentang 

masalah sosial  pelajar sekolah.  Peratus murid ponteng menunjukkan 

peningkatan dari 0.24% pada 2014, 0.22% (2015), 0.54% (2016), 

2.52% (2017) dan 4.74% (2018).  Secara puratanya peratus ponteng di 

Negeri Sembilan dalam tempoh 5 tahun dari 2014 sehingga 2018 

adalah 1.65%. 

 

Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan ingin menegaskan bahawa 

peningkatan ketara peratus ponteng khususnya dari tahun 2016 ke 

2017 hingga ke tahun 2018 bukanlah disebabkan oleh masalah serius 

dari aspek murid ponteng, tetapi disebabkan oleh penguatkuasaan 

Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan terhadap semua murid sekolah 

agar merekod semula disiplin, semua rekod disiplin murid serta rekod 

Amalan Baik setiap murid.  Rekod-rekod ini amat diperlukan oleh 

Kementerian Pendidikan Malaysia, Jabatan Pendidikan Negeri dan PPD 

bagi tujuan pentadbiran hal ehwal murid.  

 

Selaraskan dengan tagline Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan iaitu 

“Jom Poie Nolong Sekolah (JPNS)” dan melahirkan “Anak yang Baik lagi 

Cerdik (ABC)”, beberapa tindakan telah dirancang dan dilaksanakan 

bagi mengurangkan masalah yang berkaitan dengan disiplin dan 

sahsiah murid khususnya masalah ponteng.  Seperti yang pertama, 

Program Jom ke Sekolah.  Program Jom ke Sekolah telah dilancarkan 

oleh KPM pada 2017 dan diteruskan dengan Pelancaran Jom ke Sekolah 

2019 di Sekolah Menengah Kebangsaan Seri Sendayan. Pelancaran 

tersebut berlaku serentak di semua sekolah di Negeri Sembilan dengan 

fokus diberikan kepada kehadiran murid dan papan kenyataan 

Pegawai Perhubungan Sekolah yang memberikan informasi bagi 

membantu pengurusan sahsiah dan disiplin murid. 

 

Kita juga mengadakan Operasi ponteng.  Kerjasama bersama dengan 

agensi seperti PDRM, RELA, Majlis Daerah/PBT dan AADK di lokasi 

yang dikenal pasti pada setiap daerah.  6 kali operasi ponteng telah 

dilaksanakan setiap tahun pada peringkat Pejabat Pendidikan Daerah. 

 

Kita juga mengadakan Sistem Sahsiah Diri Murid (SSDM).  Aplikasi ini 

dikemaskini dengan menambah baik sistem di mana pemantauan 

terhadap murid ponteng sekolah lebih tersusun.  Murid yang tidak 

hadir ke sekolah akan direkodkan dan surat-surat peringatan dan surat 

tindakan akan dijana terus oleh sistem.  Ini memberikan kemudahan 

kepada pihak sekolah untuk memantau isu ponteng. 
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Kita juga melaksanakan Pelaksanaan Amalan murid, Amalan Baik 

SSDM.  Guru akan merekodkan segala perbuatan, perlakuan, nilai dan 

amalan baik yang ditunjukkan atau dilakukan oleh murid-murid 

sepanjang berada di sekolah atau sewaktu menjalankan aktiviti 

persekolahan.  Bertujuan untuk memupuk sikap murid agar sentiasa 

melakukan amalan baik.  Menilai amalan baik ini adalah pendekatan 

baharu berbanding penilaian sikap sebelum ini yang hanya melihat 

kepada perlakuan-perlakuan negatif/salahlaku murid.  

 

Kita juga melakukan Mesyuarat Permuafakatan antara JPNS dan PDRM.  

Mesyuarat ini dilaksanakan 2 kali setahun di peringkat negeri di antara 

JPNS dan PDRM.  Akan diperkasakan pada peringkat daerah dengan 

pertemuan 4 kali setahun.  Mesyuarat bertujuan membantu JPNS 

menangani isu murid terutama keselamatan dan disiplin murid di 

Negeri Sembilan. 

 

Antara program yang dilakukan ialah Program Pembangunan Sahsiah 

Diri Murid (PPSDM).  Fokus kepada murid berisiko dalam kalangan 

murid sekolah rendah dan menengah. Program berbentuk summer 

camp kepada murid yang berisiko. 

 

Antara program lain ialah Amalan Guru Penyayang (AGP).  Pelaksanaan 

dasar AGP oleh KPM bertujuan meningkatkan kepedulian guru dan 

warga sekolah terhadap murid.  Pening, meningkatkan penghargaan 

terhadap murid dengan mengalu-alukan kehadiran murid ke sekolah 

dan memberi penghargaan seperti sambutan hari jadi murid, guru dan 

kakitangan sekolah. 

 

Selain daripada itu, kita juga mengadakan Program Ziarah Cakna 2019.  

Ziarah Cakna adalah antara usaha Kementerian Pendidikan Malaysia 

dengan kerjasama JPN, PPD, pihak sekolah, PIBG serta pelbagai agensi 

dan komuniti yang berganding bahu dalam memastikan segala 

permasalahan khususnya berkaitan ponteng sekolah ini dapat 

dikurangkan. Lawatan ke rumah pelajar yang bermasalah dilakukan 

sebagai usaha mendekati dan membantu perma, permasalahan yang 

dihadapi oleh pelajar. 

 

Selain daripada itu jugak, kita juga mengadakan Sesi Bimbingan dan 

Kaunseling.  Semua sekolah telah ditempatkan sekurang-kurangnya 

seorang Guru Bimbingan Dan Kaunseling atau Guru Bimbingan lantikan 

sekolah di mana mereka bertanggungjawab membantu pihak sekolah 

untuk memantau dan menjalankan program yang sesuai dengan 

kelompok murid yang bermasalah ponteng tersebut.  
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Selain daripada itu jugak, Kerajaan negeri telah memberikan Bantuan 

Anak ke Sekolah (N9 BAS) ya.  Kerajaan Negeri telah memulakan 

pendekatan baharu dengan melaksanakan Bantuan N9 BAS, bantuan 

khusus kepada murid sekolah rendah dari data e-Kasih 2019.  Murid 

terbabit akan diberi bantuan 50.00 ringgit sebulan bagi membantu 

menampung kos pengangkutan murid ke sekolah.  Semoga usaha ini 

inshaa Allah, akan mengurangkan masalah ponteng sekolah dalam 

kalangan murid.  Sekian, terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Ampangan.  Jelas sekali.  Sini ada sikit 

soalan tambahan.  Baru, baru saja, 2 – 3 hari, terima satu laporan polis 

bahawa dinyatakan aktiviti Ah Long, pinjam wang haram sudah 

mencelah masuk ke sekolah, pekan Seremban sini.  Ini, budak ni, pun 

sudah buat report di Balai Polis.  So kami harap, disiplin walaupun 

diutamakan, tapi Ah Long tu lagi aktif.  Kami difahamkan ini Ah Long 

bukan kali pertama, dia ini Ah Long sudah masuk ke sekolah.  Budak 

sekolah pinjam wang.  Dia pinjam wang hanya 8,000.00, tapi ibu bapa, 

ibu bapa dia sudah bayar 16,000.00 lebih. 

 

So saya harap, Jabatan PPD ke, atau Jabatan Pendidikan ambil berat isu 

yang baru ini supaya jangan ulang lagi.  Dan jikalau tak salah saya, ini 

sudah semakin serius, bukan satu sekolah saja, ramai, banyak sekolah 

ni, telah diserang masuk ni aktiviti Ah Long.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, kita, jika berlaku sebarang 

permasalahan serius seperti ini, mana-mana pihak yang dapat 

maklumat, harus segera melaporkan kepada Jabatan Pendidikan Negeri 

Sembilan ataupun pejabat Pendidikan Kerajaan Negeri, supaya kita 

mengambil tindakan dengan kadar yang segera.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Ampangan.  Seterusnya kita pergi ke soalan 10 ya, nombor 10, Jeram 

Padang. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Terima kasih Dato’ Yang Pertua, saya 

ketengahkan soalan nombor 1. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nombor 1?  Yang Amat Berhormat. 
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YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, sibuk nampaknya ni.  

Soalan nombor 1 ya.  Berkaitan tentang permohonan tanah sekolah di 

Batang Benar.  Sekolah Jenis Kebangsan Tamil Batang Benar yang 

terletak di kawasan ini hanya dalam 2 ekar, dan kekurangan tanah 

untuk bangunan tambahan pada masa yang akan datang.  Buat masa 

ini, padang yang ada pun hanya separuh daripada padang yang benar 

ya.   

 

Jadi, tanah ini asalnya adalah tanah milik yang telah diserahkan oleh 

pemaju bagi tujuan Kompleks Sekolah Bersepadu dengan keluasan 

12.876 ekar.  Kerajaan Negeri pada 13 Mei 2017 telah menolak 

permohonan bertindih daripada Lembaga Pengurus Sekolah, Sekolah 

Jenis Kebangsaan (Cina) Ladang Regent, Gemencheh dan Lembaga 

Pengelola Sekolah, Sekolah Jenis Kebangsaan (Tamil) Ladang Batang 

Benar untuk memiliki tanah Kerajaan Secara Hakmilik Tetap seluas 

lebih kurang 10,106 meter persegi ataupun 2.49 ekar di Bandar Nilai 

Utama, Daerah Seremban untuk Kegunaan Bangunan Pendidikan 

(Sekolah).  Sekian untuk makluman Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih, seterusnya saya ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan?  Ingat tak ada tadi. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Walaupun Yang Berhormat duduk di sebelah 

saya pun tak apalah, saya tanya jugalah asalkan dia dapat, dapat 

direkodkan.  Sebenarnya Sekolah Rendah Jenis Kebangsaan Tamil 

Batang Benar tu memang dah dibawak, kerana ada 2 permohonan 

bertindih.  Tetapi dalam Mesyuarat EXCO pada ketika tu, memang 

dibuat keputusan untuk diberikan tanah tu kepada SJKT Batang Benar 

secara lisan dan memang SU Dewan yang berada di hadapan saya, 

adalah SU pada ketika itu dalam Mesyuarat EXCO, MMK. 

 

Jadi saya berharap, saya mintaklah, jasa baik pihak Kerajaan Pakatan 

Harapan untuk mempertimbangkan permohonan telah dibuat untuk 

mendapatkan untuk tanah yang di hadapan sekolah yang tersebut 

untuk SJKT Batang Benar itu.  Sebab seperti yang dikatakan oleh Yang 

Berhormat Ampangan tadi, memang 2 ekar tanah itu tak sesuai untuk 

masa hadapan kerana kawasan itu maju dengan begitu pesat, dan 

kalaulah terlepas tanah itu untuk sekolah tersebut, tak ada lagi tanah di 
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sekelilingnya.  Kecuali dia lompat lari ke satu lagi tempat di luar 

daripada sempadan yang sedia ada. 

 

Jadi, saya ini, harapan saya, daripada Kerajaan Pakatan Harapan, saya 

ini harapan, saya berharap, Pakatan Harapan ini akan memenuhkan 

harapan saya, Manickam Letchuman ini untuk mempertimbangkan 

tanah 2.4 hektar tu untuk Sekolah JKT Batang Benar yang sebelah tu.  

Memang cadangan kami nak beri pada ketika itu, tetapi tindihan itu 

menyebabkan kami tolak dua-dua kerana kami tidak mahu satu diberi, 

satu lagi tidak diberi.  Jadi kami telah mintak pihak sekolah Cina itu 

untuk carikan satu lagi, kalau tak salah daripada SJKT, SJKC Regent, 

Ladang Regent tu.  Oleh kerana dia pindah dari tempat yang luar tu ke 

sana, bolehlah kita carikan tempat yang lebih sesuai tu.  Sekolah ni 

sudah sedia ada, bukan sekarang ni, berpuluh tahun semasa Ladang 

Batang Benar.  Jadi, saya berharap keutamaan diberikan kepada SJKT 

Batang Benar seperti mana, mereka dah buat permohonan, saya tahu, 

lembaga LPS dah buat permohonan, saya berharap ia dapat 

dipertimbangkan untuk kelulusan.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Dipertua, sebenarnya Jabatan Pendidikan 

Negeri telah merancang untuk membina sebuah Sekolah Kebangsaan di 

tapak seluas 4.2 hektar ataupun 10.37 ekar.  Notis 5A telah pun 

dikeluarkan oleh Pejabat Tanah Seremban kepada Pesuruhjaya Tanah 

Persekutuan untuk keluasan 4.2 hektar ini, di atas lot baru bagi 

kegunaan Sekolah Kebangsaan.  Berdasarkan perancangan awal Sime 

Darby, tanah seluas 2½  ekar adalah untuk tapak baru Sekolah Jenis 

Kebangsaan Cina Ladang Regent. 

 

Pada tahun 2014, YB Menteri Pendidikan telah meluluskan 

permohonan pindah Sekolah Jenis Kebangsaan Cina Ladang Regent ke 

tapak di atas.  Bagaimanapun, Sekolah Jenis Kebangsaan Cina Ladang 

Regent telah diluluskan berpindah ke tapak baru, di Bandar Elmina 

Selangor, tanah milik Sime Darby.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Jadi, tapak itu masih ada, kosong, masih 

kosong ya?  Kalau, kalau Cina tak gunakan, jadi saya berharap Kerajaan 

dapat luluskan untuk Sekolah Jenis Kebangsaan Tamil.  Saya berharap 

YB Nilai tu boleh pastikan dia diputuskan di situlah, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tuan Dipertua, IOI, Bandar Bahau ada tempat kosong 

tanah jugak.  Masyarakat Cina sudah mintak terus kepada MB.  Kami 

harap ditimbang jugak, IOI, Bahau.  Terima kasih. 



 

150/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 150 - 

YB ADUN Ampangan: Semua pihak LPS boleh berhubung dengan kita 

untuk kita melihat semua permohonan berkenaan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: YB Jeram Padang, Yang Berhormat dah 

maklum ya, okay.  Kita terus kepada soalan daripada Chuah. 

 

 

YB ADUN Chuah: Dato’ Yang Dipertua, Chuah mengemukakan soalan 

yang pertama [percakapan secara off mic]. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Chuah ya, di atas soalan berkenaan, terdapat, sebenanya di 

kawasan sekitar Pekan Bukit Pelanduk banyak peluang pekerjaan 

terutama sekali di sektor perkilangan di kawasan-kawasan industri 

berhampiran Pekan Chuah seperti kawasan perindustrian di Nilai, 

Bandar Enstek dan Sendayan.  Manakala sektor perhotelan di Port 

Dickson juga menawarkan peluang pekerjaan.  JobsMalaysia melalui 

program-program boleh membantu penduduk Pekan Chuah terutama 

sekali golongan muda bagi mendapatkan pekerjaan-pekerjaan tersebut.  

Dan dalam masa yang sama inshaa Allah, Kerajaan Negeri sememang 

berhasrat untuk memajukan kawasan di sekitar Pekan Chuah, inshaa 

Allah, di kawasan Bukit Pelanduk, terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Chuah: Dato’ Yang Dipertua, Chuah mengemukakan soalan 

tambahan.  Apakah tindakan yang diambil oleh Kerajaan untuk 

menambah lagi kegiatan ekonomi umpamanya dengan menarik 

institusi kewangan seperti Bank BSN atau Agro Bank?  Ini akan 

memberikan yang pertama, peluang pekerjaan untuk orang tempatan 

dan juga memudahkan perniagaan dan pinjaman di, di samping 

memberi keyakinan kepada penduduk tempatan.  Jadi, Chuah mohon 

apakah tindakan yang diambil untuk menarik institusi kewangan ke 

Pekan Bukit Pelanduk?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, untuk makluman YB 

Chuah, kawasan Bukit Pelanduk adalah di antara kawasan di bawah 

Malaysia Vision Valley 2.0.  terdapat banyak perancangan  yang kita 

sedang atur untuk memastikan pembangunan di kawasan ini.  Dan kita 

berkeyakinan dengan wujudnya aktiviti-aktiviti ekonomi di kawasan 

ini, bank akan secara sendirinya akan membuka perniagaan di kawasan 

yang berkenaan.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Chuah, Yang Berhormat Ampangan.  Seri Menanti. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Lama saya 

menunggu Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tapi hari ni, nasib baik tau, selalu lepas 11, 

12, tapi ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Haa semalam nombor 20, tak sampai.  Hari ini 

nombor 12, tapi dalam list ni tak ada pulak nombor.  Tapi tak apalah, 

bila Dato’ Dipertua bagi peluang tu, saya mengemukakan soalan yang 

pertama.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan Yang Berhormat 

ADUN Seri Menanti, pelancongan di Seri Menanti.  Kita sedia maklum 

bagi sektor pelancongan Negeri Sembilan, Kerajaan Negeri Sembilan 

telah mengambil pendekatan inklusif bagi mempromosikan semua 

produk pelancongan Negeri Sembilan termasuk Ulu Bendul dan Bandar 

Diraja Seri Menanti.  Antara kaedah promosi yang telah dilaksanakan 

adalah FAM TRIP iaitu membawa kumpulan pelancong ke dua-dua 

lokasi tersebut.  Sebagai contoh jumlah kedatangan pelawat ke Ulu 

Bendul seramai 302,415 orang direkodkan oleh Jabatan Perhutanan 

Negeri Sembilan bagi tahun 2018. 

 

Kerajaan Negeri Sembilan telah mengenal pasti inap desa di kawasan 

Seri Menanti iaitu Kampung Stay Laman Ejo.  Antara usaha-usaha 

Kerajaan Negeri Sembilan adalah penyebaran maklumat tentang 

Laman Ejo di media sosial, media cetak dan juga pem, pameran anjuran 

MATTA di Kuala Lumpur.  Serta kita telah juga membaiki Muzium Seri 

Menanti, yang telah selesai fasa pertama.  Dan program yang akan 

datang, ialah program adat iaitu Penghulu mengadap, akan kita war-

warkan.  Dan kita akan pastikan ia akan menjadi salah satu tarikan 

pelancong untuk program tersebut. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  

Berkaitan dengan inap desa ni Dato’ Yang Dipertua, di Seri Menanti ni 
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banyak rumah-rumah yang bukan rumah tinggal tapi rumah yang ada 

penghuni dia.  Penghuni dia di kalangan orang-orang yang tualah.  Yang 

ada di situ.  Jadi cadangan saya, untuk memajukan ataupun menjadikan 

rumah-rumah ini sebagai inap desa, ia juga dapat membantu apa ni, 

owner rumah itu untuk dari segi membangunkan ekonomi mereka. 

 

Soalan saya, apakah ya, Kerajaan Negeri dapat membantu mereka-

mereka ini untuk, apa ni, mempromosikan dan jugak membangunkan 

industri inap desa bukan saja di Laman Ejo tadi, tapi banyak lagi ya, di 

kawasan Seri Menanti.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih soalan tambahan daripada Yang 

Behormat ADUN Seri Menanti.  Ini merupakan satu perkara yang kita 

sentiasa ambil maklum dan pelancongan merupakan satu sektor yang 

kita ingin tingkatkan dari masa ke semasa.  Dan kita melalui Pejabat 

Daerah dan Majlis Perbandaran, Majlis Daerah Kuala Pilah juga sentiasa 

memastikan bahawa program-program pelancongan ini dapat di, apa, 

diselaraskan bersama dengan pihak Pelancongan Negeri, dan mana kita 

akan mempromosikan apa, rumah inap desa.  Dan kita harap bahawa 

bukan sahaja di daerah Seri Menanti, tetapi seluruh Negeri Sembilan. 

 

Dan di samping itu juga kita ingin memperkasakan semula homestay-

homestay yang ada di seluruh negeri, Negeri Sembilan ini. Jadi kita 

harap bahawa ini akan meningkatkan lagi pendapatan kepada 

penduduk setempat.  Dan mengenai cadangan tersebut, inshaa Allah 

kita akan pastikan bahawa dia dapat dilaksanakan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kita pergi kepada soalan berikutnya, 

Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya 

kemukakan soalan pertama. 

 

 

YB ADUN Nilai: Permohonan tanah perkuburan oleh Persatuan Wah 

Chai Temiang ditolak oleh Kerajaan Negeri kerana kawasan yang 

dipohon merupakan tanah di bawah Akta Tanah (Kawasan 

Penempatan Berkelompok) 1960 dan tidak boleh dilupuskan di bawah 

Akta Kanun Tanah Negara 1965. 

 

Dan yang kedua, di Negeri Sembilan terdapat 4 tanah, ataupun tanah 

perkuburan persendirian ataupun komersial yang mengusahakan jenis 
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perniagaan tanah perkuburan Cina dengan jumlah keluasan tanah 

sebanyak 96.761 hektar.  Di daerah, di Nilai, nama tanah perkuburan 

adalah Taman Peringatan Xiao En (Nilai Memorial Park), dengan 

keluasan 30.4 hektar, diuruskan oleh Xiao En Bereavement Care.  Di 

Port Dickson, Tanah Perkuburan Cina Fairy Park, dengan keluasan 

60.29 diuruskan Fairy Park Group.  Di ba, di Jempol ada 2, Bahau 

Memorial Park berkeluasan 4.452 dan diuruskan oleh Bahau Memorial 

Park Sdn. Bhd.  Dan yang keem, kedua, di Daerah Jempol adalah di Lot 

1485 Persatuan Hakka, yang ini diuruskan oleh Persatuan Hakka 

berkeluasan 1.619 hektar dan dalam, sedang dalam proses 

permohonan tukar syarat tanah tersebut.  Itu saja, thank you, terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih jawapan daripada EXCO.  Soalan 

tambahan saya adalah, tanah perkuburan setiap kaum merupakan aset 

yang paling penting untuk sesuatu kaum tersebut, ini adalah membukti, 

bukti bahawa semua kaum di Malaysia telah lama menetap di Malaysia 

dan bersama-sama membangunkan negara ini.  Oleh yang demikian, 

tanah perkuburan setiap kaum perlu dijaga dengan baik dan 

diselenggara dengan baiklah. 

 

Soalan tambahan saya adalah sejauh manakah pihak Kerajaan Negeri 

mengawal permohonan lesen-lesen tanah perkuburan persendirian, 

terutamanya tanah perkuburan Cina yang swasta, di mana saya 

nampak kos mereka terima adalah sangat tinggi, saya takut waris tak 

dapat mampu untuk membayar kos-kos terlibat.  Maka saya berharap 

Kerajaan Negeri mengadakan satu, mengadakan satu langkah yang 

berjaga-jaga supaya tidak terlalu men, membenarkan ini lesen-lesen 

tanah perkuburan Cina terutamanya kaum Cina di, dikeluarkan supaya 

kaum-kaum Cina terjaga. 

 

 

YB ADUN Nilai: Okay untuk yang ini, kita ada banyak tapak-tapak 

perkuburan untuk setiap masyarakat di mana tanah itu telah pun 

dirizabkan sebagai tapak perkuburan.  Dan kita sedang dalam proses 

untuk kita mendaftarkan ataupun menubuhkan satu pertubuhan 

ataupun jawatankuasa, salah, jawatankuasa, sorry, untuk setiap 

jawatankuasa untuk setiap tapak perkuburan itu supaya tanah-tanah 

rizab kerajaan  yang dimilik, dirizabkan sebagai tapak perkuburan itu 

mempunyai satu pertubuhan ataupun jawatankuasa yang sah untuk 

diuruskan dengan baik tanpa sebarang pengambilan ataupun 

mendapat, mengenakan bayaran yang terlalu tinggi untuk tanah rizab 

Kerajaan.  Hanya boleh dikutip untuk proses ataupun untuk tujuan 

pengurusan sahaja.  Dan pada masa ini pun, ada beberapa tapak 
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perkuburan yang diuruskan oleh JKKK, JKKK terdahulu, dan kita 

sedang dalam proses untuk mengalihkan kepada MPKK baru ataupun 

kepada, menubuhkan satu jawatankuasa yang baru. 

 

Berkaitan dengan tapak, apa ni, yang jenis perniagaan ataupun tapak 

perkuburan komersial, sehingga sekarang, kita tiada apa lagi, tiada apa-

apa permohonan yang baru untuk tapak perkuburan komersial, 

bersifat komersial.  Dan sudah tentu kita akan mengambil berat 

pandangan daripada YB Temiang berkaitan dengan penubuhan 

ataupun pembukaan tapak-tapak per, komer, perkuburan  yang bersifat 

komersial.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Temiang, 

Yang Berhormat Nilai.  Seterusnya saya persilakan Yang Berhormat 

Senaling. 

 

 

YB ADUN Senaling: Terima kasih Yang Berhormat Speaker, saya 

kemukakan soalan yang kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan yang kedua ya? 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih YB Senaling.  

Merujuk tentang Perbadanan Kemajuan Negeri, Negeri Sembilan 

(PKNNS), bilangan perjawatan yang sedia ada di Perbadanan Kemajuan 

Negeri, Negeri Sembilan adalah seperti berikut, yang pertama, 

Pengurusan Tertinggi (JUSA C) – 1 orang,  Pengurusan & Profesional 

(Gred 41 – 54) – 9 orang,  Kumpulan Pelaksana 1 (Gred 29 – 36) – 19 

orang, Kumpulan Pelaksana 1 (Gred 19 – 26) – 23 orang, Kumpulan 

Pelaksana 2 (Gred 11 – 14) – 8 orang, bermakna jumlah 60 orang. 

 

Fungsi utama Perbadanan Kemajuan Negeri, Negeri Sembilan adalah 

sebagai penggerak pembangunan ekonomi Negeri Sembilan melalui 

pembangunan hartanah, khasnya pelaksanaan projek perumahan dan 

juga penyediaan premis-premis perniagaan serta tanah 

industri/pertanian untuk tujuan sewaan. 

 

Selain daripada itu, bagi menyokong agenda strategik pembangunan 

usahawan Negeri Sembilan, Perbadanan Kemajuan Negeri, Negeri 

Sembilan kekal sebagai penyelaras pelaksanaan program 

pembangunan usahawan oleh Jabatan/Agensi Kerajaan di Negeri 

Sembilan termasuklah menyediakan one stop center kepada usahawan 
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untuk mendapatkan maklumat dan bantuan keusahawanan.  Terima 

kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada ya soalan tambahan?  Terima kasih 

Yang Berhormat Senaling.  Saya teruskan kepada Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya kemukakan 

soalan tiga, masalah rumah terbiar. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih 

Yang Berhormat Lobak.  Untuk makluman Yang Berhormat Lobak, buat 

masa ini kalau mengikut rekod yang dikemukakan oleh pihak MPS, 

pada masa ini, tiada rumah terbiar di kawasan DUN Lobak dan tiada 

aduan daripada penduduk mengenai perumahan terbiar di DUN Lobak 

yang diterima oleh Majlis sejak 3 tahun yang lalu. 

 

Walau bagaimanapun, walau bagaimanapun dalam menangani isu 

masalah rumah terbiar, Pihak Berkuasa Tempatan sentiasa memantau 

dan mengambil tindakan dengan mengemukakan notis agar pemilik 

menjalankan penyelenggaraan kebersihan secara berkala dalam 

kawasan premis masing-masing. 

 

Sekiranya premis, pemilik gagal melaksanakan penyelenggaraan 

kebersihan tersebut, pihak Majlis akan menjalankan aktiviti 

pembersihan secara dalaman dengan kos yang akan dituntut kepada 

pemilik harta.  Tindakan mahkamah juga boleh diambil bagi mana-

mana kes yang berulang dan tidak menjelaskan bayaran kos 

pembersihan. 

 

Jumlah rumah kosong terbiar di dalam kawasan Majlis Perbandaran 

Seremban dan Majlis Perbandaran Nilai adalah seperti berikut ya, di 

MPS yang dikenal pasti sebanyak 260 unit, di MPN yang dikenal pasti 

adalah 796 unit. 

 

Antara tindakan pihak MPS adalah seperti menghantar notis agar 

menyeng, menyelenggara kebersihan secara berkala dan sekiranya 

gagal, pihak Majlis akan menjalankan aktiviti pembersihan secara 

dalaman dengan kos akan dituntut kepada pemilik harta.  Tindakan 

mahkamah juga boleh diambil bagi mana-mana kes yang berulang dan 

tidak menjelaskan bayaran kos pembersihan.  Terima kasih 
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YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua, saya nak mintak maaf di Dewan 

mulia ni, kerana terima jawapan cakap, di DUN Lobak, satu unit rumah 

terbiar pun tak ada.  Saya harap, harap, jawapan, sekarang Kerajaan 

baru, kami berharap jawapan yang profesional.  Smart sikit.  Jikalau tak 

salah saya, saksi saya, YDP Seremban, kami pernah masuk MPS, rumah 

pangsa MPS, tingkat atas 5, semua hancur, semua kosong, menjadi satu 

sarang burung merpati.  Virus lagi.  Rumah hantu.  Tapi jawapan yang 

tak cukup profesional tu, tak kira kami rakan, tak betullah Kerajaan 

baru macam ni.  Kami berapa kecewa dan kesian mengapa jabatan akan 

beritahu jawapan macam ni.  Lagi pun kami masuk setiap taman, 

sekurang-kurang 7 atau 6 rumah.  Jikalau tak percaya, saya jemput 

Bahau, sama-sama kami turun padang, melihat mata sendiri.  Dan 

utama sekali, ini pun kali, bukan kali pertama bertimbul di sini, tapi 

menjawab macam ni, tak ada rumah terbiar.  Terperanjat saya.  Ini 

Kerajaan baru ke?  Saya tak mahu, Kerajaan  baru macam ni. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Tak mahu, tukar sebelah.  Tak mahu, tukar 

sebelah. 

 

 

YB ADUN Lobak: Bukan, macam ni, bukan, sorry sorry, bukan, kami 

harap kerana peluang sini nak jadi partner, so kami nak maju kena 

sekali dengan rakyat sekali.  So kami harap, harap ni PBT ke, MPS ke, 

kami sama-sama turun, kami diberitahu ramai orang lagi miskin tak 

ada rumah tinggal.  Mengapa orang, dia dapat beli rumah, biar saja.  Ini 

golongan yang berpendapatan tinggi.  So kami berharap, berharap ni 

MPS ke, Kerajaan ni, menjalankan undang-undang dengan tegas sekali.  

Bersih dengan dia , caj dia, mungkin ada untung lebih.  Dia jikalau biasa 

caj 200.00, kami cadangkan caj 400.00.  MPS dapat untung ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Saudara, mintak maaf saudara.  Sudahlah 

sudahlah, semua kita punya orang, thank you. 

 

 

YB ADUN Lobak: Tak kira, tak kira.  Tak kira, tak kira.  Walau kita 

punya orang Bahau ….. 

 

 

YB ADUN Mambau: Tak apalah. 

 

 

YB ADUN Lobak: ….. Bahau pun tahu, kami ini untuk, hati untuk rakyat.  

Untuk rakyat saja, bukan untuk saya atau untuk Bahau, atau untuk 
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siapa.  Kami hanya untuk rakyat saya.  Di Dewan ni kami buat apa, buat 

sini buat wayang ka, dapat gaji buta ka?  Kami untuk buat rakyat, untuk 

rakyat saja.  Jikalau ada salah, jikalau saya, jikalau saya ada kasar sikit.  

Saya minta maaf.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Speaker, ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Speaker, boleh saya tambah sikit? 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Speaker. 

 

 

YB ADUN Temiang: YB EXCO, boleh saya tambah sikit? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti kejap, nanti kejap.   

 

 

YB ADUN Temiang: Boleh saya tambah sikit? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi Bahau jawab dulu. 

 

 

YB ADUN Bahau: Bagi saya jawab dulu, lepas tu Yang Berhormat 

Temiang baru jawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi Bahau jawab dulu. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, dan juga terima 

kasih teguran daripada Yang Berhormat Lobak.  Saya pun rasa apalah, 

rasa mintak maaf sebab kemungkinan besar Lobak dia tak dengar 

jawapan saya tadi.  Tadi, jawapan saya, tiada aduan diterima daripada 

penduduk.  Saya bukan kata Lobak tak ada rumah terbiar, faham tak?  

Kalau tak faham, saya boleh apa, boleh bantu, okay.   

 

Jadi untuk maklumat Dato’ Yang Dipertua ….. 
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YB ADUN Lobak: Saya personal ada buat aduan terus ePublic ke, 

macam-macam saya terus. 

 

 

YB ADUN Bahau: Tak apa, tak apa, tak apa ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Bukan tak apa, ini tak ada satu bukti, masalah tu janji 

akan selesaikan. 

 

 

YB ADUN Mambau: Sabar sabar sabar. 

 

 

YB ADUN Bahau: Untuk menjawab ….. 

 

 

YB ADUN Mambau: Nanti dalam bahaslah, bahas. 

 

 

YB ADUN Bahau: ….. tanggungjawab Kerajaan Pakatan Harapan, kita 

akan buat segala yang terbaik untuk selesaikan masalah rakyat.  

Bukanlah kita nak tunjuk dalam surat khabar, nak tunjukkan kehebatan 

kita.  Kalau pada masa dulu, kita jadi pembangkang, kita tegur Kerajaan. 

Kalau Kerajaan tak buat, kita akan follow up.  Sama juga, saya penggal 

ketiga, satu penggal ADUN, satu penggal jadi Ahli Parlimen, penggal ini 

saya jadi EXCO. Kita jadi EXCO, kita jadi Kerajaan, bukan sebab kita 

dulu bantai, bantai apa, bantai apa, bantai Kerajaan, ataupun serang 

Kerajaan.  Kerana rakyat pilih kita kerana rakyat menaruh harapan ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Itu bukan serang Dato’ Speaker, teguran. 

 

 

YB ADUN Bahau: Dan bagi saya, Yang Berhormat Seri Menanti, bagi 

saya yang penting itu saya selalu tegaskan di Dewan yang mulia ini, tak 

kira di dalam ataupun di luar, tanggungjawab kita adalah selesaikan 

masalah rakyat.  Kalau ada aduan daripada rakyat, saya tak pernah, tak 

pernah tolak mana-mana aduan yang ditujukan kepada saya termasuk 

Ahli-ahli Yang Berhormat sebelah sana.  Saya tanya Yang Berhormat 

Senaling, Yang Berhormat Senaling ada masalah, dia mesej kepada saya, 

saya reply kepada beliau.  Saya selesaikan masalah beliau.  Saya rasa ini 

adalah cara baru Kerajaan Baru yang dipimpini oleh Yang Amat 

Berhormat Sikamat. 
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Jadi saya amat berharap, saya amat berharap, ni rumah terbiar, dia 

memanglah menyusahkan kebajikan orang.  Bukan saja Yang 

Berhormat Lobak.  Saya sendiri pun menghadapi masalah yang sama.  

Saya rasa memandangkan kita bukan saja dalam Kerajaan, tetapi 

sebelah pihak sana, bukan saja pembangkang tetapi sebagai partner 

kita haruslah sama-sama selesaikan masalah ini.  Katakan ada aduan, 

terus tuju kepada pihak tertentu ataupun siapa-siapa yang tidak 

melayan Yang Berhormat Lobak, bagitaulah kepada saya.  Kita akan 

sama-sama selesaikan perkara ini.  Saya rasa ini paling penting, 

bukanlah kita nak tunjuk dalam surat khabar, kita nak buat  heboh di 

dalam Dewan. 

 

Saya faham, sebab saya dulu pun pembangkang.  Yang Berhormat, kita 

perlu tukar persepsi kita.  Kalau dulu pelem, pelem, pembangkang kita 

serang, hari ini kita perlu ada minta pembangkang di mana kita perlu 

lakukan apa yang ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Yang Dipertua, Lobak bukan serang. 

 

 

YB ADUN Lobak: Saya bukan serang. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Lobak tak serang ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Saya kecewa saja kerana cakap ni ….. 

 

 

YB ADUN Bahau: Tak perlu kecewa. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Betul, kecewa, Dato’ Yang Dipertua. 

  

 

YB ADUN Bahau: Tak perlu kecewa.  Tak perlu kecewa.  Ini masalah 

rakyat, kita tidak akan larikan diri.  Dan kita akan selesaikan sama-

sama.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih. 
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YB ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua.  Chembong Dato’ Dipertua 

….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong nak tanya apa? 

 

 

YB ADUN Chembong: Bukan nak sokong, pandangan Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pandangan, jangan panjang. 

 

 

YB ADUN Chembong: Pandangan tentang aduan yang dikemukakan 

oleh Lobak, Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap, sebelum tu, duduk kejap ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya dulu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. cuma saya tengok tadi, yang Bahau 

sebut tadi.  Kalau aduan, dia akan ambil tindakan. Kalau aduan dia tak 

ambil tindakan, tuan-tuan boleh  bangkitkan baliklah.  Itu saja.  Ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tapi Dato’ Yang Dipertua, pandangan saya, 

Bahau dia punya jawapan tadi memang panjang lebar, Dato’ Dipertua, 

tapi tidak lagi menepati cara bagaimana tindakan yang dia akan 

selesaikan Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, tadi dah maklum dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tak tak tak, kami akan, kami akan, kami akan, 

Dato’ Yang Dipertua, gitu memanjang, kan ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah, saya nampak apa jawapan tadi.  

Pertama dia kata ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap kejap.  Temiang, mahu cakap 

sikit ya?  Cakap sikit. 

 

 

YB ADUN Temiang: Persoalan saya adalah masalah ini memang lama 

telah memeningkan kita.  Maka saya nak tanya kepada EXCO, sama ada 

Kementerian KPKT di peringkat Parlimen ada membuat pindaan 

undang-undang di mana pemilik-pemilik rumah-rumah terbiar ini 

ataupun tanah-tanah terbiar ini dikenakan hukuman yang kerap, yang 

lebih ketat atau dikompaun dengan denda yang lebih tinggi supaya 

mereka mengambil maklum tentang masalah ini.  Kerana setahu saya 

denda ataupun kos-kos pembersihan yang dikenakan oleh pihak 

perbadanan tempatan adalah terlalu rendah.  Mereka tidak peduli. 

 

 

YB ADUN Bahau: Okay terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih 

ni apa, soalan tambahan ataupun komen daripada Yang Berhormat 

Temiang.  Haa inilah cara yang baik untuk menujukan soalan tambahan. 

 

Jadi untuk maklumat Yang Berhormat Temiang.  Itu benar.  Sebenarnya, 

ni apa, masalah rumah terbiar ataupun pusat perniagaan terbiar ini, ini 

merupakan masalah kebangsaan di seluruh negara.  Bukan sahaja 

berlaku di Negeri Sembilan. 

 

Cuma minggu yang lepas, cuma minggu yang lepas, kebetulan Yang 

Berhormat Menteri KPKT, beliau turun ke Negeri Sembilan, pada masa 

itu, Yang Berhormat Menteri telah pun juga memaklumkan kepada 

saya, dan juga kepada semua YDP-YDP bahawa pihak Kerajaan Pusat 

memang sedang apa, mencadang untuk ada, wujudkan undang-undang 

yang baru di mana kita cuba wujudkan undang baru supaya kita dapat 

mengawal bangunan yang terbiar ini.  Sebab bangunan terbiar 

kebiasaannya dia mempunyai pemilik dia.  Tetapi amat malang sekali, 

pemilik-pemilik ini mereka agak degi, degil, kita keluarkan notis, 

mereka tak layan notis.  Kalau kita nak robohkan bangunan tersebut 

pulak, ada pihak yang pula akan menyerang kita.  Jadi, ini merupakan 

kekangan yang sedang dihadapi oleh pihak Kerajaan.  Dan bagi saya, ini 

adalah masalah yang bersama, dan kita sepatutnya selesaikannya 

bersama-sama.  Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: …. kepada Yang Berhormat Bahau.  

Seterusnya dipersilakan Sungai Lui. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Tuan Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan 

soalan yang kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan kedua. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih kepada Sungai Lui yang bertanyakan 

soalan berkenaan koperasi.  Dato’ Yang Dipertua, berdasarkan rekod di 

Negeri Sembilan, sehingga Disember 2018, sebanyak 291 buah 

koperasi dikategorikan sebagai dorman dan tidak aktif.  Suruhanjaya 

Koperasi telah mengenal pasti punca majoriti koperasi yang 

ditubuhkan menjadi tidak aktif adalah akibat daripada kelemahan 

pentadbiran pengurusan dan juga perniagaan serta terdapat segelintir 

koperasi yang tersasar daripada matlamat asal dalam penubuhannya. 

 

Jadi terdapat di kalangan koperasi-koperasi yang tidak aktif ini 

mempunyai aset bangunan seperti bangunan perniagaan dan stesen 

mini pam.  Sehingga kini, Suruhanjaya Koperasi telah mengenal pasti 2 

buah koperasi di Felda DUN Sungai Lui dan sebuah koperasi FELDA di 

DUN Serting yang menghadapi masalah dalam pengurusan stesen 

minyak.  Sebuah stesen minyak di DUN Sungai Lui yang bermasalah 

telah diarahkan oleh Suruhanjaya Koperasi agar diambil alih oleh 

sebuah koperasi yang berkemampuan.  2 buah koperasi yang sedang 

berusaha memulihkan perniagaan stesen minyak mereka dengan 

khidmat nasihat daripada vendor ataupun Suruhanjaya sendiri. 

 

Dan langkah utama untuk mengatasi permasalahan, adalah menjadi 

kewajaran kepada Suruhanjaya Koperasi membantu koperasi dari segi 

bantuan kewangan dan pinjaman serta menawarkan khidmat nasihat.  

 

Pertamanya adalah menawarkan Skim Bantuan Pembangunan dan 

kemudahan Skim Pinjaman Tabung Modal Pusingan untuk membantu 

meningkatkan modal koperasi dalam menyelesaikan isu kekurangan 

modal di kalangan koperasi supaya mereka lebih berdaya saing dan 

mampu menceburi bidang ekonomi yang lebih kompetitif dan berskala 

besar. 

 

Yang keduanya adalah menawarkan sesi khidmat nasihat, program 

konsultasi, memberi taklimat serta menganjurkan kursus kepimpinan 

dan teknikal secara berterusan kepada Anggota Lembaga Koperasi dan 
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juga pihak pengurusan bagi membolehkan pemu, pemupukan nilai-

nilai berkoperasi dalam perniagaan dapat diterapkan agar pendapatan 

koperasi dapat dipat, ditingkatkan.  

 

Yang ketiganya adalah mewajibkan Kursus Asas dan Kursus Wajib 

kepada Anggota Lembaga Koperasi dan juga anggota koperasi bagi 

meningkatkan kecekapan tadbir urus koperasi dengan kerjasama 

Maktab Koperasi Malaysia dan juga ANGKASA, di mana segala bentuk 

proses pendidikan dan peningkatan kemahiran budaya keusahawanan 

dipertingkatkan dari masa ke semasa kepada anggota lembaga dan 

pihak pengurusan koperasi untuk menentukan kesinambungan 

kejayaan dalam perniagaan koperasi.  Selain dari itu, Suruhanjaya juga 

telah memperkenalkan Garis Panduan dan juga Peraturan Koperasi 

tahun 2010 supaya tadbir urus koperasi bertambah baik dari masa ke 

semasa. 

 

Dan akhir sekali, adalah untuk menambah baik aktiviti pernia, 

perniagaan sedia ada melalui rundingan dengan pihak konsultan/pakar 

melalui konsep padaniaga.  Suruhanjaya Koperasi Malaysia menjadi 

pemudahcara kepada koperasi bagi mendapat peluang perniagaan dan 

menjalinkan kerjasama dengan usahawan dan sektor swasta di 

samping mengadakan pembangunan produk koperasi melalui 

Penyelidikan dan Pembangunan (R&D) bagi membolehkan produk 

koperasi ini menjadi lebih berkualiti dan secara tidak langsung akan 

meningkatkan lagi pendapatan koperasi itu.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Repah.  Masa 

soalan lisan saya kira dah tamat.  Iaitu sekarang dah 11:33.  Jadi, Ahli-

ahli Yang Berhormat sekalian, pertanyaan soalan lisan hari kedua, hari 

ini yang tidak sempat dijawab ya, akan diberikan jawapan secara 

bertulis. 

 

 

4. USUL 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Usul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, kita 

masih lagi dalam agenda perbahasan Usul Menjunjung Kasih Titah 

Ucapan Diraja.  Semalam, ramai yang tak ada kesempatan nak apa, tak 

bersedia untuk bentangkan usul, ucap titah, terima kasih kepada titah 

baginda. 

 



 

164/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 164 - 

Hari ini, saya nak mintak laluanlah, bantuan pada yang hadir, Yang 

Berhormat yang tak berucap semalam, yang tak bersedia, sebab kita 

belum ada penggulungan lagi kan.  Penggulungan, hari ni ada 

penggulungan lagi.  Takut masa jauh, lebih jauh lagi.  Saya tetap nak 

bagi semua, semua berucap.  Tapi, cuma saya nak kurangkan masalah.  

Makna dia apa, 20 minit, saya bagi 10 minit je. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, semalam sudah beri 

45 minit, 40 minit, 20 minit.  Ini hari kurang 10 minit tara pasal, 

memang tara patut, kasi 20 minit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Eh you mahu sampai malam ke ini hari? 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Semalam sudah, kita ikut standard ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Semalam you sudah, sudah, sudah tak  

mahu. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Semalam bila kita cakap 20 minit, 45 minit, 

40 minit, 45 minit.  Tapi hari ini, tambah 20 minit.  Lagi 10 minit. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua, kalau dia nak berucap 1 jam, 

dia punya hallah, 10 minit dia punya hallah.  Jangan, jangan hadkan dia 

punya masa. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, saya, kalau you cakap macam tu 

Temiang, malam ni kita balik malam, saya sedia tunggu, saya sedia 

tunggu.  You jangan ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Biar deh berduo jo Dato’ Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa? 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Biar deh …..[sebahagian percakapan secara off 

mic]. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Haa.  Kita, kita semalam bagi peluang, 

masing-masing kata tak bersedia.  Mana boleh tak bersedia.  Tuan-tuan 

Yang Berhormat ….. 

 

 

YB ADUN  Bahau: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk dulu.  Saya tak habis cakap.  

Tuan-tuan Yang Berhormat, Yang Berhormat ini dia mesti intelligent.  

Without teks pun you boleh cakap 1 jam, 2 jam, 3 jam.  Tapi semalam 

saya pelik, semua Yang Berhormat tak bersedia nak berucap. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, sikit saja, sikit saja.  Saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan panjang. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya bersedia semalam Dato’ Dipertua, saya tak 

mengaku saya tak bersedia. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tapi semalam semua diam. 

 

 

YB ADUN Chembong: Semalam tengok bila Dato’ Yang Dipertua hilang 

sedikit, dah agak, agak, agak marah semalam, jadi ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Jangan salahkan Speaker, ini tuduhan.  Chembong, 

ini tuduhan, tarik balik. 

 

 

YB ADUN Chembong: Jadi, tak, betul.  Ya, semalam.  Jadi kita 

membiarkan dia suasana tenang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ini tuduhan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Semalam, dia manusia ni ada masa, 

Rasulullah pun macam tu, ada masa ….. 
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YB ADUN Chembong: Saya tak marah pun bila Yang Dipertua marah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk.  Rasulullah pun baca khutbah, 

adakala juga merah mata dia.  Nak menunjukkan apa, ketegasan.  Dia 

ada masa.  Saya ada boleh ketawa dengan tuan-tuan, tapi ada masa 

serius, saya serius.   Haa, tapi bab kerja saya tak main-main.  Okay.  Jadi, 

saya ambil jalan pertengahan.  Tuan-tuan nak balik malam ke, tuan-

tuan nak 10 minit.  Nak balik malam?  Saya tunggu.  Saya, jangan tuan-

tuan balik.  Jangan ada yang balik.  Balik saya ambil tindakan haa. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Speaker, saya dah cakap tadi, siapa nak 

tunggu malam tu, tunggulah sampai malam, kan? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Eh jangan macam tu, pasal kita, ni kita kena 

bersama …... 

 

 

YB ADUN Juasseh: Dato’ Dipertua, kita mulakanlah Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ha? 

 

 

YB ADUN Juasseh: Saya, habis masa sampai malam pulak, saya tak 

naklah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay, Juasseh ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Oleh kerana saya tak nak sampai malam, jadi biar 

saya bercakap sekaranglah.  Bismillahirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum WBT.  Dato’ Yang Dipertua, saya juga mengambil 

kesempatan ini untuk membahaskan titah ucapan Ke Bawah Duli 

Tuanku sempena dengan istiadat Pembukaan Persidangan Pertama 

Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri Ke-14 yang diadakan pada 2 

hari yang lalu.  Sebelum dari itu, saya ingin mengucapkan tahniah ya, 

kepada Dato’ Yang Dipertua, di atas anugerah.  Tahniah kepada Yang 

Amat Berhormat Menteri Besar jugak, Dato’ SS jugak ya.  Semua 

gelaran-gelaran dalam Dewan kita ni.  Tahniah di atas penganugerahan 

pingat ya. 
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Dato’ Yang Dipertua, pada pagi ini saya nak ucapkan terima kasih sekali 

lagi kepada Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat kerana rumah 

terbakar yang saya sebut sejak 2 penggal yang lalu, telah pun 

dimulakan pada hari ini, pembinaannya pada hari ini.  Semalam Yang 

Amat Berhormat menjawab pencelahan saya, dengan menyatakan 

bahawa RM33,000.00 telah pun diluluskan.  Alhamdulillah ya, saya 

harap pembinaan ni akan mengambil masa yang agak cepat supaya 

sempena bulan Ramadan dan hari raya ini dapatlah keluarga ini rumah 

yang baru dan selesa. 

 

Apa pun, sukacita saya mengingatkan di sini, Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua, bahawa tempoh yang diambil ni terlalu panjang.  

Sebagai ingatanlah ya.  Sebab saya mula menyebutkan soal rumah 

terbakar di kawasan saya ni sejak bulan, sesi persidangan kita bulan 

Julai yang lalu.  Dah hampir setahunlah ya, hampir setahun.  Jawapan 

diterima positif.  Tapi pembinaannya tak ada.  Orang kata, asyik azan je 

kan, sembahyang eh tak ado, camtulah.  Lebih kurang camtulah cakap 

orang Negeri Sembilan.  Azan, azan, sembahyang takdo.  YB Labu kan.  

Jawap ok, ok, tapi, barulah hari ni saya telefon pagi tadi, baru nak 

dibina.  Itupun alhamdulillah, sebab YAB dah luluskan, menyatakan 

semalam secara jelas. 

 

Ini sebagai ingatan kepada kita, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, 

kerana seperti kata rakan-rakan tadi, kita di sini untuk memberikan 

khidmat kepada rakyat kita.  Apatah lagi dalam soal-soal yang 

melibatkan kesejahteraan rakyat, seperti rumah terbakar, banjir, ribut, 

dan sebagainya ni.  Kita semua di sini untuk menjaga rakyat kita.  Jadi 

seboleh mungkin, di masa yang akan datang, Kerajaan Negeri dapat 

meluluskan lebih awallah ya, tindakan lebih awal pembinaan rumah, 

seperti rumah terbakar ni.  Mungkin di peringkat Kerajaan Negeri, 

mungkin Kerajaan Negeri boleh melantik Setiausaha Kerajaan 

contohnya ya, sebagai pengerusi kepada Jawatankuasa Permasalah 

Rakyat ni.  Sebab kita tahu, yang YAB MB mungkin sibuk ya, dalam soal-

soal membangunkan negeri, mesyuarat dan sebagainya.  Kalau dalam 

Kerajaan yang lalu Dato’ Yang Dipertua, SS je, pengerusi ni, 

permasalahan rakyat ni.  jadi, lebih cepat ya, lebih mudah untuk kita 

mendapat kelulusan dan jugak pembinaannya sekali. 

 

Di masa sama Dato’ Dipertua, ada satu isu lagi yang saya pernah 

bangkitkan dalam bulan Julai  yang lalu.  Yang juga mendapat jawapan 

yang agak positif kalau kita tengok daripada minit ya.  Persidangan kita 

yang lalu.  Di mana saya menimbulkan isu elaun bekas-bekas ketua 

kampung di zaman Barisan Nasional.  Siapa yang ingat, Dato’ Yang 

Dipertua mungkin dia ingat ketika itu, setelah Kerajaan baru 

mengambil alih pada bulan Mei, keadaan ketika itu stuck.  Siapa nak 



 

168/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 168 - 

jaga kampung.  Orang baru nak ambil alih, orang lama dah buat tak 

tahu.  Budak-budak perlukan tandatangan, cop dan sebagainya.  Maka 

Pegawai Daerah-lah, to be specific Tuan Dipertua, Pegawai Daerah 

panggil ketua-ketua kampung ni kata lanjutkan sebulan.  Betul tak YB 

Labu?  Haa YB Labu ada, YB Labu mesti setuju dengan saya, sebab dia 

yang jawab maghin.  Lanjutkan sebulan sampai bulan 6.  Tapi elaun 

yang diterima oleh mereka ialah setakat bulan Mei.  Jadi sekarang ni, 

setelah dijawab secara positif akan dibayar dan sebagainya, sekarang ni 

masih belum dibayar Dato’ Dipertua.  Elaun sebulan je.  Saya tengok 

dalam titah ucapan Ke Bawah Duli Tuanku ni pun, keadaan kewangan 

negeri pun mantap nampaknya ya.  Jadi, Dato’-Dato’ Ketua Kampung, 

bekas-bekas ni bertanya dengan saya, bila agaknya.  Sebab dia tahu, 

bila saya bawak usul ni ke dewan ni dulu pada bulan 7 dulu, tahun 

lepas, mereka tahu.  Jadi belakang tanya saya balik.  Bila nak dapat per, 

apa ni, bayaran sebulan ni, YB.  Jadi saya tak dapat jawablah Dato’ 

Dipertua. 

 

Jadi hari ini saya mengemukakan sekali lagilah.  Saya ni sebenarnya 

Dato’ Dipertua, suka bawak perkara dalam Dewan.  Pada tanggapan 

saya bawak dalam Dewan, dia lebih cepat sebab kita berhadapan, kita 

berhadapan dengan YB-YB daripada Kerajaan ya.  Jadi, apa yang 

dijawab tu, itulah yang saya pegang.  Bila tak ada ni, saya akan tanya 

balik.  Sebenarnya tak berapa baik, nak, tak manis sangatlah nak tanya 

kali ketiga ni, atau kali kedua, tapi terpaksa jugak saya tanyalah ya.  Jadi 

saya harap pihak Kerajaan, sebab faktor kewangan pun agak mantap, 

saya harap dapatlah ya, selesaikan ni.  Tak perlulah sesi akan datang 

saya tanya tentang elaun bekas-bekas ketua kampung yang sepatutnya 

apabila disuruh melanjutkan tempoh perkhidmatan, sepatutnya 

sebulan lagi Dato’ Dipertua, untuk bulan Jun sebenarnya.  Itu yang 

kedua. 

 

Yang ketiga, Dato’ Dipertua, soal pili bomba ni pernah jugak saya 

timbulkan.  Setengah-setengah kampung ni tak ada pili bomba Dato’ 

Yang Dipertua.  Itu sebabnya bila berlaku kebakaran sudah kita nak 

selesai, Bomba nak selesaikan.  Kita faham bahawa keadaan di luar 

bandar, tak sama dalam bandar.  Dalam bandar, projek-projek 

perumahan perlukan CF, Dato’ Dipertua.  Bila perlukan CF, dia 

melibatkan jabatan-jabatan teknikal, Bomba akan datang, semua akan 

datang.  Jadi situ akan, tak ada masalah dari segi pili bomba. 

 

Tapi untuk rumah-rumah kampung, masih banyak lagi sebenarnya 

kawasan-kawasan kampung, setengah ada, setengah tak ada, pili 

bomba.  Cuba Dato’ Yang Dipertua bayangkan kalau berlaku kebakaran, 

ini berlaku di kawasan saya ni, yang, yang sebut rumah terbakar tadi 

sebab Bomba sampai agak awal, tapi pili bomba tak ada.  Kelam kabut.  
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By the time nak cari pili bomba pun, rumah pun hanguih.  Jadi, ini satu 

kejadian yang boleh berlaku lagi sebenarnya dalam kawasan kita ni. 

 

Jadi untuk itu saya harap, sebab tak ada jawapan apa-apa lagi, tak ada 

respond daripada Kerajaan setakat ini, siapa pegang portfolio bomba 

saya tak tahu ya.  Saya harap masalah pili bomba di kawasan luar 

bandar ni, di kawasan kampung ni akan diberikan perhatianlah.  

Kurang-kurangnya mulakanlah 1 – 2, saya rasa ini boleh kalau kita 

panjangkan ke jabatan-jabatan yang berkaitan. 

 

Saya pun, jugak berharap Dato’ Yang Dipertua, apa yang kita 

perkatakan dalam Dewan ni, selepas ni rakan-rakan EXCO kena 

tengoklah balik ya.  Tak bolehlah besok datang minit tengok balik.  Apa 

yang disebut di sini, yang diberikan pengakuan untuk meninjau, 

melihat dan sebagainya perlulah dile, dilihat sebab, kena ada sesi balik 

lepas Dewan ni, sesi untuk membincangkan balik jawapan-jawapan ni, 

sejauh mana kita dah ambil tindakan.  Tapi kalau tak ada tindakan, 

maknanya kita tunggu penggal akan datang.  Dapat laporan atau minit 

persidangan akan datang, barulah tengok masa tu, tak sempat nak buat 

apa dah.  Haa jadi saya harap ini akan dapat dilakukan oleh rakan-

rakan di pihak Kerajaan-lah, ya.  Ini satu pandangan sayalah, untuk 

kebaikan kita semua. 

 

Seterusnya Dato’ Dipertua, saya ingin mengambil kesempatan untuk 

mengucapkan tahniah ya, kepada Negeri Sembilan khususnya Jabatan 

Pendidikan kerana pada tahun ini pun, pada tahun lepas pun, masih 

mengekalkan pencapaian SPM kita di tangga kedua dalam negara kita 

ya, untuk kali ketiga berturut-turut.  Sebenarnya Negeri Sembilan ni, 

sewaktu di bawah Kerajaan yang lalu, memang kita telah menyatakan 

hasrat untuk melihat ya, pencapaian Negeri Sembilan dalam kelompok 

kelima teratas.  Kita tak nak main bawah-bawah.  Kita tak nak bawah 

Melaka, kita tak nak bawah Johor, kita nak dalam kelompok kelima 

teratas dalam pencapaian peperiksaan, khususnya SPM.  Tapi bukanlah 

SPM sahaja sebenarnya Dato’ Dipertua.  Kita dulu pun baik dalam UPSR 

pun. Haa, tapi UPSR sekarang ni dah tak di-highlight dah.  Dulu UPSR 

pun kita kelompok kelima terbaik.  Sekarang ni, SPM dah masih dapat 

kita kekalkan. 

 

Jadi saya nak berikan sekalung tahniah dan penghargaaan ya, kepada 

semua guru-guru dalam Negeri Sembilan ni, semua warga pendidik di 

dalam Negeri Sembilan ni di atas kejayaan mengekalkan kejayaan dan 

prsetasi Negeri Sembilan dalam peperiksaan SPM.  Mungkin PT3, UPSR 

pun mungkin tinggi jugak.  Tapi kita tak dimaklumkan.  Sekarang ni 

saya sebenarnya putus hubungan langsunglah, tak tahu apa 

perkembangan, sama ada kita terbaik dalam UPSR ke tidak, saya tak 
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tahu sekarang ni.  Sebab Yang Berhormat Dato’ Dipertua, sekarang ni 

YB-YB tak dibenarkan masuk sekolah lagi dah.  YB-YB putus hubungan.  

Kurang-kurang saya nak tahu jugak sebenarnya sejauh mana 

pencapaian kita. 

 

Dan dinyatakan dalam titah tuanku jugak, bahawa keseimbangan ya, 

pencapaian anak-anak luar bandar dan jugak anak-anak di bandar.  Ini 

satu yang baik ya, satu yang baik.  Oleh sebab itulah, Dato’ Yang 

Dipertua, saya berharap ya, dari segi peruntukan-peruntukan untuk 

Sekolah Kebangsaan ni.  Semalam Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat 

menyatakan peruntukan diberi kepada sekolah tengok jumlah ramai 

sekolah tu.  Bagi saya Dato’ Yang Dipertua, itu kaedah, satu kaedahlah.  

Tapi kaedah yang lebih tepat rasa saya, kita lihat dari segi kemampuan 

persaingan sekolah tu, dari segi pencapaian dia. 

 

Kalau saya nak beritahu Dato’ Dipertua, banyak sekolah-sekolah luar 

bandar, sekolah-sekolah rondah ni yang bagus-bagus.  Dulu sewaktu 

saya di Dewan Undangan Negeri Senaling, 3 sekolah, haa sekarang dah 

pindah Juasseh-lah, dulu masa saya Senaling, 3 sekolah di kawasan saya 

dapat top 3, top 10 dalam Negeri Sembilan ya.  Sekarang saya pergi 

Juasseh pun, Sekolah Kebangsaan Pelangai, sekolah terbaik pun dalam 

UPSR, 3 tahun yang lalu.  Walaupun sekolah-sekolah ini merupakan 

sekolah-sekolah luar bandar.  Sekolah-sekolah ini merupakan sekolah-

sekolah kurang murid, Dato’ Dipertua, SKM. 

 

Jadi kalau penilaian Yang Amat Berhormat nak beri peruntukan ni 

tengok berapa ramai saja budak dalam sekolah tu, rasa saya, kena 

penambahbaikan YAB ya.  Sekolah-sekolah yang berdaya saing ni, 

walaupun dia kurang ramai, tapi dia memberikan impak yang tinggi 

kepada pencapaian kita secara keseluruhannya.  Misal kata sekolah di 

bandar ya, peratusannya saja mungkinlah, tapi berbanding dengan 

sekolah luar bandar, peratusannya mungkin lebih tinggi Dato’ Dipertua, 

walaupun budak dia kurang.  Jadi, saya rasa bukan kaedah yang tepat 

untuk kita menyalurkan bantuan mengikut berapa ramai sekolah tu 

haa.  Kita sekolah-sekolah bandar, macam tu susahlah sekolah luar 

bandar.  Semua sekolah kurang murid, tapi mereka juga melahirkan 

pelajar-pelajar yang sama-sama menaikkan nama Negeri Sembilan dari 

segi pencapaian peperiksaan.  Jadi untuk itu saya harap Yang Amat 

Berhormat pertimbangkan semulalah ya, sebab semalam saya dengar 

YAB kata bantuan mesti ikut jumlah budak.  Rasa saya ada 

penambahbaikan yang perlu kita buat, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Sekali lagi Dato’ Dipertua, itu dari segi pendidikan.  Menyentuh tentang 

pendidikan ni, saya  nak sentuh satulah, sebab saya ada soalan Dewan 

hari ini, tapi tak sempat dijawab.  Untuk ADUN Ampangan ya.  Saya ada 
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bertanya tentang Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh di kawasan 

sayalah.  Ada dalam soalan Dewan hari ni, tapi tak sempat dijawab kan, 

tak sampai, nombornya nombor berapa tah, nombor 28 ke.  Jauh bona 

dihantar kek orang ni Dato’ Dipertua. 

 

Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh, YB Ampangan ya.  Dulu pada tahun 

2018, 2017 saya pernah memohon ya, peruntukan untuk pembinaan 

sebuah bangunan baru di Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh ni.  

Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh ni Dato’ Dipertua, merupakan 

sekolah, “pusat” namo eh.  Pusat ni makno eh banyak kampung 

bertumpu situ.  (P)-lah, Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh ni.  Murid-

murid memang ramai, banyak projek-projek perumahan sekarang di 

Juasseh.  Dan bangunan yang sedia ada ni tak dapat menampung 

pelajar-pelajar yang sedia ada ni. 

 

Oleh itu pada tahun 2017 saya dah mohon kepada Kementerian 

Pendidikan.  Dan pada 2018, sebelum pilihan raya, saya dimaklumkan 

oleh Kementerian bahawa sejumlah peruntukan telah pun diluluskan 

untuk bina baru, satu bangunan tambahan di sekolah ini bagi 

menyelesaikan masalah murid-murid yang tak, tak dapat belajar 

dengan sempurnalah ya, di sekolah-sekolah ni disebabkan oleh 

kurangnya bangunan.  Oleh itu, setelah pilihan raya ni, saya tak tahu 

apakah statusnya.  Sepatutnya sebelum pilihan raya tu sejumlah, 

sejumlah akan diturunkan untuk kerja tanah dan sebagainya.  Tapi 

sampai sekarang ni, dah tak ada, tak ada bunyi lagi, Dato’ Dipertua, ya, 

dah sonyap.  Sedangkan di kawasan Juasseh ni, banyak projek-projek 

rumah, perumahan baru, saya, saya rasa Kerajaan Negeri maklum ni.  

Saya rasa tak kurang pada 1,000 kenaikan kawasan-kawasan baru di 

kawasan saya di Juasseh ni.  Tepi jalan dan sebagainya. 

 

Jadi saya tak, saya tak tahu macam mana sekolah akan menghadapi 

masalah situasi ni apabila, apabila projek ni siap.  Banyak lagi Dato’ 

Dipertua.  sekarang ni pun tak termampu dah.  Budak-budak memang 

tak belajar secara kondusif.  Hari ini orang cakap tentang belajar secara 

kondusif.  Budak-budak luar bandar, budak-budak bandar dapat 

bangunan baru, itu dan sebagainya.  Tapi sekolah-sekolah yang penting 

seperti Sekolah Kebangsaan Pusat Juasseh ni, masih belum dapat 

peruntukan. 

 

Jadi saya nak tanyalah dalam Dewan ni, sejauh mana ya, kelulusan yang 

pernah dimaklumkan dulu, sejauh mana ia telah pun diambil tindakan, 

apakah permulaannya untuk di, dibina dan sebagainya.  Jadi saya harap 

pihak Kerajaan dapat menjawablah, khususnya Jabatan Pelajaran 

ataupun Yang Berhormat ADUN Ampangan-lah yang lebih tepat ya, 

untuk menjawab soalan ini. 
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Dato’ Dipertua, satu je lagi perkara saya nak sebut, iaitu soal tahfiz.  

Soal Sekolah Tahfiz, terima kasih kerana ada peruntukan untuk Sekolah 

Tahfiz.  Peruntukan tu satu bab, Dato’ Dipertua.  Dulu kita pakai 

peruntukan Sekolah Tahfiz ni daripada Tabung Baitulmal, bukan 

daripada Akaun Yang Disatukan ya.  Jadi kita bebas untuk bantu 

Sekolah-Sekolah Agama dan sebagainya.  Tapi soal tahfiz ni Dato’ 

Dipertua, ialah soal keselamatan.  Haa ni saya risau sikit.  Duit ni boleh 

cari, Kerajaan Negeri, Baitulmal boleh bagi saya rasa, tak perlu pakai 

Akaun Yang Disatukan pun.  Tak usah samakan Sekolah Tahfiz ni 

dengan Sekolah Bantuan, dengan SJKT, SJKC.  Tak usah samakan.  Haa 

tak perlu kita masukkan dalam ni, kita samakan, tak perlu. 

 

Kita perlu ada akaun  berasingan daripada Tabung Baitulmal.  Tapi soal 

hari ini ialah soal keselamatan, Dato’ Dipertua.  Telah banyak 

diperkatakan, telah banyak yang berlaku dalam negara kita, sekolah-

sekolah ini kadang kala berlaku perkara-perkara yang tidak diingini.  

Ada yang terbakar dan sebagainya.  Kita dah mulakan dulu survey ni, 

jadi sekarang ni, saya  berharap Kerajaan Negeri menghulurkan 

bantuan dan jugak melihatlah, lawatlah Sekolah-Sekolah Tahfiz ni 

supaya kita dapat memastikan Sekolah Tahfiz ni selamat. 

 

Sebab Sekolah Tahfiz ni selalu dalam kawasan-kawasan kampung, 

tanah-tanah pertanian, dia tak perlu buek di bandar-bandar ni buek CF, 

sekolah bandar bandarlah.  Yang masalahnya luar bandar.  Tanah 

pertanian mana pulak pakai CF Dato’ Dipertua, rumah kampung kita 

pun tak pakai CF.  Dia tak ada CF, Bomba tak datang kan.  Jadi orang tak 

tahu tahap keselamatan, suai atau tidak kawasan ni.  Ataupun 

bangunan tu sesuai atau tidak, dapurnya di mana soalnya, dapurnya 

sama dengan asrama ke, ni bahaya Dato’ Dipertua.  Jadi kalau boleh kita 

tengok perkara, supaya untuk keselamatan anak-anak kita Dato’ 

Dipertua, sebab majoriti anak-anak pelajar tahfiz ni, anak-anak orang 

susah jugak Dato’ Dipertua.  Walaupun di bandar-bandar saya tak 

nafikan, orang kaya pun hantar anak Sekolah Tahfiz, sebab tak sompek 

ngajar anak-anak dia agamo, hantar tahfiz.  Tapi di kampung ni, 

kebanyakan anak-anak susah.  Jadi kita bantu ni, saya amat sukacita.  

Dan, tapi keselamatan ni pun kita nak tengok Dato’ Dipertua ya.  Jadi itu 

yang terakhir. 

 

Ada satu lagi, last-lah Dato’ Dipertua.  Ini, saya mintak maaf, Dato’ 

Dipertua jangan marah pulak ya.  Kalau marah nanti, tangguhkanlah 

persidangan ni, makan tengah hari kito.  Saya nak sentuh semalam.  

Semalam, saya kena jawab ni, sebab saya yang memulakan, saya 

memulakan.  Pagi semalam usul daripada YB Paroi tu, tak ada siapa pun 

tak setuju usul tu.  Usul tu, usul baik sebab kita dalam Barisan Nasional 
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pu, 22 haribulan pun dah keluar pun usul ni, dah viral pun menyokong 

ni.   

 

Tetapi saya rasa tersinggung sikit dengan apa yang disebut oleh YB 

ADUN Lenggeng.  Tak ado sini ko?  Tak datang lagi?  Sewaktu beliau 

menyokong perbahasan semalam yang menyatakan bahawa dalam 

Dewan ini, tak payahlah timbulkan isu remeh-remeh tentang peraturan 

Dewan dan sebagainya.  Haa saya tersinggung.  Sebab apa Dato’ 

Dipertua, ini dalam titah ucapan tuanku, Dato’ Dipertua.  Cuba tengok 

para terakhir ni, saya baca, kang saya lak rajo kan, akhir titah, Beta 

mengingatkan, haa ini, saya tak sebutlah ya, Ahli Dewan yang mulia ini 

dapat sentiasa menghayati, melindungi, memelihara dan 

mempertahankan Perlembagaan Persekutuan dan Undang-Undang 

Tubuh Kerajaan Negeri Sembilan.  Baca lagi belakang ni, Peraturan-

Peraturan Tetap Dewan juga hendaklah sentiasa dipatuhi semasa 

berhujah dan sepanjang persidangan berlangsung.  

 

Jadi YB Longgeng ini tak membaca sebenarnya.  Tu sebab dia dalam 

ucapan menyokong titah ucapan, kato taknaklah isu remeh-remeh, soal, 

ini lagi isu lagi besar, remeh-remeh takyah sebutlah Peraturan Dewan.  

Tak betul.  Tak betul YB Longgeng.  Kalau ado pun saya nak cakap 

depan dia ni.  Dia kena baca.  Ini titah Ke Bawah Duli Tuanku yang kita 

sama-sama perbahaskan.  Itu sebab saya menegur je Dato’ Dipertua, 

bukan menghalang, menegur saja supaya kita perlu perbetulkan, 

supaya dalam minit besok, betul tindakan kita tu.  Kita apa yang kita 

bercakap hari ini, ada putuskan hari ni dalam minit  besok ni, hansard 

kita ada besok.  Dalam majlis, dalam buku penyata besok ada. 

 

Jadi jelaslah cara kita bawak tu, mengikut Peraturan-Peraturan Dewan.  

Kerana saya bukan memandai-mandai Dato’ Dipertua.  Bukan nak tegur 

Dato’ Dipertua ni, sebab dia sebut tu tak betul.  Kata ini remeh saja.  Dia 

bagi tazkirah semalam, saya faham.  Tapi bila, bila menyebut tak 

usahlah sebut isu remah tentang peraturan Dewan ni kita ada lain ada, 

eh biar betul.  Biar betul.  Kita jangan main-main, kita hari ini 

membahaskan titah ucapan tuanku,  baca dari muka pangkal nia, 

sampai ke hujung nia, sebahagian daripada titah tu. 

 

Itu saja, Dato’ Dipertua, saya tak, tak marah Dato’ Dipertua pun ya.  

Saya tegur semalam tu tak boleh sangkal-sangkal, pandangan saya tu 

macam remehlah saya cakap tu.  Saya tak nak memanjangkan semalam 

tu Dato’ Dipertua, sebab kalau manjangkan, banyak ambil masa Dewan.  

Dato’ Yang Dipertua pun, tak happy nanti kan, memanjangkan perkara.  

Tapi yang tak betul, kita kena tegur.  Dato’ Yang Dipertua, marah ke 

tidak ni?  Tak, hari ni tak. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Saya tak  marah.  Sebab tu, sebab tu saya  

jalankan sidang ni mengikut peraturan.  Cuma semalam saya tegur YB 

Linggi pasal notis dah keluar 17 haribulan. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Oh soal lainlah, soal ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang itu yang RUU tu yang saya marah.  

Sebab kita dah, 17 haribulan.  Dan secara praktis dan amalan dia, 

undang-undang ni ada praktis dan amalan tu, jadi kita kena peraturan.  

Jadi kita dah panggil semua Yang Berhormat supaya datang ambil, 

ambil RUU.  Jadi yang tu saya marah.  Bukan sebab peraturan.  

Peraturan saya tak marah. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Patut kita kena ikut peraturan.  Lepas tu 

kalau tuan-tuan nampak tak ikut peraturan, tuan-tuan boleh tegur saya. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cuma fakta dia betul.  Sebab kita dah 

beritahu awal, dan kita tak poskan, pasal kita tak poskan pasal kata 

Rang Undang-Undang ni suatu yang sulit, yang perlu kita jaga, dan kita 

mintak Ahli Yang Berhormat datang.  Itu amalam secara dulu tu, 

amalan ni satu peraturanlah, satu rang undang-undanglah. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Faham Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jadi disebut hari Isnin dapat tu, saya rasa 

tak betullah.  Sebab itu saya mintak Setiausaha Dewan pastikan pada 

saya, betul ke you hantar 17 haribulan ni, yang notis ni, notis dia kata 

hantar.  Haa jadi kalau ada yang datang ambil hari ni, sendirilah, sebab, 

tapi dah ambil hari Jumaat kata hari Isnin.  Jadi saya memang tak 

bolehlah tu. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Okay Dato’ Diperrtua, saya faham. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Isu lain ya? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Isu lain. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Isu lain.  Sebab isu yang disebut tadi itulah.  Saya 

harap YB Lenggeng, masuk, masuk.  Kena hati-hati lain kalilah ya.  

Maknanya tak boleh, jangan diremehkan ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Ulang lagi ,bagi deh faham [bercakap secara 

off  mic]. 

 

 

YB ADUN Juasseh: YB ADUN Lenggeng ni dia faham ya.  Kita matlamat 

kita betul ya, matlamat kita nak bawak usul tu betul, tapi dia pun tahu, 

ustaz, matlamat tak menghalalkan cara uztaz kan?  Jadi cara, peraturan 

kita kena ikut.  Haa itu saja pandangan saya.  Jadi itu saja Dato’ 

Dipertua.  Saya ucapkan terima kasihlah kerana beri peluang untuk 

saya bercakap ni, dan saya ucapkan, ucapkan Selamat Hari Raya-lah 

kek Dato’ Dipertua ya. 

 

 

YB ADUN Kota: Poso dulu. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Eh bukan Dato’ Dipertua ko bagi sumbangan Hari 

Raya di Sendayan baru-baru ni?  Bukan ha?  YB Paroi, terima kasih, 

saya keliru.  Saya juga menyokong titah ucapan tuanku.  Sekian, 

assalamualaikum WBT. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Waalaikumsalam.  Lain macam ya kalau 

otai bercakap kan.  Otai bercakap ni berbisa lagilah.  Okay, silakan ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya?  Temiang.   Okay, terima kasih.  

Temiang silakan. 
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YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua Dewan kerana 

memberi peluang kepada saya mengambil bahagian dalam usul 

menjunjung kasih titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan  

Besar Negeri Sembilan bagi Persidangan Pertama Penggal Kedua, 

Dewan Undangan Negeri Ke-14. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, dalam titah ucapan Duli Yang Maha Mulia 

Yang di-Pertuan  Besar Negeri Sembilan ada menyentuh banyak aspek 

dari segi pengurusan pentadbiran negeri, pertumbuhan ekonomi 

negeri, belia, kemasyarakatan dan sebagainya.  Program-program yang 

baik terhadap golongan ibu tunggal, OKU, sekolah-sekolah, wanita, 

murid-murid yang miskin juga diberi perhatian yang serius agar 

golongan ini diberi, tidak dipinggirkan oleh masyarakat dan Kerajaan.  

Ini menunjukkan bahawa baginda mengambil maklum tentang usaha-

usaha Kerajaan Negeri di bawah Pakatan Harapan dalam membantu 

golongan ini yang me, supaya boleh meringankan kos sara hidup 

mereka. 

 

Ini juga mencerminkan bahawa pengurusan kewangan Kerajaan 

Pakatan Harapan adalah bertambah baik berbanding dengan terdahulu.  

Program-program ini sudah tentu dapat meringankan kos sara hidup 

golongan ini.  Maka saya berharap Kerajaan Negeri boleh 

memperbanyakkan lagi program-program seperti ni pada masa akan 

datang untuk semua lapisan rakyat di negeri ini supaya nasib rakyat 

terus terbela di bawah Kerajaan Pakatan Harapan. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, semalam kita dengar panjang lebarnya 

ulasan-ulasan daripada YB Rantau, Ketua Pembangkang di negeri ini.  

Beliau telah mengeluarkan banyak ulasan di mana berkemungkinan 

berlakunya beberapa perkara yang serius di negara ini sehingga nasib 

rakyat mungkin tidak dapat dibela.  Saya berasa seluruh rakyat di 

negeri ini, juga risau kerana kita semua sayangi, amat sayangi negara 

kita dan negeri kita.  Kita adalah anak Malaysia, kita bukan orang luar 

dan pendatang asing di negara ini. 

 

Maka saya amat yakin sekali, di bawah pucuk pimpinan Pakatan 

Harapan, di bawah Perdana Menteri, Menteri Malaysia, Tun Dr 

Mahathir Mohamad akan berjaya memulihkan keadaan ekonomi dan 

nasib rakyat di negara dan negeri ini akan terus akan terbela di bawah 

pimpinan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat.  Ini adalah kerana 

Kerajaan terdahulu dipimpin oleh seorang kleptokrat  yang telah 

mencuri wang rakyat.  Isu-isu seperti 1MDB, isu penyelewangan, 

penyelawangan, penyelewengan wang Tabung Haji, isu FELDA, tak ada 

seorang pun pihak sana berani berdiri dengan kita ….. 
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YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, saya mohon 

mencelah.  Sebenarnya kes melibatkan 1MDB ini sedang dalam 

pendakwaan.  Prejudis untuk dia menyebut. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ini saya secara umum saja, saya tak detail, okay.  

Saya, kawan-kawan di sebelah sana tidak berani bersama dengan kita 

untuk menentang kleptokrat tersebut.  Tetapi apabila kalah pada PRU 

yang lepas, barulah mereka kata, kita boleh jadi sahabat di Dewan  yang 

mulia ini, boleh, kita boleh duduk sama-sama untuk membangunkan 

negeri ini.  Saya nak ingatkan saudara-saudari, pembangkang itulah 

pembangkang, jalankan tugas anda sebagai pembangkang.  Kita 

Kerajaan kita Kerajaan-lah. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara yang seterusnya adalah ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kerajaan pembangkang. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. perkara seterusnya adalah berkenaan dengan 

sistem letak ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: …. ataupun Kerajaan dalam Pembangkang.  Saya, 

saya nak nak sebut Tuan Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya tidak memohonkan kamu mencelah.  Duduk 

duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak, benda yang ….. 

 

 

YB ADUN Serting: Tuan Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya tak membenarkan siapa mencelah. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. kata Pembangkang tetap pembangkang. 

 

 

YB ADUN Pertang: ….. pembangkang ni kerajaan ke pembangkang ….. 
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YB ADUN Senaling: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: ….. saya nak tanya sekarang Kerajaan ke Kerajaan 

Pembangkang ni?  Cara cakap macam cara pembangkang. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. kita tak mahu Kerajaan berkelakuan seperti 

pembangkang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ini floor saya. 

 

 

YB ADUN Klawang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, kata kita 

nak ikut peraturan, tetapi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya mintak  bertenang. 

 

 

YB ADUN Klawang: ….. tapi ni tak ikut peraturan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya mintak bertenang.  Sekejap.  Siapa nak 

bercakap, nanti, Pertang ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Mintalah izin dulu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti, Pertang, Serting.  Semalam saya bagi 

Ketua Pembangkang cakap sampai 45 minit.  Saya, sepatah perkataan 

pun saya tak ada.  Saya pandang jam je.  Walaupun ..... 

 

 

YB ADUN Pertang: Tuan Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah, walaupun ada yang ca, cakap tu bisa 

kat kita, kita ambillah perhatian.  Sebab semalam antaranya, pasal 

ECRL sebut, saya, saya tahu data semua.  Saya, biarkan saja.  Sebab saya 

nak bagi, sekarang ni masing-masing berucap, bagi dia laluan.  Jadi 

tuan-tuan bercakap pulak apa tuan-tuan nak bercakap.  Jadi silakan 

Temiang. 



 

179/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 179 - 

YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua Dewan.  Perkara 

seterusnya adalah berkenaan dengan sistem letak kereta di Bandar 

Seremban.  Saya nak tahu berapakah sistem pembayaran, tempat letak 

kereta yang ada di Bandar Seremban.  Saya terima banyak aduan 

daripada orang ramai, pelancong-pelancong dari luar, bahawa mereka 

keliru tentang sistem pembayaran letak kereta di Bandar Seremban.  

Kaedah pembayaran yang digunakan di Bandar Senawang adalah 

berbeza dengan Bandar Seremban dan lain-lain tempat.  Mereka telah 

dikenakan kompaun terutamanya pelancong-pelancong dari luar 

kerana mereka gagal membezakan mana satu sistem yang perlu 

dipatuhi.  Maka saya ingat, maka saya berharap Kerajaan Negeri boleh 

memberi penjelasan yang teliti berkenaan dengan sistem ini supaya 

orang ramai dan plancong, pelancong-pelancong faham tentang apakah 

sistem yang mereka pakai. 

 

Satu lagi perkara berkenaan dengan sistem pembiayaan, pembayaran 

tempat letak kereta adalah sistem zon parking yang menggunakan F 

ataupun sistem kupon yang baru dilancarkan pada tahun ini.  Bagi saya 

terdapat satu kelemahan di mana dalam sistem ini ada 3 kawasan zon 

di bawah sistem ini iaitu Zon 1, Zon 2 dan Zon 3.  Persoalan orang 

ramai adalah apabila mereka meletakkan parking di Zon 1, contoh 1 

jam dan mereka telah menghabiskan urusan mereka dalam masa 20 

minit, dan mereka beredar ke kawasan zon yang kedua.  Tetapi mereka 

kena membuat bayaran di zon yang kedua.  Ini adalah tidak adil kerana 

mereka masih mempunyai baki tempoh lebihan di mana mereka perlu 

menghabiskan satu jam tersebut.  Maka seharusnya, seharusnya 

mereka tidak dikenakan apa-apa bayaran kerana Zon 1, dan Zon 2 dan  

Zon 3, kesemuanya adalah di bawah penyeliaan zon parking.  Oleh yang 

demikian, saya berharap pihak MPS boleh memperbaiki kelemahan ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah cadangan 

untuk mewujudkan satu zon perdagangan bebas di negeri ini.  Saya 

berasa cadangan ini amat sesuai sekali dan tepat pada masa sekarang.  

Di mana seperti semua yang diambil maklum, Kerajaan Pusat telah 

menggubah jajaran ECRL yang baru dan akan memasuki Daerah Jelebu.  

Sudah tentu ini akan membawa kebaikan kepada rakyat di negeri ini.  

Tambahan pula projek MVV 2.0 yang merupakan hala tuju Kerajaan 

Negeri, maka seandainya kedua-dua projek ini boleh digabung dan 

dicantumkan dengan satu zon perdagangan bebas, saya berasanya akan 

membawa impak yang lebih besar terhadap ekonomi negeri ini.  

Banyak sektor dapat dibangunkan melalui kaedah ini.  Dengannya 

pelaksanaan kaedah ini, orang-orang muda terutamanya belia tidaklah 

bekerja ataupun berhijrah ke Negeri Selangor ataupun KL, mereka 

boleh bekerja di Negeri Sembilan dan mele, menetap di Negeri 

Sembilan. 
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Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah berkenaan 

dengan kutipan tol LEKAS Highway yang menghubungkan Kajang, 

Seremban, Ampangan dan Senawang di mana saya sering mendapat 

rungutan daripada orang ramai di mana kadar tol, kadar kutipan tol 

dari kawasan Ampangan ke tol Setul adalah sangat mahal iaitu 

sebanyak 2.30 sen dengan jarak lebih kurang 5 kilometer sahaja.  

Mereka berharap Kerajaan Negeri boleh membincangkan dengan 

syarikat yang mengendalikan LEKAS Highway agar kadar kol, kadar tol 

tersebut dapat dikurangkan. 

 

 

[Salah seorang] YB ADUN Pembangkang: Sudah turunlah. 

 

 

YB ADUN Temiang: Jangan kacaulah lu.  Saya baru lalu.  Saya berasa 

ini adalah sangat penting kerana pembangunan pesat di Kajang dan di 

Semenyih, setiap hujung ramai orang akan datang ke Negeri Sembilan 

terutamanya Bandar Seremban melalui LEKAS Highway untuk jalan-

jalan sambil menikmati makanan yang sedap terutamanya di Temiang.  

Oleh yang demikian saya berharap, kekurangan kadar tol ini dapat 

dilaksanakan dan dipercepatkan dalam masa yang terdekat. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara yang seterusnya adalah 

berkenaan dengan projek MARRIS di mana pada persidangan yang 

lepas, YB ADUN Chennah ada menyaran kepada Kerajaan Negeri 

supaya satu taklimat diadakan kepada semua ahli, semua ADUN 

Kerajaan Negeri agar kita faham tentang sistem pengurusan MARRIS 

seperti cara-cara permohonan, jumlah peruntukan, peruntukan 

tahunan.  Tetapi sehingga hari ini, tiada apa-apa taklimat diberikan 

kepada kita, saya tak tahu apa telah berlaku. 

 

Saya, dan setelah saya meneliti laporan-laporan MARRIS, di bawah 

MPS, pada tahun 2018, saya mendapati terdapat 12 projek MARRIS 

telah dijalankan di bawah jagaan MPS.  Terdapat 4 projek telah 

diluluskan sebelum PRU yang lepas, 8 projek diluluskan selepas kita 

mengambil alih Kerajaan pada PRU yang ke-14.  Daripada 8 projek 

tersebut, 7 projek adalah kerja-kerja menurap jalan dan telah 

dijalankan pada tahun ini, iaitu 2019.  Semasa saya mene, meneliti 

kawasan-kawasan pelaksanaan, pelaksanaan 7 projek tersebut, saya 

cukup terkejut kerana kesemua projek tersebut adalah di kawasan 

DUN Bukit Kepayang iaitu kawasan EXCO. 

 

Persoalan saya adalah, mengapakah kesemua projek ini dikalankan, 

dijalankan di satu DUN sahaja?  DUN-DUN lain pun menghadapi  

masalah yang sama.  Jalan-jalan tidak diturap.  Saya telah membawa 



 

181/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 181 - 

pembantu saya dengan membawa Penolong Jurutera MPS turun ke 

padang meninjau jalan-jalan yang perlu diturap semula. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: MPS ke? 

 

 

YB ADUN Temiang: Ha?  MPS.  Betul MPS.  Tetapi satu pun tidak 

dijalankan.  Apabila saya meneliti projek-projek di, MARRIS di tahun 

2019, satu pun tak ada, kawan-kawan, kawan kawasan-kawasan 

lainlah, ada.  Tapi, DUN Temiang tak ada.  Saya tak tahu apa telah  

berlaku.  Maka saya berharap, ahli jawatankuasa perlu memberi satu 

taklimat dan mengagihkan peruntukan ini sama rata untuk semua 

ADUN, bukannya menjaga ahli, di kawasan EXCO ataupun kawasan MB 

sahaja.  Ini tidak adil.  Dan saya kecewa ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak adil.  Bukit Kepayang tak adil.  Bukit Kepayang 

tak adil. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya cukup tigak, tidak berpuas hati dengan 

kaedah peruntukan ini. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Datanglah jumpa Dato’ Speaker, datanglah 

jumpa dia.  Pejabat dia sentiasa terbuka ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: You tak payah jawablah.  You bukan EXCO. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: ….. datang berjumpa dia berunding. 

 

 

YB ADUN Temiang: Tak perlu Yang Berhormat kacau.   Duduk. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Bukan kacau.  Saya beritahu apa yang dia kata 

dulu.  Pejabat dia sentiasa terbuka, datang berunding. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya tahu pejabat dia, tak perlu kamu ajar ….. 

 

 



 

182/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 182 - 

YB ADUN Seri Menanti: ….. bukak minit balik, tengok ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. saya tahu ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Ni tak baca. 

 

 

YB ADUN Temiang: Tak perlu kamu ajar.  Maka saya berharap Dewan  

yang mulia ini, kita mengambil satu langkah di mana taklimat diberikan 

kepada kita dan peruntukan diagihkan sama rasa untuk semua ADUN. 

Kita ada DUN Penyelaras, walaupun kita kalah kita ada DUN Penyelaras 

kawasan masing-masing, sepatutnya peruntukan ini diagihkan sama 

rata supaya kita ambil maklum dan semua masalah rakyat diselesaikan 

dengan segera dan adil. 

 

Selain daripada pembahagian peruntukan MARRIS yang tidak adil, satu 

lagi Jabatan MPS, iaitu Jabatan Lanskap juga menjalankan tugasnya 

secara tidak adil.  Mengikut laporan kerja-kerja pemangkasan dan 

penebatan, penebangan pokok di Seremban, saya mendapati 

kebanyakan kerja-kerja pemangkasan ini adalah di, terletak di kawasan 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar, Yang Berhormat EXCO juga.  

Kawasan-kawasan seperti Temiang, Lobak, Rahang, Mambau, kurang 

….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada? [bercakap secara off mic] 

 

 

YB ADUN Rahang: Tak ada [bercakap secara off mic] 

 

 

YB ADUN Temiang: Pada tahun lepas saya meninjau itu data, tak 

sampai 6 kali datang ke Temiang untuk memangkas ini pokok-pokok 

yang berbahaya dan tinggi.  Saya berharap ini Kerajaan Negeri, 

Kerajaan Pakatan Harapan kita kena adil ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Kawasan saya sampai tumbang kereta.  Sekarang pun 

sama lagi.  Kereta tumbang, satu kaki kena orang, mati tau. 

 

 

YB ADUN Temiang: Okay, ada tambah lagi Lobak?  Tambah lagi? 
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YB ADUN Mambau: you duduk, bagi dia tambah [bercakap secara off 

mic]. 

 

 

YB ADUN Lobak: Memang serius, kerana ni Bukit Mutiara, pokok ni 

sudah buat aduan, tapi kerana mungkin masa tu kakitangan tak cukup, 

kurang nasiblah, malam, pokok ni tumbang.  Kena kereta, bonet saja. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kerajaan tak buat kerjalah? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pertang, nanti nanti.  Saya ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kerajaan Tempatan kena jawab tu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ..... sidang kita ni ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya tak benarkan kamu ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Kerajaan buat kerja, tapi itu, cara itu, kena smart 

sikit.  Tapi kritikal kena buek dulu, Kerajaan baru memang dia buat 

kerja, kami mengaku kerja banyak yang tertunggak dari Barisan 

Nasional dulu.  Jangan tak buat kerja, 61 tahun, pokok tak akan dia 

tumbuh hari ni saja.  pokok yang bahaya tu, BN tak buat kerja.  So kami 

masuk ni buat kerja, kena masa.  Tapi kena masa tu  ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Masa BN pokok tu kecik lagi. 

 

 

YB ADUN Lobak: …. Bahaya ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Masa BN pokok tu kecik lagi.  Sekarang besar, you-

lah kena tebang. 

 

 

YB ADUN Lobak: Bukan.  Dia pokok ini sudah tua, bukan kecik tu, 

bahaya tu. 
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YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan, ini floor saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk, sekarang ni floor Temiang.  

Temiang, kejap kejap.  Saya nak bagi ingatanlah, siapa nak cakap 

mintaklah kat Speaker dulu.  Ini masing-masing bercakap terus cakap 

aja ni.  Tak tak, tak aju kepada Speaker dulu.  Yang, yang kedua, saya 

nak beritahu, persidangan kita ni secara terus menerus tau, apa yang 

tuan-tuan buat hari ni, akan disiar, semua tengok secara langsung jadi, 

walaupun tak setuju, tapi ada adablah bagitau kat Speaker. 

 

Yang keduanya, wal, saya puji, sekarang kita terbuka, kalau dulu 

mungkin di kalangan Yang Berhormat Kerajaan dia tak akan cakap 

kepada Menteri Besar dia, kepada EXCO.  Kita terbuka, ADUN kita boleh 

cakap apa yang dia rasa dia luahkan di DUN ni.  Dan pihak EXCO dan 

pihak Ketua-ketua Jabatan ambil note-lah apa  yang disebut ni.  Bukan 

sekadar gelak-gelak ni, ambil note.  Macam apa semua sebut, soal 

pelaksanaan ni.  Kadang, pelaksanaan ni adalah kakitangan kerajaan 

haa, macam MPS tadi.  Kena ambil note-lah, bahagian ni, bahagian 

landskap, bahagian apa, ambil, ambil note.  Tolong ambil note.  Apa 

yang sebut dalam DUN ni serius ni, maknanya, jangan nanti MB call, dia 

tahu MB.  Yang lain dah call awal, tak boleh.  Kita nak kena adil.  MB call 

pun buat, yang ADUN biasa call pun kena buat.  Jangan ikut status tau. 

 

Saya ingatkan pegawai-pegawai kerajaan yang ada atas ni.  Kalau ADUN 

telefon, maknanya benda tu pentinglah haa, jangan ikut ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua, saya cadangkan, kerusi macam ni, 

duduk, sudah undur.  Tak ada belakang tu, tempat pun kecik, saya 

cadangkan tukar, lagi baik ni, jabatan ketua, dia bersemangat untuk 

kerja.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay, tak apa.  Saya ingatkan bukan 

semua, saya ingatkan EXCO, saya jugak MB jugak, mana-mana yang apa, 

sama-sama kita atasi ni, ni pentadbiran ya.  Haa teguran daripada pihak 

Kerajaan kepada, backbenchers pun kita dengar, teguran daripada you 

all pun kita dengar.  Macam semalam sebut pasal kebakaran, hari ni 

alhamdulillah saya tengok Juasseh dia otai berbisa, hari ni dah baik dah, 

rumah, baiki rumah terbakar.  Makna ni tempat dia, ini forum dia kita 

sebut ya.  Sekian, saya, teruskan Temiang, ada lagi?  Habis? 

 

 

YB ADUN Temiang: Ada. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Ada. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih ….. 

 

[YB ADUN Rahang berdiri] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti nanti.  Mahu sambung?  Laluan?  Tak 

apa, masa ni singkat tau, lagi, 2 – 1 minit, 2 minit tau. 

 

 

YB ADUN Rahang: Okay.  Apa yang, yang Temiang kata tadi, saya nak 

bagi cadangan okay.  Landskap.  Landskap dia mesti ada satu SOP.  Di 

bawah MPS ada 7 DUN, okay, dia punya landskap, dia punya kerja to 

apa ni, dengan izin, to fell the tree or trim the tree, mesti ada schedule.  7 

DUN, satu minggu satu DUN atau satu bulan 2 kali masuk satu DUN.  If 

DUN Rahang, minggu ini saya punya turn, siapa-siapa kalau dia nak, ada 

pokok kritikal dekat kawasan dia, dia kena runding dengan saya, 

tengok pokok saya kritikal tak.  Kalau po, pokok saya tak kritikal, 

mungkin I boleh bagi dia chance.  Tapi kalau saya punya kritikal, dia 

punya tak kritikal, its not fair to me, dengan izin. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Rahang: This is what has been happening. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang:  We must have the schedule and bagi schedule itu 

pada semua ADUN kawasan MPS.  7 ADUN. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih.  Apa yang saya sebut ni, 

supaya supaya, saya mintak EXCO-lah, EXCO Kerajaan hari ini, dan 

kakitangan pelaksana, MPS ke, MPN ke, tolong, maknanya ambil sama 

ratalah.  Siapa report dulu kena ni, jangan ambil, oh ni Menteri Besar 

punya report, Menteri Besar kita dulukan.  Haa itu nam, itu membodek 

nama dia.  Kita tak mahu macam tu.  Kita nak siapa saja laporkan, ada 

kesusahan, daripada ADUN makna serius haa.  Jadi kita, kita nak 
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budaya kita berkhidmat sekarang ni, yang dahulu didahulukan, yang 

kemudian dikemudiankan.  Itu je.  Jadi, Labu nak cakap apa?  Mencelah? 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dia jaga landskap dulu Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: Yang ni memang tak ada masalah dululah.  Yang 

pertama sekali sebagai pemerintah, EXCO atau sebagainya, kadang-

kadang kita mengarahkan.  Dan ada pihak, dulu pihak pembangkang 

tak dibenarkan ambil tindakan, itu biasa.  Saya dah cakap dulu dah, 

sebab itu bila kita dah menang ni keutamaan diberi kawasan 

pembangkang dulu.  Sebab itu.  Dan saya tahu pokok ni dah terbiar 

lama, dah lebih dekat 30 tahun masa saya mula-mula tanam, tahun ’82.  

Jadi saya tahu.  Sebab itu saya cakap benda ni serius, pegawai-pegawai 

yang bertanggungjawab kena buat kerja, turun ke bawah, turun ke 

bawah, sama juga dengan ADUN-ADUN.  Jangan nanti salah menyalah 

mana-mana ya.  Dan juga sebagai ketua, sebab itu kita tak perlukan satu 

orang jaga 2 – 3 tempat, tak boleh.  Sebab MPS dan MPN ini satu tempat 

yang sangat serius, perlu kita ambil tindakan.  Jadi, kadang-kadang 

Ketua-ketua Jabatan ni dia rasa tak ada siapa nak jaga, dia relax-lah.  Ini 

yang biasa.  Dan saya mintak supaya keadilan diberi ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. keadilan dibagi. 

 

 

YB ADUN Gemas: Mencelah sikit. 

 

 

YB ADUN Labu: Nanti kejap, saya mencelah dulu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti Gemas, kejap lagi saya bagi, kejap 

lagi.  Bagi kejap, dia tak habis tu. 

 

 

YB ADUN Labu: Sebab dulu pernah saya diarah oleh seorang EXCO, 

saya jawab.  Saya sebagai pekerja, saya cakap you tak qualified arah ni 

sebab pokok ni masih sihat, masih baik.  Tak perlu buat.  Sebab tu kita 

sebagai pegawai kena ada integriti, kena ada keberanian, kena ada 

turun ke bawah, tengok apa masalah-masalah di, di, patut 
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dilaksanakan.  Sebab ini saya katakan kepada semua, begitu jugak 

kepada ADUN.  ADUN kalau dah bertahun tak ambil tindakan, 

datanglah berjumpa.  Apa masalahnya?  Jangan tunggu, jangan tunggu 

ke dalam Dewan ni.  Kita sidang 3 – 4 bulan.  Saya boleh terima, datang.  

Kita akan selesaikan.  Dan jangan ada ketidakadilan berterusan.  Sebab 

itu bila ambil kontrak, pastikan tengok siapa dia kontraktor.  Jangan 

kontraktor yang lama.  Kita tengok balik.  Saya kaji balik, dan tengok 

macam mana tindakan SOP kerja.  Kita ada kerja tu semua, saya dah 

sediakan, hanya tak diambil tindakan. 

 

Sebagai ketua, jangan duduk saja.  Kena turun ke bawah bersama 

tengok anak-anak apa, anak-anak kita di bawah.  Jadi inshaa Allah, saya 

cakap kepada semua orang, baik kepada pembangkang ataupun kepada 

Kerajaan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Speaker, sikit je, sikit je. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB ADUN Gemas: Saya mencelah sikit, sikit je. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. tanya kebenaran dulu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap, saya bagi tuan lepas ni.  Saya 

akan bagi tuan. 

 

 

YB ADUN Temiang: YB YB, kena tanya saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Temiang dulu, Temiang kejap dulu, jadi ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Belum, belum lagi haa. 
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YB Yang Dipertua Dewan:  Tenangkan keadaan dulu.  Jadi gini, saya 

dah ambil rakam semua apa sebut tadi, dan kita ada hansard yang 

dicatat, lepas ni mana-mana ada masalah pokok tak ditebang apa 

semua tadi, jadi, EXCO luar bandar tadi jawab, lapor kat dia jugak 

supaya dia tau pasal dulu dia ada pengalaman.  MPS, MPN dia tahu 

berapa umur pokok semua dia tahu kan.  Jadi terima kasih atas 

pencerahan tadi.  Silakan Gemas.   Jangan panjang ya. 

 

 

YB ADUN Gemas: Okay, Dato’ Yang Dipertua, saya amat bersetuju apa 

yang dicadangkan oleh ADUN Labu tadi, tapi masalah sekarang, kita 

nak kan kesahihan, betul atau tidak agensi Kerajaan, pengarah, pegawai 

Pejabat Daerah ataupun yang sebagainya yang berkaitan, kakitangan 

Kerajaan, boleh ke bersama dengan pembangkang? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Mestilah boleh. 

 

 

YB ADUN Gemas: Sebab yang kami difahamkan, kami hantar Whatsapp 

tak berjawab, kami nak buat appointment kadang-kadang tak berbalas, 

jadi kami kena pergi ke jabatan-jabatan takut dikata kami bersubahat 

bersama dengan agensi-agensi Kerajaan, dengan pengarah-pengarah.  

Jadi ini yang kami katakan bahawa ketelusan macam mana yang kita 

bagi pihak pembangkang ini boleh bersama dengan Kerajaan?  Temiang 

kata tadi, Temiang kata tadi, haa dulu tak boleh, sekarang nak bersama 

dan sebagainya, tetapi titah ucapan tuanku mengatakan kita bersama, 

kebersamaan.  Jadi, inilah yang kita katakan bahawa terdapat satu 

jurang yang perlu kita atasi untuk lihat cara bagaimana kita bekerja, 

hasilnya kepada rakyat.  Dan saya bersetuju kepada ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. tindakan ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya rasa cukuplah, ini floor saya. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. EXCO Labu untuk kita sama-sama ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya tidak membenarkan ….. 
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YB ADUN Gemas: ….. pastikan ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. dia mencelah lagi.  Ini floor saya, cukup. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay Gemas. 

 

 

YB ADUN Gemas: Tak, saya ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Duduk Yang Berhormat, duduk, ini floor saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap kejap.  Eh, apa, Temiang sekejap. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ini floor saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya bagi tambahan masa pada you.  Pasal 

tak habis lagi.  Habiskan. …. 

 

 

YB ADUN Gemas: Temiang jangan lawan Speaker ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. dia tak habis. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. kena keluar kang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya pernah dikeluarkan, apa mau takut. 

 

 

YB ADUN Gemas: Saya lihat banyak daripada kakitangan kerajaan, 

daripada pengarah-pengarah, pegawai-pegawai rasa takut berhadapan 

dengan kita orang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, saya faham tu. 
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YB ADUN Gemas: ….. jadi mintak saya sama-samalah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, begini, saya faham ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. telus dan beri keputusan cara mana mereka 

boleh bersama dengan kita untuk bangunkan kawasan masing-masing.  

Okay terima kasih Tuan Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay saya faham.  Apa yang Gemas sebut 

ni, kalau aduan, terima aduan daripada pegawai-pegawai Kerajaan, dia 

kata ada masalah.  Tak apa tadi EXCO kata, Labu kata, kalau benda tu 

serius, laporlah, kata EXCO Labu.  Kalau dia tak, tak ambil tindakan, 

boleh besok kita bangkitkan dalam ni.  Dalam masa yang sama, 

Pegawai-Pegawai Kerajaan, saya nak ingatkan Pegawai Kerajaan 

supaya apa-apa yang laporan yang dibuat oleh ADUN, yang ada 

kepentingan orang ramai, haa, jangan ikut statuslah.  Haa maknanya 

ADUN dan EXCO, ADUN dah lapor di seminggu tak apabila EXCO lapor 

hari ni dah buat dah.  Jadi, itu status. Sebab kita ni dah sebut tadi kan, 

yang keutamaan  kita ialah rakyat, inshaa Allah.  Boleh ya?  Haa okay, 

teruskan, ni, daripada lain, apa, Temiang.  Temiang 2 minit.  Saya 

tambah 2 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Temiang: Hah? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: 2 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Temiang: Baru mau start, masuk tajuk Dato’ Yang Dipertua 

Dewan.  Sekali, sekali lagi saya ucapkan terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua Dewan kerana menerima pandangan-pandangan kita dan 

saya yakin pejabat-pejabat Kerajaan akan menguruskan kawasan 

pembangkang dengan baik, lebih baik daripada Kerajaan, ADUN. 

 

Ada satu lagi perkara yang saya nak bentangkan adalah bukan sahaja 

kerja-kerja tidak dimaklumkan, tetapi projek-rpojek yang dilaksanakan 

di kawasan pun juga tidak dimaklumkan kepada ADUN kawasan.  Saya 

ambil contoh, satu projek iaitu membina, memasang pelintas pejalan 

kaki di hadapan Sekolah Chan Hwa, Jalan Temiang.  Ini saya 

mengucapkan terima kasih kepada Kerajaan Negeri kerana meluluskan 

projek ni.  Tetapi projek ini tidak dimaklum, dimaklumkan oleh MPS 
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kepada saya.  Saya hanya dimaklumkan oleh orang ramai.  Bagi saya ini 

sangat malu kerana saya sebagai ADUN dalam Kerajaan tidak 

dimaklumkan dalam perkara ini. 

 

Bukan sahaja ini, projek-projek di bawah Pejabat Daerah juga dimak, 

tidak dimaklumkan kepada saya.  Apabila saya bertanya dengan 

seorang Penolong Pegawai Daerah, saya terima jawapannya, 

jawapannya berbunyi seperti berikut, SOP-nya memang tidak 

mewajibkan pihak Pejabat Daerah memberi se, memberi apa-apa 

maklumat ataupun memaklumkan kepada ADUN dengan projek-projek 

seluruh kawasan.  Saya nak tanya apa SOP ni?  Ini SOP Barisan Nasional 

ke?  Ini Kerajaan Pakatan  Harapan, kena ikut SOP Kerajaan Pakatan 

Harapan-lah. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah berkenaan 

dengan belia.  Seperti yang kita maklum, belia adalah sangat penting 

dalam pembangungan, pembangunan sebuah negara.  Maka belia harus 

diberi perhatian yang secukupnya agar pembangunan negeri dan 

negara boleh terus berkembang.  Aktiviti-aktiviti belia perlu 

diperbanyakkan lagi, saya nampak ada usaha daripada Kerajaan Negeri 

di mana mengusahakan aktiviti eSport di negeri ini.  Satu petan, petan, 

pertandingan peringkat negeri telah diadakan pada awal bulan April 

ini, sambutan daripada golongan belia pun sangat menggalakkan.  Ini 

adalah satu usaha yang baik.  Maka saya nak tanya kepada Kerajaan 

Negeri, jumlah peruntukan daripada Kementerian Belia Dan Sukan 

kepada Kerajaan Negeri bagi mengembangkan aktiviti-aktiviti eSport di 

Negeri Sembilan?  Apakah rancangan daripada Kerajaan Negeri bagi, 

bagi memajukan lagi aktiviti-aktiviti eSport di negeri ini, kerana aktiviti 

ini telah, adalah salah satu acara di sukan pada masa datang, akan 

datang.  Hadiahnya juga sangat mewah. 

 

Satu lagi perkara adalah berkenaan dengan belia iaitu di mana saya 

telah menghadiri satu mesyuarat perunding bagi ma, Majlis Belia 

Daerah Seremban yang telah dijalankan dan dipengerusikan oleh Tuan 

Pegawai Daerah Seremban.  Saya berasa amat dukacita apabila saya 

dimaklumkan bahawa Majlis Belia Daerah Seremban hanyalah 

merupakan gabungan 9 buah NGO belia sahaja.  Sedangkan di Negeri 

Sembilan di Seremban, kita mempunyai, mempunyai banyak 

persatuan-persatuan belia.  Kenapa mereka tidak ditawarkan masuk 

ke, ke dalam persatu, Majlis Belia ini?  Dan apabila saya menyemak 

laman rasmi, FB Majlis Belia Daerah Seremban, saya mendapati gambar 

profil cover yang sedang diguna pakai adalah pemimpin-pemimpin 

Barisan Nasional, pemimpin-pemimpin lama.  Ini adalah tidak betul.  

Tak segan, tak sedar ke ni Majlis Belia, sekarang sudah tukar Kerajaan 

kepada Kerajaan Pakatan Harapan.  Yang seterusnya ….. 
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YB ADUN Pertang: Sebabnya orang, bagi saya mencelah sikit apa, apa 

Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Okay. 

 

 

YB ADUN Pertang: Bagi saya mencelah sikit.  Pertamanya saya nak 

bercerita tentang apa yang dikatakan oleh Temiang tadi, SOP Barisan 

Nasional atau SOP PH.  Dalam SOP ni, dia tak kira siapa memerintah.  

SOP ni adalah satu prosedur yang standard, yang digunakan oleh 

Jabatan-Jabatan.  Itu pasal orang Kerajaan ni sayang orang Barisan 

Nasional.  Pasal you sendiri tak faham apa itu SOP.  SOP adalah satu 

garis panduan tak kira siapa memerintah ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Okay, cukup cukup, saya faham apa Yang 

Berhormat cakap. 

 

 

YB ADUN Pertang: Saya ucapkan terima kasih kepada kakitangan 

kerajaan yang masih sayang dengan Barisan Nasional ni.  Tu pasal 

disimpan lagi gambar-gambar ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Cukup cukup ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: ….. Barisan Nasional. 

 

 

YB ADUN Temiang: Kalau masih sayang Barisan Nasional, pergilah 

Pahang bekerja, Pahang di bawah Barisan Nasional. 

 

Dato’ Yang Dipertua Dewan, perkara seterusnya adalah berkenaan 

dengan laporan-laporan penyata kewangan MBI.  Saya telah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [bercakap secara off mic] 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. ini saja, last.  Saya telah menjadi ADUN selama 

10 tahun, yang lalu, Kerajaan terdahulu langsung tidak 

membentangkan apa-apa penyata kewangan tentang MBI dan anak-

anak syarikatnya.  Saya rasa perkara ini perlu diperbetulkan oleh 
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Kerajaan Pakatan Harapan.  Pada masa dahulu, setiap kali saya 

bertanya dalam sidang Dewan yang mulia ini berkenaan dengan MBI, 

tiada jawapan langsung diberikan.  Maka orang ramai tidak tahu sama 

ada MBI ini untung ataupun rugi.  Saya berasa gembira apabila 

pertanyaan bertulis saya diterima oleh Kerajaan Pakatan Harapan dan 

ada jawapannya berkenaan dengan MBI.  Ini membuktikan Kerajaan 

Pakatan Harapan lebih telus, bersih dan terbuka. 

 

Persoalan saya, permintaan saya adalah saya berharap Kerajaan Negeri 

boleh membentangkan penyata-penyata kewangan MBI dan anak-anak 

syarikat dalam Dewan, Dewan yang mulia ini pada sidang yang akan 

datang, supaya kita semua faham dan ambil maklum tentang kemajuan, 

perkembangan sama ada syarikat tu rugi ataupun untung.  Kerana ini 

adalah identiti yang sangat penting bagi Negeri Sembilan. Kita perlu 

disemak dan dijaga dengan baik.  Maka dengan ini, saya menyokong 

usul Titah Ucapan DiRaja.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat sekalian, kita ada masa 

terhad. Jadi nasihatkan supaya ucapan bercakap bentuk faktalah.  Yang 

kedua, sesiapa yang nak bercakap, tolong mintak Speaker dulu.  Kalau 

semua bercakap, bergaduh dia.  Mintak Speaker dulu dan Speaker akan 

tanya pada orang berkaitan, dia bagi laluan atau tidak.  Kalau yang 

berkaitan kata tak bagi laluan, beri dia cop terus, tuan-tuan jangan 

ganggu.  Giliran tuan-tuan, tuan-tuan cakaplah apa nak cakap karang, 

saya kalau benda tu tak betul, baru saya tegur.  Haa jadi, Juasseh, dia 

pandai, otai berbisa, dia bangkit hari ni orang dah, dah baiki rumah dah. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Speaker, Speaker memuji Juasseh je ni, ada 

apa-apa ke? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ado.  Tak, pasal cara dia masuk tu, 

memang cantik, cara masuk tu haa.  Bukan, bukan, bukan nak tuduh 

yang lain. okay. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Setuju, saya setuju Dato’ Speaker, tak macam 

Temiang kan.  Jadi, saya contoh yang baik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak boleh cakap orang lain.  Okay, jadi, 

Temiang ….. 
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YB ADUN Temiang: Jangan tuduh saya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan kacau orang muda, orang muda ni 

kang dia marah lain macam.  Jadi kita pergi kepada yang lain ya.  Yang, 

tolong ambil masalah, masa, masa yang betul-betul, jangan ganggu 

masa kawan-kawan ya.  Silakan.  Ada lagi?  ADUN.  Kalau tak ada, saya 

nak pergi ke, kepada EXCO, untuk ni, gulung terus  [YB ADUN Mambau 

dan YB ADUN Jeram Padang bangun serentak].  Haa, gulunglah.  Saya 

bagi 1 – 2, ada, haa Jeram Padang ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Lepas tu Mambau.  Jeram Padang bangkit 

dulu, Mambau.  Lepas tu kita gulung.  Mambau duduk dulu.   

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya.  Terima kasih saya ucapkan atas 

pemberian, peluang untuk saya berbahas atas Titah Ucapan Duli Yang 

Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan Darul Khusus.  

Dalam titah ucapan tuanku telah menyentuh beberapa perkara.  Boleh 

dikatakan secara menyeluruh setiap satu telah disentuh dan salah satu 

daripadanya saya, yang saya ingin nak bawa ke sini adalah Raja ini 

sentiasa perlu dihormati, tak kira kaumlah.  Di Malaysia ini ada satu 

gambaran bahawa hanya orang Melayu sahaja yang taat tetapi 

sebenarnya orang Cina, orang India, masyarakat dari Sabah dan 

Sarawak, semuanya menjunjung dan menghormati Raja pada setiap 

masa.  Itulah sebabnya kita namakan Kerajaan di sini sebagai Kerajaan.  

Kita tak kata pemerintahan seperti Indonesia.  Indonesia kita namakan 

sebagai pemerintah atau pemerintahan.  Di Malaysia kita katakan 

Kerajaan.  “Ke” itu anggaplah sebagai Kerajaan, pihak yang telah, 

sedang memerintah.  Dan “an”, imbuhan akhiran itu sebagai 

pembangkang sebagai pelengkap kepada Raja yang menjadi akar bagi 

sesuatu negeri ataupun negara. 

 

Bagi diri saya, memanglah kita biasanya ada perbezaan pandangan 

tetapi apabila raja menjadi akar, kita sepatutnya berunding di sebelah, 

di, bila ada masa, kita berbincang dan mendapat pandangan daripada 

tuanku, dan seterusnya menyelesaikannya di sebalik tirai, bukan di 

media sosial, bukan di media massa.  Jadi saya sentiasa taat, sentiasa 

sanjung, sentiasa menghargai jasa dan keprihatinan yang ditunjukkan 

oleh tuanku.  Dan saya berharap perkara ini diteliti dan diamalkan oleh 

semua pihak kerana tanpa Raja, tak adalah negeri yang dinamakan 
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sebagai Negeri Sembilan, tak adalah negara yang pada satu ketika 

dahulu dikenali sebagai Tanah Melayu, di peringkat Pusat dan tiadalah 

negara yang dinamakan sebagai negara Malaysia, selepas tahun 1963.  

Jadi, saya sentiasa menghormati dan saya berharap setiap pihak yang 

berada di negara ini ataupun di negeri ini, taat kepada Raja, itulah 

sebabnya singgah sana di tempat yang atas dalam Dewan yang mulia 

ini. 

 

Tuan Yang Dipertua, saya juga ingin membawa tentang pendidikan.  

Kerajaan lepas, Barisan Nasional telah melepaskan 2,200 tempat untuk 

matrikulasi bagi masyarakat India untuk memastikan 7% pengambilan 

di universiti-universiti tempatan.  Tetapi baru-baru ini apabila 

diumumkan keputusan, ia telah dikurangkan.  Tak tahulah berapa, 

kerana saya tak pasti tentang angkanya.  Jadi saya berharap Kerajaan 

sekarang ini sentiasa memberikan perhatian kepada pelajar-pelajar 

cemerlang, tak kira kaum, tak kira bangsa, tak kira negeri, berilah 

mereka peluang.  2,200 tempat yang diperuntukkan oleh Kerajaan 

lepas bagi kolej-kolej matrikulasi adalah over and above, tanpa 

mengambil hak sesiapa.  Jadi saya berharap Kerajaan Pusat, kalau boleh  

saya mintaklah Kerajaan Negeri juga memberikan sokongan terhadap 

perkara tersebut kerana pengambilan ataupun pendaftaran uni, 

pelajar-pelajar di menara gading tempatan, bagi masyarakat India 

adalah lebih kurang 3%.  Ia telah dicadang untuk dinaikkan kepada 7%.  

Itulah sebabnya untuk memastikan 7% itu dapat dipenuhkan, maka 

langkah proaktif telah diambil oleh Kerajaan Barisan Nasional lepas.  

Saya berharap Kerajaan sekarang terus memberikan keutamaan pada 

perkara tersebut. 

 

Seterusnya daripada soalan bertulis, jawapan yang saya terima adalah, 

3 program telah dilaksanakan untuk mengenal pasti dan untuk 

mendaftar pihak masyarakat India yang tiada dokumen pengenalan.  

Daripada jawapan yang saya dapat, daripada 3 program, hanya 38 yang 

la, apa ni, daftar lewat, 2 daftar lewat untuk kad pengenalan dan 7 

untuk warganegara.  Jadi jumlah yang ditunjukkan di sini adalah 

daripada 3 program, 47 sahaja.  Tetapi sebelum PRU ke-14 ini, diwar-

warkan ada 300,000 masyarakat India tanpa dokumen pengenalan.  

Ditayangkan dalam video, daripada orang, daripada Sumber Manusia 

sekarang ni, Menteri, ditayangkan dalam 2 minit 30 saat videonya.  

Dikatakan di Malaysia ni ada 300,000 orang yang tanpa kad 

pengenalan, di kalangan masyarakat India.  Saya dah kata, ini adalah 

satu perkara yang tak benar.  Saya dah terangkan, tetapi tak ada orang 

nak dengar kerana begitu lantang kenyataan disampaikan pada ketika 

tu.  Jadi sekarang terbukti, bukan 45,000 orang hanya 47 orang.  Jadi, 

saya berharap Kerajaan Pakatan Harapan ini dapat membetulkan.   
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Semalam saya dengar istilah munafik, tetapi pembohongan seperti ini 

adalah salah satu daripada ciri yang disenaraikan dalam istilah 

munafik.  Siapa yang bohong?  Dah janji tidak ditunai, pembohongan 

berlandaskan beberapa, dah tingkat satu demi satu.  Antaranya saya 

nak senaraikan di sini, ECRL.  Dulu dikatakan Barisan Nasional menjual, 

menjual negara kepada China.  Hari ini, pemimpin-pemimpin dari 

Kerajaan bertungkus lumus untuk terbang ke Negara China untuk 

selesaikan masalah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. dibangkitkan oleh Yang Berhormat 

Rantau ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dan, Tun Razak exchange ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. saya ingat tak payah ulanglah ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. Tun Razak exchange ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. nanti ada orang akan jawab ya.  Sebab 

Rantau dah sebut dalam, tak apa nanti, beliau akan jawab ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Kamera AES. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cari benda yang baik, yang tak 

dibincangkan lagi. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Kamera AES dulu dikatakan bahawa ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Masalah ADUN Jeram, masalah Jeram 

Padang tolong cakaplah. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dulu ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat masa dah, dah habis dah.  Pasal 

….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya hanya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sekarang ni saya, saya jaga masa dah.  Saya 

ingat yang you sebut ni you akan sebut benda orang lain dah sebut. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua, saya baru mula. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya nak you, tadi, you sekarang sebut 

benda yang Yang Berhormat Rantau dah sebut.  Nanti ada orang akan 

jawab.  Jadi, saya ingat ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Ini kamera AES.  Ini tak disebut sebut ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk duduk.  Dah, duduk.  

Sekarang ni saya nak pergi yang lain, sebab saya dah bagi EXCO 

menggulung ni.  Sebab, sebab tu saya mintak semalam ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. ada, haa? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Tak sampai 5 minit ni. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, lebih. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ ….. 
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YB ADUN Palong: ….. saya rasa elok beri rakan-rakan Yang Berhormat 

ni mengutarakan hujah masing-masing ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tuan-tuan tengok berapa lagi agenda tak 

siap ni.  Sebab tu semalam saya mintak berucap, tuan-tuan kata tak 

bersedia.  Saya semalam dah siap ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Tak perlu kita ulang cerita semalam ni. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Tuan Yang Dipertua, saya baru 7 minit. 

 

 

YB ADUN Palong: Saya ingat beri dia peluang. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Haa, saya, saya nampak bila saya bangun ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: 7 minit, jangan, saya ada masa ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Tak ada, saya baru mula.  Saya ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: YB Jeram Padang, hormatilah Tuan ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. hormati ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: ….. ini tidak menghormati Tuan ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Temiang, Temiang duduklah. 

 

 

YB ADUN Temiang: Yang Berhormat duduk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Temiang duduk.  Jeram Padang ….. 
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YB ADUN Pertang: Tuan Yang Dipertua, saya nak mencelah sikit.  Tuan 

Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya, dah pesan dah, berhujah fakta yang 

orang lain belum sebut, saya sebut tadi.  Kalau ulang lagi saya tak 

naklah. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Okay, saya tukar kepada yang lain. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau ulang, you ulang ulang ulang, 

panjang.  Sekarang duduk. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk cukup. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya nak bagi orang lain.  You pun tak 

bercakap lagi, ni pun berapa ramai tak bercakap lagi. 

 

 

YB ADUN Pertang: Sikit je Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kang bagi tuan-tuan bercakap 5 minit, 10 

minit ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Sikit saja Tuan Yang Dipertua, saya bagi apa ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya baru dapat 7 minit. 

 

 

YB ADUN Pertang: Mintak apa, daripada apa, ucapan daripada 

Chennah dulu, ingatkan. Jadi bagi peluang kami Wakil Rakyat untuk 

bercerita, berhujah. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Gini, gini.  Gini gini.  Saya dah bagitau ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kena bagi dia berucap. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah.  Saya dah beritahu, saya 

ucapan Ketua Pembangkang saya memang bagi, saya bagi masa.  Itu 

kita peraturan kita, kita punya amalan kita ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap.  Ketua Pembangkang saya bagi 

apa, dan Chennah pun saya bagi masa.  Dan tuan-tuan yang lain pun 

saya bagi masa 20 minit.  Tapi bila Jeram Padang, saya tadi saya tengok 

you punya point okay.  Tapi you masuk point yang orang lain sebut, saya 

sebut jangan sebut point orang lain dah sebut. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Saya dah berhenti dah, saya tak ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah cukuplah, saya dah kata cukup, cukup.  

Saya nak bagi orang lain. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’, saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay cukup cukup.  Saya suruh duduk, 

duduk.  Saya dah pesan pada awal.  Okay persilakan yang lain.  

Chembong tak cakap lagi, Seri Menanti kawan saya tak cakap lagi.  

Chembong ni lagi, lagi banyak ni idea nak cakap ni.  Silakan Chembong. 

 

 

YB ADUN Chembong: Terima kasih Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada yang nak bercakap?  Bagi Chembong 

dululah, bagi dia.  Nanti EXCO jawab. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dipersilakan. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Haa nampak, dia gentleman.  Chembong 

dipersilakan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya rasa 

saya kena menenangkan keadaan sikit Dato’ Dipertua.  Terima kasih 

Dato’ Yang Dipertua sebab beri saya peluang untuk turut serta 

membahaskan usul ucapan menjunjung kasih Titah Duli Yang Maha 

Mulia Tuanku semasa merasmikan sidang Dewan kita pada Isnin lepas. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya nak mulakan ucapan saya ataupun bahas 

saya dengan nak ucapkan tahniah, walaupun orang lain dah ucap 

tahniah Dato’ Dipertua, ya.  Tahniah di atas Penganugerahan Pingat dan 

Darjah Kebesaran kepada Dato’ Speaker.  Tapi bagi saya, di atas 

pemerhatian saya Dato’ Speaker makin lama makin baik 

mengendalikan Dewan kita, Dato’ Dipertua ya.  Sebab Dato’ Dipertua ni 

memainkan peranan penting dalam Dewan ni, sebab senyum dia 

menceriakan orang lain kan.  Dan, betul, betul Dato’ Dipertua.  

Marahnya pun mendatangkan manafaat kepada yang lain, Dato’ 

Dipertua ya.  Sebab semalam dengan marahnya Dato’ Dipertua, dapat 

kita balik awal, Dato’ Yang Dipertua.  Jadi, khusus untuk Dato’ Yang 

Dipertua, sebab saya rasa belum ada pantun dalam Dewan ni, saya 

kemukakan pantun khusus untuk Dato’ Yang Dipertua dan jugak 

kepada ahli Dewan yang lain. 

 

Dato’ Yang Dipertua, 

 

Balai polis dah ada, balai bomba pun sudah ada, 

Anak kucing dipanggil anak bulu-bulu, 

Kalau Yang Dipertua nak selalu kelihatan muda, 

Janganlah marah-marah selalu. 

 

Dato’ Dipertua, saya juga nak ambil kesempatan untuk rakamkan ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Jawab Yang Dipertua. [bercakap secara off 

mic] 

 

 

YB ADUN Chembong: Setinggi-tinggi tahniah kepada Yang Amat 

Berhormat ADUN Rantau di atas kemenangan bergaya beliau dalam 

PRK Rantau yang baru.  Kemenangan beliau ni, yang baru ni, bukan 

kemenangan biashe biashe ya.  Dia kemenangan kalau diistilahkan 

dalam perlawanan bola sepaknya, dia bukan kemenangan dengan 

jaringan 1 – 0, kalau 1,000 majoriti bersamaan dengan gol 1, dia 
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bukannya jaringan 1 – 0, bukan 2 – 0, bukan 3 – 0, ya Seremban Jaya 

betul, 4½ kosong, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Jadi sesungguhnya kewibawaan, kebolehan Yang Amat Berhormat 

ADUN Rantau tak boleh kita nafikan, tak boleh kita sangkal Dato’ 

Dipertua.  Ini terbukti semalam Dato’ Yang Dipertua, apabila beliau  

berbahas, sekali lagi saya mintak izin Dato’ Yang Dipertua, sebut pasal 

ECRL ni, tapi dalam aspek yang lain, dalam aspek yang lain.  Kalau 

bukan dengan penjelasan Yang Berhormat ADUN Rantau semalam, saya 

pun agak keliru dengan perbahasan yang dikemukakan oleh ADUN 

Chennah.  Baru kita tahu kenapa kos pembinaan ECRL dulu dapat 

dikurangkan, Dato’ Dipertua, kan.  Jadi apa-apa pun saya ucap ….. [salah 

seorang YB ADUN Kerajaan bercakap secara off mic] ….. Bangun, nak 

cakap bangun.   

 

Dato’ Dipertua, apa-apa pun kita ucapkan terima kasihlah kepada 

Kerajaan Persekutuan yang secara langsung atau tidak langsungnya 

terpaksa mengakui bahawasanya projek yang kita ideakan terlebih 

dahulu, ECRL ini adalah sangat penting bagi pembangunan sosio 

ekonomi negara kita, Dato’ Dipertua kan.  Jadi Dato’ Yang Dipertua, 

cumanya saya nak cadangkanlah kepada ADUN Chennah, bawak 

kepada Pusat kan, kalau boleh tukarlah nama projek ni kepada ECRL 2, 

haa camtu.  Sebab nanti sama pulak dengan BN yang lalu, Dato’ 

Dipertua kan.  Macam MVV, kita ada MVV 2.0 kan.  Kita tukar ECRL 2, 

tak nampak sangatlah kita macam BN dulu, Dato’ Dipertua …..  [YB Yang 

Dipertua Dewan bercakap secara off mic] Tajuk tu Dato’ Yang Dipertua. 

 

Jadi Dato’ Yang Dipertua, cumanya saya nak tekankan di sini adalah 

betapa tingginya keperluan, keberadaan Yang Amat Berhormat ADUN 

Rantau dalam Dewan ini Dato’ Dipertua, sebagai bekas Menteri Besar  

yang dulu, yang kaya dengan pengalaman dan pengetahuan beliau.  

Diakui oleh ADUN Chennah semalam.  Cumanya kadang-kadang ADUN 

Chennah ni saya rasa ragu sikitlah sebahagian dari kenyataannya itu 

kan.  Dia mengakui kepentingan ADUN Rantau berada dalam Dewan 

tapi pada masa yang sama, 2 – 3 minggu lepas, sama-sama beriya cuba 

mengalahkan ADUN Rantau ni Dato’ Dipertua kan ….. [YB Yang 

Dipertua Dewan bercakap secara off mic].  Ya, Dato’ Dipertua. 

 

Jadi Dato’ Dipertua, berbalik kepada Titah Duli Yang Maha Mulia 

tuanku semasa perasmian yang dulu, tentang betapa kita juga harus 

berasa sukacita dengan banyak, beberapa aspek pencapaian cemerlang 

bagi pihak Kerajaan Negeri.  Pelaburan bertambah sikit daripada tahun 

sebelum ini, kutipan ataupun hasil Kerajaan Negeri jugak bertambah 

sedikit, kedudukan ataupun pencapaian peperiksaan SPM jugak kekal 

di tempat ketiga, kedua, 3 tahun berturut-turut.  Dan justeru itu, di atas 
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kecemerlangan pencapaian ini, saya jugak dengan rakan-rakan yang 

lain nak ucapkan, rakamkan berbanyak-banyak terima kasih, setinggi-

tinggi penghargaan kepada semua Ketua-ketua Jabatan yang terlibat, 

penjawat-penjawat awam kerana di atas daya usaha dan jugak 

komitmen yang berterusan di atas semangat, semangat yang telah 

diterapkan sebelum ini, Dato’ Dipertua, iaitu semangat sentiasa 

dahagakan kejayaan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kita sebulan dah bonus, inshaa Allah, 

sebulan, setengah bulan dah bayar, nak raya bayar setengah bulan lagi 

kepada kakitangan-kakitangan awam. 

 

 

YB ADUN Chembong: Kalau ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau tahun ni bagus lagi, MB kata dia bagi 

lebih banyak lagi, okay, terima kasih.  

 

 

YB ADUN Chembong: Kalau Pakatan Harapan sentiasa ingin lebih,  

menunjukkan lebih hebat pada Kerajaan dulu, saya cadangkan 3 bulan 

Dato’ Yang Dipertua ya.  Dato’ Dipertua ya.  Betul.  Dato’ Yang Dipertua, 

Dato’ Yang Dipertua, dia macam orang perempuan kena pinang Dato’ 

Dipertua, senyap tu tanda setuju, Dato’ Dipertua.  Dato’ Dipertua, begitu 

juga dengan Jabatan-Jabatan yang lain, setinggi-tinggi ucapan tahniah 

jugak terima kasih, semuanya okay Dato’ Dipertua.  Jabatan yang, 

banyak ni kalau saya nak sebut, Perpaduan dia, Kebajikan dia, KEMAS, 

JPS, Pendaftaran kan, banyak membantu kita sebagai ADUN Wakil 

Rakyat jugak. 

 

Cumanya Dato’ Yang Dipertua, di kesempatan ini saya nak mintak 

sedikitlah jasa baik daripada JKR ya, sebab saya whatsapp tak baleh-

baleh Dato’ Dipertua, tak tahulah Dato’ Dipertua kan.  Saya mintak 

sebab, haa? …[YB Yang Dipertua Dewan bercakap secara off mic].  Dato’ 

Dipertua, bagi EXCO jawablah Dato’ Dipertua.  Dato’ Dipertua, sebab di 

jalan Seremban – Tampin, yang dikenali sebagai Jalan Federal FT001, 

ada satu jajaran tu, ya, Pegawai Kewangan Negeri kalau balik Rembau 
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boleh perasan ni malam-malam ya, ada satu jajaran, satu strecht tu, 

jarak tu panjang sangat, tak berlampu Dato’ yang Dipertua ya.  Saya pun 

segan jugak nak bawak perkara-perkara kecil ni dalam Dewan, tetapi 

walaupun kecil namun penting.  Saya whatsapp tak balas Dato’ 

Dipertua ya.  Jadi saya mohon untuk JKR melihat perkara ini, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

Jadi, Dato’ Yang Dipertua, selain daripada itu saya jugak nak 

memaklumkan dalam Dewan yang mulia ini, tentang ada satu program, 

program ataupun kemasyarakatan, Program Rimbunan Kasih namanya 

Dato’ Dipertua.  Iaitu satu projek di mana kita menempatkan peserta-

peserta di dalam se, rumah yang disediakan oleh pihak Kerajaan 

sebelum ini di Daerah Rembau ya.  Program Rimbunan Kasih di mana 

kita berikan tempat tinggal dan jugak kita sediakan pekerjaan bagi 

mereka untuk menaikkan taraf ekonomi, sosio ekonomi dan jugak 

menambah nilai taraf  kehidupan mereka Dato’ Yang Dipertua. 

 

Tapi masalahnya, saya nak maklumkan dalam Dewan yang mulia ini, 

pada 28 haribulan 2 lalu, Dato’ Dipertua ya, kesemua peserta ini telah 

mendapat notis pemberhentian kerja Dato’ Dipertua.  Semua dah ya, 

beronti kerja.  Tapi tak apalah Dato’ Dipertua, nanti EXCO jabatan yang 

terlibat ataupun, tengoklah Dato’ Dipertua ya, semua peserta di 

Rimbunan Kasih ini telah mendapat notis diberhentikan kerja, kesian 

Dato’ Dipertua.  Sayalah ataupun mungkin ada antara kita, kalau gaji 

lambek 2 hari pun, payah Dato’ Dipertua.  Ini kojo, punca pendapatan 

tak ada. 

 

Dan untuk makluman Dewan Yang Dipertua, Dewan, Yang Dipetua, 

kebanyakan ataupun hampir lebih daripada separuh peserta-peserta 

ini adalah daripada golongan yang susah.  Saya ucapkan terima kasih 

kepada JKM kerana daripada, setengah daripada peserta yang ada 

dalam ini, setengah daripada mereka menerima bantuan daripada 

Jabatan Kebajikan Masyarakat.  Sebagai satu makluman betapa mereka 

ini adalah dalam golongan yang susah.  Jadi, kalau diberhentikan kerja, 

ini adalah satu mala petaka besar bagi keluarga tersebut, Dato’ Yang 

Dipertua.  Saya mohon, saya mintak Kerajaan Negeri mengambil 

langkah yang begitu proaktif untuk membantu mereka-mereka ni, Dato’ 

Yang Dipertua ya.  Dato’ Dipertua, ini hal kepentingan nasib keluarga ni 

Dato’ Dipertua, ya. 

 

Selain daripada itu, saya dimaklumkan, saya dimaklumkan mereka 

sedang diberi bayaran pampasan oleh pihak insurans hasil daripada 

caruman SOCSO mereka sebelum ini.  Tapi ianya hanya setakat 3 bulan, 

ya, 3 bulan.  Dan saya jugak dimaklumkan oleh pihak Majlis Agama 

Islam Negeri Sembilan, Dato’ Yang Dipertua, peserta-peserta ini 
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diberikan untuk tempoh 3 bulan, apa yang dikatakan sumbangan 

barangan asas keperluan dapur, untuk 3 bulan.  Mereka diberikan surat 

pemakluman ini awal bulan lepas, awal bulan ni.  Tapi sekarang ini, 

sampai sekarang, bantuan ini yang dikatakan boleh diberikan pada 20 

haribulan masih belum diterima, Dato’ Dipertua.  Hamper yang 

berharga hanya 200.00 ringgit tetapi masih belum dilaksanakan, Dato’ 

Dipertua, ya.  Jadi saya rasa kalaulah ada 50 lebih peserta, 50 x 200.00 

ringgit, tak ada banyak ribunya Dato’ Dipertua.  Sehingga hari ini, 

peserta tersebut masih lagi belum mendapat barangan tersebut Dato’ 

Dipertua, 200.00 ringgit.  Jadi, agak sedih Dato’ Dipertua ya, kalau 

banyak kita punya kadar simpanan kita dan sebagainya, kewangan 

negeri yang kukuh, Dato’ Dipertua ya. 

 

Selain daripada itu, saya jugak sarankan, mintak tolong Jabatan-Jabatan 

lain masuklah, tengok.  Contohnya, Jabatan Pendidikan ya, bukan dari 

segi sekadar aspek pendidikannya itu, pergi tengok, mungkin anak-

anak mereka boleh diberikan pelbagai jenis bantuan di sekolah-

sekolah.  Mungkin, contohnya Rancangan Makanan Tambahan dan 

sebagainya, Dato’ Dipertua ya.  Jadi Dato’ Dipertua, itu pasal Rimbunan 

Kasih.  Tapi pasal Rimbunan Kasih ini, saya nampak jugaklah sedikit 

ataupun langkah tindakan daripada Kerajaan Negeri, hasilnya belum 

ada Dato’ Dipertua, hasilnya.  Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat ada 

turun setelah makluman ini diterima, mungkin oleh pihak Kerajaan 

Negeri ya.   

 

Cumanya dalam lawatan ketika Yang Amat Berhormat turun ke 

Rimbunan Kasih itu hari, Dato’ Dipertua, saya nak sebut sikitlah, 

mungkin istilah saya kurang tepat, tapi saya mohon izin Dato’ Dipertua, 

rasa kesal ke, rasa sedih ke, rasa macam-macam Dato’ Dipertua.  

Sepatutnya ketika Yang Amat Berhormat turun ke kawasan-kawasan 

ya, Pentabiran Daerah kena ambillah tindakan yang sepatut, 

sewajarnya, kan.  Wow, Mentori Bosa nak turun ni, kita kena siapkan 

kawasan kita, kang ditengok kek Mentori Bosa.  Betul tak kan?  Tetapi 

apabila Yang Amat Berhormat turun kawasan saya, Dato’ Yang 

Dipertua, apa yang saya dapati adalah, Majlis Daerah apo yang 

dibuatnya adalah pertamanya menurunkan saya punya billboard Dato’ 

Yang Dipertua kan.  Habih billboard saya, poster-poster sepanduk saya 

yang diturunkan.  Apa yang ditakutkan sangat dengan gambar saya ni 

Dato’ Dipertua kan, ya.  Jadi kurang cantiklah kan. Lepas tu pulak, Dato’ 

Yang Dipertua, di kawasan tersebut ada gelanggang futsal 1Malaysia, 

jadi iklan gelanggang futsal 1Malaysia tu ditutup, perkataan 

“1Malaysia” tu ditutup, Dato’ Dipertua.   Jadi, saya rasa dalam arena 

politik masa kini, politik-politik yang, orang kampung cakap yang, yang, 

yang robuih tak ompok ni tak payahlah dibuat Dato’ Dipertua kan. Yang 
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pentingnya adalah tujukan kita punya tindakan untuk rakyat, Dato’ 

Dipertua kan. 

 

Bercakap tentang banner-banner ni Dato’ Dipertua kan, sepanduk-

sepanduk ni, saya jugak nak mintak sedikit pertimbanganlah daripada 

Majlis-Majlis Perbandaran ataupun PBT-PBT.  Baru-baru ini Dato’ 

Dipertua, saya sebagai pemimpin masyarakat, saya kena tunjukkan 

jugak contoh yang baik kan.  Saya buatlah majlis apa dinamakan majlis 

solat hajat dan doa selamat, Dato’ Yang Dipertua, saya buat kat pejabat 

saya tu, depan pejabat saya.  Jadi, nak mengajak orang ramai, untuk 

hadir sama-sama, saya gantunglah saya punya jemputan tu dengan 

menggunakan banner, pun diturunkan oleh Majlis Daerah, Dato’ 

Dipertua kan.  Jadi, saya rasa kalaulah menyeru kepada kebaikan pun 

diturunkan banner saya, besok apa yang saya boleh buat Dato’ Yang 

Dipertua kan.  Saya  bukan buat perkara-perkara yang, yang, yang batil.  

Bukannya mengajak kepada perkara-pekara yang mungkar, Dato’ 

Dipertua ya.  Jadi Dato’ Dipertua, mohonlah sedikit ya, sedikit 

pertimbangan daripada pihak-pihak PBT, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Yang lain-lain, kalau ada kesempatan Dato’ Yang Dipertua, saya jugak 

nak mintak sedikit penjelasan daripada pihak Kerajaan Negeri tentang 

prosedur, SOP ataupun peraturan mengenai aspek menggunakan 

kemudahan-kemudahan awam di bawah seliaan ataupun kuatkuasa, 

penguasaan Kerajaan Negeri ataupun badan-badan di bawah, Dato’ 

Dipertua ya.  Sebab baru-baru ini Dato’ Dipertua, ini saya nyatakan 

secara ikhlas.  Kami ataupun pihak parti politik UMNO sedang 

menjalankan mesyuarat cawangan-cawangan.  Jadi saya sebagai salah 

seorang pemimpin cawangan, saya ada menulis surat kepada pihak 

Pejabat Daerah untuk mohon kebenaran menggunakan balai raya.  Jadi, 

adat, adat memohon, Dato’ Yang Dipertua, kalau boleh dibenarkan, 

berterima kasih kita.  Kalau tidak, kita kena redha dengan jawapan 

tersebut. 

 

Tapi Dato’ Yang Dipertua, saya dimaklumkan, walaupun permohonan 

kami, permohonan saya secara bertulis kepada Pejabat Daerah 

Rembau, jawapannya adalah secara lisan yang mengatakan kami tidak 

dibenarkan, parti politik tidak dibenarkan menggunakan balai raya 

untuk bermesyuarat.  Cumanya Dato’ Dipertua, saya mohon untuk 

parkara ini di-standardize-kan, diseragamkan.  Kalau boleh, semua 

boleh.  Kalau tak boleh, biar semua tak boleh.  Saya nak nyatakan dalam 

Dewan ini, ada satu kampung di bawah pengelolaan MPKK dinamakan 

Solok Jelawai, Dato’ Yang Dipertua.  Ketua kampungnya benarkan 

pulak, UMNO Cawangan Solok Jelawai bermesyuarat menggunakan 

balai raya.  Kampung sebelah tak boleh.  Jadi, mana satu yang betul ni?  

Mana satu yang, yang sahnya ni?  Mana satu yang salah?  Yang tak bagi 



 

207/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 207 - 

salah ke, ataupun yang bagi salah.  Kalau  yang tak bagi salah, kenakan 

tindakan kepada yang tak bagi ni Dato’ Yang Dipertua.  Atau sebaliknya, 

kalau yang bagi tu salah, pengerusi MPKK Solok Jelawai, dia salah, 

ambil tindakan kepada Pengerusi MPKK yang bagi tu, Dato’ Yang 

Dipertua.  Saya cuma mohon untuk keseragaman. 

 

Begitu jugak dengan Jabatan-Jabatan lain.  Contoh di Taman Pedas 

Indah, Dato’ Yang Dipertua, dalam kawasan saya, Mesyuarat UMNO 

Cawangan Taman Pedas Indah menggunakan balai komuniti di taman 

tersebut, boleh pulak Dato’ Yang Dipertua.  Yang dibenarkan dalam 

maklumat saya, oleh pihak Pengerusi KRT dia.  Jadi saya mohon 

penjelasan Dato’ Dipertua.  Kalau boleh katakan boleh, kalau tak boleh, 

katakan tak boleh, Dato’ Dipertua.  Kalau iya katakan iya, kalau tidak 

katakan tidak, kalau padi katakan padi, Dato’ Yang Dipertua, tidak 

hamba tertampi-tampi, Dato’ Dipertua ya. 

 

Jadi, yang lain, mungkin yang terakhir, Dato’ Yang Dipertua, saya 

mohon sedikit untuk pertimbangan pihak Kerajaan Negeri ataupun 

penjelasan daripada pihak Kerajaan Negeri tentang peruntukan P56, 

Dato’ Dipertua ya.  Semua wakil-wakil rakyat pembangkang ini 

diberikan peruntukan sebanyak 100.00 ringgit, Dato’ Dipertua, 

100,000.00 ringgit kan.  Terima kasih banyaklah, daripada tak ada, 

biarlah ada.  Cumanya mekanisme kaedah penggunaan penyaluran dia, 

Dato’ Dipertua.  kami seakan-akan, saya rasa seakan-akan diikat tangan 

kami ini, dengan bantuan, peruntukan 100,000.00 ringgit itu, dia punya 

kaedahnya, punya penyalurannya, dia punya apa tu, dipanggil syarat-

syaratnya agak ketat Dato’ Dipertua. 

 

Tak boleh nak bagi bantu, contoh Dato’ Dipertua, contohnya, minggu 

lepas ada seorang ibu tunggal miskin Dato’ Dipertua, ya, mengadu pada 

saya, dia punya bil elektriknya dah kena potong, Dato’ Dipertua.  Dah 2 

bulan bergelap.  Saya nak gunakan peruntukan itu secara kewangan 

terusnya, tak boleh.  Yang boleh menurut taklimat oleh Pejabat Daerah 

kepada pihak kami, yang boleh hanyalah untuk perkhidmatan dan 

bekalan saja.  Kalau ada orang mintak hamper boleh, ambil 3 quotation, 

3 sebut harga boleh.  Kalau nak sewa khemah, mintak 3 sebut harga 

daripada pembekal khemah boleh.  Tapi bantuan secara terusnya tak 

boleh Dato’ Dipertua.  Ada orang yang mengadu kepada kami, dia 

mohon sedikit bantuan kewangan sebab nak buat rawatan dialisis, tak 

ada tambang, Dato’ Dipertua.  Kalau dulu boleh, sekarang tak boleh.  

Jadi jangan ikat tangan kami ini untuk membantu orang ramai ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Sebelum ini Kerajaan tidak pernah bagi 

peruntukan pun.  Sekarang ada bagi peruntukan cakap terima kasih 
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okaylah.  Cara itu kena ikutlah cara.  Okay, permohonan mesti kena 

melaui Pejabat Daerah, Pejabat Daerah-lah.  Apa masalah?  Kalau nak 

bagi bil elektrik itu, bayarlah duit sendiri poket.  Sebelum ini pun kita 

keluar duit poket sendiri.  Apa salahnya?  Kalau betul-betul nak bantu 

bantulah dari segi dengan diri sendiri.  Banyak gaji kan tu ada, keluar 

sedikit tidak ada masalah. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ada lagi? 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Sudah, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Okay, terima kasih.  Adakah cara ucapan saya 

mengatakan saya tidak berterima kasih, Dato’ Yang Dipertua?  Saya 

sekadar memohon pertimbangan Kerajaan Negeri untuk sedikit 

melonggarkan kaedahnya Dato’ Dipertua.  Yenna, ada paham ke tak ada 

paham? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap, Chembong. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap.  Duduk kejap, duduk kejap.  Saya 

pun faham gak P56 ni.  P56 ni biasanya yang disebut ni tulah, 

perbekalan ataupun quotation untuk repair ke mana-manalah.  

Mungkin yang disebut oleh Chembong tadi tu, macam mana nak 

longgarkan P56 ni, boleh bantu direct.  Saya ingat nanti EXCO tengok 

macam manalah, Kewangan.  Yang ada bil-lah.  Yang tak ada bil, nanti ni 

tengok prosedur tu macam mana. 

 

Itu cadangan bagus jugak tu, sebab kadang bukan, bukan Chembong 

saja yang kena, saya pun banyak orang datang jumpa sey.  Saya ingat 

saya bagi orang, beribu jugak.  Pasal P56 tu tak, P56 tak apa tu, kalau 

datang pejabat orang kampung kata letrik kena potong, bagi duit saya.  

Bukan saya bohong ni, sungguh saya cakap ni. 

 

 

YB ADUN Chembong: Betul betul Dato’ Dipertua.  Saya akui tu. 

Malahan saya akui semua di antara kita banyak menggunakan duit kita 
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sendiri.  Sri Tanjung, tolong, jangan divert-kan hal ini kepada perkara 

yang lain, betul? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: P56 tu, termasuk lain-lain lah, jangan, P56 

ni memang agak sukar sikit.  Bukan you sukar, semua orang sukar. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, ini sebab, saya, masa bagi masa 

Dato’ Dipertua, ni penting Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay silakan. 

 

 

YB ADUN Chembong: 100,000.00 bagi ADUN pembangkang, kami 

berterima kasih sebab duit tu kita nak salurkan kepada mereka yang 

memerlukan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya mohon untuk dilonggarkan sedikit sebab 

dulu boleh.  Dato’ Dipertua, sebab, 400,000.00 yang lain, 400,000.00 

lain diperuntukkan, disalurkan kepada Penyelaras DUN.  Kami pun tak 

kesah, kami tahu kami pembangkang, tiada lagi kuasa di tangan kami 

Dato’ Dipertua, betul.  Tapi 400,000.00 di tangan, yang diuruskan, 

diseliakan oleh Penyelaras DUN, Dato’ Dipertua.  Dato’ Dipertua tau tak 

Penyelaras DUN ini dilantik oleh siapa? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tuan Chembong ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Haa? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ni satu Negeri Sembilan jumpa saya 

….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua. 
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YB Yang Dipertua Dewan: ….. tapi setakat yang boleh bantu, saya 

bantulah, satu Negeri Sembilan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Betul betul betul.  Dato’ Dipertua, yang saya nak 

sampaikan 400,000.00 yang diuruskan oleh Penyelaras DUN ini boleh 

pulak untuk bantuan secara terus.  Yang 100,000.00 ni tak boleh ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Mintak, tolong izinkan saya celah sikit.  

Chembong, Chembong ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: [percakapan secara off mic] 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, benda, janganlah, jangan nak 

nafikan, saya nak, saya nak ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Chembong. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: …..[percakapan secara off mic] …. nanti 

jawab.  Lain tajuk. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Chembong.  Yang Berhormat Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: Annē, duduk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Apa ni, mintak laluan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Annē, duduk. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Sedikit, sedikit tambahan saja.  Sedikit. 
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YB ADUN Chembong: YB Annē, duduk.  Dato’ Dipertua, saya tak 

benarkan Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: ….. sebab kata tadi kenapa Penyelaras DUN 

direct …..  

 

 

YB ADUN Chembong: ….. banyak lagi ni Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: ….. keluarkan P56 itu tidak betul. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, dia melanggar tu ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: ….. kontraktor ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. saya tak bagi laluan. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: ….. cara yang sama. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Ni apa Timbalan tak tahu peraturan ni, 

duduklah, dia tak bagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, Ravi, okay duduk Yang Berhormat.  

Apa ni, Chembong saya ingat tolong ringkaskan, ramai nak berucap lagi, 

ni.  Saya pun takut ni, you all balik tengah malam kang ni.  Tidur dengan 

saya sini kang, kan.  Jadi, ringkaskan ada lagi tak yang pentingnya, 

ringkas cepat ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tak pa Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap, yang tadi, tu dah faham dah.  Yang 

lain lagi.  Tak bukan, dia keliru Dato’ Dipertua, sebab ni terkeliru.  

Maksud saya, kalau ada sekolah-sekolah mohon bantuan sumbangan 

kewangan, duit 100,000.00 tu saya tidak dibenarkan Dato’ Dipertua,  

tak benar.  Tapi 400,000.00 di bawah kelolaan Penyelaras DUN tu 
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boleh.  Penyelaras DUN ni adalah, untuk makluman Yang Dipertua, 

sebelum saya akhiri, saya sambung masa Ucapan Penangguhan saya 

Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Chembong: Untuk makluman Yang Dipertua, Penyelaras 

DUN ini adalah dilantik di kalangan mereka-mereka kalah tu Dato’ 

Dipertua, terima kasih.  Saya menyokong usul titah ucapan Diraja, Dato’ 

Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak apalah.  Dia orang pun  jawab nanti 

kata dulu kami monang pun tak dapek teh.  Langsung tak dapek oklah 

….. [percakapan secara off mic]….. jadi itulah, jangan cakap panjang, 

saya kang tahan sampai malam kang.  Siapa balik saya gantung dia. 

 

 

YB ADUN Chuah: Sambung besok. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ringkaskan cakap sikit.  Okay kita tangguh 

untuk makan dulu, lepas tu solat Zohor, kit masuk 2:30 ya.  Jadi sama-

sama kita tangguh dan terima kasih pada yang ambil bahagian.  Petang 

ni yang ambil bahagian bersiap sedialah, tolong jangan ulang modal, 

modal kawan-kawan ya.  Yang kawan punya  jangan ulang balik sebab 

dah ambil take note.  Cakap benda yang lainlah, sebab kita dapat 

banyak maklumat dan banyak benda yang kita dapat boleh selesaikan.  

Saya tangguh, terima kasih, assalamualaikum. 

  

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 1.07 petang] 

 

 

[Persidangan disambung semula pada jam 2.36 petang] 

 

[Persidangan sesi petang dipengerusikan oleh Timbalan Yang 

Dipertua Dewan] 

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Jeram Padang, tidak hadir pada sesi petang] 

 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Timbalan Yang Dipertua Dewan. 

 



 

213/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 213 - 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, kita masih lagi dalam agenda bahasan usul menjunjung kasih 

titah  ucapan.  Saya mintak Dewan disambung.  Siapa nak ambil 

bahagian, tolong berdiri?  Dipersilakan Yang Berhormat Kota. 

 

 

YB ADUN Kota: Bismillahirrahmanirrahim.  Terima kasih kepada Yang 

Berhormat Timbalan Speaker, saya ingat tadi Dato’ Speaker, tapi tak 

apalah.  Kita kesianlah ya, rehat sekejap.  Terima kasih kepada 

Timbalan Speaker kerana memberi jugak peluang untuk membahas 

usul ucap, menjunjung kasih titah ucapan ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Kota ….. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. Duli Yang Maha Mulia. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. dan juga ahli-ahli Dewan 

Undangan Negeri, saya mintak kalau boleh kita boleh minimalize masa, 

minimum 15 minit, kalau maksimum 20. 

 

 

YB ADUN Kota: Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Kita ada banyak agenda lagi.  

Okay, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Kota: Yang Berhormat, kerana memberi peluang kepada 

saya untuk membahas usul menjunjung kasih atas Titah Ucapan Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan dalam 

perasmian persidangan kita pada kali ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, sebenarnya saya tadi nak ucap tahniah dulu 

kepada Dato’ Speaker kita kerana mendapat kurnia daripada tuanku 

yang telah dikurniakan Dato’-ship.  Mudah-mudah dengan pengurniaan 

ini satu pengiktirafan ya, pada kerusi Speaker tersebut, walaupun Yang 

Berbahagia Dato’ tu baru ya, dalam Dewan Undangan Negeri kita.  Dan 

terima, dan tahniah jugak, saya nak ambil kesempatan ni nak ucap 

kepada Yang Amat Berhormat ADUN, ADUN Sikamat kerana 

dikurniakan jugak Anugerah beserta dengan Setiausaha Kerajaan 

Negeri, yang lain-lain semua. 
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Tuan Yang Di, Dato’ Yang Dipertua, Tuan Yang Dipertua, Timbalan Yang 

Dipertua Speaker, saya ada beberapa perkara yang nak saya sentuh 

terutamanya dalam titah ucapan tuanku, yang saya tak nak mengulangi 

apa kawan-kawan dah sebut.  Tetapi boleh saya katakan di sini bahawa 

banyak perkara yang disentuh oleh tuanku yang amat menyeluruh 

terutamanya yang menyentuh apa yang disebut perpaduan dan 

keharmonian.  Ini perkara yang amat penting, dan saya ucap tahniah 

kepada Dewan Undangan Negeri kerana kita semua mengambil 

peluang di dalam Dewan Undangan Negeri ini untuk memperkasakan 

perpaduan di antara kaum dalam negara kita.  Tak kesah siapa yang  

memerintah, tetapi agenda perpaduan adalah agenda nombor 1 

memandangkan negara kita ni sebuah negara yang majmuk, berbagai 

bangsa dan agama dan budaya, tetapi kita dapat hidup dalam suasana 

yang cukup aman. 

 

Saya pernah berborak dengan Yang Berhormat Temiang ya, pada tahun 

lepas ya, mengatakan bahawa peralihan kuasa begitu aman, tanpa 

banyak gangguan dan jugak perkara yang tidak diingini berlaku.  Ini 

semua kerana kita sebuah negara yang mengamalkan demokrasi dan 

kita sedia maklum bahawa apabila, selepas pilihan raya, siapa yang 

menang kita bagi kuasa.  Dan bila dah menang tu, kita jalankan tugas.  

Saya harap agenda perpada, perpaduan ini dapat diteruskan dan 

diperkasakan pada masa yang akan datang. 

 

Dalam perkataan ini jugak saya mintak jugak keapda sidang Dewan dan 

Kerajaan Negeri kalau boleh jugak membantu terutamanya di KRT-KRT 

yang ada di kawasan taman-taman, kerana mereka ini adalah di 

peringkat paling bawah  untuk menyuburkan perpaduan kaum di 

antara masyarakat di kawasan masing-masing.  Saya difahamkan 

peruntukan ni, walaupun di bawah Kerajaan Persekutuan, telah 

diturunkan daripada 6,000.00 turun kepada 1,000.00 lebih, 1,600.00 

kalau tak silap saya, tapi saya harap Kerajaan Negeri memberi 

peruntukan khas kepada semua KRT supaya mereka dapat 

menjalankan agenda untuk menyatu padukan dan untuk memupuk 

perpaduan dan keharmonian dalam masyarakat kita. 

 

Tuan Yang Dipertua, saya  jugak ingin menyentuh apa yang dititahkan 

oleh tuanku ialah berkenaan dengan pendidikan.  Walau, walaupun 

ADUN Juasseh ada menyebut panjang lebar tadi tentang pendidikan, 

kejayaan kita, dan terima kasih jugak kita kepada warga guru, tetapi 

saya jugak nak ambil tambah lagi iaitu kita jugak berterima kasih 

kepada ibu bapak terutamanya dalam jawatan kuasa PIBG, Persatuan 

Ibu Bapa Dan Guru.  Hari ini kami di sebelah sini memang tak 

dibenarkan masuk kawasan sekolah atas urusan apa sekali pun, tetapi 

jika ada urusan yang berkaitan dengan masyarakat, saya ingat itu tidak 
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ada masalah, kita bawak perkara tu kepada pengetahuan pihak sekolah 

ataupun pihak Jabatan Pendidikan. 

 

Yang saya mintak kepada Dewan yang mulia ini ialah supaya 

diagendakan supaya PIBG ini mendapat peruntukan-peruntukan yang 

bersesuaian untuk mencapai kejayaan yang kita dah capai.  Kita 

mendapat keputusan SPM, tempat kedua, 3 tahun berturut-turut.  

Kejayaan ini bukan hanya dalam jangka masa yang begitu singkat tapi 

dicapai hanya dengan melalui kerja-kerja keras semua pihak 

terutamanya guru, ibu bapa dan yang mendapat hasilnya adalah anak-

anak kita.  Jadi saya berharap keapda pihak Dewan, supaya 

menyediakan peruntukan tertentu memandangkan hari ini saya 

difahamkan ramai, banyak jugak ya PIBG-PIBG yang tidak 

mendapatkan bantuan-bantuan yang mereka harapkan seperti masa-

masa dahulu.  Jadi saya harap benda yang baik ni kalau boleh Kerajaan 

Negeri teruskan kerana kita nak pencapaian pendidikan kita ni top 5 

dan alhamdulillah, nombor 2 tu salah satu antara yang teringgi yang 

pernah kita capai.  Dan saya harap untuk mencapai nombor 1, kita 

memerlukan kerjasama bukan saja daripada guru tetapi daripada ibu 

bapa dan jugak murid itu sendiri. 

 

Tadi saya amat menyokonglah pandangan Yang Berhormat ADUN 

Juasseh kalau boleh peruntukan tu, kita yakin bahawa peruntukan ni 

disalurkan melalui jumlah murid.  Tetapi, kalau boleh ya, kalau boleh 

ada sekolah yang kurang murid tu tentunya peruntukan tu tak banyak, 

jadi dapat diagihkan peruntukan tertentu bagi SKM ataupun Sekolah 

Kurang Murid ini peruntukan-peruntukan khas yang, supaya mereka 

dapat ya, meneruskan agenda untuk memperkasakan pendidikan kita. 

 

Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, saya jugak ingin menyentuh 

tentang kesejahteraan rakyat yang disentuh oleh tuanku.  Saya ucapkan 

berbanyak-banyak terima kasih kepada Kerajaan, walaupun ramai lagi 

masih mendapat bantuan tapi saya jugak berharap bantuan ni dapat 

diteruskan terutamanya dalam penyelarasan bantuan Jabatan 

Kebajikan Masyarakat dan jugak bantuan Baitulmal ini saya jugak 

difahamkan ada yang terpaksa dibatalkan.  Jadi mungkin ada atas 

sebab-sebab tertentu, saya bagi pihak masyarakat ingin, kalau boleh 

Tuan Dipertua, disambung semula, berikan perhatian bagi kes-kes 

tertentu.  Ada di antara mereka ni sebenarnya ada anak ya, anak yang 

bekerja di luar, boleh katakan berkereta, mewah sikit, tapi mereka 

sebenarnya tak menolong pun ibu bapak mereka di kawasan kampung 

tersebut ya. 

 

Saya masih ingat di Dewan yang mulia ini, kita dulu harapkan supaya  

bantuan ini disalurkan mengikut kriteria yang mudah, iaitu jika mereka 
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susah, kita kena bantu mereka supaya mereka mendapat bantuan yang 

sewajarnya. Kalau perlu berhenti tu, mestilah mempunyai alasan yang 

cukup kukuh, bukan sebab tertentu, contohnya anak yang telah pun 

bekerja, kita berhentikan sebab belum tentu anak ni dapat membantu 

ibu bapak mereka.  Kadang-kadang mereka ni susah Yang Berhormat 

Dato’ Yang Dipertua, kerana sehinggakan terpaksa meminta-minta 

kepada jiran dan jugak orang ramai untuk menyara kehidupan mereka. 

 

Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, saya nak bawak beberapa isu 

tentang kawasan pulak.  Pertama, baru-baru ni pada hari Sabtu dan 

Ahad yang lepas, kita, sayalah, saya selaku Wakil Rakyat kawasan Kota 

ni diperanjatkan dengan 2 kes kebakaranlah.  Satu di Astana Raja, satu 

lagi di Lubuk Cina.  Sebe, sebelum tu saya nak ucap terima kasih pada 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar kerana kes kebakaran di Sungai 

Layang dulu telah pun mendapat peruntukan sebanyak 20,000.00 

bantuan.  Walaupun lambat, tapi akhirnya kita bantuan dapatlah kita 

repair atap, siling dan jugak wiring. 

 

Tapi bagi kes ini, di Astana Raja ni, Tuan Yang Dipertua, ianya 

melibatkan seorang bekas cikgu dan rumahnya terbakar, boleh katakan 

100%.  Jadi saya harap, semalam Yang Berhormat, Yang Amat 

Berhormat ada menyatakan kita ada peruntukan kecemasan untuk kes-

kes rumah terbakar, saya mintak bagi pihak tuan rumah, dalam Dewan 

yang mulia ini, kes di Astana Raja dan jugak di kawasan Lubuk Cina ni 

kita percepatkan ya, bantuannya kerana melibatkan masyarakat kita.  

Kesian kerana ibu ataupun bekas cikgu ini sekarang terpaksa duduk di 

luar bersama dengan keluarga, keluarganya sendiri di luar, di, di 

Rembau.  Tetapi kita kenalah bantu supaya dapat baiki rumah, saya 

ingat dia sebagai bekas cikgu, kalau boleh dapat rumah yang simple pun 

dalam 33,000.00 tu sudah memadai. 

 

Yang kedua, Tuan Yang di, Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua ialah 

berkenaan dengan rumah terbakar di Lubuk Cina ni.  Ni satu kes yang 

cukup menarik.  Kes ni, Yang Dipertua, ialah yang menyewa tu orang 

India, rumah orang Melayu.  Orang India ni dia bila dah terbakar rumah 

ni dengan semua alat yang dia gunakan untuk menyara hidupnya telah 

pun terbakar bersama, iaitu selendang untuk potong rumput dan racun 

semuanya terbakar.  Jadi saya harap ya, ni bagi pihak Kerajaan Negeri 

supaya membantu keluarga ini kerana keluarga ini kalau kita tak bantu, 

dia akan melalui, akibatkan dia tidak dapat menyara hidupnya, dia akan 

bertambah susah.  Dan untuk membantu dia, dia perlukan seperti yang 

saya katakan tadi, sekurang-kurangnya motor untuk memotong 

rumput ataupun untuk mesin untuk meracun.  Jadi dua ini perlu, 

diperlukan secepat mungkin kerana warga yang rumah terbakar ini, dia 
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boleh berdikari tetapi perlukan bantuan kerana alat yang dipakainya 

dah pun terbakar. 

 

Yang kedua, keluarga ni mempunyai seorang anak yang bersama 

dengan beliau yang Tingkatan 4.  Bolehlah saya sebut namanya, 

namanya kalau tak silap Vanita.  Dia ni, sekolah Tingkatan 4, tetapi 

semua buku, pakaian, semua telah terbakar.  Jadi saya mintak kepada 

JKM-lah, kalau boleh bantuan buku dan jugak bantuan pakaian ini 

disegerakan supaya anak ni boleh menyambung pendidikannya pada 

masa akan datang. 

 

Tuan, Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, dua-dua kes ini berlaku 

serentak ya, dalam masa yang cukup rapat ya.  Satu pukul 11:12 malam 

tu, satu pukul 4:00 pagi.  Satu tu, saya nak ambil kesempatan ni nak 

ucap tahniah kepada Jabatan Bomba, Yang Berhormat Tuan Dipertua, 

dia datang, malam pun dia datang, pukul 12:00, secepat mungkin, tapi 

rumah dah habis terbakar.  Belum sempat dia balik, satu rumah lagi 

terbakar iaitu di apa, di Astana Raja, pukul 4:00 pagi.  Datang jugak 

Bomba, Tuan Yang Dipertua.  Satu tu daripada Ghombau dan satu lagi 

tu dengar ceritanyalah, daripada Rantau.  Rupa-rupanya Rantau ni, 

Yang Berhormat Tuan Dipertua, ada, ya, Bomba ya.  Datang sampai 

ketempat saya, membantu.  Mula-mula yang dekat, lepas tu yang jauh 

pun datang membantu.  Jadi Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, 

dengan bantuan Bomba kita ucapkan banyak-banyak terima kasih, 

walaupun kehadiran Bomba ni tidak dapat membantu banyak kerana 

rumah telah pun habis terbakar, jadi saya harap bantuan-bantuan yang 

kita Kerajaan boleh bantu ialah baiki rumah dan bantu prasarana-

prasarana yang ada, dan kalau boleh jugak bagi jugak bantuan kepada 

warga  yang boleh bekerja supaya mereka boleh berdikari.  Dan kepada 

warga yang nak bersekolah supaya mereka dapat menyambung 

sekolahnya. 

 

Yang ketiga, Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, saya nak menyentuh 

tentang isu tanah yang berlaku ataupun masih lagi belum selesai di 

Kampung Legong Jaya.  Kes ni telah pun berlanjutan selama 50 tahun.  

Walaupun Yang Berhormat, dah 50 tahun, bukan makna tak selesai, 

kita dah selesaikan 4 parcel.  Ada satu lagi parcel yang belum selesai.  

Jadi saya mintak kepada Kerajaan Negeri yang menjaga tanah supaya 

dapat membantu warga ini supaya tanahnya tu dapat diselesaikan 

geran dan jugak lot-lotnya.  Satu lagi.  Yang lain kami dah buat. Kita dah 

buat semenjak daripada tahun 2000 lagi, kita dah selesaikan satu-satu-

satu-satu.  Tapi oleh kerana dah bertukar Kerajaan ni, saya 

bawakkanlah kerana mereka jugak mintak supaya lot-lot tanah ini 

dapat diselesaikan.  Ada satu parcel lagi yang saya ingat kita boleh 

bantu. 
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Kes ni, Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, sudah 50 tahun, saya nak 

ucap terima kasih terutamanya kepada Kerajaan Barisan dulu ya, 

makna bayaran yang dibayar kepada Kerajaan tu tidak diambil ya, tidak 

diambil, diguna pakai bayaran itu sebagai premium kepada geran tanah 

tersebut.  Jadi saya harap apa pun bayaran yang telah dibuat, saya tak 

tahu, tetapi kalau telah dibuat anggap telah dibayar kepada Kerajaan 

Negeri dan bermula daripada sanalah kita selesaikan masalah ini. 

 

Yang kedua, yang, yang keempat tuan, Yang Berhormat Tuan Yang 

Dipertua, ialah perlu ada, saya di kawasan Kota ni Yang Berhormat, 

adalah kawasan pertanian, tak banyak aktiviti lain yang kita boleh 

harapkan.  Tetapi pertanian ni satu aktiviti yang menyeluruh, hampir 

seluruh kawasan Kota itu adalah kawasan pertanian.  Kita ada kawasan 

yang tanam nanas dan sebagainya.  Tetapi baru-baru ini saya telah 

pergi ke Kampung Semerbok, haa ini saya mintak penjelasan daripada 

pihak Pertanian, kenapa di Semerbok ni tanaman padi ni telah pun 

tidak ada lagi ya.  Jadi apakah masalah mereka kerana bagi saya kalau 

tanaman ni tidak ada maknanya kita telah gagal ya, untuk membantu 

terutamanya satu pengusaha tanaman padi ni.  Yang kedua, pendapatan 

bagi masyarakat yang memajakkan tanah ni nampaknya akan 

kehilangan oleh sebab pengusahanya telah pun lari.  Jadi saya harap 

pihak Pertanian dapat memberi jawapan kepada sidang Dewan yang 

mulia ini, supaya kawasan Semerbok ni dimajukan kembali kepada asas 

pertanian yang baik, terutamanya tanaman padi. 

 

Tuan Dipertua, seterusnya saya ingin jugak membawa perkara tentang 

apa yang saya mintak dalam Dewan ni belum dapat lagi.  Iaitu dewan 

orang ramai ataupun serbaguna di Pekan Kota ni.  Saya dah jadi Wakil 

Rakyat, Yang Berhormat, dah 4, masuk 4 penggal.  Bukan kita tak 

mintak dulu, kita mintak, tapi tak dapat lagi.  Jadi saya tak malulah ya, 

Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, mintak lagi ya, sampai dapat ya.  

Jadi kalau Yang Berhormat Yang Dipertua, saya berharap pihak 

Kerajaan mendengarlah ya.  Sebenarnya saya dimaklumkan dulu, 

priority ataupun keutamaan akan dibagi kepada pekan Kota ni untuk 

mendapat sebuah dewan orang ramai, tapi saya mintak kalau boleh dia 

menjadi kenyataan pada kali inilah, supaya dewan ni dapat diguna 

pakai oleh masyarakat kita terutamanya di kawasan pekan tu.  Pekan tu 

tak ada dewan ya.  Kita ada balai raya, tapi balai raya tu agak kecil.  Kita 

nak dewan yang serbaguna, yang besar, kalau boleh sesuai untuk 

kegunaan majlis-majlis kahwin dan sebagainya.  Ini, Yang Berhormat 

Tuan Dipertua, permohonanlah, permohonan ya. 

 

Jadi, Yang Berhormat, akhir sekali, saya jugak nak ambil kesempatan ni 

nak buat sedikit teguranlah.  Saya sebenarnya nak tegur apa yang 

berlaku dalam Dewan-lah.  Sebagai, saya sebagai bekas ataupun 
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mantan Speaker ni, kadang-kadang terikat jugak dengan aturan ya.  Kita 

tahu aturan tu, kita dah buat satu kesilapan sikit pada hari pertama, 

semalam.  Tak apalah, saya harap kesilapan tu jangan diulangi sebab 

perkara peraturan ini, dalam Dewan amat serius ya.  Jadi saya harap 

kita bolehlah bantu.  Saya tegur ya, sebenarnya hari tu saya tegur 

secara lembut, secara elok, tapi keadaan tidak mengizinkan dan 

berlakulah di mana satu usul tidak kita bahas.  Tapi alhamdulillah, kami 

pihak sini memang menyokong usul tersebut ya, supaya dapat diterima 

di dalam Dewan.  Jadi saya nyatakan dalam Dewan ni, walaupun kita 

tak ikut peraturan tu secara penuh, tetapi kami bagi pihak, pihak pem, 

haa ni, pembangkang belah sini, kita memang menyokong usul 

tersebut.  Saya faham usul tu tidak dimintak kebenaran oleh pihak yang 

membentangkan usul. 

 

Akhir sekali, Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, saya nak tegur 

jugaklah.  Kadang-kadang Yang Berhormat duduk di sana tu, hari ini, 

sekarang ni Timbalan Speaker, kadang-kadang Dato’ Speaker sendiri 

duduk sana, bagi pihak yang menegur Speaker ni, bagi kami di pihak 

sini bolehlah tegur dalam Dewan.  Tapi dari pihak sana tu, pihak 

Kerajaan, tegurlah masa Pre Council.  Saya rasa terperanjat jugak 

mendengar Yang Berhormat Chennah menegur Speaker depan-depan 

….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, masa dah 

tamat. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. tak baik. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Tolong pendekkan. 

 

 

YB ADUN Kota: Ya, terima kasih Yang Berhormat. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Sebab tadi saya janji 15 minit, 

tapi sekarang dah bagi 20 minit. 

 

 

YB ADUN Kota: Okay, terima kasih.  Cuma saya mintak teguran kepada 

pembang, pada pihak Kerajaan, terutamanya Speaker, mesti dibuat 

dalam suasana tertutup.  Kalau tidak memalukan Speaker.  Sebab tu 

Speaker dia marah je hari semalam ya, ya.  Sebab kerana apa, kerana 
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teguran yang secara membabi, secara bertalu-talu ya.  Jadi itu saja, 

Yang Berhormat Tuan Yang Dipertua, saya dengan itu menyokong usul 

menjunjung kasih Titah Ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

ADUN Kota.  Tadi saya nampak beliau berucap sampai air dari kepala 

pun turun.  Terima kasih.  Ada yang nak bahas?  Silakan Yang 

Berhormat Rahang. 

 

 

YB ADUN Rahang: Terima kasih Timbalan Yang Dipertua Dewan 

kerana memberi peluang kepada saya mengambil bahagian dalam usul 

menjunjung kasih titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan bagi Persidangan Pertama Penggal Kedua, 

Dewan Undangan Negeri Ke-14. 

 

Timbalan Yang Dipertua, kita sedia maklum bahawa Kerajaan Negeri 

berhasrat untuk menyokong belia-belia negeri untuk mencen, 

menceburi bidang keusahawan selain diberikan peluang untuk 

meneroka dan membang, dan membangunkan tanah-tanah terbiar 

dengan penempunan [penumpuan] kepada bidang pertanian.  Selain 

daripada pertanian, ada juga ruang dan peluang yang boleh diterokai 

oleh belia khasnya di Negeri Sembilan melalui keusahawanan, sukan 

dan lain-lain.  Kita mengharapkan Kerajaan Negeri, khasnya mela, 

melalui Jabatan Belia Dan Sukan Negeri Sembilan dapat menyalurkan 

semua ruang dan peluang ini kepada belia-belia ini.  Kita ingin melihat 

belia di Negeri Sembilan produktif dan berjasa untuk diri sendiri dan 

negeri.  Golongan belia yang tercicir dan tertinggal oleh Kerajaan 

Negeri seharusnya dibantu dengan mengadakan program-program 

ilmu semua bidang untuk memotivasikan mereka atau memberi 

kefahaman dalam bidang yang ingin mereka di, mereka ceburi. 

 

Timbalan Yang Dipertua, kita sedia maklum bahawa pertubuhan belia 

di Negeri Sembilan mempunyai hampir 900 pertubuhan mengikut 

rekod yang diberikan oleh Pejabat Pendaftaran, Pejabat Pendaftar 

Pertubuhan Belia, Kementerian Belia Dan Sukan, Belia Dan Sukan 

Malaysia.  Ini menunjukkan belia di Negeri Sembilan mempunyai 

kekuatan dan kefahaman mengenai tentang pentadbiran dan 

mengurus.  Kekuatan ini harus di, ditambah nilai oleh pihak Jabatan 

Belia Dan Sukan Negeri Sembilan untuk membantu mereka dalam 

memberi impak perbak, pembangunan belia di Negeri Sembilan 

khasnya.  Contoh, menambah peruntukan kepada pertubuhan-

pertubuhan belia di Negeri Sembilan khususnya Pejabat Majlis Belia 
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Negeri yang terletak di Taman Bukit Chedang.  Sekiranya Pertubuhan 

Belia-Belia ini tidak dibantu, ini akan menyebabkan segala mak, 

maklumat atau info Kerajaan Negeri untuk membangun, 

membangunkan belia-belia akan tergendala.  

 

Timbalan Yang Dipertua, kita masih dalam lingkungan cerita Jabatan 

Belia Dan Sukan.  Kita mahu belia di Negeri Sembilan mengharumkan 

nama negeri melalui sukan.  Pembangunan sukan melalui Majlis Sukan 

Negeri harus membantu persetuan, persatuan-persatuan sukan di 

Negeri Sembilan dengan menaik taraf pentadbiran dan juga 

pembangunan persatuan-persatuan tersebut.  Banyak keluhan 

daripada persatuan-persatuan sukan mengenai peruntukan dan juga 

bantuan-bantuan yang tidak diterima daripada Majlis Sukan Negeri dan 

Jabatan Belia Dan Sukan Negeri.  Seharusnya Kerajaan Negeri Sembilan 

dan juga Jabatan Belia Dan Sukan dan Majlis Sukan Negeri mengambil 

berat tentang permasalahan ini.  Sesungguhnya nilai seseorang atlet 

dan persatuan sukan harus dipandang tinggi, tinggi oleh Kerajaan 

Negeri kerana mereka melahirkan ramai atlet-atlet di Negeri Sembilan 

dan untuk negara khasnya. 

 

Timbalan Yang Dipertua, dalam titah ucapan Duli Yang Maha Mulia 

Yang, Yang di-Pertuan Besar Seremban, eh, yang di, sorry, Yang di-

Pertuan Besar Negeri Sembilan, okay, yang menyebut, menyabut, 

menyebut prestasi ekonomi dan kewangan negeri bahawa pada tahun 

2018, sejumlah RM Ringgit Malaysia, izinkan, 2.86 bilion, dan kita 

bertima, berterima kasih kepada Kerajaan Negeri kerana sedang 

meneroka potensi baru resilience economy yang berasaskan 

penunggang, penggunaan teknologi terkini, modal insan berkemahiran 

tinggi dan sektor pembuatan berskala, berskala besar.  Ini 

menunjukkan Kerajaan Negeri memerlukan tenaga kerja muda di 

kalangan belia di Negeri Sembilan.  Seharusnya Kerajaan Negeri 

Sembilan mempunyai ran, rancangan yang sesuai kepada belia di 

Negeri Sembilan untuk mencapai potensi baru yang disebutkan oleh 

Duli Yang Maha Mulia Tuanku. 

 

Timbalan Yang Dipertua, sekali lagi, saya ingin membangkitkan isu 

tanah persendirian yang terbiar di kawasan DUN Rahang khasnya di 

Bukit Rasah.  Saya pernah membangkitkan isu mengenai, mengenai 

masalah tanah persendirian yang telah terbiar dan menyebabkan kacau 

gangguan serta hidupan liar yang membiak di dalam kawasan tersebut.  

Bukit Rasah kini merupakan seperti mini zoo di mana tikus, ular, 

biawak, monyet serta, serta anjing dan kucing liar, berjenis-jenis 

burung dan juga babi hutan didapati dan boleh dijumpa di mana-mana 

jalan di situ.  Hanya panda saja yang belum masuk.  Hidupan liar ini 
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sering merayu [merayau] di kawasan taman ini dan juga beberapa kali 

telah menceroboh ke dalam kawasan rumah mereka. 

 

Penduduk-penduduk di Bukit Rasah telah banyak kali melaporkan 

aduan kepada Pihak Berkuasa Tempatan dan juga agensi-agensi yang 

berkaitan.  Saya ingin menegaskan bahawa Pihak-Pihak Berkuasa 

Tempatan khasnya Majlis Perbandaran Seremban haruslah mengambil 

perhatian yang serius dan juga mengambil tindakan segera terhadap 

pemilik-pemilik tanah persendirian yang tidak menguruskan tanah 

mereka sehingga mendatangkan kacau ganggu atau nuisance kepada 

penduduk-penduduk di taman perumahan tersebut.  Mengikut Akta 

Kerajaan Tempatan, Local Government Act telah dengan jelasnya 

menyatakan bahawa dengan izin, “nuisance” means any act, omission or 

thing occasioning or likely to occasion injury, annoyance, offence, harm, 

danger or damage to the sign of sight, smell or hearing or which is or is 

likely to be injurious or dangerous to health or property or which affects 

the safety or the rights of the inhabitants at large.  When the person 

causing the nuisance cannot be found the local authority may itself abate 

the same and may recover the expenses thereof from the owner.  Semua 

ada dalam buku, Local Government Act ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat.  Yang 

Berhormat Rahang, kalau gunakan Bahasa Inggeris, mintak dengan izin 

….. 

 

 

YB ADUN Rahang: Saya ada sebut izinkan. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. okay, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang: ….. ada sebut, sebelum I start, ada.  Okay.  Oleh itu, 

saya amat berharap Majlis Perbandaran Seremban akan mengambil 

tindakan serta merta untuk menyele, menyelas, menyelesaikan 

masalah tanah persendirian yang terbiar ini yang kini telah menjadi 

kawasan semak samun dan kawasan pembiakan hidupan liar. 

 

Satu lagi, mengikut Akta Kerajaan Tempatan, dengan izin, when a notice 

has been served on a person and such person makes default in complying 

with any of the requirements of the notice within the time specified, he 

shall be guilty of an offence and shall on conviction be liable to a fine not 

exceeding one thousand ringgit or to a term of imprisonment not 

exceeding six months.  Dengan ini, saya nak kata, yang Local Government 
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Act ini tahun 1976.  Apa yang dibangkit tadi, that, act ini kena, izinkan, 

be revise in Parliament and also in the The Local Government.  1976 itu, 

1,000.00 ringgit berapa banyak?  Sekarang 2019, what is 1,000.00 

dollars to stop them from not cleaning their place. 

 

Timbalan Yang Dipertua, satu lagi isu yang saya ingin membangkitkan 

di Dewan yang mulia ini ialah pemak, pemaksaan [pemangkasan] 

pokok yang besar dan juga menebang, menebangan pokok yang telah 

layu.  Masalah aduan pokok besar di kawasan DUN Rahang juga sering 

diterima.  Adanya pokok di tepi jalan dan di dalam kawasan perumahan 

yang tersangkut dengan wayar TNB, dan adanya yang telah mati atau 

layu dan mungkin akan tumbang pada bila-bila masa.  Sekiranya pihak 

Landskap, Landskap MPS mempunyai jadual waktu yang ditetapkan 

untuk kerja-kerja pem, pemang, pemangkasan atau penebangan, sila 

berikan kepada setiap ADUN di Dewan yang mulia ini supaya kita jelas 

atau bilakah kera, kerja-kerja pemangkasan atau penebangan pokok di 

kawasan DUN masing-masing. 

 

Tadi yang disebut, yang saya sebut mengikut akta okay, di mana notice 

has, dengan izin, to be served yang 1,000.00 ringgit tu, okay.  Jadikan 

satu win-win situation supaya penduduk-penduduk boleh tinggal dalam 

kawasannya, okay, dengan selamat and selesa.  And, dan, M, Majlis 

Perbandaran Seremban juga dapatkan pendapatan, tak payah sebut lagi 

tak ada peruntukan, kurang peruntukan, peruntukan tak cukup.  Ini 

memang satu win-win situation kalau kita boleh ikut Local Government 

Act. 

 

Akhir sekali, saya mi, ingin mengucapkan ribuan terima kasih kepada 

ADUN Sikamat; Menteri Besar Negeri Sembilan dan juga Kerajaan 

Negeri kerana prihatin dengan kehendak rakyat dengan membekalkan 

perkhidmatan bas percuma di Bandar Seremban.  Walau bagimanapun, 

perkhidmatan bas ini harus diperluaskan dan diberi perhatian supaya 

kualiti perkhidmatan ini dapat memudahkan pengguna dalam 

perkhidmatannya.  Ada juga permintaan daripada rakyat yang perlu 

kita pertimbangkan iaitu perkhidmatan bas percuma ini dapatlah 

kiranya Kerajaan Negeri Sembilan perluaskan di luar kawasan 

Seremban. 

 

Timbalan Yang Dipertua, sebelum saya menghabiskan perbahasan titah 

baginda tuanku, ingin juga saya mengambil kesempatan ini untuk 

mengucapkan tahniah kepada Yang Berhormat Rantau atas 

kemenangan yang begitu baik dalam Pilihan Raya Kecil DUN Rantau 

baru-baru ini.  Kami berbangga adanya tuan di dalam sidang DUN kali 

ini  untuk menjadi Ketua Pembangkang semula.  Sekian, terima kasih. 
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YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Rahang.  Saya silakan Yang  Berhormat Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: Bismillahirrahmanirrahim.  Alhamdulillah 

hirabbil‘alamin wassalatu wassalamu'ala asrofil mursalin wa'ala alihi 

wasohbihi ajma'in.  Assalamualaikum WBT dan juga salam sejahtera.   

Yang Berhormat Tuan Timbalan Speaker, terlebih dahulu saya 

merakamkan ucapan ribuan terima kasih kepada Tuan Timbalan 

Speaker kerana mengizinkan saya membahaskan usul menjunjung 

kasih titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku Yang di-Pertuan Besar 

Negeri Sembilan Darul Khusus sempena pembukaan Persidangan 

Pertama Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri Sembilan Ke-14. 

 

Pergi ke kedai membeli geragau, 

Geragau dibeli kedai Pak Zainal, 

Tahniah dan syabas ADUN Rantau, 

Memberi kemenangan hatrik Barisan Nasional. 

 

Tuan Timbalan Yang Dipertua, sebagaimana yang telah pun disentuh 

oleh rakan-rakan kita dari kedua pihak tadi, antara intipati, antara 

perkara utama yang diberi penekanan oleh Ke Bawah Duli Tuanku 

semasa beliau, baginda bertitah, ialah pertama dari segi perpaduan dan 

keharmonian.  Dan inilah dalam sebuah negara sejak Undang-Undang 

ya, Tubuh negara kita baik negeri, diwujudkan dulu, selama ini 

daripada sebuah negara pertanian ya, kita sama-sama membangunkan 

negara kita ini hinggalah ke tahap yang ada pada hari ini.  Selain 

daripada proses yang berterusan, pemangkin utama ya, selain daripada 

kestabilan politik, dan juga keadaan ekonomi yang mantap di negara 

kita, perkara asas pokok dalam negara Malaysia yang berbilang kaum 

ini ialah perpaduan rakyat berbilang kaum.  Inilah perkara yang sangat 

penting, jelas kepada kita di sini bahawa insiden-insiden, perkara-

perkara yang berlaku pada hari ini kita lihat ya, begitu ketara sekali 

soal-soal isu perkauman, isu agama, malahan bagi orang Islam, nabi 

kita pun dihina ya.  Jadi, wujud suasana yang tidak tenteram ataupun 

yang gelisah ya, di kalangan rakyat berbilang kaum di negara kita.   

 

Sudah semestinyalah ya, kita sebagai pemimpin, sebagai Wakil Rakyat 

yang diamanahkan sudah pasti perkara asas dalam sebuah negara 

majmuk di Malaysia ni, kita mesti memahami ya, sistem pentadbiran di 

negara kita ini iaitu demokrasi berparlimen dan juga Raja 

berperlembagaan. Jadi, siapa su, saja yang memerintah mesti mematuhi 

sebelum melaksanakan reformasi, perubahan-perubahan di negara kita 

ini, teras pokoknya ialah kita memahami ya, sistem pentadbiran di 
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negara kita berteraskan kepada demokrasi berparlimen dan juga Raja 

berperlembagaan. 

 

Jadi hari ini, jelas banyak insiden-insiden yang saya sebutkan tadi, tular 

di Facebook dan macam-macam lagi ya, dan juga masalah Raja pun 

dipersoalkan hari ini.  Rakyat sudah berani ya, jadi sudah menjadi 

tanggungjawab kita bersama dalam untuk mengekang unsur-unsur 

yang boleh merbahaya ya, kepada kita semua yang telah 61 tahun 

hidup dengan aman, damai, harmoni.  Ini teras dia, ya.  Nak buat 

perubahan, pembaharuan di bawah Malaysia baru, di bawah Kerajaan 

PH ni buatlah.  Tapi teras dia yang tadi, sebagaimana yang tercatat 

dalam Perlembagaan, hak-hak kaum, agama, raja, bahasa ni kita sama-

sama menghormati.  Itu yang ditekankan dalam konsep kebersamaan, 

hormat menghormati, toleransi dan bersefahaman. 

 

Kita mesti jaga nilai-nilai, norma-norma yang telah pun lama ya, kita 

laksanakan di negara kita.  Apatah lagi dengan retifikasi ICERD.  

Membawa kepada bantahan ya, daripada kumpulan masyarakat kita, 

hampir jutaan orang keluar di Kuala Lumpur kerana apa, kerana 

Undang-Undang Tubuh, hal-hal yang berkaitan dengan Perlembagaan 

tadi sudah diusik, sudah disentuh.  Begitu juga dengan Statute Rome ya, 

yang dibuat.  Jadi hari ini rakyat melihat ya, berharap kepada pihak 

Kerajaan yang ada pada hari ini, tapi saya ucap tahniah ya, kepada 

pihak keselamatan ya, kerana mereka yang cuba mengaib, memainkan 

sentimen perkauman ini dengan menghina mana-mana pihak ya, 

agama, raja dan sebagainya, apa yang saya dimaklumkan sudah ya, 

ditahan oleh pihak yang berkuasa.  Ini api yang kecil ni harus kita 

padamkan segera.  Jangan biar dia terbakar.  Hari ini kita boleh 

bersidang dengan baik pada hari ini, mungkin besok kita tidak boleh 

berjumpa lagi.  Inilah merbahayanya ya, sentimen perkauman jika 

dimain-mainkan. 

 

Jadi kita sama-sama sebagai ya, Ahli Dewan memahami apa yang 

ditekankan oleh Ke Bawah Duli Tuanku.  Ini menunjukkan kegusaran 

baginda melihat kepada insiden-insiden, perkara-perkara yang berlaku 

mutakhir ini yang mana sebelum ini di bawah Kerajaan Barisan 

Nasional, benda ini tidak banyak  berlaku, tapi sejak akhir-akhir ini.  

Jadi saya harap pihak Kerajaan Pakatan Harapan baik di peringkat 

negeri mahupun Persekutuan, harus fokus kepada usaha untuk 

menjaga perpaduan sebab di sekolah-sekolah melalui program 

kokurikulum dan juga RIMUP, ko-akademik, program integrasi nasional 

ini memang kita tekankan termasuk juga dulu dengan Sekolah 

Wawasan supaya untuk merapatkan lagi hubungan, persefahaman di 

kalangan anak-anak muda kita, generasi muda kita supaya mereka 

faham inilah negara mereka, inilah acuan Malaysia, ini konsep, inilah 
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nilai-nilai yang harus dilaksanakan ya, cara hidup di negara kita yang 

berbilang kaum ini. 

 

Tuan Timbalan Yang Dipertua, berhubung dengan pendidikan ini juga 

saya ingin meng, merakamkan syabas tahniah ya, kepada Jabatan 

Pendidikan Negeri Sembilan dan semua yang terlibatlah, warga 

pendidik, pelajar-pelajar yang cemerlang, ibu bapa ya, di atas kejayaan 

yang amat cemerlang, sudah daripada 2006 kita mensasarkan berada 

dalam 5 kelompok terbaik dan kita terus menerus, terus menerus 

cemerlang dari, sampai 13 tahun ya, 12 tahun 2018.  Kita terus berjaya 

ya, 2016, 2017, 2018, menduduki tempat kedua ya, di peringkat 

kebangsaan.  Dan kita capai, dan membanggakan ialah sekolah-sekolah 

gred purata ya, yang kita capai sekolah bandar 4.67, begitu juga 

sekolah-sekolah luar bandar 4.67. 

 

Kejayaan ini adalah hasil kerjasama semua pihak ya.  Bukan, jadi apa 

harapan saya yang saya nak tekankan di sini, bukan mudah untuk kita 

mengurus kejayaan ini. Kita memerlukan pelaburan.  Sebelum ini di 

bawah pimpinan Yang Berhormat ADUN Rantau selaku Menteri Besar 

Negeri Sembilan sebelum ni, memang sejumlah, jumlah besar 

peruntukan kita bagi kepada sekolah-sekolah ini untuk mereka 

menggerakkan berbagai program, program-program kecemerlangan 

dan ia, tidak be, begitu mudah ya.  Saya berharap agenda ini akan dapat 

diteruskan oleh pimpinan Yang Amat Berhormat Sikamat untuk 

membantu sekolah-sekolah di seluruh Negeri Sembilan ni supaya 

agenda ya, untuk menjadikan Negeri Sembilan Lembah Ilmu ni akan 

dapat ya, kita teruskan. 

 

Berhubung dengan program, berhubung dengan pendidikan juga,  ingin 

saya menanyakan di sini, bangunan jabatan, bangunan baru JPNS pada 

2015/2016 telah pun diluluskan dalam Rancangan Malaysia Ke-11 ya, 

peruntukan berjumlah 50 juta untuk membina bangunan baru Jabatan 

Pendidikan Negeri Sembilan yang telah uzur dan telah pun beberapa 

kali terbakar.  Ada berlaku kebakaran kecil.  Jadi justeru itu saya harap 

ianya akan dapat terus dilaksanakan dengan peruntukan 50 juta ya, 

daripada Kerajaan Persekutuan. 

 

Dari segi kesejahteraan rakyat, ini memang menjadi asas utama 

pimpinan mana-mana Kerajaan.  Kita nak rakyat kita hidup aman, 

harmoni, sejahtera.  Dan dalam suasana yang pada hari ini banyak ya, 

rakyat kita hari ini hidup tertekan.  Masyarakat felda, di kawasan saya 

ada 11 skim felda, 2 – 3 bulan tidak dapat wang sara ya, wang sara 

hidup.  Kemudian ada lagi satu yang lebih menyedihkan kita iaitu 

Felcra Rompin. Jadi saya berharap kalau boleh ya, Kerajaan Negeri 

Sembilan bagi, terutama sekali bagi Felcra Rompin ni, saya bagi pihak 
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sahabat saya Yang Berhormat Dato’ Manickam, ADUN Jeram Padang.  

Ini di kawasan dia.  Saya harap tadi dia sebut.  Oleh kerana dia tak ada, 

sayalah ya, wakil dia ni, dapat bantu sedikit ya, masyarakat di Felcra 

Rompin ni sudah 10 bulan tidak ada wang sara hidup.  Macam-macam 

kes, yang cerai berai pun ada ya, di sana sekarang ini kerana masalah 

kesempitan hidup. 

 

Jadi inilah senario dia, kita nampak gambar sekarang ni cantik, lawa 

saja, tapi bila kita pergi ke dalam, berbagai-bagai masalah ya, wujud di 

kalangan masyarakat kita.  Dengan keadaan harga komoditi yang jatuh 

ya, pada hari ini.  Semalam Yang Berhormat ADUN Rantau pun telah 

pun menyentuh tentang situasi ekonomi negara kita yang merudum 

pada hari ini.  Pelaburan-pelaburan tidak ada.  Dan ini akan 

memeritkan lagilah ya, rakyat di negara kita yang mana hari ini 

pemimpin-pemimpin sendiri yang mengatakan negara kita bankrap ya. 

Kita ada Tabung Harapan, mintak duit daripada rakyat ya, dan ini 

memberi gambaran kepada pelabur-pelabur bahawa berlaku situasi 

yang betul-betul teruk dalam negara kita.  Bila setiap kali, bukan saya 

yang cakap, tuan-tuan tengok televisyen ya, ucapan-ucapan Menteri 

yang penting, Menteri utama ya, mengatakan negara kita bankrap, kita 

berhutang dan pulak kesalahan itu diletakkan kepada Kerajaan yang 

dulu.  Ini diulang-ulang ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: Ya? 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Saya ingat kita tak perlu ulang-

ulang. 

 

 

YB ADUN Serting: Okay okay, tak apa itu ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Sebab saya difahamkan ….. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. dah disebut semalam. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. ADUN Rantau sudah beritahu 

….. 
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YB ADUN Serting: Okay Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. Serting ulang sekali lagi.  

Saya ingat tak payah sebutlah. 

 

 

YB ADUN Serting: Okay okay okay, saya masuk ke yang lainlah.  Jadi, 

dari segi undang-undang negara kita, kita berharap harus kita sama-

sama menghormati undang-undang ya, negara kita, perlakuan kita ya.  

Khususnya sebagai Ahli Dewan, kita digambarkan hari ini ada ADUN-

ADUN yang biadap, lepas itu, kita di, digambarkan dengan masyarakat 

yang berani melawan pihak berkuasa, pada hari ini kita lihat di Pulau 

Pinang rakyat dilayan begitu teruk sekali, dihalau dia keluar daripada 

flat sampai duduk ya, tidur di bangunan, luar bangunan.  Haa jadi, ini 

merupakan insiden-insiden yang tidak sihat ya, di negara kita.  Dan 

baru-baru ini di Rantau terperanjat, siapa jadi Polis, siapa yang 

sebenarnya Polis?  Sebab ada orang pulak, masyarakat daripada 

penyokong parti ya, menahan Polis.  Sepatutnya Polis yang 

menjalankan tanggungjawab menahan kita.  Sebaliknya, terbalik.  Haa 

jadi ini semualah kecelaruan yang berlaku pada hari ini dalam negeri 

kita. 

 

Jadi inilah yang sama-sama harus kita beri perhatian ya, supaya 

keharmonian, kesejahteraan rakyat sebagaimana titah Ke Bawah Duli 

Tuanku tadi, dapat kita realisasikan ya, demi kebaikan kita bersama.  

Siapa yang memerintah, tak timbul ya, hari ini kawan sana, kami sini.  

Besok kami sana, berpusing, itu tak ada, itu proses dalam dunia politik 

biasa ya, di mana-mana saja.  Tapi teras kepada Undang-Undang Tubuh, 

Perlembagaan itu, harus dihormati. 

 

Dan sekarang ini, saya sentuh kepada beberapa perkara di kawasan 

saya iaitu sebagaimana kita sedia maklum, saya mohon ya, kepada 

Kerajaan Negeri di bawah pimpinan Yang Amat Berhormat Sikamat, 

dapat memberi, mengadakan peruntukan untuk membaiki rumah yang 

uzur ya.  Rumah ini dia orang yang dapat bantuan JKM, orang yang 

susah ni, dia, rumah dia tu bila lama-lama zinknya tu telah rosak dan 

harus dibaik pulih.  Kadang-kadang dengan bantuan, Bantuan Am 

300.00, Bantuan Orang Tua 140.00, lepas tu bantuan 200.00 ya, tidak 

mampu untuk mereka untuk mengganti zink dan sebagainya.  Dan ini 

memerlukan suntikan dana daripada Kerajaan Negeri. 

 

Kemudian, program pencahayaan, saya pun dah mohon kepada Pejabat 

Daerah ya, supaya di persimpangan utama Bandar Seri Jempol, 

persimpangan Serting Tengah dan juga persimpangan Serting Hilir 
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Kompleks dapat bagi lampu limpah yang terang untuk ya, menceriakan 

tempat itu dan juga untuk mengelakkan kemalangan. 

 

Tuan, Yang Berhormat Tuan Timbalan Yang Dipertua, berhubung 

dengan penggunaan dewan orang ramai dan juga balai raya ya.  

Sekarang ini di kawasan saya di Serting, dia orang ni sukar untuk 

berjumpa dengan Pengerusi MPKK ni.  Ke mana mereka ni, ya.  Nak 

gunakan dewan, susah nak jumpo, nak gunakan balai raya pun susah 

sebab di beberapa tempat, Pengerusi MPKK ni duduk Seremban, duduk 

tempat lain.  Dia tak duduk dalam kampung itu. 

 

Saya bagi satu contoh ni di dalam kawasan saya di Kampung Jawa.  

Balai raya sudah semak samun, tak langsung ditunggu, Pengerusi MPKK 

ada, tapi duduk di tempat luar.  Jadi masyarakat nak menggunakan ya, 

untuk komuniti berhimpun, nak gunakan balai raya, balai raya pun dah 

penuh dengan lalang.  Haa jadi kalau misalnya, tak nak digunakan 

serahkanlah kepada pihak yang berkenaan, supaya senang kita urus.  

Banyak balai-balai raya sekarang sudah habis, dah tidak digunakan.  

Apakah tidak ada mesyuarat, apakah tidak ada program, dibuat oleh 

Pengerusi MPKK, sebagaimana kami dulu JKKK ya, siap, kemas, teratur 

ya, balai raya cantik, semua cantik, air-cond lagi, sekarang dengan air-

cond pun habis, dengan letrik pun habis, siap pulak dengan lalang-

lalang sudah memenuhi ya, balai-balai raya.  Apa dia?  Tuan Timbalan 

Yang Dipertua, itulah ya, dari segi penggunaan dewan orang ramai ini 

ya. 

 

Saya juga nak bertanya, saya mintak kepastian daripada pihak Kerajaan 

Negeri, apakah betul ya, kami selaku Wakil Rakyat di peringkat pihak 

pembangkang ini, Barisan Nasional, tidak dibenarkan ya, pergi ke 

sekolah-sekolah menghadiri Mesyuarat PIGB dan juga kami tidak 

dibenarkan untuk menggunakan dewan?  Sebagaimana disebut tadi, 

ada separuh tempat dibenarkan oleh Pengerusi MPKK, ada separuh 

tempat Pengerusi MPKK tidak memberitahu ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Serting tinggal 

1 minit sahaja. 

 

 

YB ADUN Serting: Boleh, memang saya dah last ya.  Memang saya 

adjust saya punya masa tu Tuan Yang Dipertua.  Kemudian saya juga 

ingin bertanyakan tentang Dataran Batu Kikir ya.  Sebelum pilihan raya 

yang ke-14 dulu telah diluluskan melalui peruntukan Jabatan Perdana 

Menteri, 1 juta untuk membina Dataran Batu Kikir dan ianya telah 

ditarik balik.  Jadi saya mohon pihak Kerajaan Negeri ya, supaya dapat 
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meneruskan pembinaan Dataran Batu Kikir ini ya, untuk masyarakat di 

sanalah. 

 

Dan sebagai sebuah negara demokrasi, kita hormatilah ya, khususnya 

dalam suasana pilihan raya, nak mengundi ni hak rakyat.  Dia nak 

sokong siapa, dia punya hal ya.  Jadi ada aduan kepada saya, ada 

pegawai-pegawai Kerajaan telah diugut nak ditukarkan, nak di itu ini.  

Sekarang ni saya tembak secara umum dulu, siapa yang kena tukarkan 

nanti, saya akan ba, kalau ianya diambil tindakan, saya akan sebut 

dalam Dewan yang mulia ni, di persidangan yang akan datang.  Jadi 

jangan ya, kita profesionallah ya, dalam negara demokrasi ini ya, kita 

jangan ugut orang.  Terpulang kepada dia, dia ada pemikiran dia, ada 

hak dia, menghar, tuan-tuan di peringkat Pakatan Harapan 

memperjuangkan demokrasi, keadilan kepada semua orang.  Mesti 

adillah.  Biarlah dia nak pilih siapa dia pilihlah ya.  Biarlah dia urus, 

jangan, begitu jugak saya dengar bila nak peruntukan, dibagi borang 

mesti masuk parti sana, jangan buat command-lah ya.  Dulu kita, saya 

dulu semua jenis, datang ke pejabat saya ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Serting.  Yang 

Berhormat Serting ….. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. saya layan semuanya.  Saya tak tanya ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. masa dah tamat. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. dia sokong apa, ayah you sokong mana, mak you 

sokong siapa, tak ada, no. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Serting.  Masa 

dah tamat. 

 

 

YB ADUN Serting: Alright, saya akan menamatkan ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Profesional sikit. 
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YB ADUN Serting: Itulah senario dia.  Jadi, sekali lagi ya, alhamdulillah 

ya, kita dapat menjalankan persidangan kita ya, mudah-mudahan 

melalui titah ucapan ini kita akan memantapkan perpaduan kita.  

Jagalah ya, Undang-Undang Tubuh dan juga Perlembagaan Negara 

Malaysia yang berbilang kaum ni demi keharmonian kita bersama ya, 

masyarakat kita bersama di negara yang tercinta ini.  Saya memohon  

menyokong.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Serting.  Silakan Yang Berhormat Gemencheh. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Bismillahirrahmanirrahim.  Terima kasih Yang 

Berhormat Tuan Timbalan Speaker membenarkan saya untuk 

mengambil bahagian dalam usul menjunjung kasih titah ucapan Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan. 

 

Terlebih dahulu saya ingin mengucapkan syabas dan tahniah kepada 

Yang Berhormat Rantau kerana berjaya memenangi PRK Rantau baru-

baru ini.  Pada pandangan peribadi saya, 3 PRK yang tidak sepatutnya 

berlaku iaitu di Cameron Highland, di Semenyih dan jugak di Port 

Dickson.  Dan paling tidak wajar adalah di Port Dickson, yang hanya 

diadakan untuk memenuhi agenda pihak-pihak yang tertentu, dan 

sudah semestinya ia merugikan wang rakyat dan merugikan masa 

semua orang.  Dan dalam pilihan raya di Rantau, nampak jelas bahawa 

kalau dulu penolakan rakyat kepada Barisan Nasional tetapi hari ini 

rakyat sudah mula menolak pakatan ha, Pakatan Harapan kerana 

harapan dan impian rakyat yang selama ini cukup tinggi gagal 

direalisasikan. 

 

Dan saya yakin, selepas ini, tiada lagi PRK seperti Jasin pada masa akan 

datang, tidak akan diadakan kerana rakyat dah berubah hati.  Dan 

sebenarnya banyak hikmah ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Untuk makluman ADUN 

Gemencheh, kita lagi ada satu PRK di Sandakan. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Oh, Sandakan, Barisan Nasional tidak terlibat.  

Dan sebenarnya banyak hikmah di sebalik kekalahan Barisan Nasional 

pada PRU yang lepas, kerana hari ini rakyat boleh menilai, boleh 

membezakan antara intan dan permata. 
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Saya meneruskan ucapan saya mengenai isu-isu yang berlaku di 

kawasan saya, di Daerah Tampin.  Baru-baru ini Hutan Simpan Kekal 

Gunung Tampin untuk diadakan, diadakan transmission line antara Alor 

Gajah dan, Alor Gajah ke Bahau.  Saya faham, ini adalah kepentingan 

masyarakat bersama.  Dan cuma yang saya menghairankan, berlakunya 

demontrasi, laporan Polis oleh MPKK sendiri, MPKK dan kepimpinan 

Pakatan Harapan di Tampin membantah cadangan transmission line 

yang melalui Hutan Simpan Kekal Gunung Tampin ini.  Dan seperti 

Yang Amat Berhormat Sikamat beritahu dalam sidang akhbar bahawa 

sebenarnya jajaran itu sebenarnya telah diubah, bagi mengelakkan 

lebih banyak alam sekitar terjejas akibat daripada projek itu.  Bagi saya 

itu tak adalah masalah yang besar. 

 

Tapi bagi Hutan Simpan Kekal Tebong, saya mendapat maklumat 

daripada masyarakat di kawasan Gemencheh bahawa ada lesen yang 

telah diluluskan untuk penebangan balak di kawasan Hutan Simpan, 

Simpanan Kekal Tebong.  Dan lesen yang dikeluarkan bertarikh 1 

haribulan 4, 2019 hingga 31 Mac 2020 ya.  Dan pelesen dan kontraktor 

dibari, diberi konsesi iaitu Lambang Lestari Sendirian Berhad.  Yang ni 

cukup menghairankan kerana kepimpinan MPKK, kepimpinan Pakatan 

harapan di kawasan Tampin dan di Gemencheh, senyap.  Kalau untuk 

transmission line, dia bising.  Tapi ini, projek khusus untuk 

mengeluarkan balak, tak ada pembangunan-pembangunan yang lain, 

yang menghairankan, semua duduk diam, semua duduk diam.  Saya 

harap, perkara ini dapat dijelaskan dan diberitahu agar masyarakat 

kawasan tidak ber, bertanya-tanya ya, apakah pembalakan yang 

berlaku di kawasan ini untuk tujuan apa.  Dan bagi saya, sebahagian 

catchment area dia, kawasan ini, air akan mengalir ke anak-anak sungai 

melalui Kampung Asahan, kawasan perumahan di kawasan Pekan 

Gemencheh dan seterusnya ke Sungai Gemencheh, dulu berlakunya 

banjir.  Dan saya takut, bila kawasan tadahan ini diganggu, akibatnya 

nanti banjir akan berlaku di kawasan Gemencheh ya. 

 

Dan kita harap dapatlah bagi penjelasan ya, sebab sepatutnya seperti 

mana Hutan Simpan Kekal Gunung Tampin diberi penjelasan yang, 

yang, yang berulang kali kepada pucuk pimpinan Pakatan Harapan di 

Tampin, tetapi dalam kes ini, benda ni senyap sahaja ya.  Saya harapkan 

jugak ada dibuat, dibuat pemeritahuan ya, kepada kepimpinan di sana.  

Walaupun tak beritahu YB kawasan pun tak ada masalah.  Saya akan 

dapat jugak dia punya info-info tersebut ya.  

 

Dan yang keduanya, mengenai tadi ADUN Serting ada sebut pasal 

MPKK.  Di kawasan saya jugak ada yang belum dilantik jugak Pengerusi 

Kampung.  Dah hampir setahun, Ketua Kampung pun masih belum 

dilantik.  Pengerusi MPKK masih belum dilantik.  Kalau dulu hanya ahli-
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ahli Pakatan Harapan sahaja dibenarkan duduk dalam jawatan kuasa 

MPKK ya.  Tetapi apabila dah tak ada orang, dia terbuka ya, kepada 

semua masyarakat untuk duduk dalam MPKK kecuali ketua, Pengerusi 

dan jugak Setiausaha.  Yang lain tak kesah.  Tapi hari ini pun masih 

belum dilantik jawatan kuasanya dan tidak wujud lagi jawatan kuasa 

MPKK di kampung-kampung.  Dan ini akan menyusahkan penduduk 

kampug.  Macam tadi Serting beritahu, Pengerusinya duduk di kawasan 

lain.  Adakah ini dibenarkan dalam Kerajaan Pakatan Harapan?  Nama 

pun Ketua Kampung atau Pengerusi MPKK, dah, dah semestinyalah 

duduk dalam kawasan kampung.  Saya mengharapkan Kerajaan Negeri 

dapat menyelesaikan isu ini secepat mungkin bagi memastikan 

kesejahteraan masyarakat itu dijaga dengan baik. 

 

Dan pagi tadi, saya ada respond mengenai jawapan yang tidak dijawab 

oleh EXCO yang berkaitan.  Saya bukanlah nak mempertikaikan siapa 

saja yang boleh jawab, waima EXCO yang  tak berkaitan boleh jawab, 

tak ada masalah bagi saya.  Dan cuma bagi saya, portfolio EXCO 

Kebudayaan, Adat Istiadat Negeri Sembilan ni dilihat memang penting, 

dari 14 buah negeri, hanya Negeri Sembilan yang mengamalkan sistem 

Adat Perpatih yang begitu unik dan perlu diberi keutamaan, perlu 

diberi keutamaan.  Bukanlah untuk menidakkan EXCO yang sedia ada, 

tapi ini soal tanggungjawab, kalau EXCO sedia ada tak mampu 

laksanakan tanggungjawab penting ini, ada baiknya kita mungkin 

merehatkan beliau dan mengganti kepada rakan-rakan yang lain.   Apa 

kurangnya Seremban Jaya ya, untuk jaga adat istiadat kan.  Dan kita, 

marilah kita sama-sama fikir, perlu fikirkan untuk kebaikan kita 

bersama.  Dan demi kepentingan Kerajaan Negeri Sembilan dalam 

menjaga kebudayaan dan adat istiadat ini, kita perlukan EXCO yang 

mampu menggalas tanggungjawab portfolio dengan baik. 

 

Dan saya bukan nak mengaibkan siapa, kita perlu, kita perlu mencari 

jalan bagaimana untuk mengatasi masalah ini.  Saya kesian dengan 

abang Pilah saya, saya pun tak tahu apa masalahnya.  Dan itu di EXCO, 

bagi menjaga kawasan, tadi Yang Berhormat, Yang Amat Berhormat 

Rantau, Yang Amat Berhormat Sikamat beritahu bahawa beliau ada 

menjalankan tugas dan tanggungjawab turun ke padang, untuk 

berjumpa dengan masyarakat.  Saya pun tak pasti sebab heboh 

diperkatakan, beliau gagal menjalankan tugas dan tanggungjawab. 

 

Dan mengenai belia.  Tadi YB Temiang ada menyebut pasal belia.  

Sebenarnya isu berkaitan belia ni, yang dibangkitkan oleh YB Temiang 

tadi.  Rahang?  Temiang?  Pagi tadi, Temiang-lah.  Berkaitan dengan 

persatuan belia dan kepimpinan, sebenarnya belia ni, tidak bolehlah 

dipolitikkan.  Belia ni satu NGO bukan mewakili mana-mana parti 

politik ya.  Dia perlu bebas, tidak ber, berlatarbelakangkan politik.  Dan 
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kita memang, kalau, kita memang perlu berkhidmat baik, belia ini perlu 

berkhidmat sama ada dari Kerajaan lama ataupun Kerajaan yang baru.  

Dan kalau dia nak letakkan gambar profil dalam FB tu, kepimpinan 

yang lama, apa salahnya.  Mungkin jiwanya bersama dengan yang lama 

ya.  Tak perlulah kita nak mempertikaikannya ya.  Dan sebenarnya, 

mereka ini perlukan perhatian, jika tidak diberi perhatian maka sebab  

itulah dia tidak akan bersama dengan kerajaan yang baru. 

 

Dan saya tak adalah nak ucap panjang pada hari ini, terima kasih sekali 

lagi kepada Yang Berhormat Timbalan Yang Dipertua, kerana memberi 

laluan kepada saya.  Dan saya mohon maaf kepada, terutamanya 

kepada YB Pilah, bukan niat saya untuk menidakkan ya, tetapi ia 

khusus menjaga kepentingan masyarakat di Negeri Sembilan.  Saya 

mohon menyokong. 

 

 

YB Timbalan yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Gemencheh.  Ada yang lain yang nak ambil bahagian?  Silakan Yang 

Berhormat Pertang. 

 

 

YB ADUN Pertang: Bismillahirrahmanirahim.  alhamdulillahirabbil 

‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya iwalmursalin wa'ala 

alihi wasohbihi ajma'in.  Rabbishrahli sadri wa yassirli amri wahlul 

‘uqdatam millisani yafqahu qauli.  Rabbi yassir wala tu'assir ya karim.  

Assalamualaikum WBT dan salam sejahtera.  Terima kasih kepada 

Timbalan Yang Dipertua kerana membenarkan saya untuk 

membahaskan Titah Ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan.  Pertamanya ingin saya menjunjung kasih di 

atas Titah Ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan, yang penuh dengan ingatan dan panduan kepada kita semua 

untuk sama-sama memajukan Negeri Sembilan.  Menjunjung kasih 

tuanku. 

 

Keduanya ingin saya juga merakamkan ucapan tahniah kepada Dato’ 

Yang Dipertua, walaupun tak ada hari ini ya, dan juga Yang Amat 

Berhormat Sikamat di atas penganugerahan gelaran Dato’ dan Dato’ 

Seri sempena Hari Keputeraan Duli Yang Maha Yang di-Pertuan Besar 

baru-baru ini.  Giliran Timbalan Speaker inshaa Allah ya, tahun depan 

inshaa Allah, pasal doa kita daripada sini selalunya makbul ya.  Yang 

selalu menyatakan yang, apa, Yang Dipertua dapat Dato’, ni kita dulu ya, 

makbul. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih, terima kasih. 
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YB ADUN Pertang: Jadi inshaa Allah ya, dapat.  Tahun depanlah ya, kita 

cadangkan Timbalan Yang Dipertua pulak dapat Dato’.  Dan yang paling 

penting ingin saya merakamkan setinggi-tinggi tahniah kepada Yang 

Berhormat Rantau yang dapat mempertahankan DUN Rantau dan 

majoriti yang cukup besar.  Sesungguhnya orang-orang teraniaya 

dimakbulkan oleh Allah SWT.  Sesungguhnya juga doa-doa penduduk 

Rantau, doa-doa rakyat Negeri Sembilan, doa-doa rakyat Malaysia, 

Malaysia yang juga teraniaya dengan janji manismu seperti nyanyian 

Aishah kepada seluruh rakyat Rantau, Negeri Sembilan dan Malaysia. 

 

Da, Timbalan Dato’ Yang Dipertua, saya ingin mengingat, menarik 

perhatian ya, Yang Berhormat Labu di atas statement dia ya, secara 

peribadinya kepada saya ya, di Istana Seri Menanti sempena Istiadat 

Menzahirkan Kejadian Undang Luak Jelebu pada 4 April 2019, saya 

ingat lagi ya, apa yang YB Labu nyatakan ya, di istana tempoh hari.  

Sememangnya PRK Rantau adalah kemenangan kami sebagai anak 

jantan. Ingat ya, Labu, ingat kepada saya ya.  Kemenangan anak jantan.  

Tak apa, okay, kita tunggu jawab.  Tidak ada janji palsu daripada kami 

untuk menang.  Hari ini menang, esok tol dihapuskan, tak ada.  Tak ada 

janji seperti itu untuk kita menang di Rantau.  Hari ini kita menang, 

dalam tempoh 24 jam minyak turun 1.50 sen, pun tak ada.  Tak ada 

janji-janji itu untuk kami menang ya.  Hari ini menang, dalam tempoh 

24 jam, minyak turun 1.50 sen, tak ada ya.  Tidak janji tersebut untuk 

kami menang.  Hari ini menang, hutang PTPTN dihapuskan, pun kita 

tak, tiada janjikan dalam PRU Rantau ya. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, ingin saya menarik perhatian Dewan, 

tazkirah telah disampaikan oleh Lenggeng semalam ya.  Apakah janji-

janji PH untuk memenangi PRU 14, seperti yang saya nyatakan tadi, 

tergolong dalam tazkirah Lenggeng semalam.  Iaitu bila bercakap – 

bohong, berjanji – mungkir, tergolong di kalangan orang-orang munafik 

ya.  Semalam Lenggeng bercakap macam tu, ya.  Okay.  Janji lepas PRU 

bila menang, tapi sekarang telah hampir satu tahun, tapi mana janji-

janji daripada Pakatan Harapan seperti janji manifesto tempoh hari.   

 

Timbalan Yang Dipertua, berbaik, berbalik dengan kemenangan hatrik 

kami, bermula di Cameron Highland, diikuti dengan kemenangan besar 

di Semenyih, seterusnya dengan kemenangan cemerlang di Rantau.  

Apa yang kami bawa bukan janji, apa yang kami bawa hanya bukti 

bukan sekadar janji.  Jasa dan bakti jadi bukti, jasa dan bakti jadi saksi, 

bukan mulut di, bukan mulut manis di bibir saja, tapi hati lain bicara.  

Sesungguhnya tiada jugak agenda peribadi yang dibawa oleh Rantau 

untuk memenangi PRK Rantau.  Tiada juga cerita anak Malaysia atau 

anak bulu-bulu dibawa.  Malah tiada juga berjanji untuk membina balai 
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bomba yang kedua atau membina  hospital yang kedua ya.  Ini di, di, di, 

seperti yang kita bawak di Rantau. 

 

Tuan, Naib Yang Dipertua, apa yang saya nyatakan sejujurnya 

penduduk di Cameron telah membuka mata, telinga dan hati.  

Penduduk Semenyih telah membuka mata dan telinga dan hati.  

Penduduk Rantau juga telah membuka mata, telinga dan hati.  Rakyat 

Malaysia, rakyat Negeri Sembilan juga telah membuka mata, telinga 

dan hati.  Terima kasih anak-anak muda, terima kasih anak-anak di 

perantauan, terima kasih penduduk Rantau, terima kasih rakyat Negeri 

Sembilan, terima kasih rakyat Malaysia dan terima kasih juga kepada 

penjawat-penjawat awam.  Inshaa Allah, seluruh rakyat Negeri 

Sembilan dan seluruh rakyat Malaysia, PRU 15 segala gunda gulana 

akan terungkai, kemakmuran kita akan kembali ya.  PH kempunan di 

Rantau kerana tidak membawa pas, BN menang kerana membawa PAS.  

Terima kasih Parti Islam Semalaysia. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya ingin membawa beberapa isu.  

Seterusnya saya ingin ketengahkan beberapa isu dalam Dewan ini.  Isu 

yang pertama iaitu sebagaimana saya dalam soalan saya, semalam yang 

tidak dapat dijawab oleh kekangan masa, iaitu langkah untuk, atau 

bantuan Kerajaan Negeri berkaitan bantuan bayaran tambahan 

persekolahan, yang tidak dapat dijawab semasa pertanyaan lisan 

semalam kerana kekangan masa.  Saya difahamkan untuk bantuan 

peruntukan BBTP telah dikurangkan sebanyak RM21.00 ringgit bagi 

setiap murid.  Bagi Sekolah Kebangsaan, keadaan ini amat 

menyukarkan pihak sekolah untuk melaksanakan aktiviti-aktiviti luar 

sekolah seperti sukan daerah, sukan negeri, perkhemahan dan 

sebagainya. 

 

Jika laksana, jika ia dilaksanakan, ibu bapa terpaksa membayar ya, 

sehingga 50.00 ringgit untuk setiap aktiviti-aktiviti.  Bagi kita dalam 

Dewan ini, 50.00 ringgit mungkin tidak banyak masalah.  Tapi bagi 

orang-orang kampung ya, dengan keadaan komoditi yang merudum 

sekarang ni, 50.00 ringgit agak sukar untuk beliau membayarnya ya.  

Bagi SJKC dan SJKT, tidak menjadi masalah sebab dalam bajet yang 

telah dibentangkan dulu, 3 juta telah diperuntukkan ke SJKC dan SJKT 

ya.  Tetapi malangnya, menjadi kemusykilan kepada saya, kenapa 

dalam bajet dulu, Sekolah Kebangsaan langsung tidak diperuntukkan 

ya.  Sekolah Kebangsaan tiada lagi, langsung tidak disebut peruntukan 

untuk Sekolah Kebangsaan ya.  Jadi bila dalam keadaan begini ya, 

Sekolah-Sekolah Kebangsaan menjadi masalah ya, untuk meneruskan 

aktiviti-aktiviti.  Banyak rungutan-rungutan daripada Guru Besar, 

Pengetua, apabila bajet untuk persekolahan, untuk bantuan perkapita 

ini telah dikurangkan ke sekolah-sekolah. 



 

237/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 237 - 

Isu yang kedua iaitu tentang kejatuhan harga komoditi ya.  Selalu kita 

cerita tentang di felda ya.  Tapi saya nak bawak hari ini tentang di 

kampung pulak ya.  Felda mungkin ada badan yang menjaga, tapi di 

kampung ya.  Dengan kejatuhan rata-rata orang kampung kepada 

sawit, bergantung kepada harga getah.  Kalau dulu harga getah sebelum 

Mei 2018, ya, harga getah mencapai hampir 4.00 ringgit sekilogram, 

dan harga sawit masa tu hampir 500.00 ringgit setan.  Tapi dalam 

keadaan sekarang, harga getah hanya sekitar 2.20 sen dan harga sawit 

sekitar lebih kurang 300.00 satu tan.  Menjadi masalah kepada orang-

orang kampung ya.  Dalam rata-rata orang kampung sekarang 

pendapatan lebih kurang 800.00 ke 900.00 ya.  Tak, kadang tak sampai 

pun 1,000.00 pendapatan orang-orang kampung.  Bagaimana orang-

orang kampung ni nak menyara kehidupan?  Dengan anak tu 5 – 6 

orang ya, orang-orang kampung ni anak ramai, apa, Timbalan Yang 

Dipertua, orang kampung ni anak-anak dia ramai, pasal dia kampung 

tak buat apa dah, anak tu pasal ramai ya.  Dengan bayar-bayar bilnya, 

bayar Astro-nya, bayar-bayar, berapa ringgit tinggal.  Anak sekolah, 

bayaran anak-anak sekolah, jadi berapa ringgit yang tinggal ya.  

Bagaimana orang-orang kampung nak menampung kehidupan ya, 

kehidupan seharian dengan keadaan komoditi yang sekarang.  Jadi saya 

mohon daripada Kerajaan sekarang, tolong bantu orang kampung 

untuk meningkatkan ekonomi mereka di kampung. 

 

Timbalan Dipertua, perkara yang, isu yang ketiga yang ingin saya 

bawakan iaitu tentang BR1M.  Kalau dulu BR1M-lah ya.  Jika dulu pihak 

sebelah sana menyatakan pemberian BR1M adalah rasuah ya, dan 

dadak seperti dikatakan oleh Bukit Kepayang dulu, ingat tak dadak.  

Bukan dadak, dedak, Bukit Kepayang dulu cakap dadak, dadak.  

Dululah, dululah ya.  Dedak.  Dia katakan dedak.  Rupanya untuk tidak 

dianggap rasuah dan dedak ni, hanya perlu tukar nama saua, ya, 

daripada BR1M kepada BSH [disebut basah], haa dah tak rasuah dah ya. 

 

Haa kalau dulu dibagai BR1M, rasuah.  BR1M, dedak.  Tapi bila tukar je 

daripada BR1M ke BSH [disebut basah] tak rasuah, dah tak dedak ya.  

Itu yang jadi, jadi, apa yang ingin saya nyatakan hari ini ialah, ya ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Jadi halal. 

 

 

YB ADUN Pertang: Haa jadi halal.  Tak jadi dedak, tak jadi rasuah ya.  

Haa itu yang, tapi yang ingin saya nayatakan di sini ialah, bagaimana 

apa, kerenah birokrasi untuk pemberian BSH [disebut basah] ni ya.  

Anak dia, perlu dibawak ialah pemohon perlu membawak surat nikah 

ya, untuk memohon BSH [disebut basah] ni, ya.  Tuan-tuan cuba 
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bayangkan orang-orang kampung umur 60 – 70, ada ke simpan surat 

nikah lagi ni?  Tuan-tuan cuba fikir ya.  Orang asal atau Orang Asli yang 

berumur 50 – 60 tahun, ada ke dia bawak surat nikah, mana nak cari.  

Tapi kita pergi kepada jabatan apa, tak apa tuan, tuan nanti jawab, kita 

belum berdialog lagi ya.  Pasal saya mendapat complaint daripada 

orang-orang kampung ni, banyak perkara-perkara yang perlu dibawak, 

perlu disenaraikan, semasa kita memohon ya,  BSH [disebut basah] ni 

ya.   

 

Jadi saya mohon, sebagaimana yang dinyatakan Chennah semalam, 

perlukan dipermudahkan, yang mana, yang boleh mudah, kita 

mudahkan untuk kita memudahkan orang-orang kampung  ni ya.  Kalau 

di Jelebu nak pergi nak mohon, dia kena pergi Bahau atau Kuala Pilah, 

Jelebu tak ada ya, Bahau atau Kuala Pilaa, ya.  LHDN yang ada di Bahau 

atau  Kuala Pilah.  Tak perlu bawak surat nikah dan macam-macam 

perkara yang dia nak di bawak ya.  Jadi, itu, mudahkan, jadi kita 

mudahkan benda yang boleh kita mudahkan untuk kita membantu 

orang-orang kampung. 

 

Dato’ Yang diper, Timbalan Yang Dipertua, seterusnya yang ingin saya 

mengemukakan beberapa perkara atau yang dibawa di  kawasan saya.  

Pertamanya tentang, inshaa Allah ya, apabila ECRL akan lalu di Jelebu, 

inshaa Allah kita berdoa supaya ECRL ni tak dibatalkan untuk lalu di 

Jelebu.  Kita berharap sangat ECRL ni akan lalu di Jelebu.  Jadi, kita 

maka inshaa Allah, Jelebu akan menerima limpahan pembangunan, 

inshaa Allah.  Apa yang nak saya ingin ketengahkan ialah sebelum 

limpahan pembangunan ni sampai di Jelebu, kita di Jelebu kita 

berharap bersedia ya, dengan kemudahan-kemudahan yang perlu 

untuk limpahan-limpahan pembangunan itu.  Perkara yang pertama 

saya dah sebut tu tentang Masjid Jamek dah selesai ya, dah selesai, 

cerita petang, pagi tadi.  Saya harap Masjid Jamek Kuala Klawang ni, 

jangan ditangguh-tangguh dah ya.  Kita pergi ke tempat asalnya yang 

sepertimana yang kita persetujui peringkat awal dulu. 

 

Seterusnya kita juga adalah dalam, sebelum Mei 2018 ya, Kerajaan 

terda, terdahulu telah meluluskan peruntukan sebuah dewan besar di 

Simpang Pertang ya.  Kalau tak silap saya berharga lebih kurang 7 juta, 

kalau tak silap saya semasa lawatan Timbalan Perdana Menteri ketika 

itu ya.  Tetapi apabila kita dapat benda tu, peruntukan dah selesai tapi 

sekarang ni, apabila pertukaran Kerajaan selepas Mei 2108 dah, dewan 

tu telah di, di, di, di, ditangguhkan ya.  Tangguhkan atau tidak lagi 

dibuat pun tak tahulah, saya berharap teruskan ya.  Peruntukan kita 

dah dapat masa tu ya, teruskan pembinaan dewan. 
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Begitu jugak dengan pembinaan kompleks sukan yang telah diluluskan 

oleh Menteri, Menteri, Menteri Belia Dan Sukan ya, ketika itu ya, iaitu 

kompleks sukan juga berada di Simpang Pertang.  Kita satu tempat, kita 

lokasi pun kita dah tahu, dan kita dah mohon ya, satu lokasi sebanyak 

10 ekar daripada Kementerian Dalam Negeri ya, dulu bekas, bekas, apa 

nama tu, dipanggil apa, kuarters ya, kuarters Polis, apa situ, polis apa 

masa tu, UTK, di situ, 10 ekar.  Kita dah dapat kelulusan daripada 

Kementerian Dalam Negeri.  Tapi, bila apa tu, projek itu juga telah di, 

dibatalkan.  Jadi mohon supaya dua projek ini diteruskan ya, mohon ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Pertang.  

Tinggal 1 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Pertang: Sikit lagi, sikit lagi, jangan risau ya.  Ada 2 perkara, 

sikit saja saya sebut.  Perkara yang keti, seterusnya ialah iaitu tentang 

perumahan kos rendah ya.  Di Kampung Geylang kita ada kawasan tepi 

jalan ada 33 ekar di Kampung Geylang di, di Jelebu.  33 ekar tanah 

kosong, di tepi jalan betul-betul ya.  Kerajaan dulu, kita telah membuat 

permohonan untuk membuat perumahan kos rendah di Kampung 

Geylang tu ya, perumahan kos rendah, jadi kita kalau kita buat kita 

luluskan perkara itu, kita dapat lebih kurang 120 lot untuk kita 

membina perumahan kos rendah.  Jadi kita mohon juga kepada 

Kerajaan sekarang untuk kita melihat kembali ya, permohonan 

daripada dulu ya, daripada Kerajaan dulu untuk kita membina satu 

perumahan kos rendah yang berada di Kampung Geylang.  Tanah 

sebanyak 33 ekar, kita dah kenal pasti, dan kita telah buat permohonan 

terdahulu. 

 

Dan yang akhirnya juga membawa isu tentang MPKK ya, yang terakhir 

ni MPKK yang di kawasan saya ya.  Saya tengok MPKK ni sampai 

sekarang tak selesai.  Masalah banyak sangat tak selesai tuan-tuan ya, 

banyak apa, MPKK bergaduh sesama sendiri ya.  Macam mana nak 

membangunkan kampung ya, kalau kita tengok fasiliti-fasiliti yang ada 

di kampung contohnya balai raya, dewan.  Kalau kita lepaskan lembu di 

dewan tu, kita lepaskan seminggu guarantee lembu gemuk, gemuk 

lembu ya, sebab dewan tu semak, balai raya semak. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Pertang. 

 

 

YB ADUN Pertang: Ha?  
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YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Masa dah tamat. 

 

 

YB ADUN Pertang: Sikit lagi, sikit lagi.  kemudian saya, yang 

terakhirnya, dalam MPKK ni, sikit sangat ya. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Sebab itu kalau bagi 

kesempatan, cakap isu-isu tempatan, jangan bawak pergi sampai 

Rantau. 

 

 

YB ADUN Pertang: Okay, tak apasikit lagi.  Satu lagi ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Jadi masa, gunakan masa itu 

dengan secara baik. 

 

 

YB ADUN Pertang: Okay okay, tak apa, sikit lagi.  Tentang MPKK tadi, 

saya mintak yang ni, DUN Klawang ya, Klawang dan Yang Berhormat 

Menteri Besar juga tolong tengoklah isu di di Petaseh ni ya.  Saya dapat 

satu petition daripada penduduk Petaseh dan ditandatangani lebih 

kurang 120 orang.  Pejabat Menteri Besar terima 4 Februari, Pejabat 

Daerah terima 7 haribulan 3.  Daripada Pejabat YB da, Tuan Haji Bakri 

Sawir pada 4 Februari dan daripada saya dapat, saya dapat pada 7 Mac 

ya.  Petition daripada penduduk Petaseh.  Tolong tengokkan ni ya.  Saya 

ingat Petaseh ni, MPKK tak selesai-selesai ya.  Dan daripada petition 

daripada hampir 180, daripada 180 tandatangan daripada penduduk 

Petaseh tak selesa-selesai ya.  Ni ada depan saya ni ya.  Kalau kita 

tengok, saya tengok pun, dalam petition yang ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Pertang, masa 

dah tamat.  Saya sudah tambah 2 minit lagi, pun sudah tamat.  Mintak 

maaf, tolong duduk. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak boleh lagi?  Jadi saya memohon ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Tolong duduk. 
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YB ADUN Pertang: ….. mohon tengok pasal kes MPKK Petaseh.  Mohon 

maaf daripada Timbalan Yang Dipertua.  Terima kasih Yang Dipertua, 

tapi petang ni Timbalan Yang Dipertua nampak memang cukup manis 

hari ni.  Terima kasih, wabillahitaufik walhidayah wassalamualaikum 

WBT. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Pertang.  Silakan ahli-ahli yang lain.  Ahli Yang Berhormat lain.  Tak 

ada?  Jika tiada, saya panggil gulunglah. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Bismillahirrahmanirrahim. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Okay silakan Yang Berhormat 

Sungai Lui. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamualaikum 

WBT.  Dato’ Timbalan, tersasul, Timbalan Yang Dipertua, terima kasih 

kerana membenarkan saya untuk mengambil bahagian di dalam 

membahaskan titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku dalam 

perasmian Persidangan Pertama Penggal Kedua, Dewan Undangan 

Negeri pada 22 haribulan hari tu, iaitu hari Isnin. 

 

Sungai Lui akan memperkatakan beberapa perkara khusus yang 

berkaitan dengan permasalahan rakyat yang perlu diambil tindakan 

oleh pihak Kerajaan, Kerajaan selaras dengan harapan Duli Yang Maha 

Mulia Tuanku iaitu menekankan tentang kesejahteraan rakyat.  Kita 

semua tahu, bahawa rakyat khususnya di kawasan Sungai Lui, berada 

dalam keadaan keresahan tentang situasi masa kini.  Mereka resah 

dengan perkembangan-perkembangan baik dari segi politiknya, baik 

dari segi ekonominya, di mana kalau kita tengok hari ini, rata-rata 

dapat kita dengar daripada rakyat sekarang tentang, berkaitan tentang 

kos sara hidup dan punca pendapatan.  Di mana di kawasan Sungai Lui 

ini kebanyakannya adalah di kawasan felda dan juga kampung.  Mereka 

bergantung hidup kepada hasil-hasil iaitu komoditi iaitu getah dan 

jugak kelapa sawit.  Dan dengan keadaan situasi ekonomi sekarang, 

mereka dalam keadaan keresahan di mana bak kata rakan saya 

daripada Pertang tadi, mereka mempunyai keluarga dan anak  yang 

ramai.  Dan di kawasan felda pulak, golongan-golongan yang pergi ke 

ladang ni terdiri daripada anak-anak peneroka yang telah berkeluarga 

dan menumpang di rumah ataupun menyewa, menyewa di kawasan-

kawasan di kawasan felda tersebut.  Inilah juga, dia punca pendapatan 
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mereka di mana mereka mengambil upah di dalam mengerjakan 

ataupun mengusahakan hasil ataupun ladang-ladang milik peneroka 

ataupun orang kampung di situ. 

 

Oleh itu, tak lama lagi kita nak menyambut puasa, bulan Ramadan dan 

menyambut hari raya.  Kalau dengan keadaan sekarang, kita perlu ada 

satu mekanisma iaitu bagaimana, pertama sekali bagaimana untuk kita 

membentung, membendung tentang kenaikan harga barang ni yang 

hari ini menjadi, menjadi beban kepada mereka-mereka berpenta, 

berpendapatan rendah,  yang, ataupun yang terjejas disebabkan oleh 

kejatuhan harga komoditi sekarang.  Yang kedua, untuk kita 

mempastikan jugak bahawa bahan-bahan ataupun keperluan untuk 

musim perayaan ini perlu mencukupilah untuk sempena, untuk bulan 

Ramadan dan juga untuk hari raya ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kami, di kawasan felda khususnya kalau kita 

tengok, kalau kita duduk di kedai-kedai kopi hari ini ya, apa yang 

mereka harapkan tentang harga komoditi yang baik dan, di mana 

dengan harga komoditi yang baik ni akan dapat menghasilkan hasil 

yang lumayan untuk mereka ataupun untuk mereka meneruskan 

kehidupan mereka di kawasan felda ataupun kampung-kampung ni.  

Cakap-cakap ataupun statement-statement kadang-kadang, yang boleh 

mengguris perasaan yang dilakukan oleh pihak-pihak tertentu, yang 

kita sedia maklum yang telah diucapkan oleh beberapa orang rakan 

tadi, seperti tebang sawit ganti buluh ya, minum minyak sawit dan 

sebagainya.  Ini sebenarnya mengguris hati kami ataupun warga 

peneroka sebenarnya.  Di mana inilah dia punca pendapatan kami 

warga peneroka sejak sekian lama, di dalam membesarkan anak-anak 

ataupun menyara keluarga yang ada di, di kampung.  Apa yang rakyat 

ingin lihat adalah satu dasar ataupun gerak kerja yang jelas dan juga 

mempunyai matlamat yang jelas di mana satu usaha dijalankan untuk 

memberi impak ataupun kesannya untuk membantu dan juga membela 

terhadap kehidupan masyarakat khususnya di kawasan felda 

khususnya.  Okay. 

 

Dato’ Yang Dipertua, yang keduanya tentang kawasan iaitu kita melihat 

tentang kemudahan pengangkutan.  Saya, saya difahamkan, saya 

dengar tentang adanya subsidi ataupun bantuan bas sekolah ya.  Dan 

ini perlu jugak memikirkan kawasan-kawasan di kawasan felda 

khususnya di kawasan sekolah ada, di kawasan Pasoh 3 saya bawak ni 

ya, di mana dilihat tidak ada kemudahan ataupun perkhidmatan bas 

sekolah yang telah lama dihentikan disebabkan oleh faktor kos apa, kos 

yang tinggi.  Oleh sebab itu, bila tak ada kemudahan bas sekolah ni, 

pelajar-pelajar khususnya di, di kawasan untuk apa, sekolah menengah, 

mereka menggunakan motosikal untuk pergi ke sekolah.  Dan ini boleh 
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menyebabkan bahayalah kepada pelajar-pelajar ni dan mengundang 

risiko yang tinggi kepada pelajar. 

 

Dan alhamdulillah, sikit, apa ni, sedikit jalan penyelesaian telah 

dilakukan iaitu di mana atas ilham dan usaha yang telah dicetuskan 

oleh Kerajaan dulu, di mana hari ini terdiri, terdirinya ataupun 

wujudnya Sekolah Magnet di Pasoh 2 dan bolehlah sebahagian ataupun 

sebahagian kecil di kalangan anak-anak duduk di Sekolah Magnet ni. 

Tetapi di peringkat awal ni hanya 32 orang pelajar yang duduk di 

asrama tersebut, dan yang lain masih lagi berulang menggunakan 

kenderaan motosikal dan sebagainya.  Dan saya harap kita jugak bantu 

untuk bagaimana untuk kita atasi masalah ini untuk menyediakan 

kemudahan pengangkutan pelajar-pelajar ni untuk pergi ke sekolah. 

 

Timbalan Yang Dipertua, tadi semasa soalan apa ni, tentang koperasi 

tadi, berkenaan tentang baru-baru ni, satu kertas putih FELDA telah 

dibentangkan untuk mengatasi ataupun menambah baik tentang 

kehidupan peneroka.  Dan apa yang saya tengok di situ, itu sebab saya 

tanya tentang soalan koperasi, koperasi perlu diperkasakan, koperasi 

felda perlu diperkasakan supaya koperasi-koperasi ini bersedia untuk 

menyahut apa yang pihak Kerajaan ingin laksanakan.  Di mana proses, 

saya dengarlah, proses pajakan ladang dan kerja-kerja ladang akan di, 

dibagi kepada koperasi untuk memperkasakan koperasi.  Tetapi tadi, 

jawapan daripada EXCO, ataupun dari segi realitinya kegagalan 

koperasi kebanyakannya dan, dan berlaku koperasi yang gagal ataupun 

bermasalah ni, adalah dikenal pasti tadi, disebabkan oleh kesilapan 

urus tadbir.  Apabila kesilapan urus tadbir ni tidak kita atasi, maka 

akhirnya nanti hasrat kita untuk memperkasakan koperasi ini nanti 

akan terjejaslah, dan akhirnya menjejaskan rancangan pihak Kerajaan 

untuk memberi kesan yang baik terhadap pendapatan peneroka dan 

sebagainya. 

 

Timbalan Yang Dipertua, satu lagi tentang, saya nak mintak jugaklah, 

tentang program pencahayaan, laluan antara Pasoh, laluan Pasoh ke 

Simpang Pertang tu, kalau boleh di apalah, dijalankan kerana apa, kalau 

musim-musim harga komoditi jatuh ni di kawasan felda khususnya, 

bila harga komoditi jatuh ni banyak berlaku kejadian-kejadian yang 

tidak diingini.  Berlakunya pecah rumah dan sebagainya, kalau saya 

tengok berlaku pecah rumah satu malam 3 rumah, 4 rumah sekali 

dipecahkan dan sebagainya disebabkan oleh faktor-faktor tentang 

kesempitan hidup yang dialami dan sebagainya ya.  Dan kalau boleh 

program pencahayaan ni, sebab di luar tu, saya kawasan felda kan, dia 

agak gelap. 
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Timbalan Yang Dipertua, satu lagi saya nak menarik perhatian tentang 

Program Perumahan Generasi Kedua FELDA ataupun (PPGF) yang apa, 

yang terbengkalai di Pasoh 3, di dalam apa, kertas putih jugak 

dimasukkan tentang untuk menyambung semula pembinaan rumah-

rumah yang terbengkalai, dah 70% siap.  Dan saya harap di, di  

kawasan ini, di Felda Pasoh 2 dan 3 diambil perhatian untuk 

menyiapkan ataupun memasukkan program untuk menyiapkan 

Perumahan Generasi Kedua FELDA ataupun Generasi Baru FELDA ni, 

diambil perhatian kerana apa, ini sebenarnya untuk kita sediakan 

penempatan kepada anak-anak peneroka khususnya yang telah 

berkahwin, tinggal dan, dan juga berkeluarga, tinggal bersama dengan 

keluarga tinggal menyewa di rumah-rumah kosong dan sebagainya.  

Dan untuk kita memberi keselesaan kepada mereka untuk mereka 

meneruskan kehidupan berkeluarga. 

 

Timbalan Yang Dipertua, saya ingat, itu saja daripada saya, saya tidak 

berhasrat untuk bercakap panjang.  Dan saya mohon untuk 

menyokong. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Sungai Lui.  Silakan Yang Berhormat Johol. 

 

 

YB ADUN Johol: Bismillahhirrahmanirrahim.  Assalamualaikum WBT, 

salam sejahtera.  Alhamdulillahirabbil ‘alamin wassalatu wassalamu‘ala 

saidinamuhammadin wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  Rabbishrahli sadri 

wa yassirli amri wahlul ‘uqdatam millisani yafqahu qauli.  Rabbi yassir 

wala tu'assir ya karim, rabbi yassir wala tu'assir ya karim. 

 

Terima kasih Dato’ Timbalan Yang Dipertu Dewan.  Pertamanya saya 

mengucapkan ribuan terima kasih di atas kebenaran Yang Berhormat 

Dato’ Timbalan, untuk membenarkan sama, saya bersama-sama untuk 

membahaskan Titah Ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan untuk Penggal Kedua tahun 2019 ini.  Yang 

pertamanya saya ingin mengucapkan, merakamkan ucapan tahniah, 

pertama kepada Yang Amat Berhormat Menteri Besar kita yang telah 

mendapat kurniaan Dato’ Seri, dan jugak kepada Tuan Speaker ya, atas 

anugerah Dato’.  Dan yang pertamanya, yang pentingnya ialah tahniah, 

tahniah kepada Yang Berhormat Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin 

Haji Hasan, ADUN, yang telah memenangi ADUN, kerusi Rantau pada 

pilihan raya yang baru berlangsung yang lepas. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, di sini saya ingin merujuk kepada apa 

yang telah disampaikan dan dititahkan oleh Duli Yang Teramat Mulia 
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Tuanku berkaitan prestasi Kerajaan Negeri Sembilan.  Apabila kita 

melihat titah ucapan Ke Bawah Duli Tuanku ini, alhamdulillah kita rasa 

sama-sama bersyukur segala apa yang telah dititahkan oleh Duli Yamg 

Maha Mulia Tuanku telah melihatkan, menampakkan satu peningkatan 

yang begitu ketara kalau dilihat dari segi pembangunan ekonomi, 

pembangunan kesejahteraan rakyat, pencapaian dan jugak banyak 

perkara-perkara yang telah dibangkit, dan telah dititahkan oleh Ke 

Bawah Duli Yang Maha Mulia Tuanku. 

 

Jadi, Tuan, Dato’ Timbalan Yang Dipertua, sebenarnya dalam kita 

bercakap pada hari ini, saya mengambil semangat kebersamaan iaitu 

spirit of togetherness seperti mana yang dititahkan oleh tuanku, pada 

hari ini kita nak berbincang, kita nak bercakap soal untuk 

memakmurkan, yang penting ialah negeri kita yang tercinta khususnya 

dalam Dewan yang mulia ini.  Apabila kita bercakap dalam Dewan yang 

mulia ini, seharusnyalah perkara-perkara yang dicakap itu perkara-

perkara yang ada isinya, ada intipatinya dan jugak ada keputusannya.  

Apa yang saya lihat, ini adalah kali ketiga kita bersidang selepas pilihan 

raya lepas kan, banyak perkara-perkara yang kita cakapkan di dalam 

Dewan ini, kita telah ketengahkan di dalam Dewan ini, tetapi 

sepertimana yang dikatakan oleh Yang Berhormat ADUN Juasseh pagi 

tadi, perkara ini tidak dirujuk nampaknya kerana ada perkara-perkara 

yang masih lagi dengan izin, outstanding-nya tu masih lagi ada dan 

tidak dapat tindakan yang sewajarnya daripada pihak Kerajaan Negeri 

Sembilan. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya, pada kesempatan ini saya pun 

tidaklah nak membangkitkan isu-isu nasional sepertimana yang rakan-

rakan saya dah bangkitkan, sebabnya saya nak bercakap pasal ECRL.  

ECRL dia tak lalu kat Johol kan, maka yang lalu terbaru ni ialah 

transmission line TNB yang lalu kat Johol.  Itulah nampak ada satu 

pembangunan yang begitu ketara dan saya mengucapkan terima kasih 

jugak kepada pihak TNB kerana ada sebahagian daripada masyarakat 

di Johol telah mendapat nikmat limpahan, ganti rugi daripada projek 

TNB ini kan. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya jugak nak mengucapkan berbanyak 

terima kasih khususnya kepada kakitangan-kakitangan Kerajaan 

khususnya yang ada di Kuala Pilah, yang kalau selama ini telah banyak 

membantu, membantu apa jugak permasalahan-permasalahan 

penduduk dan jugak aduan yang telah saya hantar, saya hantar kepada 

pejabat-pejabat di Kuala Pilah dan jugak pejabat-pejabat di Seremban.  

Jadi saya, kerjasama yang telah ditunjukkan oleh kakitangan Kerajaan, 

walaupun kami bukanlah berada di dalam Wakil Rakyat Kerajaan, 

Wakil Rakyat pembangkang, tetapi alhamdulillah nampaknya benda ini 
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dapat perhatian jugak.  Walaupun kadang-kadang tu ada yang terlewat 

dan sebagainya, tetapi ada respond. 

 

Tetapi kadang-kadang yang menimbulkan kami masalah di Kuala Pilah 

ni, Yang Berhormat Timbalan Speaker, sepertimana yang dikatakan 

oleh rakan-rakan kami tadi, kami tidak mendapat peluang kan, untuk 

sama-sama kan, dalam apa jugak program, masuk ke sekolah dan 

sebagainya, maka kita tidak dapat kata orang tu, nak memberikan 

perkhidmatan yang sebaik mungkin kepada penduduk-penduduk di 

kawasan ya.  Ada halangan-halangan yang mana kita tidak boleh masuk 

ke sekolah, tidak boleh masuk ke masjid.  Dan saya telah utarakan 

dalam soalan lisan saya, berkaitan dengan perkara ini, tetapi saya 

tengok dah 2 hari Dato’ Timbalan Speaker, soalan saya nombor 20/25, 

jadi tak disebut kan.  Jadi saya amat berharap kepada urus setia Dewan, 

kalau boleh ya, benda ni dibagikan perhatian, ada hari yang soalan 

Dewan kita di belakang, dan ada hari dibawak ke depan kan.  Ini asyik-

asyik Seremban Jaya, Seremban Jaya je yang bercakap kan.  Jadi kita 

nak  mengutarakan soalan, walaupun ada soalan bertulis, jawapan, 

tetapi kita nak jugak jawapan dari segi lisannya kan. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya nak membangkitkan perkara-

perkara  yang berkaitan dengan kawasan jugak pada hari ini kan.  

Tetapi sebelum itu saya nak mengingatkanlah, di samping pihak 

Kerajaan Negeri melaporkan dalam keadaan yang begitu terbaik sekali 

nampaknya angka-angka yang telah dikeluarkan dalam titah ucapan ini 

kan, dengan peningkatan demi peningkatan, hasil Kerajaan Negeri kan, 

tetapi apa yang dapat dibuat oleh Kerajaan Negeri ini, lain tak, apa ni, 

kita jugak sebenarnya, yelah hasil daripada Kerajaan yang terdahulu.  

Tetapi dalam keadaan sekarang, kalau kita sedia maklum kan, indeks 

KLSE telah menurun ke 1,620 kan.  USD telah naik kepada, dari 1.00 

dolar kepada 4.12 sen kan.  Bloomberg mengatakan bahawa Bursa 

dalam keadaan yang terburuk kan.  Moody’s jugak melaporkan bahawa 

unjuran KDNK kita daripada 4.7 turun kepada 4.4.  Dan jugak, Nikkei 

melaporkan bahawa tekanan Ringgit ini menyebabkan banyak aliran 

dana asing keluar.  Jadi saya suka nak mengingatkan kepada 

pentadbiran Kerajaan Negeri kan, supaya mengambil kira kejatuhan 

dan jugak apa prestasi-prestasi yang melibatkan pihak global, supaya 

ianya tidak, kata tu ada effect kepada Kerajaan Negeri. 

 

Dato’ Timbalan Dipertua, sepertimana yang saya maklumkan tadi, 

berkaitan dengan kawasan ya, saya jugak nak maklumkan banyak 

jawapan-jawapan yang telah diberikan tidak menepati apa yang kami 

soalkan kan.  Ada soalan-soalan yang telah saya bangkitkan 

sebenarnya, ini adalah kali kedua di dalam soalan lisan saya, tetapi 

jawapan yang, soalan yang sama, Dato’ Timbalan Yang Dipertua, lain 
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daripada jawapan soalan yang penggal ni, persidangan yang dulu, 

dibandingkan dengan per, persidangan yang berlangsung sekarang ini.  

Jadi amat berharap, biarlah jawapan ini consistent kan.  Kalau dulu kita 

mengatakan, macam saya pernah meminta 2 dewan terbuka iaitu di 

dalam gugusan Inas dan Kepis, dalam jawapan yang dulu pihak 

Kerajaan Negeri memaklumkan akan membuat kajian, dan jugak akan 

melihat kepada peruntukan.  Tetapi pada kali ni, jawapannya pulak 

tiada permohonan.  Jadi ini saya rasa ada very contradict punya 

jawapan daripada pihak Kerajaan Negeri kan. 

 

Berkaitan dengan kemudahan awam jugak kan.  Saya pun dalam soalan 

yang lepas ada membangkitkan isu memohon kemudahan-kemudahan 

awam di tapak pasar malam, pasar, pasar harian di kawasan Johol.  Ada 

3 tapak pasar yang begitu popular sekali oleh penduduk kan.  Memang 

saya lihat kalau di bulan Ramadan ini pun, tapak ini akan digunakan 

sebagai tapak pasar Ramadan.  Jadi, saya mintak kerjasama daripada 

pihak Kerajaan Negeri supaya terus mempertimbangkan permohonan 

untuk meli, mendapatkan kemudahan awam seperti tandas awam, 

tempat rehat, tempat solat kawasan ini.  Tak perlu buat besar-besar 

kan, buat sekadar yang boleh diguna pakai oleh mungkin kalau tandas 

itu, buat 2 pintu untuk lelaki, 2 pintu untuk perempu, wanita, saya rasa 

itu pun sudah cukup memadai. 

 

Dan jugak saya pada hari ini, Dato’ Timbalan Yang Dipertua, ingin jugak 

nak highlight-kan sekali lagi pasal keadaan pen, sistem pencahayaan, 

projek pencahayaan di kawasan Johol yang mana satu ketika dulu saya  

pernah memohon sempadan daripada kawasan Repah kan, DUN Repah 

ke Johol melalui satu kawasan yang berbukit dan kawasan itu agak 

gelap.  Sehingga kini gelap, banyak bezanya.  Kalau kita berada di 

kawasan Tampin, terang, tapi masuk saja ke kawasan Kuala Pilah 

kawasan tu agak gelap.  Jadi saya sekali lagi memohon kepada Kerajaan 

Negeri kan, supaya mempertimbangkan secara serius sepertimana saya 

katakan tadi.  Kadang-kadang kita bercakap saja dalam Dewan ini 

tetapi tindakan itu tidak sampai ke tahap yang kita harapkan. 

 

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, bercakap kepada soal kawasan saya 

Johol ini kan, saya tidak menafikan kawasan Johol ini adalah satu 

kawasan kampung tradisi, di luar bandar.  Dan apa yang saya lihat 

selama hampir setahun menjadi Ahli Dewan Undangan Negeri di 

kawasan Johol ialah, yang ketaranya ialah tiada pertambahan kawasan 

yang melibatkan aktiviti kepada penambahan penduduk di kawasan 

Johol ini.  Jadi saya amat berharap kepada Kerajaan Negeri melalui 

Jabatan Perancang Bandar Dan Desa supaya membuatkan kalau boleh 

satu master plan, master plan untuk kawasan Johol.  Yang dulu pun 

telah dibuat, tetapi mungkin keadaan Kerajaan berbeza kan, mungkin 
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ada dibuat apa, revise ke kan, dikaji semula supaya ada limpahan-

limpahan ekonomi yang selalu dikatakan oleh Kerajaan hari ini kan, 

mereka telah berjaya memacu ke satu tahap yang lebih baik daripada 

Kerajaan Barisan Nasional dulu.  Kami nak tengok jugak kan, ada tidak 

yang kami dapat.  Kalau tak dapat, bagilah, lepas ni kami pulak yang  

menguruskan Kerajaan Negeri ini kan. 

 

Dan seterusnya berkaitan dengan Rumah Mesra Rakyat.  Ini pun 

banyak aduan-aduan daripada kawasan saya kan, tiada tindakan.  Kami 

dah hantar kepada pihak SPNB, kepada pejabat-pejabat yang berkaitan, 

tiada tindakan.  Dan berkaitan dengan JKM jugak ya, saya maklumkan 

penerima-penerima JKM pun semakin berkurangan. 

 

Dan satu perkara yang mungkin ada rakan-rakan saya pun dah 

bercakap berkaitan dengan MPKK ni dan jugak Penyelaras DUN kan.  

Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya nak menarik perhatian Ahli Dewan 

yang mulia ini, berkaitan dengan Penyelaras DUN di kawasan saya ini 

ya.  Apa yang saya lihat ada janji-janji, janji, seperti kawan saya kata 

tadi, daripada apa ni, Pertang, janji manismu kan.  Ini pun janji 

manismu di kawasan saya di Johol kan.  Apa yang saya lihat, ialah, saya 

dengar daripada program-program yang telah dianjurkan, Penyelaras-

Penyelaras DUN ini kan, dan jugak ada sebahagian ahli yang dilantik 

kan, datang ke kawasan-kawasan seperti di masjid menjanjikan bulan 

dan bintang kan.  Menjanjikan satu peruntukan  yang saya rasa kalau di 

zaman Barisan Nasional dulu pun, kalau setakat EXCO pun tak berani 

nak cakap, masa tu nak memberikan satu peruntukan on the spot-lah 

kan.  Tapi apa yang saya lihat, Penyelaras DUN, contohnya di Johol ada 

masjid telah dijanjikan 20,000.00, ada surau telah dijanjikan 20,000.00 

kan, dengan tanpa melihat kertas kerja, sekadar nak memaklumkan, 

pihak masjid memaklumkan bahawa mereka perlukan 

pengubahsuaian, terus mengumumkan bantuan.  Ini apa yang saya lihat 

sekarang ini ialah janji itu tinggal janji kan, oleh pihak  yang 

menjanjikan peruntukan.  Saya amat berharap kepada mereka-mereka 

yang menunaikan janji ni kan, apabila dituntut oleh pihak yang 

berkaitan, pihak masjid kan, pihak surau, sekarang ni daripada si A 

mengatakan yang si B memegang duit peruntukan, yang B mengatakan 

C.  Jadi benda tu tiada kesudahan, maka saya rasa peruntukan tu 

memang tak, tak dapat diterimalah kan.  Dan ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Johol, masa dah 

tamat ….. 

 

 



 

249/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 249 - 

YB ADUN Johol: 1 minit, sikit lagi, 1 minit ya.  Dan saya jugak nak 

menyentuh pasal penggunaan dewan yang, dan sebagainya, masjid kan, 

kerana sepertimana yang dikatakan oleh Chembong tadi, kita dah 

terima peruntukan P56 ya.  P56 ni ialah peruntukan Kerajaan Negeri.  

Saya rasa kena ada satu dasar daripada Kerajaan Negeri, bila 

menggunakan peruntukan ini boleh tak kami menggunakan macam 

platform masjid, balai raya dan sebagainya supaya kita dapat 

mengadakan program-program khusus untuk orang ramai kan. 

 

Jadi Dato’ Timbalan Yang Dipertua, saya rasa itu yang saya nak 

sampaikan.  Dan saya menyokong ya, Titah Ucapan Duli Yang Maha 

Mulia Tuanku.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Johol.  Saya silakan Yang Berhormat Senaling. 

 

 

YB ADUN Johol: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamualaikum WBT 

dan salam sejahtera kepada Yang Berhormat Timbalan Speaker dan 

rakan-rakan dalam Dewan yang mulia ini.  Pertama sekali, saya ingin 

mengucapkan jutaaan terima kasih Timbalan Speaker di atas kesudian 

untuk membenarkan saya bersama dengan rakan-rakan yang lain 

dalam Dewan yang mulia ini, bagi membahaskan titah ucapan ke balah, 

Ke Bawah Duli Tuanku semasa Istiadat Pembukaan Persidangan 

Pertama tempoh hari.  Dalam masa yang terhad ini saya ingin 

mengambil kesempatan  untuk mengucapkan tahniah untuk diletakkan 

dalam rekod dan hansard Dewan Undangan ini, ucapan tahniah kepada, 

di atas kurniaan pingat kepada Yang Berhormat Dato’ Speaker, Yang 

Berhormat, Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Menteri Besar daripada 

ADUN Sikamat dan juga Yang Berhormat Setiausaha Kerajaan Negeri. 

 

Yang Berhormat Timbalan Speaker, pada 9 Mei 2018, negara kita telah 

mencatat suatu sejarah iaitu penukaran ataupun transisi perubahan 

Kerajaan daripada Kerajaan Barisan Nasional kepada Kerajaan Pakatan 

Harapan.  Dan kita, transisi ataupun pertukaran Kerajaan tersebut kita 

raikan dalam semangat demokrasi yang cukup hebat di negara kita ini 

dan ia berjalan dengan begitu lancar dan sempurna sekali.  Itulah 

kehebatan demokrasi di negara kita ini.  Pada 9 Mei, bermula pada 9 

Mei 2019 juga, Yang Berhormat Timbalan Speaker, saya ingin nyatakan 

juga maka bermulalah susutnya modal pasaran di Bursa Saham Kuala 

Lumpur.  Dan setakat ini, bermula pada 9 Mei 2018 suka, kesusutan 

tersebut berjumlah sebanyak 157 bilion.  Dan ini merupakan suatu 

laporan, fakta statistik yang telah dinyatakan oleh MIDF Research.  Bagi 

bulan ini saja, belum sempat lagi 30, belum cukup bulan lagi, Yang 
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Berhormat Timbalan Speaker, ya, hari ini 24, 24 haribulan, hari ini.  

Kesusutan, susutnya nilai BSKL ialah sebanyak 1.14 bilion, dan proses 

penyusutan ini berterusan semasa saya berucap ini. 

 

Jadi jelas, dalam konteks sepertimana yang kita, rakan-rakan saya 

dalam Dewan yang mulia ini bahaskan, ini merupakan petanda yang 

saya rasa tidak cukup, tidak baik kepada rakyat dan negara kita.  Dan 

jelas sepertimana yang telah dihujahkan oleh Rantau semalam, bahawa 

kedudukan ekonomi negara kita tidaklah begitu baik.  Tapi 

alhamdulillah, melihat kepada Titah Ucapan Ke Bawah Duli Tuanku,  

Kerajaan Negeri Sembilan nampaknya ada penambahan dari segi 

angka, terutamanya dari segi pelaburan yang telah dan bakal masuk ke 

Negeri Sembilan. 

 

Tetapi dalam konteks modal ekonomi ataupun ekonomi rakyat, 

seharusnya kita harus berikan penekanan, bukan setakat kita melihat 

kepada angka yang besar ini, tetapi lebih penting daripada itu, Yang 

Berhormat Timbalan Speaker, ialah agar ekonomi rakyat, agar 

kesejahteraan ataupun kepentingan rakyat melalui peningkatan 

ekonomi ini dirasai oleh rakyat itu sendiri.  Ini amat penting 

sebenarnya.  Kita boleh mencatatkan angka yang begitu hebat, tetapi 

hakikatnya seperti mana yang telah disuarakan oleh rakan-rakan di 

pihak pembangkang sebentar tadi, banyak sungguh, banyak banyak 

sekali rungutan di kalangan orang kampung, di kalangan orang luar 

bandar.  Perkara-perkara yang melibatkan kepentingan-kepentingan 

orang di luar bandar ini, kepentingan rakyat yang berkait rapat dengan 

kos sara hidup. 

 

Saya telah nyatakan dalam sidang Dewan sebelum ini, harga telur ayam 

gred C sajalah, dalam tempoh 4 bulan sebelum ini telah meningkat 

lebih daripada 40%.  Ianya satu perkara yang saya rasa harus dikawal 

oleh Kerajaan Negeri mahupun Kerajaan Persekutuan.  Dan saya 

sebagai Ahli Dewan Undangan Negeri Senaling ini, saya melihat 

Timbalan Speaker, penukaran Kerajaan ini sudah tentulah ada 

hikmahnya.  Telah saya nyatakan pun sebelum ini.  Bagi seorang Islam, 

sudah tentulah Allah ta’ala mempunyai asbab untuk menjatuhkan 

Kerajaan ataupun menukar Kerajaan ini.  Dan sebagai orang Islam, saya 

wajib gigit gigi geraham di bawah ayat 216 surah Al-Baqarah, bahawa, 

yang bermaksud, mungkin satu perkara tersebut tidak kamu sukai, tapi 

itulah yang paling bagi kamu.  Kami sebagai pembangkang mungkin 

tidak suka berlakunya pertukaran Kerajaan ini tetapi sepertimana yang 

telah dinyatakan dalam surah Al-Baqarah ayat 216 tadi, ianya 

merupakan satu hikmah sebenarnya kepada Kerajaan Barisan Nasional 

agar kita melihat cahaya di hujung terowong.  Dan kita lihat sekarang 

ini, dengan adanya usaha bagi perpaduan umah ini, kita sudah lihat, 
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Yang Berhormat Timbalan Speaker, daripada keputusan-keputusan 

pilihan raya Cameron Highland, di Semenyih yang dikatakan sebagai 

kayu pengukur, benchmark kepada sokongan rakyat, dan yang terbaru 

ini di Rantau pada 13 haribulan itu hari, jelas bahawa rakyat telah mula 

kembali menyokong Barisan Nasional. 

 

Dan ini kita lihat kepada saluran-saluran yang melibatkan belia.  Kalau 

selama ini dalam PRU 14 jelas belia tidak bersama Barisan Nasional, 

dan kami akui perkara tersebut.  Dan daripada 3 Pilihan Raya Kecil ini 

kita sudah lihat kembalinya belia menyokong Barisan Nasional.  Dan 

itulah saya rasakan tadi, hikmah daripada apa yang berlaku, dan 

sepertimana saya bacakan surah Al-Baqarah sebentar tadi, definasinya,  

jelas bahawa ini merupakan satu perkara yang kita akan terus 

perjuangkan, Yang Berhormat Timbalan Speaker. 

 

Timbalan Speaker, saya ingin menyatakan perkara yang melibatkan 

sistem penyampaian di negeri kita.  Saya ucap terima kasih kepada 

Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat kerana semalam telah 

meluluskan peruntukan sebanyak 33,000.00 bagi membaik pulih 

ataupun membina baru kebakaran yang berlaku di DUN Juasseh.  

Memandangkan semalam ADUN Juasseh mintak, hari ni dah mula kerja.  

Walaupun dah hampir setahun.  Dan oleh yang, oleh yang demikian, 

saya juga memohon bantuan yang sama, dan saya harap besok boleh 

mula jugak kerja ni, dalam MPKK Temoris, iaitu kebara, kebakaran 

yang berlaku 2 – 3 minggu dahulu, yang melibatkan satu keluarga 

terpaksa berpindah dan tinggal di sebuah rumah yang, untuk 

sementara.  Jadi saya harap, Kerajaan Negeri dapat melihat perkara ini 

dan memastikan peruntukan yang ada ini, sebanyak 33,000.00 ini tidak 

perlulah saya tunggu untuk sidang Dewan yang ketiga selepas ini untuk 

saya dapatkan bantuan ini kepada rakyat saya dalam DUN Senaling. 

 

Yang Berhormat Timbalan Speaker, dalam keadaan ekonomi sekarang, 

kita sebagai Kerajaan Negeri, kita mesti letakkan keutamaan kita, kita 

mesti tentukan keutamaan kita, we must put our priority rights, dengan 

izin.  Jelas daripada apa yang telah disampaikan oleh bibit-bibit 

percakapan daripada ADUN Chennah tempoh hari, semalam dalam 

menjelaskan, memberikan pencerahan tentang ECRL yang bakal 

sampai ke Jelebu.  Dan saya harap dalam konteks ini, Kerajaan Negeri 

seharusnya bersedia daripada sekarang.  Sepertimana yang telah 

dinyatakan oleh ADUN Chennah semalam ya, harus bersedia  untuk, 

untuk menampung apa juga infrastruktur dan spillover effect, dengan 

izin, yang bakal diperolehi oleh orang Jelebu secara khususnya dan 

rakyat Negeri Sembilan secara amnya.  Kita harus bersedia sekarang. 
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Dan oleh kerana itu kepimpinan haruslah mempunyai mentaliti 

sepertimana yang telah dinyatakan oleh ADUN Chennah semalam, 

sepertimana yang telah digambarkan oleh Yang Amat Berhormat 

Perdana Menteri.  ADUN Chennah semalam saya lihat memuji dasar-

dasar yang telah dibuat oleh Yang Amat Berhormat Perdana Menteri 

kita, di awal-awal 1980an, pada ketika itu Yang Amat Berhormat 

menjadi Perdana Menteri yang ke-4.  Beliau memuji dasar 

persyarikatan, Malaysia Inc. dan beliau cadangkan supaya bawa Negeri 

Sembilan pulak.  Dasar penswastaan.  Dan banyak lagi dasar yang telah 

dibawak oleh Yang Amat Berhormat Tun pada ketika itu. 

 

Tetapi ingin saya nyatakanlah, pada tahun itu, awal 1980an, kamilah 

yang sebenarnya yang memperjuangkan, kamilah sebenarnya yang 

menyokong sebenarnya Yang Amat Berhormat Tun pada ketika itu, 

bagi melancarkan dan menggerakkan dasar-dasar tersebut.  Dasar 

penswastaan, kita lihat sekarang, cukup hebat.  Tetapi kita harus ingat, 

dalam kehebatan itu, dasar-dasar tersebut yang sekarang ini dipuji oleh 

ADUN Chennah semalam, kalau dulunya saya tengok azab kena belasah, 

dasar-dasar ini.  Tetapi kita lihat dasar-dasar ini sekarang ini kita lihat, 

ada juga dasar-dasar yang perlu dikaji semula.  Sebagai contohnya, 

dasar penswastaan, pemberian konses, konsesi tol ini. 

 

Oleh kerana itulah, Yang Berhormat Timbalan Speaker, kita lihat suatu 

janji yang amat jelas, yang ada dalam manifesto PH iaitu untuk 

memberikan tol free selepas menang, gagal untuk dicapai ataupun 

dipenuhi oleh Pakatan Harapan.  Oleh kerana ini, ini merupakan satu 

dasar sebenarnya yang telah dibuat di zaman Tun.  Dan ini merupakan 

satu fakta yang kita harus akui.  Dan kita sekarang ini tengah 

menanggung akibatnya.  Dan saya yakin, dan saya harap keadaan ini 

akan lebih baik kerana ianya tuan-tuan dan puan-puan, Timbalan 

Speaker sekalian, ianya mendatangkan kesan kepada rakyat secara, 

secara umumnya. 

 

Yang Berhormat Timbalan Speaker, saya sebenarnya tadi, semalam, 

saya ucap terima kasih sebenarnya kepada kekanda saya daripada 

Lenggeng, saya ucap terima kasih Yang Berhormat daripada Lenggeng, 

yang telah memberikan tazkirah yang cukup hebatlah bagi saya.  

Terutamanya perkara-perkara yang melibatkan keperluan kepada kita 

semua dalam ADUN, dalam Dewan yang mulia ini untuk kita bersifat, 

mempunyai sifat-sifat, tiadanya sifat-sifat munafik.  Jelas, dalam surah 

As-Saff sendiri ayat 2 dan 3, Allah ta’ala ingatkan kita, Yang Berhormat 

Timbalan Speaker, walaupun Timbalan Speaker tak tahu, saya tahu, 

saya berterangkan kepada Dewan yang mulia ini ya.  Agar, surah, ayat 2 

dan 3 surah As-Saff ini jelaskan kita janganlah, wahai orang-orang yang 

beriman, janganlah kamu berkata apa yang kamu tidak buat.  Ayat 3, 
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ayat 3 menjelaskan selanjutnya, maka besarlah kemungkaran Allah 

SWT, kamu buat benda yang, kamu tidak buat apa benda yang kamu 

katakan, jelas sebenarnya.  Kalau sepertimana yang ADUN Lenggeng 

cakap semalam, saya amat bersetuju dengan beliau, ciri-ciri munafik, 

bila bercakap kita bohong, bila kita berjanji kita mungkir.  Saya 

bersetuju, saya amat bersetuju sebagai orang Islam sendiri. 

 

Tetapi ingin saya tanya di Dewan yang mulia ini, agaknya Kerajaan 

mana yang menepati ciri-ciri ini?  Kerajaan mana yang menepati ciri-

ciri munafik sepertimana yang dinyatakan oleh ADUN lang, ADUN 

Lenggeng ini?  Allah SWT menjelaskan, mengingatkan akan 

kepentingan kemunafikan ini dengan meletakkan satu surah Al-

Munafiqun dalam Al-Quran itu sendiri.  Dan ini merupakan perkara, 

satu ciri yang wajib ada di kalangan pemimpin itu sendiri.  Mudah kita 

berkata-kata sebenarnya, tetapi kita, kita harus ingat bahawa action 

speaks louder than voice, dengan izin, bertindak lebih baik, adalah lebih 

berkesan daripada kita berkata-kata. 

 

Dan kita lihat, sekarang ini, banyak perkara yang telah tidak ditunaikan 

dan perkara-perkara tersebut telah mengakibatkan kesan langsung dan 

tidak langsung kepada rakyat kita.  Tuan-tuan tengok sekarang ini 

keadaan-keadaan yang melibatkan sara hidup ini.  Di atas kegagalan 

kita sebenarnya, itu hari saya lihatlah dalam penyata persidangan baru 

ini, dalam muka surat 400, saya tidak ada floor untuk menjawab kerana 

ADUN Ampangan pada ketika itu telah menyatakan bahawa saya silap, 

bahawa GST merupakan punca kepada kegusaran, kepayahan, 

kesukaran rakyat.  Saya melihat semula penyata tersebut.  Saya ingin 

jelaskan bahawa GST merupakan salah satu faktor, GST merupakan 

sistem percukaian yang terbaik setakat ini.  Yang katakan ia terbaik, 

Yang Berhormat Timbalan Speaker, ialah firma audit antarabangsa.  

Yang mengatakan GST ini merupakan the best mode taxation, dengan 

izin, adalah orang Kastam.  Dulu yang memanggil saya sebagai Wakil 

Rakyat dan, dan memberikan pencerahan kepada saya oh GST ini 

merupakan satu sistem percukaian lebih baik daripada SST ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Senaling, Yang 

Berhormat Senaling tinggal 1 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Senaling: Terima kasih di atas ingatan tersebut.  Yang 

Berhormat Timbalan Speaker, GST telah dilaksanakan lebih daripada 

170 buah negara di dunia ini.  Dan kita telah kembali, we are moving 

backward, kita kembali kepada penggunaan SST.  Sedangkan SST hanya 

diguna pakai oleh bukan negara-negara yang hebat ini.  Antara negara-
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negara yang mengguna pakai SST sekarang ini Palau.  Timbalan Speaker 

pun tak tahu mana letaknya negara Palau ini.  Nauru, Kepulauan 

Solomon.  Oleh kerana itulah kita lihat sekarang, sepertimana yang 

telah saya nyatakan tadi, GST, bukanlah kita rasa ia perlu dimansuhkan, 

mungkin saya ada dengar ini, mungkin pandangan untuk U-Turn untuk 

kembali semula kepada penggunaan GST ini.  Tapi mungkin bukan pada 

kadar 6%.  Mungkin ia boleh di-reduce, dikurangkan kepada kadar yang 

lebih selesa dan ianya tidak memberikan kemudaratan kepada rakyat 

kita.  FMM baru-baru ini, Federation of Malaysian Manufacturers, telah 

membuat satu kajian, berkaitan dengan penggunaan SST ini.  SST telah 

mengakibatkan peningkatan untuk doing business, the cost of doing 

business di Malaysia, dengan izin Timbalan Speaker, meningkat 

sebanyak 10%.  Ini yang merisaukan kita.  Dan ini  menjejaskan 

ekonomi makro dan ekonomi rakyat itu sendiri. 

 

Yang Berhormat Timbalan Speaker, saya akan terus kepada sedikit 

untuk menyentuh tentang belia.  Indeks belia negara kita, Indeks Belia 

Malaysia yang terkini, jelas menunjukkan di Negeri Sembilan, di Negeri 

Sembilan, indeks belia berkaitan tahap kualiti dan kesejahteraan hidup 

belia di Negeri Sembilan berada pada tahap 69.85% sahaja.                                       

Ia merupakan satu tahap yang sederhana.  Dan oleh kerana itulah, Yang 

Berhormat Timbalan Speaker, kita harus melihat, Kerajaan Negeri 

harus melihat belia ini sebagai suatu prospek. Dan saya  melihat 

daripada titah Ke Bawah Duli Tuanku peruntukan yang diberi adalah 

sebanyak 3 juta sahaja.  Dan saya rasa ini memang tidak mencukupi 

bagi memperkasa belia di negara, di negeri kita.  sepertimana yang 

telah dinyatakan oleh ADUN Rahang, sebentar tadi.  ADUN Rahang, 

lebih ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Senaling masa 

dah tamat. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. daripada 900 pertubuhan belia ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Senaling masa 

dah tamat. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. yang telah didaftarkan di bawah KBS dan 

didaftarkan di Negeri Sembilan, Yang Berhormat ADUN Paroi ….. 
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YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Bila YB diberi masa untuk bahas 

….. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. dan oleh kerana itu saya harap ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. pusing sana pusing sini. 

 

 

YB ADUN Senaling: 1 minit lagi.  Saya harap Timbalan Speaker 

diberikan peruntukan yang sewajarnya ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Dah, saya memang sudah bagi 

extra 2 minit ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. Kerajaan Negeri bagi memastikan belia kita ….. 

 

 

YB Timbalan Yang DIpertua Dewan: Saya mohon ditamatkan ucapan. 

 

 

YB ADUN Senaling: ….. diperkasakan dalam keadaan belia sekarang ni 

tidak diberhentikan daripada tugas, diberhentikan daripada tugas, 

diberhentikan dari kerja, dalam keadaan mereka terpaksa membayar 

PTPTN.  Dan saya harap Kerajaan Negeri dapat melihat, fokus kepada 

pembelaan kepada belia ini dengan lebih dekat, dan saya harap 

keadaan ini akan memberikan suatu pembelaan yang sewajarnya 

kepada belia di Negeri Sembilan.  Senaling menyokong, terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Senaling.  Mintak Yang Berhormat lain.  Silakan Yang Berhormat Bagan 

Pinang. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Terima kasih Timbalan Yang Dipertua.  Saya 

tidak mengambil masa yang lama kerana Timbalan telah pun memberi 

ruang kepada rakan saya tadi. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Mintak maaf, haa itu tuduhan ….. 
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YB ADUN Bagan Pinang: Okay. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. saya dah beri masa dan masa 

tambahan ….. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Okay. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. lepas tu lagi tambah ….. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Okay, terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: ….. itulah fokus kepada apa yang 

kita nak bahas. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Alright. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Jangan pusing sana, pusing sini.  

Buang masa, jangan.  Dan ulang lagi, ulang lagi, ulang lagi, ulang.  Saya 

tidak mahu. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Okay Timbalan Yang Dipertua. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Yang Berhormat saya ringkaskan saya punya 

perbahasan saya.  Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamualaikum WBT 

dan salam sejahtera.  Terima kasih Yang Berhormat Timbalan Yang 

Dipertua, saya mengambil bahagian untuk menjunjung kasih kepada 

Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan di atas 

titah ucapan baginda yang merasmikan pembukaan Persidangan 

Pertama Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 

Yang Ke-14. 

 

Dato’ Yang Dipertua, selari dengan titah tuanku yang menyebut 

berkenaan tanggungjawab ahli-ahli Dewan yang diberi amanah untuk 
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sentiasa menjaga kepentingan dan mengutamakan pembangunan  

masyarakat dan negeri.  Suka saya untuk membawa perhatian Dewan 

pada isu-isu pembangunan dan infrastruktur di kawasan saya di DUN 

Bagan Pinang.  Pertama, adalah berkenaan isu kemudahan asas di 

pantai tumpuan pelancong iaitu seperti tandas awam bagi kawasan 

pantai Batu 5 yang mana masih tiada tindakan untuk diwujudkan 

walaupun telah dicadangkan sebelum ini.  Untuk pengetahuan 

Timbalan Yang Dipertua, kawasan yang dikunjung pelancong dari 

dalam dan luar negara ini adalah kawasan yang begitu menarik, 

kawasan pantai yang lebar dan panjang dan keadaan yang begitu 

menarik kepada pengunjung.  Yang mana di situ terdapat aktiviti sukan 

pantai giat ya, dikunjungi oleh pelancong. 

 

Sehubungan dengan itu, kemudahan asas yang minimum amatlah 

diperlukan bagi keselesaan pengunjung yang berkunjung di kawasan di 

situ.  Saya, so saya harap pihak Kerajaan Tempatan khususnya Majlis 

pen, Majlis Perbandaran Port Dickson dapat melihat perkara ini dan 

disegerakan mewujudkan kemudahan asas tersebut.  Selain daripada 

itu, saya juga dapati jalan masuk ke dalam kawasan pantai itu perlu 

dinaikkan taraf kerana pada masa ni tiada jalan yang elok dan selamat 

untuk tujuan laluan kenderaan di kawasan pantai tersebut.  Saya, saya 

berharap Pihak Berkuasa Tempatan dapat mengambil berat tentang isu 

kemudahan awam dan infrastruktur ini bagi keselesaan pelancong 

yang berkunjung di Pantai Port Dickson.  Tidak lupa juga saya mohon 

mencadangkan agar dapat didirikan kiosk-kiosk jualan di kawasan 

pantai tersebut agar ianya dapat menjana peluang perniagaan kepada 

rakyat setempat seterusnya meningkatkan ekonomi rakyat tempatan. 

 

Timbalan Dato’ Yang Dipertua, perkara kedua yang saya ingin memang, 

membangkitkan di dalam Dewan yang mulia adalah berkenaan 

kemudahan asas bagi aspek kesihatan rakyat iaitu permohonan bagi 

menaikkan taraf Klinik Desa Teluk Kemang kepada Klinik Kesihatan.  

Untuk mak, makluman Timbalan Yang Dipertua, permohonan untuk 

menaikkan taraf klinik desa ini telahpun dibuat pada sidang Dewan 

yang lepas.  Dan ianya juga telah dijawab oleh EXCO Kesihatan.  Klinik 

desa yang sedia ada telah pun dinaik taraf dengan menempat, dengan, 

hanya dengan penempatan pegawai perubatan di klinik desa tersebut.  

Sebenarnya keperluannya lebih daripada itu.  Sehubungan dengan itu, 

saya ingin mendapatkan status terkini bagi permohonan yang 

sebenarnya iaitu mohon untuk membina Klinik Kesihatan Type 3, di 

kawasan Telok Kemang.  Saya berharap Kerajaan Negeri dapat 

memastikan usaha merealisasikan naik taraf Klinik Kesihatan Jenis 3 

ini dapat disegerakan secepat mungkin kerana ia, kerana ianya adalah 

elemen penting dalam kemudahan asas rakyat. 
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Timbalan Yang Dipertua, seperti yang kita sedia maklum, kemudahan 

asas seperti jalan yang baik dan efisyen adalah amat penting bagi 

kepentingan rakyat.  Ini kerana jalan raya yang ada, ini adalah kerana 

jalan raya adalah satu faktor penting dalam pembangunan sesuatu 

kawasan dan sosiekonomi sebuah masyarakat. 

 

Bagi perkara ketiga, iaitu berkaitan yang saya ingin bangkitkan di 

dalam Dewan yang mulia ini ia, iany adalah permohonan jalan yang ber, 

menghubungkan kawasan Kampung Baru Si Rusa terus ke PD Utama 

sebagai jalan alternatif selain daripada jalan pantai.  Untuk makluman 

Timbalan yang Dipertua, saya telah mengemukakan permohonan ini di 

dalam soalan lisan bagi sidang Dewan ini, tetapi malangnya soalan 

tersebut telah ditolak.  Ini kerana permintaan yang, jalan ini adalah 

daripada penduduk di kawasan DUN Bagan Pinang, saya memohon 

Kerajaan Negeri agar dapat memberi penjelasan ke atas status 

permohonan ini. 

 

Jalan alternatif ini amat penting bagi penduduk di DUN Bagan Pinang 

kerana pada ketika ini jalan utama yang menghubungkan 2 kawasan ini 

hanyalah melalui kawasan pantai. Saya juga ingin membawa perhatian 

Dewan, pada ketika ini jalan yang meng, menghubungkan Kampung 

Baru ke jalan utama pantai adalah melalui kawasan Bandar Tentera 

Darat.  Dan apabila terdapat acara ketenteraan, jalan tersebut akan 

ditutup.  Oleh sebab itu, penduduk tempatan dan pengunjung pantai 

terpaksa melalui jalan-jalan kampung untuk ke kawasan pantai Batu 4 

ataupun pantai yang lain, yang mana ianya menyebabkan kesesakan di 

jalan kampung dan seterusnya meningkatkan risiko kemalangan.  Saya 

amat berharap perkara ini dapat dipandang serius oleh pihak Kerajaan 

Negeri dan usaha-usaha untuk mewujudkan jalan alternatif ini dapat 

disegerakan memandang permintaan ini telah pun sebenarnya dilulus 

di bawah pentadbiran Kerajaan yang sebelum ini. 

 

Akhir kata, berlandaskan saranan Duli Yang Maha Mulia Yang di-

Pertuan Besar yang menyeru Kerajaan Negeri hari ini untuk 

mempastikan pembangunan dan kesejahteran rakyat dititik berat, 

maka saya berharap Kerajaan negeri di bawah pimpinan Yang Amat 

Berhormat Menteri Besar dapat memberikan perhatian, perhatian 

tentang perkara dan isu setempat yang telah dibangkitkan oleh Ahli 

Dewan agar setiap rakyat dapat hidup dalam keadaan aman selesa dan 

makmur.  Dato’ Yang Dipertua, saya menyokong usul titah ucapan 

menjunjung kasih.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Bagan Pinang.  Ikut masa belum lagi 8 minit.  7 minit 4 saat.  Kalau 
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boleh lagi pendekkan lagi bagus, sebab kita ada lain-lain agenda.  

Terima kasih.   Dan jugak persilakan Yang Berhormat Gemas. 

 

 

YB ADUN Gemas: Bismillahirrahmanirrahim.  Assalamualaikum WBT, 

salam sejahtera.  Terima kasih kepada Timbalan Yang Dipertua kerana 

bagi peluang kepada saya untuk mengambil bahagian dalam membahas 

usul titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan Darul Khusus.  Terlebih dahulu saya juga ingin merakamkan 

ucapan tahniah setinggi-tinggi tahniah kepada Wakil Rakyat ADUN 

Rantau di atas kejayaan yang amat cemerlang dalam PRK pada, yang 

baru-baru ini.  Dan saya mengharapkan ada sinar, ada kesinambungan 

antara Kerajaan dengan pasukan pembangkang untuk sama-sama 

memacu kecemerlangan ekonomi, memacu kecemerlangan sosial dan 

memacu kecemerlangan negeri kita ke tahap yang lebih baik.  Saya juga 

mengucapkan tahniah dan syabas kepada Yang Amat Berhormat 

Menteri Besar serta Speaker Dewan, Speaker Dewan Undangan Negeri 

yang dianugerahkan Darjah Kebesaran Negeri Sembilan pada baru-

baru ini. 

 

Timbalan Yang Dipertua, saya ingin menyentuh beberapa perkara dan 

saya merasakan perlu saya ucapkan terima kasih awal, awal jugalah 

kerana Kerajaan Negeri telah berjaya memacu pertumbuhan ekonomi, 

pembangunan ekonomi pada tahun 2018 dengan lebih mampan.  Dan 

justeru itu, daripada hasil kemakmuran negeri, hasil kekayaan negeri, 

kita dapat melihat banyak yang dapat disalurkan peruntukan-

peruntukan, dana-dana kepada masyarakat-masyarakat marhein, 

masyarakat-masyarakat yang amat-amat memerlukannya.  Jadi, inilah 

yang kita katakan kemakmuran.  Dan kita mengharapkan pada bajet 

belanjawan 2019 nanti, pada hujung tahun ini nanti, kita akan lihat lagi, 

lebih banyak lagi peruntukan-peruntukan, dana-dana yang akan 

disalurkan kepada masyarakat-masyarakat khususnya di Negeri 

Sembilan untuk dikecapi hasil nikmat kemakmuran negeri yang ada 

pada masa ini. 

 

Jadi saya juga ingin mengucapkan tahniah juga kepada Kerajaan Negeri 

di mana selaku, saya selaku EXCO kebudayaan, akhirnya berjaya 

jugalah, impian menjadi kenyataan di mana Kerajaan telah 

memperuntukkan 1.23 juta bagi kenaikan-kenaikan elaun Dato’-Dato’ 

Lembaga Adat.  Alhamdulillah, walaupun ianya memakan masa, tetapi 

ianya berhasil.  Kita merancang pada zaman Kerajaan Barisan Nasional 

dan dilaksanakan pada masa sekarang.  Itulah yang kita katakan 

kesinambungan yang baik tu, benda yang elok tu kita teruskan.  Kita, 

tak perlu kita nak buat pengkajian, tak perlu kita nak buat ubah nama 

dan sebagainya, tak perlu, kerana yang dah baik, masyarakat menilai, 
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masyarakat luar melihat apa yang kita buat, masyarakat luar, rakyat 

nak lihat apakah yang mereka dapat hasil daripada Kerajaan yang 

menawarkan macam-macam perkhidmatan mereka. 

 

Justeru itu apa yang kita katakan, bahawa kita kerja bersama.  Yang 

betul, betullah.  Yang salah, tetap salah.  Sebab itulah saya sama-sama 

dengan rakan-rakan ADUN yang lain amat menyokong juga apa yang 

dikatakan oleh ADUN Lenggeng, YB Suhaimi, yang menyatakan bahawa, 

tazkirah yang diberikan kepada kita itu, bukan untuk kita individu 

sahaja, tetapi kita punya Kerajaan juga amat perlu mengambil iktibar 

daripada apa yang telah disampaikan.  Kita tak mahu, baling batu 

sembunyi tangan.  Kita tak mahu apa yang kita cakap ini tak menjadi 

kenyataan.  Kita tak mahu nanti, kita bercakap bergegar-gegar di sini, 

masyarakat memalitkan kita dengan kata-kata nista dan dusta.  Itu kita 

tak mahu.  Jadi sinilah yang kita katakan bahawa kalau benda itu hak, 

maka ianya hak.  Kalau benda itu batil, maka ianya, ianya akan jadi 

batil.  Jadi sama-samalah, kita fikir sama-sama.  Jangan kita cakap 

sesuatu perkara itu ada sesuatu yang tersirat ataupun mahupun 

tersurat untuk dilemparkan kepada siapa.  Tetapi bagi masyarakat, 

akan menilai.  Bagi Kerajaan dulu kita tahu, manusia ni tak semuanya 

perfect, tidak semuanya hebat, ada kekurangan, ada kekangan dan ada 

kelemahan.  Jadi kekangan dan kelemahan ini kita, sama-sama kita 

perbaiki. 

 

Haa sekarang, yang telah saya katakan dahulu, Kerajaan Pakatan 

Harapan, buatlah yang terbaik.  Sudah hampir, dulu Seremban Jaya kata 

baru 7 bulan, sekarang 7 bulan 4 hari.  Sekarang sudah jadi hampir satu 

tahun.  Hampir menjadi satu tahun, bulan 5 nanti.  Tetapi apa yang kita 

lihat, satu persatu telah dipertunjukkan.  Dahulu, Allah ta’ala memang 

sifatnya ar-rahman ar-rahim, dulu masyarakat ataupun kita sama-sama 

berdoa Allah ta’ala makbulkan, ar-rahman ar-rahim-Nya.  Maka 

Kerajaan Pakatan Harapan berjaya menjadi Kerajaan.  Tetapi satu 

persatu aib-aib itu akan ditonjolkan sekiranya gagal untuk 

melaksanakan impian dan harapan masyarakat yang ada di Negeri 

Sembilan ini.  Kita lihat satu-satu, kita pembangkang dia tak akan cerita 

apa-apa, tapi kita nak berkongsi bersama.  Jangan kata dulu, ah 7 bulan 

3 hari, 4 hari.  Sekarang dah hampir 11, 12 bulan.  Nak nunggu 61 

tahun?  Nak tunggu 61 tahun nak ubah semua?  Tidak, jangan.  Amanah 

inilah kita kena bangunkan, kita kena jayakan, nak lihat hasil apa yang 

kita rancang untuk negeri kita ini akan jadi masyarakat Negeri 

Sembilan ini terjamin, terbela dan makmur selamanya. 

 

Itulah yang kita mengharapkan bahawa konsep jangan menipu rakyat 

ni, simpanlah dalam hati masing-masing.  Saya setuju dengan rakan-

rakan ADUN di pihak Kerajaan Pakatan Harapan apa yang dinyatakan 
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benar, dan saya di kawasan Gemas, kenapa saya tak banyak complaint, 

sebab saya sedang menanti apakah impak-impak yang akan datang.  

Kalau di Jelobu nak datang ECRL tapi di Gomeh bercerita tentang 

bandar sempadan.  Pada sidang Dewan yang kedua, yang pertama atau 

kedua, saya telah nyatakan.  Di Jelebu akan datangnya ECRL, tapi di 

Gomeh double track, jadi apalah salahnya kita menggunakan 

pendekatan Kerajaan Negeri ini bangunkan bandar sempadan.  

Majukan kawasan bandar sempadan.  Lihat akah, lihat apakah 

pembangunan yang akan dibawa untuk kita bangunkan bandar 

sempadan.  Gomeh.  Kita menanti.  Kita telah menyediakan beberapa 

perasa, pasa, prasarana. 

 

Kita nak tahu juga dalam sidang Dewan, Universiti Malaya, bila nak 

dimulakan semula.  Kita nak lihat, sebab itu adalah satu impak untuk 

menambahkan pendapatan ekonomi Negeri Sembilan.  Kita lihat di 

Johor, makin rancak pertumbuhan ekonominya, di Segamat, kemudian 

di Taman Yayasan, hampir ke batu 6, sekarang ni di Gemas Baru, dan 

hampir di Negeri Sembilan, bandar sempadan.  Tak kan kita nak tengok 

saja pembangunan di negeri orang.  Yang telah saya katakan bahawa 

dulu makan, menginap di negeri orang, makan di negeri orang, datang 

ke Negeri Sembilan, nothing, tak datang satu sen pun datang, impak 

ekonomi, keuntungan kepada masyarakat yang berada di sekitar-

sekitarnya, terutamanya ekonomi Negeri Sembilan. 

 

Jadi cuba kita rancangkan, tengok cara bagaimana kita nak 

membangunkan bandar sempadan.  Ambik peluang, ambik ruang, 

kerana Negeri Sembilan ni dah kukuh, ampuh, pentadbirannya mantap.  

Jadi untuk bersengketa, untuk berselisih faham tak ado lagi dah.  

Kojolah, buatlah kerja-kerja yang terbaik untuk melihat pembangunan-

pembangunan sama ada daripada daksina kepada paksinanya, utara 

selatannya, timur dan baratnya.  Kita nak lihat, barulah kita mampu 

melihat Negeri Sembilan maju kalau tak 2020 mungkin 2050, itu.  

Impian kita nak jadikan kenyataan. 

 

Jadi, Tuan Timbalan Yang Dipertua, selain daripada itu, nak juga saya 

sentuhkan tentang beberapa perkara lagi.  Pada sidang Dewan yang 

dulu, saya bertanya tentang status pembinaan kompleks sukan di 

kawasan Gemas.  Jadi, ada 2 permasalahan, bertindih jawapan antara 

ADUN Sikamat dengan EXCO Belia Dan Sukan.  Jadi saya menantilah 

jawapannya kerana saya melihatkan untuk kawasan di Gemas ini, 

selain dari agropolisnya, kita nak bangunkan sukannya.  Jadi rugi 

kiranya kalau pihak Kerajaan tidak melobi ataupun tidak memikirkan 

apakah keperluan-keperluan yang ada di satu tempat itu.  Kita yakin 

dan percaya, sebab apa, selaku Ketua Cabang PKR, merangkap Menteri 

Besar, kalau datang ke Gomeh tu, bawak-bawaklah buah tangan, 
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maknanya ada berita gembira yang boleh disampaikan, yang boleh 

dibangunkan dan boleh dimajukan. 

 

Jadi ini yang kita tengok, kita nak melihat apakah pembangunan, 

apakah yang kita nak laksanakan.  Saya bersama dengan rakan-rakan 

yang lain, kalau perlu kita berkongsi kongsi sama-sama.  Sebab itulah 

kadang-kadang kami di pihak pembangkang, selalu nak merujuk 

Jabatan-Jabatan Kerajaan, Agensi-Agensi Kerajaan untuk 

menyelesaikan beberapa perkara dan bermasalah, beberapa perkara 

dan masalah.  Tapi apa yang masalah sekarang berlaku ada pulak 

blocked-blocked yang menyatakan tak boleh itu, tak boleh ini, dan 

sebagainya. 

 

Jadi, saya haraplah, kalau nak lihat Negeri Sembilan maju, suasana yang 

ada sekarang ini kita  ubah. Tak perlulah kita meletakkan takut kerana 

kita kalah dalam PRU yang akan datang, kita meletakkan macam-

macam syarat kepada Agensi-Agensi Kerajaan.  Nak mel, apa, 

memastikan bahawa rakan-rakan pembangkang, ADUN-ADUN 

Pembangkang tak dapat berhubung untuk melihat bagaimana 

pembangunan kawasan masing-masing. Itu saya rasa cara pemikiran 

yang lama.  Jadi yang kita nak lihat, ubah, Malaysia Baru, cara baru, 

pemikiran baru untuk rakyat yang lebih maju dan lebih agresif untuk 

melihat apakah yang boleh kita dapati. 

 

Sebab saya yakin dan percaya, walaupun ekonomi negara kita semakin 

menguncup, tapi Negeri Sembilan akan mengembang.  Banyak 

pelaburan-pelaburan yang akan datang saya rasa, dan mungkin dah 

datang.  Jadi kita nak lihat inilah yang akan kita gunakan sebaik 

mungkin, hasil limpahan kemakmuran negeri kita untuk negeri kita.  

Mintak peruntukan daripada Pusat, bawak ke Negeri Sembilan, 

walaupun kawasan-kawasan yang dinyatakan telah banyak nak dibuat, 

tapi jadikan satu-satu.  Saya mintak ni.  Macam kawasan Gemas juga, 

saya katakan, rumah, rumah apa, rumah kos rendah ataupun rumah 

PPRT.  Saya mintak betul-betul kerana di kawasan Gemas ni 

masyarakatnya masyarakat luar bandar.  Masyarakat yang memerlukan 

rumah, rumah bawah daripada 80,000.00 ataupun 90,000.00.  Saya 

mintak sama-sama, cubalah bawak.  Daripada dah setahun ni, bawak 

satu pun cukuplah.  Bukan daripada pemaju swasta, daripada Kerajaan 

sendiri.  Status tanah di Gemas ni banyak, banyak betul tanah-tanah di 

Gemas, ni.  Dan masyarakat memang memerlukan rumah untuk tempat 

tinggal dan sebagainya. 

 

Itulah yang kita nak lihat kalau perumahan-perumahan ini dapat 

diwujudkan di kawasan Gemas, ataupun di kawasan Negeri Sembilan 

ini, rumah-rumah rakyat, rumah-rumah mampu milik, rumah-rumah 
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PPRT, maka tiada sebarang permasalahan perumahan pada masa yang 

akan datang.  Kalau kita rancang pada kali ini, dan sekarang nak 

dilaksanakan, diimplimentasikan, mungkin tahun 2020 atau tahun 

2023, rumah dapat diselesaikan.  Pembangunan bandar mampan dapat 

dibangunkan.  Apa, institusi pendidikan dapat diwujudkan.  Itu yang 

saya katakan dah sampai masanya untuk kita melihat hasil, walaupun 

baru 10 bulan ataupun baru satu tahun, tapi kalau dirancang dengan 

rapi, disusun dengan elok, maka ia akan jadi kenyataan yang cantik.  

Haa itu yang saya katakan. 

 

Saya nak lihat juga satu lagi, saya ucapkan terima kasih kepada 

Kerajaan Pusat kerana memberi kelulusan untuk buat jajaran daripada 

Gemas ke Bukit Jalor.  Alhamdulillah, syabas dan tahniah dan jangan 

pulak ada tangan-tangan pulak yang nak mengalihkannya.  Saya mintak 

Kerajaan Negeri kalau boleh tahankan.  Kalau ada orang berkampung, 

kampung kita pertahankan.  Ada dapat peruntukan, peruntukan Negeri 

Sembilan, kita pertahanankan.  Barulah nampak ekonomi tu 

berkembang.  Gemas – Bukit Jalor, wow cantik.  Perjalanan Gemas ke 

Bukit Jalor tu, ada beberapa tanah-tanah kosong kerajaan, boleh 

bangunkan bandar ekonomi daripada kawasan Selatan, cantik tak, 

mesti cantik.  Rancang elok-elok.  Saya nak cakap lebih-lebih tak boleh, 

ada perancang ekonomi, ada UPEN-nya, ada UKAS-nya, buatlah.  

Asalkan jangan ada kepentingan peribadi dan ada kepentingan sendiri.  

Itu saya mintak sama-sama. 

 

Jadi Timbalan Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Gemas, Gemas.  ADUN Gemas boleh celah 

sikit, boleh?  Terima kasih haa.  Dato’ Yang Dipertua, tadi ADUN Gemas 

sekarang 7 bulan, tapi hari ini 11 bulan 15 hari.  11 bulan 15 hari.  Kita 

Pakatan Harapan kita ada janji manifesto, tadi banyak pembangkang 

ada cakaplah, terima kasih.  Tapi kita ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. belum, 1 minit.  Kita tak cakap punya, 

matrikulasi 25,000 tapi Pakatan Harapan hari ini tambah 20,000 lagi.  

Itu Pakatan Harapan, tara janji kita tunai.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Gemas: Tahniahlah Seremban tu kurang satu nombor tu, 

115, cari lagi satu nombor.  Jadi yang ….. 
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YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Gemas, tambah 

1 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Gemas: Haa, 1.5 lah. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Sebab 1 minit dicuri oleh 

Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Gemas: Okay saya tambah lagi.  Saya tak ada masalah.  

Matrikulasi tambah banyak mana pun tak ada masalah.  Kita nak lihat 

outcome-nya nanti, berapa banyak mahasiswa mahasiswi yang dapat, 

peluang pekerjaan pulak.  Dalam keadaan ekonomi yang tidak kukuh 

dan ma, dan apa, mantap.  Itu kita kena fikirkan.  Adakah pinjaman 

PTPTN diteruskan.  Kemudian kalau pinjaman tu diteruskan, 

diluluskan, berapa pulak yang dapat.  Dapat 3,000? 300? 2,000?  200?  

Itu kita kena fikirkan.  Jangan kita bangga melahirkan, membanyakkan 

masuk pada Institut Pengajian Tinggi tapi pinjaman, mereka semua 

miskin, bukan mereka semua kaya, haa itu saya cakap.  Saya dah jawab 

ya subang, Seremban Jaya.  Bagus, terima kasih banyak, respect. 

 

Jadi Tuan Timbalan Yang Dipertua, saya juga ingin mintak jugalah 

untuk diambil perhatian, Masjid Londah.  Masjid Londah ni, bangunan 

dia ada satu structure dia ada tiang besi, masa saya jadi cikgu dulu, 

masa saya ni, tiangnya dah macam menggerutu.  Tapi bila kita mintak 

peruntukan, kita tambah, dah cantik dah.  Dan tiang tu dah masuk 

dalam batu.  Tapi saya takut berapa lama pulak ti, struktur, struktur 

tiang tersebut akan rosak dan akan merobohkan struktur Masjid 

Londah tersebut.  Saya mintak pengkajian semula dan dapat laporkan 

kepada sayalah ya.  Itu yang pertama. 

 

Yang kedua, saya mintak ja, lampu jalan, pencahayaan negeri. Kita 

banyak duit. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Gemas, masa 

dah tamat. 

 

 

YB ADUN Gemas: Tak apa, ini untuk akhir. 
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YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Kalau you tarik masa lagi, nanti 

kita balik pukul 10:00, bagaimana? 

 

 

YB ADUN Gemas: Tak apa, sa, 0.5 minit saja.  Saya mintak lampu jalan 

daripada Londah ke Palong 1 dan Pekan Pasir Besar ke Palong 1.  Itu 

saya mintak.  Saya mintak, itu yang saya mintak ya, saya mohon. 

 

Dan akhir sekali saya mohon iaitu MPKK-lah di kawasan Gemas juga.  

Kalau yang tak dilantik tu boleh dipilih yang lain, pilih je lah.  Saya tak 

ada masalah.  Terima kasih.  Gomeh menyokong.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Gemas.  Silakan Yang Berhormat lain.  Kalau tiada ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Tuan Yang Dipertua. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih dan silakan Yang 

Berhormat Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Ya, terima kasih Timbalan Dipertua kerana beri 

peluang Lobak ambil bahagian dalam berbahas isu menjunjung kasih 

titah ucapan Diraja.  Tuan Dipertua, yang kami selalu dengar Rantau ke, 

Kota ke dan Serting sudah ulang-ulang tu, mengutamakan perpaduan 

dan harmoni.  So saya mintaklah, yang ni sokong, saya 100% sokong 

perpaduan antara bilang kaum.  Tapi saya mengharap, harap yang 

sebelah sana konsisten, konsisten.  Jangan bergaulkan politik.  Kerana 

kami dapat sikit video di luar, tapi ni cakap lain.  So kami harap, 

Berhormat Dewan yang mulia ini, yang berjanji sini, yang betul tu, 

jangan lain di tempat lain.  So kami harap ni buat konsisten supaya 

perpaduan antara kaum tu memang bersatu padu. 

 

Timbalan Dipertua, kami pun sini nak tahu sikit kerana dapat 

maklumat mungkin ni makna sudah lamalah, tapi saya tak faham, 

tentang Water Konsortium, saya pun mintak tu satu kes mahkamah, 

berkaitan dengan itu Water Konsortium.  Mungkin Kerajaan tahu, saya 

harap ni, kes Kerajaan ni ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Saya mintak Lobak abaikan itu 

kerana kalau kata itu mahkamah, kita tidak di, diizinkan dalam ….. 
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YB ADUN Lobak: Yelah, tapi difahamkan ada kes, tapi tak faham apa 

kes tu. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Tak tak pergi lain tajuk. 

 

 

YB ADUN Lobak: Okay, terima kasih.  Dato’ Dewan Dipertua, kami pun 

faham untuk meningkatkan kehidupan rakyat adalah pekerjaan jangka 

panjang.  Boleh cakap ni, hampir akhirlah, kita boleh mendengar 

cadangan rasional, rasionalisasi yang dikemukakan oleh semua pihak, 

orang ramai ataupun sesiapa pun.  Supaya ini dapat membaikikan 

utamanya kehidupan rakyat kerana di bilang kaum Malaysia ni 

susahlah kami nak bersatu padu dan lepas tu kehidupan pun mesti 

utamakan.  Kami berharap Kerajaan Negeri ini dapat utamakan supaya 

memberikan perkhidmatan yang lebih cekap dan cepat dan tetap 

sekali. 

 

Pembinaan sosial berkaitan rapat dengan kebahagiaan dan 

kesejahteraan rakyat berdasarkan perkembangan ekonomi, ekonomi 

paling utamalah.  Kalau tanpa ekonomi yang stabil, macam-macam 

akan menjadi.  Macam-macam akan terjadi.  So kita harus memberi 

perhatian lebih kepada pembinaan sosial, memberi tumpuan kepada 

mempastikan dan meningkatkan kehidupan rakyat, menggalakkan 

pembaharuan sistem sosial, perbagai perkhidmatan awam, 

meningkatkan perutusan sosial dan membuktikan keadilan sosial.  

Jikalau tanpa keadilan tu, di rumah satu mak, adik beradik pun akan 

bergaduh, tak akan cakap satu Malaysia ni yang berbilang kaum.  

Keadilan amat diutamakan.  Kalau tidak, macam ni saya ulang lagi, di 

rumah satu rumah, adik beradik pun akan bergaduh.  So kami berharap, 

berharap ni, semasa keadilan sosial, dan usaha untuk menjadikan 

semua orang belajar dan mengajar dan mempunyai pendapatan  yang 

patutnya, dan mempromosikan masyarakat yang harmoni.  Yang ni, 

dihujah, tadi Duli Yang Maha Mulia tadi, so kami kena sokong. 

 

So selain tu, Timbalan Dipertua, pendidikan adalah landasan remaja 

kebangsaan dan kemajuan sosial.  Kita mesti meneruskan dalam 

pembangunan utama pendidikan, melaksanakan dasar pendidikan 

parti, secara komprehensif, mematuhi pendidikan untuk berkhidmat 

pemodenan sosial, berkhidmat kepada rakyat, menganggap orang 

sebagai tukang asas pendidikan dan memupuk pembinaan sosial yang 

sepenuhnya dibangun dalam pembangunan modal intelektual dan 

ekstrem. 
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Timbalan Tuan Dipertua, pengganti promosi pekerja berkualiti tinggi, 

pekerjaan adalah sah kehidupan dalam masyarkat.  Keadaan penting 

untuk menjaga dan membaiki kehidupan rakyat dan menjadi landasan 

strategi untuk mempercepatkan pembangunan sosial dengan fokus 

untuk meningkatkan kehidupan rakyat, lakukan segala kemungkin 

untuk meningkatkan pendapatan penduduk. 

 

Timbalan Dipertua, kami difahamkan pagi ni dapat maklumat, bahawa 

Kerajaan Negeri ini akan memajukan perindustrian di Nilai, yang di 

negeri ini kami berjumlah 52 perindustrian berat, sederhana dan 

ringan.  Kami berharap semasa memajukan industri pembangunan 

perindutri, yang tenaga semua, TVET, TVET yang di Negeri Sembilan 

ini, kami pun difaham amat dipenting oleh semua lapisan, tapi kami 

difaham yang TVET-TVET ni murid-murid, yang murid itu hanya diisi 

dengan 60% saja.  Erti cakap ni, di TVET-TVET di Negeri Sembilan 

masih ada 40% kekosongan untuk diisi murid-murid dari berbilang 

kaum di negeri ini.  So kami berharap, berharap promosi, promosi 

untuk TVET ini, kami harap semua perhatian termasuk pembangkang 

sini, anak-anak dari kampung, Palong ke, ataupun Gemas ke, lain-lain 

tu, kami bergerak tu, Seri Menanti ini orang kaya tempatlah.  Kami 

berharap orang Cina ke, orang India, sama-sama haa, ambil bahagian 

dalam tu pendidikan TVET.  Jikalau tanpa pendidikan TVET, macam 

mana nak majukan perindustrian berat, sederhana dan ringan tu, tak 

akan maju. 

 

Cakap dengan teori senang.  Tapi praktikal nak rancangkan, ini amat, 

amat susah.  So kami harap Kerajaan Negeri ini mengutamakan, jangan 

bazirkan yang kosong tu, 40% yang untuk murid-murid, mungkin kami 

boleh cakap, saya menyuarakan dan mencadangkan di Dewan yang 

mulia ini atau berilah, berikan agensi-agensi terus masuk ke sekolah.  

Kami ada sekolah SK, menengah ka, lain-lain sekolah tu, yang 

menengah tu, terus masuk, dan mendapati mereka, pastikan mereka 

yang tidak suka belajar, atau tadi pagi yang cakap ni, yang ponteng 

sekolah tu, belajar sikit kema, sikit kemahiran.  Bila dapat belajar sikit 

kemahiran, sekurang-kurang tu dapat membantu pembangunan 

industri dan lagipun menstabilkan sosial. 

 

Dan baru-baru ini saya , Timbalan Dipertua, baru ni saya pun ada 

melawat ni ke Penjara Seremban ni.  Penjara Seremban ni dia boleh isi 

lebih kurang 900 orang.  Tapi yang minggu lalu, dia sudah penuh 

hingga 1,000 orang.  Saya didapat makluman tu, jikalau ikut kiraan, 

belanja kosnya seorang 42.00 ringgit, termasuk gaji pegawai ke, makan 

dan minum, apa sekali, seorang kosnya 40.00 ringgit sehari, sehari.  

Jikalau ikut kira, kiraan macam ni, satu bulan, jikalau kira 1,000 orang, 
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dan kami kira ikut setahunan, kiraan saya lebih kurang 14.2 juta untuk 

belanjaan dalam penjara saja. 

 

So kami berharap, utamanya Jabatan Pendidikan, utamakan 

pendidikan, kami ber, nak cakap jumlah jenayah mungkin susah, kami 

berharap orang Cina ke, orang Melayu dari kampung ke, India gangster 

ke, mesti dikurangkan, mesti dikurangkan.  Kami berikan pelajaran, 

pendidikan atau pelajaran yang lebih baik yang lebih boleh membantu 

mereka cari makan, cari kerja, tak akan mereka pergi cari jenayah.  Tapi 

dengan kiraan ni, seorang 40.00 ringgit sehari, Kerajaan lagi bayar 

lebih tinggi untuk menghidupan satu orang jenayah. 

 

Kami berharap, Kerajaan ni betul-betul mengkaji semula, apa dasarnya 

kena mengkaji betul-betul, tak akan bilangan jenayah menaik tinggi, 

yang di lokap ni naik tinggi, belanjaan lagi tinggi.  So kami harap ni, 

pihak-pihak berkenaan tu ambil serius sekali, kami buat satu target 

supaya berkurangkan haa, yang di lokap, orang yang di lokap ni kami 

kurangkan dan jimatkan wang tu untuk membantu orang-orang miskin, 

orang miskin.   

 

Timbalan Dipertua, lepas ni saya mahu sentuh sikit perkara kawasan 

saya. Ini sudah ulang-ulang, berulang-ulang berapa kali, masalah lembu 

bergaduh, anjing liar, sudah lama sangat.  Kawasan saya bulan lepas 

hanya di Taman Makmur satu budak kecik, 8 tahun, satu orang tua 73 

tahun, digigit oleh anjing.  So kami harap, harap Kerajaan ni nak buat 

siasatan ke, tolong cepatkan.  Jangan tunggu lagi kerana saya, di 

kawasan saya satu orang Thai, orang Thailand dia buat masak ni, dia 

boleh jaga 250 ekor anjing, mungkin kawasan dia tak cukup kesihatan 

atau tak cukup kawasan.  Kami mintak Kerajaan kasi bantuan dia, 

bukan halau dia.  Bantuan dia macam mana menaik taraf yang 

kebersihan atau syarat-syarat kena  ikut tu, kita bantu dia.  Dia satu 

orang boleh handle 250 ekor anjing.  Tapi kami Kerajaan macam mana 

nak buat satu setle sudah berapa bulan, tak boleh ditunaikan.  Tapi 

masalah masih ada.  Saya cakap ikhlas sekali.  Setiap minggu pusat 

khidmat saya sekurang-kurang satu kes aduan anjing liar.  Dan lembu 

lagi, pagi saya pun terima gambar di Desa Temiang, sorry-lah cakap ini 

kerana penternak lembu itu orang UMNO, saya tak tahu dia apa 

masalah tau, sudah jumpa dia, panggil dia jaga baik-baik lembu, bukan 

apa tau, takut berlakukan accident.  Jikalau motosikal langgar, lembu 

tak mati, orang mati. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Berhormat, Yang Berhormat 

Lobak, tinggal masa 1 minit lagi. 
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YB ADUN Lobak: Tak apa, ini utama jugak.  So kami harap bukan, tak 

tahu dia, tak dengar, tak terima nasihat, kami berharap pihak yang 

berkenaan tegas sekali, jalankan tindakan yang jikalau dia nak cabar 

kekuatan Kerajaan baru ni, kami saman dialah atau tangkap lembu tu. 

 

So Tuan Timbalan Dipertua, last sekali kami nak timbul 2 perkara lagi, 

yang tu Temple Flat tu.  Kami ucapn terima kasih kerana MB bila dia 

dilantik sebagai MB, I think lawatan yang pertamalah, dia lawatan ke 

Temple Flat bersama sekali Menteri Pengangkutan sudah sama-sama 

berjanji nak buat lif baru.  So lepas kajian, kami haraplah, nak tahu apa 

status yang terbaru.  Kami harap janji tu kena ditunaikan.  Jangan tu, 

yang penduduk sana memang ini setiap minggu jikalau tak salah you 

boleh check ini kontraktor, sekali sebulan, seminggu berapa kali rosak 

kerana ramai tu orang tua, orang budak.  So jikalau, dia pun jumpa saya, 

sebagai Wakil Rakyat you cuba tinggal, tinggal di tingkat 10, berjalan 

kaki.  Bila masa malam tu jikalau lif rosak, macam mana ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Last sekali. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Masa dah tamat. 

 

 

YB ADUN Lobak: Last sekali.  Itu kawasan yang dulu saya Bahau tu, 

saya terima surat dari komuniti Bahau, dia NGO ni dia memilih satu 

orang tu wakil supaya nak bin, nak mohon tanah di IOI.  IOI sana ada 16 

ekar kawasan Wawasan, tanah rizab untuk sekolah, jikalau cakap 

Wawasan ni untuk sekolah Tamil, Melayu dengan sekolah Cina.  Tapi 

saya difahamkan selain dari Tamil dapat 5 ekar, yang 11 tinggal itu, 

saya nak tahu apa status yang terbaru.  Tapi yang wakil dari komuniti 

Bahau tu sudah menghantar surat untuk Yang Amat Berhormat Menteri 

Besar, Ampangan dan pun ada kasi DUN Bahau, EXCO Bahau, kami 

harap, harap betul-betul ditimbangkan.  Jangan seperti Barisan 

Nasional, Kerajaan dulu, buat saya tak ada semangat langsung haa.  

Jikalau dia, jikalau itu satu hal pun tak boleh buek ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Lobak, sila 

berhenti. 
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YB ADUN Lobak: Terima kasih.  Itu saja.  Saya sokong, Lobak ni sokong 

isu,usul ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih Yang 

Berhormat Lobak.  Saya silakan Yang Berhormat Chuah. 

 

 

YB ADUN Chuah: Terima kasih Timbalan Yang Dipertua.  Saya ingin 

mengambil kesempatan ini untuk menjunjung kasih ke atas Duli Yang 

Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan atas titah ucapan 

baginda merasmikan istiadat pembukaan Persidangan Pertama 

Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri Yang Ke-14 pada 22 haribulan 

April 2019. 

 

Salam sejahtera dan selamat petang.  Timbalan Yang Dipertua, titah 

ucapan baginda menyentuhkan perpaduan dan keharmonian di 

peringkat negeri mahupun di peringkat nasional amat penting sebab 

hanya dengan semangat sejiwa sehati, negara dan negeri tercinta kita 

dapat maju ke depan kecemerlangan.  Semua pihak sama ada parti yang 

memerintah atau parti pembangkang, wajib sentiasa memperingatkan 

nasihat tuanku dan tidak mempermainkan isu-isu perkauman dan 

agama demi kepentingan peribadi. 

 

Timbalan Yang Dipertua, Kerajaan Pakatan Harapan di bawah 

pimpinan Menteri Besar; Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Haji 

Aminuddin Harun sentiasa berusaha menyatukan anak-anak Negeri 

Sembilan dengan pelbagai aktiviti.  Baru-baru ini pada bulan Februari, 

Negeri Sembilan telah diberi kehormatan sebagai tuan rumah untuk 

Majlis Tahun Baru Cina 2019 Peringkat Nasional yang dihadiri oleh 

Yang Amat Berhormat Perdana Menteri Malaysia dengan, ini 

menunjukkan keyakinan Putrajaya terhadap Kerajaan Negeri, Negeri 

Sembilan di samping memperkenalkan keindahan Negeri Sembilan 

sebagai destinasi pelancongan domestik.  Syabas saya ucapkan kepada 

Yang Amat Berhormat Menteri Besar. 

 

Timbalan Yang Dipertua, sambutan Tahun Baru Cina 2019 di Sungai 

Ujong Walk yang diusahakan oleh ADUN Kepayang adalah satu insentif 

PPP (Private Public Partnership) yang membolehkan persatuan Tiong 

Hua dari semua suku untuk mempamerkan keistimewaan budaya 

mereka masing-masing.  Ini mengeratkan perpaduan orang Cina dari 

sukunya, dari suku yang berlainan.  Nenek moyang keturunan Cina ni, 

berasal dari Wilayah yang berlainan dan bukan terhad kepada satu 

Wilayah.  Dan mereka mengamalkan loghat ataupun bahasa serta 

budaya berlainan.  Tidak saja kaum Cina dapat manfaat, tetapi juga 
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kaum lain.  Ini membantu menyatukan semua kaum.  Syabas saya 

ucapkan kepada YB Nicole Tan.  Dengan mengetahui kebudayaan, salah 

faham antara kaum akan mengurangkan dan perpaduan meningkat.  

Melayu, Cina, India, Kadazan, Iban, kita semua satu keluarga, satu 

bangsa, bangsa Malaysia.  Inilah lambang perpaduan dan keharmonian 

yang disebut tuanku.  

 

Timbalan Yang Dipertua, sukan juga membi, membimbing dan 

menguatkan semangat kebersamaan negara kita yang berbilang kaum.  

Kerajaan baru ini berusaha membina lagi banyak gelanggang bola 

keranjang, futsal, badminton dan juga padang bola sepak.  Sukan 

menyatukan kaum dan memupuk kesaudaraan.  Semangat persaingan 

menjadikan kita ini lebih kompetitif, selain dari amalan kesihatan yang 

baik.  Penglibatan sukan akan membantu belia-belia menjauhi daripada 

kegiatan yang tidak sihat dan jadi penarik belia ke sekolah.  Dengan 

kesedar, dengan kesedaran ini Kerajaan wajib dengan secepat mungkin 

menyediakan fasiliti sukan di pusat bandar raya mahupun di luar 

bandar.  Seperti di kawasan saya, di Pekan Bukit Pelanduk, Kampung 

Sawah, Kampung India, mohon kelengkapan gelanggang dan padang 

diusahakan dari peringkat awal sewaktu perancangan, kalau boleh 

semua pekan wajib ada plan perancangan ataupun master plan untuk 

setiap pekan supaya pembangunan tersusun atau teratur dan bukan 

semata-matanya mengikut sesuka hati. 

 

MVV 2,0 atau 2.0 yang diusahakan Kerajaan Pakatan Harapan juga 

wajib menyediakan kemudahan sukan dalam perancangan.  Tapak 

mesti dikenal pasti dan reserved sekarang jugak sebelum harga tapak 

tersebut jadi terlampau mahal.  Sementara ini, tapak tersa, tersebut 

boleh digunakan oleh pemilik sehingga Kerajaan siap sedia untuk 

membeli pada waktu yang ditetapkan.  Selain dari tapak sukan, MVV 

2.0 wajib menyediakan tapak perumahan mampu milik dan kawasan 

dikenal pasti dengan harga tanah yang ditetapkan sebelum 

infrastruktur dibinakan.  Sebab persiapan infrastruktur itu akan 

meningkatkan harga tanah tersebut.  Jadi kalau kita sekarang sudah 

kenal pasti, sudah tenti, sudah tentu rumah mampu milik itu jadi rumah 

mampu milik dan bukan rumah mampu tengok, ya. 

 

Timbalan Yang Dipertua, se, selain dari itu, sekolah juga menjadi 

tempat perpaduan yang penting terutama di Sekolah Menengah dan 

jugak pusat pengajian tinggi.  Tumpuan sekolah adalah pendidikan dan 

bukan perkara yang tiada berkaitan dengan membina seorang warga 

yang bertanggungjawab dan memberi manfaat kepada negara.  Warga 

berbilang kaum dari Sekolah Kebangsaan, Sekolah Rendah Jenis 

Kebangsaan Cina dan Sekolah Rendah Jenis Kebangsaan Tamil akan 

melanjutkan pelajaran mereka di SMK.  Oleh demikian, amat pentinglah 
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kemudahan di SMK dipertingkatkan supaya guru-guru dan murid-

murid belajar dalam keadaan selesa. 

 

Penyelenggaraan seperti penghawa dingin dan kipas di sekolah dalam 

keadaan baik, keadaan padang, pagar dan semua kemudahan wajib 

dipelihara dengan baik.  Ini akan memberi kenangan manis kepada 

semua di samping mengadakan tempat yang selesa untuk pelajar dan 

juga guru-guru.  Murid-murid yang berbilang kaum juga patut 

diperingatkan bahawa kemudahan tersedia adalah tanggungjawab 

mereka masing-masing.  Amalan ini akan mengurangkan kes ponteng 

dan kegiatan kurang sihat.  Jadi, saya mohon usahasama antara pihak 

sekolah, Jabatan Pendidikan dan Kerajaan Negeri untuk memastikan 

segala kemudahan sedia ada dalam keadaan baik.  Berusahama antara 

sekolah Kebangsaan, Sekolah Rendah Jenis Kebangsaan Cina dan 

Sekolah Rendah Jenis Kebangsaan Tamil harus digalakkan mere, 

mereka harus ada perhimpunan bersama. 

 

Prestasi pendidikan di Negeri Sembilan sungguh menggalakkan.  Saya 

mengucapkan syabas kepada Jabatan Pendidikan yang telah mencapai 

kedudukan kedua di peringkat nasional.  Syabas kepada semua guru-

guru dan murid-murid Negeri Sembilan. 

 

Timbalan Yang Dipertua, bank, pejabat pos, pasar awam, balai bomba 

dan balai raya amat penting untuk pembangunan sebuah pekan.  

Pelangkapan atau kemudahan ini wajib disiapkan dengan kadar segera 

demi kepentingan pembangunan, keselamatan dan kesejahteraan 

pekan.  Perancangan luar bandar wajib jugak memastikan kegunaan 

tanah di zon masing-masing.  Kalau boleh, semua kawasan di bandar 

atau di pekan tu harus dizonkan. 

 

Syarikat yang mencemarkan alam sekitar wajib ditutup segera dengan 

tindi, dengan tindakan keras supaya kejadian Sungai Kim Kim tidak 

diulangi di mana-mana jua.  Di Kampung Baru Site C, Tanah Merah, 

terdapat sebuah syarikat yang menyimpankan beribu-ribu tong, tong 

yang, yang mengandungi lebih kurang 200 liter setiap tong, yang 

mengandungi slouch yang akan memberi kesan buruk kepada alam 

sekitar masih ada di tapak.  Ini membahayakan kesihatan mahupun 

nyawa penduduk berhampiran.  Saya menyeru kepada Pejabat Daerah, 

MPPD dan JAS untuk menyelesaikan masalah ini secepat mungkin. 

 

Di Pekan Bukit Pelanduk pula, ada sebuah factory ataupun kilang yang 

menyimpankan plastic waste untuk recycling.  Dan saya mendapat tahu 

yang mereka masih mendapat bekalan plastik dan dipercayai kilang itu 

jugak cuba memproseskan plastik itu.  Proses recycling ini akan 

mengakibatkan kecemaran udara, kecemaran alam sekitar.  Dan saya 
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juga menyeru kepada Kerajaan Negeri untuk mengambil tindakan 

sekeras-kerasnya untuk memberhentikan kegiatan mencemarkan alam 

sekitar ini. 

 

Timbalan Yang Dipertua, saya juga ingin merujukkan kepada hujah 

ADUN Rantau pada hari Selasa yang lalu mengenai hutang negara.  

Rantau menegaskan bahawa Menteri Kewangan harus tidak mengambil 

kira accrual.  Penyerahan Kementerian Kewangan dari Kerajaan BN 

kepada Kerajaan PH atau Pakatan Harapan wajib termasuk accrual.  

Dan saya telah google apa itu accrual.  Dengan izin, accrual ini adalah 

satu caj for, a charge for work that has been done but not yet invoiced, for 

which provision is made at the end of a financial period.  Bermaksud, ini 

adalah bayaran untuk kerja yang telah dilaksanakan tetapi belum lagi 

menerima bayaran.  Jadi sewaktu penyerahan Kementerian Kewangan 

dari Kerajaan dulu ke Kerajaan baru, harus memasuki accrual sebab 

accrual ini penting.  Ini seperti jugak, kalau kita ni dapat P&L atau profit 

and loss account, itu kena masuk accrual jugak sebab accrual itu 

memang satu hutang yang wajib dibayar, dan bukan wajib, dan bukan 

sesuatu yang direkakan.  Ini memang ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Chuah, masa 

dah tamat. 

 

 

YB ADUN Chuah: 1 minit haa, okay.  ADUN Rantau juga menyentuhkan 

ECRL.  Kalau kita beli baju, kita mengikut ukuran dan tidak membeli 

baju yang lebih besar atau lebih kecil haa.  Negara kita mengikut 

Menteri Kewangan tidak mampu 65.5 bilion ringgit untuk ECRL.  

Bayaran bunga saja untuk projek tersebut melebihi 500 juta.  Mengikut 

laporan terbitan The Star bertarikh 29 haribulan Januari 2019, Pakatan 

Harapan juga menyemak, juga mahu menamat ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: YB Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Chuah: Ya. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Kita tak boleh rujuk kepada surat khabar ya.  

Peraturan, itu peraturan, peraturan Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Chuah: Tak boleh ya.  Okay, tapi mengikut ….. 
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YB ADUN Palong: Dato’ Speaker, Timbalan Speaker ….. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Mintak yang, Yang Berhormat 

Chuah, masa dah tamat.  

 

 

YB ADUN Palong: Haa okay. 

 

 

YB ADUN Chuah: Biar saya habis punya.  

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Tak ada, cukup.  Kalau berdegil 

sangat, kita balik pukul 10:00. 

 

 

YB ADUN Chuah: Okay okay. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Saya mintak tolong duduk. 

 

 

YB ADUN Chuah: Okay, kalau begitu, dengan ini Chuah menyokong 

usul menjunjung kasih ucapan Diraja.  Terima kasih. 

 

 

YB Timbalan Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat 

Chuah.  Saya silakan Yang Berhormat Mambau. 

 

 

YB ADUN Mambau: Terima kasih Timbalan Dipertua.  Terima kasih 

Dato’ Yang Dipertua, Timbalan Dipertua Dewan kerana memberi 

pluang, peluang kepada saya mengambil bahagian dalam usul 

menjunjung kasih titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan 

Besar Negeri Sembilan bagi Persidangan Pertama Penggal Kedua, 

Dewan Undangan Negeri Ke-14. 

 

Timbalan Yang Dipertua, pertama saya yang, apa yang saya nak 

bangkitkan, saya ingin mengucapkan terima kasih kerana kali ini 

Dewan telah menambahkan harian persidangan Dewan.  Inilah yang 

pada penggal lepas yang Mambau yang bangkitkan soalan ni, dan dapat 

kelulusan permohonan, kelulusan dari Dewan.  Saya, jadi saya ucapkan 

ribuan terima kasih kerana ini akan memberi lebih ruang lagi kepada 
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setiap ADUN dan jugak membagi pandangan-pandangan mereka untuk 

kebaikan rakyat jelita [jelata]. 

 

Timbalan Yang Dipertua, saya ingat ini sayalah pembahas yang 

terakhir.  Saya cuba pendekkan sajalah.  Jadi bagi projek keretapi ECRL, 

Barisan Nasional di sebelah sana, jangan salah faham mengapa masa 

dulu kita PH tidak sokong dan bantah projek ECRL ini.  Dan sampai hari 

ini Kerajaan PH meneruskan projek ini pulak ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’ Timbalan Speaker, boleh saya bercakap sikit. 

 

 

YB ADUN Mambau: Saya tidak dibenarkan. 

 

 

YB ADUN Palong: Tadi Dato’ Manickam bawak isu yang sama, tidak 

dibenarkan bercakap sebab telah pun diulas oleh Rantau sebelum tu.  

Jadi saya jugak beri pandangan yang sama supaya Mambau tidak lagi 

bawak isu ECRL. 

 

 

YB ADUN Mambau: Tak tak tak.  Saya tak bagi, saya tak bagi laluan.  

Izinkan saya mencelah sikit sahaja.  Iaitu sebelum ini kami membantah, 

PH membantah kerana kos perbelanjaan pembinaan landasan kereta 

api ni terlampau tinggi.  Dan sekarang ini Kerajaan PH telah dapat 

berunding dengan Negara China dan dapat menurunkan kos 

perbelanjaan.  Jadi Kerajaan PH sambung balik, teruskan projek ECRL 

ini.  Kalau tidak berunding, negara kita kena bayar pampasan kepada 

Negara China di mana perjanjian telah ditandatangi oleh Bossku pada 

zaman dulu. 

 

Timbalan Yang Dipertua, atas perkara keretapi ECRL, di samping itu 

juga saya ingin membangkitkan satu perkhidmatan kereta api pula 

menghubungkan Port Dickson dengan Seremban.  Untuk pengetahuan 

bahawa landasan kereta api Port Dickson ke Seremban ini dibina pada 

tahun 1891, lebih kurang tua sudah 128 tahun.  Jaraknya ialah 30km 

dari Port Dickson ke Seremban dan melalui beberapa kawasan di Jalan 

Rasah, Mambau, Siliau dan Port Dickson.  Dan perkhidmatan untuk 

pengangkutan barangan telah berhenti urusan pada tahun 2008 iaitu 

11 tahun yang lepas. 

 

Timbalan Yang Dipertua, isu untuk membaik pulih landasan kereta api 

yang sedia ada ini pernah dibangkitkan dalam Dewan yang mulia ini, 

pada 2 tahun yang lepas, dan Yang Berhormat Rantau pun ada sokong 
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dan setuju untuk mengkaji semula untuk membaik pulih lan, landasan 

kereta api lama yang sedia ada, dihidup kembali dengan keutamaan 

kepada usaha untuk menarik pelancong dan juga dapat memastikan 

projek terbabit ini seiring pembangunan Lembah Wawasan Malaysia, 

MVV, supaya yang akan membentuk satu bandar raya yang moden. 

 

Jadi, sebelum ini, bekas Menteri Besar; ADUN Rantau memang ada 

bergurau dengan saya, pada masa 2 tahun lepas, apa yang dia nyatakan, 

kalau Mambau, pada penggal ni masih duduk di dalam Dewan ini, dia 

akan buat stesen di Mambau.  Jadi, saya berharap projek ini akan 

diteruskan dan saya berharap ADUN Sikamat; Menteri Besar boleh 

meletakkan satu stesen yang canggih di Mambau. 

 

Jadi, perkara yang kedua, merupakan satu isu yang hangat, yang pagi 

sudah ada dibincang dan dibahaskan ada, oleh beberapa ADUN iaitu 

rumah terbiar dan tapak kosong tidak dijaga dengan baik.  Dan saya 

dari jawapan soalan apa ni EXCO Bahau yang menyatakan ada jumlah 

796 unit rumah sudah hantar notis kepada mereka untuk tidak 

menjalankan pembersihan, maka akan tuntutan harta.  Jadi ini, maksud 

saya adalah satu keperluan untuk saya bercadang kepada pihak PBT 

supaya buat pindaan terhadap pemilik-pemilik yang enggan 

membersihkan premis-premis mereka. 

 

Saya bercadang men, menaikkan atau meningkatkan cukai taksiran 

MPS atau MPN atau cukai tanah kepada pelimik, pemilik-pemilik 

premis yang degil kerana kelakuan mereka telah menimbulkan 

pelbagai masalah kekotoran di persekitaran tempatnya.  Kerana 

mereka ada wang, beribu, beratus-ratus ribu untuk beli rumah, 

beratus-ratus ribu untuk membeli tanah, tetapi tak mampu menjaga 

tanah atau rumah mereka sendiri.  Jadi ini tidak adil kepada orang lain 

di,  yang di tinggal di sebelahnya. Atau cadangan kedua ialah mencajkan 

kos pembersihan daripda MPS, MPS ke dalam bil cukai taksiran 

mereka.  Tuan mencajkan ke dalam bil cukai taksiran tuan pemilik 

premises, premis dan untuk tapak tanah kosong, kos perbelanjaan bil 

masuk ke cukai tanah  tahunan. 

 

Tuan yang, Timbalan Yang Dipertua, perkara seterusnya saya ingin, 

saya ingin mohon kepada Kerajaan Negeril-lah iaitu apakah 

perkembangan status terkini projek pembinaan rumah orang tua atau 

rumah Seri Kenangan Seremban, yang ber, yang akan dibinakan di Jalan 

Han Hui Foong, Seremban.  Dan juga pada EXCO Kebajikan iaitu apakah 

langkah-langkah atau strategi Kementerian, Kementerian menghadapi 

negara tua menjelang tahun 2030.  Jadi saya berharap pihak Kerajaan 

Negeri dapat jawab pada gulung semasa gulung. 
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Jadi, Timbalan Yang Dipertua, saya di sini memang ada banyak aduan 

tempatan penduduk dan soal sosial.  Tapi saya memilih, saya akan terus 

merujuk kepada pegawai-pegawai jabatan yang terbabitlah kerana 

pada saya pentas Dewan yang mulia ini lebih sesuai untuk ADUN-ADUN 

untuk mencadangkan pindaan-pindaan dasar yang baru demi 

kesejahteraan rakyat. 

 

Ya, akhir sekali Timbalan Yang Speaker, Yang Dipertua, saya ingin 

memohon kepada pihak di sebelah sana, tak perlulah ketuk-ketuk atau 

sentiasa buat teguran yang tidak munasabah kepada Kerajaan PH 

Negeri Sembilan.  Segala cadangan atau pandangan yang munasabah 

dan proaktif, kita di sebelah sini akan terima dan diper, 

dipertimbangkan.  Tolonglah bagi masa dan peluang kepada Kerajaan 

PH Negeri Sembilan kerana Barisan Nasional dah jadi Kerajaan 60 

tahun tapi, tapi mengapa tak boleh bagi peluang kepada Kerajaan PH 

Negeri Sembilan yang hanya satu tahun saja. 

 

Saya bagi satu contoh, kalau kita tanam sepohon pokok durian, pun 

kena tunggu hasilnya sepanjang 5 tahun, barulah ada durian.  Dan, dan 

Kerajaan PH Negeri Sembilan memang tak akan tunggu 5 tahun untuk 

durian jatuh.  Ini durian Musang King tau.  Ni durian Musang King.  

Kerajaan PH Negeri Sembilan akan berusaha sedaya upaya dalam 5 

tahun ini untuk menjalankan tugas demi kebaikan dan keperluan 

rakyat.  Dan semasa 5 tahun, sampai hari kelak, rakyat akan tentukan 

durian musing king, Musang King ini sedap atau tak sedap.  Kita kena 

tunggu 5 tahun.  Kalau tanam keledek, kita 3 bulan bolehlah.  Jadi apa 

yang saya cuba nyatakan, berikan peluang atau masa kepada PH Negeri 

Sembilan untuk menjalankan tugas.  Jadi, selepas 5 tahun terpulanglah 

kepada rakyat jelita [jelata] untuk memilih pimpinan Kerajaan mereka.  

Saya amat yakin sekali bahawa pucuk pimpinan PH Negeri Sembilan di 

bawah ADUN Sikamat, akan berjaya memulihkan keadaan ekonomi dan 

nasib anak-anik, anak Negeri Sembian akan terus terbela. 

 

Jadi akhirnya saya menyokong titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang 

di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  Terima kasih Tuan Dipertua. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Terima kasih Yang Berhormat Mambau.  Ahli-

ahli Yang Berhormat, kita telah pun mendengar perbahasan  oleh Ahli-

ali Yang Berhormat yang telah mengambil bahagian.  Seterusnya saya 

mohon pihak Kerajaan untuk menjawab, esok iaitu 25 haribulan April, 

2019.  Cadangan menangguhkan mesyuarat Dewan atau penangguhan 

perbahasan adalah bawah perintah, Peraturan Perintah 5(b). 
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Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, saya akan menangguhkan 

persidangan kita, persidangan ini akan disambung pada hari Khamis, 

25 April 2019 bersamaan 19 syaaran, Syaaban, 1440 Hijrah mulai jam 

10:00 pagi.  Dewan ditangguhkan. 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 6:00 petang] 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KEDUA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN YANG KE-14 

PADA 25 APRIL 2019 

 

HADIR: 
 

Bil. Nama Kawasan 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

YB Dato’ Zulkefly Mohamad bin Omar 

 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

YAB Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Haji Harun 

Sikamat 

3. YB Tuan Teo Kok Seong Bahau 

4. YB Tuan Dr. Mohamad Rafie bin Ab. Malek Ampangan 

5. YB Tuan Haji Mohamad Taufek bin Abd. Ghani Paroi 

6. YB Tuan Haji Ismail bin Haji Ahmad Labu 

7. YB Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 

8. YB Tuan Haji Bakri bin Sawir Klawang 

9. YB Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

10. YB Tuan Mohamad Nazaruddin bin Sabtu Pilah 

11. YB Puan Nicole Tan Lee Koon Bukit Kepayang 

12. YB Tuan Choo Ken Hwa Lukut 

13. YB Tuan Ravi a/l Munusamy Sri Tanjung 

14. YB Tuan Haji Suhaimi bin Kassim Lenggeng 

15. YB Tuan Yek Diew Ching Chuah 

16. YB Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Seremban Jaya 

17. YB Tuan Yap Yew Weng Mambau 

18. YB Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

19. YB Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

20. YB Tuan Chew Seh Yong Lobak 

21. YB Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan Rantau 

22. YB Dato’ Seri Dr. Haji Awaludin bin Said Kota 

23. YB Dato’ Manickam a/l Letchuman Jeram Padang 

24. YB Dato’ Haji Ismail bin Lasim Juasseh 

25. YB Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli Serting 
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Bil. Nama Kawasan 

26. YB Dato’ Haji Abd. Samad bin Haji Ibrahim Seri Menanti 

27. YB Dato’ Haji Zaifulbahri bin Idris Chembong 

28. YB Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar Bagan Pinang 

29. YB Dato’ Abd. Razak bin Ab. Said Gemas 

30. YB Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali Sungai Lui 

31. YB Dato’ Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

32. YB Dato’ Mohd. Isam bin Haji Mohd. Isa Gemencheh 

33. YB Dato’ Haji Adnan bin Abu Hassan Senaling 

34. YB Tuan Haji Mustapha bin Nagoor Palong 

35. YB Tuan Noor Azmi bin Yusof Pertang 

36. YB Tuan Haji  Saiful Yazan bin Sulaiman Johol 

  

 

TIDAK HADIR DENGAN IZIN 

 

1. YB Tuan Loke Siew Fook Chennah 

 

 

 

HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. YB SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Dr. Razali bin Ab Malik) 

 

2. YB PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd Azhar bin Mohd Yusoff) 

 

3. YB PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd. Khidir bin Majid) 

 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Mohd. Amin bin Ludin) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Ahmad Kham bin Abu Kassim) 
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[YB ADUN Rantau tidak hadir pada sesi pagi] 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi.] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Susunan mesyuarat, Perkara pertama, Membaca 

Doa.  Dipersilakan Yang Berhormat ADUN Lenggeng. 

 

[YB ADUN Lenggeng telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

muka surat 11 di dalam Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah 

Tetap Dewan Negeri.] 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kedua, Perutusan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahhirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum WBT.  Alhamdulillah, segala puji bagi Allah, selawat 

dan salam ke atas junjungan Nabi Muhammad SAW.  Yang Amat 

Berhormat Dato’ Seri Tuan Haji Aminuddin Harun; Menteri Besar 

Negeri Sembilan Darul Khusus, Yang Berhormat Ahli-ahli Majlis 

Mesyuarat Kerajaan Negeri, Ahli-ahli Yang Berhormat, ketua-ketua 

jabatan, Dato’-Dato’, Datin-Datin, tuan-tuan dan puan-puan yang saya 

hormati sekalian. 

 

Saya dimaklumkan dalam Dewan ini, ditangguhkan dalam sesi 

perbahasan usul menjunjung kasih titah ucapan Diraja semalam.  Pada 

hari ini pihak Kerajaan akan menjawab dalam sesi penggulungan 

perbahasan.  Satu agenda juga ada pada hari semalam, iaitu 24 April 

2019 iaitu perkara 5 hingga perkara 8, berkenaan Usul Jawatankuasa 

Terpilih (NESCAT), Jawatankuasa Pilihan Pejabat Daerah Dan Tanah 

(JP-PADAT), Jawatankuasa Pilihan Pihak Berkuasa Tempatan (JP-PBT) 

dan Jawatankuasa Pilihan Agensi, Badan berkanuan, Badan Berkanun 

Dan Anak Syarikat (JP-ABAS) akan dibincang pada hari ini, 25 April 

2019 sejurus selepas selesai sesi perbahasan usul menjunjung kasih 

titah ucapan Diraja, iaitu untuk penggulungan, sidang seterusnya akan 

disambung dengan agenda yang ditetapkan pada hari ini.  Untuk 

makluman Ahli Yang Berhormat yang dihormati sekalian, kita, saya 
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harapkan Yang Berhormat yang budiman, dapat kita jaga masa hari ini 

dengan sebaiknya dan kita bercakap dengan penuh adab dan penuh 

toleransi, inshaa Allah, kita, kita akan teruskan persidangan ni dengan 

sebaik yang mungkin.  Dan kita akan tamatkan mengikut  jadual yang 

kita tetapkan, inshaa Allah. 

 

 

3. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

3.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan 

(Hari Ketiga) 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketiga, Pertanyaan-Pertanyaan.  

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Ketiga). 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua Dewan, saya 

kemukakan soalan nombor 2. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Temiang.  Untuk makluman Yang Berhormat Temiang, 

semua projek High Speed Rail (HSR) telah ditangguhkan seperti mana 

pengumuman oleh Kerajaan Persekutuan.  Jumlah kos keseluruhan bagi 

projek HSR tidak dapat dinyatakan kerana terletak di bawah bidang 

kuasa Kerajaan Persekutuan iaitu di bawah Kementerian Hal Ehwal 

Ekonomi.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada soalan tambahan.  Kita pergi 

kepada soalan yang  kedua, Seri Menanti. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan pertama. 

 

 

YB ADUN Klawang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

Yang Berhormat Seri Menanti.  Kerajaan Negeri Sembilan melalui 

belanjawan 2019 yang lalu telah menubuhkan Tabung Usahawan 

Negeri Sembilan dengan dana permulaan sebanyak RM3 juta untuk 
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membantu dan meningkatkan pembangunan usahawan di negeri ini.  

Maka, permohonan-permohonan bolehlah dikemukakan untuk kita 

menyalurkan dana ini. 

 

Kerajaan melalui agensi MARA, seperti MARA menyediakan 

kursus/latihan keusahawan di dalam peningkatan standard kualiti 

makanan seperti Persijilan BeSS (Bersih, Selamat dan Sihat) kepada 

pengusaha premis makanan melalui kerjasama Bahagian Pemakanan, 

Kementerian Kesihatan Malaysia dan persijilan Halal melalui kerjasama 

dengan Jabatan Hal Ehwal Agama Negeri Sembilan (Pengurusan Halal) 

kepada usahawan-usahawan yang memohon dan memerlukan 

persijilan halal.  Sekian Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Klawang. 

 

 

YB ADUN Seri Mananti: Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Pertamanya dalam soalan saya tu, iaitu 

tanyakan tentang geran bukan pinjaman, geran.  Mohon kepada 

Kerajaan Negeri untuk memberikan geran kepada apa ni, kepada 

peniaga-peniaga gerai nilah, pengusaha-pengusaha gerai ni, di tepi 

jalan ni, untuk food valley ni ya. 

 

Dan yang kedua dia, bimbingan ataupun didikan tadi, yang, apa yang, 

yang sebelum ni saya ingat tak ada lagi agensi yang, yang memberi 

bimbingan.  Jadi kalau ada bagi bimbingan tu, saya ingat boleh terus ya, 

untuk kita tackle mereka ini, kita beri bimbingan tentang kualiti produk 

ya, tentang penjagaan keselamatan makanan, dan sebagai dia. Jadi, 

bimbingan ini walaupun pihak MARA telah ada, tapi dia tak menjurus 

kepada saya kata tadi, kepada pengusaha-pengusaha di food valley ini. 

 

Dan satu saoalan lagi, iaitu berapa ramai dah, kalau pun nak katakan 

tadi dah jawab, ada mereka bimbingan, berapa ramai yang dah 

menerima bimbingan daripada agensi-agensi Kerajaan ini?  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Klawang: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, tabung 

usahawan ni sebenarnya yang, yang, yang di, akan diberikan ini 
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merupakan geran ya.  CAP yang kita letakkan adalah untuk seorang 

usahawan sebanyak 3,000.00 ringgit.  Statik untuk yang dah mendapat 

kursus ni, saya mohon untuk dijawab melalui bertulis.  Tetapi inisiatif 

untuk mengumpulkan ya, pengusaha-pengusaha di kawasan ini iaitu 

seramai, yang setakat ini seramai 180 orang peniaga di bawah MDKP, 

kita akan mengumpulkan mereka dan memberi penerangan ya, 

selanjutnya dengan kerjasama pihak-pihak tertentu yang, yang ber, 

boleh bersama ya, memberikan kursus-kursus yang diperlukan. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Dipertua, sikit lagi, saya tak jelas tadi.  

Iaitu sama ada geran, tadi, jawapan yang pertama tadi pinjaman.  Lepas 

tu bila tanya geran atau pinjaman, tadi Yang Berhormat Klawang jawab 

geran.  Mana satu ni yang, yang betul dia.  Kalau betul geran, saya 

mintak dia orang terus buat permohonan kepada Kerajaan Negeri. 

 

 

YB ADUN Klawang: Mungkin saya tersilap sebut di awal tadi, dia geran 

sebenarnya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya teruskan soalan ….. 

 

 

YB ADUN Johol: Dato’ Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya. 

 

 

YB ADUN Johol: Saya bertanya sikitlah pasal soalan lisan ni.  Semalam 

dalam sesi membahaskan usul saya ada highlight-kan berkaitan dengan 

turutan soalan lisan ni kan.  Contohnya saya di Johol, hari pertama 

nombor 24,  hari kedua nombor 20, hari ni nombor 28 ya.  Kerana ada 

soalan-soalan lisan ni memerlukan soalan tambahan.  Jadi saya harap 

biarlah turutan ni, hari-hari lambek yo kan, tak, tak, pun kacau jugak 

kan.  Langsung tak boleh bercakap sebenarnya kan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sekarang ni, permintaanlah ni? 

 

 

YB ADUN Johol: Haa, permintaan. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay saya bagi.  Silakan, teruskan, 

teruskan, jangan duduk. 

 

 

YB ADUN Johol: Tuan Dipertua, Johol soalan, soalan 28, soalan 1 ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, terima kasih Johol. 

 

 

YB ADUN Labu: Assalamualaikum WBT.  Terima kasih kepada YB 

Johol.  Setakat ini, tiada peruntukan Kerajaan Negeri untuk memasang 

lampu jalan di Jalan Persekutuan.  Di bawah Program Dasar 

Pencahayaan Negeri, peruntukan yang diluluskan adalah bagi 

pelaksanaan lampu jalan di Jalan Kampung di bawah Pentadbiran 

Pejabat Daerah dan Tanah Daerah dan lampu jalan di Jalan Negeri di 

bawah Pentadbiran JKR.  Ini menggunakn duit MARRIS.  Itu yang dapat 

saya sampaikanlah.  Tapi walau macam mana pun, kalau ada 

permintaan-permintaan baru, mungkin kita akan bawak pada tahun 

yang akan datanglah. 

 

 

YB ADUN Johol: Soalan tambahan.  Dato’ Tuan, Dato’ Tuan Yang 

Dipertua, saya sedia maklum jawapan daripada Lobak tadi mengatakan 

tiada peruntukan daripada Kerajaan Negeri.  Dan ada dia punya 

alternatifnya ialah daripada, sorry Labu, maaf.  Soalan dari, ni, ada 

alternatifnya iaitu penggunaan peruntukan MARRIS kan.  Benda ni 

terletak dalam bidang kuasa Kerajaan Negeri.  Jadi saya amat berharap 

Kerajaan Negeri dapat mempertimbangkan secara serius because 

benda ni dah berlarutan lama kan, permohonan ini dah lama ya, dan 

sebab keperluannya tu bagi saya amat mendesak sekali.  Kerana 

kemalangan-kemalangan ya, di kawasan itu disebelah malam dan gelap 

ya.  Jadi saya dan, ada orang-orang kampung yang bekerja di Tampin 

kan, di Seremban balik melalui jalan tu pada tengah-tengah malam naik 

motor kan.  Jadi saya harap benda diambil perhatian yang lebih serius. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya boleh nyatakan bahawa semua ADUN hendaklah 

proaktif, proaktif ni menyatakan kawasan masing-masing, berapa 

batang lampu yang nak, apa semua, saya nyatakan ni supaya jangan 

nanti salah mana-mana pihak ya.  Sebagai ADUN, tuan-tuan kena 

prihatin di kawasan mana dalam kawasan tuan-tuan yang gelap, satu.  

Priority-nya kena tau ya.  Yang kedua, kita ada saluran boleh kita 

mintak, melalui pejabat JKR ataupun Pejabat Daerah. 
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Dan kalau perlu nanti, saya akan cuba dapat direct daripada Menteri 

Pembangunan Luar Bandar untuk dapat menggunakan mana-mana vot 

yang tidak dibelanjakan lagi untuk ini, daripada negeri-negeri lain.  Itu, 

itu cara saya bekerja.  Untuk itu, saya perlukan senarai tu dengan serta 

merta daripada tuan-tuan semua.  Jangan nanti dah lama, dah lama, 

senarainya tak ada, tempatnya tak ada, tak, tak spesifik ya.  Tolong 

turun, tengok dan nyatakan bilangan secara spesifik, baru kita boleh 

buat apa ni, pemantauan dan inshaa Allah kita ambil tindakan.  Itu yang 

boleh saya, saya nyatakanlah.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Johol: Dato’ Yang Dipertua, saya rasa istilah aktif proaktif ni 

kan, saya, saya dah proaktif dah daripada yang pertama dulu, saya dah 

mohon, dah maklumkan dalam Dewan yang mulia ini.  Berkaitan 

dengan masalah ini kan.  Jadi, tidak timbul masalah kita ADUN kawasan 

tidak aktif dalam memperjuangkan untuk mendapatkan lampu jalan ini 

kan.  Tapi ini ialah budi bicara dan jugak cara, kaedah mana Kerajaan 

Negeri nak melaksanakan.  Kalau tak boleh daripada peruntukan luar 

bandar ya, boleh gunakan peruntukan MARRIS sepertimana dinyatakan 

tadi.  Jadi siapa yang aktif, siapa yang tidak aktif dalam hal ini.  Haa itu 

kita kena ambil kiralah ya. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya nak jawab itu sebab apa, tuan-tuan hanya 

menggunakan Dewan ini untuk bercakap.  Saya tak ada masalah.  Tapi 

lebih aktifnya, baiknya berjumpa dengan terus kepada Pegawai Daerah 

ataupun Jurutera Daerah yang tahu sebenarnya.  Dan dia boleh 

diselitkan nanti kalau ada, saya bermesyuarat sekarang ni setiap bulan.  

Tetiap bulan, dan setiap kita tahu mana projek yang kita nak jalankan.  

Jadi tak timbul masalah macam tahun dulu, sebelum saya masuk dulu, 

saya dapat minit mesyuarat selepas 6 tahun, tak pernah bermesyuarat.  

Tu tolong jangan salahkan kita.  Sebab tu Johol tak ada lampu ya.  Ini, 

saya, saya nyatakan tu supaya tuan-tuan kita kerjasama.  Kerjasama 

cepat.  Saya akan bantu.  Ya.  Jangan itu sebab kata kalau nak tunggu 

dalam Dewan saja, kita tak boleh, tak cukup.   Kena jumpa kena pergi, 

tempat, dan saya bersanggupan untuk pergi tempat, tengok tempat 

yang tuan-tuan cakap itu. Kalau betul katanya, berbahaya dan gelap ya.  

Itu saja. 

 

 

YB ADUN Johol: Tuan Yang Dipertua, soal pembangunan ni ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap. 
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YB ADUN Johol: Soal pembangunan ni. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan tambahan ke apa? 

 

 

YB ADUN Johol: Soalan tambahan.  Soal pembangunan saya nak 

jelaskan apa yang sebutkan oleh Labu tadi.  Soal pembangunan ini 

adakalanya ialah permintaan, ada kalanya ialah keperluan.  Sebagai 

Kerajaan, ketika ini, kalau memandangkan itu adalah keperluan, maka 

perlu ada tindakan.  Kalau nak tunggu, walaupun benda tu keperluan, 

tetapi nak menunggu wakil rakyat yang membuat, tetapi kita dah 

highlight-kan, kita dah, dah ketengahkan isu ini, dah lama dalam Dewan 

ni kan, yang saya penggal ini, saya dah, dah, dah utarakan masalah ini.  

Saya rasa tak ada isu saya kena berjumpa semula, jadi ini sebenarnya 

tanggungjawab jugak.  Istilahnya tanggungjawab Kerajaan Negeri jugak 

untuk melihat dan juga melaksanakan apa  yang saya pohon ini. 

 

 

YB ADUN Labu: Ssaya mengalu-alukan sebab saya cakap tadi ….. 

 

 

YB Yang Dipetua Dewan: Ada sahabat nak mencelah, Lenggeng, 

boleh? 

 

 

YB ADUN Labu: Saya ingat saya menjawab dululah, saya jawab dulu.  

Saya tak salahkan, yang pertama sekali tuan-tuan kena faham tadi kita 

tak ada peruntukan tahun ini.  Dan kita cuba dapatkan peruntukan 

daripada MARRIS ya.  Faham ya, dengar dulu cakap saya, faham itu. 

 

Kedua, saya akan cuba selitkan, setiap bulan kita ada mesyuarat.  Kita 

mintak CADO iaitu Ketua ADO untuk nyatakan projek-projek mana 

yang perlu dibuat segera.  Kita boleh buat panggilan sebut harga.  Tak 

ada masalah.  Tapi, kalau rasa lambat sangat, you jumpalah dengan 

CADO apa salahnya, you sebagai ADUN.  Jumpa dengan dia.  Segerakan. 

Dan bawak ke dalam mesyuarat.  Kita akan terima.  Saya tak ada 

katakan kita nak anak tirikan kepada pembangkang tak ada ya.  Saya 

yang terkini. 

 

Oleh kerana kita peruntukan tak ada, kita gunakan peruntukan MARRIS 

ya.  Itu yang saya cakapkan.  Dan peruntukan MARRIS ni di bawah JKR 

dan melalui Pejabat Daerah kita akan mintak.  Jadi kalau nak segera, 

berjumpa dengan Pejabat Daerah, dia ni, apa tu, dia punya Jurutera 

Daerah dan juga Pegawai Daerah, CADO untuk kita nyatakan.  Dan dia 
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akan bawak dalam mesyuarat saya.  Dan saya akan pastikan, kita akan 

ambil tindakan mana yang penting,  yang perlu ya.   

 

Jangan, jangan salahkan mana-mana pihak. Itu yang saya cakapkan tadi.  

Kalau tuan proaktif lagi, saya lagi proaktif.  Haa itu yang saya punya, 

boleh jawab pada hari ini.  Terima kasih. 

 

 

[YB ADUN Lenggeng berdiri] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nak apa?  Nak soalan ke apa? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya, saya didengar tadi, saya dengar tadi, dengar 

ceritanya Mesyuarat Jawatankuasa Luar Bandar ni dah 6 tahun tak 

bermesyuarat.  Zaman Kerajaan Barisan Nasional.  Boleh terangkan 

sikit benda tu. 

 

 

YB ADUN Johol: Saya rasa Lenggeng, ini bukan isu, 6 tahun.  Kita 

isunya memohon lampu jalan.  Kalau nak bercerita benda yang dah 

sudah, saya rasa tidak adil di Dewan ni kan.  Kalau saya dah mintak 

setahun pun tak boleh buat, janganlah cerita benda-benda yang lain 

kan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Johol, Johol, dah dah jawab soalan tadi.  

Kita pergi yang lain.  Panjang kang.  Okay.  Kita terus kepada, Johol saya 

dah tunaikan ya, soalan nombor 2 tadi kan.  Okay.  Terus kita pergi 

kepada Mambau ya. 

 

 

YB ADUN Mambau: Terima kasih Dato’ yang Dipertua, Mambau 

menge, mengemukakan soalan nombor 2.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih kepada Dato’ Yang di, Yang 

Dipertua, Yang bi, Berhormat Mambau.  Untuk pengetahuan Yang 

Berhormat Mambau, Kerajaan melalui Jabatan Kebajikan Masyarakat 

menyediakan Bantuan Kanak-Kanak kepada ibu tunggal yang masih 

mempunyai anak-anak bersekolah, kadar bagi seorang anak bersekolah 

ialah 100.00 ringgit dan kadar maksimum ialah 450.00 ringgit.  Selain 

daripada itu, Bantuan Am juga disalurkan kepada ibu tunggal dengan 

kadar yang ditetapkan 140.00 ringgit, 200.00 ringgit dan 270.00 ringgit 
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sebulan mengikut kriteria yang ditetapkan dalam Garis Panduan 

kemiskinan bagi melang, meneruskan kelangsungan hidup mereka.  

 

Bantuan 2 Years Exit Programme (2YEP) boleh dipertimbangkan 

kepada ibu tunggal yang mempunyai minat dan kelayakan dalam 

perniagaan bagi memperkasakan ekonomi serta menjana pendapatan 

keluarga.  Selain itu, terdapat juga bantuan yang disalurkan oleh pihak 

Kerajaan dalam membantu ibu tunggal melalui Jabatan Pembangunan 

Wanita seperti Pusat Kemajuan Wanita Power House Wanita Gemilang 

(PH GEM) yang telah diwujudkan beserta peruntukan di setiap DUN 

untuk wanita termasuk ibu tunggal menjalankan pelbagai aktiviti dan 

program termasuklah pemerkasaan ekonomi.   Dia meliputi 5 Kluster 

iaitu Pendidikan, Kesihatan, Ekonomi, Alam Sekitar dan Perundangan & 

Hak Asasi, diharapkan dapat meningkatkan sosio ekonomi wanita 

setempat termasuklah ibu tunggal. 

 

C4U atau Bantuan Ibu Tunggal adalah juga inisiatif Kerajaan untuk 

meringankan beban kewangan ibu tunggal yang berdaftar dalam sistem 

eKasih.  Pembayaran untuk fasa pertama akan dilaksanakan sebelum 

perayaan Hari Raya tahun ini.  Fasa berikutnya akan menyusul dalam 

tahun ini juga bagi memastikan tiada keciciran dari kalangan ibu 

tunggal yang layak. 

 

Kerajaan Negeri melalui Jabatan Pendidikan juga menyediakan 

Bantuan Tambang Bas bulanan sebanyak 50.00 ringgit kepada 1,500 

murid dari keluarga berpendapatan rendah melibatkan peruntukan 

sebanyak 900,000.00 ringgit, atau program N9BAS, Bantu Anak 

Sekolah. Majlis penyerahan bantuan tersebut telah disempurnakan 

oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar Negeri Sembilan pada 4 

haribulan Mac 2019 di Sekolah Kebangsaan Kuala Klawang, Jelebu.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan tambahan, Dato’ Yang Dipertua Dewan.  

Saya, Mambau ya. 

 

 

YB ADUN Mambau: Boleh boleh boleh.  Saya bagi laluan Dato’ Yang 

Speaker. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih ADUN Mambau kerana memberi 

laluan kepada saya menanyakan soalan tambahan.  Maka tadi EXCO 

pun menjawab dengan bagus dan teliti, macam dalam penggulungan.  

Saya mengucapkan terima kasihlah.  So saya juga ucapkan terima kasih 
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kepada Kerajaan Negeri telah mengadakan satu bantuan kepada ibu 

tunggal yang berdaftar bawah eKasih secara one off iaitu ringgit 200.00 

seorang untuk mereka-mereka yang berdaftar di eKasih.  Tetapi 

persoalan saya adalah saya masih menerima banyak pertanyaan-

pertanyaan dan aduan daripada ibu tunggal yang berdaftar dan di 

bawah eKasih iaitu di bawah ICU di mana permohonan mereka telah 

lama memohon, tetapi belum diluluskan.  Saya difahamkan pihak ICU 

meng, mengalami kekangan dari segi kakitangan untuk turun padang 

menyiasat.  So maka saya nak tanya kepada Kerajaan Negeri  

bagaimana untuk mengatasi dan menyelesaikan masalah ini supaya 

ibu-ibu tunggal yang betul-betul susah dapat menerima bantuan ini. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih saya ucapkan kepada ADUN, 

Yang Berhormat Temiang.  Memang ICU mengalami kekangan dari segi 

kakitangan.  Tapi kita juga ada satu lagi saluran di mana ibu-ibu tunggal 

tersebut boleh disaringkan iaitu melalui Focus Group Pejabat Daerah.  

So saya ingin menyarankan kepada MPKK-MPKK yang, yang ada 

senarai ibu tunggal yang layak supaya mas, memasukkan nama-nama 

mereka ke dalam Focus Group Pejabat Daerah yang masing-masing.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Mambau: Laporan tambahan, sikit saja, boleh? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tadi sudah bagi laluan.  Sikit saja. 

 

 

YB ADUN Mambau:  Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan bagi dia panjang-panjang tau. 

 

 

YB ADUN Mambau: Sikit saja.  Boleh?  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua.  Jadi saya ingin nak tambah sikit, apa yang saya difahamkan 

pihak, pihak JKM di bawah Kerajaan Pakatan Harapan mempunyai atau 

mengandungi skim bapa tunggal.  Jadi saya ingat, ingin tanya apakah 

perkembangan status terkini tentang bantuan bapa tunggal ni.  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Mambau.  Sebenarnya tidak ada bantuan untuk bapa tunggal.  Tapi ….. 
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YB ADUN Mambau: Tak adillah macam ni, tak adil. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: ….. walau bagaimanapun, kita akan 

pertimbangkan jika ada keperluan.  Setakat ini tak ada apa-apa, kita 

tidak menerima apa-apa permohonan.  So, jikalau ada memang kita 

akan sedia untuk membantu.  Satu lagi, sekarang kita ada satu program 

di LPPKN, namanya PapaCare itu, itu, sebagai permulaanlah.  Okay, 

terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, ramai yang suka tengok Bukit 

Kepayang ni menjawab tau.  Sikit saya tanya boleh, sikit saja.  Sikit 

Dato’ Dipertua.  Kalau Mambau boleh ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan ke apa ni? 

 

 

YB ADUN Chembong: Soalan Dato’ Dipertua, ni tentang JKM jugak 

Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa jangan panjang-panjang. 

 

 

YB ADUN Chembong: Sikit saja.  Dato’ Dipertua, selain daripada apa tu, 

permohonan yang belum disiasat dan sebagainya, saya jugak mendapat 

makluman, banyak ni Dato’ Dipertua, tentang bantuan-bantuan JKM 

yang ibu-ibu tunggal, bapa-bapa tunggal yang dulu dapat, sekarang ni 

dipotong Dato’ Dipertua.  Boleh tak Kerajaan Negeri ataupun EXCO JKM 

ni, Bukit Kepayang, maklumkan dalam Dewan ni, berapa ramai yang 

setakat hari ini telah dipotong bantuannya, Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Serting.  Ini saya akan jawab semasa penggulungan.  Okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Kita terus pergi kepada 

soalan 4, Juasseh. 
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YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, saya kemukakan 

soalan yang pertama. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih soalan daripada ADUN Juasseh mengenai kutipan zakat.  

Alhamdulillah jumlah keseluruhan kutipan zakat pada tahun 2018 

adalah sebanyak 131,116,487.35 iaitu merangkumi kutipan Zakat 

Harta iaitu 126.5 juta dan Zakat Fitrah sebanyak 4.5 juta. 

 

Kutipan Zakat Harta mengikut daerah, agen kutipan dan Skim Potongan 

Gaji Berjadual pada tahun 2018 adalah Agen Kutipan – 9.76 juta, 

potongan gaji – 46.3 juta, Kompleks MAINS – 4.7 juta, Seremban – 31.1 

juta, Port Dickson – 3.7 juta, Kuala Pilah – 2.5 juta, Tampin – 2.4 juta, 

Rembau – 1.8 juta, Gemas – 1 juta, Jelebu – 1 juta, Jempol – 2.4 juta, 

Nilai – 7.4 juta, Seremban 2 – 5.5 juta, Senawang – 6.4 juta.  

Keseluruhannya 126.5 juta. 

 

Manakala kutipan Zakat Fitrah dan, dan, bagi tahun 2018, Seremban 

(Ibu Pejabat) – 443,000.00 seramai 68,000 orang, Port Dickson – 

479,000.00 – 73,000 orang, Nilai – 550,000.00 – 84,000 orang, Jempol – 

547,000.00 – 84,000 orang, Kuala Pilah – 357,000.00 – 55,000 orang, 

Jelebu – 203,000.00 – 31,000 orang, Gemas – 278,000.00 – 42,000 

orang, Tampin – 225,000.00 – 34,000 orang, Rembau – 307,833.00 – 

47,000 orang, Seremban 2 – 267,000.00 – 41,000 orang, Senawang 

469,000.00 – 72,000 orang dan Kompleks MAINS – 446,134.00 – 

68,000.  Berjumlah 4.5 juta seramai 704,286 pembayar cukai, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Seri, 

seterusnya kita pergi soalan Seremban Jaya [Percakapan secara off 

mic]. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya:  Dato’ Yang Dipertua, saya mengemukakan 

soalan 2. 

 

YB ADUN Lukut: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, jumlah 

peruntukan yang diagihkan kepada sesebuah KRT oleh Jabatan 

Perpaduan Negara Dan Integrasi Nasional adalah bergantung kepada 

keaktifan KRT tersebut.  Syarat-syarat dan kriteria keaktifan antaranya 
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adalah sesebuah KRT perlu melaksanakan sekurang-kurangnya 12 

aktiviti sepanjang setahun. 

 

Bagi tahun 2018, peruntukan diagihkan kepada KRT adalah seperti 

berikut: yang aktif 6,000.00 setahun, yang sederhana aktif 4,000.00 

setahun, yang kurang aktif 2,000.00 setahun dan yang tidak aktif tiada 

peruntukan.  Bagi tahun 2019, peruntukan diagihkan kepada, mengikut 

fasa, bagi fasa yang pertama peruntukan diagihkan adalah seperti 

berikut: yang aktif 1,800.00 ringgit, yang sederhana aktif 1,400.00 

ringgit, yang kurang aktif 1,000.00 ringgit dan tiada peruntukan untuk 

tidak aktif. 

 

Peranan dan tugas utama sesebuah KRT yang ditubuhkan dan dilantik 

adalah seperti berikut: mengikut Akta Rukun Tetangga 2012, Seksyen 

8, antara fungsi utama rukun tetangga adalah, pertama untuk 

menjalankan apa-apa aktiviti bagi meningkatkan dan mengukuhkan 

semangat kejiranan, perpaduan, muhibah keharmornian, keselesaan, 

keamanan, kerjasama, keselamatan, kebajikan, kesihatan, 

kesejahteraan ekonomi dan kualiti hidup di kalangan anggota 

masyarakat.  Yang kedua, untuk menerima maklumat mengenai, untuk 

memerhati dan menyiasat, semua isu mengenai konflik masyarakat di 

dalam kawasan dan melaporkan maklumat, pemerhatian dan 

penyiasatan itu kepada Pengarah. 

 

Dan yang ketiga, untuk mengambil apa-apa langkah yang diperlu atau 

wajar untuk membolehkan pemastautian melindungi diri mereka 

terhadap apa-apa aktiviti jenayah atau bencana.  Yang keempat, untuk 

menyediakan pengantaraan dalam masyarakat bagi maksud 

pendamaian atau selainnya menyelesaikan apa-apa pertikaian atau 

perlihan, perselisihan di kalangan anggota masyarakat. Dan yang 

terakhir untuk menjalankan apa-apa fungsi atau tugas lain yang 

diarahkan oleh Ketua Pengarah dari semasa ke semasa. 

 

KRT memainkan peranan penting dan signifikan dalam memastikan 

kesejahteraan komuniti dan memelihara perpaduan di peringkat akar 

umbi dengan mengadakan program-program penggalakan perpaduan 

dan keselamatan komuniti supaya masyarakat berasa selamat, 

sejahtera dan harmoni sesama mereka.  Dan aktiviti yang biasa 

diadakan oleh KRT adalah seperti Sukaneka Perpaduan, Sambutan 

Perayaan seperti Hari Raya, Tahun Baru Cina, Deepavali, Sambutan 

Hari Kebangsaan, Karnival Perpaduan, Sambutan Minggu Perpaduan 

dan Program Sayangi Komuniti. 

 

Program-program seperti di atas, kebiasaannya akan dibantu oleh 

cawangan-cawangan dalam KRT seperti Jiran Wanita, Jiran Muda, Jiran 
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Usia Emas dan Skim Rondaan Sukarela.  KRT digalakkan untuk 

menubuhkan Skim Rondaan Sukarela di kawasan mereka bagi 

membantu pasukan Polis Diraja Malaysia untuk mencegah 

permasalahan sosial dan kejadian jenayah seperti kes dadah, pecah 

rumah, samun, rompakan, sumbang mahram, mabuk, rempit dan 

selain-lainnya.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan saya.  

Apakah ciri-ciri dan kelayakan bagi melantik seorang Pengerusi KRT 

dan tempoh jawatan yang disandang?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Lukut: Terima kasih Yang Berhormat Seremban Jaya.  Ciri-

ciri untuk memilih seorang Pengerusi ataupun KRT tertakluk kepada 

kita ter, mesti, terbuka kepada masyarakat.  Dia kena bersifat tidak 

memihak mana-mana parti.  Tugas utama seseorang Pengerusi KRT 

adalah menjaga kesejahteraan, menjaga semangat kejiranan, 

melakukan program-program yang berunsur perpaduan di kawasan 

mereka dan tidak mem, memihak ke, ke, kepada sesebuah parti 

ataupun dia mesti bersikap terbuka dan bekerjasama dengan MPKK,  

bekerjasana, sama dengan persatuan penduduk setempat atau kawasan 

tersebut.  Dan bagi tempoh untuk sesebuah KRT adalah sepanjang 2 

tahun dan tahun ni, akan menjalankan penyusunan semula.  Itu saja, 

terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kita pergi, pergi ke soalan Yang Berhormat 

Chembong. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. saya kemukakan soalan nombor 1. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nombor 1. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih soalan 

daripada Yang Berhormat ADUN Cebong, Chembong berhubung dengan 
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Program Rimbunan Kaseh.  Program Rimbunan Kaseh Rembau 

merupakan inisiatif Kerajaan terdahulu yang telah dilaksanakan pada 4 

Oktober 2016 dengan matlamat menyediakan golongan berpendapatan 

rendah rumah yang selesa, dengan dilengkapi kemudahan asas serta 

disokong dengan pelbagai aktiviti pertanian bernilai tinggi dan 

berteknologi moden.  Program Rimbunan  Kaseh dilaksanakan selaras 

dengan keputusan Majlis Ekonomi Negara dengan peruntukan 

disalurkan melalui Unit Pelarasan Pelaksanaan Jabatan Perdana 

Menteri (ICU JPM).  Bagi Program Rimbunan Kaseh Rembau sebanyak 

23 juta telah diperuntukkan oleh Kerajaan Persekutuan terdahulu, dan 

bagi maksud pembangunan projek ini, manakala pula Kerajaan Negeri 

terdahulu telah memperuntukkan 12 juta bagi kerja-kerja pra 

pembangunan.  Menariknya pembangunan projek ini dilaksanakan 

secara Rundingan Terus oleh Kerajaan terdahulu yang diberikan 

kepada Iris Corporation. 

 

Kerajaan Negeri terdahulu juga telah dijanjikan pembangunan 100 unit 

rumah serta pembangunan dan pengoperasian lading pertanian yang 

merangkumi penanaman buah golden melon serta ikan jade perch oleh 

syarikat tersebut.  Setiap peserta terpilih akan ditawarkan seunit 

secara sewa-beli dan peluang pekerjaan dalam ladang pertanian 

tersebut.  Selepas 2 tahun beroperasi, janji-janji yang diberikan gagal 

ditunaikan syarikat yang dilantik oleh Kerajaan terdahulu.  56 

daripada, 56 orang peserta telah terjejas ekoran kegagalan Kerajaan 

terdahulu mengkaji, menilai dan, dengan teliti pembangunan projek ini 

sebelum diluluskan. 

 

Antara rumusan kegagalan projek ini ialah model perniagaan tidak 

sustainable dan tidak viable sepanjang pelaksanaan pro, projek ini, 

100% kerugian telah dicatatkan.  Hasil ladang sepenuhnya bergantung 

kepada rock melon sahaja.  Prestasi hasil pertanian rock melon tidak 

optimum hanya 62% atau 17 unit rumah hijau digunakan berbanding 

28 unit rumah yang disediakan.  Teknologi dan komponen tidak viable 

di mana kos operasi pertanian adalah tinggi manakala hasil pertanian 

adalah rendah.  Jumlah peserta yang te, yang diperlukan melebihi 

127% daripada standard industri.  Penternakan ikan jade perch tidak 

dilaksanakan. 

 

Sehingga kini, pihak Iris Corporation belum memenuhi obligasi untuk 

membayar 1.5 juta sebagai sumbangan kepada Tabung Amanah 

Rimbunan Kaseh.  Pihak Iris Corporation telah memaklumkan secara 

bertulis untuk menarik diri daripada melaksanakan Program 

Rimbunan Kaseh pada 28 Februari 2019.  Kerajaan Negeri secara 

dasarnya tidak bersetuju dengan penamatan secara ex parte dan 

penamatan secara sebelah pihak oleh syarikat tersebut.  Ini disebabkan 
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syarikat tersebut masih mempunyai obligasi ke atas projek ini sehingga 

tahun 2021.  Oleh itu, obligasi-obligasi yang wajib ditunaikan akan 

dituntut sama ada secara perundingan mahupun tindakan 

perundangan.  Lanjutan itu, Kerajaan Negeri tidak akan mengambil 

langkah, tidak dapat mengambil langkah-langkah penyelesaian yang 

sepenuhnya pada masa ini sebagai, selagi pihak Iris Corporation belum 

selesai melunaskan segala obligasi yang tertunggak seperti yang 

tersebut. 

 

Sebagai Kerajaan yang bertanggungjawab dan prihatin, saya telah 

bertemu dengan semua peserta Rimbunan Kaseh pada 13 Februari 

2019 bersama dengan jabatan-jabatan berkenaan.  Tindakan proaktif 

telah diambil untuk membantu peserta tersebut melalui agensi-agensi 

seperti Jabatan Tenaga Kerja, PERKESO, Jabatan Kebajikan Masyarakat 

dan sebagainya.  Sesi temuduga telah diadakan khas untuk peserta 

Rimbunan Kaseh untuk pengambilan pekerja mengikut kesesuaian dan 

mengadakan kurus bimbingan serta latihan kemahiran.  Setakat ini 

seramai 20 orang peserta telah mendapat pekerjaan baru.  Selain itu, 

Kerajaan Negeri sedang meneliti beberapa kertas cadangan yang 

dikemukakan oleh beberapa pihak yang berminat untuk membantu 

peserta program khususnya dalam sektor pertanian dan 

keusahawanan. 

 

Bagi menjaga kebajikan dan kesejahteraan peserta, Jabatan Kebajikan 

Masyarakat telah menyantuni kesemua peserta dan setakat ini seramai 

28 yang telah diluluskan bantuan bulanan di bawah skim bantuan yang 

bersesuaian.  Pihak MAINS juga telah menyediakan baucar barangan 

asas bernilai 200.00 ringgit sebulan bagi tempoh 3 bulan mulai April 

hingga Jun 2019.  Perbincangan dengan peserta Rimbunan Kaseh telah 

diadakan, inshaa Allah barangan keperluan harian akan diagihkan 

selewat-lewatnya 27 April 2019.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, tambahlah sikit Dato’ Dipertua 

ya.  Selain daripada, selain daripada tindakan-tindakan yang telah 

dirancang, oleh Kerajaan Negeri untuk membela peserta ni Dato’ 

Dipertua, boleh tak saya cadangkan satu Dato’ Dipertua ya.  Ini tentang 

sewa rumah, sewa rumah peserta sebab dia orang ni kena bayar sewa 

rumah.  Sebab dia konsep dia adalah  sewa-beli Dato’ Dipertua.  kalau 

boleh saya cadangkan kepada Kerajaan Negeri untuk menangguhkan 

sementara untuk peserta ni untuk membayar sewa, selama, sekurang-

kurangnya setahun Dato’ Dipertua, untuk bagi masa, kelapangan untuk, 

Dato’ Dipertua, saya cadangkan. 
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YAB ADUN Sikamat: Terima kasih atas cadangan tersebut.  Tapi 

cadangan tersebut telah kita laksanakan buat masa ni, 3 bulan kita 

wave-kan daripada membayar cu, apa, apa, se, apa, sewa tersebut, 

sewa-beli tersebut.  Dan inshaa Allah kita akan kaji daripada masa ke 

semasa. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Saya 

persilakan Yang Berhormat Rahang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan, saya mewakili ADUN 

Rahang untuk membawa soalan ni, iaitu nombor 1. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan daripada Yang Berhormat Rahang.  Untuk maklumat Yang 

Berhormat Rahang dan juga Ahli-ahli Yang Berhormat, syarikat yang 

memberi perkhidmatan tempat letak kereta di kawasan Seremban 

adalah seperti berikut: jadi  MPS adalah Syarikat Oval Success Sdn. Bhd. 

dan juga Syarikat Datmel Technology Sdn. Bhd.  Dan untuk kedua-dua 

syarikat ini mereka menggunakan aplikasi, untuk Syarikat Datmel 

mereka menggunakan meter wang syiling Smart Parking Meter dan 

juga Touch & Go. 

 

 Dan bagi Syariakt Oval Success Sdn. Bhd. lokasi beroperasi mereka 

adalah di Bandar Seremban.  Manakala lokasi untuk Syarikat Datmel 

Technology Sdn. Bhd. adalah berada di Senawang, Kemayan Square dan 

juga di Lobak.  Sistem lain yang digunapakai selain daripada kupon dan 

sistem aplikasi oleh syarikat di kawasan berkaitan adalah Meter Wang 

Syiling, Smart Parking Meter dan juga Touch & Go’.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Bahau.  

Seterusnya …. 

 

 

YB ADUN Temiang: Soalan tambahan Dato’ Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh tambahan. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ya.  Terima kasih jawapan daripada EXCO.  

Masalah ni saya juga telah berbahas semasa sesi menjunjung usul, 
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menjunjung  kasih titah ucapan Diraja semalam.  Di mana sistem 

pembayaran terkini memang mengelirukan orang ramai ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Boleh kuatkan sikit tak, saya tak dengar. 

 

 

YB ADUN Temiang: Tak dengar?  Okay.  Memang masalah ini saya 

telah membawa semasa sesi penggulung, menjunjung kasih titah 

ucapan Diraja semalam.  Dan memang, telah mengelirukan orang ramai 

dan pelancong-pelancong dari luar.  Persoalan saya adalah, di mana 

pada masa sekarang setiap pemilik kereta dia meletakkan kereta 

mungkin ada yang dari pagi sampai malam.  Maka saya nak tanya 

kepada Kerajaan Negeri terutamanya MPS, ada ke cadangan untuk 

menghadkan masa setiap pemilik kereta untuk meletakkan kereta 

mereka di setiap tempat letak kereta di mana lebih, contohnya 2 jam, di 

mana membolehkan orang yang lain untuk menca, untuk meletak 

tempat letak kereta di mana saya berasa ramai orang ber, ber, 

berpusing-pusing berkali-kali di Bandar Seremban untuk mencari ni, 

tempat letak kereta di mana satu, salah satu faktor utama adalah orang 

ramai yang telah meletakkan kereta mereka sehari dari pagi sehingga 

malam dan menyebabkan orang lain tidak dapat mencari tempat letak 

kereta di Bandar Seremban. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih soalan tambahan daripada Yang 

Berhormat Temiang.  Jadi, untuk makluman Yang Berhormat Temiang 

dan juga Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian ya, sebenarnya salah satu 

kekangan, kekangan yang dihadapi oleh pihak Majlis Perbandaran 

Seremban adalah sebenarnya apa, tempat letak kereta kita di Bandar 

Seremban ni, kita memang mengaku iaitu tempat letak kereta itu 

memang agak, agak terhad.  Sebab itulah Kerajaan Negeri telah pun 

mengambil inisiatif melancarkan perkhidmatan bas servis percuma 

untuk mereka yang ingin datang ke Seremban, yang ingin berurusan 

dengan Jabatan Kerajaan ataupun di tempat-tempat awam, di mana 

menjadi hot spot ataupun tumpuan orang ramai. 

 

Bagi menyelesaikan masalah kekurangan tempat letak kereta ini, 

kebiasaannya apa yang kita telah lakukan ya, yang saya kata tadi, ada 

bas percuma.  Yang kedua, kita apalah, menggunakan teknologi yang 

terbaru di mana kita gunakan aplikasi supaya, aplikasi parking ini 

sebab memantau di manakah kedudukan kereta tersebut ataupun di 

manakah ada kekosongan parking tersebut.  Walau bagaimanapun, 

saya rasa cara yang lebih efektif untuk kita selesaikan masalah  

kekurangan parking ini adalah kita perlu sama-sama menggalakkan 
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orang ramai supaya menambahkan penggunaan ni apa, pengangkutan 

awam supaya kita dapat mengurangkan kesesakan.  Dan pada masa 

yang sama, ini, masalah kekurangan letak kerta ini juga boleh diselesai 

pada, diselesaikan ataupun dikurangkan pada masa yang sama.  Sekian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan berikutnya, saya persilakan Yang 

Berhormat Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan yang kedua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

kepada Yang Berhormat Serting, kerana bertanya berkenaan dengan 

Hospital Jempol iaitu berkenaan jenis perkhidmatan pakar dan juga 

sama ada ditambah pada masa akan datang. 

 

Okay, pertamanya terdapat 10 jenis perkhidmatan kepakaran yang 

dilaksanakan secara konsep kluster dan pakar lawat, lawatan di 

Hospital Jempol.  Ini meliputi perkhidmatan pesakit dalam, luar dan 

kecemasan (bagi disiplin kecemasan), perubatan am, mata, ortopedik, 

pembedahan am, kanak-kanak, sakit puan, psikiatrik, kulit dan buah 

pinggang.  Perkhidmatan pakar ini diperolehi daripada Hospital 

Tuanku Ampuan Najihah yang mengetuai Hospital Kluster, dan 

Hospital Tuanku Jaafar, Seremban. 

 

Secara ringkasnya, jenis perkhidmatan kepakaran dan jumlah 

kekerapan lawatan pakar ke Hospital Jempol adalah seperti berikut: 

untuk  kepakaran kecemasan, kekerapan lawatan doktor pakar adalah 

5 kali seminggu iaitu daripada hari Isnin sehingga hari Khamis.  Untuk 

Perubatan Am (Internal Medicine), kekerapan doktor pakar melawat 

adalah 4 kali seminggu bermaksud 16 kali dalam sebulan iaitu hari-hari 

yang di, lawatan ini adalah hari Isnin, Selasa, Rabu dan Khamis.  Dan 

untuk kepakaran mata, lawatan pakar adalah 3 kali seminggu 

bermaksud 12 kali dalam sebulan, dan ia adalah pada ta, hari Isnin, 

Selasa dan Khamis.  Untuk kepakaran tulang (Ortopedik), lawatan 

pakar adalah 1 kali seminggu bermaksud 4 kali dalam sebulan iaitu 

setiap hari Rabu.  Dan untuk pembedahan, kepakaran Bedah Am iaitu 

General Surgery, lawatan pakar adalah 2 kali dalam satu bulan, iaitu 

setiap hari Selasa.  Dan kepakaran Kanak-Kanak (Pediatrik), lawatan 
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doktor pakat, pakar adalah 2 kali sebulan iaitu pada hari Khamis.  Dan 

kepakaran Sakit Puan (O&G) kekerapan lawatan doktor adalah sekali 

dalam sebulan iaitu pada hari Khamis.  Dan Psikiatrik, sakit jiwa, doktor 

yang lawat adalah dalam satu kali sebulan iaitu pada hari Khamis.  Dan 

untuk kepakaran kulit (Dermatologi), lawatan pakar adalah sekali 

dalam 2 bulan iaitu pada hari Rabu.  Dan untuk buah pinggang 

(Nephrologi),  lawatan doktor adalah sekali dalam 3 bulan iaitu pada 

hari Rabu. 

  

Jadi, perkhidmatan kepakaran secara kluster yang dirancang untuk 

ditambah dalam masa terdekat adalah perkhidmatan Pakar Bedah Am 

yang akan melakukan kes-kes pembedahan dengan menggunakan 

kaedah bius setempat (local anesthesia) di Dewan Bedah Hospital 

Jempol.  Perkhidmatan ini dijangka akan bermula pada bulan April 

2019.  Dan di samping itu juga, pihak Hospital Jempol telah merancang 

untuk menambah jenis-jenis kepakaran yang lain pada masa akan 

datang selaras dengan tujuan perluasan kepakaran di bawah konsep 

Hospital Kluster iaitu perkhidmatan Klinik Pakar Dada (Chest Clinic), 

pa, Klinik Pakar Penyakit-Berjangkit (Infectious Disease Clinic) dan juga 

Klinik Pakar Sendi (Rheumatology Clinic).  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Serting: Soalan tambahan.  Selain dari perkhidmatan 

lawatan pakar berkala, dari HTAN Kuala Pilah dan juga HTJ Seremban, 

di bawah sistem kluster, ingin juga saya tahu sehingga ke hari ini, 

berapa orang ya, doktor pakar yang ditempatkan sepenuh masa di 

Hospital Jempol dan juga apakah jenis pembedahan yang  sedang 

dilaksanakan di Hospital Jempol pada masa sekarang?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih atas soalan tambahan.  Untuk jumlah 

pakar yang ditempatkan, mengikut, seperti yang saya katakan tadi, 

pakar adalah membuat lawatan ke hospital tersebut dan bukannya 

berada setiap masa dekat klinik, dekat hospital tersebut, Hospital 

Jempol.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Serting: Saya cuba tanya tu, sebenarnya di Hospital Jempol 

sekarang sudah ada doktor pakar perubatan sepenuh masa dan juga 

doktor pakar kecemasan sepenuh masa.  Jadi saya harap Yang 

Berhormat EXCO tengok betul-betullah ya.  Hari ini sudah ada doktor 

pakar perubatan sepenuh masa dan juga pakar kecemasan sepenuh 

masa di Hospital Jempol.  Terima kasih. 
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YB ADUN Repah: Ya, seperti yang saya maklumkan tadi, doktor pakar 

untuk kecemasan adalah dari hari Isnin sehingga hari Khamis, berada 

di Hospital Jempol tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Teruskan ya, soalan seterusnya 

dipersilakan Yang Berhormat Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Tuan Dipertua, saya kemukakan soalan 

nombor 3. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: YB. Yang Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, soalan 

mengenai tanah rizab oleh Yang Berhormat ADUN Lobak.  Tanah rizab 

Kerajaan yang terdapat di taman-taman perumahan adalah dirizabkan 

di bawah kawalan Setiausaha Kerajaan Negeri Sembilan untuk tujuan 

pertama, kawasan lapang, kawasan rekreasi dan padang permainan 

kanak-kanak.  Terdapat 4 mukim yang terdapat dalam DUN Lobak iaitu 

Mukim Setul, Mukim Seremban, Pekan Ulu Temiang dan Bandar 

Seremban.  Kerajaan Negeri mendapati terdapat lebih kurang 164 lot 

tanah rizab Kerajaan di 4 mukim di DUN Lobak.  Tiada pencerobohan 

tanah yang dilaporkan.  Bagaimanapun, jika tanah Kerajaan ini didapati 

diceroboh maka tindakan penguatkuasaan boleh dibuat di bawah 

Seksyen 425 Akta Kanun Tanah Negara 1965.  Jika disabitkan 

kesalahan, penceroboh boleh didenda tidak melebihi 500,000.00 

ringgit atau dipenjara tidak lebih daripada 5 tahun atau kedua-duanya 

sekali. 

 

Bagi soalan kedua, tanah-tanah ini telah diserahkan kepada, oleh 

pemaju dan telah dirizabkan di bawah kawalan Setiausaha Kerajaan 

Negeri Sembilan atau pegawai pengawal tanah rizab yang berkaitan.  

Tanah rizab ini akan dibangunkan mengikut tujuan ianya dirizabkan 

seperti kawasan lapang, kawasan rekreasi dan padang permainan 

kanak-kanak untuk kegunaan penduduk dan rakyat setempat.  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih  YAB.  Soalan tambahan.  Kami 

difahamkan yang kawasan-kawasan rizab dan lapang tu, selain ada 

masalah semak samun atau hutan liar, so kami nak tanya tu, jikalau ni 

PBT ke atau Majlis Daerah ke, tolong bersih.  Ini satu ni, cadangan.  Lagi 
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tu satu tu kami dimaklumkan, adalah tanah-tanah rizab ni dimohon 

oleh peribadi.  Kami mendapat maklumat tu, yang kawasan lapang tu 

dimohon untuk kepunyaan peribadi.  Ini sudah langgar undang-undang.  

Kami ada maklumat, kami akan sampaikan ke MB itu.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih atas soalan tambahan dan terima 

kasih untuk menyampaikan maklumat tersebut.  Sebenarnya kawasan 

lapang ini tidak boleh dipohon oleh sesiapa pun.  Kerana itu Kerajaan 

Negeri hari ini telah meminta semua Pejabat Daerah, Pejabat Tanah 

untuk menyerahkan semua tanah-tanah rizab ini untuk diletakkan di 

bawah kawalan Setiausaha Kerajaan Negeri ataupun pegawai-pegawai 

Tanah Rizab yang berkaitan.  Di samping itu juga, tidak ada 

perancangan untuk membangunkan tanah tersebut kerana kawasan itu 

adalah untuk kawasan lapang, kawasan rekreasi dan padang 

permainan.  Jika ada mereka  yang melakukan perkara tersebut, dan 

kita akan ambil tindakan yang sewajarnya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  

Seterusnya kita pergi ke soalan yang berikutnya, Yang Berhormat 

Palong. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, soalan nombor 2. 

 

 

YB ADUN Klawang: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua.  Terima kasih Yang Berhormat Palong.  Untuk makluman, 

Felda Palong 9, 10 dan 11 bermula menoreh secara rasmi pada bulan 

Januari tahun ini iaitu 2019 dan ada peneroka yang telah mula 

menoreh sebelum itu iaitu pada bulan Oktober 2018.  Pada tahun 

pertama menoreh FELDA menyasarkan 1,000 kg/hektar/tahun. 

Sehingga kini purata peneroka mendapat hanya 800 – 1,000 kilogram 

sekerap sebulan bagi seluas 4.0 hektar.  

 

Dipercayai antara punca hasil rendah adalah disebabkan sejenis 

penyakit luruh daun hevea yang disebabkan oleh kulat Pestalotiopsis 

sp, maaf ber, berbelit lidah menyebutnya.  Walau bagaimanapun, pihak 

FELDA tidak mempastikan kesan sebenar penyakit ini kerana hasil 

getah dalam 3 bulan ini ia belum stabil lagi.  Di tambah pula bulan 

Februari dan Mac 2019 ini memang berlaku luruhan daun seperti 

biasanya dan ia sukar dipastikan sama ada dianya oleh disebabkan 

penyakit berkenaan.   
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Walau bagaimanapun, pakar-pakar daripada Lembaga Getah Malaysia 

telah pun me, membuat tinjauan dan memberikan teknik-teknik 

kawalan dan kursus telah pun di, diberikan pada 23 – 24 April yang 

lalu, di  Palong 9.  Setakat ini, penyakit ini terkawal tetapi ianya boleh 

berulang.  Oleh itu, pihak-pihak tertentu terutamanya FELDA telah 

dinasihatkan supaya memantau keadaan ini, dan tanda-tanda itu jelas 

pada daunnya, sama ada ianya gugur oleh kerana musim gugur ataupun 

oleh kerana penyakit yang berkenaan.  Sekian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Seterusnya saya jemput 

Yang Berhormat Chuah. 

 

 

YB ADUN Chuah: Dato’ Yang Dipertua, Chuah mengemukakan soalan 1 

[soalan yang dimaksudkan adalah soalan no. 2]. 

 

 

YB ADUN Labu: Terima kasih YB Chuah.  Pentadbiran Daerah Port 

Dickson telah membuat lawatan dan siasatan ke atas lokasi tersebut.  

Hasil daripada lawatan tersebut, Pentadbiran Daerah Port Dickson 

telah membuat anggaran kos dan spesifikasi kerja bagi membaik pulih 

kemudahan sedia ada.  Berikut adalah senarai balai raya yang terlibat 

dalam lawatan tapak itu.  Ini yang saya sebutkan tadi, kalau mana-mana 

ADUN yang melibatkan dalam kawasan mereka, memerlukan tindakan 

segera, kena buat, kena bawak, panggil Pegawai Daerah datang tengok 

ya.  Ini yang saya ucapkan syabas dan tahniah, tahniah kepada ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, siapa nak mencelah, 

mintak dekat Yang Dipertua.  Jangan terus bercakap, nanti kang ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya mintak Dato’ Dipertua, boleh? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti habih jawapan dulu. 

 

 

YB ADUN Labu: Nanti saya jawab dulu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jawab dulu. 
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YB ADUN Labu: Karang boleh jawab.  Saya nyatakan ni, katakan aktif 

tak aktif, ni contoh YB Chuah ya.  Dan tindakan diambil segera oleh 

Pejabat Daerah untuk menyiasat, lepas tu menganggarkan apa projek 

yang dibuat.  Kalau tuan tunggu aje, tak ada.  Haa ini yang saya 

maksudkan tadi, okay. 

 

Berikut adalah senarai balai raya yang terlibat dalam lawatan tapak 

iaitu Balai Raya Kampung Baru Site A.  Pentadbiran ini mendapati 

bahawa balai raya sedia ada tidak sesuai digunakan.  Pentadbiran ini 

mencadangkan supaya balai raya sedia ada dirobohkan dan dibina 

semula dengan reka bentuk yang lebih moden dan sesuai.  Anggaran 

kos dan spesifikasi kerja telah disediakan dan akan mengemukakan 

permohonan peruntukan kepada pihak yang berkenaan.  Haa ini 

maknanya, semua ini akan dibawak untuk dipertimbangkan, atau 

dipohon peruntukan tahun depan.  Kalau tak, tahun ni tak adalah ya.  

 

Yang kedua, Balai Raya Kampung Baru Site C.  Pentadbiran ni telah 

mengenal pasti bahawa kerja-kerja yang terlibat adalah melibatkan 

skop membaik pulih.  Anggaran kos dan spe, spesifikasi kerja telah 

disediakan.  Skop kerja yang terlibat adalah mengecat semula balai 

raya, penyelenggaraan bilik air dan tandas, membaik pulih siling dan 

menukar papan tanda MPKK.  Permohonan peruntukan akan 

dimukakan kepada pihak yang berkenaan. 

 

Yang ketiga, Balai Nelayan Sungai Rambai (Kg. Nelayan Chuah).  

Pentadbiran Daerah Port Dickson telah mengenal pasti skop kerja yang 

terlibat iaitu membaik pulih bumbung dan menye, menyeleng, 

menyelenggara tandas. Anggaran kos dan spesifikasi kerja telah 

disediakan dan akan dikemukakan kepada pihak yang berkenaan. 

 

Balai Raya Kampung India Bukit Pelanduk.  Pentadbiran Daerah Port 

Dickson telah mengenal pasti skop kerja yang terlibat iaitu membaik 

pulih dewan, mengganti pintu, membaik pulih tandas dan 

menyelenggara bumbung.  Anggaran kos ini akan dikemukakan kepada 

pihak yang berkenaan. 

 

Di bawah ini ada maklumat tambahan, ada 7 skop kerja ataupun sebut 

harga yang akan dilaksanakan apabila ada peruntukan-peruntukan 

yang akan didapati daripada mana-mana ja, Kementerian ataupun 

Jabatan. Jadi untuk itu, saya nyatakan, oleh kerana CHuah ni dulu ada 

berapa, 2 term ke, 3 term ke di bawah Pentadbiran pembangkang, jadi 

dia, sebab itu banyak kemudahan tersebut tidak dibaik pulih ataupun 

dibangunkan.  Jadi pada saya, tahun ini, kita ambil semangat  baru, 

kalau ada daripada pembangkang pun kita akan layan.  Jangan jadi 

berlaku, macam ni dah terlampau teruk kita kena robohkan pulak ya.  
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Sebab tak diberi peruntukan untuk penyelenggaraan oleh Kerajaan 

yang lampau.  Itu untuk makluman tuan-tuan dan puan-puan.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih  Yang Berhormat Labu.  

Seterusnya kita pergi soalan berikutnya, Yang Berhormat Gemas.  

 

 

YB ADUN Chuah: Soalan tambahan [percakapan secara off mic]. 

 

 

YB Yang Dipertua Dwan: Tak apalah, Gemas-lah, karanglah. 

 

 

YA ADUN Chuah: Saya beri laluan kepada Mambau [percakapan secara 

off mic]. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Mambau? 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan ialah, kita 

difahamkan ada sebahagian ban, balai raya di seluruh Negeri Sembilan 

sudah jadi tadika kepada pelajar-pelajar tadika.  Jadi saya nak tanya, 

adakah ini satu kelulusan atau ketetapan pihak Kerajaan, Kerajaan 

Negeri untuk meluluskan tadika untuk di, di, di dalam balai raya?  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Labu: Yang sebenarnya balai raya bukan untuk tadika.  

Tetapi memandangkan keperluan yang mendesak Kerajaan yang 

lampau telah membenarkan sebahagiannya untuk men, apa, 

menjalankan aktiviti tabika terutamanya Tabika KEMAS di kawasan 

yang tidak digunakan sepenuhnyalah.  Tapi walau macam mana pun, 

saya telah memhon kepada Pengarah FELDA, eh, Pengarah ni apa, 

KEMAS supaya memohon mana-mana tanah Kerajaan yang ada, untuk 

dibina ni tadika-tadika supaya kita serahkan balik kepada penduduk 

tempatan untuk menggunakan balai raya  tersebut.  Itu yang kita 

tengah buat, polisi yang sekarang yang tengah buatlah. 

 

Walau macam mana pun, kita kena ambil perhatian, kita perlu banyak 

makan masa sikitlah, sebab ada sebahagian balai raya di dalam 

Kerajaan yang lampau telah dibuat di kawasan individu.  Haa ini satu 

masalah lagi yang sedang kita selesaikan.  Ada balai-balai raya ataupun 
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ni, apa ni, dibuat di tanah individu terutama di, di apa, di Jelebu rasanya 

saya ada satu kes yang rasa mintak diselesaikan cepat.  Kalau dibuat 

atas tanah individu, maknanya kita kena sama ada kita tentukan kita 

bukak ataupun pindahkan ataupun kita bayar ganti balik dia punya apa, 

dia punya harga tanah tersebut okay ya, untuk selesaikan.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Labu.  Seterusnya kita pergi ke soalan 12, Yang Berhormat Gemas. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Yang Dipertua, Gemas mengemukakan soalan 

nombor 1. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan daripada Yang Berhormat Gemas.  Untuk makluman Yang 

Berhormat Gemas, Kerajaan sedang merangka Pelan Pembangunan 

Negeri Sembilan bagi tempoh 2019 hingga 2040 yang akan 

mengandungi pelaksanaan dasar baru serta dasar sedia ada yang 

ditambah baik berpandukan keperluan ekonomi semasa.  Tumpuan 

rancangan pembangunan Bandar Gemas adalah untuk merangsangkan 

pertumbuhan ekonomi, fizikal dan sosial Bandar Gemas sebagai pusat 

katalis yang berdaya maju dan berdaya tahan serta selari dengan 

pembangunan bandar yang kondusif dan mampan. 

 

Rancangan Kawasan Khas (RKK) yang melibatkan Bandar Gemas 

sebagai kawasan kajian adalah merupakan rancangan pemajuan yang 

disediakan untuk tujuan pelaksanaan segera dengan beberapa prospek 

utama yang telah dikenal pasti.  Selari dengan tujuan rancangan 

pembangunan ini, 7 objektif pembangunan telah digariskan iaitu 

pertama, membangunkan Gemas sebagai Bandar Agropolis.  Kedua, 

mengukuhkan Gemas sebagai hub pengangkutan yang cekap dan 

mampan.  Ketiga, menyediakan kemudahan awam dan infrastruktur 

yang berkesan di Gemas.  Keempat, menaik taraf sistem lalu lintas dan 

perhubungan awam di Gemas.  Kelima, merangka program peningkatan 

taraf sosio ekonomi penduduk Gemas.  Keenam, merekabentuk imej 

spatial dan penjenamaan semula Bandar Gemas.  Serta ketujuh, 

merangka pembangunan hartanah yang mampu milik di Gemas. 

 

Dato’ Dipertua, proses penyediaan RKK ini dilaksanakan peringkat 

demi peringkat sebelum diwartakan. Pelaksanaan RKK Gemas telah 

melalui 3 peringkat utama iaitu penyediaan laporan pendekatan kajian, 

laporan draf awal dan laporan draf akhir.  Proses penyediaan RKK 
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Gemas ini juga telah melibatkan beberapa perbincangan bersama 

pihak-pihak yang berkepentingan termasuklah Kem Syed Sirajuddin, 

Perbadanan Aset Keretapi dan Universiti Malaya.  Selain itu, 

perbincangan berkumpulan bersama pihak profesional dan Badan 

Bukan Kerajaan serta Jabatan Teknikal turut telah pun diadakan.  

Sehingga kini, PLANMalaysia@Negeri Sembilan bersama-sama dengan 

PLANMalaysia@Pejabat Projek Zon Selatan dan Majlis Daerah Tampin 

(MDT) sebagai pasukan kajian sedang menyediakan Laporan Publisiti 

dan Representasi Draf RKK Gemas.  

 

Laporan ini disediakan bertujuan membantu Jawatankuasa Siasatan 

Tempatan Dan Pendengaran yang dipengerusi oleh YB Setiausaha 

Kerajaan Negeri, mendengar setiap bantahan dan representasi yang 

telah diterima dalam tempoh publisiti.  Sepanjang tempoh publisiti 

berlangsung, beberapa bantahan dan representasi telah pun diterima 

dari agensi-agensi, orang persendirian dan jugak pihak swasta 

berkaitan dengan cadangan pembangunan di dalam RKK Gemas.  

Bantahan dan representasi yang diterima akan dibincangkan di 

Jawatankuasa Siasatan Tempatan Dan Pendengaran seterusnya 

membuat perakuan dan syor mengenai bantahan.  Bantahan dan 

representasi ini perlu diambil kira dalam memuktamadkan draf RKK 

sebelum diangkat ke Mesyuarat Jawatankuasa peran, Perancang Negeri 

untuk kelulusan.  Setelah peringkat ini selesai ia akan diwartakan 

untuk panduan membangunkan, pembangunan di Daerah Gemas kelak. 

 

 

YB ADUN Gemas: Terima kasih kepada EXCO yang menjawab tadi.  

Dan saya banggalah di atas penjelasan tadi, dan kita mengharapkan 

Gemas sebagai bandar sempadan akan dapat diterjemahkan pada 

masa-masa yang akan datang.  Tapi yang saya nak ni, fikirkan, sebagai 

soalan tambahan, kedudukan Pekan Gemas sekarang ini, adakah 

masihkah sebagai untuk di, di-planning balik, ataupun diubah ke ni, 

Gemas bandar baru, haa itu yang kita tanya.  Sebab apabila bercerita 

Gemas  yang sedia ada sekarang ini, kita dapati masalah yang biasalah 

di Pekan Gemas kesesakan dalam pekan tu,  jajaran jalan raya, jajaran 

nak ke Segamat menghadapi masalah.  Pekannya dulu memang sesuai 

dengan jaja, dengan jalan raya yang sedia ada, tetapi sekarang dah tak 

boleh  lagi memandangkan kenderaan-kenderaan tentera yang panjang, 

dan yang lebar sedikit menyebabkan jalan-jalan yang sedia ada di 

kawasan Gemas tu tidak sesuai lagi.  Apatah lagi kalau nak masuk ke 

bahagian kawasan pekan tersebut, haa itu yang menjadi masalah, 

itulah, sama ada, ada penambahbaikan jajaran dan sebagainya. 

 

Dan yang kedua pulak, kita nak lihat bahagian, masalah banjir dan 

kawasan taman rekreasi.  Saya pun terima kasihlah kepada Pegawai JPS 
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yang berkongsi pandangan dengan saya tempoh hari, dan saya 

menceritakan, dia punya scenario bagaimana kita nak elakkan banjir di 

kawasan rekreasi yang melibatkan pihak KTMB.  Itu yang saya nak 

tanya, yang nak saya nyatakan. 

 

Dan yang ketiga pulak, bagaimana pulak pekan-pekan kecil yang di 

Pasir Besar-nya, di Ayer Kuning-nya.  Adakah itu juga akan 

dibangunkan bersama.  Sebab kalau diikutkan dari segi keputusan 

Kerajaan Pusat, telah meluluskan peruntukan Gemas ke Bukit Jalur.  

Haa itu juga adalah antara bahagian-bahagian yang menjadi sebagai 

pemain-pemain ekonomi pada masa akan datang.  Jadi, saya mintalah 

pencerahan daripada pihak Kerajaan yang saya nyatakan tadi.  Sekian, 

terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih pandangan dan juga soalan tambahan 

daripada Yang Berhormat Gemas.  Saya memang amat suka dengar cara 

Yang Berhormat Gemas mengemukakan pandangan beliau ya, di setiap 

persidangan DUN. 

 

Jadi untuk maklumat Yang Berhormat Gemas, salah satu perkara yang 

saya ingin kongsi pada pagi ini mengenai Gemas.  Sebenarnya di Gemas, 

kedudukan dia agak strategik ya, Gemas mempunyai satu stesen kereta 

api di mana dia menjadi pertengahan atau perhubungan di antara 

landasan kereta api Pantai Timur dan juga Pantai Barat.  Dan untuk 

maklumat Yang Berhormat Gemas, ni apa, perkhidmatan kereta apa ni, 

elektronik ataupun ETS dari Johor Bahru sempai ke Gemas, dijangka 

akan disiap pada 31 Oktober 2021.  Jadi, dengan wujudkan 

perkhidmatan electronic train tersebut, saya cukup yakin sekali, sebab  

buat masa ini ETS ataupun kereta api elektronik ini dia cuma bermula 

dari Gemas sampai ke Padang Besar.  Dan dengan wujudnya ada 

landasan baru dari Gemas sehingga ke Johor Baru, saya cukup yakin dia 

akan memangkin ekonomi di kawasan Gemas.  Sebab pada masa 

dahulu, ni apa, perkhidmatan kereta api, bagi kita, kita lihat 

perkhidmatan dia agak lambat sikitlah, dia punya kelajuan.  Dan 

wujudnya ETS yang kelajuannya di mana lebih kurang, dapat mencecah 

apa, 140 km  sejam.  Saya cukup yakin dia melalui kawasan Gemas, dia 

boleh bantu untuk memangkin kawasan Gemas. 

 

Dan untuk pembangunan di apa, pekan-pekan yang di keliling kawasan 

Gemas tu seperti apa, Air Kuning, Pasir Besar.  Sebenarnya Pasir besar 

dekat dengan Rompin.  Rompin itu hometown saya.  Itu kampung saya, 

Bahau.  Dan juga berdekatan dengan Bahau.  Jadi Kerajaan, memanglah 

hasrat bagi Kerajaan Negeri untuk kita membangunkan negeri, Negeri 

Sembilan Timur.  Sebab itu di dalam manifesto kita, kita ada katakan di 
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dalam manifesto kita, kita akan memberi fokus kepada pembang, 

pembangunan di Negeri Sembilan Timur.  Dan pada masa yang sama, 

tak kira di bandar ataupun di desa, kita akan pastikan pembangunan itu 

adalah selaras.  Jadi, saya harap dalam perkara pembangunan di Gemas 

ataupun di Tampin ini, kita boleh bersama-sama untuk kita lontarkan 

lebih banyak idea demi kesejahteraan rakyat.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipetua Dewan: Seterusanya, saya mempersilakan Yang 

Berhormat Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua Dewan, saya 

kemukakan soalan pertama. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih soalan Yang Berhormat ADUN Temiang yang bertanyakan 

pemasangan UniFi di Temiang. 

 

Masalah UniFi ini, di Sikamat pun menghadapi masalah yang serupa 

iaitu masih tidak banyak lagi yang mendapat liputan.  Untuk makluman 

Yang Berhormat, bagi memperluaskan lagi rangkaian perkhidmatan 

UniFi di kawasan Bandar Seremban khususnya di kawasan DUN 

Temiang, pihak TM telah merancang sebanyak 5 kawasan baru bagi 

tahun 2019 dan sebahagian daripada cadangan tersebut akan dibawa 

kepada pihak suruhanjawa, Suruhanjaya Komunikasi dan Multimedia 

Malaysia (MCMC) untuk kelulusan di bawah inisiatif Jalur luar, Lebar 

Luar Bandar.  Antara kawasan DUN ialah di DUN Temiang yang 

termasuk dalam cadangan penambahan itu adalah Taman Desa 

Temiang, Taman Kim Wong, Taman Temiang Jaya, Taman Kong Heong 

dan Taman Zamrud. 

 

Walau bagaimanapun untuk pengetahuan Yang Berhormat, pihak TM 

masih menjalankan kajian dan kerja-kerja penaik, penaikan taraf 

secara berperingkat bagi memastikan capaian kepada perkhidmatan 

jalur lebar berkelajuan tinggi dapat diperluaskan di kawasan sekitar 

Bandar Seremban khususnya di DUN Temiang.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada soalan tambahan? [percakapan secara 

off mic]. 

 

 



 

310/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 310 - 

YB ADUN Temiang: Saya ucapkan terima kasih kepada Yang Amat 

Berhormat ADUN Sikamat kerana usahanya membantu Temiang dalam 

pemasangan UniFi dan saya mewakili penduduklah ucapan terima 

kasih banyak-banyak.  Bolehkah saya tahu tarikh yang tetap tentang 

pemasangan UniFi ini, yang kalau ada. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Untuk makluman, kita cuba untuk tahun 2019 ya.  

Tahun 2019, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat Dato’ 

Seri [percakapan secara off mic] ….. seterusnya saya mempersilakan 

Yang Berhormat Senaling. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Speaker, Senaling 

kemukakan soalan yang pertama. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  saya ucapkan 

terima kasih kepada Yang Berhormat Senaling, bertanyakan soalan 

berkenaan kesihatan. 

 

Dato’ Yang Dipertua,  beberapa langkah yang telah diambil oleh pihak 

Kementerian Kesihatan untuk menampung pertambahan pesakit di 

Hospital Kerajaan yang meliputi, pertamanya adalah pertambahan  

kakitangan.  Buat masa ini bilangan pengisian bagi pakar perubatan  

dan pegawai perubatan di hospital-hospital di Negeri Sembilan 

mengikut perjawatan adalah dipenuhi.  Walau bagaimanapun terdapat 

beberapa perjawatan bagi bidang kepakaran dan subkepakaran yang 

tidak mencukupi.  Langkah penambahbaikan yang telah diambil bagi 

mengatasi masalah ini adalah dengan melaksanakan inisiatif Hospital 

Kluster (perkhidmatan luar bandar). 

 

Bagi tempoh di antara tahun 2010 sehingga 2019, bilangan perjawatan 

pegawai dan kakitangan di seluruh fasiliti kesihatan di Negeri Sembilan 

telah mengalami penambahbaikan seperti berikut: pertamanya, 

Pengurusan & Profesional, bagi tahun 2010 seramai 2,197 orang, untuk 

tahun 2019 – 2,344 iaitu perbezaan ataupun penambahan sebanyak 

147 orang.  Bagi Paramedik atau Aksiliari, bagi tahun 2010 seramai 

881, untuk tahun 2019 seramai 1,189 orang, dan menunjukkan 

penambahan sebanyak 308.  Dan bagi Pelaksana, jumlah perjawatan 

bagi tahun 2010 adalah 2,830 dan untuk tahun 2019 sebanyak 3,120 
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orang, yang menunjukkan penambahan sebanyak 290 orang.  Jadi, 

keseluruhannya terdapat penambahan 745 orang. 

 

Selain itu, Kementerian juga merancang untuk memperkembangkan 

lagi perkhidmatan kepakaran di hospital-hospital terutamanya hospital 

berpakar.  Dan yang ketiganya adalah penambahan peralatan 

perubatan, Pihak Kementerian juga membuat pertambahan dan 

penggantian peralatan perubatan dan bukan perubatan dari masa ke 

semasa seperti pertambahan mesin hemodialisis, mewujudkan 

perkhidmatan CT Scan di Hospital Tuanku Ampuan Najihah Kuala Pilah, 

penggantian katil hospital dan lain-lain. 

 

Keempatnya, adalah untuk menaik taraf fasiliti hospital dari masa ke 

semasa seperti menaik taraf fasiliti ICU dan CCU di Hospital Tuanku 

Jaafar Seremban, penambahan blok baru di Hospital Tuanku Ampuan 

Najihah dan Hospital Port Dickson.  Yang kelima adalah Kerajaan juga 

telah memperkenalkan inisiatif PEKA pada tahun ini di mana golongan  

B40 yang berumur 50 tahun ke atas boleh memperolehi manfaat dalam 

bentuk seperti berikut,: yang pertamanya adalah Saringan Kesihatan, 

Bantuan Alat Perubatan, ketiga adalah Insentif me, Melengkapkan 

Rawatan Kanser dan keempat adalah Insentif Tambang Pengangkutan.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih [percakapan secara off 

mic]….seterusnya ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Saya kemukakan soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan? 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Dato’ Speaker, dalam lawatan-

lawatan saya di Hospital Kuala Pilah, dan saya rasa fenomena yang 

sama di hospital kerajaan yang lain, berlakunya peningkatan yang amat 

ketara kehadiran pesakit-pesakit yang ingin mendapat rawatan di 

hospital-hospital kerajaan ini berbanding dengan klinik dan juga 

hospital swasta yang lain.  Mungkin ini berpunca daripada, mungkin di 

antara puncanya ialah di atas kenaikan kos sara hidup sekarang ini.  

Soalan saya, ada atau tidak perancangan di pihak Kerajaan Negeri 

melalui agensi berkaitan atau Jabatan Kesihatan, bagi memendekkan, 

dengan ramainya pesakit ini, memendekkan masa menunggu pesakit 

bagi mendapat rawatan dan juga masa menunggu pesakit bagi 
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dimasukkan ke dalam wad.  Kerana saya lihat daripada pengamatan 

saya sendiri, laluan-laluan di dalam wad sendiri pun kadang kalanya 

diletakkan katil-katil untuk pesakit ini dan saya rasa ini adalah  

merupakan perkara yang harus diambil kira, diberikan keutamaan bagi 

memberikan keselesaan kepada pesakit-pesakit ini.  Jadi soalan saya, 

ada atau tidak perancangan Kerajaan Negeri seperti mana yang 

dinyatakan oleh jawapan daripada EXCO Kesihatan tadi, saya ucapkan 

terima kasih, untuk membesarkan, menambah baik Hospital Tuanku 

Ampuan Najihah.  Jadi saya harap ianya dapat dibina dan disegerakan 

pembinaannya, blok baru ini. 

 

Soalan saya, atau tidak perancangan Kerajaan Negeri bagi membina 

sebuah hospital pakar yang kedua di Negeri Sembilan?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Senaling atas soalan tambahan 

tersebut.  Ya memang kita tahu bahawa masa menunggu adalah satu 

masa yang, yang menjadi isu di Hospital Kerajaan memandangkan 

ramai pesakit-pesakit datang ke Hospital Kerajaan.  Perkara ini 

memang diambil maklum dan pihak Kerajaan, Kementerian Kesihatan 

mengambil tindakan berkenaan perkara tersebut.  Dan untuk hospital 

kedua di Negeri Sembilan, memang dalam cadangan pun kita telah 

cadangkan kepada Kementerian Kesihatan untuk mewujudkan satu 

hospital kedua di Negeri Sembilan.  Sekiranya hospital tu dapat dibina, 

maka kesesakan di Hospital Kerajaan dapat dikurangkan. 

 

Dan saya juga telah buat lawatan ke satu tapak tanah di Bandar Enstek 

di mana tapak tersebut adalah kepunyaan Kementerian Kesihatan di 

mana satu hospital kedua boleh diwujudkan di sana.  Dan saya telah 

membawa perkara ini ke perhatian Menteri Kesihatan supaya kita 

dapat membina satu hospital kedua supaya kesesakan mahupun 

kesesakan di hospital dari segi tempat parking juga kita dapat 

selesaikan sekiranya ada hospital kedua ini.  Jadi, ini adalah dalam 

cadangan dan kita telah cadangkan kepada Kementerian Kesihatan.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Repah.  

Seterusnya saya mempersilakan soalan daripada Seremban, Yang 

Berhormat Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, saya mengemukakan 

soalan 1. 
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YB ADUN Nilai: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Bagi rumah ibadat 

Hindu yang terdapat di Negeri Sembilan pada masa ini adalah sebanyak 

110 unit.  Pecahan rumah ibadat Hindu mengikut daerah yang di, 

adalah seperti jadual berikut: di Daerah Seremban sebanyak 60, di Port 

Dickson sebanyak 14, di Jempol – 19, Tampin – 7, Kuala Pilah – 2, 

Rembau – 6, Jelebu – 2. 

 

Berkaitan dengan ROS ataupun pendaftaran pertubuhan, bidang kuasa 

ROS hanya mendaftarkan Persatuan Penganut Agama selain Agama 

Islam dan juga Jawatankuasa Pengurusan Rumah Ibadat selain Agama 

Islam di bawah kategori keagamaan.  Kedua-dua pertubuhan ini adalah 

tertakluk serta dikawal selia di bawah Akta Pertubuhan 1966.  Di 

bawah kategori keagamaan di dalam pendaftaran pertubuhan, terdapat 

2 kategori iaitu persatuan penganut dan juga jawatankuasa pengurusan 

rumah ibadat.  Dan ROS akan memberikan kelulusan untuk didaftarkan 

sebagai Jawatankuasa Pengurusan Rumah Ibadat jika tanah itu adalah 

tanah milik ataupun tanah yang dirizabkan untuk kategori ataupun 

untuk tujuan rumah ibadat. 

 

Oleh yang demikian, rumah ibadat didaftarkan di bawah ROS.  Dan juga 

ROS tiada kuasa untuk mereka memaksa ataupun meminta untuk 

setiap tempat ibadat didaftarkan di bawah ROS.  Rumah-rumah ibadat 

yang dibangunkan secara sah sepatutnya mematuhi peraturan dan 

undang-undang semasa berkuatkuasa yang ditetapkan oleh agensi yang 

berkenaan seperti PBT ataupun Pejabat Daerah.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  

Adakah sebarang garisan panduan yang ditetapkan kepada pemilik 

rumah ibadat Hindu yang mempunyai di rumah atau di tempat awam?  

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Nilai: Terima kasih Seremban Jaya.  Memang kita tidak 

membenarkan mana-mana tempat ibadat dibina di rumah ataupun di 

tempat-tempat awam seperti di kawasan perumahan.  Tetapi kita tahu 

telah wujud beberapa ataupun banyak tempat-tempat ibadat dibina di 

kawasan perumahan ataupun di dalam rumah sendiri.  dan sebelum ini 

pun, dalam persidangan lepas, kita telah pun menjawab bahawa setiap 

rumah ibadat ataupun tempat ibadat yang di, dibina dalam kawasan 

peru, dalam kawasan rumah untuk kegunaan sendiri kita tidak akan 

mengambil tindakan.  Tetapi ia tidak boleh dijadikan sebagai tempat 

untuk digunakan oleh orang awam ataupn untuk dihadiri oleh orang 

ramai.  Dan kita juga telah memintak kepada semua PBT dan juga 

Pejabat Daerah untuk mengambil tindakan terus dengan memberikan 
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notis ataupun terus merobohkan mana-mana tempat ibadat yang baru, 

yang sedang dibina, ataupun baru menaikkan strukturnya, di  mana-

mana tempat awam.  Tetapi kita juga faham sebelum ini telah pun 

terdapat, telah pun wujud beberapa tempat ibadat yang dibina di 

tempat-tempat awam.  Oleh kerana itu, kita sedang mengambil 

tindakan jika terdapat aduan, kita akan menangani kes-kes dengan, 

kes-kes seperti ini dengan lebih baik supaya ia tidak akan 

menimbulkan mana-mana, apa-apa masalah kepada mana-mana pihak, 

selepas kita mengambil tindakan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat Nilai.  

Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian masa bagi Pertanyaan Lisan Hari 

Ketiga telah pun tamat.  Semua pertanyaan yang tidak sempat dijawab 

akan diberikan jawapan secara bertulis. 

 

 

 

4. USUL TITAH UCAPAN DIRAJA 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Usul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, kita 

masih lagi dalam agenda perbahasan usul menjunjung kasih titah 

ucapan Diraja.  Kita telah pun mendengar perbahasan oleh Ahli-ahli 

Yang Berhormat yang telah mengambil bahagian semalam.  Seterusnya 

saya persilakan pihak Kerajaan untuk menjawab.  Sekarang saya 

persilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat untuk, oh EXCO ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: …. saya persilakan EXCO. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Saya tak EXCO Dato’ Dipertua, saya hanya 

memohon budi bicara Dato’ Dipertua-lah sebab di pihak pembangkang 

ada seorang tu dia solat, sewaktu tu.  Kita beranggapan sesi tu akan 

berlanjutan sampai ke 6:30 camtulah.  Jadi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada maklum tak dekat ni. 
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YB ADUN Juasseh: Ada maklum pada, Setiausaha Dewan-lah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak tak, masa masa persidangan ada 

maklum tak?  Masa sebelum penangguhan semalam ada dimaklum tak 

pada ni, Timbalan Speaker? 

 

 

YB ADUN Juasseh: Dato’ Samad di surau semalam, saya pun ada situ. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak masa dalam Dewan tu ada maklum ke 

saya pergi sembahyang.  Tak ada? 

 

 

YB ADUN Juasseh: Tak ada Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak apalah, pergi sembahyang tu, kita 

pertimbangkanlah. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Kita terperangkap dengan keadaan itu jelah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tapi jangan cakap banyak ya, 10 minit je. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Bismillahirrahmanirrahim.  

Alhamdulillahirabbil ‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya 

iwalmursalin wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  Assalamulaikum WBT dan 

salam sejahtera.  Sayang saya dokek Speaker ni, Dato’ Speaker.  Sayang, 

Speaker.  Kalau orang sayang tu, kira, kira silatulrahim tu bertambah 

erat lah tu.  Saya mengambil ketetapan menjunjung kasih atas tidah 

ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku pada Isnin lepas. 

 

Dalam titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku iaitu usaha, usaha 

untuk memperkasakan perpaduan dan keharmonian di negeri kita, 

Negeri Sembilan adalah satu inisiatif yang cukup kita sanjung dan saya 
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di, di DUN Seri Menanti sendiri ya, telah pun melaksanakan ataupun 

menterjemahkan apa yang dititahkan oleh Duli Yang Maha Mulia 

Tuanku untuk melihat perpaduan dan keharmonian terutamanya di 

kalangan masyarakat di sana.  Dan kerana kita tahu ya, perpaduan dan 

keharmonian ini adalah pemangkin ya , kepada kemajuan dan ke, ke, 

ke, pembangunan negara. 

 

Dato’ Yang Dipertua, jadi usaha-usaha ini haruslah kita teruskan, tak 

kiralah Kerajaan lama dan Kerajaan baru, haruslah diteruskan untuk 

melihat ya, negara kita menjadi sebuah negara yang maju, yang 

mempunyai ekonomi yang baik dan sebagainya.  jadi, sebab itulah kita 

mengharapkan Kerajaan baru sekarang ini, untuk lebih berusaha ya, 

lebih berusaha untuk memastikan bukan sahaja negeri tetapi malahan 

negara kita menjadi sebuah ya, negara yang disegani ya, bukan negara 

yang ki, dipandang sinis oleh negara lain tetapi negara yang disegani 

oleh negara-negara yang besar. 

 

Saya tertarik dengan titah ucapan tuanku dengan pembangunan yang 

berterusan terutamanya dalam pelaburan.  Tuanku bertitah 

mengatakan bahawa pelaburan ya, di Negeri Sembilan 2017 ya, yang 

mana 2017 angka pelaburan adalah 1.41 bilion dan seterusnya 

meningkat pada 2018.  Saya  nak ucapkan tahniahlah kepada EXCO 

yang berkenaan ya, kerana telah ya, berusaha untuk menambahkan lagi 

kita pelaburan ya, di Negeri Sembilan.  Jadi ini saya nampak satu usaha 

yang cukup hebat ya, yang dbuat oleh Kerajaan Negeri terutamanya 

EXCO yang telah diamanahkan.  Dan, tapi sayang ya, apabila apa ni, YB, 

YB Chennah ya, dalam ucapan beliau menyebut ya, untuk menubuhkan 

NS Corp dan saya rasa dia lupa bahawa NS Corp ni telah kita tubuhkan 

ya, di dalam Dewan yang mulia ini, oleh Yang  Berhormat apa ni, ADUN 

Ampangan ya, ketika itu.  Dan, dan mungkinlah ya, tadi peranan NS 

Corp tadi telah menyebabkan jugak pelaburan kita meningkat.  Jadi 

tahniah ya, kepada, kepada EXCO, kepada apa ni, YB Ampangan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, tuan-tuan dan, Yang Berhormat – Yang Berhormat 

sekalian, saya ingin menarik perhatian jugak ya, tentang pembangunan 

dan kemajuan di kawasan saya terutamanya kawasan-kawasan yang 

menjadi tumpuan kepada pelancong-pelancong yang datang di 

kawasan saya ni.  Sesungguhnya di kawasn Seri Menanti ni adalah 

kawasan yang menjadi perhatian bukan sahaja pelancong, malahan kita 

dan masyarakat dalam negeri dan jugak di luar negeri terutamanya ya, 

di kawasan Seri Menanti, Bandar Diraja Seri Menanti dan jugak 

kawasan pelancongan di Ulu Bendul. 

 

Kita, dan saya berharapkan supaya ditingkatkan lagi ya, kemudahan-

kemudahan ataupun fasilities-fasilities ya, terutama kepada 
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pengunjung-pengunjung sama ada di Ulu Bendul ataupun di Seri 

Menanti ataupun kepada pengunjung-pengunjung yang nak naik 

Gunung Angsi.  Saya tengok ramai, hari tu disebut ya, begitu ramai 

pengunjung-pengunung yang mengunjungi kawasan Hutan Rekreasi 

Ulu Bendul ni, dan jugak mendaki Gunung Angsi.  Yang saya lihat 

kekurangan di Gunung Angsi itu adalah kemudahan untuk bekalan-

bekalan, tempat-tempat apa ni, bekalan air dan jugak kemudahan-

kemudahan liputan ya, yang saya rasa perlu ditingkatkan lagi ya,untuk 

menarik ramai lagi kepada peminat-peminat yang menggemari 

mendaki gunung ini, yang juga sebagai pelancong ya, di, di yang, 

berkunjung di kawasan di, di Ulu Bendul inilah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ini saya lihat perlu kita beri perhatian, begitu 

jugak tadi dengan Seri Menanti.  Seri Menanti ni dah ada kemudahan-

kemudahan seperti padang golf dia, seperti kita tengok istana, ada 

istana lama, ada lagi kemudahan-kemudahan lain yang perlu diberi 

perhatian, yang boleh tingkatkan ya, dan saya dah sebuat dalam soalan 

saya, ditingkatkan lagi homestay ataupun inap desa  ini untuk 

memberikan kemudahan kepada pengunjung-pengunjung ya, yang ber, 

ber, menginap ya di, di kawasan-jawasan ni.  ada masanya, ketikanya 

ya, kawasan tempat-tempat penginapan yang ada tidak mencukupi 

untuk menampung terutamanya dalam masa Hari Keputeraan Duli 

Yang Maha Mulia Tuanku dan ini menyebabkan homestay-homestay ini 

dicari oleh pengunjung.  Sebab tu saya minta Kerajaan Negeri untuk 

memberi perhatian kepada homestay  ini untuk meningkatkan lagi 

kemudahan-kemudahan di homestay ini.  Jadi kita tengok, kalau 

almaklumlah orang-orang kampung ya, rumah-rumah kampung, ada 

kekurangan.  Jadi serba kekurangan nilah yang kita nak bantu supaya ia 

menjadi punca pendapatan, dengan bantuan kita nanti, ia menjadi 

punca pendapatan kepada apa ni, orang-orang kampung.  Jadi sebab 

itulah saya mengemukakan saoalan ataupun meminta supaya homestay 

ini dibangunkan terutamanya di kawasan DUN Seri Menanti ini. 

 

Saya juga tertarik dengan, dengan apa ni, dengan, dengan isu 

keselesaan, keselesaan di hospital.  Baru-baru ni, hari tu, saya di 

Hospital Kuala Pilah ya, Hospital Kuala Pilah, dan apabila tempat 

menunggu tu saya tengok macam duduk dalam oven, duduk dalam tu.  

Sebab apa dia punya air cond dia di, di, di, di-stop-kan ya, diberhentikan 

sebab ada kerja-kerja pengubah suai. Jadi saya beritahu ya, kepada 

pihak hospital, janganlah buat macam ni, buatlah waktu malam.  Waktu 

puncak ni, pengunjung-pengunjung yang ramai datang ni ya, 

sediakanlah kemudahan ni semula supaya orang datang selesa.  

Pengunjung ini adalah pelanggan kita, kita kena hormat pelanggan kita.  

Jangan kita biarkan pelanggan kita.  Dan saya berharapkan jugak ya, 

EXCO berkenaan ya, dapat memberi perhatian ya, kepada keselesaan 
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pengunjung ini ya, janganlah kita ambil mudah ya, tentang pengunjung-

pengunjung kita ni, bahawa sesungguhnya mereka juga rakyat yang 

menyumbang kepada kemakmuran dan kesejahteraan ya, di negara 

kita. 

 

Dato’ Yang Dipertua, menyebut jugak tentang kebakaran bukan sahaja 

di kawasan Juasseh, bukan sahaja di, di Senaling ya, tetapi juga 

kebakaran baru-baru ini, 2 – 3 minggu lepas ia berlaku di kawasan 

saya.  Dan sa, apa yang saya perhatikan adalah ya, mereka-merka 

individu-individu dan juga JKM ya, datang menyumbang tetapi tidaklah 

memadai ya, seperti yang apa ni, yang mereka harapkan kerana 

kebakaran ini meranapkan terus, memusnahkan ya, keseluruhan harta 

benda ya, apa ni owner rumah ni.  Jadi saya berharapkan Kerajaan 

Negeri, pertamanya saya ucapkan terima kasih kerana telah 

memperuntukkan 33,000.00 tadi ya, untuk, untuk rumah yang 

menimpa, yang ditimpa bencana tadi.  Tetapi saya mintak jugak ya, 

untuk disegerakan, kita tak nak mintak, kita tak nak mintak, kita tak 

nak berlaku seperti di, di Juasseh ya,  dah setahun.  Saya ingat lagi ya, 

YB Juasseh mengulangi apa ni, soalan-soalan tersebut supaya 

disegerakan.  Kita tak nak begitu lagi, kita mintak ya, Kerajaan Negeri 

untuk segera ya, me, apa ni, meringankan beban apa ni, yang mangsa-

mangsa ini  Begitu jugak tadi yang berlaku di tempat saya tadi ya, ramai 

yang, yang apa, yang prihatin, yang datang dan sebagainya.  Tetapi kita 

mintakkan Kerajaan Negeri ya, supaya ada dana untuk me, yang cepat 

untuk melaksanakan ya, untuk meringankan beban mereka ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua, selain daripada itu kawasan-

kawasan ya, di, di kampung-kampung ini yang suarakan dalam ya, 

dalam persidangan yang dulu iaitu jalan-jalan, jalan-jalan kampung, 

jalan-jalan kampung yang masih lagi saya tengok ya, tidak di, di-

upgrade-kan ya, tidak di-upgrade-kan yang mana ia menjadi jalan 

utama semasa berlakunya apa ni, jammed ya, kesesakan lalu lintas ya, 

jalan Kuala Pilah – Seremban ni.  Dan ini telah disebut dalam 

persidangan yang lalu dan ini jugak harapan saya, dan saya 

berharapkan kepada EXCO ya, luar bandar ya, yang begitu prihatin tadi 

ya, memintak apa ni, kita turun, memang hari-hari saya turun.  Dan 

saya memintak disegerakan ya, saya berharap ya, kepada EXCO luar 

bandar dah bawak pun perkara ini.  Jadi, nanti saya nak tanya jugak 

nanti,  jadi saya mintak dia jawab nanti ya.  Dah bawak belum perkara 

ini ….. 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Ini luar dari tajuk, luar dari tajuk, bukan titah 

ucapan. 
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YB ADUN Seri Menanti: Ini di Seri Menanti, duduk ya, saya tak bagi 

laluan.  Ikut peraturan, mintak, mohon kepada Speaker dulu.  Boleh ke 

tak boleh.  Haa, ikut peraturan, ikut, ikut peraturan.  Betul Dato’ 

Speaker? 

 

 

YB ADUN Sri Tanjung: Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua, masa 

dah cukup. 

 

 

YB ADUN Temiang: Saya sokong. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Gangguan, saya bagi 2 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Haa, 3 minit Dato’ Dipertua.  Ni saya sayang 

Dato’ Speaker ni.  Saya tatang.  Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang 

Dipertua, ni ganggu-ganggu ni satu hal ni.  Dato’ Yang Dipertua, saya 

harapkan ya, dalam penggulungan nanti EXCO Luar Bandar akan 

memberi  jawapan yang tepat ya, untuk apa ni, untuk jalan-jalan yang 

nak dibesarkan ni.  Jadi kita tak nak lagi rakyat masih rasa kesusahan 

lagi ya, rasa sukar untuk melalui Jalan Kuala Pilah – Seremban tu ya.  

Biar ada jalan alternatif yang mereka boleh ikut ya, dan jalan tu lebar, 

apabila kita berselisih ya, boleh berselisih dengan selesa dan rakyat 

tidak marah lagi kepada Kerajaan.  Kalau tak nanti, bila rakyat tanyo, 

bila orang Seri Menanti tanyo, haa ni sobab dek EXCO apalah ni, EXCO 

Luar Bandar lah nih, janji-janji, tak menunaikan janji.  Haa, itu akan 

saya sebut nanti ya, Dato’ Speaker.  Ingat tu Dato’ apa ni, EXCO Luar 

Bandar ya.  Kalau tak nanti datang jumpa saya, saya tunjukkan tempat-

tempat yang perlu dilebarkan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, bagi pendek, kan?  Okaylah Dato’ Dipertua, saya 

rasa itulah.  Terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua.  Nanti datang ke 

Seri Menanti lagi,  bagitau Dato’ Dipertua.  Tapi jangan bawak bala 

tentera yang ramai Dato’ Yang Dipertua, datang sebuah dua kereta 

dahlah.  Dan, dan Seri Menanti mohon menyokong. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Seri Menanti.  Jadi, tak ada 

lagi kan?  Selesai semua dah.  Ada tak semalam yang tak bercakap lagi?  

semua, semua dah bercakap?  Haa, 10 minit ya.  Lepas ni gulung tau.  
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Semalam, kenapa?  Ada maklum tak kepada Dewan, pasal keluar 

semalam?  Ada? 

 

 

YB ADUN Palong: Bismillahirrahmanirrahim.  Alhamdulillahirabbil 

‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya iwalmursalin wa'ala 

alihi wasohbihi ajma'in.  Rabbishrahli sadri wa yassirli amri wahlul 

uqdatam millisani yafqahu qauli.  Assalamualaikum WBT dan salam 

sejahtera.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua kerana memberi laluan 

kepada saya untuk mengambil bahagian dalam membahaskan usul 

titah ucapan Duli Yang Maha Mulia Tuanku.  Terima kasih.   

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingin fokuskan perbahasan ini kepada 

senario kesukaran rakyat yang dihadapi terutama di kawasan saya.  

Dato’ Yang Dipertua, sama ada kita sedar ataupun tidak, hari ini ramai 

yang hilang pekerjaan, ramai anak-anak di tempat saya, di kawasan 

saya yang sebelum ini bekerja di luar, balik ke kampung sebab hilang 

peluang pekerjaan di bandar.  Dan ramai pula yang duduk di kawasan 

Rancangan pulak, yang hari ini pendapatan mereka jauh lebih kurang 

daripada sebelum ini.  Contoh, saya nak beritahu kepada Dewan yang 

mulia ini, dahulu warga felda ini dijamin oleh Kerajaan Barisan 

Nasional pendapatan mereka paling kurang 1,500.00 ringgit satu bulan 

bagi mereka yang mengeluarkan hasil sawit.  Dan 1,300.00 ringgit bagi 

mereka yang mengeluarkan hasil getah.  Apakah maksud jaminan 

1,500.00 tersebut, Dato’ Yang Dipertua.  Izinkan saya untuk berikan 

sedikit penjelasan supaya kita faham keadaan yang sebenar.  

Sebenarnya, sawit ni ada musim-musim buahnya lawas dan ada 

kadang-kadang harganya jatuh merundum.  Bila buah lawas dan harga 

jatuh merundum, maka jualan hasil tu tak boleh capai angka 1,500.00 

satu bulan.  Maka dalam keadaan itu Kerajaan melalui FELDA akan 

memberi pendahuluan hasil, akan bagi pinjam dulu, beri pakai dulu 

supaya kesejahteraan mereka terus terbela sepanjang masa.  Dan ianya 

akan menjadi sebahagian daripada hutan mereka, yang akan dibayar 

kembali dalam tempoh sepanjang hasil atau pokok mereka 

mengeluarkan hasil, 15 tahun, 20 tahun dan sebagainya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, hari ini, warga felda pendapatan mereka rata-rata 

bawah 800.00 ringgit, bawah 700.00 ringgit dan tidak memeranjatkan 

ada yang hanya dapat 200.00 ringgit satu bulan. Cubalah kita 

bayangkan bagaimana mereka ingin menguruskan keluarga dengan 

anak yang ramai, dengan anak yang masih bersekolah, dengan ada yang 

berpenyakit dengan pendapatan 2 – 300.00 ringgit sebulan.  Kerana 

dah lah buah lawas, harga pula jatuh merudum sangat teruk sekarang 

Dato’ Yang Dipertua. 
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Dato’ Yang Dipertua, keadaan yang sama berlaku pada rakan-rakan 

saya di Felcra Rompin.  Tak jauh daripada Palong.  Di mana mereka, 

pokok mereka telah ditebang, dah 10 bulan tak dapat bayaran untuk 

Bantuan Sara Hidup.  Cubalah Dato’ Yang Dipertua bayangkan.  Dan 

yang sedihnya, pagi tadi saya tanya pada mereka, saya telefon mereka 

dan saya tanya, ada tak pihak Kerajaan kita datang untuk melawat atau 

mendengar khabar, katanya sampai sekarang tidak ada seorang pun 

wakil Kerajaan Negeri yang datang tanyakan khabar mereka.  Saya 

yakin dan percaya, kewibawaan Dato’, Yang Amat Berhormat Dato’ 

Sikamat, Dato’ Seri Sikamat, kerana saya pernah membawa masalah 

yang sama pada bulan 12 yang lepas, apabila saya mengatakan bahawa 

anak-anak di felda, ibu bapanya sangat gundah gulana kerana tidak 

cukup duit untuk, untuk menye, menghadapi persekolahan, maka Dato’ 

Seri dengan tuntas menyelesaikan masalah anak-anak felda seluruh 

Negeri Sembilan, yang telah menelan belanja 15 juta ringgit, kalau tak 

silap saya.  Terima kasih saya ucapkan kepada Yang Berhormat Dato’ 

Seri. 

 

Dan saya yakin dan percaya dengan semangat yang sama, sekiranya 

Yang Berhormat Sikamat boleh mela, melawat dan melihat keadaan 

saudara-saudara kita di Felcra Rompin tu yang tak ramai keluarga dia, 

lebih kurang 100 keluarga, saya kira, saya yakin sesuatu boleh dibuat 

menjelang bulan puasa atau menjelang hari raya tidak berapa lama lagi. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya juga mengambil kesempatan di sini, dalam 

masa yang singkat ini, untuk memberikan sedikit penjelasan tentang 

hutang FELDA.  Dulu kita dengar bahawa Kerajaan Barisan Nasional 

telah menyeleweng duit FELDA sebanyak 8 bilion ringgit.  Saya dengar 

ucapan daripada Menteri FELDA baru-baru ini, ketika membentangkan 

usul FELDA, kertas putih FELDA, dalam ucapannya, dalam perkara 19, 

dengan jelas menyebut bahawa baki hutang peneroka telah mencecah 

angka 7.7 bilion.  Hutang peneroka kan, telah mencecah 7.7 bilion.  

Yang merangkumi pertama, kos penanaman semula, yang kedua 

pinjaman sara hidup, yang ketiga pendahuluan hasil.  Jadi maknanya 

penyelewengan itu tidak benar.  Yang benarnya adalah bahawa ianya 

sebahagian besarnya adalah hutang kepada warga felda. 

 

Tetapi apakah maksud hutang 7.7 bilion tersebut?  Maksudnya ialah 

yang pertama, kos tanam semula, di seluruh negara Dato’ Yang 

Dipertua, apabila pokok-pokok mereka ditebang, ianya diuruskan oleh 

FELDA.  Dan FELDA yang mengeluarkan kos untuk tanam semula.  Dan 

ia akan menjadi sebahagian daripada hutang peneroka yang akan 

dibayar selama 15 ke 20 tahun.  Jadi selagi ada pokok, selagi ada sawit 

yang mengeluarkan hasil, selagi itu hutang itu akan ada di situ 

sampailah pokok itu ditebang.  Itu  yang pertama.  Yang kedua 
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pinjaman sara hidup.  Saya katakan tadi, apabila pokok ditebang 

mereka tidak ada hasil, maka mereka akan diberikan pendahuluan hasil 

seperti yang ada di dalam, seperti yang ada dalam kontrak mereka, haa 

dengan FELDA.  Jadi akan dibayar 1,000.00 ringgit dan 1,300.00 ringgit 

sampailah pokok mereka mengeluarkan hasil. Dan yang ketiganya 

adalah pendahuluan hasil yang saya sebut sebentar tadi. 

 

Jadi jelaslah bahawa hutang-hutang ini adalah hutang-hutang jangka 

panjang.   Tetapi persoalannnya, kenapakah dia meningkat begitu 

ketara, kenapakah hutang tu meningkat begitu ketara.  Dia ada 

beberapa sebab.  Yang pertamanya adalah kejatuhan harga yang sangat 

teruk.  Harga komoditi pada tahun lepas jatuh sangat teruk.  Bukan saja 

harga tandan segar, tetapi juga harga minyak sawit mentah yang telah 

jatuh daripada harga pasaran.  Maka kilang-kilang FELDA mengalami 

kerugian.  Kemudian peneroka pula, harga sawit mereka jatuh 

merundum menyebabkan mereka tidak mampu, hasil tak cukup untuk 

membayar hutang mereka.  Jadi hutang semakin bertambah.  Dan 

perkara yang ketiganya adalah Kerajaan Pakatan Harapan sebelum 

menjadi Kerajaan berjanji untuk menghapuskan hutang peneroka.  Dia 

ada sebahagiannya tidak menghantar sawit ataupun hasil ke FELDA, 

mereka hantar ke luar kerana kalau hantar ke FELDA, dah lah harganya 

rendah, duit lambat bayar, dan yang keduanya hasil pulak, hasil mereka 

pulak akan dipotong hutang.  Maka dapatlah 2 – 300.00 ringgit satu 

bulan.  Maka sebab itu mereka hantar hasil tu ke luar untuk 

meneruskan hidup mereka, Dato’ yang Dipertua. 

 

Maka inilah keadaan sebenarnya yang berlaku.  Skiranya Kerajaan pada 

hari ini dapat memfokuskan untuk menaikkan harga komoditi ini, dan 

beri sedikit kelonggaran kepada warga felda untuk kita menangguhkan, 

menangguhkan pemotongan hutang-hutang mereka buat masa, jangka 

masa dalam, sehingga harga menjadi stabil, maka ini akan memberi 

sedikit kelegaan dan pendapatan yang baik kepada warga felda kita, 

yang akhirnya akan memberikan keharmonian kepada rakyat dan 

masyarakat di felda ataupun di luar bandar.  Maka itulah harapan saya, 

dan itu sahaja Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Speaker, boleh celah sikit?  Boleh 

celah sikit. 
 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, nak habis dah.  Kejap lagi. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tak da. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dia nak habiskan cakap tu, dia nak habis 

cepat. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Celah celah sikit. 

 

 

YB ADUN Palong: Apa bendalah kau ni bang ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Boleh?  Boleh?  Saya, kita satu kawan. 

 

 

YB ADUN Palong: Abang punya pasal, boleh. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Okay, terima kasih.  Saya mahu mintak 

Palong haa, baru, baru PH perintah 11 bulan 16 hari.  Tapi sebelum 

siapa perintah?  Rugi FELDA siapa yang buat?  Siapa yang buat. 

 

 

YB ADUN Palong: Okay, terima kasih, baik. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Haa terima kasih, tolong. 

 

 

YB ADUN Palong: Saya tunggu je Seremban Jaya ni menyampuk Dato’ 

Dipertua.  Beri saya masa sedikit, saya nak jawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak boleh, masa tak panjang. 

 

 

YB ADUN Palong: Sedikit 2 minit je. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seminit.  Dah dekat pukul 12:00 dah. 

 

 

YB ADUN Palong: Dia dah curi seminit.   

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pukul 1:00 kang nak makan.  Seminit. 
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YB ADUN Palong: Okay baik.  Yang pertama, dia kata bahawa dia 

perintah 11 bulan.  Yang berjanji dulu, nak menyelesaikan semua 

manifesto 100 hari bukan kita, tuan di sebelah sana, Yang Berhormat di 

sebelah sana.  Bila memerintah, kata 100 hari ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Celah celah. 

 

 

YB ADUN Palong: Eh, dah lah.  Lepas itu ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Celah sikit. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. lepas tu, Dato’, Dato’ Dipertua, bila kita tanya, 

saya nak jawab. Eh kenalah jawab Dato’.  Lepas bila saya tanya, dia kata 

orang beranak 9 bulan, bayi pun beranak 9 bulan.  Lepas 9 bulan kita 

tanya pulak, dia kata pokok durian, buah 7 tahun.  Haa haa, durian 

musang king, hasil 7 tahun.  Jadi yang berjanji ini ialah di sebelah sana.  

Kami bertanya saja.  Satu.  Yang kedua hutang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada kedua?  

 

 

YB ADUN Palong: Yang ni penutup. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Penutup. 

 

 

YB ADUN Palong: Hutang ni sebenarnya akan ada.  Mana syarikat-

syarikat yang tak ada hutang.  Dan FELDA ini, asas penubuhannya ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Ini bukan hutang. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. adalah not profit oriented ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Saudara Palong. 

 

 



 

325/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 325 - 

YB ADUN Palong: ….. not profit oriented ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Ini bukan hutang.  Ini curi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Ini bukan hutang.  Ini dulu siapa ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Saya tak benarkan. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. perintah, memang curi. 

 

 

YB ADUN Palong: Hey awak tuduh ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Haa ini bukan saya cakap.  Ini dalam 

mahkamah ….. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. Seremban Jaya tak boleh tuduh ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. sudah ada mahkamah ….. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. you bukan hakim ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. ini mahkamah, sudah ada kes 

mahkamah. 

 

 

YB ADUN Palong: Itu biar mahkamah putuskan ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. ini bekas Menteri Besar ….. 
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YB ADUN Palong: ….. mahkamah yang putuskan siapa yang curi ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: …. bekas Menteri Besar. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. Seremban Jaya bukan hakim ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bekas Menteri Besar ….. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. Seremban Jaya bukan hakim ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bekas Menteri Besar curi ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Tak boleh tuduh. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. dia punya pasal FELDA rosak ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. tak boleh tuduh. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. semua hancur ….. 
 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya tak sambung dah. 

 

 

YB ADUN Palong: Seremban Jaya curi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: 11 bulan baru 16 hari, kita apa yang janji ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Ini bukan menggulung. 
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YB ADUN Seremban Jaya: ….. kita mesti tunai ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. dalam 5 tahun.  Ini saya ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Tak bolehlah ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. beritahu Dewan yang mulia, terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. tak boleh buat. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, Palong duduk.  Seremban Jaya 

duduk.  Saya ingat dah lebih ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah pukul 12:00 dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: Sikit je Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Palong: Gulung Dato’, gulung, seminit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak ada gulung dah. 

 

 

YB ADUN Palong: Seminit. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cukup cukup cukup cukup. 
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YB ADUN Palong: Yang salah dia, dia kacau saya ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bukan saya salah, bukan saya salah. 

 

 

YB ADUN Palong: Haa cakap lagi. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dalam mahkamah.  Bukan saya ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Kes mahkamah, biar mahkamah putuskan.  You 

bukan hakim …..  

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Ini bekas, bekas Menteri Besar. 

 

 

YB ADUN Palong: You bukan hakim. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bukan saya, bukan saya hakim ….. 

 

 

YB ADUN Palong: …. Saya pun bukan sokong siapa-siapa, tapi prinsip 

law ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. bukan saya hakim, tapi memang ini kes 

sudah ada ….. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. mana rule of law ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Memang sudah ada kes mahkamah. 

 

 

YB ADUN Palong: Dia yang  menyampuk ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bukan. 
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YB ADUN Palong: Ini floor saya ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bukan. 

 

 

YB ADUN Palong: Ini bukan your floor. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Adik, jangan marah ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Abang ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Jangan marah.  Adik jangan marah. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. ini floor saya. 

 

 

YB ADUN Mambau: Jangan tunjuk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Floor tamat, floor tamat, floor.  Now my 

floor, duduk. 

 

 

YB ADUN Palong: Dia duduk dulu.  Terima kasih Dato’. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua, selalunya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. curi punya orang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Chembong, dah dah, jangan sambung. 
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YB ADUN Chembong: ….. cakap orang curi Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan, jangan sambung lagi.  Karang bila 

time nak makan, tuan-tuan cepat nak makan.  Saya boleh tahan, kang 

pukul 1:00 tuan kata anak makan.  Saya nak dengar pasal, Yang 

Berhormat Palong, apa Yang Berhormat Palong sebut tadi, kita punya 

EXCO kita dengar, MMK ada dengar, Menteri Besar apa luahan tadi, 

nanti dengar jawapan nantilah  ya.  Dan ada Ucapan Penangguhan 

nanti, ambil peluang dekat Ucapan Penangguhan-lah kan, ada Ucapan 

Penangguhan kan.  Kita akan bagi peluang ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih Dato’ Pengerusi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay.  Seterusnya saya persilakan, saya tak 

nak panjang dah, menggulung ya, jadi saya mintak bukan Yang 

Berhormat, Yang Amat Berhormat, kita pergi EXCO-lah, jawatankuasa 

apa ni, untuk menjawab ataupun menggulung, EXCO-EXCO-lah, MMK 

dari pihak Kerajaan untuk menggulung perbahasan usul kita ni.  

Dipersilakan, siapa nak dulu? 

 

 

YB ADUN Lukut: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, terima kasih.  

Terlebih, terutama sekali terlebih dahulu saya ingin mengucapkan 

syabas dan terima kasihlah kepada Yang Berhormat – Yang Berhormat 

dalam ucapan perbahasan titah yang mendahulukan perpaduan sebagai 

content yang terutama semasa perbahasan.  Terima kasih.  Dan saya 

harap usaha ni dapat dikekalkan.  Bersama kita kukuh, bercerai kita 

roboh, okay. 

 

Dato’ Dipertua, seperti kita semua sedia maklum mana-mana negara 

majmumk termasuk Malaysia atas sebab perbezaan etnik, agama, 

budaya dan bahasa mempunyai beza, bentuk sosio budayanya 

tersendiri, ada yang merujuk negara-negara lain sebagai modal dalam 

konteks perpaduan.  Namun hakikatnya, ramai negara yang cuba 

mencontohi nera, negaraku yang tersayang, dalam membentuk 

perpaduan mengikut acuannya yang tersendiri sesuai dengan latar 

belakang sejarah dan sosio ekonomi dan budaya masyarakatnya.  

Perkara inilah yang menjadi cabaran bagi kita dan bagi negara 

khususnya dalam konteks  perpaduan dan kesejahteraan masyarakat.  

Antara cabaran yang perlu dihadapi dalam konteks ini adalah apabila 

rakyat cenderung bergaul dalam kom, kelompok sendiri dan kurang 

bergaul dengan kelompok-kelompok lain secara rapat.  Ini menjadi 
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punca pola, polarisasi antara kaum atau kelompok masyarakat.  

Fenomena polarisasi ini meningkat apabila pemimpin-pemimpin dan 

entiti masyarakat tertentu mempolitikkan isu dari sudut yang sempit 

atau ekstrem mencetuskan perselisihan, sentimen perkauman atau 

agama yang menggugat ketenteraman masyarakat. 

 

Dato’ Yang Dipertua, proses globalisasi serta kemajuan teknologi 

telekomunikasi atau dengan izin, ICT, pembangunan ekonomi, 

perubahan sosial yang sangat pesat, transisi perubahan kepimpinan 

politik negara serta persaingan yang amat sengit dalam hampir setiap 

aspek kehidupan melumpuhkan hakikat yang sedang dialami oleh 

masyarakat pada ketika ini.  Berlaku penyebaran secara, secara meluas 

dan cepat berbagai maklumat, berita, cerita, idea dan pandangan yang 

berasas mahupun yang kurang berasas.  Pendedahan perasaan secara 

terbuka dan perkongsian sentimen mentah yang dahulunya adalah 

terbatas di  kalangan segelintir orang juga sudah berada di hujung jari. 

 

Perkara-perkara ini boleh mendatangkan tekanan sosial dan jiwa 

dalam kalangan masyarakat.  Tekanan jiwa dan sosial yang telah 

mendorong mereka mencari ilham, panduan, bantuan mahupun 

perlindungan daripada agama atau budaya, asalnya melalui apa sahaja 

sumber maklumat yang diperolehi.  Saya bimbang perkembangan ini 

dapat meningkatkan identiti, budaya dan agama tetapi dalam masa 

yang sama jugak mampu meningkatkan tembok perbezaan dan jurang 

antara kaum.  Semua ini membawa kesan kepada ketidakseimbangan 

antara golongan etnik dan juga perbezaan disparity sosio ekonomi 

dalam setiap etnik.  Perkara inilah juga yang boleh mencetuskan 

perasaan tidak selamat dan kurang yakin rakyat terhadap masa depan 

negara. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu terbaru yang sangat dikesali adalah unsur-

unsur dan tindakan memutarbelitkan fakta dan isu kandungan dalam 

pemb, Perlembagaan Persekutuan untuk kepentingan sesetengah 

pihak.  Ia boleh menimbulkan kesan negatif yang menyebabkan 

ketegangan kaum dan secara tidak langsung menjejaskan usaha-usaha 

Kerajaan dalam melahirkan masyarakat progresif.  Selain tu, baru-baru 

ni kita lihat viral status berkaitan penghinaan terhadap Ke Bawah Duli 

Yang Maha Mulia Seri Paduka Baginda Yang di-Pertuan Agong dan 

Institusi Beraja di Malaysia.  Akibat ghairah dengan arus perubahan 

maka ramai yang kian terlupa mengenai kedaulatan negara kita yang 

asasnya adalah berteraskan prinsip Rukun Negara yang kedua iaitu 

Kesetiaan Kepada Raja Dan Negara.  Malaysia merupakan negara yang 

tunjangnya adalah Institusi Raja Berperlembagaan dan demokrasi 

berparlimen yang sekian lama memacu pembangunan dan kedaulatan 

negara ini.  Tindakan yang sewajarnya hendaklah dilaksanakan oleh 
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pihak berkuasa atas sebarang ancaman yang boleh menjejaskan 

kedaulatan negara kita. 

 

Dato’ Yang Dipertua, rakyat mahukan kesejahteraan dan pembangunan 

bukan kehancuran yang merugikan.  Sekiranya terdapat mana-mana 

individu yang meniup api perkauman yang boleh mengancam 

ketenteraman, yang menjejaska keamanan dan boleh menimbulkan  

kekacauan, maka pihak Kerajaan hendaklah menguatkuasakan undang-

undang bagi menangani.  Pemimpin-pemimpin politik dan kepimpinan 

negara secara amnya pada pandangan saya hendaklah melaksanakan 

transformasi berpolitik tanpa mengira jenis parti, semua pemimpin 

politik hendaklah bersikap profesional dalam berpol, berpolik, 

berpolitik supaya legasi kepimpinan negara ini terus dihargai dan 

dihormati perjuangannya.  Khusus dalam menangani cabaran-cabaran 

alaf baru yang sememangnya memerlukan pemimpin yang bukan 

sahaja matang, profesional, malah arif dalam menyelesaikan apa sahaja 

isu masyarakat dan negara.  Dalam konteks Malaysia, pucuk pimpinan 

negara pada amnya memang sangat sedar dan peka akan cabaran-

cabaran untuk terus memupuk persefahaman, mengekalkan 

keharmonian, menguruskan perbagai jurang antara kaum serta 

meredakan sebarang sentimen dan sengketa yang timbul.  Penggubalan 

polisi strategi dalam semua bidang sentiasa berpandukan kepada 

perlembagaan Persekutuan dan rukun tetangga sebagai asas 

kenegaraan yang mengambil kira dan merangkumi hak-hak asasi 

semua rakyat terus diberikan perhatian utama dan dijaga 

keseimbangannya. 

 

Tuan Yang Dipertua, adalah jelas bahawa perkara yang paling utama 

jadi asas perpaduan adalah interaksi dan proses pergaulan 

masyarakatnya.  Pelaksanaannya adalah melalui pemupukan hubungan 

baik serta memelihara keharmonian antara kaum dan agama bagi 

tujuan mengekalkan dan mengukuhkan kedamaian di Malaysia.  

Pergaulan dan komunikasi pula hendaklah berlaku secara efektif 

melalui perbincangan dan penyertaan dalam aktiviti bersama dan yang 

bermaknna.  Ianya memerlukan semangat keterangkuman atau dengan 

izin, inclusiveness, sikap positif dan terbuka serta kesabaran dan 

pendekatan membina berteras nila-nilai murni.  Sehubungan itu, 

program kejiranan dan kemasyarakatan hendaklah terus dilaksanakan 

sebagai medium penggalakan perpaduan.  Selain program penggalakan 

yang lain yang sememangnya dilaksanakan di institusi pendidikan dan 

di tempat kerja melalui organisasi masing-masing.  Pelaksanaannya 

hendaklah ditingkatkan intensitinya dan densitinya.  

 

Dato’ Yang Dipertua, saya dengan yakin dan percaya Negeri Sembilan 

akan terus bangun, terus maju di bawah pimpinan Yang Amat 
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Berhormat Dato’ Seri Aminuddin Harun di mana setiap lapisan 

masyarakat daripada pelbagai kaum agama, dan budaya boleh dapat 

menikmati kemakmuran dan hidup dalam keadaan sejahtera.  Kerajaan 

Negeri akan sentiasa memastikan keharmonian dan kesejahteraan 

setiap lapisan masyarakat terus berkekalan melalui pelaksanaan dan 

pengurusan dasar cekap dan berkesan.  Seperti yang dititah oleh Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Tuanku, Kerajaan Negeri akan 

sentiasa memastikan pendidikan awal mena, mengenai tangungjawab 

sosial dan moral kepada anak-anak kita supaya mereka akan lebih 

berdisiplin dan mengamalkan nilai-nilai murni dalam kehidupan 

harian.  Kerajaan Negeri akan sentiasa pastikan semangat 

berkebersamaan sentiasa dipupuk dan ditanam di kalangan anak-anak 

kita yang berbagai kaum supaya generasi yang akan datang terus 

menikmati keharmonian dan kesejahteraan.  Kerajaan Negeri percaya, 

dengan menyemaikan biji benih semangat kebersamaan ni masyarakat 

akan jadi lebih matang dan mampu menyantuni semua lapisan 

masyarakat walaupun berlainan bangsa dan pegangan agama.  

Dalaman semangat kebersamaan ini akan memastikan masyarakat 

menjadi saling hormat menghormati dan saling faham mefahami.  

Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Lukut 

kerana masa yang begitu baik dan apa.  Saya persilakan Bukit 

Kepayang. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Sebagai 

mukadimah saya, Dewan yang mulia ini, bersempena dengan titah 

ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan 

Darul Khusus sukacita saya menggulungkan perbahasan kali ini.  

Terlebih dahulu saya ingin menzahirkan ucapan tahniah kepada Yang 

Amat Berhormat Menteri Besar dan juga Dato’ Yang Dipertua atas 

penganugerahan Darjah Kebesaran dan tak lupa kepada Yang 

Berhormat Rantau, mantan Menteri Besar Negeri Sembilan.  Beliau 

tidak suka menggunakan perkataan mantan, dia kata mundar mandir 

tanpa jawatan.  Tapi beliau memang bukan mundar mandir tanpa 

jawatan, sekarang sebagai pemangku UMNO.  Atas kemenangan beliau 

yang begitu besar ya, 4.5 di PRU, PRU Rantau, dengan, walau 

bagaimanapun, sebelum ini, jangan lupa kita sudah menang kat sri, kat 

mana tu, Sri Setia, Sg. Gandis, Balakong, Port Dickson, sekarang skornya 

sebenarnya 4:3.  So bak bukan, perkataan English haa, you have won the 

battle but not the war.  Anda sudah menang pertempuran tapi bukan 

peperanganlah, so peperangan yang lagi satu selepas ini adalah PRU Ke-

15.  …..[percakapan oleh YB Yang Dipertua Dewan secara off mic] ….. 



 

334/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 334 - 

Sandakan, Sandakan, ada satu lagi battle-lah, pertempuran  so kita, kita 

sama-sama kita kerjasama untuk jikalau bak kata ADUN, Yang 

Berhormat Chennah dia kata kalau ada pembangkang yang kuat 

memang Kerajaan akan tambah kuat.  So sama-sama kita berganding 

bahu menjayakan Negeri Sembilan ini. 

 

Ingin saya sentuh sedikit tentang perpaduan dan kebersamaan kerana 

YB Chuah ada kata bahawa N9 Sungai Ujong Walk itu adalah 

mempertengahkan suku-suku Cina saja.  Itu, itu memang, dalam 

kawasan saya ada N9 Sungai Ujong Walk, ada Benteng Walk, ada Little 

India, masing-masing mempamerkan budaya masing-masing.  Tapi dia 

melibatkan berbilang kaum dalam, misal kata dalam N9 Sungai Ujong 

Walk, pene, AJK pengelola tersebut terdiri daripada berbilang kaum.  

Dan program yang akan datang adalah Wanita Noghori– Wanita 

Tradisi.  Saya di me, mengambil kesempatan di sini menjemput semua 

ADUN untuk hadir pada Sabtu ini.  Sudah rasmilah tapi datang. 

 

So ini men, inilah keunikan di mana tadi Yang Berhormat Lukut kata 

kita semua menghormati Rukun Negara, Kesetiaan kepada Raja Negara, 

semuanya.  Tetapi jangan lupa mukadimah Rukun Negara mengatakan 

bahawa setiap bangsa adalah diberi ke, kebebasan untuk menganut 

agana, agama sendiri dan menutur bahasa sendiri.  Walau 

bagaimanapun, saya adalah satu contoh di mana walaupun saya 

seorang Cina, saya ada satu nama Melayu, Nur Farhana, cahaya 

keceriaan.  Dan saya boleh nyanyi lagu Tamil.  Itulah keunikan 

masyarakat majmuk di Malaysia yang kita patut pupuk adik-adik di 

sekolah dan tidak menyemai apa tu, kebencian tentang ke, apa tu, race, 

race base politic ke dalam sekolah-sekolah.  So, itulah sedikit tentang 

perpaduan dan kebersamaan dalam titah ucapan yang, Yang di-Pertuan 

Besar. 

 

So, tentang warga emas, izinkan saya memberikan satu, dedikasikan 

satu pantun tentang warga emas: 

 

Bulan purnama ke Pekan Chuah, 

Di tengah hari membeli ragi, 

Dirimu umpama niur bertuah, 

Padat sari harum mewangi. 

 

So ini adalah dipangkat, dibangkitkan oleh Yang Berhormat ADUN 

Mambau tentang status terkini Rumah Seri Kenangan Seremban.  Di 

Negeri Sembilan, Rumah Seri Kenangan Seremban atau RSK di bawah 

Jabatan Kebajikan Masyarakat buat masa ini masih lagi dalam proses 

menaik taraf.  Jabatan Kerja Raya Daerah Seremban memaklumkan 

bahawa kemajuan projek RSK sehingga 15 April 2019 adalah sebanyak 



 

335/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 335 - 

77% iaitu kemajuan projek sebenar.  Mengikut maklumat kontrak, 

Rumah Seri Kenangan tersebut dijangka siap pda 26 Jun 2019. 

 

Tentang apakah langkah-langkah Kerajaan menghadapi status menua 

menjelang 2030.  Izin, mengikut unjuran Persatuan Bangsa-Bangsa 

Bersatu, Malaysia akan capai negara menua pada tahun 2030.  Apa 

maknanya status negara menua, iaitu di mana 15% daripada penduduk 

terdiri daripada warga emas iaitu daripada usia 60 tahun ke atas.  So ini 

adalah fungsi JKM, Jabatan Kebajikan Masyarakat untuk, yang 

pertamanya, memberi perlindungan, pemulihan, pencegahan dan  

pembangunan dan pengintegrasian kepada kumpulan sasar ini iaitu 

dalam perkataan pendek, menyelamatkan kumpulan sasar.  Keduanya, 

mem, mengubah sikap dan meningkatkan keupayaan untuk berdikari 

kumpulan sasar ini, singkatannya membangunkan kumpulan sasar ini.  

Yang ketiganya, masya, memupuk satu masyarakat yang berbudaya 

penyayang. Haa ini perkataan baru haa, mempergiatsayangkan 

masyarakat, mempernyayangkan masyarakat, okay. 

 

Keempatnya, , meningkatkan sejahteraan, kesejahteraan masyarakat 

iaitu memberi perkhidmatan kebajikan sosial yang berprofesional dan 

juga perkongsian tanggungjawab yang strategik iaitu perkongsian bijak 

iaitu smart partnership seperti PAWE iaitu Pusat Aktiviti Warga Emas 

di mana Kak Wan baru-baru ini sudah mengumumkan bahawa 17 juta 

sudah diperuntukkan daripada tahun 2018 sehingga 2023 untuk 

membina se, satu PAWE di setiap Parlimen. 

 

Dan langkah yang seterusnya adalah mendayaupayakan warga emas 

ini.  Sebagai persediaan awal, mereka akan diberi kesejarak, 

kesejahteraan dalam 5 dimensi iaitu kesihatan, sosial, ekonomi, 

kerohanian dan juga persekitaran.  Mengarusperdanakan isu warga 

emas dalam pembangunan negara dalam RMKe-11, belanjawan 2019 

mereka sudah memasukkan unsur ini.  Dan juga men, mengurangkan 

caruman mandatori KWSP untuk menggalakkan penglibatan golongan 

warga emas dan ada cadangan untuk mengadakan rang undang-undang 

warga emas supaya melibatkan ahli keluarga warga emas untuk men, 

menjalankan tanggungjawab mereka terhadap warga emas tersebut.  

Dan ketiganya mewujudkan age friendly city iaitu memperkasakan 

peranan Kerajaan Tempatan dalam usaha meningkat kesejahteraan 

warga emas ini. 

 

Dan mengenai bantuan kebajikan JKM.  Ingin saya menjawab soalan 

Yang Berhormat ADUN Linggi, Kerajaan Negeri melalui JKM akan 

menyantuni dan bantu mereka yang terlibat serta mempertimbangkan 

permohonan bantuan sekiranya memenuhi syarat dan kriteria 

kelayakan dan bantuan kewangan.  Dan untuk menjawab soalan Rantau 
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dan Johol, berdasarkan rekod Jabatan Kebajikan Masyarakat Negeri 

Sembilan, bantuan JKM ditamatkan atas faktor-faktor seperti berikut, 

meninggal dunia, melebihi Paras Garis Kemiskinan yang ditetapkan, 

berpindah ke negeri lain, mampu berdikari dengan sokongan keluarga 

iaitu anak-anak menyumbang dan membantu menyara keluarga.  

Sebagai sebuah Kerajaan yang menerapkan amalan bersih, muafakat 

dan sejahtera, keprihatinan yang diberikan bukan sahaja kepada 

pembangunan ekonomi negeri, tetapi juga kepada kehidupan setiap 

lapisan masyarakat.  Justeru itu ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: ….. Kerajaan Negeri. 

 

 

YB ADUN Gemas: Saya nak, ni, mintak pandangan sikit daripada EXCO, 

sikit je, sikit je. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Ya ya ya, boleh. 

 

 

YB ADUN Gemas: Saya dapat maklumat, terdapat beberapa kes di 

bawah JKM yang ahli keluarganya yang telah meninggal dunia, telah 

mati.  Yang sebelum ini, mereka yang telah meninggal ataupun mereka 

yang mendapat bantuan JKM, masuk dalam akaun.  Kemudian apabila 

penama tersebut telah meninggal dunia dan bantuan masih lagi 

berterusan.  Masalah sekarang, apabila dah makan masa begitu lama, 

tapi bantuan tu masih berterusan, dan apabila telah dibuat semakan 

semula, maka ada yang terpaksa bayar semula, melibatan ratusan dan 

ribuan ringgit.  Jadi, cara bagaimana ataupun langkah yang boleh 

diambil oleh jabatan berkenaan, untuk membantu.  Sebab dia datang, 

dia kata tak, duit dalam akaun, ambil sajalah.  Pakai saja.  Tapi bila nak 

kena bayar, dah sampai beribu ringgit, dalam tempoh terdekat, maka 

faham-faham jelah, mereka pun ada masalah dan kekangan.  Jadi, boleh 

dapat penjelasan untuk mengatasi masalah sedemikian.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih kepada Yang Berhormat 

Gemas.  Itu memang menjadi tanggungjawab mereka untuk 

memaklumkan JKM tentang apa-apa kematian, penukaran status 

mereka.  Tetapi mengikut case by case basis¸ saya boleh katakan di sini, 

jikalau mereka betul-betul mengalami kesempitan hidup, mereka akan 
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dipertimbangkan.  Okay, boleh saya sambung, okay.  Tadi saya kata, 

justeru itu Kerajaan Negeri dan Persekutuan melalui JKM akan terus 

menyantuni dan menawarkan perkhidmatan dari semasa ke semasa 

agar tiada yang tercicir dalam perkhidmatan bantuan kebajikan demi 

kesejahteraan masyarakat. 

 

Dan untuk menjawab ADUN Kota, Kerajaan Negeri melalui JKM Negeri 

Sembilan boleh mempertimbangkan permohonan bantuan kewangan 

kepada kes-kes berkenaan setelah siasatan dan verifikasi dijalankan.  

Dan untuk menjawab Chembong, berdasarkan rekod Jabatan Kebajikan 

Masyarakat Negeri Sembilan, JKM telah menyantuni kesemua peserta 

yang telah terlibat dalam Program Rimbunan Kaseh pada bulan 

Februari lalu.  Melalui program ini, JKM telah menawarkan 

perkhidmatan jabatan kepada semua peserta yang terlibat.  Daripada 

58 orang peserta ini, seramai 28 peserta telah diluluskan bantuan 

bulanan di bawah skim bantuan yang bersesuaian.  Walau 

bagaimanapun, dalam menerapkan amalan bersih, muafakat dan 

sejahtera, Kerajaan Negeri melalui JKM akan terus menyantuni dan 

menjalankan siasatan dan menawarkan perkhidmatan dari masa ke 

semasa kepada, kepada baki peserta agar tiada yang tercicir dalam 

perkhidmatan bantuan demi kesejahteraan masyarakat. 

 

Satu lagi daripada Kota, tentang kebakaran ya.  Jabatan Kebajikan 

Masyarakat melalui Pejabat Kebajikan Masyarakat Daerah Rembau 

telah menyantuni 2 kebakaran pada 19 haribulan April 2019 jam 11:00 

malam.  Kampung terlibat adalah Kampung Simen satu keluarga, dan 

Kampung Seri Melang, Melenggang satu keluarga.  Tindakan bantuan 

awal yang diberikan adalah bantuan segera bencana alam sebanyak 

200.00 ringgit setiap keluarga.  Turut diberikan barang-barang 

keperluan setiap keluarga.  Turut diberikan barang-barang keperluan 

hygiene kit, toto, kain, tikar, bantal, selimat telah diberikan.  Untuk 

makluman, seorang anak mangsa bencana dari Kampung Simen adalah 

menerima bantuan JKM – Skim Bantuan Kanak-Kanak sebanyak 100.00 

ringgit.  Pihak JKM sedang memproses permohonan bantuan 

pemulihan bencana untuk 2 keluarga yang terlibat. 

 

So okay, berkenaan dengan Pertang ada sebut tentang BR1M dan, dan, 

bukan BASAH-lah, BSH haa.  Okay, ke, perbezaan di antara BR1M dan 

BSH adalah, masa dulu BR1M semua orang dapat tanpa ada saringan 

yang betul.  Sekarang BSH, kita akan memberi mengikut keperluan.  

Itulah perbezaan yang paling ketara.  Dan beliau juga mengatakan ingin 

mengikut saranan Chennah untuk permudahkan, sebenarnya Chennah 

kata permudahkan proses untuk pelaburan asing dan tidak ada kena 

mengena dengan, tentang BSH.  Okay. 
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YB ADUN Gemencheh: Yang Berhormat ….. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Ya ya boleh. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. Kepayang.  Tadi sebut, saya nak dapat 

penjelasan, bila sebut BR1M dulu semua orang boleh dapat.  Tapi 

sebenarnya dia pun ada syarat-syaratnya.  Tangga gaji yang, yang 

ditetapkan.  So apa pandangan Yang Berhormat? 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Sekarang kita mengikut tangga gaji yang 

berlainan, dia dapat wang yang berdasarkan tangga gaji yang berlainan.  

Dulu tangga gaji yang berlainan pun dapat satu amaun yang sama.  

Itulah perbezaan dia. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Apa berlainan tu Yang Berhormat? 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Ya.  Dia, jikalau dia tangga gaji yang lebih 

rendah, dia dapat kurang, lebih.  Tangga gaji yang lebih tinggi, dia dapat 

kurang. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Itu yang kita lakukan masa BR1M tersebut ….. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: No. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Bila gaji di bawah 3,000.00 ada sekian amaun, 

4,500.00 sekian amaun, orang bujang sekian amaun.  Orang bujang 

3,000.00 ke bawah layak untuk mendapat.  Itu ada syarat-syarat dia, 

bukan terbuka kepada semua. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: No, kita mengikut, itu perbezaan, kita 

mengikut keperluan.  Okay.  Tentang, tadi saya, pertimbangan utama 

JKM adalah, ada soalan daripada ADUN Rahang?  Teruskan, okay.  

Pertimbangan utama Jabatan Kebajikan Masyarakat ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Sporting ni Bukit Kepayang ni, teruskan, 

teruskan. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Ya? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Teruskan. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Okay, pertimbangan utama Jabatan 

Kebajikan Masyarakat adalah memberi bantuan kepada masyarakat 

yang betul-betul perlukan bantuan.  Bantuan untuk, adalah untuk 

meringankan beban dan bukannya satu gaji, okay.  So pihak Pakatan 

Harapan Negeri Sembilan yang dipimpin oleh Yang Amat Berhormat 

Menteri Besar; Dato’ Seri Aminuddin Harun yang berteraskan bersih, 

muafakat, sejahtera ini, melalui Jabatan Kebajikan Masyarkat akan 

terus menyantuni rakyat dan akan lihat secara keseluruhannya.  Dan 

tidak akan meminggirkan sesiapa pun, tiada siapa yang akan tercicir 

daripada dipertimbangkan untuk menerima bantuan demi 

kesejahteraan rakyat.  Walau bagaimanapun, haa ini  key word-lah, 

walau bagaimanapun, pertimbangan perlulah mengikut prosedur dan 

garis panduan permohonan iaitu Panduan Garis Kemiskinan iaitu 

960.00 ringgit.  Jikalau anda sudah melepasi 960.00 ringgit, memang 

anda tidak layak.  So saya bagi satu contoh, di mana beliau sudah 

menerima selama ini bantuan daripada JKM, apabila saya sendiri pergi 

menyantuni rumah beliau, seorang penjual goreng, pisang goreng, saya 

mendapat beliau sudah memiliki 2 biji kereta dan sebuah rumah yang 

habis bayar.  So dalam kes ini, memang tidak layak walaupun sudah 

menerima selama 60, beberapa tahun yang lalu.  So jikalau ada apa-apa 

pun masalah mengenai bantuan JKM, tolong panjangkan kepada saya 

secara whatsapp atau apa, saya memang sudi, ya. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Saya, terima kasihlah kepada Yang Berhormat 

atas penerangan tadi.  Saya ambil contoh keluhan Palong tadilah.  

Peneroka dulu minimum dia akan dapat saraan hidup dia 1,500.00.  

Hari ni mungkin dah jadi 300.00, 500.00.  Bila kes ini berlaku, boleh ke 

JKM membantu untuk sementara waktu? 

 

 

YB ADUN Labu: Kalau saya boleh jawab bagi pihak felda nilah.  Felda 

ni, ya, saya jaga felda, saya jaga felcra ….. 
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YAB ADUN Sikamat: Masa gulung nanti boleh jawab [percakapan 

secara off mic]. 

 

 

YB ADUN LABU: ..... kalau nak jawab terus, saya terus yang tu lah. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Gulunglah [percakapan secara off mic]. 

 

 

YB ADUN LABU: ..... kita bagi balik 1,500.00, bagi balik, tak ada bunga 

pun yang pinjaman tu tak ada bunga pun.  Kita dah ambil duit daripada 

pem, pembayar cukai, 6.23 bilion untuk nak, ni untuk atasi masalah 

felda ni, yang dibuat oleh tuan-tuan ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Betul Yang Berhormat, tapi sekarang ni ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Haa itu sebab tu jangan, jangan ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. Yang Berhormat cuba semak balik ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. banyak tanya dulu, kita ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. pendapatan bulanan dia sekarang. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. apa.  Ya. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Tengok balik payslilp dia, berapa pendapatan 

dia sebulan sekarang.  Ada yang 300.00, dan ada yang tinggal 40.00 

ringgit ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Kertas putih baru dikeluarkan. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. saya tanya kepada EXCO ….. 
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YB ADUN Bukit Kepayang: Saya tidak diberi laluan okay.  Saya akan 

jawab ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi Bukit Kepayang. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: ….. sebenarnya soalan ini ditujukan kepada 

saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: ….. adakah JKM akan sudi memberi 

bantuan.  So saya akan beritahu, kita akan pertimbangkan mengikut 

case by case basis.  Jikalau mereka layak, dan tidak melepasi PGK ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Gemencheh duduk. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: ….. memang mereka dapat.  Sebelum ini 

mereka ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan ganggu. 

 

 

YB ADUN Bukit  Kepayang: ….. sebelum ini mereka tidak dapat ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan ganggu, pasal masih banyak lagi 

EXCO tak jawab ni. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Sebelum ini mereka tidak dapat kerana 

mereka sudah dapat 1,500.00 tu memang tak layak.  Jikalau 1,000.00 

bantuan ini dipotong, dan mereka betul-betul layak, mereka, mereka, 

kita akan pertimbangkan. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Terima kasih Yang Berhormat [percakapan 

secara off mic] 

 



 

342/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 342 - 

YB ADUN Bukit Kepayang: Ya, cahaya keceriaan, jangan main-main.  

Okay, tengok, okay, okay ingin saya juga memberitahu tentang inisiatif 

Pakatan Harapan Negeri Sembilan dalam PH-GEM (Powerhouse – 

Wanita Gemilang), yang program pemerkasaan wanita ini memang 

penting kerana wanita merupakan 50% daripada populis, populasi di 

Negeri Sembilan dan juga merupakan 50.5% daripada jumlah pengundi 

di Negeri Sembilan.  Tapi ini tidak dilambangkan di Dewan  yang mulia 

ini.  Dan juga tidak dilambangkan di Parlimen.  Oleh yang demikian, 

inilah inisiatif haa, Kerajaan Pakatan Harapan untuk memperkasakan 

wanita melalui inisiatif Powerhouse – Wanita Gemilang yang dalam 5 

sektor iaitu pendidikan, alam sekitar, kesihatan, hak asasi dan sosio 

ekonomi. 

 

Okay, tentang isu dasar keterbukaan.  Saya setuju dengan Yang 

Berhormat, Yang Berhormat, Yang Berhormat Chennah bahawa 

Kerajaan baru mengamalkan keterbukaan.  Pada tempat, pendapat 

saya, dasar keterbukaan ini mesti diseimbangkan dengan, dari pihak 

Kerajaan ya,  menguatkan lagi kelemahan dalam sistem penyampaian 

yang ramai rakyat tentang apa, tunai-tunai yang kita sudah berjaya tu, 

lunas, yang janjikan yang dapat kita tunaikan.  Seperti dalam manifesto 

Negeri Sembilan ada 6 janji dalam bahagian wanita dan kesejahteraan 

keluarga, sudah kita berjaya tunaikan 4.  4 daripada 6.  Tapi pihak 

pembangkang asyik kata tak tunai janji, tak tunai janji.  So itulah, itulah 

kelemahan sistem penyampaian yang kita mesti memperkuatkan 

lagilah. 

 

Dan pihak, dari, dalam, di sini, ke, dasar keterbukaan ini mesti juga 

diseimbangkan dengan rakyat yang di, yang sedang, yang sudah ada 

kuasa tau, kuasa untuk yang baru diperolehi ni tidak boleh 

disalahgunakan.  Dia, bak kata Spiderman ya, dia kata what, with great 

power comes great responsibility.  So, kekuatan dan kekuasaan ini 

datang dengan tanggungjawab besar.  So saya harap, maaf, semua 

rakyat jelata boleh menggunakan kekuatan dan kekuasaan ini dengan 

tanggungjawablah, lebih bertanggungjawab. 

 

Akhir kata, saya ingin, akhir kata saya ingin mengucapkan penghargaan 

kepada ADUN-ADUN yang duduk sini, yang berbahas pada sidang yang, 

dalam sidang yang mulia, kepada semua warga-warga Jabatan 

Kebajikan Masyarakat yang bertungkus-lumus, mereka memang 

bekerja keras 24/7, 24 jam 7 hari memang mereka menyantuni setiap 

kes yang diberi kepada mereka.  Saya selalu Whatsapp kepada mereka 

and then saya dapat report, laporan yang begitu terperinci dalam masa 

kurang daripada beberapa jam, saya dapat laporan. Saya ingin memberi 

penghargaan kepada warga-warga JKM saya.  Dan juga warga-warga 

LPPKN dan juga JPW yang bekerja keras menjayakan portfolio saya.  
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Dan kepada semua penjawat-penjawat awam yang secara langsung dan 

tidak langsung membantu saya menjalankan tugas saya sebagai EXCO. 

 

Chembong ada buat, menggubah pantun.  Saya dulu zaman sekolah ada 

gubah pantun.  So saya, saya nak cubalah, julung kali saya nak cuba 

boleh? 

 

 

YB ADUN Chembong: Benarkan Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Okay. 

 

Cerita dongeng cerita auta, 

Kerajaan tukar jadi pembangkang, 

Jikalau boleh jangan melatah, 

Sama-sama lakar dan laksana masa depan yang terang 

benderang. 

 

Akhir kata, ampun dan maaf seandaikan terkasar bahasa, tersilap 

bicara, tertutur tak tentu, hal, hala, dan tersasul tak sengaja.  Sekian 

terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua.  Ni, saya terima 

kasih jawapan panjang lebar, cumanya dia belum menjawab soalan 

saya pagi tadi Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti penggulungan nanti dia jawab. 

 

 

YB ADUN Chembong: Belum, tadi, tadi, betul dia belum jawab lagi. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Minta maaf, betul.  Saya baru discover, 

jawapan itu dalam hari lisan kelima, ada.  Jawapan ada.  Okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, semak balik.  Saya persilakan ….. 

 

 

YB ADUN Paroi: Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Paroi. 

 

 

YB ADUN Paroi: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, 

assalamualaikum WBT, salam bersih, muafakat dan sejahtera.  Saya 

suka memulakan penggulungan ini dengan membaca Surah An-Nur 

ayat 55 ….. [melafazkan ayat Al Quran dari surah An-Nur ayat 55]  

sehingga akhir ayat.  Yang maksudnya Rasulullah telah berjanji kepada 

orang-orang yang beriman di antara kamu dan mereka yang 

mengerjakan amal-amal soleh, bahawa Allah sunguh-sungguh akan 

menjadikan mereka berkuasa di bumi sebagaimana Allah telah 

menjadikan orang-orang yang sebelum mereka berkuasa.  Dan sungguh 

Allah akan meneguhkan bagi mereaka agama yang telah diredai-Nya 

bagi mereka.  Dan Dia benar-benar akan menukar keadaan mereka 

sesudah mereka berada dalam ketakutan kepada keadaan yang aman 

sentosa.  Mereka tetap menyembah Allah dengan tiada 

mempersekutukan sesuatu apa pun dengan Allah. 

 

Saya juga suka memulakan ucapan saya dengan pantun Negeri 

Sembilan,   

 

Mungkin dapek di hati tak dapek nan di mato, 

Mungkin dapek nan di mato tak dapek nan di hati. 

 

YB Nicole faham ke?  Maksudnya ialah ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Itu bukan pantun Dato’ Dipertua, itu bukan 

pantun. 

 

 

YB ADUN Paroi: Pepatah pepitih ya.  Maksudnya tuan-tuan, Dato’ Yang 

Dipertua, kita tidak mungkin nak puaskan hati semua orang.  Mungkin 

kita dapat isteri yang cantik, tapi setelah kahwin kita dapati mungkin 

ada yang kurang sempurna, masak eh tak sodap ko ya, layanannya 

kurang baik ke.  Dan begitu jugak kalau dia masak sodap, tapi mungkin  

wajahnya kurang cantik dan sebagainya.  Itulah maksudnya supaya kita 

nak  memahami dalam dunia hari ini, kita nak memenuhi harapan 

semua orang ataupun memuaskan hati semua orang bukanlah sesuatu 

yang mudah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingin mengucapkan tahniah kepada ADUN 

Rantau atas kemenangan pilihan raya lalu tapi agak kecewa kerana 

beliau telah 2 hari tidak hadir.  Kita dengan tekun mendengar ucapan 

beliau selama lebih 45 minit, tapi di saat Kerajaan ingin menjawab, 
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beliau tidak hadir.  Dan di masa mengabadikan gambar bersama Duli 

Yang Maha Mulia Tuanku jugak, Rantau tidak hadir. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ramai di kalangan Ahli Dewan dalam ucapan 

perbahasan memfokuskan pada isu-isu persekutuan.  Tentang keadaan 

ekonomi negara kita, dan tindakan-tindakan Kerajaan Persekutuan 

yang dilihat seolah-olah merugikan negara kita.  Untuk pengetahun 

semua, kedudukan Malaysia di kalangan negara-negara Asian bagi 

tahun 2018, jika dinilai dari segi pendapatan perkapita, berdasarkan 

kajian Financial.com, Malaysia berada di tempat ketiga selepas 

Singapura dan Brunei.  Kita lebih baik daripada  Thailand dan 

Indonesia.  Pakar Ekonomi Negara juga, menyifatkan pertumbuhan 

KDNK negara pada tahun 2018 pada kadar 4.7% adalah sihat.  Ketua 

pakar ekonomi yang lain, Bank Malaysia Berhad menyatakan  bahawa 

pertumbuhan pada 4.7% adalah masih dikira sihat bagi negara 

membangun berbanding perkembangan kita pada 4.2% pada 2016 dan 

4.7% pada 2013.  Ketua Pakar Ekonomi Bank Islam Berhad juga,                  

Dr Mohd Afzanizam berkata, pandangan yang sama tentang 

pertumbuhan ekonomi Malaysia lebih tinggi pada suku keempat 2018, 

berbanding dengan suku kedua dan ketiga 2018.  Maknanya berlaku 

peningkatan kadar pertumbuhan ekonomi. 

 

Dan merujuk kepada titah ucapan tuanku yang menyatakan bahawa 

pelaburan telah meningkat daripada 1.41 ringgit Malaysia bilion, 1.41 

bilion pada tahun 2017 kepada 2.86 bilion pada tahun 2018.   

Peningkatan hampir 100%.  Kita yakin pihak pelabur akan melabur di 

negara kita ataupun di negeri kita atas sebab-sebab yang penting 

ataupun mereka ada alasan mereka hendak melabur.  Saya yakin 

antaranya ialah mereka yakin dengan Kerajaan yang ada, yang 

mengamalkan konsep bersih, muafakat dan sejahtera, yang mana 

Kerajaan yang telus yang tidak terlibat dengan rasuah dan juga tidak 

meminta perkara-perkara yang boleh menjejaskan hubungan antara 

pelabur dan jugak kita yakin dengan, keyakinan inilah mereka berani 

ataupun mereka sanggup untuk membuat pelaburan di Negeri 

Sembilan ini.  Saya ucap tahniah kepada Yang Berhormat Ampangan 

dan yang Amat Berhormat Sikamat di atas kejayaan meningkatkan 

pelaburan ini.  Dan saya difahamkan, untuk 2019 juga, kita telah 

mencatat pelaburan  yang lebih tinggi berbanding dengan 2108. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kita juga mendengar bagaimana isu berkaitan 

dengan teguran untuk Kerajaan yang baru ini, tentang usaha-usaha 

yang mungkin kononnya dituduh untuk membuat tekanan atau 

penukaran kepada pegawai-pegawai Kerajaan.  Saya ingin menyatakan 

bahawa pegawai-pegawai Kerajaan, mereka tertakluk kepada Perkara 

4(1) Peraturan-Peraturan Dan Pegawai Awam berkaitan dengan 
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kelakuan dan tatatertib 1993.  Bahawa seseorang pegawai hendaklah 

pada setiap masa memberikan taat setianya kepada Yang di-Pertuan 

Agong, kepada negara dan Kerajaan.  Bagi kita, pegangan politik adalah 

hak setiap individu.  Tapi sebagai pegawai Kerajaan, mereka jugak 

boleh menentukan pendirian politik mereka, tetapi adalah sangat tidak 

wajar apabila mereka mendedahkan secara terbuka sokongan mereka 

dalam media sosial yang akhirnya menyebabkan rakyat akan merasa 

ragu dengan perkhidmatan yang diberikan.  Kerana rakyat yang 

meminta perkhidmatan terdiri daripada pelbagai golongan.  Tetapi 

kalau dah dikenal pasti pegangan politik secara terbuka ini, kita 

bimbang rakyat akan merasa tidak selesa dan akhirnya boleh 

menjejaskan mutu perkhidmatan pegawai-pegawai Kerajaan. 

 

Dan saya nak ingatkan Kerajaan yang terdahulu, mereka bukan sahaja 

menukar bahawa mereka pernah memecat.  Zaman, tahun 2011, 

berlalu keadaan di mana imam-imam dipecat.  Imam-imam yang 

berkhidmat untuk membaca tahlil, meraikan kenduri kendara rakyat, 

membaca talkin, tiba-tiba dipecat tanpa alasan yang kukuh, 

sebagaimana yang berlaku di Masjid Jamek Klana Petra Ampangan, di 

Masjid Jamek Rembau dan seumpamanya.  Kita Kerajaan baru, kita 

telah mengambil alih 11 bulan, apa yang kita laksanakan, kita tidak 

memecat seorang pun jawatankuasa masjid, tetapi kita 

mendemokrasikan pemilihan masjid, ahli jawatankuasa masjid.  Kita 

serahkan kepada ahli qariah untuk memilih siapakah yang layak di 

kalangan mereka.  Inilah pendirian Kerajaan baru Pakatan Harapan, 

kita ingin supaya rakyat berasa selesa dalam beramal ibadat dan tidak 

mempolitikkan masjid untuk kepentingan diri sendiri. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya mengambil kesempatan ini jugak untuk 

menjawab soalan-soalan yang telah diberikan.  Terima kasih kepada YB 

Temiang, Rahang, Gemencheh, Pertang, Senaling, Gemas, Seri Menanti 

yang telah memberikan respond ataupun memberikan pertanyaan 

berkaitan dengan belia dan sukan.  Yang pertama, ADUN Temiang 

membangkitkan berkaitan dengan sukan elektronik atau eSport di 

Negeri Sembilan.  Untuk pengetahuan sidang Dewan yang mulia, kita 

telah berusaha bersama dengan anak-anak muda untuk menubuhkan 

Persatuan Sukan Elektronik Darul Khusus, kita jugak membuka satu 

puast latihan di bawah seliaan Persatuan Sukan, Sukan Elektronik ini, 

telah diwujudkan di kawasan Sikamat.  Dan jugak kita telah 

mengadakan pertandingan peringkat Negeri Sembilan dengan 

peruntukan 18,600.00 daripada Kementerian Belia Dan Sukan.  Dan 

daripada Pejabat Menteri Besar sebanyak 10,000.00 bagi anak-anak 

belia ini melaksanakan program eSport yang menjadi minat mereka.  

Kita jugak telah mengada, mengadakan kajian bersama dengan 
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Persatuan Elektronik ini, dan Universiti Sains Malaysia membuat kajian 

berkaitan dengan sukan elektronik ini. 

 

Kita sedia maklum bahawa sukan elektronik ini telah menjadi kegilaan 

anak-anak muda.  Dalam masa yang sama kita bimbang tentang 

bagaimana ianya boleh memberikan kesan yang negatif, sebagaimana 

yang berlaku di Christchurch, di New Zealand, ada jugak isu yang 

berkaitan dengan salah satu sukan yang diminati iaitu PUBG.  Sebab itu 

kita mengadakan pertemuan dengan Sahibus Samahah Dato’ Mufti 

Kerajaan Negeri dan jugak Sahibus Samahah Datuk Mufti Wilayah 

Persekutuan untuk memintak pandangan mereka tentang 

bagaimanakah untuk kita memastikan sukan elektronik ini dapat kita 

jaga, dapat kita pastikan, diberikan panduan yang khusus supaya anak-

anak muda ini tidak terjebak apa disebut sebagai ketagihan, addiction, 

dengan izin, ya, di mana akhirnya mereka tidak boleh membezakan di 

antara tanggungjawab mereka sebagai pelajar, tanggungjawab mereka 

sebagai anak, tanggungjawab mereka sebagai pelajar dan sebagai 

anggota masyarakat, dengan kegemaran mereka dalam sukan-sukan 

elektronik ini.  Jadi kita cuba menjalankan kajian dengan Universiti 

Sains Islam Malaysia, bersama dengan Dr. Izatul, kita telah buat kajian 

untuk memastikan mereka ini tidak termasuk di dalam golongan 

ketagihan atau addiction yang sangat membahaya. 

 

Kita jugak telah membuat pencarian bakat-bakat baru dan pemilihan 

atlet yang akan mewakili negara ke Sukan SEA di Filipina.  Maknanya 

sukan eSport ini telah sampai ke peringkat antarabangsa.  Telah 

diiktiraf sebagai sukan.  Sebab itu kita jugak tengah berbincang dengan 

Pihak Berkuasa Tempatan (PBT) supaya penubuhan pusat-pusat sukan 

elektronik ini dapat dibezakan dengan cyber café yang biasa sebab 

pusat eSport ini dia lebih kepada untuk sukan.  Cyber café ini lebih 

kepada hiburan.  Jadi saya akan mengajukan kepada PBT supaya 

melihat benda ni lebih teliti. 

 

Dan jugak untuk pengetahuan Dewan yang mulia, sukan eSport ini juga 

telah menjadi career di mana anak-anak muda yang telah bekerja 

dengan syarikat-syarikat eSport ini mendapat gaji yang lumayan.  

Bahkan mereka yang bertanding di peringkat antarabangsa ramai yang 

telah jadi jutawan kerana hadiahnya memang sangat lumayan.  Jadi kita 

nak bimbing mereka, kalau nak main, kalau nak terlibat dengan eSport 

mestilah terlibat dengan serius sehingga menjadi professional player, 

dengan izin, dan bukan sekadar seronok-seronok.  Jadi kita akan 

membimbing mereka, inshaa Allah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, soalan daripada ADUN Temiang jugak berkaitan 

dengan persatuan-persatuan belia di Daerah Seremban.  Gabungan 
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persatuan-persatuan belia di Daerah Seremban yang membentuk Majlis 

Belia Daerah Seremban adalah tertakluk kepada Perlembagaan Majlis 

Belia Daerah Seremban.  Sekiranya terdapat NGO belia di Daerah 

Seremban berminat untuk bergabung dengan Majlis Belia Daerah 

Seremban, mereka boleh menghantar surat permohonan untuk 

bergabung dengan Majlis Belia Daerah Seremban.  Sebab itu sekarang 

ni hanya 9 sahaja.  Jadi dia perlu mendaftar sebagai, dengan ROY dan 

mereka boleh seterusnya memohon untk bergabung dengan Majlis 

Belia Daerah Seremban dan seterusnya Majlis Belia Negeri Sembilan. 

 

Berkaitan dengan ADUN Rahang, tentang bagaimana peranan Jabatan 

Belia Dan Sukan dalam penglibatan belia di bidang pertanian, 

keusahawanan dan sukan.  Kementerian Belia Dan Sukan melalui 

Jabatan Belia Dan Sukan Negeri Sembilan sentiasa mengadakan secara 

berterusan memberi peluang kepada para belia dan beliawanis dalam 

membimbing mereka dalam bidang usahawan.  Kita banyak 

mengadakan kursus-kursus kemahiran berkaitan dengan masakan, 

dengan usahawan melalui media mas, melalui orang kata e-usahawan 

bidang-bidang pertanian, banyak dianjurkan oleh Cawangan 

Pembangunan Ekonomi, Kementerian Belia Dan Sukan dan kemudahan 

Pembangunan Belia. 

 

Berkaitan dengan Tabung Keusahawanan, kita telah mendapat 

persetujuan Kerajaan Negeri bahawa 33% daripada jumlah 3 juta itu, 

kalau secara ni, sejuta daripada jumlah itu, kita akan kita khususkan 

kepada usahawan-usahawan belia.  Dan kena maklum jugak, Yang 

Berhormat kena maklum bahawa di sana kita ada banyak agensi lain, 

kita ada SME Corp, kita ada MARA, kita ada FAMA dan agensi-agensi 

Kerajaan lain yang menawarkan bantuan kewangan dan pinjaman 

kepada usahawan-usahawan belia ini.  Jadi inshaa Allah kita telah  

bersetuju menubuhkan Pusat Pembangunan Belia Harapan sebagai 

Pusat Sehenti yang akan mengumpulkan segala malumat ini, dan para 

belia boleh berhubung dengan Pusat Pembangunan Belia Harapan ini  

untuk mendapatkan maklumat.  Belia adalah harapan negara, kita ada 

512,400 golongan belia di Negeri Sembilan ya.  Hampir setengah juta.  

Dan mereka ini  menjadi harapan kepada negara kita. 

 

Dalam membangunkan sukan ya, kita ada Majlis Sukan Negeri.  Saya 

telah memohon kepada Kerajaan untuk diberikan peruntukan kepada 

Majlis Sukan Negeri ini dan alhamdulillah Yang Amat Berhormat atas 

persetujuan telah meluluskan peruntukan RM2 juta ringgit untuk 

pembangunan sukan yang akan diuruskan oleh Majlis Sukan Negeri, 

Negeri Sembilan.  Sebagai galakan juga kita ada insenti kepada mereka-

mereka yang telah memenangi kejohanan sukan di peringkat SUKMA 

ya, pingat emas akan mendapat 4,000.00 ringgit, pingat perak 2,000.00 
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ringgit dan pingat gangsa 1,000.00 ringgit.  Dan baru-baru ini dalam 

SUKMA yang berlangsung di Perak, kita telah memenangi 13 pingat 

emas, 18 perak dan 42 gangsa.  Dan sebanyak, peruntukan sebanyak 

206,000.00 telah diperuntukkan untuk insentif atlit SUKMA Negeri 

Sembilan bagi pencapaian tahun 2018. 

 

Kita tidak melupakan jugak insentif untuk Para SUKMA.  Kelebihan 

Negeri Sembilan, kita tidak bezakan antara mereka yang sempurna 

iaitu SUKMA dan jugak Para SUKMA, orang kelainan upaya.  Insentif 

yang kita berikan sama nilainya kepada atlit-atlit ini.  Dan alhamdulillah 

mereka telah berjaya memperolehi 43 pingat, kita berada di kedudukan 

12.  11 pingat emas, 15 perak dan 17 gangsa.  Dengan insentif yang 

berjumlah 117,200.00 ringgit. 

 

Berkaitan dengan ADUN, ADUN Gemas dan jugak ADUN Pertang yang 

menyatakan tentang projek-projek yang telah dirancang lebih awal 

iaitu tentang Kompleks Sukan di, di Gemas dan jugak Kompleks Sukan 

di Pertang.  Untuk maklumat Yang Berhormat Gemas, alhamdulillah, 

Kerajaan Persekutuan telah meluluskan projek pembinaan Mini 

Stadium Gemas di Daerah Tampin dengan peruntukan berjumlah lebih 

8 juta ringgit.  Untuk kedudukannya akan berada, untuk maklumat 

awalnya saya difahamkan sekitar Pejabat Daerah Kecil Gemas. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Dipertua, mencelah sikit.  Saya ucapkan terima 

kasihlah kepada EXCO sukan kerana impian untuk adakan Kompleks 

Sukan di Gemas dapat diteruskan kesinambungannya. 

 

 

YB ADUN Paroi: Terima kasih Gemas.  So dia akan melibatkan trek 

larian sintetik, taman permainan kanak-kanak padang bola, bangunan 

astaka, tandas, surau dan pejabat pentadbiran.  Inshaa Allah, projek, 

kerja-kerja akan dilaksanakan pada 2019 dengan bajet 500,000.00 

ringgit dan kerja-kerja seterusnya akan dilaksanakan pada 2020, 

inshaa Allah. 

 

Berkaitan dengan pembinaan mini Kompleks Sukan Simpang Pertang, 

Daerah Jelebu, saya mohon maaf, status projek ini masih dalam KIV di 

peringkat Kementerian Belia Dan Sukan. Tapi inshaa Allah, dalam 

ingatan saya dan saya akan perjuangkan untuk sukan ini, ada 

kemudahannya di seluruh Negeri Sembilan.  Dengan cara ini, saya yakin 

anak-anak kita akan menjadi insan yang sihat untuk menjadi mereka 

yang boleh memberi manafaat kepada bangsa, agama dan negara. 

 



 

350/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 350 - 

Di samping itu kita ada 2 projek iaitu Kompleks Sukan Rembau                   

di Chembong, yang mendukacitakan kita, projek ini telah lewat 

sebanyak 290 hari ya.  Jadualnya sepatutnya 88% siap, tetapi hanya 

32% sahaja siap.  Dan tiada denda kelewatan, Liquidated Ascertained 

Damage (LAD) yang mereka perlu bayar sebanyak 40,800.00 ringgit 

setiap hari x 290 hari, sebanyak 1.3 juta.  Sebab-sebab kelewatan ini, 

kelewatan mendapatkan Kebenaran Merancang, yang hanya diluluskan 

pada 2 Mei 2018.  Dan jugak di antara kelewatananya ialah berpunca 

dari permohonan untuk mengubah level tanah oleh pemimpin 

tempatan pada ketika itu, yang menyebabkan pihak perunding terpaksa 

menilai semula kos-kos dan kerja-kerja yang perlu dilakukan.  Dan 

kekurangan pekerja di tapak peringkat awalan menyebabkan banyak 

kerja-kerja tertangguh.  Jadi ini yang kita nak tegur Kerajaan terdahulu 

supaya memberikan kontrak-kontrak ini supaya mereka yang benar-

benar layak bukan beri kepada kroni dan mereka yang ada 

kepentingan.   

 

Begitu jugak dengan projek pembinaan Akademi Pembangunan Belia 

Malaysia di Pasir Panjang, Port Dickson, jugak mengalami kelewatan.  

Projek Kompleks Sukan Daerah Rembau ini, berjumlah, kos 

keseluruhan 26.6 juta ringgit dan akademi pembangunan belia ini jugak 

lewat sebanyak 266 hari, kos atau nilai projek ini 35.1 juta.  Kalau LAD-

nya dikenakan, dia kena bayar 1.6 juta.  Alasan kelewatan ini jugak 

sama, ya, kelemahan pihak kontraktor menyiapkan retaining wall di 

tapak projek, perubahan skop bahan yang mana bahan seperti di dalam 

dokumen kontrak pembinaan tiada dalam pasaran.  Ini pun pening 

jugak.  Dia, dia nak buat, tapi bila check benda tu tak ada dalam pasaran.  

Bahan mentah yang dibekalkan oleh pihak pengilang simen tidak 

mengikut standard atau kriteria yang ditetapkan.  Ini jugak 

menyebabkan belia boleh terjejas dengan usaha kita untuk  

membangunkan belia dan jugak untuk kemudahan sukan belia di 

Rembau. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ada juga pertanyaan berkaitan dengan, ada tak 

yang saya tak sentuh?  Akhirnya Dato’ Yang Dipertua, saya ingin 

menegaskan bahawa berkaitan dengan peruntukan kewangan untuk 

Persatuan-Persatuan Belia, dibangkitkan oleh ADUN Rahang, dan 

mungkin ADUN, ADUN dari Senaling.  Berkaitan bantuan kewangan ini 

memang menjadi dasar Kerajaan dahulu memberikan peruntukan dana 

Pentadbiran kepada Majlis Belia Negeri Sembilan dan Majlis Belia 

Daerah-Daerah. Jadi, alhamdulillah Yang Amat Berhormat Menteri 

Besar jugak telah meluluskan untuk peringkat awal ini sebanyak 

21,000.00 untuk memberikan peruntukan Pentadbiran kepada 

persatuan-persatuan belia ini.  Tapi mereka tertakluk kepada prosedur-

prosedur kewangan dan jugak terakluk kepada program base di  mana 
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kalau mereka ada program, mereka boleh memohon dan kita berharap 

dengan cara ini persatuan-persatuan belia dapat bergerak dengan lebih 

baik. 

 

Akhirnya, Dato’ Yang Dipertua, saya ingin memaklumkan bahawa, saya 

mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan setinggi-tinggi tahniah 

dan terima kasih kepada Jabatan-Jabatan yang telah memberikan 

kerjasama yang baik sepanjang setahun ini.  Jabatan Belia dan Sukan di 

bawah kepimpinan Yang Berbahagia Encik Nor Azli bin Mohamad 

Daud, kita telah mengadakan Majlis Rundingan Belia Negeri Sembilan 

yang merupakan program yang menghimpunkan belia untuk kita 

mendengar pandangan mereka, banyak usul-usul yang telah 

dibentangkan dan dengan cara kita dapat memastikan pembangunan 

belia ini berjalan dengan baik.  Kita jugak telah mengadakan 

Konvensyen Belia Harapan Negeri Sembilan pada 26 November, 

menghimpunkan 439 orang pimpinan belia untuk kita dengar 

pandangan mereka tentang dasar belia Negeri Sembilan, menyusun 

strategi dan tindakan yang selari dengan hasrat pimpinan belia dan 

memupuk perpaduan dan semangat berpersatuan di kalangan belia. 

 

Kita jugak telah meneruskan program-program yang baik di bawah 

Jabatan Belia dan Sukan.  Kita ada 5 Teras yang kita usahakan iaitu 

Kluster Usahawan Belia Niaga, Kluster Pendidikan Dan Kerjaya Belia, 

Kluster Pameran Agensi, Kluster Sukan Dan Kecergasan, Kluster Seni 

dan Hiburan.  Sempena sambutan Hari Belia Negara ini jugak, kita ada 

banyak Anugerah-Anugerah yang kita telah peruntukkan.  Di bawah 

waran Kementerian Belia Dan Sukan, kita ada hanya 2 iaitu Kategori 

Belia Individu Negeri dan Kategori Pertubuhan Belia.  Kerajaan Negeri 

telah menambah lagi iaitulah kita bagi lagi Kategori Individu Belia ini 

sehingga tempat ketiga bagi lelaki dan perempuan, dulu hanya 2, johan 

dan naib johan.  Kategori belia pulak, pertubuhan belia, kita ada 3 dan 

keempat.  Dan kita ada Tokoh Jasa Belia Negeri, mereka yang telah 

berjasa membangunkan belia dan kita ada jugak Tokoh Belia Harapan 

Negeri Sembilan. 

 

Jadi saya ucap terima kasih kepda Jabatan Belia Dan Sukan.  Kita jugak 

bekerjasama dengan AADK  ya, Agensi Antidadah Kebangsaan di bawah 

kepimpinan Puan Nazira binti Sadiron.  Untuk pengetahun semua, kita 

sangat dukacita daripada 24,972 orang penagih dadah, untuk 

makluman Wakil Rakyat semua, Yang Berhormat, 82% adalah di 

kalangan Melayu Islam.  Dan saya yakin sebahagian besarnya berada di 

kawasan-kawasan felda, yang diwakili oleh wakil rakyat – wakil rakyat 

di pihak sana.  Saya yakin kita kena usahakan untuk kita menyelesaikan 

masalah dadah ini bukan satu kerja yang mudah, tapi saya yakin kalau 

Yang Berhormat boleh membantu kita, melihat sehingga ke akar umbi,  
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berbincang dengan anak muda ini, saya yakin, kita boleh bersama-sama 

menjayakan hasrat Yang Amat Berhormat Menteri Besar untuk 

menjadikan sekurang-kurangnya ada satu kawasan felda ya, menjelang 

2020 ini, ada satu kawasan felda yang benar-benar bebas dadah.  Dan 

kita telah memilih Felda Sungai Kelamah sebagai sasaran kita, dan kita 

akan menumpukan semua aktiviti dan apa jua program untuk 

menjayakan cita-cita kita. 

 

Di antara perkara-perkara baru yang cuba diusahakan ialah nyanyian 

lagu Dadah Durjana, yang kita laksanakan di Sekolah Rendah dan 

Sekolah Menengah Kebangsaan.  Setiap hari Rabu, pelajar-pelajar 

diwajibkan menyanyikan lagu Dadah Durjana, boleh bukak Youtube, 

search Dadah Durjana, tuan-tuan dengar sendiri lagu itu, memang lagu 

itu sangat baik dan memberikan semangat untuk anak-anak kita ni 

benci pada dadah sebagaimana mereka dididik, anak-anak Melayu ini 

dididik benci pada binatang yang najis muqalazah, khinzir dan anjing.  

Begitu jugak kita kena lahirkan semangat yang sama, kebencian yang 

sama terhadap dadah, terhadap rasuah dan seumpamanya.  Ini usaha 

yang perlu kita buat. 

 

Program bersama sukarelawan anti dadah di kalangan jawatankuasa 

masjid, ada 5 buah masjid, kerjasama dengan Jabatan Hal Ehwal Agama 

Islam.  Kita mintak jugak kerjasama.  Kita jugak bekerjasama dengan 

lebih 240 orang kaunselor sekolah menengah, terima kasih kepada 

Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan yang bekerjasama untuk 

melahirkan great teacher organization kerana guru-guru kaunselor ini 

perlu dikenal, diberikan ilmu bagaimana untuk mengenal anak-anak 

pelajar ini yang telah ada bibit-bibit awal terlibat dengan dadah.  

Terima kasih. 

 

Di bawah Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan, alhamdulillah di bawah 

Yang Berbahagia Dato’ Pkharuddin, Karnival Pendidikan dan TVET, 

TVET Peringkat Negeri Sembilan yang kita anjurkan pada 13 dan 14 

April, kehadiran lebih 20,000 orang pengunjung mendapatkan 

perkhidmatan dari peringkat penerangan, penerimaan, penawaran dan 

penajaan.  4P yang kita perkenalkan supaya mereka hadir tu terus 

dapat tawaran dan terus dapat tajaan, Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua.  Maknanya mereka tak perlu lagi fikir panjang, mereka 

diberikan penerangan sebab TVET ini perlu diberikan perhatian sebab 

di Institusi TVET Negeri Sembilan hanya dapat 60% daripada mereka 

yang boleh mendaftar tu hanya 60% saja, kapasiti yang mereka dapat, 

daripada jumlah 100% mereka hanya dapat 60% saja anak-anak Negeri 

Sembilan.  Terima kasih kepada JPNS, MARA, Agensi TVET Negeri 

Sembilan, ILP Pedas, IKTBN dan NSDC dan kolej-kolej komuniti. 
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Kita jugak mengadakan kempen Aspirasi Sekolah Bebas Dadah dengan 

guru-guru kaunselor.  Di bawah Jabatan Hal Ehwal Agama Islam, di 

bawah Yang Berbahagia Al Fadhil Ustaz Mohd Zaidi Ramli kita 

mengadakan tadi Program Sukarelawan Anti Dadah, dan Program 

Negeri Sembilan Beriktiqaf bulan Ramadan ini menjelang tiba, kita akan 

adakan, libatkan belia.  Sebelum ini kita melibatkan anak-anak sekolah, 

kali ni ada 5 buah masjid yang akan melibatkan belia.  Dan begitu jugak 

teks khutbah yang berkaitan dengan perangi dadah habis-habisan.  Dan 

saya jugak mengucapkan terima kasih kepada semua Agensi Kerajaan 

seperti persatuan Perpustakaan Awam Negeri Sembilan, Jabatan Mufti 

Negeri Sembilan, FAMA, Jabatan Penyiaran, DJ-DJ NegeriFM yang telah 

bekerjasama dengan EXCO Belia dan Sukan. 

 

Akhirnya sekali lagi saya mengucapkan terima kasih kepada semua 

yang telah memberikan kerjasama dan saya mengambil kesempatan ini  

mengucapkan selamat menunaikan ibadah puasa dalam bulan 

Ramadan yang menjelang tiba, mudah-mudahan Ramadan kali ini 

menjadi yang terbaik dalam hidup kita.  Dan kita ingin menjelaskan 

bahawa Kerajaan Pakatan Harapan, kita berusaha untuk menyelesaikan 

apa jua isu yang berlaku dalam negara kita.  Isu FELDA, isu Tabung Haji 

ya, apa yang kita bentangkan bukan kita bentang di kedai kopi, Laporan 

Audit Negara 2017 dibentangkan di Parlimen, yang mendedahkan 

kaedah penetapan dasar susut nilai aset kekurangan Tabung Haji 

sebagai tidak konsisten, dan diubah sebanyak 2 kali. Jadi benda-benda 

ini melibatkan kerugian pada Tabung Haji, pembelian ti, pembelian 

dalam pelaburan-pelaburan yang melibatkan susut nilai 227 juta 

ringgit, laporan dalam 3 anak syarikat dan 3 syarikat bersekutu yang 

menyebabkan pelaburan yang merugikan.  Sebab itu Kerajaan 

mengambil tindakan membuat laporan polis kepada bekas-bekas 

Pengerusi, yang terlibat dan bekas CEO.  Maknanya kita tuduh, bukan 

tuduh kosong, kita tuduh dengan bukti dan kita ingin bawa mereka ke 

muka pengadilan.  Jadi inilah usaha kita, di samping itu kita jugak nak 

maklumkan bahawa apa yang kita warisi, samalah kita mewarisi rumah 

pusako ….. 

 

 

YB ADUN Johol: Tuan. 

 

 

YB ADUN Paroi: ….. yang dah berumur 61 tahun.   Yang banyak lantai 

dia berlubang, kayu dia dah reput ya. 

 

 

YB ADUN Johol: Saya nak mohon mencelah sikit okay, sikit je okay? 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah [percakapan YB Yang Dipertua 

Dewan secara off mic]. 

 

 

YB ADUN Paroi: Kita dah lewat, saya nak tutupkan ….. 

 

 

YB ADUN Johol: Tak saya nak membetulkan, saya nak bertanya sedikit 

statistik yang awal ditunjukkan awal tadi.  Saya tak nak mencelah awal 

tadi Dato’ Dipertua.  ya, saya mencelah sikit, saya nak, saya nak mintak 

kepastian sedikit …. [percakapan YB Yang Dipertua Dewan secara off 

mic] …...  bukan, saya tak penggulungan ….. [percakapan YB Yang 

Dipertua Dewan secara off mic] ….. tak dia bercakap, dia bercakap pasal 

data ekonomi.  Saya nak bertanya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: You debat kang dia ada fakta lain pulak. 

[percakapan YB Yang Dipertua Dewan secara off mic]  

 

 

YB ADUN Johol: ….. tak saya nak bertanya, saya nak bertanya je Dato’ 

Dipertua.  Saya nak bertanya sikit je, okay. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nanti penangguhan ada, penangguhan 

nanti bagi kawan-kawan cakap bagi pihak you [percakapan secara off 

mic]. 

 

 

YB ADUN Johol: Saya nak bertanya, sebab tadi Paroi mempertikaikan 

kenyataan yang dibuat oleh Rantau ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya dah cakap banyak kali ni, duduk 

[percakapan secara off mic]. 

 

 

YB ADUN Johol: Tak, saya nak bertanya Tuan Pengerusi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau bertanya, saya nak nak nak habis 

dah, dah dah ….. 
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YB ADUN Paroi: Saya tak izinkan, saya tak izin.  Saya tak izin.  Okay, 

kita mewarisi rumah pusaka yang telah berumur 60 tahun lebih, 

banyak yang bocor, banyak yang reput, anai-anai, kepuk yang 

menyimpan padi pun banyak tikus dan semua ini menyebabkan mudah 

untuk kita menguruskan perkara ini.  Berikan kami masa, time is the 

best solution, masa akan menentukan segala-galanya, inshaa Allah 

dalam tempoh 5 tahun, kita akan buktikan bahawa segala yang kita 

usahakan akan membuahkan hasil inshaa Allah.  Kita yakin dengan izin 

Allah, dan kita yakin dengan ini rakyat akan dapat menilai dan akhirnya 

membuat keputusan yang baik dalam menentukan masa depan negara 

kita.  Sekian, terima kasih kepada semua bertanya.  Wabillahitaufik 

walhidayah wassalamualaikum WBT. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Waalaikumsalam WBT.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian, masa telah menunjukkan 1:10, 1:10 ya, 1:10 minit, 

jadi kita berhenti rehat untuk apa, untuk makan, sembahyang.  Jadi kita 

masuk, kalau boleh saya nak masuk awal sikit boleh tak?  Tak mahu 

2:30, haa?  Sempat ya, 2:30 sharp mesti sampai.  Saya tak mahu ada 

datang 2:40.  2:30 semua kena ada, sebab penggulungan ini akan 

mengambil masa yang panjanglah ya.  Jadi, jadi ahli-ahli Yang 

Berhormat kita tangguh dulu untuk ni, untuk rehat.  Sekian, terima 

kasih, Wabillahitaufik walhidayah assalamualaikum WBT, 

assalamualaikum. 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 1.10 petang] 

 

 

[YB ADUN Pilah tidak hadir pada sesi petang] 

 

[Persidangan disambung semula pada jam 2.30 petang] 

 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahhirrahmanirrahim, 

assalamualaikum WBT dan salam sejahtera, 

alhamdulillahirabbil‘alamin wassalatu wassalamu'ala asrofil mursalin 

wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

sepertimana yang saya janjikan 2:30 kita akan mulakan untuk 

penggulungan.  Dan saya terpaksa menguatkuasakan masa sebab kita 

nak pastikan semua perjalanan dapat mengikut masa yang ditetapkan.  

Dan ia tak mengganggu situasi kita bersidang di Dewan ini.  Jadi, saya 

harap lepas ni semua ikut, ikut, ikut masa yang ditetapkan.  Jadi ahli-
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ahli Yang  Berhormat sekalian, kita ada ramai lagi yang belum ambil 

bahagian untuk penggulungan.  Setakat ni baru 3 EXCO daripada MMK, 

daripada Kerajaan baru menjawab, ada lagi 7 lagi ya.  Dan saya harap 

yang membuat penggulungan mengikut masa yang ditetapkan.  Dan 

yang Ahli-ahli Yang Berhormat yang lain pulak jangan banyak sangat 

mencelah kecuali penting, ada soalan-soalan penting.  Jadi sebab itu, 

kita tak boleh membuang masa begitu saja.  Saya teruskan kepada Yang 

Berhormat Klawang ya.  Silakan. 

 

 

YB ADUN Klawang: Assalamualaikum dan selamat tengah hari, terima 

kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, Ahli-ahli Dewan dan 

hadirin hadirat yang dirahmati Allah sekalian.  Pada kesempatan ini 

saya ingin mengucapkan setinggi tinggi terima kasih dan menjunjung 

kasih Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan di atas titah ucapan baginda semasa istiadat pembukaan pada 

hari Isnin yang lalu, yang begitu prihatin terhadap semua aspek 

pembangunan di Negeri Sembian ini.  Holistic orang, orang sekarang 

panggil, dengan izin. 

 

Pada kesempatan ini Yang Berhormat Dato’, saya ingin mengucapkan 

tahniah kepada Yang Berhormat Rembau, walaupun sudah 2 hari tak  

masuk bersidang, eh Rantau, sorry, Rantau, maafkan saya.  Dan tahniah 

jugak di atas hujah-hujah yang beliau kemukakan ya.  Ada, adakalanya 

beliau seolah-olah seorang akauntan, ada masanya seorang pakar 

bursa, dan, tapi malangnya ya, hampir kesemua isu yang beliau 

bangkitkan, yang diketengahkan adalah isu-isu Kerajaan Persekutuan 

yang mana Kerajaan Negeri amatlah sedikit pengaruhnya.  Jadi 

mungkin ya, mungkin Yang Berhormat Rantau elok menjadi Ahli 

Parlimen pembangkang di masa akan datang.  Yang Berhormat Dato’ 

Speaker, saya menyeru di, di, di dalam Dewan yang mulia ini supaya 

kita memfokuskan ya, memfokuskan isu-isu ataupun perkara-perkara 

yang untuk pembangunan negeri kito yo lah, dengan izin, saya orang 

Negeri Sembilan.  Mungkin sedikit-sedikit kita sentuh nasional. 

 

Chembong ada menyebut tentang banner dia diturunkan ya, semasa 

Yang Amat Berhormat Menteri Bosar turun ke Chembong.  Saya rasa 

itulah sebahagian daripada apa nama ni, kakitangan Kerajaan yang 

telah dididik oleh UMNO sebelum ni, BN dan UMNO, Kerajaan BN.  

Sebab saya sendiri mengalaminya ya, tahun 2017 ya, saya mohon 

permit nak memasang banner Maal Hijrah pun tak diboghi.  Masa tu sey 

bukanlah ADUN ya, saya hanya Ketua Pakatan Harapan Jolobu.  Haa 

itulah yang kita telah hadapi sebelum ini, dan inshaa Allah kita boleh 

perbaiki, inshaa Allah. 
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Projek Rimbunan Kaseh ya, saya jugak agak terkejut ianya dikeluarkan 

sekarang sedangkan projek ini adalah projek yang saya difahamkan 

yang apa nama ni, tiada perjanjian yang betul-betul legal saya 

difahamkan ya.  Dan projek ini pun sudah diserahkan kepada Airis dan 

tidak ada penyelarasan, dan ianya gagal.  Saya jugak bersama-sama 

Yang Amat Berhormat hari tu untuk kita tengok, dengan tong-tong yang 

dibeli untuk penternakan-penternakan tertentu yang ianya tidak 

praktikal.  Dan ini sebenarnya kegagalan projek Kerajaan lama.  Tetapi 

walau bagaimanapun, kita terpaksa ya, menanganinya untuk 

membantu rakyat di sana. 

 

Isu Sijil Halal yang di-viral-kan sejak semalam saya kira, yang kita kata, 

kita terbuka, tetapi terbuka itu tidak bermaksud apa nama ni, yang 

halal, yang halal, apa, yang, yang tidak halal diletakkan laga, logo halal.  

Bukan itu maksudnya.  Maksudnya siapa-siapa yang berniaga itu, 

pastikan meletakkan sekiranya yang halal, logo halal, yang tak da, tak 

halal tidak bolehlah diletak logo halal.  Sebab apa yang di-viral-kan di 

dalam media sosial 2 hari ini agak mengelirukan ya.  Dan ianya adalah 

dasar yang telah, dasar lama oleh Kerajaan BN sebenarnya ya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingin menjawab soalan-soalan yang 

berkaitan yang dibangkitkan oleh ADUN Lenggeng iaitu pembangunan 

tanah dan tanaman makanan perlu ditingkatkan berbanding tanaman 

komoditi terutamanya kepada golongan B40.  Sudah tentulah ya, 

Kerajaan Negeri melalui Jabatan Pertanian sentiasa menyasarkan 

mana-mana individu, syarikat ataupun agensi Kerajaan yang ingin mem 

bangunkan tanah mereka, akan nasihatkan untuk dibangunkan dengan 

projek-projek tanaman makanan seperti buah-buahan, sayur-sayuran, 

dan tanaman ladang.  Kerajaan Negeri ada menyediakan insentif 

bantuan kepada pemohon yang layak berupa infrastruktur ladang 

seperti sistem pengairan, perparitan dan juga insentif input pertanian 

seperti baja dan racun.  Permohonan boleh dibuat di pejabat, Pejabat 

Pertanian yang berdekatan.  Dan kita jugak telah meletakkan  ya, bajet-

bajet yang tertentu seperti tanah terbiar yang kita bajetkan 1.7 juta. 

 

Menyentuh jalan, naik taraf Ulu Beranang ke Klawang melalui, melalui 

Gagu, sudah tentulah ianya ada limpahan pembangunan di situ dan 

mendekatkan Jelebu dengan, dengan Klang Valley, dengan izin, dan 

petani-petani dengan mudah, dengan senang untuk membawa hasil 

tanaman ke pasaran. 

 

ADUN Seremban Jaya, membangkitkan tanah terbiar yang perlu 

dimajukan oleh sektor pertanian seperti yang disebutkan tadi.  Kita 

telah memperuntukkan 1.7 juta untuk membangunkan tanah-tanah 
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terbiar.  Dan terdapat insentif-insentif yang memang sudah sedia ada 

yang boleh di, dipohon oleh, oleh rakyat. 

 

ADUN Kota, membangkitkan tanaman padi di Semerbok.  Sebenarnya 

pengusaha itu tidak akfif lagi bukannya kita tidak menyalurkan 

bantuan kepada, kepada, kepada pihak berkenaan.  Dan dia telahpun 

menarik diri.  Dan Jabatan Pertanian sekarang sedang dalam proses 

untuk mendapatkan pengusaha yang baru dan pemilik tanah pada 10 

April lalu, telah bersetuju untuk menggantikan pengusaha yang baru. 

 

Linggi ada menyebut tentang bantuan sara hidup nelayan.  Ini akan 

saya jawab dalam, dalam sesi jawapan lisan pada hari yang keempat.  

PFA jugak di, di, dibangkitkan oleh Linggi dan ini sudah saya jawab 

pada sidang yang lalu ya.  Kerajaan tidak akan meneruskan PFA ini dan 

pembangunan kawasan itu, inshaa Allah akan diselaraskan dengan 

MVV 2.0 ya. 

 

YB Pertang ada membangkitkan isu komoditi, harga komoditi turun 

getah dan sawit.  Seperti yang kita tahu harga komoditi ini sekarang, 

kebanyakannya ataupun pada dasarnya kita tidak dapat mengawal 

dengan, mengawal dengan berkesan ya, ia mengikut pasaran.  Walau 

bagaimanapun Kerajaan telah mengambil langkah-langkah untuk 

membantu, untuk membantu petani-petani ataupun peladang.  Seperti 

di felda kita, seperti yang disebutkan pagi tadi, di, di apa, minimanya 

1,500.00 dan harga getah, sekiranya ianya turun daripada 2.50 ianya 

akan di, di, di-subsidize ya.  Itu sudah, memang sudah di dalam 

pelaksanaan. 

 

Pertang ada menyebut jugak tentang Masjid Jamek ya, Jelebu, Masjid 

Daerah Jelebu.  Memang pada awalnya apabila saya mendapat 

maklumat masjid itu akan dibuat di arah ke Titi, ianya ialah terkeluar 

daripada pekan Klawang ya, Pekan Kuala Klawang.  Oleh itu, saya 

berusaha untuk mendapatkan mungkin dan tanah yang boleh 

diperolehi ya, di, di kawasan Klawang.  Tetapi dengan adanya, dengan 

adanya ERL, jajaran ERL melalui kawasan berkenaan, kawasan yang di, 

di, dicadangkan awal itu menjadi kawasan yang sesuai semula, dan 

seperti yang telah disebutkan oleh Yang Amat Berhormat Menteri 

Besar semalam, kita akan meneruskan apa ni, pembinaan Masjid 

Daerah Jelebu itu di tempat yang telah dicadangkan awalnya. 

 

Pertang, YB Pertang jugak ada me, membangkitkan isu MPKK Kampung 

Petaseh ya.  Ini seperti biasalah ya, setelah 61 tahun berkuasa, 

kemudian hilang, tidak, tidak berkuasa lagi, macam-macam perkara 

yang ditimbulkan.  Dan sudah, ada jugak ya, apa nama ni, pihak MPKK 

yang baru, kesilapan ya, dalam mengendalikan beberapa perkara, jadi 
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saya telah membuat 2 perjumpaan ya, bersama masyarakat setempat 

untuk mencari jalan penyelesaian.  Dan saya telah menyarankan untuk 

persaudaraan, silatulrahim itu di, di, dijalinkan dan kerjasama, 

walaupun berlainan pandangan politik, berlainan pandangan dalam 

isu-isu semasa, tetapi kita boleh bersama.  Dan inshaa Allah saya akan 

memperkukuhkan lagi keadaan di sana, inshaa Allah. 

 

ADUN Chennah ada membangkitkan jugak jaringan laluan ERL  di 

Jelebu yang memangkin perkembangan sektor pertanian di Jelebu.  

Sudah tentulah ini rakyat Jelebu amat bersyukur dengan adanya jajaran 

ERL ini  masuk ke, ke, ke kawasan Jelebu, terutamanya ianya akan 

membangunkan bandar Klawang sendiri, Kuala Klawang sendiri, dan 

sudah tentulah kita akan membuat perancangan-perancangan yang, 

yang, yang, yang bersepadu.  Dan saya jugak ingin menyebut di sini, kita 

akan memohon untuk diri, mendirikan IPT ataupun IPTA/IPTS di, di 

Jelebu.  Sudah tentulah hospital yang ada sekarang amat, amat daif.  

Hospital yang moden kita perlukan di sana.  Kita jugak akan merancang 

large scale integrated farming di mana kita akan hanya membawa 

keluar daripada Jelebu finished product ya, ataupun ready to eat, dengan 

izin.  Dan ini jugak pemangkin kepada kawasan perindustrian yang 

dulu di, yang telah dirancang tetapi tidak mencapai tahap perancangan.  

Seperti kawasan perindustrian di Simpang Pertang, spill over itu sudah 

tentulah akan sampai ke sana, inshaa Allah.  Dan mungkin kita boleh 

mencari ataupun mewujudkan kawasan industri yang baru di, di Jelebu 

berhampiran dengan stesen yang akan dicadangkan. 

 

Agro pelancongan jugak ya, akan kita naik, akan kita bangunkan, yang 

mana sekarang ini stesen yang dicadangkan itu ianya tidak jauh 

daripada Taman Negeri Kenaboi.  Dan eco tourism akan menjadi salah 

satu fokus kita.  Walau bagaimanapun, Dato’ Yang Dipertua, 

pembangunan-pembangunan ini, pembangunan-pembangunan fizikal 

ini kita bangunkan, kita harus jugaklah membuat pembangunan 

ummah.  Di mana kita perlu mempastikan apa juga yang kita rancang, 

apa juga yang kita laksanakan menjurus kepada melahirkan rakyat kita 

yang berintegriti tinggi, bersih dan berwawasan. 

 

Saya ingin menyentuh jugak tazkirah yang disampaikan oleh YB 

Lenggeng, yang disebut oleh tazkirah oleh pihak, pihak pembangkang.  

Tapi sebenarnya ia adalah merupakan, dalam agama ini kita nasihat 

menasihatkan, addinu nasihah.  Tetapi tak perlulah kita copek nak 

teraso, bak kato orang tu, ya.  Sebenarnya beberapa kali saya 

mendengar YB Lenggeng menyebut dia mengingatkan diri dia, 

mengingatkan dirinya sendiri dan ahli mesyuarat di sini, maknanya 

terbu, dia, umum di situ ya.  Kita tak perlu terasa sangat apa yang 

disampaikan.  Mengambilkan ilmu itu untuk kita terus berusaha 
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membersihkan diri kita sesuai dengan apa yang dikehendaki oleh Allah 

SWT. 

 

Dato’ Yang Dipertua, setakat itu yang saya nak sampaikan ya.  Saya rasa 

saya dah sentuh semua yang di, di, dikemukakan.  Saya mengucapkan 

jutaan terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua yang memberikan saya 

ruang untuk menggulung pada petang ini, terima kasih jugak kepada 

Ahli-ahli Yang Berhormat yang memberikan input.  Terima kasih 

kepada Ketua-ketua Jabatan dan semua yang hadir di Dewan yang 

mulia ini. Inshaa Allah kita berjumpa lagi, kalau tidak di dunia ini, 

pastikan kita berjumpa di syurga, inshaa Allah.  Sekian. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih YB Klawang.  Silakan, YB 

Bahau ya. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

kepada semua Ahli-ahli Yang Berhormat yang telah pun mengambil 

bahagian di dalam perbahasan khususnya kepada Ahli-ahli yang 

Berhormat yang telah pun mengutarakan pandangan, cadangan mereka 

yang melibatkan isu-isu yang berkenaan dengan kesejahteraan bandar, 

perumahan, kerajaan tempatan dan juga Kampung Baru. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ni untuk makluman Yang Berhormat Lobak, 

Mambau dan juga Rahang, sebab semalam Yang  Berhormat Lobak, 

Mambau dan Rahang telah pun mengutarakan masalah di kawasan 

mereka iaitu mempunyai banyak aduan rumah terbiar di kawasan 

mereka.  Jadi di sini saya ingin memaklumkan kepada Dewan yang 

mulia ini bahawa untuk Majlis Perbandaran Seremban ya, sebenarnya 

kita telah pun mengeluarkan sebanyak 302 notis kepada premis 

perniagaan yang terbiar dan jugak 391 notis kepada rumah-rumah 

yang terbiar di bawah seliaan Majlis Perbandaran Seremban.  Dan pada 

masa yang sama, 7 premis perniagaan kita telah pun mengambil 

tindakan undang-undang dan bawak kes ke mahkamah.  Manakala 

untuk rumah yang terbiar itu, ada 40 kes kita telah pun bawak ke 

mahkamah.   

 

Jadi untuk di peringkat MPN pulak, Majlis Perbandaran Nilai pulak, kita 

telahpun membawa sebanyak 98 kes telah pun dibawa ke mahkamah.  

Jadi ini untuk maklumat kepada Ahli-ahli Yang Berhormat yang 

berkenaan dengan isu rumah ataupun premis perniagaan yang terbiar.  

Dan pada masa yang sama, saya juga ingin menyeru kepada ahli-ahli 

Yang Berhormat, jikalau kawasan Yang Berhormat mempunyai masalah 

rumah terbiar yang menyebabkan kacauganggu ini, sila maklumkan 
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kepada PBT-PBT masing-masing.  Dan kalau boleh juga maklumkan 

kepada saya seperti apa yang saya katakan pada semalam, sebenarnya 

ni apa, isu rumah terbiar ini dia isu bersama.  Dan kita perlu selesaikan 

perkara ini bersama-sama. 

 

Dan yang kedua, untuk menjawab, ni apa, Yang Berhormat Mambau, 

beliau ada mencadangkan supaya kita kenakan cukai yang lebih tinggi 

terhadap rumah-rumah terbiar yang menyebabkan kacauganggu.  Jadi, 

untuk cadangan tersebut, sebenarnya pihak Majlis kita tidak dapat 

menaikkan terhadap rumah-rumah yang menyebabkan kacauganggu 

kerana dalam manifesto kita, kita janji kita tak akan naikkan cukai.  

Tapi tak apa, kita akan mengambil tindakan mengikut undang-undang 

yang sedia ada. 

 

Yang seterusnya untuk menjawab ADUN Chuah.  ADUN Chuah semasa 

perbahasan beliau, beliau ada apa, menyentuh master plan perlu 

disediakan bagi setiap pekan dan MVV 2.0 juga mewa, juga wajib 

memastikan kawasan kemudahan sukan dan kawasan pembinaan 

rumah mampu milik disediakan.  ADUN Chuah, jadi untuk makluman 

Yang Berhormat Chuah, sebenarnya untuk setiap perancangan ataupun 

setiap projek pemajuan kita ada meletakkan syarat terhadap pemaju di 

mana bagi mereka yang ingin mengusahakan perumahan, kita ada 

tetapkan syarat untuk mereka supaya mereka sediakan rumah mampu 

milik.  Sama jugak dengan infra-infra ataupun kemudahan-kemudahan 

yang wajib ada, itu kita tidak akan bertolak ansur.  Jadi, tak ada masalah 

kalau kita laksanakan projek MVV 2.0 di kawasan Chuah dan kita akan 

pastikan kemudahan-kemuahan yang sepatutnya ada tetap akan ada di 

situ. 

 

Seterusnya saya ingin menjawab Yang Berhormat Lenggeng. Yang 

Berhormat Lenggeng ada memberi cadangan supaya membangunkan 

gerai-gerai kecil di setiap tempat di mana pem, pembinaannya perlu 

tersusun dan disegerakan.  Jadi untuk makluman Yang Berhormat 

Lenggeng, buat masa ini, Majlis Perbandaran Nilai hanya menyediakan 

petak-petak gerai untuk peniaga-peniaga kecil seperti di Taman 

Pinggiran Bayu Mantin, Bandar Seremban Selatan, Taman Pinggiran 

Senawang dan lain-lain lokasi yang bersesuaian.  Walau bagaimanapun, 

hanya petak perniagaan di Taman Pinggiran Senawang sahaja yang 

penuh, yang, yang penuh, yang penuh pengisiannya.  Pada masa ini 

tiada sebarang perancangan untuk membina gerai baru atau petak kecil 

di Lenggeng berikutan ketiadaan tanah yang sesuai. 

 

Jadi untuk menjawab ADUN ….. 
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YB ADUN Rahang: Mintak penjelasan ya. 

 

 

YB ADUN Bahau: Ya, sila. 

 

 

YB ADUN Rahang: Tadi dibagitau tentang rumah terbiar.  Tapi belum 

sebut atau belum cakap apa-apa pun tentang tanah terbiar. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang Berhormat Rahang, untuk tanah terbiar nanti 

ada jawapan khas untuk Yang Berhormat Rahang. 

 

Jadi untuk menjawab apa yang telah pun dibahaskan oleh Yang 

Berhormat ADUN Seremban Jaya mengenai isu sampah haram di 

kawasan Seremban Jaya, Yang Berhormat Seremban Jaya, jadi kalau ada 

apa-apa aduan mengenai sampah haram, boleh terus tujukan kepada 

SWCorp ataupun kepada PBT.  Dan kita akan mengambil tindakan yang 

sewajarnya untuk selesaikan masalah sampah haram. 

 

Yang Berhormat Seremban Jaya juga ada membangkitkan isu kerja 

menaik taraf pasar oleh Majlis Perbandaran Nilai.  Jadi untuk maklumat 

Yang Berhormat Seremban Jaya, buat masa ini kita akan apalah 

mengkaji keperluan untuk menaik taraf pasar di Seremban Jaya. 

 

Dan seterusnya juga isu yang telah pun dibangkitan oleh Yang 

Berhormat Seremban Jaya, iaitu Yang Berhormat Seremban Jaya ada 

mencadangkan supaya pihak Kerajaan Negeri untuk menaik taraf 

sistem perparitan seperti longkang yang kecil di Kampung Baru Rahang 

supaya isu banjir dapat ditangani.  Jadi untuk maklumat Dewan yang 

mulia ini, sebenarnya untuk Ketua-Ketua Kampung Baru ataupun 

Setiausaha-Setiausaha Kampung Baru, mereka akan menghadiri satu 

kursus pada hari Sabtu dan Ahad ini.  Dan kursus tersebut mereka akan 

didedahkan cara-cara bagaimana mereka dapat memohon peruntukan 

dari, ni apa, Kementerian Perumahan Dan Kerajaan Tempatan.  Sebab 

saya dimaklumkan oleh ni apa, Yang Berhormat Menteri KPKT, 

sebenarnya untuk setiap Kampung Baru itu, mereka entitled ataupun 

mereka layak untuk menerima sekurang-kurangnya 100,000.00 ringgit 

peruntukan setiap tahun untuk menaik taraf ataupun membaiki 

kemudahan-kemudahan yang sudah rosak ataupun yang sudah uzur.  

Jadi, saya rasa dengan adanya kursus tersebut, lepas tu katakan Ketua 

Kampung ataupun SU-SU kita telah pun berlatih, terlatih, saya rasa 

lepas tu kita akan dapat sama-sama selesaikan masalah yang dihadapi, 

bukan saja di Kampung Baru Rahang, tetapi di Kampung-Kampung 

Baru yang lain. 
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Untuk menjawab soalan ni apa, perbahasan ADUN Linggi.  ADUN Linggi 

ada mohon kepada Kerajaan supaya memberikan status terkini rumah 

mesra rakyat yang telah diluluskan tetapi belum dibina.  ADUN Linggi 

ada tak?  Okay kalau ADUN Linggi tak ada, saya balas beliau secara 

bertulis. [YB ADUN Linggi tiada di dalam Galeri Persidangan]. 

 

Untuk ADUN Juasseh, pili bomba di kawasan kampung dan juga 

pedalaman.  Jadi bagi mengatasi masalah ketiadaan pili bomba di 

kampung-kampung, Jabatan Bomba telah pun menempatkan 7 unit 

water tanker yang berkapasiti 10,000 hingga 20,000 liter ke beberapa 

buah Balai Bomba Dan Penyelamat untuk digerakkan ke kawasan-

kawasan kampung sekiranya berlaku kebakaran yang memerlukan 

pemadaman yang menggunakan air yang banyak.  Selain itu, Jabatan 

Bomba juga menetapkan setiap kebakaran struktur, 2 unit fire rescue 

tank, tanker akan dihantar ke tempat kejadian yang masing-masing 

membawa air tidak kurang daripada 1,800 liter air. 

 

Seterusnya untuk menjawab perbahasan ataupun isu yang telah pun 

diutarakan oleh Yang Berhormat Temiang.  Yang Berhormat Temiang 

ada menyuarakan ya, pandangan beliau terhadap sistem tempat letak 

kereta yang terdapat di kawasan Seremban.  Jadi untuk makluman Yang 

Berhormat, terdapat 2 kontraktor yang telah dilantik untuk 

menguruskan sistem tempat letak kereta di bawah Pentadbiran Majlis 

Perbandaran Seremban iaitu Syarikat Datmel Technology Sdn. Bhd. dan 

juga Syarikat Oval Success Sdn. Bhd. yang telah dilantik pada 1 

haribulan Januari 2019.  Ya saya, sebenarnya pihak Kerajaan sedia 

maklum di Bandar Seremban saja kita ada 2 sistem ni apa, kutipan 

parking dari 2 syarikat.  Jadi pihak Majlis sebenarnya telah pun 

mengadakan sesi perbincangan bersama-sama dengan 2 kontraktor 

yang terlibat pada 1 haribulan Mac 2019, supaya menggunapakai satu 

sistem yang sama di keseluruhan zon-zon yang terlibat di seluruhan 

kawasan pentadbiran Majlis.  Walau bagaimanapun, perkara ini masih 

di dalam peringkat perundingan dan pentadbiran Majlis sedang 

berusaha untuk menyelesaikan perkara ini supaya memberi keselesaan 

kepada orang awam. 

 

Seterusnya mengenai isu projek pelintas jalan kaki di Sekolah 

Menengah Chan Hwa yang telah pun dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Temiang.  Jadi untuk projek ini, permohonan daripada Yang 

Berhormat Temiang telah dibentangkan laporan projek di dalam Majlis 

Mesyuarat Penuh yang telah bersidang pada 27 Mac 2019, dan Yang 

Berhormat ADUN Temiang telah hadir sebagai pemerhati.  Kos untuk 

projek ini adalah sebanyak 68,000.00 ringgit. 
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Ni juga isu yang di, yang diutarakan oleh Yang Berhormat Temiang, jadi 

saya jawab sekalilah dengan Ahli-ahli Yang Berhormat yang telah pun 

mengutarakan masalah-masalah pokok uzur ataupun pokok-pokok 

yang berisiko tinggi iaitu kerja-kerja pemotongan dan mencatas, 

mencantas pokok ada dilakukan ya, di kawasan DUN Temiang.  Bukan 

saja di kawasan DUN Temiang, tetapi di kawasan-kawasan yang kita 

menerima aduan ya.  Statistik kerja-kerja penyelenggaraan pokok bagi 

semua DUN bagi tahun 2019 adalah seperti berikut: Sikamat – 29, Paroi 

– 21, Ampangan – 6, Rahang – 8, Temiang – 4, Lobak – 7, Bukit 

Kepayang – 32, Mambau – 12, Senawang – 4.  Sebenarnya untuk apa, 

projek-projek ataupun kerja-kerja mencantas pokok ini dia tidak 

mengambil kira DUN siapa ya, asalkan atau, asalkan kalau ya, pokok-

pokok di kawasan yang tertentu berisiko tinggi, pihak PBT akan 

mengambil tindakan segera.  Jadi bagi Ahli-ahli Yang Berhormat yang 

menghadapi masalah yang sebegini, saya apalah, alu-alukan ataupun 

cadangkan kepada Ahli-ahli Yang Berhormat supaya terus berusan, 

berurusan dengan PBT masing-masing. 

 

Jadi untuk menjawab ni apa, isu yang telah pun dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Rahang, di mana apa, Bukit Rasah telah dijadikan sebagai 

mini zoo kerana pemilik tanah membuat kacauganggu, ya.  Yang 

Berhormat Rahang saya harap ini adalah isu tanah terbiar yang disebut.  

Jadi Majlis Perbandaran Seremban akan mengeluarkan notis 

kacauganggu ke atas pemilik tersebut dan mintak pemilik untuk 

membersihkan kawasan mereka. 

 

Selain itu, haa ini pokok, okay selepas tu, saya pergi kepada apa yang 

telah pun dibangkitkan oleh Yang Berhormat Serting.  Yang Berhormat 

Serting ada bertanya apakah status terkini Dataran Batu Kikir.  Jadi 

untuk projek Dataran Batu Kikir, sebenarnya kelulusan peruntukan 

secara rasmi tidak diterima oleh Majlis Daerah Jempol ketika itu.  

Sebung, sehubungan itu Majlis Perbandaran Jempol perlu buat 

permohonan semula.  Terima kasih. 

 

Seterusnya Yang Berhormat Pertang.  Ni apa, isu dewan orang ramai di 

Simpang Pertang.  Yang Berhormat Pertang ada tak?  Ada.  Okay.  Jadi, 

untuk maklumat Yang Berhormat, ICU daripada Jabatan Perdana 

Menteri telah menjawab secara rasmi, projek dan peruntukan membina 

dewan ini telah dibatalkan pada Disember 2018.  Jadi jikalau 

mempunyai keperluan, saya rasa mungkin apa, Yang Berhormat boleh 

terus maklum kepada kita dan kita boleh pertimbangkan supaya kita 

untuk mohon semula.  Jikalau mempunyai keperluan. 

 

Haa ni ADUN Pertang jugak mohon Kerajaan membina rumah harga 

rendah di atas tanah seluas 30 ekar di Kampung Geylang, Jelebu.  Jadi 
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untuk maklumat Yang Berhormat Pertang, tanah yang dimaksudkan 

oleh Yang Berhormat Pertang adalah termasuk dalam tanah-tanah yang 

telah pun kita kemukakan kepada KPKT bagi pembinaan projek 

perumahan rakyat.  Jadi pada masa ini KPKT sedang melaksanakan 

penilaian teknikal ke atas tanah-tanah yang diperakukan oleh Kerajaan 

Negeri. Jadi kawasan Pertang dapat sebidang tanah untuk buat rumah 

PPR.  Jadi tahniahlah kepada Yang Berhormat sebab pihak Kerajaan 

Negeri kita tidak pilih bulu, walaupun kawasan pembangkang, kita 

tetap bangunkan rumah mampu milik di kawasan situ. 

 

 

YB ADUN Pertang: Terima kasih, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Untuk maklumat Yang Berhormat Sungai Lui.  Yang 

Berhormat Sungai Lui ada apa, ada tanya mengenai status perumahan 

generasi baru felda.  Jadi jumlah peruntukan keseluruhan sebanyak 250 

juta telah pun diluluskan untuk pelaksanaan projek PGBF ataupun 

Perumahan Generasi Baru Felda yang berstatus siap 70% di seluruh 

negara.  Jadi untuk kemajuan projek PGBF di Negeri Sembilan adalah 

seperti berikut ya, di Pasoh 1 kemajuannya 100%, Pasir Besar – 100%, 

Bukit Jalor – 78%, Bukit Rokan Utara – 76%, Palong 8 – 85%, Pasoh 2,3 

– 61%, Palong 16 – 55%, Palong 12 – 46%. 

 

Okay lepas tu ADUN Johol.  ADUN Johol telah pun bertanya mengenai 

pelan pembangunan untuk Pekan Johol yang perlu disediakan sebagai 

panduan kepada pembangunan.  Jadi untuk menjawab Yang Berhormat 

Johol, dalam Rancangan Struktur Negeri Sembilan 2045, Pekan Johol 

dirancang menjadi pusat perkhidmatan kecil untuk kemudahan 

penduduk tempatan bagi mendapatkan perkhidmatan asas.  Dalam 

Rancangan Tempatan Daerah Kuala Pilah juga, Pekan Johol dikenal 

pasti sebagai salah satu pusat perkhidmatan untuk penduduk 

tempatan.  Pelan pembangunan terperinci Pekan Johol masih belum 

disediakan kerana belum ada keperluan mendesak untuk tujuan ini.   

 

Selain itu Yang Berhormat Johol telah pun menyentuh, adanya 

keperluan untuk pihak Majlis Daerah Kuala Pilah untuk mengenal pasti 

kemudahan awam seperti tandas awam dan juga pondok bas di Pekan 

Johol.  Saya, saya secara bukan, bukan secara peribadi, secara peribadi 

ataupun daripada prospektif ni apa, Kerajaan Negeri , kita akan apalah, 

kita akan usahakan dan memastikan bahawa ni apa, pasar tani ya, di 

tepi pasar tani kita, kita akan sediakan kemudahan-kemudahan yang di 

apa, dipohon oleh Yang Berhormat kerana ini merupakan salah satu 

kemudahan bukan sahaja untuk mana-mana satu parti, tetapi untuk 
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kepentingan rakyat kita yang tinggal di kawasan Johol.  Jadi jangan 

bimbang, kita akan selesaikan. 

 

 

YB ADUN Johol: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Jadi untuk menjawab Yang Berhormat Gemas, 

pembangunan rumah terutamanya rumah-rumah awam yang dibina 

oleh pihak Kerajaan.  Jadi untuk menjawab Yang Berhormat ADUN 

Gemas, bagi Daerah Tampin, sebanyak 3 tapak tanah telah dikenal pasti 

bagi pembangunan perumahan khususnya projek perumahan rakyat.  

Kerajaan Negeri telah mengemukakan tanah-tanah tersebut kepada 

Kementerian Perumahan Dan Kerajaan Tempatan.  Lawatan lapangan 

telah dilaksanakan pada bulan Mac 2019, dan pada masa ini KPKT 

sedang melaksanakan penilaian teknikal, Yang Berhormat Gemas, okay. 

 

Dan untuk maklumat Ahli-ahli Yang Berhormat, sebenarnya bagi pihak 

Kerajaan Negeri Sembilan, kita telah pun mengemukakan sebanyak 11 

permohonan iaitu 11 tapak di mana ia akan menjana sebanyak 2,700 

peruma, rumah mampu milik ataupun perumahan rumah PPR di 

seluruh Negeri Sembilan.  Jadi apa yang saya telah pun bentangkan tadi, 

sebenarnya kawasan-kawasan ini walaupun di kawasan, kira kawasan 

pembangkang, tetapi kita tetap membuat rumah mampu milik di, di situ  

kerana kita nak pastikan rakyat kita dapat hidup sejahtera. 

 

Dan seterusnya mengenai apa, isu yang telah pun dibangkitkan oleh 

ADUN Gemas mengenai kesesakan lalu lintas di Bandar Gemas.  

Sebenarnya dalam RKK Bandar Gemas, salah satu inisiatif untuk 

mengatasi masalah kesesakan lalu lintas adalah pembinaan Gemas by-

pass supaya tidak semua kenderaan perlu melalui pusat Bandar Gemas.  

Cadangan untuk mengatasi masalah banjir juga terdapat dalam RKK 

Bandar Gemas.  Pembangunan pekan kecil iaitu Pasir Besar dan juga 

Pekan Air Kuning telah dinyatakan dalam Rancangan Tempatan Daerah 

Tampin. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, boleh mohon mencelah sikit? 

 

 

YB ADUN Bahau: Sila. 

 

 

YB ADUN Rantau: Terima kasih kerana menerangkan keadaan trafik 

ataupun kesesakan lalu lintas di Bandar Gemas.  Tapi Dato’ Dipertua, 
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kita kena berhati-hati kerana apabila kita buat by-pass – by-pass ini dia 

akan nanti menyebabkan pekan kecil seperti Gemas itu akan 

kehilangan daya saing ekonominya ya, kerana orang akan lalu di situ 

dan tidak akan lagi tempuh ataupun melalui Pekan Gemas.  Jadi, kita 

takut nanti kerana nak menyelesaikan kesesakan lalu lintas yang tidak, 

bukannya hari-hari, dan dia bukanlah dasyat sangat, tapi dia akan 

menyebabkan peniaga-peniaga dan orang mencari rezeki daripada 

sumber ekonomi, peniaga-peniaga kecil akan kehilangan sumber, 

sumber pendapatan.   

 

Jadi saya mintak supaya pihak UPEN ataupun Unit Ekonomi Perancang 

Negeri supaya melihatnya dengan baik.  Dulu pernah diutarakan, tapi 

kita masalah itulah yang kita risaukan kerana dia akan menyebabkan 

kehilangan punca pendapatan dan sumber ekonomi penduduk 

setempat terutamanya peniaga-peniaga di situ.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Yang Berhormat Rantau atas 

pandangan tersebut.  Dan kita juga akan mengambi kira pandangan 

Yang Berhormat Rantau, kerana yang paling penting setiap projek yang 

dibuat itu, ia perlu memastikan dia akan tidak, apalah, menjejaskan 

ekonomi di kawasan tertentu khususnya di kawasan Gemas. 

 

Jadi untuk menjawab perbahasan ataupun isu yang telah pun 

dibangkitkan oleh Yang Berhormat Lobak.  Ya, Yang Berhormat Lobak 

dalam perbahasan beliau ada meminta supaya ni apa, projek, okay, 

projek menaik taraf ataupun tukar lif di rumah pangsa Templer.  Jadi 

untuk maklumat Dato’ Yang Dipertua dan jugak Ahli-ahli Yang 

Berhormat, rumah pangsa Tun Dr. Ismail ataupun kebiasaan kita 

panggil rumah pangsa Templer, mempunyai 4 unit lif yang telah 

digunakan sejak 9, tahun 1980.  Pada masa ini, kerosakan lif dibaiki 

melalui fabrikasi khas peralatan yang rosak ekoran kesukaran 

mendapatkan alat ganti.  Bagi jangka masa panjang, Kerajaan Negeri 

telah pun mendapatkan jalan penyelesaian melalui bantuan daripada 

Cawangan Mekanikal dan Jabatan Kerja Raya.  Jadi untuk maklumat 

Yang Berhormat Lobak, sebenarnya pihak Kerajaan Negeri telah pun 

mengambil inisiatif di mana kita telah pun, sebenarnya untuk projek 

menaik taraf atau tukar lif tersebut, kita letakkan ia sebagai salah satu 

projek utama yang kita nak laksanakan di kawasan Seremban, kerana 

kita sedia maklum ada banyak warga emas yang tinggal di situ.  Dan 

kita juga bersimpati terhadap mereka yang terpaksa berjalan, berjalan 

menggunakan tangga ketika lif itu selalu rosak.  Tapi pada masa ini, kita 

telah pun melantik kontraktor baru untuk membuat maintenance lif 

tersebut.  Kalau ada apa-apa keroso, kerosakan ni apa, kontraktor 
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tersebut dia akan datang, dia akan hadir ke flat Templer pada masa 

yang paling dekat.  Itu yang pertama. 

 

Yang kedua, sebenarnya kita telah pun menganggarkan kos pembinaan 

ataupun kos naik, naik taraf lif tersebut.  Dia lebih kurang dalam 3.5 

juta.  Dan pada masa ini, kita masih menanti peruntukan daripada 

Kementerian Perumahan dan juga Kerajaan Tempatan.  Dan saya nak, 

di sini saya nak rekodkan di mana untuk maklumat Yang Berhormat 

Lobak, sebenarnya ini juga masalah bersama kita, dan saya cukup yakin 

sekali ya, sebenarnya untuk lif ini, kita akan buat dalam penggal ini.  

Jadi jangan bimbang, kalau ada ….. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Ya.  Kalau ada apa-apa masalah, boleh terus tuju 

kepada saya.  Dan saya rasa ahli, barisan Ahli-ahli EXCO di sini, kita 

memang sedia untuk menjawab ataupun sedia membantu ahli-ahli 

Yang Berhormat kerana kita yang ada di dalam Dewan ini, 

tanggungjawab kita adalah untuk selesaikan masalah rakyat. 

 

Dan saya rasa yang paling akhir sekali mengenai isu anjing terbiar.  Isu 

anjing terbiar dia memang merupakan satu masalah di merata tempat.  

Untuk PBT di Majlis Perbandaran Seremban dan juga Majlis 

Perbandaran Nilai, sebenarnya kita telah pun adakan kerjasama dengan 

pihak NGO di mana usaha menangkap anjing terbiar ini akan dibuat 

oleh pihak PBT dengan lantikan kontraktor.  Dan selepas tangkapan 

dibuat, anjing-anjing terbiar ini dia akan diserahkan kepada pihak NGO 

yang mampu untuk menyimpan anjing-anjing terbiar ini.  Dan buat 

masa ini, ya, sejak tahun, sejak awal tahun ini, sebanyak, tangkapan, 

sebanyak 44 ekor anjing terbiar telah pun ditangkap.  Dan pada ini kita 

sedang usaha bersama dengan pihak NGO supaya kita adakan satu 

tempat simpanan anjing terbiar sementara, yang akan diurus oleh 

pihak NGO.  Jadi saya berharap dengan siapnya tempat simpan, 

simpanan apa, semenatara anjing terbiar ter, tersebut, kita dapat 

sekurang-kurangnya dapat menyelesaikan masalah ini di, di kawasan 

Nilai dan juga di kawasan Seremban. 

 

Dan itu saja, penggulungan saya.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, 

terima kepada semua Ahli-ahli Yang Berhormat yang telah pun 

berbahas dan juga terima kasih kepada semua rakan-rakan penjawat 

awam yang telah pun memberikan sokongan yang cukup penuh kepada 

kita untuk sama-sama kita terus dasar-dasar yang utamakan rakyat.  

Terima kasih. 
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[YA ADUN Lobak, YB ADUN Bagan Pinang dan YB ADUN Linggi bangun 

serentak] 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Lobak: Satu lagi, lembu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Lembu belum jawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk dulu.  Ada 1, 2, 3.  Saya tanya, yang, 

yang bangkit tadi nak tanya soalan ke apa? 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya dengar tadi dia nak bagitahu jawapan untuk 

rumah mesra rakyat. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang Berhormat Linggi, nanti saya terus bagi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya rasa penerangan tu jelas tu, detail. 

 

 

YB ADUN Bahau: Cuma untuk isu lembu dia sama, okay,  isu lembu 

untuk 2019, kita telah pun menerima 4 kali aduan, di mana kita telah 

pun menjalankan 8 operasi.  Jadi bagi pihak MPS, kita akan apalah, 

mengadakan sitaan dengan kerjasama pihak Veterinar, dengan 

menggunakan cara tembak pelali.  Dan kedua, notis kompaun sekiranya 

pemilik lembau atau, atau lokasi kandang dikenal pasti.  Selain itu, MPS 

juga menjadi Ahli dalam Jawatankuasa task force lembu liar yang 

diketuai oleh Pejabat Daerah.  Di dalam task force tersebut telah 

mengambil beberapa kaedah seperti pihak Veterinar membuat proses 

penandaan setiap lembu di kawasan PBT bagi memudahkan PBT untuk 

mengambil tindakan penguatkuasaan.  Namun proses ini ditumpukan 

di kawasan kritikal seperti di Mantin, di kawasan MPS, lokasi tumpuan 

adalah seperti berikut: iaitu di Temiang, Galla dan juga Rasah Jaya. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay Bagan Pinang, ada apa? 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Belum dijawab, Bagan Pinang. 

 

 

YB ADUN Bahau: Isu apa? 

 

 

YB ADUN Bagan Pinang: Kemudahan asas. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya tak dengar, tak dengar, apa ni ….. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang untuk apa, kemudahan asas ….. 

 

 

YB ADUN  Bagan Pinang: Di pantai. 

 

 

YB ADUN Bahau: ….. nanti Yang Amat Berhormat Menteri Besar akan 

jawab.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, Rahang ada apa pulak? 

 

 

YB ADUN Rahang: Terima kasih tadi yang disebutkan, notis akan 

dikeluarkan pada tuan tanah.  Tetapi sini kita nak buat rayuan seperti 

apa yang di, dibangkit oleh Temiang, apa-apa saja yang naik taraf atau 

baik pulih dalam kawasan, hantar notis atau beritahu dengan ADUN 

kawasan masing-masing.  So kita boleh tanggungjawab menjawab 

rakyat kalau ada apa-apa pertanyaan tentang naik pulih atau naik taraf 

atau baik pulih dalam kawasan kita. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Bahau: Okay, terima kasih cadangan dan juga pandangan 

daripada Yang Berhormat Rahang, itu satu cadangan yang cukup baik 

dan kita, lepas ni kita akan selaraskan dengan apalah, beberapa 

mesyuarat yang lebih kerap supaya kita boleh apa, selesaikan masalah 

yang dihadapi oleh ADUN-ADUN kawasan.  Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay, saya ingat pergi kepada seterusnya, 

Repah. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya, izinkan saya 

untuk menjawab bagi pihak Kerajaan mengenai isu-isu yang 

dibangkitkan oleh ADUN daripada pihak Kerajaan dan juga daripada 

pembangkang.  Saya nak ucapkan terima kasihlah kepada semua 

barisan ADUN-ADUN dari pihak Kerajaan dan juga pembangkang yang 

telah berbahas dan membangkitkan beberapa isu berkenaan dengan 

portfolio alam sekitar, kesihatan dan kepenggunaan.  Saya mengambil 

kesempatan ini untuk menjawab persoalan-persoalan yang telah 

dibangkitkan. 

 

Yang pertamanya adalah persoalan yang dibangkitkan oleh ADUN 

Chuah iaitu berkenaan isu premis recycle plastik yang beroperasi di 

Bukit Pelanduk boleh menyebabkan pencemaran alam sekitar dan 

meminta pihak Kerajaan untuk mengambil tindakan ke atas Kerajaan 

kerana pencemaran alam sekitar.  Saya nak mengambil ini untuk 

menjawab bahawa daripada hasil siasatan pihak Jabatan Alam Sekitar 

Negeri Sembilan menunjukkan bahawa premis tidak beroperasi seperti 

yang diadukan oleh ADUN Chuah tadi, premis tu memang tidak 

beroperasi.  Tetapi sebaliknya mereka hanya menyimpan peralatan dan 

barang mentah.  Dan lawatan bersama Majlis Perbandaran Port 

Dickson telah juga dilakukan ke atas premis tersebut dan saya difa, 

pihak JAS juga di, telah memaklumkan bahawa syarikat tersebut telah 

pun diarah ditutup dan tiada sebarang aktiviti pencemaran berlaku di 

tempat berkenaan. 

 

Dan saya juga selain dari itu mengambil kesempatan ini untuk 

menyatakan bahawa kilang kitar semula plastik ni kebanyakannya ada 

di Negeri Sembilan selepas ada penguatkuasaan di Negeri Selangor 

yang merupakan jiran kepada Negeri Sembilan ini, semasa 

penguatkuasaan berlaku di Negeri Sembilan, kebanyakan pengusaha-

pengusaha ni lari ke Negeri Sembilan untuk mengusahakan kilang 

plastik, kitar semula.  Dan kita daripada Jabatan Alam Sekitar memang 

membuat pemantauan dan penguatkuasaan yang lebih agresif supaya 

kita nak pastikan bahawa kilang-kilang plastik yang ada di Negeri 

Sembilan ini mematuhi peraturan-peraturan undang-undang.  Dan 

sekiranya tidak ada pematuhan ini, tindakan tegas kita akan ambil dan 

setakat ini di Negeri Sembilan kita telah menutup sebanyak 11 kilang 

plastik yang beroperasi tanpa lesen.  Dan kalau mengikut perangkaan, 

terdapat 32 kilang kitar semula plastik di Negeri Sembilan.  Daripada 

32 ini, sebanyak 5 kilang plastik beroperasi tanpa lesen daripada PBT.  

Dan tindakan juga telah diambil oleh pihak JAS. 
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Dan kalau kita lihat daripada kilang-kilang mengimport plastik 

daripada luar negara, di Negeri Sembilan kita ada 5 syarikat yang 

mempunyai AP untuk mengimport plastik daripada luar negara.  Walau 

bagaimanapun daripada 2 ini, 5 ini, hanya 2 sahaja yang aktif, yang 

mempunyai AP untuk meng, mengimport plastik ini.  Dan sekiranya 

plastik yang diimport ini, kita akan pastikan bahawa plastik tersebut 

adalah  plastik bersih, tidak tercemar dan bukannya barang, apa ni, 

yang dikategorikan dalam schedule waste.  Jadi ini adalah peraturan di 

bawah peraturan undang-undang alam sekitar.  Jadi kita akan sentiasa 

memantau keadaan di Negeri Sembilan supaya kita akan pastikan 

bahawa tidak wujudnya kilang-kilang plastik haram di Negeri Sembilan 

ini. 

 

Dan seterusnya ADUN Chuah juga membangkitkan berkenaan dengan 

tong-tong slouch minyak di Site C, yang memberi kesan kepada alam 

sekitar.  Suka saya memaklumkan kepada Dewan yang mulia ini, 

bahawa Jabatan Alam Sekitar Negeri Sembilan telah mengambil 

maklum terhadap aduan tersebut dan dalam tindakan Jabatan Alam 

Sekitar.  Dan premis tersebut telah mendapat perintah mahkamah 

untuk melupuskan tong-tong slouch minyak tersebut ke tempat yang 

dilesenkan oleh Jabatan Alam Sekitar.  Dan Jabatan Alam Sekitar ini 

sentiasa memantau keadaan premis tersebut dan memastikan bahawa 

tidak ada pelupusan minyak ini ke tempat lain selain daripada tempat 

yang dilesenkan oleh Jabatan Alam Sekitar. 

 

Dan juga beberapa tangkapan juga telah dibuat berkaitan dengan 

premis ini dan kes ini masih lagi dalam siasatan.  Dan kertas siasatan 

juga telah siap dan sekarang berada di Pejabat Timbalan Pendakwa 

Raya.  Jadi ini adalah status berkenaan dengan aduan yang dibuat oleh 

ADUN Chuah.  Jadi kita akan pastikan bahawa kes ni akan dibawa ke 

mahkamah, dan kita akan pastikan syarikat yang membuat pelanggaran 

ini dikenakan tindakan yang sewajarnya. 

 

Seterusnya berkenaan dengan ADUN Sungai Lui yang membangkitkan 

isu berkenaan dengan membendung kenaikan harga barang akibat 

kejatuhan harga komoditi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Boleh cakap kuat sikit tak ni, petang ni 

slow-slow kang ada yang tidur ni. 

 

 

YB ADUN Repah: Tak dengar? 
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YB Yang Dipertua Dewan: Kuat sikit. 

 

 

YB ADUN Repah: Okay, tak dengar? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sudah makan kan. 

 

 

YB ADUN Repah: Okay, pihak Kerajaan Tempatan melalui 

Kementerian Perdagangan Dalam Negeri dan Hal Ehwal Pengguna 

Negeri Sembilan melalui Pegawai Pemantau Harga sentiasa memantau 

harga, perubahan harga di pasaran di samping membuat 

penguatkuasaan yang sentiasa, di bahagian penguatkuasaan pula kita 

sentiasa memantau harga barangan di Negeri Sembilan ni.  Jadi jika ada 

apa-apa kenaikan harga, pihak penguatkuasa daripada Jabatan 

KPDNHEP ni akan membuat pemeriksaan dan memastikan bahawa 

sekiranya ada apa-apa kenaikan untuk barang-barang kawalan ini, 

tindakan akan diambil.  Dan kita ada akta iaitu Akta Kawalan Harga dan 

juga Anti Pencatutan Tahun 2011.  Jadi, ini adalah tindakan yang kita 

akan ambil untuk kawalan harga barangan ni. 

 

Dan selain dari itu, ADUN Sungai juga, Lui juga membangkitkan 

berkenaan perkara memastikan bahan keperluan musim perayaan 

perlu untuk menghadapi Ramadan dan juga hari raya.  Sukacita kita 

maklumkan bahawa Kerajaan melalui Kementerian Perdaga ngan 

Dalam Negeri dan Hal Ehwal Pengguna sentiasa memastikan bahan 

keperluan mencukupi di pasaran termasuk sepanjang musim perayaan 

melalui pelaksanaan skim harga maksimum musim perayaan.  Bagi  

memastikan bahan keperluan sentiasa mencukupi di pasaran dan tidak 

dijual melebihi harga maksimum yang diwartakan. 

 

Sebagai tambahan, skim harga musim, maksimum musim perayaan ini 

juga di, akan dibuat, akan dikuatkuasakan sepanjang selama 10 bulan, 

sebulan bagi memastikan bahawa para pengguna dan juga rakyat di 

Negeri Sembilan ini dapat memperolehi barang-barang keperluan di 

sepanjang musim perayaan ini.  Jadi di samping itu Akta Kawalan 

Bekalan 1961, yang juga bertujuan untuk memastikan barangan 

terkawal ini sentiasa stabil dan mudah didapati di pasaran.  Jadi, ini 

adalah perkara yang kita telah lakukan dan akan lakukan di bawah 

KPDNKK sempena bulan Ramadan dan juga hari raya akan datang. 

 

Selain dari itu, ADUN Senaling, membangkitkan perkara berkenaan 

harga telur ayam naik sehingga 40%.  Jawapan daripada kami adalah,  

harga telur ayam gred A, B dan C mengalami kenaikan 8% sehingga 
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12% sahaja.  Dan bukannya 40%.  Dan faktor-faktor kenaikan harga ini 

bukanlah disebabkan oleh SST ataupun dan sebagainya, tetapi didapati 

pada bulan November 2018, ada tersebar penyakit selsema burung.  

Yang, dan yang kedunya adalah kenaikan harga oleh pihak pembekal 

dan perkara ini juga telah dimaklumkan oleh Menteri Pertanian dan 

Industri Asas Tani di mana beliau mengeluarkan kenyataan berkaitan 

dengan kenaikan harga telur ayam dan juga ayam.  Dan sebanyak 4 

tindakan kes diperolehi berkaitan kenaikan harga telur ayam ini.  Jadi, 

ini adalah jawapan untuk ADUN Senaling, berkenaan harga telur ayam 

tu. 

 

Dan selain dari itu, ADUN Senaling juga membangkitkan isu berkenaan 

perkhidmatan kepakaran yang diberikan secara berkala dan juga 

doktor tem, apa, ni, doktor  pakar ditempatkan di Hospital Jempol.  Pagi 

tadi saya dah jawab.  Tetapi saya akan jawab semula untuk 

menerangkan keadaan tersebut.  Iaitu memang tidak ada doktor pakar 

ditempatkan secara sepenuh masa di Hospital Jempol ….. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat Speaker, saya tidak ada 

bertanyakan soalan tersebut, tentang perkhidmatan pakar tadi bukan 

dari Senaling.  Soalan berkaitan Senaling tadi, berkaitan doktor pakar 

tadi bukan daripada saya.  Bukan daripada Senaling. 

 

 

YB ADUN Repah: Serting, Serting, Serting.  Jadi, saya nak jelaskan 

bahawa memang tidak ada doktor pakar ditempatkan secara sepenuh 

masa di Hospital Jempol.  Walau bagaimanapun ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: YB banyak lagi ke? [percakapan secara off 

mic] 

 

 

YB ADUN Repah: Ada, banyak lagi.  Okay walau bagaimanapun, 

perkhidmatan kepakaran diberikan secara berkala melalui konsep 

kluster.  Pakar Perubatan dan pakar kecemasan dari Hospital Tunku 

Ampuan Najihah telah men, telah dapat datang 5 kali seminggu dan 

juga memberi perkhidmatan dari pukul 8:00 hingga 5:00 petang.  Dan 

sejumlah 10 kes pembedahan am secara bius setempat telah dijalankan 

semenjak permulaan perkhidmatan ini pada awal bulan April. 

 

Dan seterusnya berkenaan dengan ADUN Bagan Pinang.  Mohon klinik 

kesihatan yang sedia ada dinaik taraf ke Klinik Kesihatan Jenis 3 dan 

permohonan perlu disegerakan.  Untuk makluman Dewan Yang mulia 
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ini, Klinik Kesihatan Bagan Pinang sedia ada ini adalah atas inisiatif 

Jabatan Kesihatan Negeri Sembilan dengan menaik taraf Klinik Desa.  

Dan klinik ini ber, mula beroperasi pada bulan Oktober 2017.  Dan bagi 

memenuhi keperluan perkhidmatan kesihatan penduduk di kawasan 

Bagan Pinang dan Teluk Kemang, sebuah Klinik Kesihatan Jenis 3 telah 

dipohon dalam Rancangan Malaysia Ke-11 dan kini dalam proses 

kelulusan daripada  pihak Kementerian. 

 

Dan seterusnya berkenaan dengan ADUN Gemencheh yang 

membangkitkan isu, berkenaan Hutan Simpanan Kekal di Tampin.  Saya 

nak maklumkan kepada Dewan yang mulia ini bahawa laporan EIA 

telah diluluskan oleh Jabatan Alam Sekitar pada 4 April 2018.  Kerja-

kerja pembalakan bagi memberi laluan kepada pembinaan talian 

penghantaran elektrik TNB yang melalui Hutan Simpanan Tampin 

sejauh 7 kilometer telah mendapat kelulusan Jabatan Perhutanan.  

Pelaksanaan jajaran ini perlu mengikut syarat-syarat kelulusan dalam 

EIA, Environmental Management Plan serta syarat-syarat agensi lain 

seperti Jabatan Perhutanan dan Jabatan Pengairan Dan Saliran. 

 

Sebagai langkah awal kawalan, pihak TNB telah menyediakan best 

management practice mengikut garis panduan yang disediakan oleh 

Jabatan Perhutanan.  Dokumen EMP dan LDP 2 and 2 di bawah 

keperluan JAS.  Jadi, projek ini perlu menghantar laporan pengawasan 

alam sekitar kepada Jabatan Alam Sekitar Di Negeri Sembilan secara 

berkala.  Projek juga dipantau oleh Jabatan Alam Sekitar Negeri 

Sembilan secara berkala di bawah program penguatkuasaan Pasca EIA 

di mana tindakan undang-undang boleh diambil sekiranya projek gagal 

memenuhi syarat-syarat kelulusan EIA. 

 

Dan yang akhir sekali adalah isu yang dibangkitkan ADUN Seri Menanti 

iaitu mohon pihak Jabatan dan Kerajaan Negeri memberi keselesaan 

kepada pengunjung atau pesakit di hospital, contohnya di Hospital 

HTAN iaitu Hospital Tunku Ampuan Najihah Kuala Pilah.  Dan saya 

ingin jelaskan dekat sini bahawa Hospital Kuala Pilah menggunakan 

penghawa dinin, penghawa dingin berpusat, centralize air-cond.  Kerja 

menaik taraf diperlukan bagi memastikan keselesaan kepada pesakit 

dan juga pekerja di hospital berterusan.  Jadi kerja menaik taraf chiller 

air-cond dimulakan pada bulan Oktober 2018 dan akan dijangka siap 

pada Disember 2019.  Gangguan dijangka akan berlaku dari masa ke 

semasa dan tindakan meminimakan kesan gangguan ini akan dipantau.  

Kerja-kerja ini terpaksa dibuat pada sebelah siang hari juga kerana 

perkara teknikal yang terlibat.  Kos untuk menaik taraf adalah 

berjumlah 5.5 juta.  Ini adalah perkara yang berlaku di Hospital Tunku 

Ampuan Najihah, jadi saya harap penjelasan itu dapat menerangkan 

keadaan sebenar ….. 
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YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Speaker, boleh saya mencelah? 

 

 

YB ADUN Repah: ….. di Hospital Tuanku ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Tak tak yang tadi, hospital tadi.  Boleh?  Sikit 

saja. 

 

 

YB ADUN Repah: Boleh boleh. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Haa sikit saja nak mintak dia pencerahan 

sedikit.  Di Hospital Kuala Pilah tu, apa yang saya alamilah, saya alami 

iaitu masa, masa penyelenggaraan tu, makna tempat tu tak ada air cond, 

masa tu orang terlampau ramai, terlampau ramai.  Orang, Dato’ 

Speaker, bayangkanlah orang, orang mendapat pergi buat follow up 

memang ramai penuh.  Dan ketika itu memang air cond dah tak ada lagi 

dah.  Dan berkurung semua, ibaratkan dalam Dewan ni, berkurung 

semua, tak ada air cond, yang ada kipas satu.  Yang saya nampak kipas 

satu.  Itu pun berpusu-pusu orang kek kipas tu.  Jadi makna dia, sepatut 

dia pihak pengurusan hospital mengambi alternatif, mencari alternatif  

untuk memberi keselesaan kepada mereka, pengunjung-pengunjung 

yang datang tadi, yang menunggu jadi nampaknya dibiarkan begitu 

saja.  Saya menegur, supaya dibuat perubahan pada ketika itu. 

 

Dan, tapi bila diberitahu oleh EXCO tadi be, mengambil masa yang 

begitu panjang, sehingga Disember 2019 ini, saya ingat satu perkara 

yang, yang perlu diambil perhatian berat.  Kita tak perlu membiarkan 

pesakit-pesakit kita, orang yang mengunjungi hospital dalam keadaan 

yang dalam oven, macam dalam oven, Dato’ Pengerusi.  Jadi, jadi 

kalaulah boleh buat hari malam, buat hari malamlah, jangan buat hari 

siang.  Hari siang tu, bukaklah air cond, ataupun kalau nak buat hari 

siang, cari alternatif lain, sediakanlah penghawa dingin yang lain 

ataupun kipas-kipas yang secukupnya ya, kepada mereka-mereka ini.  

Kita pun kesian, saya mengalami sendiri perkara itu.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih atas pandangan dan pendapat ADUN 

Seri Menanti, dan kita akan ambil tindakan berkenaan tersebut.  Walau 

bagaimanapun, pihak Jabatan sentiasa memantau keadaan berkenaan 

penghawa dingin ini dan kita akan pastikan bahawa keselesaan kepada 

pengunjung ini ataupun pesakit di hospital tersebut dapat 

dipertingkatkan. 
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Dan selain dari tu, saya juga mengambil kesempatan ini untuk 

mengucapkan terima kasih kepada penjawat awam, khususnya 

daripada Jabatan Alam Sekitar, Jabatan Kesihatan, Jabatan 

kepenggunaan kerana sentiasa bekerjasama dengan saya dalam setiap 

perkara yang kita buat dari segi penguatkuasaannya, dari segi segala 

aktiviti yang dilangsungkan itu mendapat kerjasama yang baik.  Jadi 

kita memang mengucapkan terima kasih kepada semua Jabatan yang 

terlibat. 

 

Dan saya juga mengambil kesempatan ini untuk mengucapkan syabas 

dan tahniah kepada Jabatan Kesihatan kerana semasa krisis Hospital 

Mawar ini, Jabatan ini begitu gigih untuk mengambil tindakan proaktif 

untuk mengambil pesakit-pesakit daripada Mawar Hospital ini dan 

diberi layanan secara profesional.  Dan saya harap pihak-pihak dekat 

luar sana itu, yang membuat tuduhan atau tohmahan itu kena perlu 

faham bahawa Jabatan ini mengambil berat tentang pesakit-pesakit dan 

juga kebajikan mereka.  Dan kita akan usahakan supaya lebih banyak 

pusat hemodialisis dapat diwujudkan di Negeri Sembilan ini supaya 

pesakti-pesakit ni dapat rawatan yang baik dan taraf perkhidmatan 

yang baik di Negeri Semilan ini.  Itu saja. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Repah.  Saya 

persilakan yang lain.  Dipersilakan Yang Berhormat Nilai. 

 

 

YB ADUN Nilai: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, isu yang pertama 

adalah berkaitan dengan status semasa pekerja Mawar Medical Centre.  

So, bilangan pekerja Mawar Medical Centre semasa ini adalah seramai 

479 orang, gaji pekerja setakat Februari 2009 telah dibayar, kecuali gaji 

pegawai perubatan ataupun doktor. Sejak isu ini bermula, lebih kurang 

61 orang pekerja telah pun meletakkan jawatan.  Bagi bulan Mac 2019,  

jumlah gaji yang perlu dibayar kepada pekerja adalah sebanyak 1.1 

juta.  Setakat ini gaji Mac 2009 berjumlah 490 ribu, 419 ribu bagi 172 

orang pekerja telah dibayar, dan 307 orang pekerja masih belum 

mendapat gaji bulan Mac 2019, yang berjumlah 690,000.00. 

 

Setakat ini, tiada pekerja yang diberhentikan kerja dan Mawar Medical 

Centre telah mula memanggil pekerja untuk balik bekerja secara 

berperingkat-peringkat.  Jika sekiranya berlaku pemberhentian, 

Kerajaan Negeri melalui Jobs Malaysia dan sistem insurans pekerjaan 

akan membantu mereka yang terlibat untuk mendapatkan pekerjaan 

baru yang bersesuaian dengan mengatur temuduga dan juga 

penempatan.   Kerajaan Negeri sentiasa akan mengambil berat 

terhadap isu-isu pemberhentian kerja, yang melibatkan pemberhentian 



 

378/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 378 - 

kerja dan mengadakan ataupun mendapatkan pekerjaan yang sesuai 

ataupun membuat jobs matching dengan pekerjaan-pekerjaan sedia ada 

di Jobs Malaysia apabila berlaku isu pemberhentian kerja. 

 

Bagi isu yang kedua, telah pun dijawab oleh Yang Amat Berhormat 

Sikamat tadi iaitu untuk Program Rimbunan Kaseh.  Daripada 43 orang 

yang didaftarkan dengan Jobs Malaysia, 20 orang pekerja tersebut telah 

pun mendapat pekerjaan dan usaha secara berterusan dilakukan untuk 

membantu mereka yang lain yang belum mendapat pekerjaan baru 

untuk mereka pun mendapat pekerjaan akibat kegagalan projek 

Rimbunan Kaseh. 

 

Yang ketiga adalah Pendidikan Latihan Teknikal Dan Vokasional  

Malaysia (TVET).  Sepertimana yang dibangkitkan oleh yang Berhormat 

Lobak, memang salah satu aspek yang sangat penting bagi pelajar-

pelajar yang tidak mendapat keputusan yang terbaik dalam akademik.  

Sudah tentu dengan ada teknik, pendidikan teknikal, teknikal ataupun 

latihan ini, sudah tentu kita boleh mengelakkan anak-anak muda kita 

terjebak dalam masalah sosial ataupun ga, kegagalan untuk mendapat 

pekerjaan.  Kementerian Sumber Manusia, melalui Kementerian 

Sumber Manusia sedang mengambil beberapa tindakan untuk 

memartabatkan institusi TVET supaya lebih ramai pelajar dapat 

mengikuti kursus TVET iaitu mendapat kemahiran dan suatu, dalam 

sesuatu bidang serta memastikan mereka boleh mendapat pekerjaan 

yang baik selepas mereka menghabiskan pelajarannya. 

 

Di Negeri Sembilan kita ada Kolej TVET ataupun institut TVET 

sebanyak 15 iaitu ILP Pedas, Giat MARA, Kolej Komuniti Tampin, Kolej 

Komuniti Kuala Pilah, Kolej Vokasional Juasseh, Kolej Komuniti Jempol, 

Kolej Komuniti Jelebu, Kolej Vokasional Kuala Klawang, Politeknik Port 

Dickson, Kolej Vokasional Port Dickson, Kumpulan Akademik Yayasan 

Negeri Sembilan, Politeknik Nilai, ILP Pedas, Kolej Komuniti Rembau 

dan juga Institut Kemahiran Tinggi Belia Negara.  Dan juga untuk 

swasta kita ada 10.  Dan kita akan menggalakkan lebih ramai pelajar-

pelajar yang tidak mendapat pendidikan ataupun keputusan yang 

terbaik dalam akademik boleh mengikuti kursus di, dia apa, di institut 

TVET ini. 

 

Dan untuk isu pendaftaran kewarganegaraan.  Yang Berhormat Jeram 

Padang semalam telah menyatakan kita dalam Pakatan Harapan 

berbohong dalam isu kewarganegaraan.  YB Jeram Padang perlu faham 

bahawa statistik yang diterima tersebut, dalam jawapan bertulis itu 

adalah sebanyak 47 permohonan.  Dan 47 permohonan itu adalah 

permohonan yang lengkap.  Semasa kita buat permohonan beberapa 

kali, banyak permohonan tidak cukupi dokumen.  Apabila tidak cukupi 
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dokumen, Jabatan Pendaftaran Negara tidak mengambil apa ni, 

pendaftaran tersebut dan sudah tentu ia tidak termasuk, dimasukkan 

dalam 47 permohonan ini.  Dan sudah tentu di luar akibat kegagalan 

untuk membawa dokumen-dokumen yang penting, yang diperlukan 

sudah tentu di luar itu ada beribu-ribu pemohon yang tidak lengkap 

ataupun belum diluluskan permohonan itu.  Kita pun telah pun 

membangkitkan isu ini dan sudah tentu Kementerian Dalam Negeri 

sedang melihat hal ini supaya masalah ini dapat diselesaikan dalam 

kadar yang segera. 

 

Yang terakhir sekali, dalam perbahasan tadi ada beberapa Yang 

Berhormat membangkitkan isu ekonomi yang tidak menentu 

menyebabkan akan wujud ketiadaan peluang pekerjaan ataupun 

pemberhentian kerja.  Bagi saya, ini adalah salah, salah satu taktik 

kotor ataupun palsu yang dibawa oleh pembangkang kerana kita ada 

statistik.  Statistik menunjukkan di Negeri Sembilan pemberhentian 

kerja pada 2016 adalah 1,275 orang, 2017 – 1,327 orang dan pada 

tahun lepas, 2018 pemberhentian kerja hanya adalah melibatkan 421 

orang sahaja iaitu 3 kali ganda telah pun turun berbanding dengan 

1,327 orang pada 2017.  Dan setakat Mac 2019, hanya 123 orang sahaja 

yang diberhentikan kerja. 

 

Dan untuk peluang pekerjaan pula yang didaftarkan melalui Jobs 

Malaysia, 2018 adalah 46,262 orang kekosongan telah pun berlaku.  

Dan setakat Mac 2019, telah pun ada kekosongan sebanyak 12,920 

orang.  Bagi penempatan pula, 2018 – 12,702 kekosongan telah pun 

diisi dan untuk setakat bulan Mac ini, tahun ini – 1,500 kekosongan 

telah pun diisi.  Dan memang betul, salah satu tawaran ataupun 

tawaran Pemuda Harapan dalam PRU 14 adalah untuk menawarkan 

sejuta, 1 juta peluang pekerjaan.  Dan sudah tentu ia dapat 

menambahkan hasil apabila, bagi 7 bulan terakhir tahun 2018 di 

seluruh Malaysia telah wujud 130,000 kekosongan.  Dan bagi Negeri 

Sembilan telah wujud lebih kurang 40,000 kekosongan telah pun 

diwujud.  Dan secara kasarnya 200,000 peluang pekerjaan dapat 

diwujudkan dalam setahun dan sudah tentu dalam 5 tahun, kita dapat, 

harap kita dapat mencapai 1 juta peluang pekerjaan apabila ekonomi 

kembali dalam keadaan stabil dan baik. 

 

Dan ada pembangkang menyatakan masa, mana 1 juta peluang 

pekerjaan ini belum diisi.  Bagi saya, ingin saya jawab bahawa 1 juta 

peluang, tawaran pekerjaan ini adalah untuk 1 penggal.  Bukan untuk 1 

tahun.  Dan saya harap pembangkang-pembangkang ini dapat faham 

bahawa setiap tawaran kita ini adalah untuk 1 penggal ataupun 5 

tahun, dan bukan hanya untuk 1 tahun.  Dan kita harap tawaran-

tawaran  seperti ini, manifesto kita ini dapat dicapai dalam masa 5 



 

380/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 380 - 

tahun ataupun 4 tahun yang akan datang ini.  Dan saya juga mengambil 

kesempatan, memang melibatkan portfolio saya iaitu Jabatan Tenaga 

Kerja, PERKESO, Jabatan Keselamatan Dan Kesihatan Pekerja, dan juga 

JPP (Jabatan Perhubungan Perusahaan), memang kita mengucapkan 

ribuan terima kasih kepada semua kakitangan, jika apabila berlaku 

pemberhentian kerja ataupun apabila kita tahu ada kematian, 

melibatkan pencarum-pencarum PERKESO, kita, SOCSO terutamanya 

mengambil tindakan proaktif supaya kita yang mencari pergi kepada 

orang yang diinsurans, diinsuranskan itu untuk kita membantu.  Dan 

sekali lagi saya mengucapkan kepada semua kakitangan ataupun 

pegawai-pegawai yang terlibat itu supaya kita dapat bekerjasama 

untuk membantu sebaik mungkin kepada rakyat di Negeri Sembilan ini.  

So sekali lagi saya mengucapkan ribuan terima kasih atas peluang yang 

diberikan ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih YB Nilai kerana dapat 

memberi jawapan yang padu ya.  Saya kira ada 2 lagi di pihak Kerajaan, 

MMK yang tak berucap.  Labu ya? 

 

 

YB ADUN Labu: Assalamualaikum WBT, terima kasih Yang Dipertua, 

Tuan Yang di, Dato’ Yang Dipertua, dan jugak terima kasih kepada 

semua ADUN yang  hadir pada petang ini.  Dan memang saya menunggu 

Rantau hadir pada petang inilah.  Pertama sekali saya ucapkan syabas 

dan tahniah kepada penerimaan pingat dan jugak kemenangan di 

dalam PRK baru ini. 

 

Walau bagaimanapun, kita sebagai sebuah Kerajaan yang ada integriti, 

kita mintak apa perkara yang kita timbulkan semasa pilihan raya 

tersebut, kita akan siasat, kita siasat semula supaya pastikan bahawa 

apa claim yang dibuat itu akan dibenarkan.  Sebagaimana Rantau 

pernah mempersoalkan dari segi integriti saya, jadi saya jugak boleh 

mempersoalkan integriti beliau apabila beliau mengatakan bahawa tak 

ada memiliki rumah.  Dan oleh kerana zaman teknologi ni sangat cepat, 

esoknya dah keluar ada rumah besar.  Tapi walau macam mana pun, 

kita tak tuduh, kita hanya nak pastikan supaya rumah ini betul, bukan 

dia punya ataupun kalau ada rumah-rumah lain, kita mintak, kita siasat.  

Itu sebabnya saya menyeru kepada semua ADUN-ADUN di dalam 

Dewan ini, kalau berani, kita buat pengisytiharan harta kita tengok di 

mana kita berada.  Sebab cakap tak membuktikan apa yang, yang 

berlaku.  Untuk itu saya mintak supaya ya, dan jugak mungkin tak lama 

lagi akan dibawak dalam persidangan apa ni, Parlimen, bahawa semua 

ADUN dan Ahli Parlimen kena mengisytiharkan harta termasuk jugak 

pegawai-pegawai Kerajaan yang berada di peringkat tertinggi dan 
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jugak di peringkat yang bawah.  Sebab kita nak melihatkan bahawa 

cakap tidak semestinya betul.  Tetapi setelah disiasat, ini yang saya 

cakap ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: Jangan celah dulu. 

 

 

YB ADUN Rantau: Mohon ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya mintak jangan celah dulu. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya kalau boleh ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya mintak jangan celah dulu Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. Yang Berhormat daripada Labu kalau boleh 

buktikan bahawa rumah yang dimaksudkan itu rumah saya, sila buat 

bukti kerana tuduhan dalam Dewan ini serius.  Dan kalau boleh 

buktikan, kalau tidak nanti kita akan mintak dia supaya buktikan dan, 

kalau tidak nanti saya akan ambil tindakan mahkamah. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak apa, saya cakap tadi sebab selepas 1 hari dah 

keluar dalam, bukan saya cakap sama ada dipunyai oleh apa, sebab 

perlu dibuktikan dulu ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Tengok hansard balik, sebab insinuation itu 

merupakan bahawa mengatakan saya ada rumah besar.  Itu yang YB 

maksudkan tadi. 

 

 

YB ADUN Labu: Yelah tak apa, sebab, sebab Rantau mengatakan dia tak 

ada sebuah rumah pun.  Jadi kita pun terperanjat jugak ….. 
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YB ADUN Rantau: Memang saya tak ada rumah pun.  Bukan rumah tu 

rumah saya. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak apalah, tak ada tak apa ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Tapi Yang Berhormat ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. tak apa kita akan siasat.   

 

 

YB ADUN Rantau: Tapi Yang Berhormat kata tadi seolah-olah saya 

berbohong mengatakan bahawa saya tak ada rumah. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya tak pernah cakap berbohong pun.  Saya cakap, 

saya kata ada atau tidak rumah….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya tak cakap, saya kata seolah-olah saya 

berbohong ya.  Saya tak ada rumah di Seremban. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya tak cakap berbohong, hanya kata cakap kita akan 

siasat sama jugak dengan aduan yang telah dibuat berkenaan 10 juta. 

Itu kita akan siasat balik sebab semasa ini kita yang memerintah, masa 

dulu dia yang memerintah ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya rasa tak 

payahlah jadi Polis dalam ni.  Takyah lah jadi, kita bukannya orang 

penguatkuasa ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak saya mintak ….. 

 

 

YB ADUN Juasseh: ….. gulung jelah sesi ni. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak, saya boleh mintak tolong bagi saya peluang dulu, 

kalau semasa ini bila dia bercakap 45 minit, siapa pun tak boleh 
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ganggu, mintak, beri saya sikit masa.  Sabar sikit jadi pembangkang ini.  

Sabar dulu.  Sabar dulu. 

 

 

YB ADUN Rantau: Yang Berhormat, Yang Berhormat buat tuduhan.  

Sebarang apa jua tuduhan di dalam Dewan ini, Yang Berhormat kena 

buktikan.  Kalau tak ada bukti nanti, Yang Berhormat boleh dibawak 

tindakan mahkamah.  Itu saja saya punya nasihat ya. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak apa. Saya akan, akan, akan bertanggungjawab di 

atas cakap saya, dan saya cakap tadi kita hanya nak siasat. Bukan saya 

nak tuduh.  Kita nak siasat.  Kita nak siasat, itu saja, okay.  Okay saya 

jawab, saya jawab teruslah ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Yang Berhormat Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Labu: Kalau boleh jangan ganggu saya dululah ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Siasat tu kalau ada tuduhan.  Kalau tak ada 

tuduhan, nak siasat apo?  Dia ni pun satu hal. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak kalau boleh mintak bagilah saya bercakap dulu, 

bila saya bercakap semua nak, nak, nak, apa ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Kalau sekadar menggulung itu tak apa.  Tapi 

di luar pulak tajuknya. 

 

 

YB ADUN TEMIANG: ….. bukan you punya floor.  Ini floor EXCO,  jangan 

ganggulah Jeram Padang. 

 

 

YB ADUN Palong: Elok jawab terus soalan-soalan yang dikemukakan. 

Jangan tuduh-tuduh. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak bukan masalah jawab ….. 
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YB ADUN Palong: Jangan cari masalah, terus jawab je, kita pun nak 

donga ni. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabarlah sikit, sabar ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Haa jawab jawab. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabarlah dulu,  baru 11 bulan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat nak bercakap mintak kat 

saya dulu ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. jadi pembangkang, sabar sikit ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabar dulu, sabar dulu. 

 

 

YB ADUN Linggi:  Point of order. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nak bercakap mintak kat saya.   

 

 

YB ADUN Linggi: Point of order, point of order, tidak boleh 

mendatangkan sangkaan-sangkaan tidak baik kepada ahli-ahli yang 

lain.  Ini peraturan mesyuarat, peraturan tetap. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah, gini, saya dengar apa dia sebut 

tadi tu, saya nak, dia tak ada buat sangkaan.  Cuma dia kata, bagi pihak 

dia, dia kata dia akan cuba cari buktilah.  Tak apa, tak apa, saya ingat 

tak ada tuduhan mengatakan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya mencelah.  Kerana ada unsur tuduhan tadi tu, 

terhadap saya.  Mengatakan….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Tak apalah. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. dia kata saya tak ada rumah, lepas tu besok pagi 

keluar saya ada rumah besar.  Itu tuduhan dia.  Itu sebabnya….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. dalam point of order, tuduhan mesti dibuktikan 

Dato’ Dipertua.  Kalau tidak kena tarik balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, Labu teruskan ucapan. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay okay. 

 

 

YB ADUN Johol: Tarik balik, tarik balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Teruskan ucapan.   

 

 

YB ADUN Labu: Okay, YB Serting ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Tarik tuduhan tu dulu. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua ….. 

 

 

YB ADUN Temiang: Mana ada tuduhan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya cadangkan dia tarik balik. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ini ….. 



 

386/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 386 - 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. berkaitan dengan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. integriti Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Juasseh: ….. kena rujuk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk dulu.  Yang Berhormat Labu, adakah 

anda menyatakan bahawa, mengatakan itu rumah Dato’ Mohamad 

Hasan? 

 

 

YB ADUN Labu: Saya cakap, dijawab dalam bentuk mesej oleh orang 

lain, bukan saya jawab. Kita nak siasatlah betul ke tidak ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, teruskan ucapan. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. itu saja. 

 

 

YB ADUN Palong: Itu bersangka buruk. 

 

 

YB ADUN Labu: Sebab itu dengarlah cakap saya, dengar dulu saya 

cakap ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah teruskan ucapan. 

 

 

YB ADUN Labu: …. baik-baik. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, saya mohon ditarik balik Dato’ 

Dipertua.  Dia bersangkutan jugak dengan kredibiliti Dato’ Dipertua. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Tak saya, Dato’, Dato’ apa, Yang Berhormat 

Rantau sebut, kalau betul benda tu tuduhan dia, dia cakap kat luarlah 

lepas nih, cakap kat luar boleh, boleh apa, pasal dalam ni tak boleh nak 

apa ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Boleh boleh. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. tuan-tuan tak ada nak, nak ni, ambil 

tindakan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. kalau betul apa yang dituduh tu ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua the point of order ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. dia kena bercakap kat luar.  Jadi ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. dia kena prove-kan dia punya bukti. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, betul betul. 

 

 

YB ADUN Rantau: Kita mintak supaya Yang Berhormat daripada Labu 

kemukakan bukti mengatakan bahawa saya ada rumah yang 

dimaksudkan tersebut. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak, saya hanya bercakap, jadi dengar cakap saya baik-

baik, sebab tu jangan, jangan menyampuk dulu.  Dengar baik-baik dulu,  

ulasan belum dapat dibuat lagi, dah masuk.  Cuba ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah. 

 

 

YB ADUN Labu: Cuba ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, saya ingat, saya ingat 

teruskan point ni. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay.  Yang pertama sekali saya nak jawab Rompin B  

….. 

 

YB ADUN Johol: Tarik balik dulu, tarik balik dulu. 

 

 

YB ADUN Labu: Apa perlu saya  tarik.  Saya cakap hanya bila dia 

declare tak ada rumah, ada orang lain tulis  macam tu.  Tak semestinya 

mesti betul. Kita nak siasat ….. 

 

 

YB ADUN Johol: Kita bercakap dalam Dewan. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. itu saja, itu saja. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Dipertua, saya mintak keputusan daripada 

Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Beginilah, saya, saya apa, saya ingat Labu 

ucap, Labu beri fakta.  Tapi cuma sekarang ni mungkin fakta tu 

didengar macam menuduh.  So sekarang, tak apa Labu, mintak maaf, 

pergi ke tajuk yang lain. 

 

 

YB ADUN Linggi: Tarik balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau ada tuduhan, tarik baliklah. 

 

 

YB ADUN Johol: Tarik baliklah, selesai. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya, saya tak, tak tarik lagi, saya pun tak menuduh 

mana-mana, saya cakap hanya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dia dia beri penjelasan tu. 
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YB ADUN Labu: …. bahawa ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. Dah dah, saya ingat duduk. 

 

 

YB ADUN Pertang: Cakap suruh tarik balik, tarik je lah balik, apa lak 

masalahnya.  Kalau ada buat tuduhan, tarik balik Speaker pun ….. 

 

 

YB ADUN Serting: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Pertang: ….. mintak tarik balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Sekarang begini …. 

 

 

YB ADUN Serting: Ini jelas kepada kita ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. merupakan tuduhan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Serting, duduk. 

 

 

YB ADUN Serting: Kita nak tarik balik. 

 

 

YB ADUN Labu: Dia sebenarnya senang je ….. 

 

 

YB ADUN Serting: Labu ni semenjak dulu ni ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. siapa yang makan lada, dia berasa pedas. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. ghoma buek tuduh-tuduhan. 
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YB ADUN Labu: Siapa yang rasa, main, main, makan nangka dia kena 

getah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. sebab tu pada saya jangan, jangan ….. 

 

 

YB ADUN Johol: Ini bukan isu nangka. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. tuduh, buat apa-apa lagi. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya tak rasa pedas Yang Berhormat….. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak apa, saya tak cakap apa ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. sebab saya tidak memiliki rumah yang 

dimaksudkan. 

 

 

YB ADUN Labu:  Okay. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya tak terasa pedas ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya mintak keputusan Yang Berhormat Dato’ 

Dipertua tentang peraturan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: ….. apa Yang Berhormat buat tadi adalah merupakan 

satu tuduhan.  Yang Berhormat kena, the point of order Dewan, Yang 

Berhormat kena buktikan.  Kalau tak ada buktikan, Yang Berhormat 

kena tarik balik.  Itu je.  Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, saya ….. 
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YB ADUN Rantau: Dato’ Yang Dipertua, saya harap Dato’ Dipertua 

lakukan ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya hanya mintak siasatan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah.  Linggi duduk.  Rantau duduk.  

Saya mendengar apa disebut tadi.  Dia kata, tapi dia kata ada pihak lain 

mengatakan rumah, tapi dia kata, ada rumah tu mereka, dia nak siasat 

bukan lagi kata tuduh rumah tu rumah Yang Berhormat Rantau.  Cuma 

kekeliruan berlaku ni, tak apalah, mintak maaf untuk bukan tujuan 

untuk tarik balik ni, tujuan ni, cakap tajuk lain. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya mintak satu je ….. 

 

 

YB ADUN Serting: Dato’ Dipertua, apa yang diperjelaskan oleh ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat interpretation ni macam-macam 

….. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. budak sekolah rendah pun faham tu apa yang 

dimaksudkan tu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bukan. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya mintak jangan mencelah dululah. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua…… 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi dia peluang, bagi dia peluang, banyak 

lagi ….. 
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YB ADUN Linggi: ….. saya mintak ….. 

 

 

YB ADUN Serting: ….. selalu buat pertuduhan-pertuduhan. 

 

 

YB ADUN Linggi: …. keputusan Yang Dipertua tentang ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Linggi, Serting, jangan ganggu …. 

 

 

YB ADUN Linggi: …… seseorang ahli tak boleh mendatangkan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. sebab saya dah suruh cakap benda lain 

dah. 

 

 

YB ADUN Linggi: …..  sangkaan-sangkaan yang tidak baik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, sekarang saya mintak bercakap benda 

lainlah.  Kalau tuan-tuan cabar dia suruh cakap di luar, itu lain cerita.  

Sekarang silakan. 

 

 

YB ADUN Labu: ADUN, ADUN Juasseh ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Bukan masalah cabar di luar Dato’ Dipertua, ini 

masalah peraturan Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya dengar tadi ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Peraturan Dewan.  Yang Dipertua kena jalankan 

tugas sebagai Speaker. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya dah mintak tukar tajuk lain.  Saya tak 

nak panjangkan ni.  Kalau panjang ni kang, panjang kita.  Macam-

macam lagi kita. 
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YB ADUN Temiang: [percakapan secara off mic]. 

 

 

YB ADUN Johol:  Temiang duduk diamlah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Gemas pun duduk, semua duduk.  Semua 

duduk.  Bagi 5 minit, rehat kejap.  Teruskan. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay saya jawab ADUN ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, point of order, cuma 

memerlukan, memohon kita untuk dia membuktikan di dalam Dewan 

atas sangkaan buruk dia tadi, Tuan Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Macam nilah.  Sekarang ni kata you tak 

bersangka buruk, tapi kalau itu anggapan dia orang, tarik baliklah. 

Kalau anggapan dia silap. 

 

 

YB ADUN Labu: Kalau, kalau yang, yang, yang, yang, Rantau merasa dia 

saya tuduh, sebenarnya saya tidak tuduh, saya hanya kata saya nak  

menyiasat sahaja apa yang dikeluar dalam surat khabar dan apa yang 

dikeluarkan dalam Whatsapp tersebut.  Sebab itu yang saya cakapkan 

okay.  Tapi walau macam mana pun kalau dia rasakan itu sebagai satu 

tuduhan, pada saya tak ada masalah, saya boleh tarik balik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa okay. 

 

 

YB ADUN Labu: Tapi walau macam mana pun kita akan cuba siasat 

jugaklah apa-apa berkaitan.  Itu tak ada masalah.  Kita Kerajaan 

sekarang, kita akan buat siasatan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay teruskan.  Jangan panjangkan tu.  

Teruskan teruskan.  Banyak lagi ni, saya tak dengar Yang Amat 

Berhormat lagi ni, Yang Amat Berhormat banyak nak cakap ni. 
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YB ADUN Labu: Elaun Ketua Kampung, Jun 2018 tidak dibayar.  

Merujuk kepada surat daripada Kementerian Kemajuan Luar Bandar, 

yang bertarikh 24 Mei 2018 juga memaklumkan bahawa ia, bahawa 

hanya urusan pembayaran elaun JKKP bagi bulan Mei 2018 sahaja 

diluluskan dan dilaksanakan.  Manakala semua urusan pelantikan 

bayaran elaun dan lain-lain hal yang berkaitan adalah ditangguhkan 

sementara sehingga mendapat dasar dan  hala tuju berkaitan yang 

barulah, MPKK yang baru, daripada Yang Amat Berhormat Menteri 

Pembangunan Luar Bandar.  Selepas pertukaran Kerajaan pada 9 Mei 

2018, Pentadbiran Kerajaan Negeri Sembilan bersetuju untuk 

menamatkan perkhidmatan JKKK pada 30 Jun 2018 selari dengan 

keputusan MMK yang bersidang pada 24 Januari 2018 agar proses 

peralihan Pentadbiran dapat dijalankan dengan lancar.  Walau 

bagaimanapun, berkenaan tunggakan bayaran elaun bagi JKKK yang 

tidak menerima elaun bagi tahun 2017 hingga 2018 telah diselesaikan.  

Kerajaan tidak menyatakan hasrat untuk membayar elaun Jun 2018 

sebab semua pelantikan MPP dimulakan pada bulan 9, ya. 

 

Yang kedua, merujuk kepada DUN Gemencheh. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Dato’ Yang Dipertua, saya tak berapa jelaslah.  

Kalau boleh terangkan balik, saya tak kisah pelantikan baru tu, tapi 

lanjutan 1, bulan tu, apa pendirian Kerajaan sebenarnya?  Apa jawapan 

Kerajaan? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa ni, soalan yang ….. 

 

 

YB AND Labu: Kerajaan tidak berhasrat, menyatakan hasrat untuk 

membayar. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Membayar? 

 

 

YB ADUN Labu: Elaun Jun 2018 selari dengan arahan Kementerian.  

Kementerian, okay.  Tak dibayar.  Tak dibayar. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Habis lanjutan tu kenapa?  Kalau lanjutan masa 

perkhidmatan untuk sebulan tu? 

 

 



 

395/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 395 - 

YB ADUN Labu: Itu arahan dari Kementerian.  Peruntukan daripada 

Kementerian, jadi saya pun tak boleh jawab.  Ini yang, yang dapat 

jawapan, okay. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Okay, tak apalah. 

 

 

YB ADUN Labu: Dia kerja sukarelah-lah tu To’, pada ni, pada sebulan 

tu.  Okay.  ADUN Gemencheh, masih ada MPKK yang belum dilantik ada 

Pengerusi MPKK tinggal di luar kawasan.  Untuk makluman hanya 10% 

saja daripada 2,800 tapi hanya 10% tak sampai pun 80 orang.  Tinggal 

lagi oleh kerana benda ni, kalau ikut prestasi pun taklah teruk sangat.  

Jadi pandangan saya benda ni biasa terutama pada Kerajaan baru.  Kita 

nak, nak apa, nak melantik orang baru yang belum ada pengalaman. 

Jadi kita biasa ada masalah sikit.  Kalau dulu UMNO Barisan Nasional 

kebanyakan di kampung-kampung orang, orang Melayu, di kampung-

kampung orang Cina ialah orang Cina.  Kita ada 3 – 4 parti ni kita kena 

selesaikan secara baik, berhemah supaya masing-masing parti ada dia 

punya peranan dia mengikut kebolehan ataupun kemampuan ataupun 

kekuatan mereka di kampung-kampung.  Jadi sebenarnya kita dah 

lantik 433 Pengerusi dan Setiausaha MPKK di Negeri Sembilan 

berkuatkuasa 15 September sehingga 31 Disember 2019.  Bagi 

kawasan DUN Gemencheh, terdapat 2 MPKK yang tidak dilantik kerana 

gagal saringan tapisan keselamatan.  Walau bagaimanapun, Pentabiran 

ini dalam tindakan untuk melantik anggota MPKK yang baru. 

 

Merujuk kepada anggota MPKK yang berada di kawasan, di luar 

kawasan ni samalah jugaklah.  ADUN pun duduk di luar kawasan jugak.  

Tapi oleh kerana mereka yang 2 orang ini, kedua-dua Pengerusi MPKK 

ini sentiasa berada di dalam kawasan kampung dan memberi 

perkhidmatan sepenuhnya masyarakat kampung, jadi tak ada masalah 

rasa saya.  Sama jugak kalau DUN duduk di luar, tak ada masalah, yang 

pentingnya mereka boleh memberi servis perkhidmatan kepada apa 

juga masalah yang dihadapi okay. 

 

Yang ketiga, ADUN Pertang, perselisihan faham antara MPKK sehingga 

mengabaikan tanggungjawab dan membiarkan kawasan dewan dan 

balai raya jadi semak samun.  Saya suka maklumkan seperti yang saya 

cakap sebelum ini, 33 balai raya dan 17 dewan yang telah diserahkan 

kepada MPKK telah dijaga dengan baik melalui program-program 

gotong royong yang dilaksanakan oleh Pengerusi MPKK secara berkala 

bersama penduduk setempat.  Di Jelebu, setiap minggu sentiasa ada 

aktiviti gotong royong di peringkat MPKK dan program berjalan secara 

harmoni di kalangan komuniti serta kerjasama dengan Jabatan dan 
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Agensi Kerajaan yang lain, seperti RELA, Angkatan Pertahanan Awam, 

JKR, Majlis Daerah ataupun Majlis Perbandaran-lah. 

 

Kawasan yang luas dan juga penyelarasan dengan jadual agensi bagi 

penggunaan jentera dan sebagainya menyebabkan tidak semua 

kawasan yang terbabit dapat diselesaikan serentak. Gotong royong 

telah dilaksanakan dengan MPKK DUN Pertang, untuk makluman ya, 

satu, Kampung Jerang 18 haribulan 1, Kampung Felcra Belia Lakai 

belum dilaksanakan lagi, Kampung Lakai 31 haribulan 12, 2018.  

Kampung Felda Pasoh 4 – 23 haribulan 1/’19.  Kampung Felda Pasoh 1 

belum dilaksanakan.  Kampung Geylang telah dilaksanakan tapi tarikh 

tak ada sini, kita pun tak ingat, mungkin ada, ada nanti yang, yang tau, 

kita akan beritahu kemudianlah.  Kampung Baru Simpang Pertang 

belum dilaksanakan.  Kampung Melayu Tambahtin – 27 haribulan 1 dan 

10 haribulan 3.  Kampung Baru Pertang tiada maklumat.  Haa ini 

Pertang ni rasanya tak tahulah, mungkin ADUN ada, ada maklumat, 

saya tak tahu.  Tapi saya tak dapat, tak dapat maklumat lagi.  Kampung 

Pelangai – 30 haribulan 3.  Kampung Petaseh – 3 haribulan 3 dan 4 

haribulan 4.  Walau bagaimanapun terdapat balai masyarakat iaitu 

sebanyak 17 balai masyarakat yang belum diserahkan kunci kepada 

MPKK.  Ini yang saya mention-kan dalam mesyuarat-mesyuarat yang 

lepas, bahawa Pejabat Daerah kena menyelesaikan kes seperti ini.  

Jangan berulang lagi.  Sepatutnya bila tamat ni, pemerintahan baru, 

apabila pelantikan dibuat oleh, oleh parti, hendaklah automatik 

diserahkan balik kepada pihak yang menguruskan iaitu Pejabat Tanah 

Dan Daerah Jelebu. 

 

Walau bagaimanapun, pihak Pejabat Daerah Dan Tanah Jelebu telah 

menemui mereka yang telah, yang terlibat dan sebagai langkah 

mengharmonikan keadaan, mereka diminta untuk serahkan kunci balai 

masyarakat dalam masa terdekat selepas pemutihan bangunan 

dilaksanakan.  Saya ingat dah selesai ke belum, saya tak tahu lagi.  Ini 

kena rujuk kepada Pejabat Daerah.  Dan saya telah mention-kan dalam 

2 ataupun bulan yang lepas, kalau boleh semua Pejabat Daerah yang 

masih belum diserahkan lagi dia apa tu, hendaklah diselesaikan secepat 

mungkin ya.  Ini sebab-sebabnya di mana mungkin balai raya tu tidak 

ditadbirkan secara betul ataupun sempurna, okay. 

 

ADUN Seri Menanti, pelaksanaan projek penyelenggaraan jalan 

alternatif Kuala Pilah.  Ini ADUN Seri Menanti ni kalau dululah mintak, 

saya rasa dapek ni, tapi tak mintak lagi, kita cubolah.  Kita mintak nanti 

kita akan selesaikan ni ya.  Tak, nanti, saya tak, tak bagi celah, tunggu.  

Hasil siasatan Pejabat Daerah Dan Tanah Kuala Pilah mendapati 

terdapat jalan alternatif melalui jaringan jalan kampung di, di kawasan 
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Terachi bagi mengelakkan kesesakan lalu lintas di jalan utama Kuala 

Pilah – Seremban. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Allahuakhar. 

 

 

YB ADUN Labu: Jaringan jalan kampung ini melibatkan 7 buah 

kampung iaitu Kampung Padang Lebar, Kampung Gemetis Seberang, 

Kampung Mampas Besar, Kampung Mampas Kecil, Kampung Ibol, 

Kampung Kuala Parit dan Kampung Kuala Talang.  Namun begitu 

masalah utama yang dihadapi pengguna jalan ini adalah keadaan jalan 

yang terlalu sempit.  Ini bukan di jalan Kuala Pilah aje, di semua negeri 

kita ya.  Semua negeri kita jalan kampung jalan sempit ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’, Dato’ Speaker …… 

 

 

YB ADUN Labu: Bila maknanya bila, bila ada 2 kereta, satu kereta kena 

berhenti …… 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Ceritonyo dio tadi lebarkan jalan.  Tulah, fokus 

kepada tulah, melebarkan jalan.  Janganlah cerito lain lagi.  Melebarkan 

jalan, macam mano nak melebarkan jalan. 

 

 

YB ADUN Labu: Nantilah dulu. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Jawapan penyelesaian dia, melebarkan jalan 

….. 

 

 

YB ADUN Labu: Kita ….. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dato’ Speaker jelas apa saya cakap, dia tak 

jelas. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya tak benarkan you mencelah.  Tunggu dulu.  Oleh 

itu, pihak Pejabat Daerah Dan Tanah Kuala Pilah mengambil inisiatif 

proaktif bagi menyediakan jaringan jalan alternatif ini yang lebih selesa 
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dengan pelaksanaan projek penyelenggaraan jalan alternatif Kuala 

Pilah – Seremban.  Projek ini dibagikan kepada 2 fasa.  Iaitu fasa 

pertama, penyelenggaraan jalan di Kuala Parit dan Mampas Kecil 

dengan jarak sepanjang 3.2 kilometer dan lebar jalan adalah 4 

kilometer.  Dan penyelenggaraan jalan di Kuala Talang dan Kampung 

Gemetis Seberang dengan jarak sepanjang 2.2 kilometer dan lebar jalan 

adalah 4 meter.  Peruntukan bagi kedua projek ini telah diluluskan oleh 

pihak JKR Negeri Sembilan dan sebut harga telah ditutup pada 24 April, 

semalam ya.  Itu yang pertama, fasa kedua penyelenggaraan jalan di 

Kampung Ibol, Kampung Mampas Besar dan Kampung Padang Besar, 

Padang Lebar Terachi dengan jarak sepanjang 4 kilometer dan jalan, 

jalan selebar 4 meter.  Status ini permohonan peruntukan telah 

dihantar ke pihak JKR Negeri Sembilan pada 19 April 2019 melalui 

sistem Road Map. 

 

Jadi, itu sebab saya cakap tadi, mana-mana ADUN ataupun Ahli Dewan 

Undangan ataupun Penyelaras DUN yang proaktif boleh menghantar, 

mengambil gambar, hantar permohonan tersebut secepat mungkin ke 

Pejabat Daerah ataupun kepada Jurutera Daerah ataupun mana-mana 

Jabatan yang melibatkan pembangunan kampung supaya dapat kita 

ambil tindakan.  Kalau tak, bercakap saja, kita tak akan apa,  macam 

tadilah, ada banyak permohonan-permohonan yang tidak lengkap.  Jadi 

kita kena utamakan permohonan yang lengkap dulu ya.  Itu.  Dan saya 

memang nampak bahawa sebenarnya memang jalan Kuala Pilah ni, 

kalau pergi hujung minggu atau cuti memang, memang dah teruklah, 

memang jammed.  Sama jugak jalan Rembau.  Rembau, Tampin pun 

sama jugak, Rembau – Seremban. 

 

Jadi sebenarnya saya bersetuju bahawa, dan mengikut Dasar Pelan 

Harapan Pembangunan Luar Bandar, bahawa kita akan pastikan 

bahawa menaik taraf dan meningkatan kualiti hidup yang memenuhi 

keperluan sosio ekonomi, fizikal, rohani dan sahsiah masyarakat luar 

bandar.  Dan apa saja kemudahan yang kita dapat di bandar, inshaa 

Allah apabila kita menjadi negara maju sikit masa lagi, bahawa semua 

kemudahan itu jugak akan dapat di, di, di apa, dinikmati oleh penduduk 

luar bandar.  Termasuklah sistem apa-apa yang kita, pili bombanya, 

paip airnya, elektriknya dan apa-apa lain kemudahan, internet dan 

sebagainya supaya kita pastikan, sebab itu saya katakan saya tak 

bandingkan Negeri Sembilan dengan Kelantan atau Terengganu, saya 

bandingkan Negeri Sembilan, kita duduk di tengah yang di antara 

Selangor dan Melaka.  So kita je belum lagi jadi negara maju.  Jadi 

jangan kita kena buat. 

 

Sebab itu saya cakap dulu, 6 tahun tak ada satu pun, mesyuarat pun 

dibuat untuk membincangkan tentang pembangunan luar bandar.  Bila 
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saya masuk, yang pertama, mana minit terakhir.  Ditunjukkan pada 

saya minit terakhir ialah pada 2012.  Ini bukan cakap bohong.  Ini cakap 

yang benar.  Jadi kalau serius, kalau serius untuk membangunkan 

negeri, kita ambil tindakan.  Ini yang saya buat sekarang ini mesyuarat 

EXCO saya buat setiap bulan ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, sikit saja saya mohon mencelah. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. setiap bulan.  Nanti dulu, nanti dulu, saya belum 

habis lagi. 

 

 

YB ADUN Chembong: Kalau ADUN Labu berjiwa besar, izinkan saya 

mencelah. 

 

 

YB ADUN Labu: Nanti sekejap, saya, saya belum habis nak cakap.  

Tengah cakap ni.  Okay.  Itu sebabnya saya mengambil ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Jiwa kecik, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. inisiatif dan proaktif bahawa kita adakan setiap 

bulan mesyuarat dan kita ada 2 kali, satu membincangkan projek-

projek, sebab itukan saya cakap dengan tuan-tuan semua, kalau tuan-

tuan ada betul aktif, ada dia punya apa, kita bincang dalam setiap bulan.  

Tak ada masalah.  Pejabat Daerah semua ada, JKR Daerah ada, JPS pun 

ada, semua Jabatan terlibat ada.  Jadi kalau itu maknanya tuan-tuan tak, 

tak gunakan, maknanya tu terpulang pada tuan-tuanlah.  Baik 

pembangkang ataupun yang pemerintah.  Saya bercakap pada semua 

ya.  Termasuk jugak, jangan jadikan MPKK kita sebagai musuh ataupun 

sebagai rakan yang kita tak boleh bekerjasama.  Kalau boleh kita 

bekerjasama dan saya dah beri kelonggaran kepada mana-mana MPKK 

yang tak cukup ke atau tak ado orang, boleh ambik mana-mana parti 

lain untuk menjadi ahli jawatan kuasa, sebab kita nak elakkan 

perbalahan ataupun perkelahian berterusan.  Sudah sampai masanya 

untuk kita bekerjasama.  Sama jugak macam tuan-tuan cakap, tuan-

tuan cakap nak jadi bekerjasama, jadi pembangkang yang baik, kita bagi 

ruang, tak ada masalah.  Dan kita dah berjanji bahawa apa saja yang 

dibuat sebelum, sebelum ini pada kita, kita tak akan ulang, tak akan 

ulang.  Jadi kalau kata saya baca baliklah, oleh kerana saya dan YB, Yang 

Amat Berhormat Menteri Besar kena jemur 2 jam, kita tak akan buat 
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lagi.  Kita akan terima apa memorandum you kita akan terima.  

Bukannya kita biarkan, kita jemur.  Kita jemur, tanpa datang satu orang 

pun ya.  Saya nak ulang balik benda ini supaya jadi ingatan dan jangan 

ulang 2 kali untuk kesalahan yang sama ya. 

 

Jadi itulah harapan saya, siapa pun kita tak ada nak balas dendam, kita 

cakap, bahawa kita telus, kita ada integriti, jadi siapa-siapa boleh 

kemukakan cadangan, pandangan.  Dan inshaa Allah mana yang baik 

kita akan teruskan, mana yang kurang baik, kita baiki dan mana yang 

tidak baik kita buang dan ganti yang baru.  Inilah azam dan tekad 

Pakatan Harapan.  Dan pada semua rakan-rakan saya dalam jabatan-

jabatan Kerajaan, daripada peringkat Daerah, pada Jabatan-Jabatan 

Kementerian, saya sangat besar hati kerana mereka sanggup untuk 

membantu saya untuk memajukan Negeri Sembilan ini dalam tempoh 

yang sangat cepat lagi.  Inshaa Allah MVV kita memang kita akan 

berjalan, inshaa Allah kita akan bangunkan di apa, di kawasan ini 

secepat mungkin. Dan kita tak perlu tunggu masa lagi.  Sebab masa 

telah berjalan, meninggalkan kita yang sepatutnya kita telah menjadi 

negara maju yang sepatutnya, itu yang patut kita tumpukan. 

 

Dan untuk itu, saya mohon maaf kalau ada cakapan saya, mengganggu 

perasaan tuan-tuan ya, sebab sudah gaharu cendana pula, sudah tahu 

kadang bertanya pulak kan.  Jadi kadang-kadang ada jugak sebab itu, 

sebagaimana kita memukul anak, sindir menantu.  Kadang-kadang ada 

baik jugak kita cakap-cakap itu sebenarnya pulang kepada diri kita 

balik.  Saya cakap ini, pulang pada diri saya balik.  Kalau sebagai 

seorang EXCO, kalau saya tidak mampu untuk melaksanakan tugas dan 

tanggungjawab saya, saya akan dikalahkan oleh orang sebelum, akan 

datang.  Dan kalau saya boleh buat kerja dan semua EXCO ni buat kerja, 

jangan harap tuan-tuan akan menjadi pemerintah pada masa akan 

datang.  Ini cabaran kita.  Itulah harapan saya, kalau boleh kita akan 

jadikan ini sebagai tauladan, dan saya mengingatkan kepada semua, 

kalau ada berlaku ketirisan, kalau berlaku rasuah, kalau ada berlaku 

penyalahgunaan kuasa, hendaklah kita banteras.  Tanggungjawab ini 

terletak pada semua pihak. 

 

Jangan jadi macam ni, semua, Bossku tu semua betul.  Dan sekarang ni 

dah banyak tuduhan-tuduhan.  Sebab tu saya cakap jangan nanti, besok 

kita ada buat banyak tuduhan-tuduhan lain yang akan dibuatkan, yang, 

dan akan disiasat.  Kita tak mahu sebab saya dah berhubung dengan 

FELDA, Kerajaan kena terpaksa membelanjakan 2.23 juta untuk 

menyelamatkan semua penduduk felda ….. 

 

 

YB ADUN Paroi: 2.23 bilion [percakapan secara off mic] 
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YB ADUN Labu: 2.23 bilion, bukan sikit, bilion.  Sebab apa, kesilapan, 

kesalahan yang telah dilakukan oleh pemerintah sebelum ini.  Kalau 

tuan-tuan nasihat dulu, tuan-tuan kon, ni apa, kontra dia apa dulu, 

mungkin tak jadi begini.  Ini yang kita tengok ya.  Bagaimana Tabung 

Haji.  Kalau Yang Berhormat cakap tak percaya, Tabung Haji.  Tapi kita 

sangat malu, nak nyalahkan orang Cina, nyalahkan orang, orang, orang 

India, tak boleh.  Semua itu diletak di bawah orang Melayu. 

 

Jadi itulah sebabnya saya serulah lepas ini siapa kita, pembangkang 

ataupun Kerajaan, sama-sama kita kerja, kita bangunkan ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: .…. kawasan kita.  Kita bangunkan, kita bangunkan 

Daerah kita, negeri kita, dan inshaa Allah negara kita.  Siapa pun kita, 

kita membuat satu mission yang, yang besar iaitu untuk memajukan 

dan membangunkan negeri dan negara yang tercinta ini.  Wallahu’alam.  

Assalamualaikum WBT. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua, saya mohon ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Waalaikumsalam WBT. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, saya nak betulkan sedikit, apa, 

ada di antaranya yang tidak betul, Dato’ Yang Dipertua.  Sedikit.  Iaitu 

kenyataan, kenyataan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Itu penangguhan, penangguhan nanti 

betulkan. 

 

 

YB ADUN Chembong: Kenyataan daripada ADUN Labu sebentar tadi 

seolah-olah  berbunyi 6 tahun sebelum ini, Kerajaan sebelum ini tak 

ada buat apa tentang pembangunan luar bandar.  Selain daripada 

Dasar-Dasar Kerajaan yang baik, Dasar Pelajaran, Dasar Jaringan 
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Keselamatan Sosial termasuk jugak kita dah buat Dasar Pembangunan 

Luar Bandar, Dato’ Dipertua ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay cukup cukup. 

 

 

YB ADUN Chembong: Itu tak betul. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa ni saya, Chembong, yang disebut ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tak betul mengatakan kami dulu tak buat apa-

apa tentang pembangunan luar bandar. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya cakap, tak ada serius, kalau, kalau serius kita 

akan bincangkan every month ataupun every two months.  Sebab tak 

seriuslah, sebab tu saya cakap tadi.  Jangan salahkan saya. Ini yang 

rekod yang saya dapat ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, apa dimaksud ni, minit mesyuaratlah 

kot kan.  Okay, saya teruskan kepada Ampangan.  Lepas tu kita pergi 

kepada Yang Amat Berhormat Menteri Besar kita.  Ampangan bersedia 

dah? 

 

 

YB ADUN Ampangan: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: ADUN Labu, kita pergi minum sebentar jom. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jangan minum kang bergaduh pulak.  

Bergaduh saya tak jadi deh, pasal dekat luar tuan-tuan punya hal. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Dia ajak bertumbuk tu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kat luar bergaduh saya tak ada 

tanggungjawab saya doh.  Okay. 
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YB ADUN Ampangan: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, kerana 

mengizinkan saya untuk membahaskan usul menjunjung kasih titah 

ucapan Duli Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan.  

Dato’ Yang Dipertua, dalam titah ucapan Duli Yang Maha Yang di-

Pertuan Besar Negeri Sembilan Darul Khusus di istiadat pembukaan 

Persidangan Pertama Penggal Kedua, Dewan Undangan Negeri Yang 

Ke-14, Negeri Sembilan Darul Khusus pada hari Isnin 22 April 2019 

yang lepas.  Secara intipatinya menyatakan bahawa Kerajaan baru 

Pakatan Harapan telah berjaya cemerlang mentadbir Kerajaan Negeri 

Sembilan.  Walaupun kita hanya baru berusia tidak sampai 1 tahun. 

Inilah intipati ya, yang menyatakan bahawa kita berjaya mentadbir 

dengan cemerlang.  Ini, dirakamkan dalam titah ucapan Duli Yang Maha 

Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan. 

 

Apabila kita mengambil alih Kerajaan pada 9 Mei 2018, keadaan negara 

berada dalam keadaan yang parah.  Rakyat marah kerana harga barang 

yang mahal.  Untuk menyelesaikan masalah ekonomi dalam negara, 

ianya bukanlah satu perkara yang mudah.  Kita terpaksa melakukan 

pelbagai kaedah, kaedah jangka masa serta merta apa yang perlu kita 

lakukan sekarang, jangka masa pendek, jangka masa sederhana, jangka 

masa panjang.  Kerajaan Negeri telah mengambil langkah serta merta 

untuk membantu meringankan beban rakyat.  Di antaranya yang telah 

dimaklumkan, yang diumumkan oleh baginda tuanku ialah bantuan ibu 

tunggal secara one off 200.00 ringgit, bantuan belanja bas dan pelbagai 

lagi bantuan yang telah diberi oleh Kerajaan Negeri untuk  membantu 

rakyat meringankan kos sara hidup yang meningkat pada ketika ini.  

Kerajaan telah memberi bantuan, sebagai contoh untuk anak-anak felda 

yang kita tahu menghadapi masalah cukup besar.  Dengan memberi 

bantuan sebanyak 100.00 ringgit ya, melibatkan perbelanjaan yang 

agak besar.  Ini bantuan yang diberi.  Kita juga telah ya, mengadakan 

pelbagai bentuk bantuan untuk membantu rakyat.  Namun demikian, 

kita mengetahui banyak lagi kaedah dan banyak lagi cara yang perlu 

kita lakukan dan perlu kita laksanakan untuk memastikan masalah 

rakyat yang, rentetan daripada kenaikan kos sara hidup ni dapat kita 

selesaikan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, selain daripada itu, baginda tuanku juga telah 

mengiktiraf tentang pencapaian Kerajaan baru yang telah berjaya 

meningkatkan pelaburan sebanyak 103%.  Daripada 1.41 bilion pada 

2017 kepada 2.86 bilion pada 2018.  Inshaa Allah dengan kerjasama 

semua inshaa Allah, pada tahun 2019 kita akan mensasarkan jumlah 

pelaburan yang lebih besar daripada 2.86 bilion ini, inshaa Allah.  Dato’ 

Yang diper, yang, yang Dipertua, selain daripada itu ya, baginda tuanku 

juga telah menjelaskan bahawa Kerajaan baru mempunyai 

perancangan yang menyeluruh untuk meningkatkan ekonomi dalam 
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negara.  Bukan hanya setakat peningkatan ekonomi di kawasan Nilai, 

Seremban, Port Dickson, di kawasan MVV 2.0 tetapi juga merangkumi 

kesemua kawasan termasuk juga kawasan di luar bandar. 

 

Saya sebenarnya ingin mengucapkan tahniah kepada Yang Berhormat 

Rantau, tapi sekarang tak ada, tadi ada, kejap ada kejap tak ada.  Selaku, 

memenangi Pilihan Raya Kecil N27 Rantau baru-baru ini.  Dan jugak 

mungkin tidak lewat untuk saya mengucapkan tahniah kerana menjadi 

Pemangku Presiden UMNO.  Sebab itu dalam ucapan beliau, beliau 

banyak mengulas tentang isu-isu nasional ya.  Jadi, mungkin sesuai 

dengan jawatannya sebagai Pemangku Presiden UMNO.  Cuma, saya 

ingin mengulas tentang kenyataannya yang menyatakan tentang 

ekonomi negara menguncup ya, daripada 5.9% ya, ketika Barisan 

Nasional memerintah dan jatuh kepada 4.3% setelah Pakatan Harapan 

mengambil alih Kerajaan.  Untuk itu, kita harus melihat sebenarnya 

data yang sebenar yang dikeluarkan oleh Jabatan Statistik Negara ya, 

Jabatan Statistik Malaysia yang boleh kita lihat, yang dipaparkan dalam 

laman, laman mereka ya. 

 

Kalau kita melihat sebenarnya, berdasarkan kepada data ini, arah aliran 

ataupun trend dengan izin Dato’ Yang Dipertua, perkembangan 

ekonomi negara di bawah Pentadbiran BN telah menguncup secara 

drastik daripada 6.2% pada suku ketiga 2017 kepada 5.9% pada suku 

keempat 2017 dan terus menurun kepada 5.4% pada suku yang 

pertama 2018.  Ketika PRU, PRU yang ke-14 iaitu dalam suku yang 

kedua 2018, ekonomi negara terus jatuh kepada 4.5% yang 

menyebabkan rakyat mengambil keputusan untuk menolak 

Pentadbiran Barisan Nasional yang akhirnya tercipta sejarah baru, 

kelahiran Kerajaan Pakatan Harapan. 

 

Secara logiknya, kita menjangka kejatuhan pada suku ketiga 2018 

akibat rentetan daripada kegagalan Pentadbiran Kerajaan Barisan 

Nasional sebelum itu, namun kejatuhan pada suku yang ketiga 2018 

adalah minima iaitu hanya setakat 1% yang menjadikan perkembangan 

ekonomi hanya kepada 4.4% di suku yang ketiga 2018 berbanding 

4.5% pada suku yang kedua 2018.  Menurut, majoriti rakyat 

sebenarnya di seluruh negara bersyukur Kerajaan Pakatan Harapan 

berjaya menggantikan Kerajaan Barisan Nasional kerana hadiah 

terbesar kepada negara adalah Dasar Pakatan Harapan untuk 

memastikan tiada rasuah, tiada ketirisan dalam mengurus tadbir 

negara.  Dan tiada salah guna kuasa.  Dalam tempoh yang singkat, 

ekonomi negara kembali meningkat, rancak dengan peningkatan 

perkembangan ekonomi kepada 4.7% pada suku yang keempat 2018.  

Ini adalah merupakan fakta yang boleh kita lihat dalam pejabat, laman 

Jabatan Statistik Negara ya.  Andai kata Barisan Nasional memenangi 
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PRU Yang Ke-14, kita tak tahu sebenarnya berapakah peratus 

perkembangan ekonomi pada suku yang keempat 2018.  Tidak 

mustahil mungkin jatuh daripada, kurang daripada 4% ya.  Inilah 

sebenarnya Dato’ Yang Dipertua, hakikat sebenar analisa 

perkembangan ekonomi negara, tetapi digambarkan seolah-olah secara 

negatif dalam usaha Barisan Nasional untuk memburukkan Kerajaan 

Pakatan  Harapan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, adalah tidak dinafikan sentimen di Bursa Saham 

Kuala Lumpur men, merosot.  Tetapi ini adalah situasi sementera 

kerana kebanyakan saham-saham di Kuala Lumpur Stock Exchange, 

dengan izin, adalah syarikat-syarikat GLC.  Usaha Kerajaan untuk 

membersihkan segala salah laku dan pecah amanah serta memberi 

suntikan dana kepada GLC yang bermasalah secara tidak langsung 

tidak menyenangkan ya, badan-badan penarafan antarabangsa ya, 

seperti Moody’s yang menurunkan taraf kestabilan ekonomi negara.  

Sebarang bentuk untuk membantu ya, ataupun dengan istilah bail out 

dengan izin Dato’ Yang Dipertua, oleh Kerajaan terhadap mana-mana 

syarikat akan dilihat negatif oleh syarikat-syarikat penarafan 

antarabangsa seperti Moody’s ya. 

 

Dato’ Yang Dipertua, namun demikian Kerajaan sebenarnya terpaksa 

membantu syarikat-syarikat ini kerana permasalahan yang terlampau 

besar yang telah berlaku.  Contohnya dalam keadaan FELDA yang 

Kerajaan terpaksa menyuntik jumlah yang sangat besar yang 

melibatkan kewangan 6.23 bilion.  Walaupun kita tahu bahawa dengan 

penyuntikan itu akan menyebabkan taraf rating kita akan menurun, 

tetapi kita terpaksa melakukannya demi untuk membela rakyat yang 

susah pada sekarang ini.  Dato’ Yang Dipertua ya, dengan jumlah 6.23 

bilion, Kerajaan telah menghapuskan faedah hutang peneroka 

sebanyak 2 bilion.  Menyiapkan projek terbengkalai 250 juta untuk 

rumah generasi baru.  1 bilion adalah untuk program hasil baru.  480 

juta adalah pinjaman sara hidup dan pendahuluan hasil.  Dan 2.5 bilion 

adalah untuk penstrukturan semula pinjaman.  Ini adalah usaha-usaha 

Kerajaan yang serius untuk membantu masyarakat felda. 

 

Dato’ Yang Dipertua, ini adalah hakikat yang sebenarnya ya.  

Bagaimana untuk kita membantu seramai 112,635 peneroka di felda di 

seluruh negara ya.  Kedudukan FELDA yang sangat tenat akibat 

kerakusan Pentadbiran yang terdahulu ya, perlu diambil tindakan 

segara walaupun kita tahu  impak dan kesannya ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Dato’, Dato’ Yang Dipertua. 
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YB ADUN Ampangan: Ini bidang saya, ini ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Pasal FELDA, sikit saja. 

 

 

YB ADUN Ampangan: FELDA tak ada.  Selepas saya cakap you 

bercakap.  Tak ada masa ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Saya terdengar tadi.  Hapus hutang.  Tak ada ya? 

 

 

YB ADUN Ampangan: Jadi sekarang ini, ya.  Makna itu sekarang ini ya, 

ini tindakan yang diambil oleh Kerajaan secara serius untuk membantu 

rakyat ya.  Tetapi kalau kita lihat sebenarnya, kedudukan ekonomi 

negara masih kukuh malahan Moody’s ya, Naib Presidennya sendiri, 

Puan Anushka Shah menyatakan ekonomi negara masih kukuh.  Haa ini 

yang paling penting, yang sepatutnya untuk kita melihat ya, bagaimana 

untuk kita bergerak ke hadapan ya.  Ini yang seharusnya kita lihat 

bagaimana kesungguhan Kerajaan sekarang untuk membantu rakyat 

sama ada di peringkat negeri mahupun di peringkat pusat. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kalau kita melihat juga masalah pembangunan 

ekonomi ya, YB Chennah telah mengupas dengan baik mengapa projek 

prasarana seperti ECRL perlu diberi nafas yang baru ya.  Pembatalan 

secara mutlak akan menyebabkan negara dikenakan penalti yang besar 

akibat kesilapan Kerajaan yang terdahulu ya. Untuk memastikan rakyat 

dan negara tidak terbeban dengan hutang yang terlampau tinggi, 

Kerajaan Pakatan Harapan terpaksa berunding semula untuk 

mengurangkan kos prasarana ECRL ya.  Ianya adalah satu kejayaan 

yang amat besar apabila kita berjaya mengurangkan sebanyak 21.5 

bilion ringgit ya, yang daripada 65.5 bilion harga asal kepada 44 bilion.  

Tetapi dalam masa yang sama kita masih lagi mengekalkan hubungan 

untuk ECRL ini daripada Selat Melaka iaitu Pelabuhan Kelang 

sehinggalah ke Pengkalan Kubur di Kelantan, di Laut China Selatan ya. 

 

Jumlah 21.5 bilion ringgit ini amat besar dan jika kita membandingkan 

belanjawan Kerajaan Negeri yang sekarang sekitar 400 juta ringgit 

setahun, dengan nilai 21.5 bilion ringgit ini, ianya bersamaan dengan 

54 tahun belanjawan Kerajaan Negeri Sembilan.  Keputusan Kerajaan 

menjajarkan semula projek laluan rel Timur ECRL dengan mengelakkan 

laluan rabung kuartzit Kelang Gate di Gombak, Selangor iaitu sebuah 

rabung kuartzit tulen yang terpanjang di dunia adalah langkah 

bijaksana untuk memelihara kebudayaan, warisan serta alam sekitar.  
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Selaku rakyat Negeri Sembilan, sepatutnya kesemua ADUN, kesemua 

Yang Berhormat Dewan yang mulia ini menyokong  jajaran baru ECRL 

ini kerana daripada hanya laluan di 4 negeri, sekarang dah tambah lagi 

1 laluan iaitu di Negeri Sembilan, negeri yang kelima.  Sepatutnya kita 

menyokong penuh kerana ia akan memberi impak yang positif kepada 

ekonomi di Negeri Sembilan ya. 

 

Dato’ Yang Pertua ya, inilah saya sangat berharap dengan azam, dengan 

kenyataan yang dimaklumkan oleh Yang Berhormat daripada 

pembangkang untuk bersama dengan kita.  Tetapi dalam kes ini, mari 

kita bersama-sama untuk memajukan negeri ini.  Untuk memastikan 

rakyat di Negeri Sembilan mencapai taraf hidup yang lebih baik di masa 

yang akan datang.  Sebab itu janganlah setakat kita pembangkang, tapi 

tidak melihat apa yang kita bantah. Kerana ini adalah suatu kebaikan 

kepada Negeri Sembilan.  Ia akan memberi kesan yang besar, impak 

yang positif dengan adanya laluan ECRL melalui, merintasi jajaran di 

Negeri Sembilan. 

 

Dato’ Yang Dipertua ya, saya juga ingin mengulas ya, dalam untuk kita 

bercakap dalam Dewan ini untuk memastikan ya, supaya ia benar-

benar maklumat yang betul ya.  Kalau kita lihat ya, dalam Dewan ini 

disebut yang kononnya Kerajaan Pakatan Harapan berjaya 

mengurangkan kos ECRL kerana pemberian tanah persekitaran stesen 

ECRL kepada China, China Communications Construction Company Ltd. 

(CCCC) ya.  Berita ini sebenarnya berpunca daripada sebuah portal 

berita di luar negara ya.  Benar tak benar, tak tahu pun, ya.  Jadi dalam 

Dewan yang mulia ini, kita jangan ya, maknanya mengambil maklumat 

yang kita tak tahu kesahihannya benar tak benar, kita tahu sebagai 

orang Islam ….[melafazkan ayat Al Quran dari surah Al-Hujaraat ayat 6] 

…. Surah Al Hujuraat ayat yang keenam.  Wahai orang-orang yang 

beriman, jika datang kepada kamu seorang fasik membawa sesuatu 

berita, maka selidiklah untuk menentukan kebenarannya supaya kamu 

tidak menimbulkan sesuatu kaum dengan perkara yang tidak diingini 

dengan sebab kejahilan kamu mengenainya sehingga menjadikan kamu 

menyesal apa yang kamu telah lakukan. 

 

Dato’ Yang Pertua, ini di antara perkara-perkara yang disentuh ya, yang 

perlu kita ulas untuk memastikan bahawa kita benar faham keadaan 

yang sebenar berlaku dalam negara ya.  Saya tidak mahu mengambil 

masa panjang.  Saya ingin mengulas untuk soalan-soalan yang ditanya 

oleh rakan-rakan di dalam, Yang Berhormat – Yang Berhormat di dalam 

Dewan yang mulia ini.  Yang pertama berkaitan tentang ADUN Chuah 

ya, tentang pembangunan MVV 2.0, tentang perumahan mampu milik 

ya.  Untuk makluman Yang Berhormat, perancangan pembangunan 

MVV 2.0 adalah memberi tumpuan kepada 4 kluster strategi utama 
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iaitu industri berteknologi tinggi, pelancongan, pendidikan dan special 

service khususnya yang berkaitan tentang aero angkasa dan jugak 

logistik serta penghantaran barang-barang.  Pembangunan MVV 2.0 

dibang, dibangunkan berasaskan kepada comprehensive development 

plan (CDP) dan pembangunan ini dikawal melalui Rancangan 

Tempatan MVV 2045, pembangunan kemudahan sukan adalah 

digalakkan dalam kawasan pembangunan MVV dengan penglibatan 

pihak swasta.  Pembangunan perumahan juga adalah tertakluk kepada 

syarat-syarat dan peraturan yang telah dikuatkuasakan.  Fasa pertama 

pembangunan MVV 2.0 parcel A memberi tumpuan pembangunan 

kawasan industri.  Walau bagaimanapun kawasan seluas 404 ekar telah 

disediakan bagi maksud pembangunan perumahan ya. 

 

Menyentuh tentang soalan berkaitan dengan YB Chennah ya, tentang 

bagaimanakah kaedah pendekatan Kerajaan Negeri, adakah bersamaan 

dengan Kerajaan Persekutuan dalam, dengan melakukan lawatan  

untuk mendapatkan pelaburan dari luar negara.  Kerajaan Negeri 

sentiasa seiring dengan pendekatan yang dilaksanakan oleh Kerajaan 

Persekutuan dengan bekerjasama baik dengan MITI dan juga MIDA.  

Walau bagaimanapun, ianya tertakluk kepada keupayaan peruntukan 

yang kita ada.  Dalam masa yang sama, kita juga melakukan deliga, 

berbagai-bagai deligasi termasuk jugak baru-baru ini ke LIMA di 

Langkawi untuk menarik pelabur-pelabur.  Dan alhamdulillah, dalam 

perbincangan itu kita, mungkin akan menghasilkan beberapa perkara 

yang baik yang inshaa Allah, yang akan mungkin memberi kesan 

kepada pembangunan ekonomi dalam Negeri Sembilan ini  ya. 

 

Kita juga mengadakan kunjungan hormat ke mana pusat-pusat ataupun 

di kedutaan-kedutaan antarabangsa di Kuala Lumpur dalam usaha kita 

untuk meningkatkan pelaburan di negeri ini dengan mengadakan 

business talk dengan dewan-dewan perniagaan antarabangsa yang 

telah dikenal pasti ya.  Inilah di antara beberapa kaedah yang kita 

lakukan untuk memastikan pelaburan terus berkembang. 

 

Tentang cadangan ADUN Chennah untuk mewujudkan Negeri Sembilan 

Incorporated, Kerajaan Negeri akan mengkaji keperluan dan  

kesesuaian penubuhan Negeri Sembilan Incorporated memandangkan 

sekarang ini di bawah Kerajaan Negeri kita telah pun ada MBI ataupun 

Menteri Besar Incorporated dan juga NS Corp ya. 

 

Berkaitan tentang beberapa soalan yang berkaitan tentang pendidikan, 

saya juga ingin menjawab soalan yang diaju, di, yang ditanyakan oleh 

ADUN Jeram Padang berkaitan tentang peruntukan kuota 2,200 tempat 

matrikulasi untuk pelajar India ya.  Untuk makluman Yang Berhormat, 

sebelah saya, dah tak ada, berdasarkan kenyataan media Menteri 
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Pendidikan berhubung isu ini pada 24 April ya, 2019, Jemaah Kabinet 

memutuskan kuota 90% untuk pelajar bumiputera dan 10% untuk 

pelajar bukan bumiputera dikekalkan selaras dengan visi asal Program 

Matrikulasi KPM bagi menggalakkan pelajar bumiputera melanjutkan 

pelajaran dalam bidang sains.  Namun Jemaah Menteri telah bersetuju 

untuk menambah bilangan kemasukan pelajar ke program matrikulasi 

KPM kepda 40,000.  Ini bermakna akan ada sekitar 10% daripada 

40,000 ya,  untuk, untuk pelajar-pelajar bukan bumiputera ya.  Baru 

jawab YB. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Lagi satu saya nak tanya pengambilan tu 

terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Yang, yang penambahan kuota itu, 

bila diamalkan, sama ada untuk sesi 2019 ataupun 2020. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Soalan ni soalan persekutuan ya.  Nanti kena 

rujuk dengan Dr Maszlee sebab saya tak boleh nak jawab immediate, 

tapi dia baru bermesyuarat Kabinet semalam ya. 
 

Kemudian daripada Yang Berhormat Juasseh, sebenarnya saya dah 

terangkan sebelum, tapi saya jawab jugak di sini, mengenai tentang isu 

status kelulusan bangunan gantian di Sekolah Kebangsaan Pusat 

Juasseh, Kuala Pilah.  Cadangan pembinaan gantian di Sekolah 

Kebangsaan Pusat Juasseh Kuala Pilah telah pun diluluskan dalam RK, 

RMK-11 Rolling Plan 3 tahun 2018.  Pihak KPM telah pun menyerahkan 

projek ini kepada pihak JKR untuk pelaksanaan.  Pihak Jabatan 

Pendidikan dimaklumkan bahawa pihak JKR dalam proses penyediakan 

reka bentuk dan dokumen berkaitan telah, adalah dalam proses 

perolehan ya.  Memang kita maklum dan saya pun dah dah lawat 

sekolah tu, memang sekolah lama, sekolah kayu ya.  Tapi kalau boleh 

sekolah kayu tu, itu mungkin bahan sejarah.  Jadi untuk, untuk itu 

kemungkinan tender akan diiklankan pada 1 Ogos 2019 ya. 

 

Persoalan daripada Yang Berhormat Seremban Jaya berkaitan tentang 

JPNS, PPD dan sekolah-sekolah bekerja keras untuk berada di 

kedudukan pertama dalam peperiksaan SPM Peringkat Kebangsaan ya.  

Untuk ini, untuk makluman Yang Berhormat keputusan peperiksaan 

SPM 2018 mencatatkan sejarah manis tersendiri pada warga 

pendidikan di Negeri Sembilan kerana buat pertama kalinya dalam 

sejarah pendidikan Negeri Sembilan tidak ada jurang pencapaian 

antara calon bandar dan luar bandar yang menggambarkan di mana-

mana saja murid berada, guru-guru Negeri Sembilan tetap memberikan 

perkhidmatan terbaik.  Haa ini kali pertama.  Dan belajar dekat 

kampung ke, belajar dekat bandar ke, sama ya.  Maknanya kualitinya 



 

410/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 410 - 

sama, kerana pencapaian menerusi peperiksaan SPM itu sama, tidak 

ada perbezaan.  Kalau dulu ada perbezaan sedikit ya, maknanya bandar 

mungkin pencapaiannya lebih baik  ya. 

 

Pencapaian calon pada tahun 2018 amat cemerlang di mana ketiga-tiga 

pengukur utama dalam prestasi SPM iaitu Gred Purata Negeri, Peratus 

Calon Mempunyai Semua A serta Peratus Calon Memperolehi Layak 

Sijil meningkat berbanding SPM 2017.  Dan kekal mendapat kedudukan 

kedua terbaik selepas Putrajaya.  Dalam tempoh 3 tahun berturut-turut 

dari aspek Gred Purata Negeri di Peringkat Kebangsaan dengan 

peningkatan 0.04 berbanding SPM 2017.  Semua warga pendidikan 

Negeri Sembilan telah menjalankan amanah serta berusaha dengan 

menyentuh semua aspek yang dapat meningkatkan Gred Purata Negeri 

melalui analisa-analisa peperiksaan sejak mereka di Tingkatan 1 di 

samping dengan suntikan hala tuju melahirkan anak yang baik lagi 

cerdik (ABC) serta bekerjasama padu dengan semua pihak dengan 

pendekatan Jom Poi Nolong Sekolah khususnya daripada peranan 

daripada Kerajaan Negeri sendiri ya.  Usaha-usaha ini diteruskan dan 

ditambah baik inshaa Allah agar keputusan yang lebih baik di masa 

akan datang ya.  Kita berusaha untuk mengekalkan kedudukan yang 

ada tetapi berusaha juga untuk die tahap yang lebih di mana 3 

pengukur utama dalam SPM sentiasa meningkat tari tahun ke tahun 

dan ingin berada di kedudukan yang pertama, inshaa Allah di masa 

akan datang di Peringkat Kebangsaan.  Ini usaha yang kita lakukan 

inshaa Allah ya. 

 

Dato’ yang, Yang Dipertua, menjawab persoalan daripada ADUN 

Lenggeng walaupun murid akademi cemerlang, akhlak murid perlu 

dilihat agar dapat melahirkan murid yang berakhlak dan dapat menjaga 

kepentingan bersama.  Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan komited 

bagi merealisasi hasrat falsafah Pendidikan Kebangsaan iaitu 

melahirkan rakyat yang seimbang dari aspek jasmani, emosi, rohani 

dan intelektual di mana akhirnya mempunyai akhlak yang baik dan 

mulia.  Mulai tahun 2017 Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan telah 

membawa satu gagasan dan hala tuju yang jelas iaitu semua pendidik 

perlu melahirkan anak yang baik lagi cerdik (ABC).  10 program utama 

dalam pembentukan akhlak telah pun dan sedang dilaksanakan 

berdasarkan rekod amalan baik murid-murid di Negeri Sembilan mulai 

Januari hingga Mac 2019 sebanyak 214,666 rekod amalan baik telah 

dilaporkan.  Usaha-usaha masih dilakukan dari masa ke semasa. 

 

Merujuk tentang persoalan daripada Yang Berhormat Pertang yang, 

tentang isu BBTP (Bantuan  Bayaran Tambahan Persekolahan) yang 

telah dihapuskan mulai tahun ini.  Untuk makluman Yang Berhormat 

untuk tahun 2019, Kementerian Pendidikan Malaysia tidak 
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menyalurkan BBTP ke akaun sekolah selaras dengan kelulusan 

belanjawan 2019.  Kadar BBTP yang diberikan sebelum ini adalah 

24.60 sen per, untuk setiap pelajar bagi Sekolah Rendah, manakala 

33.60 sen untuk setiap pelajar bagi sekolah menengah.  Namun begitu, 

panduan telah diberi kepada pihak sekolah untuk menggunakan 

peruntukan Bantuan PCG, Bantuan Ko Kurikulum dan Bantuan Sukan 

Sekolah bagi perbelanjaan di bawah kategori BBTP tersebut ya. 

 

Tentang persoalan yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat Serting, 

adakah ya, yang bertanya, Yang Berhormat bukan Kerajaan tidak 

dibenarkan masuk dalam kawasan sekolah untuk menghadiri 

Mesyuarat Agung PIBG.  Untuk ini, untuk makluman Yang Berhormat, 

bagi sebarang program dan aktiviti yang dirancang untuk diadakan 

sekolah-sekolah, pihak yang berkaitan hendaklah mengemukakan 

cadangan ataupun permohonan tersebut kepada Kementerian 

Pendidikan telebih dahulu untuk pertimbangan pihak Kementerian.  

Perkara ini adalah selaras Surat Pekeliling Ikhtisas Bil. 3/2008 

Mengundang Orang-Orang Kenamaan Ke Upacara Sekolah Dan 

Penggunaan Premis Sekolah Oleh Pihak Luar. 

 

Juga daripada soalan Yang Berhormat Serting mengenai tentang 

bangunan baru Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan yang bernilai 50 

juta ringgit, yang telah diluluskan.  Untuk ini, untuk makluman Yang 

Berhormat, Kementerian Pendidikan Malaysia telah menyerahkan 

pembinaan ini kepada pihak JKR untuk dilaksanakan.  Setakat ini JKR 

masih lagi belum mengatur mesyuarat semakan BRIM.  Inshaa Allah 

kita akan cuba me, memantau keadaan ini juga. 

 

Yang, yang, Dato’, Dato’ yang Dipertua, saya sebelum mengakhiri 

perbahasan ini, saya ingin merakamkan ya, ucapan ribuan terima kasih 

dan penghargaan saya kepada pegawai-pegawai Kerajaan yang telah 

membantu, yang pertama untuk memastikan ekonomi yang telah 

terbukti tahun lepas jauh lebih baik daripada tahun sebelumnya.  Saya 

juga ingin merakamkan ribuan terima kasih kepada warga pendidik ya, 

yang telah bertungkus lumus untuk memastikan pencapaian kita 

dalam, di peringkat, berbanding daripada mana-mana negeri lain di 

Peringkat Kebangsaan dalam keadaan yang, di antara yang terbaik.  

Setakat itu yang ingin saya sampaikan.  Wabillahitaufik walhidayah, 

assalamualaikum WBT. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Waalaikumsalam WBT.  Terima kasih 

kepada Yang Berhormat Ampangan.  Sekarang sampailah masanya 

untuk Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat selaku Menteri Besar 

untuk menggulung perbahasan.   Dipersilakan. 
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YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat, Yang Berhormat Yang Dipertua 

Dewan Undangan Negeri.  Terima kasih di atas ruang yang diberikan 

dan saya ucapkan ribuan terima kasih kepada semua EXCO yang 

banyak membantu menjawab bagi pihak Kerajaan, saya yakin dengan 

kepimpinan secara kolektif setiap EXCO akan dapat berperanan dengan 

lebih efektif tanpa rasa bimbang ya.  Jadi, saya rasa bersyukur dan 

alhamdulillah tadi soal, saya terus menjawablah.  Dibangkitkan oleh 

Yang Berhormat ADUN Rantau mengenai prestasi ekonomi kewangan 

ya, mengenai KDNK kita lihat tadi telah dimaklumkan oleh Yang 

Berhormat Ampangan mengenai bagaimana kejayaan kita dalam 2018. 

 

Dan kita sedia maklum bahawa Malaysia pada 2018 berada tempat 

kedua selepas China, kita lihat bahawa bagaimana Malaysia berada 

4.7%, Singapura hanya 3.3%, Amerika 2.9%, Kesatuan Eropah 1.9%, 

United Kingdom 1.4%, Korea 2.7% dan Taiwan pada 2.6%.  Pada suku 

keempat yakni suku terakhir, Malaysia telah berjaya pada 4.7% 

manakala Singapura menurun pada 2.2%, USA ketika itu 2.9%, 

Kesatuan Eropah 1.5% ketika itu, United Kingdom 1.3%, Republik Cina  

6.4, Republic of Korea 3.1 dan Taiwan 1.8%.  Ini menunjukkan bahawa 

keyakinan ya, walaupun kita tahu ekonomi dunia ini adalah disebabkan 

masalah di antara Amerika dengan China yang berperang dari segi 

ekonomi dan mengakibatkan seluruh dunia menurun.  Dan 

alhamdulillah kita masih mampu bertahan dan kita lihat prestasi kita 

lebih baik daripada rakan-rakan serantau kita.  Ini menunjukkan 

bahawa da, Tun Dr Mahathir berjaya membangunkan negara kita dan 

alhamdulllah inilah keyakinan bukan saja rakyat di negeri kita tetapi 

keyakinan pelabur-pelabur luar, dan itulah yang menyebabkan 

pelaburan kita pada tahun lepas meningkat menjadi 2.8 bilion. 

 

Yang Diper, Dewan Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua.  Hutang 1 

trilion, memang kita sedia maklum bahawa hutang negara hanya 

sekitar 741 bilion ataupun 51.8% itu hutang yang kita sedia maklum 

bahawa tanggungan liabeli, liabiliti yang lain seperti jaminan yang 

perlu ditanggung oleh Kerajaan, hutang 1MDB dan liabiliti lain 

menjadikan kedudukan hutang dan liabiliti Kerajaan Persekutuan 

dianggarkan berjumlah 1.1 trilion ataupun sekitar 76% daripada KDNK 

pada tahun, akhir 2018.  Jaminan yang perlu ditanggung oleh Kerajaan 

adalah meliputi jaminan yang diberikan kepada syarikat berkaitan 

Kerajaan untuk melaksanakan projek infrastuktur pengangkutan awam 

seperti transit aliran ringan (LRT), transit aliran masa (MRT) dan lebuh 

raya Pan Borneo.   

 

Selain menanggung hutang Syarikat 1MDB, Kerajaan juga mempunyai 

liabiliti lain meliputi bayaran pajakan kewangan bagi projek-projek 

yang dilaksanakan secara Public Private Partnership (PPP), inisiatif 
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pembiayaan swasta (PFI) dan pembiayaan pembinaan BLT Sdn. Bhd.  

Bayaran bagi projek PPP adalah berdasarkan perjanjian konsesi yang 

ditandatangani antara Kerajaan dan syarikat konsesi. 

 

Kita, kita juga maklum tentang masalah penurunan sentimen kepada 

indeks kita dan kita sedia maklum bahawa ini merupakan seluruh 

dunia mengalami penurunan indeks dan bukan saja Malaysia, dan 

seluruh dunia juga menara, mengalami masalah penurunan indeks.  

Begitu juga dengan indeks harga komoditi, kita sedia maklum harga 

komoditi dunia telah turun, semua turun ya, termasuk dengan soya.  

Jadi apabila kita lihat begitu, bahawa memang sentimen ataupun 

market memang keadaan menunjukkan bahawa aliran menurun 

kepada semua komoditi yang ada.  Jadi, Dato’ Yang Dipertua, itu soalan 

daripada Rantau berhubung dengan prestasi ekonomi dan kewangan. 

 

Saya ingin menjawab juga mengenai bantuan-bantuan di bawah 

Kerajaan Pakatan Harapan.  Kerajaan Negeri Sembilan mulai 

belanjawan 2019 telah menyediakan berbagai inisiatif, insentif dan 

bantuan bagi meringankan beban masyarakat di Negeri Sembilan.  

Selain daripada itu, terdapat juga bantuan lain yang telah disediakan di 

bawah Kerajaan Pakatan Harapan.  Antara bantuan-bantuan adalah 

seperti berikut: bayaran pinjaman sara hidup dan pinjaman 

pendahuluan hasil FELDA telah dipulangkan semula kepada 1,500.00 

ringgit.  Bantuan musim tengkujuh untuk RISDA – 600.00 ringgit 

dibayar 2 kali iaitu Disember 2018 dan Januari 2019.  Bantuan sara 

hidup pendapatan 2,000.00 ke bawah – 1,000.00 ringgit, pendapatan 

2,000.00 ke 3,000.00 – 750.00 ringgit, pendapatan 3,001.00 ringgit ke 

4,500.00 ringgit anak 18 tahun terhad 4 kecuali OKU tiada umur – 

120.00 ringgit.  One off kepada pesara Kerajaan yang menerima pencen 

kurang 1,000.00 sebanyak 500.00 ringgit. 

 

Kerajaan Persekutuan juga memperkenalkan program sukarela insentif 

suri (iSuri) berjumlah 40.00 ringgit sebulan.  Projek rebate elektrik 

yang, kepada keluarga miskin tegar dan miskin berdaftar dan disahkan 

dalam sistem eKasih, Kerajaan Persekutuan memberikan bantuan 

ataupun rebate sebanyak 40.00 ringgit sebulan.   Bantuan nelayan, 

bantuan kepada komuniti nelayan dalam bentuk input peralatan secara 

berkelompok di 4 pengkalan nelayan di Negeri Sembilan.  Kerajaan 

Persekutuan telah membelanjakan 69,000.00 bagi tahun 2019, lebih 

tinggi daripada tahun 2018 sebanyak 48,000.00.  e-Petrol dan e-Diesel 

untuk bantuan nelayan 1.65 per liter.  Elaun sara hidup nelayan – 

200.00 ringgit.  Projek khas perumahan nelayan, bina baru 56,000.00 

ringgit, baik pulih 10,000.00 ringgit hingga 13,000.00 ringgit.   
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MySalam, perlindungan B40 Kerajaan Persekutuan.  Skim perlindungan 

kesihatan nasional bertujuan menyediakan perlindungan kesihatan 

takaful percuma kepada 3.8 juta individu B40 yang juga penerima 

bantuan sara hidup 2019, berumur 18 tahun sehingga 55 tahun, serta 

pasangan mereka.  Tunai 8,000.00 sekiranya didiagnosis salah satu 

daripada 36 sakit, 36 penyakit kritikal.  Bantuan awal persekolahan, 

persekolahan untuk ibu bapa berpendapatan 3,000.00 ke bawah, 

Kerajaan Persekutuan menyalurkan 100.00 ringgit bagi setiap pelajar.  

Skim Peduli Kesihatan Peka B40, bantuan kepada golongan 50 tahun ke 

atas yang merupakan penerima bantuan sara hidup dan pasangan 

Kerajaan Persekutuan, saringan kesihatan percuma, bantuan alat 

perubatan, insentif melengkapkan rawatan kanser, insentif tambang 

pengangkutan dan yang terakhir rumah mampu milik, rumah mampu 

milik. 

 

Rakyat Malaysia yang berpendapatan bulanan isi rumah 2,300.00 dan 

ke bawah, Bank Negara Malaysia menyediakan pinjaman dengan kadar 

pembiayaan 3.5% setahun untuk kediaman berharga 150,000.00 dan 

ke bawah.  Inilah antara insentif-insentif yang diberikan oleh  Kerajaan 

Persekutuan yang dikatakan tidak ada inisiatif, insentif baru oleh 

Kerajaan sedia ada. 

 

Mengenai soalan ADUN Chennah berhubung dengan UKAS di Negeri 

Sembilan.  Kita sedia maklum bahawa Unit Kerjasama Awam Swasta 

telah diwujudkan dalam struktur perjawatan Pejabat Setiausaha 

Kerajaan Negeri sejak 15 April 2013.  Terima kasih atas cadangan 

tersebut dan inshaa Allah, kita akan perkasakan dan kita memastikan 

bahawa UKAS akan dapat berperanan lebih baik dengan adanya ECRL 

yang datang ke Negeri Sembilan ini.  Kita akan pastikan bahawa, kita 

akan pastikan bahawa kita punya perancangan yang baik untuk ECRL 

di Negeri Sembilan. 

 

ADUN Chennah juga membangkitkan isu keperluan menempatkan 

Pegawai Daerah.  Ini adalah isu pentadbiran.  Dan inshaa Allah kita 

akan letakkan Pegawai Daerah ataupun kita akan pastikan bahawa 

Pejabat Daerah di, di, di Jelebu dapat diuruskan dengan baik. 

 

Mengenai soal projek ECRL, saya telah mendapat maklumat daripada 

Menteri, bahawa projek itu adalah 100% milik Malaysia dan usaha 

sama hanyalah untuk operasi iaitu 50-50.  Kalau rugi, 50% ditanggung 

oleh syarikat, setiap, setiap share tersebut dan kalau untung kita 

Kerajaan Malaysia akan mendapat 80% dan Kerajaan China hanya 

mendapat 20%.  Dulu kita bantah sebab tak ada ketelusan dan kos yang 

terlalu tinggi.  Yang Berhormat Rantau maklum kos 55 bilion adalah 

untuk kos asal single track.  Dan lepas tu PM ketika itu ubah kontrak 
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untuk double track dan panjangkan jajaran, 66 bilion itu belum campur 

faedah lagi ya, jadi itulah yang berlaku pada ECRL sebenarnya. 

 

Dan mengenai Tabung Haji, masalah yang melanda Tabung Haji, Dato’ 

Yang Dipertua, bukan perkara baru, sebaliknya ia sudah lama berakar 

umbi sehinggakan mantan Gabenor Bank Negara Malaysia, Tan Sri Zeti 

Akhtar Aziz pernah menulis surat kepada bekas Pengerusi Tabung Haji; 

Datuk Seri Abdul Aziz Rahim bertarikh 23 Disember 2015 yang 

memberikan amaran bahawa Tabung Haji mengalami masalah 

kekurangan aset.  Bagaimanapun, Kerajaan BN ketika itu tidak 

memperdulikan amaran tersebut dan terus membenarkan Tabung Haji 

membayar hibah ya, hibah ni hadiah, yang tinggi walaupun 

keuntungannya tidak mencukupi dan bakal berdepan dengan risiko 

kestabilan kewangan. 

 

Pihak pembangkang 2016 beberapa kali membangkitkan isu kerugian 

Tabung Haji namun ia dinafikan oleh pihak pengurusan lama termasuk 

Menteri di Jabatan Perdana Menteri ketika itu, Datuk Seri Jamil Khir 

Baharom serta Timbalannya Datuk Dr. Asraf Wajidi Dasuki yang 

menyatakan Tabung Haji ketika itu adalah di dalam keadaan yang baik.  

Bukan itu sahaja, Menteri dan Timbalannya tidak mengambil apa-apa 

tindakan untuk menyelesaikan, walaupun menyelamatkan Tabung Haji 

ketika itu, dan hanya membiarkan segala keputusan serta tindakan 

dibuat oleh pihak pengurusan Tabung Haji yang mana Ahli Lembaga 

Pengarahnya, kebanyakannya terdiri daripada ahli-ahli UMNO.  Ekoran 

itu akhirnya membawa masalah yang teruk kepada Tabung Haji. 

 

Kerugian yang berlaku menyebabkan aset Tabung Haji tidak 

mencukupi untuk menampung liabiliti.  Kerugian yang ditanggung, 

yang dialami oleh Tabung Haji adalah berjumlah 10.2 bilion.  Ini kerana 

nilai pelaburan aset hartanah dan syarikat yang dibeli Tabung Haji 

dengan kos 11.9 bilion hanya bernilai 9.7 bilion sahaja setakat 31 

Disember 2018.  Sehubungan dengan itu, penyelewengan demi 

penyelewengan dilakukan, antaranya manipulasi serta memalsukan 

kedudukan akaun sebenar Tabung Haji dan membayar hibah sebelum 

ini dengan kadar yang tinggi.  Akaun Tabung Haji dipalsukan dengan 

kelulusan Datuk Seri Jamil Khir pada 2017 apabila ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. beliau membenarkan ….. 
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YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. supaya Tabung Haji memanipulasi ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya nak mencelah sikit Tuan Dipertua. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. sistem saham yang ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Bukankah kita tak boleh menyebut ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ..... harus jatuh sebanyak 3 kali. 

 

 

YB ADUN Chembong: ….. nama orang yang tak beada dalam Dewan 

Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan:[percakapan secara off mic] 

 

 

YB ADUN Chembong: Tak, kita tak boleh menyebut nama orang yang 

tiada dalam Dewan, Dato’ Dipertua. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Mengikut standard kewangan, sesebuah syarikat 

harus mengisytiharkan kerugian jika nilai saham dibeli jatuh 20%.  

Tetapi yang Tabung Haji lakukan dengan kebenaran daripada Menteri 

ketika itu ialah menetapkan nilai saham harus ja, teruk, harus jatuh 

kepada 70% dan kemudian diubah kepada 85%.  Dan selepas itu 90%.  

Pemalsuan ini bukan saja mendapat kebenaran tetapi lembaga 

Pengarah Tabung Haji juga meluluskannya. 

 

Tabung Haji pada zaman tersebut dengan tenang, terang dan nyata 

memalsukan akaun Tabung  Haji untuk menyembunyikan kerugian 

yang dialami oleh mereka dengan keuntungan yang palsu dan tidak 

wujud itu.  Tabung Haji kemudiannya memberi hibah dengan kadar 

6.25% pada Februari 2018 dengan melibatkan pembayaran sebanyak 

2.7 bilion hasil daripada manipulasi dan pemalsuan akaun.  Perkara ini 

dengan jelas bertentangan dengan akta Tabung Haji apabila Kerajaan 
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ketika itu membuat pengumuman hibah walaupun keuntungan tidak 

mencukupi. 

 

Selepas kemenangan Pakatan Harapan, Tabung Haji kini dikendalikan 

oleh golongan profesional dan bukan lagi terdiri daripada ahli politik 

seperti sebelum ini bagi memulihkan institusi berkenaan.  Hasil 

daripada pengurusan baru yang juga mendapati penyelewengan yang 

lain yang telah dilakukan pengurusan lama turut melibatkan program 

Yayasan Tabung Haji 2017.  Di mana dana berjumlah 22 juta telah 

dikeluarkan untuk aktiviti yang mempunyai kecenderungan politik.  Ini 

bertentangan dengan memorandum dan artikel Yayasan Tabung Haji. 

 

Tuan Yang Dipertua, selain itu pengurusan lama juga menyembunyikan 

maklumat penting yang melibatkan penjualan saham Tabung Haji pada 

2012 iaitu sebanyak 95% kepada PTTH Indoor Plantation.  Malah pihak 

pengurusan sebelum ini juga membuat pelaburan yang menyebabkan 

kerugian kepada Tabung Haji, antara saham FGV yang mengalami 

kerugian sehingga 1.1 bilioin.  Cubaan Tabung Haji menyelamatkan 

Ramonia Holding sehingga kerugian 670 juga, 670 juta serta membeli 

30% pemilikan saham Putra Perdana yang melibatkan kerugian 144 

juta.  

 

Komited untuk memastikan institusi umat Islam terus terbela, Kerajaan 

Pakatan Harapan kemudian membuat pelan pemulihan Tabung Haji 

melalui Syarikat Tujuan Khas (SPV) iaitu Urus Harta Jemaah Sdn. Bhd. 

membeli aset Tabung Haji yang hanya bernilai 9.7 bilion dengan harga 

19.9 bilion.  Bagi memulihkan Tabung Haji, Kerajaan, Kerajaan akan 

memberikan suntikan dana bersih sejumlah 17.8 bilion ke dalam 

Tabung Haji.  Malah Tabung Haji akan dibiayai oleh Kerajaan dalam 

tempoh 10 tahun iaitu dari tahun 2020 sehingga 2030.  Ini bermakna 

Kerajaan akan membuat peruntukan sebanyak 500 juta pada tahun 

2020 dan seterusnya sebanyak 1.373 bilion setahun sehingga semua 

sukuk ditebus semula. 

 

Bagi memastikan tiada lagi manipulasi dan penipuan akaun berlaku, 

Kerajaan juga meletakkan Tabung Haji di bawah seliaan piawaian Bank 

Negara dan yang berperanan sebagai penguatkuasa peraturan ke atas 

Tabung Haji bagi memastikan segala piawaian dipatuhi dan supaya 

Tabung Haji berfungsi secara profesional tanpu, tanpa campur tangan 

politik.  Penguatkuasaaan Bank Negara Malaysia juga diperlukan 

supaya tidak ada kesalahan yang sama berulang lagi di masa hadapan.  

Bank Negara Malaysia adalah badan berkanun yang berwibawa dan 

bebas daripada campur tangan Kerajaan. 
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Dato’ Yang Dipertua, dengan segala Pelan Pemulihan Tabung Haji yang 

dibuat ketika ini oleh pengurusan yang baru, bersama sokongan penuh 

Kerajaan Pakatan Harapan, ia kini telah menunjukkan kesan yang 

positif.  Akaun Tabung Haji sudah diimbang, aset yang kurang potensi 

diserah kepada UJSB dan diganti dengan sukuk yang bernilai tinggi.  

Ekoran proses ini juga Tabung Haji mampu memberi hibah dengan 

jumlah 903 juta iaitu 1.25%.  Setakat 31 Disember 2018, Tabung Haji 

merekodkan aset keseluruhan berjumlah 76.5 bilion sekaligus 

mencatat lebihan sebanyak 1 bilion bagi tahun kewangan berakhir 31 

Disember 2018.  Ini menunjukkan kedudukan kewangan kembali pulih 

dan jika dibandingkan dengan Tabung Haji sebelum ini, defisit 

sebanyak 4.1 billion berdasarkan laporan kewangan yang diaudit pada 

2017. 

 

Dengan kejayaan proses pemulihan Tabung Haji dalam tempoh yang 

singkat ini, iaitu salaam 6 bulan, Kerajaan Pakatan Harapan dan Tabung 

Haji memberi jaminan sekiranya penstrukturan ini berjalan lancar dan 

mendapat sokongan penuh terutamanya dari rakyat, bayaran hibah 

untuk tahun 2019 akan lebih baik dan institusi ini akan semakin maju 

daripada yang sebelumnya, inshaa Allah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, berhubung dengan soalan Chennah mengenai eco 

tourism di Jelebu, peruntukan pembangunan eco tourism di Jelebu 

tertumpu di Taman Negeri sama ada dari peruntukan Wang Amanah 

Jabatan Hutan, dan peruntukan Kerajaan Negeri Sembilan.  Pada waktu 

ini, di bawah peruntukan Kerajaan Negeri, sebanyak 750,00.00 

diperuntukkan untuk pembangunan infrastruktur di Taman Negeri 

Kenaboi, dan 230,000.00 bagi menaik taraf denai di Jeram Merungut 

dan Taman Negeri Kenaboi, selain 200,000.00 dari dana KWPH.  Satu 

Pelan Pembangunan Taman Negeri Kenaboi melalui Jabatan 

Perhutanan Negeri telah dirangka yang merangkumi beberapa perkara 

seperti berikut: pertama, bertujuan untuk membuat satu pelan yang 

sistematik dari segi pembangunan sumber, pemban, pembangunan 

kemudahan dan fasiliti dalam masa 10 tahun.  Keduanya, pelan ini juga 

melakukan kajian tentang kehendak dan trend pengunjung.  Dan yang 

ketiga, di dalam pelan ini akan ada reka bentuk serta lakaran teknik 

kemudahan, dan pelan ini juga mengambil kira pembangunan yang 

suah dirancang agar pembangunan adalah, agar sistematik. 

 

Dato’ Yang Dipertua, berhubung dengan ADUN, perkara yang 

dibangkitkan oleh ADUN Seri Menanti.  Kemudahan dan infrastruktur 

di kawasan pelancongan Ulu Bendul dan Seri Menanti.  Pada tahun 

2019, pihak Kerajaan Negeri telah meluluskan peruntukan sebanyak 

228,000.00 di bawah vot P62  bagi penyelenggaraan dan pembangunan 

kemudahan pusat rekreasi Ulu Bendul.  Di bawah peruntukan tersebut, 
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pihak Majlis Daerah Kuala Pilah telah mula melaksanakan 

penambahbaikan kemudahan-kemudahan itu di Ulu Bendul Cave, 

papan-papan tanda laluan pejalan kaki, jabat, jambatan serta surau di 

kawasan tersebut.  Manakala bagi tahun 2020, pihak Majlis Daerah 

Kuala Pilah akan mengemukakan permohonan peruntukan sebanyak 

300,000.00 kepada Kerajaan Negeri bagi tujuan mengecat kawasan 

kolam renang, penyelenggaraan tandas, memperbanyakkan wakaf serta 

menambah baik landskap di kawasan tersebut supaya keselesaan para 

pelancong dapat dipertingkatkan. 

 

Bagi meningkatkan tarikan pelancong Seri Menanti, pihak JKR Kuala 

Pilah dan Lembaga Muzium Negeri telah membelanjakan sebanyak 4.7 

juta bagi projek pemulihan dan naik taraf Muzium Diraja Istana Lama 

Seri Menanti pada tahun 2016 dan telah siap pada 2018 bagi kerja-

kerja pembaikan dan pemuliharaan 4 seri, 4 tiang seri, kerja mekanikal 

dan elektrik, pemuliharaan lantai dan bumbung serta kerja-kerja 

pembersihan dan mengikis cat, pihak, pihak Majlis Daerah Kuala Pilah 

pula telah menyediakan Pelan Perancangan Pembangunan dan naik 

taraf landskap serta pencahayaan Bandar Diraja Seri Menanti dan 

permohonan peruntukan akan dikemukakan kepada Kerajaan Negeri 

bagi tahun 2020. 

 

Bagi soalan ADUN Seri Menanti berhubung dengan homestay Seri 

Menanti, bagi pembangunan program homestay, Kerajaan Negeri 

sentiasa bersama-sama Kementerian Pelancongan, Seni Dan Budaya 

untuk menyelaraskan rumah-rumah yang dilihat berpotensi untuk 

disenaraikan di bawah program homestay.  Bagi rumah-rumah yang 

tidak menepati kriteria program homestay tersebut Kerajaan Negeri 

akan menyelaras di bawah  program rumah tamu bersama-sama pihak 

berkuasa Tempatan dan Pejabat Daerah. 

 

Bagi soalan ADUN Lobak, berhubung dengan isu terdapat anjing liar, 

telah dijawab.  ADUN Lobak juga mengenai apakah status pembinaan 

sekolah Tamil di Bandar IOI Bahau.  Kerajaan Negeri pada 10 Ogos 

2016 telah meluluskan perizaban tanah seluas 20,234 meter persegi 

ataupun 5 ekar untuk kegunaan tapak sekolah tersebut.  Tanah 

tersebut telah diwartakan melalui Warta Kerajaan Negeri Sembilan 

153/29 Mac 2018 di bawah kawalan Setiausaha Kerajaan Negeri.  

Urusan pembinaan sekolah bantuan adalah di bawah inisiatif Lembaga 

Pengelola Sekolah, Persatuan Ibu Bapa Dan Guru.  Bagaimanapun, 

sehingga kini Jabatan Pendidikan belum lagi menerima maklumat 

rasmi berkaitan cadangan perpindahan Sekolah Jenis kebana, 

Kebangsaan Tamil di kawasan tersebut. 
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Bagi soalan Lobak, isu yang Bandar IOI, Sekolah Jenis Kebangsaan Cina, 

tanah yang dikhaskan untuk tapak sekolah di Bandar IOI adalah seluas 

15 ekar.  Pejabat Daerah Tanah Jempol tidak ada menerima sebarang 

permohonan tapak Sekolah Jenis Kebangsaan Cina di Bandar IOI.  

Sehingga 4 April 2019 Pejabat Daerah Tanah Jempol hanya menerima 

permohonan bagi Sekolah Jenis Kebangsaan Tamil daripada Lembaga 

Sekolah Tamil Ladang Bahau.  Dan bagi pihak sekolah agama daripada 

Jabatan Hal Ehwal Agama Islam ya.  Jadi kalau apa, kena mohon ya, 

mintak dia mohon.  

 

Bagi soalan ADUN Kota, soalan yang dibangkitkan masalah tanah yang 

tidak dapat diselesaikan, berlanjutan 50 tahun di Kampung Legong 

Jaya.  Sepertimana 4 pemohon telah dapat, dapat diselesaikan 

manakala 1 lagi permohonan belum dapat diselesaikan.  Mohon 

tindakan.  Perkara ini akan dibuat semakan lanjut.  Bagaimanapun kita 

tidak dapat sebarang permohonan baru dari Kampung Legong Jaya 

tersebut ya. 

 

ADUN Juasseh, rumah terbakar mengambil masa panjang dalam, dan 

penambahbaikan dan pembinaan.  Kejadian kebakaran rumah Cik 

Norlita, di Jemapoh, Kuala Pilah berlaku 14 September 2018.  Pejabat 

Daerah Kuala Pilah telah mengemukakan permohonan peruntukan 

Akaun Amanah Permasalahan Rakyat bagi membina rumah baru Cik 

Norlita yang musnah akibat kebakaran kepada Pejabat Setiausaha 

Kerajaan Negeri pada 2 Oktober.  Sumber Waran peruntukan bagi 

membina sebuah rumah PPRT melalui Akaun Amanah Permasalahan 

Rakyat telah diterima oleh Pejabat Daerah.  Proses pertimbangan 

peruntukan Akaun Amanah telah dibawa ke pengurusan Unit 

Kewangan, Pejabat SUK dan semasa membuat pertimbangan, aspek 

yang diambil kira sebelum peruntukan diluluskan dan, Kerajaan Negeri 

selaku Pengerusi Jawatankuasa Akaun Amanah bagi menambah baik 

proses kelulusan dan saluran peruntukan darurat ya.  Kita menerima 

teguran tersebut, inshaa Allah kita akan perbaiki.  Cuma peringkat 

awalnya kita ada mak, dimaklumkan bahawa sebuah NGO nak buat, 

tetapi selepas tu NGO menarik diri dan barulah kita memproses 

perkara tersebut. 

 

Yang Berhormat ADUN Sungai Lui mengenai Koperasi Felda perlu 

diperkasakan bagi melaksanakan perancangan yang lebih, yang telah 

diaturkan.  Antara intipati dalam pembentangan kertas putih FELDA 

adalah berkaitan dengan pengurusan dan pengukuhan koperasi felda, 

koperasi peneroka di setiap Rancangan FELDA termasuk Koperasi 

Permodalan FELDA Bhd. dan akan diperkasakan bagi meningkatkan 

penglibatan peneroka dan generasi baru dalam pengurusan pelaburan 

dan perniagaan yang diusahakan oelh FELDA.  Peneroka akan diberi 
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peluang pemilikan saham dalam koperasi supaya dapat memainkan 

peranan yang lebih signifikan.  Manakala penglibatan koperasi 

peneroka akan dipertingkatkan dalam mengurus dan mengendalikan 

aktiviti pengurusan ladang serta pembangunan sosio ekonomi 

peneroka.  Melalui sistem ini FELDA akan dapat melahirkan lebih ramai 

peladang profesional yang dapat menyumbang kepada kemajuan 

masyarakat dan peneroka.  

 

Soalan ADUN Senaling, berhubung dengan kejadian kebakaran 

Kampung Temeris.  Pejabat Tanah telah menerima laporan pihak  Polis, 

telah menerima laporan Polis berkenaan kejadian rumah Kampung 

Temeris pada 11 April 2019.  Oleh itu pihak Pejabat Daerah Tanah telah 

memohon bagi pihak pembinaan baru rumah PPRT ke pihak Parlimen 

Kuala Pilah di bawah Program Mesra Rakyat dengan anggaran kos 

50,000.00.  Permohonan ini telah dihantar ke Parlimen Kuala Pilah 

pada 15 April 2019 ya.  

 

Bagi ADUN Mambau, soalan dia East Cost Rail (ECRL), telah saya 

maklumkan.  Dan telah di, dijawab. 

 

ADUN Temiang, supaya Penyata Kewangan MBI dan anak syarikat 

dibentangkan.  Menteri Besar, Menteri Besar Negeri Sembilan 

(Perbadanan) dan anak syarikat menyediakan laporan penyata 

kewangan yang telah diaudit oleh juruaudit bertauliah setiap tahun 

tanpa gagal.  Tindakan ini bertujuan bagi memastikan per, perme, 

perbendaharaan, Pemerbadanan sentiasa mengamalkan urus tadbir 

kewangan yang telus selaras dengan tatacara pengurusan yang 

ditetapkan oleh Kerajaan.  Amalan Kerajaan dahulu yang tidak telus 

menyebabkan beberapa persoalan audit gagal diberikan penjelasan 

sewajarnya akibat ketiadaan rekod yang teratur.  Namun bermula 29 

Jun 2018, pengurusan dan operasi perbadanan telah diletakkan di 

bawah pemantauan Pejabat Kewangan dan Perbendaharaan Negeri 

supaya pengurusan dan operasi perbadanan lebih teratur dan dikemas 

kini daripada masa ke semasa. 

 

ADUN Kota, isu permohanan membina dewan orang ramai.  Kita minta 

supaya melihat tempat yang sesuai kerana setakat ini tiada tempat 

yang boleh mendirikan dewan dan kita akan mencari dewan, tapak 

yang sesuai inshaa Allah. 

 

ADUN Temiang, taklimat kepada pemohon-pemohon projek di bawah 

peruntukan MARRIS dan, dan tempat daripada ADUN.  Soalan berkaitan 

kaedah agihan kepada permohonan dan peruntukan MARRIS ini sering 

dibangkitkan dalam Dewan Undangan Negeri setiap persidangan.  Oleh 

yang demikian adalah baiknya saya memberi sedikit pencerahan 
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berkaitan peruntukan MARRIS ini agar semua ahli Yang Berhormat 

mendapat maklumat yang betul dan tepat.  MARRIS adalah singkatan 

kepada Malaysia Road Record Information System, sistem pendaftaran 

jalan ini telah dibuat bagi Jalan Negeri, Jalan perbenda, Perbandaran, 

Jalan Majlis, Jalan Kampung dan Jalan Pertanian.  Sistem MARRIS ini 

berada di bawah seliaan Kementerian Kewangan.  Dasar pemberian 

peruntukan penyelenggaraan Jalan Negeri adalah mengikut keperluan 

dan kelulusan berdasarkan garis panduan tatacara pengurusan 

pemberian penyelenggaraan jalan MARRIS. 

 

Permohonan kerja-kerja selenggaraan jalan tersebut perlu dibuat oleh 

semua agensi mengikut kategori jalan iaitu bagi Jalan Negeri iaitu di 

bawah JKR, Jalan Kampung di bawah Pejabat Daerah Dan Tanah, Jalan 

Majlis dan Jalan Perbandaran di bawah Pihak Berkuasa Tempatan, 

manakala bagi Jalan Pertanian ianya boleh dibuat di bawah Jabatan 

Pengairan Dan Saliran.  Maksudnya Yang Berhormat boleh salurkan 

permohonan ataupun aduan kepada agensi-agensi terbabit mengikut 

kategori jalan.  Kerja yang dibenarkan oleh Kementerian Kewangan 

untuk dilaksanakan dengan menggunakan peruntukan MARRIS adalah 

kerja-kerja penyelenggaraan jalan sahaja yang perlu memenuhi kriteria 

yang ditetapkan.  Pembaikan jalan juga dibuat berdasarkan keperluan 

di tapak dan jenis kerosakan yang dialami untuk pembaikan. 

 

Semua permohonan akan diangkat ke dalam Mesyuarat Jawatankuasa 

MARRIS yang dipengerusikan oleh Yang Berhormat Pegawai Kewangan 

Negeri untuk dipertimbangkan dan dinilai tahap kerosakannya 

berdasarkan 4 quadron analysis untuk kelulusan.  Mesyuarat ini 

mempertimbangkan setiap permohonan pembaikan jalan yang 

diangkat dan kelulusan akan dikemukakan kepada permohonan 

seandainya permohonan itu layak.  Kaedah quadron analysis digunakan 

oleh ahli-ahli, dan urusetia Mesyuarat Jawatankuasa MARRIS untuk 

menilai sejauh mana kepentingan projek mengikut kriteria yang telah 

ditetapkan.  Antaranya ialah jumlah kemalangan, tahap kerosakan 

jalan, kekerapan bencana, rekod penyelenggaraan, jumlah kenderaan 

dan jumlah aduan.  Bagi DUN Temiang pula,  kebanyakan jalan ter, yang 

terlibat merupakan Jalan Majlis di bawah Majlis Perbandaran 

Seremban.  Oleh yang demikian, pemohon projek adalah dari pihak 

Majlis. 

 

ADUN Rahang, perkhidmatan bas percuma perlu diluaskan di luar 

Seremban.  Menjadi hasrat bahawa perkhidmatan bas percuma di 

Daerah Seremban merupakan satu projek rintis yang mula 

diperkenalkan pada 2019.  Keberkesanan projek ini perlu dikaji setiap 

masa agar cadangan untuk meluaskan perkhidmatan bas percuma ini 

dapat dilakukan.  Cadangan untuk  memperluaskan perkhidmatan bas 
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percuma di luar Seremban juga perlu dikaji mengikut kesesuaian lokasi 

serta kedudukan semasa ekonomi Kerajaan Negeri.  

 

Lampu jalan, kawasan laluan Seremban – Tampin, ADUN Chembong.  

Jalan, laluan Seremban – Tampin majoritinya telah disediakan lampu 

jalan bagi kawasan lampu jalan rosak, kerja-kerja pembaikan akan 

dilaksanakan dalam masa terdekat memandangkan peruntukan baru 

saja diterima.  Bagi laluan di Hentian Tinggi, sempadan 

Seremban/Rembau, ianya di bawah senggaraan TNB dan ia akan 

dibaiki dengan segera. 

 

ADUN Juasseh berkenaan pili bomba kawasan kampung.  Tadi dah 

dijawab. 

 

ADUN Gemas permohonan lampu jalan di Jalan Londah – Palong 1, dan 

Londah ke Pasir Besar.  Permohonan lampu jalan di laluan tersebut 

akan dibuat oleh pihak Jabatan Kerja Raya.  Kerja akan dilaksanakan 

mengikut kelulusan peruntukan.  Pada masa ini pemasangan lampu 

jalan di kawasan persimpangan telah dilakukan ya. 

 

ADUN Serting, balai raya Kampung Jawa Serting Tengah tidak dijaga.  

Peruntukan penyelenggaraan telah diluluskan pada tahun ini.  Dan 

kerja pembaikan telah dimulakan pada 22 April 2019.  Dan akan siap 

dalam tempoh 12 minggu. 

 

Permohonan jalan alternatif PD Utama ke Sri Rusa, Port Dickson.  

Kerajaan Negeri melalui Jabatan Kerja Raya Negeri Sembilan ya, ADUN 

Bagan Pinang, Kerajaan Negeri melalui Jabatan Kerja Raya Negeri 

Sembilan sememangnya telah mempunyai perancangan bagi membina 

jalan alternatif bagi jalan pantai Port Dickson.  Projek tersebut dipohon 

dalam Rancangan Malaysia Ke-11 (RP 4), Program Jalan Luar Bandar di 

bawah Kementerian Pembangunan Luar Bandar.  Ia akan dilaksanakan 

setelah peruntukan diluluskan. 

 

ADUN Bagan Pinang berhubung dengan jalan alternatif ke pantai Batu 4 

apabila program hari tentera dapat dilaksanakan.  Cadangan bagi 

pembinaan jalan-jalan baru akan disediakan oleh pihak perunding 

semasa rancangan jalan-jalan baru di bawah MVV dan juga semasa 

cadangan perancangan RKK, Rancangan Khas Kawasan Port Dickson. 

 

ADUN Sungai Lui, lampu jalan masuk ke Pasoh 2 dan 3.  Jalan masuk ke 

Pasoh 2 dan 3 merupakan Jalan Persekutuan.  Permohonan pas, 

pemasangan telah dibuat Ibu Pejabat Kerja Raya Malaysia.  Walau 

bagaimanapun, ia masih belum diluluskan dan ia akan dilaksanakan 

apabila peruntukan diluluskan. 
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ADUN Bagan Pinang, isu ketiadaan tandas Pantai Batu 5, jalan masuk 

dinaik taraf, kiosk dan jualan kawasan tersebut, kiosk dan jualan di 

kawasan tersebut.  Peruntukan tandas diluluskan oleh Kementerian 

Perumahan Dan Kerajaan Tempatan sebanyak 500,000.00 yang baru 

lalu.  Jalan masuk ke Pantai Batu 5 mendapat peruntukan MARRIS 

sebanyak 40,000.00 untuk diturap.  Tarikh iklan pada 17 April.  

Lawatan tapak 24 April, semalam.  Dan turap pada 2 Mei, inshaa Allah.  

Perancangan menyeluruh kawasan tersebut ialah menyediakan 

kemudahan tandas, surau, gerai, parkir kenderaan, pencahayaan ya. 

 

Untuk ADUN Mambau, perkhidmatan kereta api Seremban – Port 

Dickson.  Inshaa Alalh, pelan perancangan pembangunan komprehensif 

MVV 2.0 telah mengambil kira rancangan untuk menghidupkan semula 

landasan kereta api dari Seremban ke Port Dickson dengan 

menggunakan jajaran sedia ada.  Cadangan ini telah dibincangkan 

dengan KTMB, dan pihak KTMB akan menyediakan kertas cadangan 

lengkap untuk diangkat kepada Kementerian Pengangkutan Jalan. 

 

ADUN Temiang, MARRIS, projek MARRIS 2018 tidak dilaksana di 

kawasan DUN Temiang.  Untuk makluman sebanyak 15 projek MARRIS 

telah dilaksanakan dari tahun 2015 sehingga 2018 iaitu 7 projek pada 

2015, dan 1 projek pada 2016, 7 projek telah dilaksanakan pada 2018.  

Manakala bagi tahun 2019, 2 permohonan telah diangkat tetapi belum 

diluluskan pada tahun 2019 ya.  Pada 2018, sebanyak 883,000.00 telah 

diluluskan.  Manakala bagi tahun 2019, inshaa Allah sebanyak 373 dan 

pada 2017, 2016 sebanyak 566,000.00. 

 

ADUN Serting, memohon lampu limpah di Serting Hilir 

Kompleks/Simpang Bandar Seri Jempol dan simpang Serting Tengah.   

Lokasi simpang yang dimaksudkan merupakan jalan-jalan Persekutuan 

iaitu simpang Serting Hilir Kompleks FT011/FT1270, simpang Bandar 

Seri Jempol FT1268/FT010 dan yang ketiga simpang Serting Tengah 

FT1268/FT009.  Permohonan lampu di lokasi akan dikemukakan 

kepada Ibu Pejabat Jabatan Kerja Raya untuk diluluskan, inshaa Allah. 

 

Bagi ADUN Gemas, soalan permohonan lampu jalan untuk laluan jalan 

Londah – Palong 1, rasa tadi dah dijawab.  ADUN Johol, pemasangan 

lampu jalan Persekutuan di Repah ke Johol dan laluan utama.  

Permohonan pemasangan lampu jalan Persekutuan di kawasan Johol 

telah dipohon ke Ibu Pejabat JKR untuk kelulusan.  Walau 

bagaimanapun, kawasan persimpangan jalan tersebut telah disediakan 

lampu jalan ya. 

 

Soalan YB Seremban Jaya, berhubung dengan penduduk awam tidak 

memnbuat laporan Polis berhubungan jenayah yang berlaku di 
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kawasan perumahan mereka kerana berasa tiada susuk, susulan dan 

tindakan susulan.  Tidak benar ya.  Kita mengucapkan ribuan terima 

kasih kepada pihak polis yang sentiasa memastikan kadar jenayah 

terus turun dan mereka menjalankan amanah dengan lebih baik.  Kita 

harap bahawa kes jenayah akan sen, akan di-settle, disiasat setiap 

laporan yang diterima dari pengadu yang melibatkan kes jenayah.  

Siasatan akan dijalankan di mana Pegawai Penyiasat akan hadir ke 

tempat kejadian untuk mengumpul setiap bukti yang ada di lokasi 

kejadian yang ditinggalkan.  Seterusnya Pegawai Penyiasat akan 

merakam ucapan pengadu dan juga Pegawai Penyiasat kes wajib 

memberitahu pengadu berkenaan dengan perkembangan kes yang 

disiasat tersebut ya.  Sehinggalah kes selesai dituduh di mahkamah 

dengan memberi surat pemberitahuan perkembangan kes kepada  

pengadu ya.  Sekiranya tak ada laporan Polis, memang tak ada, pihak 

Polis tidak akan membuat siasatan.  Jadi kita harap, rakya jika ada 

berlaku masalah, diharap dapat memberi, membuat aduan terus 

kepada Polis. 

 

Jawatankuasa Bertindak Keselamatan, tajuk daripada YB Rahang, 

nyatakan statik peratusan kes pecah masuk rumah di Rasah dan 

Rahang yang telah ditangkap serta dituduh di mahkamah.  Bagi tahun 

2018, di Rahang sahaja terdapat 48 kes, 46 kes, tangkapan sebanyak 18, 

yang dituduh 6.  Bagi tahun 2019 sehingga Mac, 12 kes telah diberitahu, 

satu tangkapan dan satu tuduhan.  Bagi Rasah, 16 kes tangkapan 

sebanyak 1 dan tuduhan 1.  Pada 2019 sebanyak 4 kes berlaku, kes 

pecah rumah, satu kes tangkapan dan belum ada lagi tuduhan.  Jumlah 

kes pecah rumah masuk yang dilaporkan di Rahang pada tahun 2018 

adalah sebanyak 46 kes di mana kita sedia maklum, seperti mana yang 

telah saya laporkan.  Secara keseluruhan terdapat 78 kes yang 

direkodkan, 21 tangkapan telah dibuat dan 8 tuduhan telah dijalankan 

bagi tahun 2018.  Sehingga Mac, di kawasan Rahang dan Rasah, telah 

saya nyatakan tadi. 

 

Yang Berhormat ADUN Gemas, bangkitkan soalan keadaan Masjid 

Kariah Kampung Londah yang uzur.  Amat memerlukan pembaikan, 

mohon perhatian Kerajaan terhadap perkara ini.  Pada masa ini tiada 

permohonan bantuan pembaikan dari Ahli Jawatankuasa Masjid Kariah 

Londah.  Pihak Masjid boleh membuat permohonan kepada Pejabat 

Daerah, Pejabat Agama Islam Daerah (PAID) untuk mendapatkan 

ulasan dan kemudiannya akan diangkat ke Ibu Pejabat Hal Ehwal 

Agama Islam untuk dipertimbangkan kelulusannya. 

 

Bagi soalan ADUN Juasseh, bantuan dan lawatan ke pusat-pusat tahfiz 

perlu diadakan untuk memastikan keselamatan terjamin.  Untuk 

madrasah dan maahad tahfiz, pihak JAKIM telah menyediakan 
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peruntukan untuk disalurkan kepada madrasah dan maahad tahfiz 

yang berdaftar di bawah Jabatan Hal Ehwal Agama Islam Negeri 

Sembilan.  Kerajaan Negeri juga memperuntukkan bantuan khusus ke 

madrasah dan maahad tahfiz.  Jabatan Hal Ehwal Agama Islam Negeri 

Sembilan juga sentiasa membuat pemantauan dari masa ke semasa 

bagi memastikan keselamatan.  Tahun 2018, Kerajaan telah 

menyalurkan peruntukan melalui Giat MARA untuk kerja-kerja baik 

pulih dan pemasangan pendawaian elektrik di madrasah dan maahad 

tahfiz.  Untuk keselamatan penghuni madrasah, kelulusan keselamatan 

dari pihak Bomba merupakan pra syarat bagi sebuah premis 

didaftarkan sebagai madrasah atau maahad tahfiz. 

 

Soalan daripada ADUN Lenggeng berhubung dengan masjid menjadi 

pusat masyarakat kepada, masyarakat yang susah.  Kerajaan Negeri 

berusaha menjadikan masjid sebagai pusat pembangunan umat 

menjelang 2024.  Pusat yang dihasratkan ini merangkumi pusat aspek 

pendidikan dan kebajikan.  Bagi merealisasikan hasrat ini, aktiviti 

pembangunan pendidikan di 294 buah masjid di negeri ini masih 

berjalan, malah dipergiatkan lagi dengan usaha-usaha pendidikan 

secara tidak langsung.  Kelas pengajian takmir sedia ada akan 

dikekalkan dan akan tambah baik melalui pelantikan guru-guru yang 

berusia muda yang lebih berkualiti dalam penyampaian.  Masjid juga 

menjalankan aktiviti latihan ilmiah secara one off atau menghantar 

anak kariah menyertai program yang bersesuaian. 

 

Manakala bagi inisiatif dari aspek kebajikan, terdapat masjid-masjid 

menjadi pusat pengedaran barang keperluan asnaf.  Lebih daripada itu, 

masjid di negeri ini telah memulakan inisiatif untuk mewujudkan 

program Gerobok Rezeki, konsep yang mengumpulkan barang-barang 

keperluan asas daripada orang perseorangan ataupun agensi, boleh 

diakses oleh mana-mana anak kariah yang mengalami kesempitan 

hidup.  Di samping itu juga masjid yang berkemampuan sentiasa 

bersedia untuk membantu anak kariah yang susah dai masa ke semasa.  

Di samping itu, terdapat beberapa program yang dilaksanakan oleh 

pihak masjid seperti koperasi masjid, Sekolah Agama Rakyat, Maahad 

tahfiz, tadika, tadika, tusyen, klinik wakaf, dapur asnaf, butik wakaf dan 

khairat kematian.  Okay. 

 

Lain, berhubung dengan, sikit je lagi, pendidikan, bantuan sekolah-

sekolah.  Pada tahun 2017, P50 yang dibelanjakan untuk membantu 

sekolah adalah 1.939 juta, P56 – 227,000.00 dan DK (Dana Khas) ya, 

154,000.00.  Berjumlah 2.370 juta ya.  Bagi bantuan pendidikan sekolah 

pada 2018 sebanyak, P50 yang dibelanjakan untuk sekolah sahaja 

1.191 juta, P56 – 4.46 ratus ribu, DK – 212,000.00 sorry, DK – 2.12 juta.  

Menjadi 3.650 juta.  Jadi, daripada 2017 kita telah naikkan bantuan 
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menjadi 1.3 juta ya, untuk membantu sekolah-sekolah yang memohon 

kepada Pejabat Menteri Besar.  Dan inshaa Allah, kita akan teruskan 

usaha ini bagi memastikan kelangsungan membantu sekolah-sekolah 

yang memerlukan inshaa Allah ya, jadi kita harap ya, kita tambah ya.  

Begitu juga dengan bantuan-bantuan kepada pelajar-pelajar yang 

melanjutkan pelajaran ke universiti kita bagi untuk ijazah – 1,000.00, 

Diploma – 750.00, sijil – 500.00 ringgit, yang mana kita, tahun lepas kita 

telah membelanjakan lebih daripada 3 juta ringgit, sebelum tu 2 juta 

saja.  Jadi inilah yang kita lakukan dan inshaa Allah, kita akan teruskan 

bagi memperkasakan anak Negeri Sembilan dalam bidang pendidikan 

dan kita nak lihat bahawa kecemerlangan ini akan membantu Negeri 

Sembilan pada masa akan datang. 

 

Dan saya ucapkan sekali lagi ribuan terima kasih kepada ADUN-ADUN 

yang bertanya, kepada semua yang telah terlibat menjayakan ucapan 

usul menjunjung kasih Ke Bawah Duli Yang Maha Mulia Yang di-

Pertuan Besar Negeri Sembilan.  Terima kasih kepada EXCO-EXCO yang 

membantu menjawab soalan-soalan dan terima kasih kepada Dato’ 

Yang Dipertua.  Dan, itu saja Dato’ Dipertua, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Yang Amat Berhormat ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. Sikamat.  Saya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. Yang ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. nak dapatkan penjelasan sikit mengenai 

Gemencheh.  Gemencheh, isu Gemencheh belum dijawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah habis dah jawab dah.  Pasal apa tu? 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Ada 2 isu.  Yang pertama mengenai 

pembalakan di Hutan Simpan Kekal Gunung Tampin kat Tebong.  Yang  

kedua, apa dia?  Ada keluar paper?  Ni soalan.  Yang kedua, yang kedua 

mengenai status EXCO Kebudayaan, Adat Istiadat. 
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YAB ADUN Sikamat: Terima kasih, saya, saya jawab soalan tersebut.  

Mengenai dengan hutan tersebut adalah merupakan hutan di bawah 

Yayasan yang telah diluluskan oleh Kerajaan terdahulu di mana kita 

menebang adalah tebangan terpilih.  Hanya pokok-pokok yang 

diameter dia tertentu saja ditebang.  Dan penebangan ini adalah 

penebangan terpilih dan kita yakin bahawa dia tidak akan menjejaskan 

masalah eko di, ekosistem di tempat tersebut, inshaa Allah.  Dan ini 

adalah untuk tujuan Yayasan Negeri Sembilan yang telah diluluskan 

oleh Kerajaan terdahulu.  Kita teruskan saja. 

 

Yang mengenai soalan EXCO ya, kita sedia maklum bahawa, semua 

maklum bahawa dia menghadapi masalah kesihatan dan kita berilah 

masa sedikit.  Kenapa kita perlu, saya rasa dulu pun ada EXCO kita yang 

sakit, saya tak pernah, Menteri Besar kita dulu pun masalah, saya pun 

sendiri ada masalah kesihatan ketika itu.  Kita beri masa kepada 

mereka supaya sembuh. Inilah tanggungjawab kita.  Kenapa kita nak 

pertikaikan. Kita tahu ya, dia ada masalah, kita cubalah berdoa untuk 

kebaikan dia bukan kita ….. 

 

 

YB ADUN Senawang Jaya: Saya sokong Yang Amat Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. kita ya ….. 

 

 

YB ADUN Senawang Jaya: Saya sokong. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Cuma janganlah kita suruh dia, saya rasa kadang-

kadang saya sedih sebab kita tak tahu kita, bila kita pulak ya, Menteri 

Besar dulu pun, mantan dulu pun ada masalah, saya pun ucap, SMS dia 

saya cakap, ucap cepat sembuh.  Hari itu pun saya kena, saya pun rasa 

bagaimana apabila kita sakit, EXCO yang lain pun dulu pun ada.  Jadi 

kita sentiasa berdoalah, kita sebagai satu keluarga, saya rasa perlu 

untuk kita sentiasa berdoa ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Saya ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dalam per, pandangan itu, biar kita berbeza, itu 

adat, tetapi dalam untuk kesihatan ….. 
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YB ADUN Gemencheh: Sikit saja. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. untuk keluarga kita ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Sikit saja. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. untuk masyarakat kita, saya rasa ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Sikit saja, sikit saja. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. kita dapat ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Saya bersetuju dengan pandangan Yang Amat 

Berhormat.  Kita pun sentiasa mendoakan semua rakan kita ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah cukuplah duduk, duduk. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: ….. diberikan kesihatan yang baik. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Cuma cuma cuma, tugas beliau sebagai EXCO 

adat istiadat dan kebudayaan ini amat penting ya.  Kena ada, bagi saya 

perlulah, perlu diambilkan sesuatu. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ya, tugas beliau sekarang, alhamdulillah, beliau 

mulai pulih dan alhamdulillah saya sentiasa memberi sokongan kepada 

beliau untuk cepat pulih.  Dan saya kadang-kadang saya wakilkan 

kepada EXCO-EXCO lain untuk mereka membantu dan saya sendiri pun 

cuba membantu beliau dan tak ada masalah.  Jadi, ini yang harus kita 

ada sebenarnya ya.  Kita, yang, kita jangan kita paksa, kita, kita 

menyatakan yang bukan-bukan.  Kerana bagi saya, tidak moleklah ya, 

untuk kita berpandangan ataupun memberi tekanan.  Kerana baru 
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beberapa bulan ya, beliau tak sihat.  Dan kalau beliau sihat selepas ni, 

mungkin beliau akan lebih baik daripada kita ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Bukan beberapa bulan Yang Amat Berhormat.  

Sidang yang lepas, tak hadir pun. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang lepas memang dia tengah sakit.  Ni dia dah 

mula sembuh ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dulu dia hadir ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dulu dia hadir, hari ni dia tak hadir. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Gemencheh.  YB Gemencheh ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Itulah saya cakap kesihatan ini ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat, saya ingat saya tak nak 

panjangkan, perkara yang lain ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. perkara yang sensitif ya ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. kita tengok macam mana. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Kesihatan ni perkara sensitif.  Kita tak kena, kita 

memang kita boleh cakap macam-macam.  Apabila kita kena, baru kita 

tahu. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Saya pun sakit, saya pun sakit dulu, tapi dah 

sihat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ya, saya doakan cepat sembuh. 
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YB ADUN Gemencheh: Saya faham yang tu.  Kita bersama mendoakan. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ya, jadi kita faham.  Yang tu kita ada, ada EXCO-

EXCO lain yang boleh membantu inshaa Allah.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua, sikit saja.  Saya 

rasa ADUN Lenggeng dia sihat.  ADUN Lenggeng sihat. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Saya setuju Dato’ Dipertua, saya setuju. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Yang Berhormat jangan api-api. 

 

 

YB ADUN Mambau: You cuba pasang api-api oo. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Jangan api-api. 

 

 

YB ADUN …..: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Apo kono mengono Longgeng dengan Pilah 

tu? 

 

 

YB ADUN Chembong: Ada apa? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, duduklah duduklah.  Saya tak 

mahu dengar dah. 

 

 

YB ADUN Palong: Ada satu soalan tadi tak dapat penjelasan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Duduk duduk duduk. 
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YB ADUN Palong: ….. ada penjelasan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, penjelasan banyak sangat ni. 

 

 

YB ADUN Palong: ….. pasal Felcra Rompin.  Masyarakat di Felcra 

Rompin. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Berhubung dengan Felcra Rompin, inshaa Allah 

selepas kes FELDA diselesai, inshaa Allah dalam 2 minggu ke sebulan 

ini, akan ada pengumuman penting daripada Menteri Ekonomi, inshaa 

Allah.  Saya dimaklumkan lalu ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay.  Terima kasih Yang Amat Berhormat, 

saya tak nak panjangkan ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua, yang apa ni, bantuan 

awal persekolahan untuk Felcra tu ada tak dibayar untuk tahun 2019 

ini?  Felda dah terima, yang ini, saya dengar bantuan dah bayar. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Bantuan persekolahan itu kita dah bagi dah.  

Rasanya ada yang double pun, sebab saya nak kena semak balik. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Okay. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Okay.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Kerana yang felda kita dah dapat.  

 

 

YAB ADUN Sikamat: Felcra tu kita hantar, yang kita hantar, kita hantar 

sendiri ke FELCRA.  Yang keduanya mereka menuntut di sekolah ya.  

Jadi, mungkin ada pertindihan di situ. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat ….. 
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YB ADUN Gemas: Dato’ Dipertua, satu lagi.  Yang Amat Berhormat, 

peruntukan ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. yang kesihatan, tentang ADUN Pilah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Gemas apa lagi? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. kita pun sama-samalah doakan, doa agar 

dia ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. satu satu, semua satu ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Okay Yang Amat Berhormat, saya nak bertanya, 

tentang peruntukan kebudayaan.  Ada khusus untuk kebudayaan saja.  

Sebab saya kata, saya melihatkan Negeri Sembilan ini sebagai sebuah, 

sebagai sebuah negeri yang beradat, jadi untuk memperkasakan adat 

ni, kesinambungan antara Muzium dan Kebudayaan perlu di-highlight-

kan dan kita kalau boleh biarlah peruntukan satu tu untuk Muzium, 

satu untuk Kebudayaan.  Jadi kalau boleh, dua-dua naik ni, 

alhamdulillah nampak negeri kita sebagai negeri beradat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih.  Alhamdulillah, kita buat masa ni 

kita peruntukan untuk adat dan, itu kita letak di bawah Muzium.  Dan 

kalau pihak Muzium mungkin ada permohonan daripada Kebudayaan, 

mungkin tak ada masalah.  Dan kita inshaa Allah, kalau rezeki kita lebih 

tahun hadapan, kita akan buat kedua-duanya sekali.  Inshaa Allah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian ….. 

 

 

YB ADUN Serting: Dato’ Speaker, saya ada cadangan satu lagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cukup cukuplah. 

 

 

YB ADUN Serting: Ada satu je, sebab hari tu ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Kang lopeh ni ado satu lagi, saya tak 

mahulah, satu satu semua …… 

 

 

YB ADUN Serting: Saya, ni saya dah kemukakan untuk kesejahteraan 

rakyat. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Apa benda, cepat. 

 

 

YB ADUN Serting: Untuk itu, semalam saya mengemukakan mohon 

peruntukan khas ya, bagi pembaikan rumah-rumah uzur ni ya, 

khususnya kepada masyarakat kita yang berpendapatan rendah 

terutama bagi mereka yang menerima bantuan JKM ini mereka ada 

rumah, tetapi kadang-kadang rumah dia tu terlalu uzur ya, zinknya, 

dindingnya.  Jadi saya berharap pihak Kerajaan Negeri dapat 

menyediakan satu peruntukan khas untuk membaik pulih rumah-

rumah uzur ni.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Untuk peruntukan ini memang ada ya, jadi saya 

mohon ya, dikemukakan kalau ada rumah-rumah yang uzur, ya, yang 

memang memerlukan pem, apa, pembaikan ya, pemulihan, kita 

memang ada peruntukan tersebut di bawah baik pulih rumah luar 

bandar.  Dan kita juga ada P56 yang rasa, saya rasa pun bolehlah 

dibelanjakan untuk tujuan tersebut ya, P56 tu guno untuk tulah ya, 

terima kasih. 

 

 

YB ADUN Serting: Terima kasih, sebab dalam soalan bertulis saya, saya 

dijawab tidak ada peruntukan.  Itu yang saya kemukakan semula, 

terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Amat Berhormat 

Dato’ Seri; ADUN Sikamat merangkap Menteri Besar.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian, usul menjunjung kasih Titah ucapan Diraja telah 

pun selesai.  Dan kita dah ada ca, ada, telah dicadang ya dan disokong.  

Kemudiannya telah dibahas dan telah pun mendapat jawapan pada 

pihak Kerajaan.  Ahli-ahli Berhormat yang bersetuju dengan usul ini sila 

angkat tangan.  Yang berkecuali?  Haa bagus.  Hari ni saya dapat undi 

semua ya, haa baguslah, bolehlah saya belanja minum lepas ni.  Nanti 

tuan tunggu ya.  Usul ini diluluskan ya. 
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[Keputusan undian: semua ahli Yang Berhormat yang hadir bersetuju 

usul diluluskan] 

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau dan YB ADUN Linggi tiada di dalam 

Galeri Persidangan ketika undian dijalankan]. 

 

 

5. USUL KEDUA 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan mengarahkan 

Jawatankuasa Terpilih untuk melaksanakan tugas mengenai 

keupayaan, kebertanggungjawaban dan ketelusan pentadbiran 

dan pengurusan Kerajaan Negeri Sembilan”. 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelima, Usul Kedua.  Dipersilakan Yang 

Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mengemukakan usul bahawa Dewan ini mengambil ketetapan 

mengarahkan Jawatankuasa Terpilih untuk melaksanakan tugas 

mengenai keupayaan, kebertanggungjawaban dan ketelusan 

pentadbiran dan pengurusan Kerajaan Negeri Sembilan. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyokong usul tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

telah, sudah dicadang dan disokong.  Sekarang dikemukakan untuk 

dibahaskan.  Tak ada yang bahas?  Kalau tak ada, setuju semualah ya. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Pembetulan, saya kena baca dulu.  Cepat.  Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua, izin saya memberi penerangan kepada 

ahli-ahli yang mengenai cadangan mendapatkan ketetapan Dewan yang 

mulia ini, mengarahkan Jawatankuasa Terpilih untuk melaksanakan 

tugas mengenai keupayaan, kebertanggungjawaban dan ketelusan 

pentadbiran dan pengurusan Kerajaan Negeri, Negeri Sembilan. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, secara asasnya tugas dan 

tanggungjawab Jawatankuasa Terpilih mengenai keupayaan, 

kebertanggungjawaban dan ketelusan pentadbiran dan pengurusan 
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Kerajaan Negeri Sembilan ini secara ringkasnya dinamakan NS-CAT.  

Antara lainnya adalah bertujuan untuk mengesan sebarang 

penyelewengan dalam tadbir urus Kerajaan Negeri.  Ketetapan ini juga 

adalah selaras dengan teras utama Pentadbiran Kerajaan Pakatan 

Harapan iaitu mengamalkan sebuah Kerajaan yang bertunjangkan 

prinsip pentadbiran berintegriti dalam memastikan pihak-pihak 

bertanggungjawab sentiasa mengamalkan nilai-nilai murni dan 

berintegriti tinggi dalam pengurusan dan pentadbiran khususnya 

berkaitan kewangan secara berhemah dan tiada ketirisan dan 

mengelakkan pembaziran serta penyalahgunaan kuasa. 

 

Adalah menjadi harapan Kerajaan Negeri agar fungsi dan tugas yang 

diamanahkan kepada jawatankuasa ini juga menjadi satu mekanisma 

check and balance oleh Dewan yang mulia ini yang mewakili suara 

rakyat dengan peranan yang seharusnya dijalankan oleh anggota 

eksekutif melalui pengurus-pengurus dan pentadbir-pentadbir di 

bawah ja, di semua jabatan dan agensi Kerajaan.  Memandangkan 

peranan dan tugasan ini adalah pertama kali dicadangkan, untuk 

dijalankan oleh Jawatankuasa Terpilih sedia ada, yang telah dilantik 

keahliannya melalui Dewan yang mulia dalam persidangan 17 

Disember tahun 2018 yang lalu.  Sudah pasti perkara-perkara asas 

yang perlu diambil kira termasuk fungsi, skop, kaedah pelaksanaan dan 

sebagainya yang perlu diambil kira oleh jawatankuasa ini. 

 

Sehubung dengan itu, Dewan yang mulia ini juga dipohon untuk 

mempertimbangkan ketetapan bahawa jawatankuasa ini diberi 

peranan yang luas termasuk menentukan kaedah dan prosiding 

siasatan secara terbuka supaya rakyat dapat mengikuti proses siasatan 

awam ini dengan lebih telus dan saksama.  Walau bagaimanapun, 

Dewan yang mulia ini dipohon untuk menyerahkan kepada 

jawatankuasa ini untuk menentukan kaedah pelaksanaan proses 

siasatan awam ini dengan mengambil kira pandangan-pandangan dan 

membuat sesi penanda aras agar semua pihak berkaitan dapat 

memberi input, dengan izin, dalam melicinkan bagi perjalanan proses 

tersebut. 

 

Secara dasarnya, jawatankuasa ini masih tertakluk kepada tatacara 

sebagaimana yang diperintah dan ditetapkan dalam Peraturan XXVII 

Peraturan-Peraturan Dan Perintah-Perintah Tetap Dewan.  Dewan yang 

mulia ini juga dipohon untuk melantik Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua Dewan sebagai Pengerusi Jawatankuasa Terpilih bagi 

keupayaan, kebertanggungjawaban dan ketelusan pentadbiran dan 

pengurusan Kerajaan Negeri Sembilan ini, bagi mengetuai ahli 

jawatankuasa sedia ada dipilih iaitu pertama, Yang Berhormat 

Timbalan Yang Dipertua Dewan; ADUN Sri Tanjung, Yang Berhormat 
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ADUN Lenggeng, yang ketiga Yang Berhormat ADUN Chuah, yang 

keempat ADUN Rahang, yang kelima ADUN Johol dan yang keenam 

ADUN Palong.  Sekian Dato’ Yang Dipertua, saya mohon mencadangkan. 

 

 

YB ADUN Bahau: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyokong usul tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Ada, saya tak bagi 

banyaklah, ada nak sokong, ada nak bahas, saya bagi 2 ye satu daripada 

ni, Kerajaan, siapa nak bahas. 

 

 

YB ADUN Kota: Bismillahirrahmanirrahim.  Terima kasih Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua, pertama saya ingin mengucapkan 

terima kasih kerana memberi kebenaran untuk saya membahas sedikit 

dalam usul untuk menetapkan satu Jawatankuasa Terpilih dalam 

menjalankan tugas memantau perjalanan ketelusan di pentadbiran 

Kerajaan Negeri Sembilan.  Saya cuma berharap, Dato’ Yang Dipertua, 

jawatankuasa yang kita pilih ini jangan sehinggakan menganggap 

bahawa kita tidak lagi mempercayai kakitangan penjawat awam yang 

menjalankan tugas dengan baik, yang menjalankan dasar-dasar 

Kerajaan sendiri supaya dapat melaksanakan apa pun aspek 

pembangunan yang direncanakan oleh pihak Kerajaan. 

 

Yang kedua Dato’ Yang Dipertua, saya harap jawatankuasa ini jugak 

tidak melangkaui batas-batas yang sedia ada, terutamanya apabila 

membuat siasatan kerana pihak Kerajaan ataupun penjawat ni dia ada 

mengangkat akuan sumpah kerahsiaan.  Jadi kita di peringkat Dewan 

tidaklah melaporkan apa-apa pun siasatan kita ni kepada umum, 

kecuali dibentangkan ke dalam Dewan ini balik semula.  Dan 

jawatankuasa terpilih, Dato’ Yang Dipertua, ada jugak clause yang 

menyatakan bahawa di kalangan jawatankuasa ni terdiri daripada 

pihak Kerajaan dan jugak daripada pihak pembangkang.  Jadi walaupun 

6 Jawatankuasa Terpilih yang kita pilih dulu, pada bulan 12, terdiri 4 

terdiri daripada Kerajaan 2 daripada pihak pembangkang.  Tetapi 

mengikut tatacara, tatatertib aturcara Dewan kita itu ialah kalau yang 

tak bersetuju tu, boleh jugak menyatakan ketidak setujuannya dalam 

bentuk tulisan dan tulisan itu diserahkan kepada jawatankuasa dan 

disertakan bersama semasa pembentangan dalam Dewan kita ini.  Jadi 

dengan adanya perkara-perkara seperti ini, saya ingat jawatankuasa 

terpilih ini dapat menjalankan tanggungjawabnya yang baik, 

sebagaimana yang dihasratkan oleh pihak Kerajaan.  Itu harapan kami 
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bahawa jawatankuasa ini dapat menjalankan tanggungjawabnya yang 

baik dan dilaporkan kepada Dewan yang mulia ini.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya rasakan bahawa kita 

telah menyatakan bahawa bagaimana perkara ini akan dilaksanakan 

adalah diserahkan kepada jawatankuasa.  Jawatankuasa bincangkan 

kaedah yang terbaik untuk pelaksanaannya.  Dan kita berharap juga 

dapat melihat bagaimana dia dapat berfungsi dengan lebih, lebih baik.  

Dan seperti yang dimaklumkan tadi oleh Yang Berhormat Kota, kita 

rasa bahawa pandangan-pandangan tersebut akan kita ambil kira 

dalam perkara tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

telah pun dicadang dan disokong, dibahas dan telah pun dijawab oleh 

pihak Kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat yang bersetuju dengan usul 

ini sila angkat tangan.  Yang tak bersetuju?  Berkecuali?  Nampaknya 

bilangan yang setuju lebih ramai daripada berkecuali ya, kita, usul ini 

diluluskan. 

 

[Keputusan undian: semua ahli Yang Berhormat kerajaan yang hadir 

bersetuju, manakala semua ahli Yang Berhormat pembangkang 

berkecuali]    

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau, YB Seri Menanti, YB ADUN Linggi 

dan YB ADUN Gemencheh tiada di dalam Galeri Persidangan ketika 

undian dijalankan]. 

 

 

6. USUL KETIGA 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menubuhkan 

Jawatankuasa Pilhan Pejabat Daerah dan Tanah (JP-PADAT)”. 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keenam, Usul Ketiga.  Dipersilakan Yang 

Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mengemukakan usul Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan 

menubuhkan Jawatankuasa Pilihan Pejabat Daerah dan Tanah (JP-

PADAT).  Izinkan saya memberi penerangan kepada Ahli-ahli Dewan 

yang mengenai cadangan men, mendapatkan ketetapan Dewan ini 
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berhubung dengan penubuhan Jawatankuasa Pilihan Pejabat Daerah 

dan Tanah atau dikenali sebagai JP-PADAT. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, secara asasnya jawatankuasa ini 

berperanan untuk memeriksa, memantau serta mengawal selia 

pengurusan dan pentadbiran di semua Pejabat Daerah Tanah seluruh 

Negeri Sembilan termasuklah apa-apa kira, apa-apa kira-kira atau 

segala urusan pentadbiran Pejabat Daerah Dan Tanah yang 

dibentangkan dalam Dewan, apa-apa perkara berkaitan Pejabat Daerah 

Dan Tanah dalam Laporan Ketua Audit Negara yang dibentangkan 

dalam Dewan menurut Perkara 107(2) Perlembagaan Persekutuan 

selepas diperiksa oleh Jawatankuasa Kira-Kira Kerajaan.  Yang ketiga, 

apa-apa perkara berkaitan dengan Pejabat Daerah Dan Tanah yang 

difikirkan oleh jawatankuasa ini patut diperiksa, atau apa-apa perkara 

yang diarahkan atau diserahkan oleh Dewan yang mulia ini kepada 

jawatankuasa ini. 

 

Secara dasarnya, jawatankuasa ini dilantik di bawah Peraturan XXVII, 

Jawatankuasa Terpilih dan tertakluk kepada tatacara sebagaimana 

yang diperintah dan ditetapkan di bawah Peraturan XXVII Peraturan-

Peraturan Dan Perintah-Perintah Tetap Dewan yang mulia ini.  Dewan 

yang mulia ini juga seterusnya dipohon untuk melantik Ahli Yang 

Berhormat berikut untuk menjadi ahli Jawatankuasa Pilihan Pejabat 

Daerah Tanah seperti berikut: Yang Berhormat Timbalan Yang 

Dipertua; ADUN Sri Tanjung, Yang Berhormat ADUN Lenggeng, Yang 

Berhormat ADUN Lobak, Yang Berhormat ADUN Temiang, Yang 

Berhormat ADUN Rahang, Yang Berhormat ADUN Bagan Pinang dan 

Yang Berhormat ADUN Gemencheh.  Sekian Dato’ Yang Dipertua, saya 

mohon mencadangkan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyokong usul tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

telah, sudah dicadang dan disokong.  Sekarang dikemukakan untuk 

dibahas.  Seperti tadi, saya mintak seorang daripada apa, Yang 

Berhormat, satu lagi, dan jawapan daripada pihak Kerajaan.  Kota. 

 

 

YB ADUN Kota: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, 

sekali lagi ….. 

 

 



 

440/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 440 - 

YB Yang Dipertua Dewan: Popular hari ni, 2 kali. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. saya bangun untuk berbahas dalam usul yang 

dibentangkan ini.  Sekali lagi Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

meminta bahawa jawatankuasa yang dicadang dan dilantik nanti 

supaya berhati-hati, kita mengadakan jawatankuasa ini sebenarnya 

bukan kita nak menidakkan jawatankuasa, perkhidmatan awam, 

perkhidmatan awam kita, tetapi kita cuma nak buat check and balance, 

dan dapatlah dilaporkan di peringkat Dewan yang mulia ini.  Tadi jugak 

saya dah nyatakan bahawa kerahsiaan ini amat penting, sebab ni, 

penjawat, penjawat awam kita ada angkat sumpah, jadi kita ni, 

jawatankuasa ni kita tak tahu, saya belum tahu lagi, tapi saya mintak 

kalau boleh jawatankuasa ini juga, kalau diarahkan bertugas nanti 

ataupun menjalankan tugas nanti, jugak mempunyai proses yang sama 

supaya kerahsiaan itu tidak dapat dilaporkan kepada luar terutamanya 

zaman sekarang ni zaman sosial media mengatasi yang lainlah.  Baru 

kita bercakap dalam Dewan ni pun, orang luar dengar.  Jadi, saya harap 

dalam apa pun siasatan, biarlah telus supaya kerahsiaan itu dijaga, 

integriti penjawat awam kita tu kita sama-sama tangani.  Dan bila 

dilaporkan, kita laporkan secara jelas dan terang, telus di dalam Dewan 

ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Kota.  Dan 

kita pun telus, ni secara langsung ya, boleh dilihat oleh seluruh rakyat 

Malaysia.  Silakan Yang Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

merakamkan ribuan terima kasih atas pandangan bahawa inilah yang 

penting bagi kita untuk, sebenarnya penubuhan jawatankuasa ini 

bukan untuk mencari salah ataupun untuk mencari kelemahan.  Tapi 

sebenarnya untuk memperbaiki dan men, sentiasa memastikan bahawa 

harapan rakyat itu dapat di, kita buat dengan baik.  Kerana itulah 

jawatankuasa ini ditubuhkan untuk memastikan bahawa, seperti yang 

dikatakan tadi, check and balance dapat dijalankan.  Di samping itu juga 

kita mengharapkan  bahawa  pembaharuan-pembaharuan di pejabat 

kita dengan adanya reformasi-reformasi yang baru ini, dalam 

pentadbiran supaya dapat dilaksanakan dengan baik tanpa ada kelam, 

perkara-perkara yang tidak diingini.  Dan saya berharap bahawa 

dengan penubuhan jawatankuasa ini, siasatan seperti yang dikatakan 

oleh Yang Berhormat DUN Kota, memang seharusnya dilakukan secara 

yang sulit dan maksud dia tidak boleh, kerahsian itu harus yang paling 

utama dan tidak boleh disebarkan begitu sahaja.  Dan siapa yang duduk 
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dalam jawatankuasa ini harus mempunyai integriti yang tinggi bagi 

memastikan tidak ada kebocoran kerahsiaan.  Jadi saya harap perkara 

tersebut juga akan menjadi intipati dalam penyediaan rangka, rangka 

bagaimana kita nak melaksanakan usul ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Usul 

ini telah pun dicadang dan disokong serta dibahas, telah pun mendapat 

jawapan dari pihak Kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju dengan usul ini sila angkat tangan.  Yang tak bersetuju?  

Berkecuali?  Okay.  Usul ini diluluskan dengan bilangan setuju ramai ya. 

 

[Keputusan undian: semua Ahli Yang Berhormat kerajaan yang hadir 

bersetuju, manakala semua Ahli Yang Berhormat pembangkang 

berkecuali] 

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Labu, YB ADUN Rantau, YB ADUN Seri 

Menanti, YB ADUN Linggi dan YB ADUN Gemenceh tiada di dalam Galeri 

Persidangan ketika undian dijalankan]. 

 

 

7. USUL KEEMPAT 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menubuhkan 

Jawatankuasa Pilihan Pihak Berkuasa Tempatan (JP-PBT)”. 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketujuh, Usul Keempat.  Dipersilakan Yang 

Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Yang Dipertua Dewan, saya 

bangun mengemukakan usul bahawa Dewan ini mengambil ketetapan 

menubuh, menubuhkan Jawatankuasa Pilihan Pihak Berkuasa 

Tempatan (JP-PBT).  Izinkan saya untuk memberi penerangan kepada 

Ahli-ahli Dewan mengenai cadangan mendapatkan ketetapan Dewan 

yang mulia berhubung dengan cadangan penubuhan Jawatankuasa 

Pihak-Pihak Berkuasa Tempatan atau dikenali sebagai JP-PBT.   

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, secara asasnya jawatankuasa ini 

berperanan untuk memeriksa, memantau serta mengawal selia 

pengurusan dan pentadbiran semua Pihak Berkuasa Tempatan seluruh 

Negeri Sembilan termasuklah apa-apa kira-kira dan segala urusan 

pentadbiran Pihak Berkuasa Tempatan yang dibentangkan di dalam 

Dewan.  Apa-apa perkara berkaitan dengan Pihak Berkuasa Tempatan 

dalam laporan-laporan dalam Laporan Ketua Audit Negara yang 
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dibentangkan dalam Dewan menurut Perkara 107(2) Perlembagaan 

Persekutuan, selepas diperiksa oleh Jawatankuasa Kira-Kira Kerajaan.  

Yang ketiga, apa-apa perkara berkaitan dengan Pihak Berkuasa 

Tempatan yang difikirkan oleh jawatankuasa ini patut diperiksa atau 

apa-apa perkara yang diarahkan, dan diserahkan oleh Dewan yang 

mulia ini  kepada jawatankuasa ini 

 

Secara dasarnya jawatankuasa ini dilantik di bawah Peraturan XXVII 

Jawatankuasa Terpilih, dan tertakluk kepada Tatacara bagaimana yang 

diperintah dan ditetapkan dalam Peraturan XXVII Peraturan-Peraturan 

dan Perintah-Perintah Tetap Dewan ini.  Dewan yang mulia ini juga 

seharus, seterusnya dipohon untuk melantik Ahli-ahli Yang Berhormat 

berikut untuk menjadi Jawatankuasa Pilihan Pihak Berkuasa Tempatan 

seperti berikut: Yang Berhormat Dato yang Dipertua Dewan, kedua 

Yang Berhormat Dewan, ADUN Seremban Jaya, yang ketiga ADUN 

Chuah, yang keempat ADUN Rahang, yang kelima ADUN Temiang, yang 

keenam ADUN Jeram padang dan yang ketujuh ADUN Kota.  Sekian, 

Dato’ Yang Dipertua, saya mohon mencadangkan. 

 

 

YB ADUN Paroi: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyokong usul tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

sudah dicadang dan sokong, sekarang dikemukakan untuk dibahas.  

Saya mintak seorang je. 

 

 

YB ADUN Kota: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, 

sekali lagi saya bangun untuk bahas secara ringkas.  Saya ucap terima 

kasih, saya dengar tadi ada ADUN Kota pun dimasukkan.  I’ll make sure, 

dengan izin, Tuan Yang Dipertua, buat kerja baik-baik ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Inshaa Allah. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. tapi saya jugak nak nyatakan di sini, kita tak ada 

grudge ataupun rasa tak puas hati dengan pegawai kita.  Saya ingat kita 

berjaya ya, negara kita berjaya, negeri kita berjaya ni kerana penjawat 

awam yang menjalankan tanggungjawab dengan baik.  Tapi jawatan 

kuasa ni ditubuh jugak adalah kerana untuk hanya memberikan 

pandangan untuk memperbaik apa saja kelemahan yang ada, tanpa 

menjejaskan prestasi penjawat awam tersebut.  Terima kasih. 
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YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, kita tidak 

menafikan peranan yang dimainkan oleh penjawat awam di Negeri 

Sembilan.  Dan kita lihat bahawa kejayaan-kejayaan yang dikecapi 

adalah sumbangan daripada penjawat yang telah mencurahkan bakti 

kepada Kerajaan Negeri pada hari ini.  Dan kita, penubuhan ini bukan 

untuk yang saya katakan awal tadi, bukan kita nak mencari salah, 

bukan kita nak mencari siapa yang harus bertanggungjawab, tetapi 

untuk memperbaiki peranan kita yang sebenarnya ya.  Dan kita harap 

bahawa jawatankuasa ini dapat menyemak apa-apa laporan yang 

diberikan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Usul 

ini telah pun dicadang dan disokong, serta dibahas, telah pun dijawab 

oleh pihak Kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat yang bersetuju dengan 

usul ini sila angkat tangan.  Yang berkecuali?  Usul ini diluluskan 

dengan majoriti. 

 

[Keputusan undian: semua ahli Yang Berhormat kerajaan yang hadir 

bersetuju, manakala semua ahli Yang Berhormat pembangkang 

berkecuali] 

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Labu, YB ADUN Rantau dan YB ADUN Linggi 

tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian dijalankan]. 

 

 

8. USUL KELIMA 

 

“Bahawa Dewan ini mengambil ketetapan menubuhkan 

Jawatankuasa Pilihan Agensi, Badan Berkanun dan Anak Syarikat 

(JP-ABAS)”. 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelapan, Usul Kelima.  Dipersilakan Yang 

Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mengemukakan usul bahawa Dewan ini mengambil ketetapan 

menubuhkan Jawatankuasa Pilihan Agensi, Badan Berkanun dan Anak 

Syarikat (JP-ABAS).  Izinkan saya untuk memberi penerangan kepada 

ahli-ahli dengan, Ahli Dewan mengenai mendapatkan ketetapan Dewan 

yang mulia ini berhubung dengan cadangan penubuhan Jawatankuasa 

Pilihan Agensi, Badan Berkanun dan Anak Syarikat atau dikenali 

sebagai JP-ABAS. 
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Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, secara asasnya jawatan kuasa ini 

berperanan untuk memeriksa, memantau serta mengawal selia 

pengurusan dan pentadbiran semua Agensi, Badan Berkanun dan Anak 

Syarikat Kerajaan Negeri termasuklah apa-apa kira-kira dan segala 

urusan pentadbiran Agensi, Badan Berkanun dan Anak Syarikat 

Kerajaan Negeri Sembilan yang dibentangkan di dalam Dewan.  Apa-

apa perkara berkaitan dengan Agensi, Badan Berkanun, Anak Syarikat 

Kerajaan Negeri Sembilan dalam laporan-laporan Ketua Audit Negara 

yang dibentangkan dalam Dewan menurut Perkara 107(2) 

Perlembagaan Persekutan, selepas diperiksa oleh Jawatankuasa Kira-

Kira Kerajaan.  Yang ketiga, apa-apa perkara berkaitan dengan Agensi, 

Badan Berkanun dan Anak Syarikat Kerajaan Negeri Sembilan yang 

difikirka oleh jawatan kuasa ini patut diperiksa, atau apa-apa perkara 

yang diarahkan dan diserahkan oleh Dewan yang mulia ini kepada 

jawatankuasa ini. 

 

Secara dasarnya, jawatankuasa ini dilantik di bawah Peraturan XXVII 

(Jawatankuasa Terpilih) dan tertakluk kepada tatacara sebagaimana 

yang diperintah dan ditetapkan dalam Peraturan XXVII Peraturan-

Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap Dewan yang mulia.  Dewan 

yang mulia ini juga seterusnya dipohon untuk melantik ahli jawatan, 

ahli-ahli Yang Berhormat berikut dengan menjadi ahli Jawatankuasa 

Pilihan Agensi, Badan Berkanun dan Anak Syarikat Kerajaan Negeri 

Sembilan seperti berikut: pertama Yang Berhormat Timbalan Yang 

Dipertua Dewan, Yang Berhormat ADUN Lenggeng, Yang Berhormat 

ADUN Lobak, Yang Berhormat ADUN Mambau, Yang Berhormat ADUN 

Seremban Jaya, Yang Berhormat ADUN Linggi dan Yang Berhormat 

ADUN Gemas.  Sekian, Dato’ Yang Dipertua, saya mohon 

mencadangkan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya mohon, sokong. 

 

 

YB ADUN Paroi: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyokong usul tersebut.. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

sudah dicadang, dan disokong sekarang dikemukakan untuk dibahas.  

Saya beri seorang je.  Mana ….. 

 

 

YB ADUN Kota: Bismillahhirrahmanirrahim.  Terima kasih Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua.  Macam tadi yolah Dato’ Dipertua.  
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Sama, kami tak ada masalah cuma sekali lagi saya harap cuma ada 

clause mengatakan laporan, laporan itu mungkin, kalau berbeza 

pendapat daripada jawatankuasa, setiap orang boleh membenarkan 

secara bertulis dan dilaporkan dalam Dewan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. saya ucap terima kasih kerana benarkan kami 

sekurang-kurangnya ambil sedikit pandangan dalam pembentukan 

usul, pembentukan dalam Jawatankuasa Terpilih ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Silakan. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya mengu, mengu, 

mengucapkan ribuan terima kasih atas pandangan tersebut.  Dan kita 

akan mengambil kira pandangan tersebut.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, usul ini 

telah pun dicadang dan disokong, dibahas, telah pun dijawab oleh pihak 

Kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat bersetuju dengan usul ini, sila 

angkat tangan.  Yang berkecuali?  Usul ini diterima dan diluluskan. 

 

[Keputusan undian: semua ahli Yang Berhormat kerajaan yang hadir 

bersetuju, manakala semua ahli Yang Berhormat pembangkang 

berkecuali] 

 

[YB ADUN Pilah, YB ADUN Labu, YB ADUN Rantau dan YB ADUN Linggi 

tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian dijalankan]. 

 

 

9. RANG UNDANG-UNDANG 

 

9.1 Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu Enakmen untuk 

meminda Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri 

Sembilan) 2003. 

 

[Bacaan kali pertama] 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kesembilan, Rang Undang-Undang.  

Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat. 
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YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Satu Rang Undang-Undang bernama 

Suatu Enakmen untuk meminda Enakmen Undang-Undang Keluarga 

Islam (Negeri Sembilan) 2003 dibacakan bagi kali pertama.  Sebelum 

saya mencadangkan bacaan kali kedua, Rang Undang-Undang ini, 

izinkan saya memberikan penerangan ringkas mengenai Rang Undang-

Undang ini dibentangkan di dalam Dewan yang mulia ini.  Oh, sokong 

dulu. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali pertama. 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam 

(Negeri Sembilan) 2003. 

 

 

[Bacaan kali kedua] 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sebelum 

saya mencadangkan Rang Undang-Undang ini dibacakan bali, bagi kali 

yang kedua, Rang Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) 

2019 ini dibentangkan bagi menjunjung titah perintah Duli Yang Maha 

Mulia Yang di-Pertauan Besar Negeri Sembilan, Yang Teramat Mulia 

Dato’-Dato’ Undang Yang Empat dan Yang Teramat Mulia Tunku Besar 

Tampin, yang kemudiannya telah dipersetujui dengan keputusan 

sebulat suara oleh sekalian ahli Majlis Agama Islam Negeri Sembilan 

pada mesyuarat bil. 239 untuk memperkenalkan Rang Undang-Undang 

ini bagi memperkasa dan memperkukuhkan lagi penguatkuasaan 

Undang-Undang Islam seterusnya bagi meningkatkan syiar Islam 

Negeri Sembilan. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, pembentangan Rang Undang-

Undang bertujuan untuk meminda Enakmen Keluarga Islam (Negeri 

Sembilan) 2003, Enakmen No. 11 Tahun 2003, seperti berikut, pertama 

Fasal 1 Rang Undang-Undang mengandungi tajuk ringkas dan 

permulaan kuatkuasaan enakmen yang dicadangkan.  Yang kedua, 

Fasal 2 enakmen dicadangkan bertujuan meminda seksyen 2 Enakmen 

No.11/2003 untuk memasukkan tarif baru waris lelaki mengikut tertib 
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asabah dan faraid berbangkit daripada pindaan yang dicadangkan 

dalam Fasal 7 oleh Rang Undang-Undang ini dan juga pindaan Jadual 

kepada Enakmen No.11/2003. 

 

Yang ketiga, Fasal 3 Rang Undang-Undang bertujuan meminda Seksyen 

18 Enakmen No.11/2003 memberi Hakim Mahkamah Syariah kuasa 

menguruskan permohonan mana-mana mualaf untuk berkahwin di 

bawah Enakmen 11/2003, jika dia tidak berpuas hati bahawa sijil, 

bahawa perkahwinan sivil mualaf itu telah pun dibubarkan oleh 

Mahkamah Sivil di bawah Subseksyen 51(1) Akta Perbaharui Undang-

Undang Perkahwinan Dan Perceraian 1976 (Akta 154). 

 

Yang keempat, Fasal 4 Rang Undang-Undang bertujuan untuk 

memotong Subseksyen 46(2) Enakmen No.11/2003 untuk menjadikan 

Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) 2003 

selaras dengan cadangan pindaan kepada Akta 164 yang memberi 

Mahkamah Sivil kuasa mendengar petisyen untuk membubarkan 

perkahwinan satu pihak kepada suatu perkahwinan sivil yang telah 

memeluk Islam, memeluk agama Islam. 

 

Yang kelima, Fasal 5 Rang Undang-Undang bertujuan untuk 

memasukkan seksyen baru 47A ke dalam Enakmen No.11/2003.  

Seksyen yang dicadangkan itu menghendaki akuan berkanun 

disertakan semasa permohonan bagi perceraian selain perceraian 

melalui talak.  Dengan cadangan pindaan ini, seorang suami atau isteri 

yang berhasrat untuk bercerai dikehendaki mengemukakan 

permohonan untuk perceraian kepada mahkamah beserta dengan 

suatu akaun berkanun yang mengandungi butir-butir yang tertentu 

untuk pertimbangan mahkamah. 

 

Yang keenam, Fasal 6 Rang Undang-Undang bertujuan untuk meminda 

Seksyen 58 Enakmen No.11/2003 berkaitan muta’ah ataupun saguhati 

kepada isteri yang diceraikan tanpa apa-apa sebab yang patut.  Pindaan 

yang dicadangkan ini menghendaki mahkamah untuk 

mempertimbangkan beberapa perkara sebelum memerintah suami 

membayar sejumlah wang adil dan patut mengikuti hukum syarak. 

 

Fasal 7 Rang Undang-Undang bertujuan meminda Seksyen 73(2) 

Enakmen No.11/2003 bagi memperjelas bahawa waris lelaki  yang 

berkemampuan mengikut tertib asabah dalam faraid yang disebut 

dalam Jadual yang dicadangkan bertanggungjawab menanggung nafkah 

anak selepas berlaku apa-apa perceraian. 

 

Yang kelapan, Fasal 8 Rang Undang-Undang bertujuan untuk meminda 

Seksyen 135 No.11/2003 untuk memperuntukkan punca kuasa untuk 
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membuat kaedah berkaitan prosedur permohonan perkahwinan di 

bawah umur Mahkamah Syariah bagi memastikan yang melibatkan 

pasangan bawah umur yang ditetapkan di bawah Enakmen 

No.11/2003 dikawal selia dengan jelas.  Yang kesembilan, Fasal 9 Rang 

Undang-Undang bertujuan untuk meminda Jadual Enakmen 

No.11/2003. 

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, demikianlah penerangan ringkas 

mengenai Rang Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) 

(Pindaan) 2019 dan telah, dan saya mencadangkan supaya Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali kedua. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menca, menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini telah dicadang untuk dibacakan bagi kali kedua dan 

mendapat sokongan.  Oleh itu seterusnya saya kemukakan perkara ini 

untuk perbahasan pada dasarnya sahaja.  Silakan. 

 

 

YB ADUN Juasseh: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sebaiknyalah 

apabila kita membuat pindaan, sebaiknya ya, kita patut lampirkan 

enakmen ibu ni baru kita boleh jelas keseluruhannya enakmen ni 

sebenarnya.  Saya rasa Dato’ Dipertua tak jelas baca ni kan?  Kecuali 

ada enakmen asal ni kan.  Tapi tak apalah, kita tak dibekalkan enakmen 

asal ni, jadi kita terus pergi kepada pindaan dia, jadi kita agak keliru ya 

kalau tak tahu dia punya, apa sebenarnya tercatit dalam enakmen asal 

kecuali perkara-perkara yang dipinda.  

 

Apa pun saya berpandangan bahawa, saya yakin bahawa pindaan ini, 

ini adalah untuk memperkasakan lagi enakmen, Enakmen Undang-

Undang Keluarga Islam sebab memang banyak ya, kes-kes yang, yang 

berlaku, yang ada ruang-ruang di mana pihak-pihak yang, suami atau 

isteri yang teraniaya disebabkan oleh ruang-ruang ataupun kita panggil 

loopholes dari segi perundangan.  Oleh itu saya yakin sebenarnya ya, 

mengenai kita perlu penambahbaikan kepada enakmen asal walaupun 

enakmen asal ni tak dibekalkan hari ini.  LA, memang tak provide ya?  

Memang tak provide enakmen asal?  Haa jadi itulah sikit kekurangan 

Dato’ Dipertua.  Tapi saya yakin, penambahbaikan ini perlu khususnya 

ia meng, melibatkan kepentingan-kepentingan pihak isteri ya, selepas 

berlaku perceraian.  Saya rasa diperkukuhkan lagi di bawah ni, 



 

449/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 449 - 

pindaan-pindaan yang dibuat ni.  Jadi saya rasa ini satu pindaan yang 

wajar untuk kita pertimbangkan.  Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Juasseh.  

Saya persilakan pihak Kerajaan untuk menjawab. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, sebenarnya apa, apa Rang 

Undang-Undang, apa Rang Undang-Undang yang asal memang tidak 

menjadi kewajipan untuk dibekalkan.  Tapi inshaa Allah pada masa 

akan datang kita akan perbaiki, kita akan beri salinan yang asal.  Jadi 

saya rasa seperti kata Yang Berhormat Juasseh menyatakan bahawa ini 

adalah untuk mening, memperbaiki.  Dan kita harap bahawa usaha ini 

adalah untuk memperkasakan ya, untuk memperkasakan lagi Rang 

Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) (Pindaan) 2019 ini 

merupakan satu, satu pindaan yang untuk memberikan hak kepada 

rakyat dia supaya dia adil.  Dan inilah yang kita harapkan bahawa Rang 

Undang-Undang ini dapat diterima dan dapat diluluskan pada petang 

ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Ahli-

ahli Yang Berhormat Rang Undang-Undang  ini telah dibahas dan telah 

dijawab oleh pihak Kerajaan.  Ahli-ahli Yang Berhormat yang bersetuju 

Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali kedua, sila angkat tangan.  

Berkecuali?  Terima kasih semua bersetuju, Rang Undang-Undang 

dibacakan sekarang bagi kali kedua. 

 

[YB ADUN Paroi, YB ADUN Labu, YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau dan 

YB ADUN Linggi tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian 

dijalankan] 

 

[Jumlah undian: semua 29 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Jeram Padang mengambil keputusan 

berkecuali] 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam 

(Negeri Sembilan) 2003. 
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YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya  Dewan bersidang secara Jawatankuasa 

dan Rang Undang-Undang ini ditimbangkan sefasal demi sefasal. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Dewan ini bersidang secara jawatankuasa dan Rang Undang-

Undang ini ditimbangkan sefasal demi sefasal sila angkat tangan.  

Berkecuali?  Ada ya.  Dewan bersidang secara jawatankuasa.  Dah. 

 

 

[YB ADUN Paroi, YB ADUN Labu, YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau dan 

YB ADUN Linggi tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian 

dijalankan] 

 

[Jumlah undian: semua 29 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Jeram Padang mengambil keputusan 

berkecuali] 

 

[Cokmar diturunkan] 

 

[Dewan bersidang secara Jawatankuasa] 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 1. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 1 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 2. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 2 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 3. 
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YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 3 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 4. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 4 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 5. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 5 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 6. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 6 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 7. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 7 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang ini. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 8. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 8 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 
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Setiausaha Dewan: Fasal 9. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 9 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 10. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 10 adalah sebahagian daripada Rang Undang-Undang. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya mohon 

mencadangkan supaya Rang Undang-Undang ini dikemukakan kepada 

Dewan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang Undang-

Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) (Pindaan) 2019 

dimaklumkan kepada Dewan.  Ahli-ahli Yang Berhormat yang setuju 

kata “setuju”.  Tidak?  Berkecuali.  Terima kasih Jeram Padang.  Lebih 

bersetuju ya, suara bersetuju, Dewan bersidang semula.  YB.  Oh tak 

naik lagi. 

 

[YB ADUN Paroi, YB ADUN Labu, YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau dan 

YB ADUN Linggi tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian 

dijalankan] 

 

[Jumlah undian: semua 29 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Jeram Padang mengambil keputusan 

berkecuali] 

 

[Cokmar dinaikkan] 

 

[Dewan bersidang semula] 

 

[Bacaan kali yang ketiga] 
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YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

menyatakan bahawa Rang Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri 

Sembilan) (Pindaan) 2019 telah ditimbangkan secara, sefasal demi 

sefasal dan telah dipersetujui tanpa pindaan.  Oleh itu saya 

mencadangkan supaya Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali 

ketiga dan diluluskan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Ampangan.  

Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang bersetuju Rang Undang-

Undang ini dibacakan bagi kali yang ketiga dan diluluskan sila angkat 

tangan.  Yang berkecuali?  Seorang.  Rang Undang-Undang ini 

dibacakan bagi kali ketiga dan diluluskan. 

 

[YB ADUN Paroi, YB ADUN Labu, YB ADUN Pilah, YB ADUN Rantau dan 

YB ADUN Linggi tiada di dalam Galeri Persidangan ketika undian 

dijalankan] 

 

[Jumlah undian: semua 29 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Jeram Padang mengambil keputusan 

berkecuali] 

 

 

Setiausaha Dewan: Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri 

Sembilan) (Pindaan) 2019.  Dikanunkan oleh Yang Maha Mulia dan 

Undang Yang Empat serta Tengku Besar Tampin dengan nasihat dan 

persetujuan Dewan Undangan Negeri. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

sebentar lagi saya akan menangguhkan persidangan kita.  Persidangan 

ini akan disambung pada hari Isnin, 29 April 2019, bersamaan 23 

Syaaban, 1440 Hijrah mulai jam 10:00 pagi.  Dewan ditangguhkan. 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 6.16 petang] 
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PENYATA DEWAN 

 
PERSIDANGAN PERTAMA (PERASMIAN) PENGGAL KEDUA 

DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN YANG KE-14 

PADA 29 APRIL 2019 

 

HADIR: 
 

Bil. Nama Kawasan 

1. YANG DIPERTUA DEWAN UNDANGAN NEGERI, 

NEGERI SEMBILAN: 

YB Dato’ Zulkefly Mohamad bin Omar 

 

2. MENTERI BESAR NEGERI SEMBILAN: 

YAB Dato’ Seri Haji Aminuddin bin Haji Harun 

Sikamat 

3. YB Tuan Teo Kok Seong Bahau 

4. YB Tuan Dr. Mohamad Rafie bin Ab. Malek Ampangan 

5. YB Tuan Haji Mohamad Taufek bin Abd. Ghani Paroi 

6. YB Tuan Haji Ismail bin Haji Ahmad Labu 

7. YB Tuan Arul Kumar a/l Jambunathan Nilai 

8. YB Tuan Haji Bakri bin Sawir Klawang 

9. YB Tuan Veerapan a/l Superamaniam Repah 

10. YB Puan Nicole Tan Lee Koon Bukit Kepayang 

11. YB Tuan Choo Ken Hwa Lukut 

12. YB Tuan Ravi a/l Munusamy Sri Tanjung 

13. YB Tuan Haji Suhaimi bin Kassim Lenggeng 

14. YB Tuan Yek Diew Ching Chuah 

15. YB Tuan Gunasekaren a/l Palasamy Seremban Jaya 

16. YB Tuan Yap Yew Weng Mambau 

17. YB Tuan Ng Chin Tsai Temiang 

18. YB Puan Mary Josephine Prittam Singh Rahang 

19. YB Tuan Chew Seh Yong Lobak 

20. YB Dato’ Seri Utama Haji Mohamad bin Haji Hasan Rantau 

21. YB Dato’ Seri Dr. Haji Awaludin bin Said Kota 

22. YB Dato’ Manickam a/l Letchuman Jeram Padang 

23. YB Dato’ Haji Shamshulkahar bin Haji Mohd. Deli Serting 

24. YB Dato’ Haji Abd. Samad bin Haji Ibrahim Seri Menanti 

25. YB Dato’ Haji Zaifulbahri bin Idris Chembong 
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Bil. Nama Kawasan 

26. YB Dato’ Haji Tun Hairudin bin Abu Bakar Bagan Pinang 

27. YB Dato’ Abd. Razak bin Ab. Said Gemas 

28. YB Tuan Mohd. Razi bin Mohd. Ali Sungai Lui 

29. YB Dato’ Haji Abdul Rahman bin Mohd. Redza Linggi 

30. YB Dato’ Mohd. Isam bin Haji Mohd. Isa Gemencheh 

31. YB Dato’ Haji Adnan bin Abu Hassan Senaling 

32. YB Tuan Haji Mustapha bin Nagoor Palong 

33. YB Tuan Noor Azmi bin Yusof Pertang 

34. YB Tuan Haji  Saiful Yazan bin Sulaiman Johol 

  

 

TIDAK HADIR DENGAN IZIN 

 

1. YB Tuan Mohamad Nazaruddin bin Sabtu Pilah 

2. YB Tuan Loke Siew Fook Chennah 

3. YB Dato’ Haji Ismail bin Lasim Juasseh 

 

 

HADIR MENGIKUT FASAL 37(3) UNDANG-UNDANG 

TUBUH KERAJAAN NEGERI SEMBILAN 

 

1. YB SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Dato’ Dr. Razali bin Ab Malik) 

 

2. YB PENASIHAT UNDANG-UNDANG NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd Azhar bin Mohd Yusoff) 

 

3. YB PEGAWAI KEWANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Tuan Mohd. Khidir bin Majid) 

 

 

TURUT HADIR 

 

1. SETIAUSAHA DEWAN UNDANGAN NEGERI, NEGERI SEMBILAN 

(Mohd. Amin bin Ludin) 

 

2. PENOLONG SETIAUSAHA 

(Ahmad Kham bin Abu Kassim) 
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Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

[Persidangan dimulakan pada jam 10.00 pagi.] 

 

 

1. MEMBACA DOA 

 

Setiausaha Dewan: Susunan Mesyuarat, Perkara Pertama, Membaca 

Doa.  Dipersilakan Yang Berhormat ADUN Lenggeng. 

 

[YB ADUN Lenggeng telah membacakan doa di bawah Peraturan 9, 

muka surat 11 di dalam Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah 

Tetap Dewan Negeri.] 

 

 

2. PERUTUSAN YANG BERHORMAT YANG DIPERTUA DEWAN 

 

Setiausaha Dewan: Perkara Kedua, Perutusan Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahhirrahmanirrahim.  

Assalamualaikum WBT, salam sejahtera.  Alhamdulillahirabbil ‘alamin 

wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya iwalmursalin wa'ala alihi 

wasohbihi ajma'in.  Rabbi tulillah hi rabba, wabil islamihdina, Nabi 

Muhammadin rasula.  Allahumma 'afini fi badani. Allaahuma 'afini fi 

sam'i. Allahumma 'afini fi bashari. 

 

Yang saya kasihi, Yang Amat Berhormat Dato’ Seri Haji Aminuddin 

Harun; Menteri Besar Negeri Sembilan, yang saya kasihi Yang 

Berhormat Ahli Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri, yang saya kasihi 

Yang Berhormat – Yang Berhormat, Ketua-ketua Jabatan, hadirin dan 

hadirat, muslimin dan muslimat yang saya hormati sekalian.  

Alhamdulillah syukur kepada Allah SWT kerana pagi ni, kita diberi 

kesihatan yang baik dan dapat bersama menyambung semula sidang 

kita yang kita, kita tangguhkan pada hari Jumaat yang lepas.  Dan hari 

ini merupakan hari yang kelima kita bersidang dan saya mengharapkan 

semua Ahli-ahli yang Berhormat dapat mengikut Peraturan-Peraturan 

Mesyuarat dan memohon kepada Ahli Yang Berhormat supaya 

mematuhi masa supaya kita dapat menyelesaikan agenda kita pada 

hari ini. 

 

Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, kita akan melaksanakan lagi 

mesyuarat kita sehingga besok.  Tapi saya menjangkakan kalau hari ni 

kita boleh, boleh apa, boleh habiskan agenda hari ini, mungkin saya nak 
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mintak Yang Berhormat kalau boleh kerjasama kita selesaikan hari ini.  

Kalau agenda hari ini selesai setengah hari, saya rasa macam boleh 

selesai setengah hari, saya nak selesaikan agenda besoknya dibawak ke 

hari ini.  Ini pun saya nak dapat persetujuan Yang Berhormat semualah, 

ini pun saya mintak Yang Berhormat, persetujuan Yang Berhormat 

semua.  Walau bagaimanapun, saya teruskan dulu, tengok perbahasan 

macam mana.  Kalau agenda kita dapat selesaikan setengah hari ni, 

yang besoknya kita bawak hari ni, ke sebelah petang, ya.  Jadi saya tak 

nak memanjangkan ucapan saya.  Ya, saya teruskan dengan agenda 

seterusnya. 

 

 

3. PERTANYAAN-PERTANYAAN 

 

3.1 Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan 

Lisan (Hari Keempat) 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara Ketiga, Pertanyaan-Pertanyaan.  

Pertanyaan-Pertanyaan Yang Berkehendakkan Jawapan Lisan (Hari 

Keempat). 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat, hari ni 

persidangan kita, persidangan kita, dan saya terus pergi kepada soalan 

berikutnya ya, iaitu soalan pertama daripada Rahang. 

 

 

YB ADUN Rahang: Saya me, mengemukakan soalan pertama. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih kepada Dato’ Yang Dipertua 

dan kepada Yang Berhormat Rahang atas soalan tersebut.  Kriteria 

untuk mengenal pasti seseorang individu atau sebuah keluarga di 

dalam    golongan miskin tegar adalah berdasarkan Pendapatan Garis 

Kemiskinan atau PGK.  Sejajar dengan Penyiasatan Pendapatan dan 

Perbelanjaan Isi Rumah (PPPIR) Tahun 2016, Unit Perancangan 

Ekonomi (EPU), Kementerian Hal Ehwal Ekonomi telah mengeluarkan 

PGK Tahun 2016 untuk dijadikan rujukan aras pengukuran status 

kemiskinan.  Sehubungan dengan itu, mulai 2 Januari 2019, sistem 

eKasih telah mengguna pakai PGK Tahun 2016 menggantikan PGK 

Tahun 2014 dengan, dalam penentuan status kemiskinan terkini.  

 

PGK 2016 bagi status Isi Rumah Miskin Tegar peringkat Malaysia 

adalah sebanyak Ringgit Malaysia 604.00 dan ke bawah (sebulan). 
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Manakala PGK Tahun 2016 bagi status Isi Rumah Miskin Tegar 

peringkat Negeri Sembilan adalah sebanyak Ringgit Malaysia 551.00 

dan ke bawah (sebulan).  

 

Kerajaan melalui Jabatan Kebajikan Masyarakat menyediakan  bantuan 

kewangan seperti Bantuan Am, Bantuan Orang Tua, Bantuan Kanak-

Kanak, Bantuan Penjagaan Pesakit Kronik Terlantar, Elaun Pekerja 

Cacat, Bantuan OKU Tidak Berupaya Bekerja bagi meringankan beban 

yang ditanggung oleh golongan miskin, ibu tunggal dan warga emas.  

Statistik penerima bantuan JKM sehingga Disember 2018 adalah 

seramai 26,407 orang. 

 

Antara bantuan yang disediakan oleh pihak Kerajaan dalam membantu 

meningkatkan pendapatan bagi mereka yang berdaftar dengan eKasih 

adalah seperti Program Peningkatan Pendapatan (PPP) di bawah 

Kementerian Pembangunan Luar Bandar, Azam Bandar Jana 

Pendapatan di bawah Kementerian Kesejahteraan Bandar, Perumahan 

dan Kerajaan Tempatan, Projek Rezeki Tani di bawah Institut 

Penyelidikan Dan Kemajuan Pertanian Malaysia (MARDI) dan 2 Years 

Exit Programme di bawah JKM serta lain-lain bantuan yang berbentuk 

ekonomi.  Semua bantuan-bantuan ini adalah tertakluk kepada 

peruntukan Kerajaan dari masa ke semasa.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang: Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan. 

 

 

YB ADUN Rahang: Apakah response pemohon yang sekarang perlu 

membuka akaun di Bank Simpanan Nasional?  Dan juga adakah 

masalah keluarga keluarkan wang bantuan ini dari akaun bank selepas 

penerima meninggal dunia tanpa memberitahu kepada Jabatan 

Kebajikan Masyarakat?  Dan juga lagi, pembaharuan tahunan, adakah 

penerima yang tidak hadir?  Jikalau tidak hadir, apakah langkah-

langkah dan tindakan pihak Jabatan Kerajaan Masyarakat mengambil? 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Terima kasih atas soalan tambahan. 

Berkenaan dengan polisi BSN, saya, pihak kita tidak boleh jawab untuk 

pihak mereka.  Tetapi jikalau ada kes-kes yang spesifik yang men, ada 

apa-apa masalah, tolong panjangkan kepada pihak JKM untuk kita 

santuni pihak bank tersebut. 
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Akaun bank yang tidak, penerima yang meninggal dunia, tapi tidak 

maklumkan pihak JKM.  Mereka sebenarnya tertakluk kepada 

peraturan penerima bantuan iaitu mereka mesti memaklumkan pihak 

JKM jikalau penerima tersebut sudah meninggal dunia.  Tetapi kita 

mengikut case by case basis, di mana jikalau ada keperluan, kita akan 

mengambil tindakan yang sewajarnya. 

 

Untuk pembaharuan tahunan, semak, kajian semula adalah dibuat 

setiap tahun iaitu 3 bulan sebelum bantuan tersebut laps, expire, 

dengan izin.  Misal kata, penerima bantuan tu mula menerima bantuan 

pada bulan Januari, beliau terpaksa memberitahu dan mengisi borang 

untuk semak semula 3 bulan sebelum Januari yang akan datang.  

Jikalau beliau tidak berbuat demikan, then pihak JKM akan mengambil 

langkah-langkah yang positif iaitu menyantuni beliau melalui telefon, 

surat dan juga jikalau ada keperluan akan pergi menyantuni penerima 

bantuan tersebut.  Akan tetapi jikalau penerima bantuan tersebut tidak 

dapat dikesan lagi, maka bantuan tersebut akan ditamatkan.  Tapi ada 

langkah-langkah dan SOP tertentu yang diguna pakai oleh pihak JKM 

sebelum peneri, bantuan tersebut ditamatkan.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rahang: Nak sambung sikit ya.  Kalau, kalau permohonan 

tadi, yang, soalan tambahan lagi, ya.  Kalau yang layak terima bantuan 

kebajikan, tapi tidak dapat membuka bank account.  Ini kita tak boleh, 

tidak boleh cakap, ini BSN.  Ini kalau dia layak, pihak KG, K, JKM kena 

ambil tindakan …..  

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Rahang: ….. sebab mereka perlu wang bantuan ini.  So, 

tindakan mesti diambilkan oleh JKM dengan Bank Simpanan Nasional. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, itu daripada ….. 

 

 

YB ADUN Bukit Kepayang: Yang Berhormat ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. jawapan tadi ya? 
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YB ADUN Bukit Kepayang: Saya ada jawapannya, saya, saya salah 

faham tentang ja, soalan tadi.  Sekarang saya sudah fahamlah.  Jikalau 

dalam kes tersebut, penerima bantuan tersebut tidak dapat membuka 

akaun dengan BSN, maka kita ada saluran untuk memberi secara tunai.  

Memang kita lakukan untuk individu-individu yang tidak dapat bukak 

bank, mereka beri secara cash.  Kita memberi bantuan tersebut secara 

tunai.  Okay, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Bukit Kepayang.  Saya 

nak pergi kepada soalan berikutnya, Jeram Padang. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Pertua, saya mohon soalan 1. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat ADUN Jeram Padang berkenaan pega, pekerja kontrak SUK.  

Kerajaan Persekutuan melalui pembentangan belanjawan tahun 2016 

telah memutuskan bahawa pegawai lantikan secara kontrak 

perkhidmatan iaitu Contract of Service, dengan izin, yang berkhidmat 

sekurang-kurangnya 15 tahun boleh dilantik secara tetap berkuatkuasa 

mulai 1 Julai 2016.  Pegawai kontrak perkhidmatan Contract of Service, 

dengan izin, yang dimaksudkan adalah pegawai warganegara Malaysia 

yang dilantik sebelum atau pada 23 Oktober 2015 tertakluk kepada 

syarat-syarat yang ditetapkan. 

 

Susulan dari itu, melalui Majlis Mesyuarat Kerajaan Negeri bertarikh  

24 Januari 2018 telah bersetuju untuk menerima pakai keputusan 

Kerajaan Persekutuan berhubung pelaksanaan pelantikan secara tetap 

kepada pegawai lantikan kontrak, Contract of Service, dengan izin, 

tersebut. 

 

Walau bagaimanapun, bagi pegawai Contract Of Service, dengan izin, 

yang dilantik selepas 23 Oktober 2015 dan pegawai lantikan Contract 

For Service, dengan izin, yang telah mencapai 15 tahun 

perkhidmatannya, pegawai boleh memohon pengisian jawatan tetap 

melalui Suruhanjaya Perkhidmatan Awam Malaysia dan tertakluk 

kepada syarat dan prosedur yang telah ditetapkan. 

 

Jumlah kakitangan lantikan kontrak sedia ada di bawah Pejabat 

Setiausaha Kerajaan Negeri Sembilan dan agensi negeri adalah seramai 

272 orang pegawai.  Berdasarkan jumlah tersebut, 250 orang pegawai 

terdiri daripada kaum Melayu, 3 kaum Cina, 13 kaum India dan lain-

lain, 6 lain-lain kaum.  Sebanyak 14 orang pegawai telah berkhidmat 
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melebihi 15 tahun dan 258 orang pegawai lagi berkhidmat kurang dari 

15 tahun.  Itu saja, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Pertua, saya mohon izin agar nak 

cadangkan sedikit kerana sepatutnya hari tu, saya sebut perkara ini.  

Terima kasih Yang, Yang Amat Berhormat Sikamat atas jawapan ini.  

Saya, baru-baru ini ada iklan kekosongan untuk N19.  Jika tak salah ada 

80 kekosongan di peringkat Perkhidmatan Negeri dan lebih kurang 130 

di peringkat Persekutuan.  Jadi, ini adalah cadangan, dan saya mohon 

jasa baik daripada Kerajaan Negeri agar memberikan peluang yang 

lebih kepada yang sudah berkhidmat, yang sudah ada pengalaman yang 

sudah pun berkhidmat, yang saya dapat tahu daripada jawapan Yang 

Amat Berhormat Sikamat tadi, ada 4 orang melebihi 15 tahun. 

 

Gunakan peluang ini dan kita, saya cadangkan agar Kerajaan Negeri ini 

bolehlah menghantar Dato’ SS ke Putrajaya sebagai Duta Kerajaan 

Negeri dengan sokongan surat, bawak sokongan daripada Yang Amat 

Berhormat Sikamat untuk memberikan peluang agar mereka yang agak 

lama dah khidmat dengan Kerajaan Negeri ini diserapkan ke dalam 

jawatan tetap.  Saya bimbang kerana baru-baru ini sudah ada pekeliling 

yang menyatakan bahawa lebih kurang 5% daripada penjawat awam 

ini akan dikurangkan.  Jadi, saya bimbang nanti masa-masa akan datang 

tak ada kekosongan atau diiklankan sebegini. Lagipun mereka ini 

adalah ahli keluarga kita, yang sudah lama khidmat, sudah ada 

pengalaman, daripada kita ambil daripada luar, kita serapkan mereka 

dulu mengikut syarat-syarat yang ditetapkan.  Dan pada masa yang 

sama, yang terlebihnya, yang jika ada baki ini, saya cadangkan supaya 

diberikan kepada anak Negeri Sembilan dulu.  Kerana ini adalah 

jawatan dalam perkhidmatan negeri ini.  Dan yang satu lagi, juga, ini 

adalah permintaan dan saya anggapkan, saya juga ingin nak nyatakan 

bahawa ini adalah rayuan daripada diri saya untuk diberi peluang 

kepada penjawat awam yang sudah lama berkhidmat di peringkat ni.   

 

Yang berikutnya adalah saya didapat, didapati tahu bahawa saya tak 

begitu jelas tentang of service dengan apa ni, for service.  For service ini 

biasanya diambil untuk tujuan khidmat bagi pihak ahli politik, khasnya 

bagi ahli EXCO ataupun yang lain-lain lagi.  Dan saya dapati tahun ini, 

baru saya tahu, tu saya mohon maaf ni, kerana selama saya ada sebagai 

ahli EXCO pun saya tak sedar, dan saya tidak dimaklumkan, dan saya 

mohon agar imbuhan-imbuhan tetap yang sepatutnya diterima juga 

dipertimbangkan untuk diberikan kepada for service jugalah sebab kita 
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bayar gaji berdasarkan kepada scale ataupun gred yang telah 

ditetapkan.  Bukan kita wujudkan scale baru bagi for service.  Jadi 

mereka pun perlu elaun perumahan, Elaun Sara Hidup, elaun 

perumahan, elaun khidmat awam.  Jadi, saya mohon elaun-elaun juga 

dipertimbangkan.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih soalan tambahan daripada YB 

Jeram Padang, bukan satu soalan, tu banyak soalan tu.  Okay, kita, kita 

memang sedia maklum bahawa keutamaan yang kita beri kepada 

pekerja-pekerja yang dalam kontrak yang kita sedia maklum seramai 

272 orang.  Mereka kena memohon semula kepada SPA, cuma ikut 

prosedur.  Dan kita memang sedia maklum bahawa permohonan 

mereka akan kita pertimbangkan, keutamaan kepada mereka.  Dan di 

samping itu juga kita buka untuk rakyat Negeri Sembilan untuk 

memohon jawatan tersebut, kerana itu kita iklankan, dan kita harap 

bahawa ini akan membantu menim, mempertingkatkan lagi 

perkhidmatan ya, awam di Negeri Sembilan ini.  Dan kita harap bahawa 

dengan adanya penambahan bilangan pekerja ini akan, bilangan 

kakitangan awam ini akan meningkatkan ke, kebolehan mereka untuk 

melaksanakan tanggungjawab-tanggungjawab yang ditetapkan. 

 

Bagi soalan tambahan ya, juga mengenai ya, mengenai, itu, mengenai 

Contract for Service.  Kita akan teliti dan kita akan semak semula.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya, kita pergi ke soalan berikutnya.  Saya 

persilakan YB Lobak. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Dato’ Dipertua.  Saya mengemukakan 

soalan nombor 2. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Lobak.  Berkenaan tentang Pendidikan Teknikal dan Latihan 

Vokasional (TVET).  Di peringkat sekolah, terdapat 6 buah Kolej 

Vokasional yang di bawah Kementerian Pendidikan Malaysia yang 

berada di Negeri Sembilan seperti berikut: pertama, di Seremban, 

sebuah sekolah dengan 642 murid, Jempol dan Jelebu sebuah sekolah 

kolej, Kolej Vokasional dengan 583 murid, di Port Dickson satu sekolah, 

Kolej Vokasional dengan 1,003 murid, di Kuala Pilah satu Kolej 

Vokasional dengan 614 pelajar dan di Rembau 2 buah Kolej Vokasional 
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dengan 849 pelajar.  Keseluruhannya berjumlah 3,691 pelajar dengan 6 

Kolej Vokasional. 

 

Terdapat juga sekolah, Sekolah Menengah Kebangsaan Harian yang 

menawarkan program kemahiran di bawah Program Vokasional 

Menengah Atas (PVMA).  40 buah, 14 buah sekolah yang berjaya 

mendapat kelulusan Pusat Bertauliah Cawangan daripada pihak 

Jabatan Pembangunan Kemahiran (JPK) telah mula membuat 

pengambilan murid Tingkatan 4/2019 dengan pecahan berikut: di 

Seremban 7 buah sekolah dengan 109 orang pelajar, Jempol dan Jelebu 

4 buah sekolah dengan 59 orang pelajar, Rembau 2 buah sekolah 

dengan 27 orang pelajar, Tampin sebuah sekolah dengan 22 orang 

pelajar.  Dengan jumlah keseluruhannya 14 sekolah dengan 217 orang 

pelajar. 

 

Di peringkat lepasan sekolah di bawah seliaan MARA, berikut adalah 

analisa Institut Pendidikan MARA di Negeri Sembilan sehingga 20 Mac 

2019: yang pertama ialah GIATMARA Jempol dengan 78 orang pelajar, 

GIATMARA Teluk Kemang dengan 68 pelajar, GIATMARA Seremban 

seramai 49 pelajar, GIATMARA Kuala Pilah dengan dengan 68 orang 

pelajar, GIATMARA Pasir Besar dengan 68 orang pelajar, GIATMARA 

Jelebu dengan 63 orang pelajar, GIATMARA Rasah dengan 65 orang 

pelajar dan GIATMARA Rembau  dengan 44 orang pelajar.  Kita juga 

terdapat Kolej Kemahiran Tinggi MARA Rembau dengan 614 orang 

pelajar.  Dengan jumlah keseluruah pelajar sebanyak 1,117 orang 

pelajar. 

 

Selain itu, berdasarkan semakan melalui laman web JPK, pada 28 April 

2019, terdapat 70 Pusat Bertauliah di Negeri Sembilan yang berdaftar 

dengan pihak JPK di mana pecahannya ialah, untuk di Seremban ada 4 

awam dan 46 swasta, iaitu sebanyak 50 buah.  Di Nilai ada 2 awam dan 

5 swasta, sebanyak 7 buah.  Di Port Dickson 2 awam dan 4 swasta 

sebanyak 6 buah.  Di Jelebu 1 awam dan 1 swasta sebanyak 2 buah.  Di 

Jempol 1 awam dengan, maknanya jumlah semuanya 1.  Di Kuala Pilah 

hanya ada 1 awam.  Di Rembau ada 1 awam.  Dan Tampin ada 2 swasta.  

Berjumlah kesemua, keseluruhannya  berjumlah 70. 

 

Berdasarkan maklumat Malaysian Occupational of Skills Qualification 

(MOSQ) sehingga 31 Januari 2019, berikut dinyatakan jumlah 

pensijilan SKM sepanjang tahun 2018 amnya melalui Pusat Bertauliah 

stesen, seliaan, JPK di Negeri Sembilan iaitu seramai, untuk Tahap 1 

seramai 105 orang, Tahap 2 – 1,045 orang, Tahap 3 – 1,007 orang, 

Tahap 4 – 133 orang dan Tahap 5 – 5 orang.  Berjumlah 

keseluruhannya 2,295 orang.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 
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YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua, soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan? 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih, nampak ni Kerajaan bukan sahaja 

pusat, dan amnya Negeri Sembilan pun amat utamakan Pendidikan 

Teknikal dan Latihan Vokasional issue.  Nampaknya banyak sekolah tu.  

Soalan saya macam ni, nak tanya tu, yang sekolah-sekolah ni adalah 

kekosongan ke?  Kami difahamkan yang murid yang didaftar tu tak 

100%.  So, kami nak tau berapa percent pendaftaran yang diterima 

setiap, lebih kuranglah, berapa kosong tu? 

 

Lagipun nak tanya, maklumat yang saya dapat tu, yang bukan orang 

Melayu masa dululah, masa ni tak sampai orang Cina, jikalau tak salah 

saya, tak sampai 1% dan orang India itu, murid India pun tak sampai 

5%. So nak tanya tu apa langkah akan dilaksanakan oleh Kerajaan 

supaya yang memenuhkan, yang kekosongan.  Kerana nampak ni masih 

ada kekosongan.  So kami harap, harap Kerajaan mengisikan penuh, 

jangan bazir yang kekosongan tu kerana wang bajet sudah disediakan.  

Tapi jikalau TVET kami nak mencecah tu, perindustrian 4.0, kami 

mohon lagi kena ramai lagi pelajar dari golongan khasnya orang 

Melayu dan tambahan tu orang Cina dan India. Sama-sama usaha 

memajukan Malaysia ni, menjalani perindustrian 4.0.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, memang 

benar ada di antara sekolah ataupun Kolej Vokasional yang masih lagi 

kekurangan pelajar.  Kerajaan mengambil usaha untuk 

mempertingkatkan jumlah pelajar dengan pelbagai usaha.  Di 

antaranya, pada hari Jumaat yang lepas kita telah mengadakan 

Program “Moh Kona TVET” yang kita, diadakan di setiap Sekolah 

Menengah Dato’ Sedia Raja, Rembau dan kita memanggil semua 

kaunselor-kaunselor daripada sekolah-sekolah di Negeri Sembilan 

untuk menerangkan bagaimana TVET adalah di antara pelajaran yang 

penting selain daripada pelajaran akademik kerana banyak lagi 

pemikiran di kalangan pelajar-pelajar dan juga ibu bapa dan 

masyarakat yang menanggap TVET adalah pengajian kelas kedua.  

Sebenarnya dalam banyak kes dan aspek TVET, kelulusan daripada 

TVET juga mendapat gaji yang tinggi berbanding daripada mereka yang 

dianggap sebagai white collar, dengan izin, ataupun kolar putih. 

 

Inshaa Allah dengan usaha yang berterusan oleh kesemua pihak, pihak 

Kerajaan Negeri, Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan, Pejabat 
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Pendidikan Daerah, dan juga pihak sekolah, kita akan boleh 

menerangkan kepada pelajar-pelajar dan jugak kepada masyarakat 

bahawa TVET adalah salah satu peluang untuk pelajar-pelajar ceburi 

selain daripada akademik.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Dipertua, benarkan saya soalan 

tambahan untuk beri laluan kat Lobak satu, boleh?  Ada penting untuk 

Kolej Vokasional.  Lobak boleh Lobak ya?  Sama jugak.  Tak, ni penting 

untuk pelajar-pelajar vokasional. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dato’, saya izinkan yang ni utamakan pendidikan 

Malaysia ini, tapi cadangan baiklah, jangan kacau saya.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Terima kasih, terima kasih Lobak memberi 

laluan kepada saya.  Setelah 4 tahun pengajian di peringkat diploma 

pelajar-pelajar Kolej Vokasional ini, apakah peluang mereka untuk 

melanjutkan pelajaran ke Peringkat Ijazah Pertama di universiti-

universiti awam?  Dan yang keduanya, apakah syarat-syarat kelayakan 

yang perlu ada di kalangan pelajar-pelajar vokasional ini untuk 

mengikuti program ijazah ini dan jugak peluang-peluang pekerjaan 

daripada pelajar-pelajar Kolej Vokasional ini?  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, kesemua pelajar lepasan 

Diploma TVET mempunyai peluang untuk melanjutkan pelajaran di 

peringkat yang lebih tinggi.  Setiap Institusi Pengajian Tinggi am, awam 

ataupun swasta mempunyai syarat-syarat yang tersendiri yang boleh 

kita lihat menerusi kolej, IPT-IPT yang berkenaan.  Secara dasarnya, 

pada masa sekarang ini, TVET telah pun diiktiraf bukan hanya setakat 

pekerja-pekerja mahir begitu sahaja, tetapi mereka juga sebenarnya 

berpeluang untuk meningkatkan pendidikan mereka ke peringkat lebih 

atas di peringkat ijazah dan malahan ke peringkat yang lebih tinggi 

daripada Ijazah Sarjana Muda.  Dato’ Dipertua, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kita pergi ke soalan berikutnya, Seri 

Menanti. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

mengemukakan soalan yang pertama. 
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YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Seri Menanti.  Jawapan yang diberi jugak akan menjawab 

Pertanyaan Lisan Hari Keempat daripada Yang Berhormat ADUN 

Palong yang bertajuk “Kekurangan Guru Di Kawasan Palong” dan 

Pertanyaan Lisan Hari Kelima daripada Yang Berhormat ADUN Pertang 

yang bertajuk “Langkah Mengatasi Masalah Kekurangan Guru Opsyen 

PPD Jempol dan Jelebu”. 

 

Dato’ Yang Dipertua, isu sekolah kurang murid adalah di luar kawalan 

pihak Jabatan Pendidikan Negeri Sembilan khususnya dalam usaha 

ingin mengekalkan generasi kedua atau ketiga berada di kawasan yang 

sama atau tidak berhijrah ke lokasi lain atas sebab mencari rezeki. 

 

Bagi isu kekurangan guru, langkah-langkah diambil seperti berikut.  

Yang pertama, mengawal pertukaran guru keluar dari kawasan, yang 

kedua, membuat pengisian bagi penempatan guru baharu.  Dan yang 

ketiga, membuat redeployment guru di antara sekolah bagi memastikan 

taburan guru sekata terutama bagi subjek teras dari semasa ke semasa.  

Tambahan tindakan mulai tahun 2019 iaitu mengecilkan bilangan 

pembukaan kelas sedia ada dan setiap kelas tidak melebihi 40 orang 

pelajar.  Kekurangan yang masih ada akan dilihat semula melu, melalui 

pertukaran keluar dan masuk yang akan dilaksanakan pada 1 Jun 2019 

nanti. 

 

Selain daripada itu, Jabatan Pendidikan Negeri dan Pejabat Pendidikan 

Daerah boleh mengecilkan pembukaan bilangan kelas bagi mengatasi 

isu kekurangan guru ini jika tiada penempatan guru baharu atau 

melalui pertukaran pindah masuk. 

 

Menu, merujuk kedudukan guru bagi 13 Mac 2019 di PPD Jempol dan 

Jelebu mempunyai pengisian guru di Sekolah Harian iaitu Sekolah 

Kebangsaan, Sekolah Jenis Kebangsaan (Cina), Sekolah Jenis 

Kebangsaan (Tamil) dan Sekolah Menengah Kebangsaan, seramai 2,728 

orang guru manakala jumlah keperluan perjawatan guru yang 

diperlukan di PPD Jempol dan Jelebu adalah sebanyak 2,770 orang 

guru.  Oleh itu, masih wujud kekurangan guru seramai 42 orang di 

mana kebanyakan guru yang kurang adalah di peringkat sekolah 

rendah. 

 

Jadi kalau kita lihat secara terperinci, misalnya di Sekolah Kebangsaan 

Felda Palong 1, telah penuh 100%.  Sekolah Kebangsaan Felda Palong 2 

– 12 masih kurang seorang guru.  Sekolah Kebangsaan Felda Palong 2 – 

kurang seorang guru.  Sekolah Kebangsaan Felda Palong 3 – kurang 1 

guru.  Sekolah kebangsaan Felda Palong 4 telah pun diisi kesemuanya.  

Sekolah Kebangsaan Felda Palong 5 – kekurangan 2 guru.  Sekolah 
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Kebangsaan Felda Palong 7 – kekurangan 2 guru.  Sekolah Kebangsaan 

Felda Palong 9 – kekurangan 1 guru.  Sekolah Kebangsaan Palong 14 – 

kekurangan 1 guru.  Sekolah Kebangsaan Palong 8 – kekurangan 2 

guru.  Sekolah kebangsaan, Sekolah Menengah Kebangsaan Palong 7 

telah pun penuh, mencukupi gurunya.  Sekolah Menengah Kebangsaan 

Alam Beraja – kekurangan 2 guru.  Sekolah Menengah Kebangsaan Seri 

Perpatih telah pun berlebih 2 orang guru. 

 

Dari aspek pendidikan, kalau kita lihat dari segi guru-guru yang, yang 

ada, tidak ada perbezaan program-program pendidikan untuk keluarga 

miskin berbanding keluarga-keluarga yang lain.  Semua program yang 

dijalankan adalah sama untuk semua tanpa mengira jenis sekolah, 

kaum, agama, mahupun latar belakang keluarga. 

 

Namun demikian bagi membantu murid-murid dari keluarga miskin 

untuk mendapat pendidikan yang lebih baik dan sempurna, Kerajaan 

telah melaksanakan program-program berbentuk bantuan seperti 

berikut.  Yang pertama, bantuan daripada KPM (Kementerian 

Pendidikan Malaysia).  Bantuan Rancangan Makanan Tambahan (RMT) 

di mana murid-murid dari keluarga miskin akan diberikan bantuan 

minum pagi sebagai persediaan fisiologi murid sebelum memulakan 

sesi pembelajaran. 

 

Bantuan-bantuan berbentuk one off turut diberikan kepada ibu 

bapa/penjaga seperti berikut, yang pertama,  Bantuan Awal Persekolah 

(BAP) 100.00 ringgit diberikan kepada ibu bapa/penjaga dalam 

kategori B40 dan Bantuan KWAPM (Kumpulan Wang Amanah Murid 

Miskin: 100.00 ringgit untuk murid Sekolah Rendah dan 150.00 ringgit 

untuk murid Sekolah Menengah diberi kepada ibu bapa/penjaga yang 

berdaftar dengan eKasih dan miskin tegar. 

 

Bantuan daripada Kerajaan Negeri, kita juga membantu dari segi bas,  

N9 BAS (Bantuan Anak ke Sekolah) turut diberikan kepada murid-

murid dari eKasih yang menerima bantuan wang tunai sebagai 

kemudahan tambang untuk menanggung kos pengangkutan ke sekolah 

iaitu sebanyak 50.00 ringgit sebulan, Bantuan Murid Felda 100.00 

ringgit diberikan juga kepada ibu bapa/penjaga dalam kalangan 

peneroka Felda/pekerja kampung.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Ampangan.  

Seterusnya kita pergi kepada soalan Chuah, Yang Berhormat Chuah. 
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YB ADUN Chuah: Terima kasih Yang Dipertua.  Chuah mengemukakan 

soalan 1. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, Chuah, soalan berhubung 

paip air untuk keluarga di Jalan Muhibbah Site C, Tanah Merah.  

Cadangan telah kita, pemasangan paip di Jalan Muhibbah Site C Tanah 

Merah telah kita pohon kepada Kementerian Pembangunan Luar 

Bandar (KPLB) melalui Projek Bekalan Air Luar Bandar Sistem 

Retikulasi Negeri Sembilan bagi tahun 2019.  Anggaran kos bagi 

pemasangan paip ini adalah sebanyak 880,000.00 ringgit.  Dan inshaa 

Allah kita akan pastikan bahawa benda ni dapat kita laksanakan.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chuah: Terima kasih.  Soalan tambahan haa.  Chuah ingin 

nak tahu jadual haa, agak-agak bila jalan itu akan, sorry, bila paip itu 

akan di, disambungkan dan juga kemudahan yang lain, sepanjang Jalan 

Muhibbah?  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Kita akan dapatkan maklumat daripada 

Kementerian Pembangunan Luar Bandar apabila dima, dimaklumkan 

jika peruntukan ini diluluskan.  Dan kita masih menunggu peruntukan 

tersebut.  Dan kalau ada maklumat, akan kita, saya sampaikan kepada 

Yang Berhormat ADUN Chuah, inshaa Allah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  

Seterusnya saya teruskan soalan daripada Yang Berhormat Linggi. 

 

 

YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, soalan pertama. 

 

 

YB ADUN Klawang: Terima kasih.  Terima kasih Yang Berhormat 

Linggi.  Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, berikut adalah jumlah 

nelayan yang telah disiasat bagi pemutihan E–Diesel / E–Petrol, Elaun 

Sara Hidup Nelayan (ESHN) bagi Januari 2019 sehingga Februari 2019.  

Port Dickson, jumlah yang telah disiasat seramai 56 orang, diluluskan 

semula – 26 orang dan dibatalkan – 30.  Di Teluk Kemang, jumlah yang 

disiasat – 39, diluluskan semula – 23 dan dibatalkan – 16.  Keseluruhan 

yang dibatalkan berjumlah 46 orang.  Di Port Dickson, 29 yang 

dibatalkan itu adalah kerana tidak ke laut dan seorang telah meninggal.  
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Di Teluk Kemang, 8 yang tidak ke laut, 5 tidak mengambil subsidi 

minyak dan 3 telah meninggal. 

 

Berikut adalah Keputusan Mesyuarat Semakan Kategori Ahli Persatuan 

Nelayan Kawasan, Kawasan di Negeri Sembilan bagi tahun 2018.  Port 

Dickson, yang diturunkan kategori seramai 18 orang, yang dilucutkan – 

5 orang, meninggal dunia – 8.  Teluk Kemang, turun kategori – 8, 

dilucutkan – 96, meninggal dunia – 2.  Jadi jumlah semuanya adalah 

137. 

 

Justifikasi bagi setiap pengguguran, pemotongan dan pertukaran yang 

dibuat adalah seperti berikut.  Kriteria Pemutihan Penerimaan Elaun 

Sara Hidup Nelayan – semakan dilakukan ke atas Sistem E-Diesel 

dengan E-Petrol.  Nelayan yang tidak membuat pembelian minyak 

bersubsidi selama 3 bulan berturut-turut akan disiasat, jumlah liter 

pengambilan yang mencurigakan iaitu lebih dari kuota yang 

dibenarkan juga akan disiasat. 

 

Semakan dilakukan ke atas Sistem E-Pengisytiharan yakni pendaftaran 

ikan, Pendaratan Ikan, nelayan yang tidak membuat pengisytiharan 

Pendaratan Ikan atau kurang daripada 3 kali di dalam sebulan.  

Pemantauan dilakukan ke setiap pengkalan nelayan (Secara Rambang) 

– pemantauan ke atas simpanan nelayan di pengkalan berdasarkan 

kondisi fizikal sampan, peralatan menangkap ikan dan enjin.  

Pengaduan nelayan di setiap pengkalan setempat – melakukan siasatan 

aduan ke atas nama nelayan yang diberikan sama ada tidak ke laut, 

mempunyai pekerjaan tetap dan tidak bermastautin ataupun telah 

berpindah. 

 

Mesyuarat Jawatankuasa Pemutihan Subsidi E-Diesel/ E-Petrol dan 

Elaun Sara Hidup Nelayan Peringkat LKIM Negeri.  LKIM Negeri telah 

diarahkan oleh LKIM Pusat untuk mengadakan Mesyuarat 

Jawatankuasa Pemutihan sekurang-kurangnya 2 kali setahun bagi 

memantau sebarang penyelewengan dan ketirisan yang berlaku.  

Mesyuarat Jawatankuasa Pemutihan Minyak Bersubsidi Bil.1/2018 

telah diadakan pada 14 Mei 2018.  Mesyuarat Jawatankuasa Pemutihan 

Minyak Bersubsidi Dan Elaun Sara Hidup Nelayan Bil. 2/2018 telah 

diadakan pada 11 Oktober 2018.  Dan dalam tahun 2019, mesyuarat 

juga telah diadakan pada 8 Januari dan 16 Mac. 

 

Mesyuarat Jawatankuasa Semakan Kategori Ahli Persatuan Nelayan.  

Untuk semakan di Port Dickson telah diadakan pada 10 haribulan 

Oktober 2018 dan juga pada 19 Disember 2018.  Sekian. 
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YB ADUN Linggi: Mohon soalan tambahan Dato’ Dipertua.  Terima 

kasih kepada Yang Berhormat Klawang.  Daripada mereka yang 

dibatalkan, 46 orang tadi iaitu 26 orang, 29 orang daripada PD yang 

tidak ke laut, begitu juga 8 orang daripada Teluk Kemang tidak ke laut.  

Pertamanya berapa ramai di kalangan 29 dan 8 orang ni tidak ke laut 

atas faktor keuzuran ataupun faktor umur, yang tidak menyebabkan 

mereka ni berdaya lagi? 

 

Dan adakah apa-apa tindakan susulan khususnya kerana secara 

umumnya Dato’ Yang Dipertua, nelayan ini pendapatan mereka tak 

sampai 1,000.00 pun, kebanyakannya 5 – 600.00, tanggungan ramai.  

Jadi ada tak usaha untuk menjaring mereka ini, untuk memastikan 

mereka yang tidak mampu ke laut atas sebab umur atau tidak berdaya 

lagi ini terus di, disambut oleh Baitumal atau JKM, untuk mereka 

menerima bantuan yang lain-lain bagi memastikan kesempitan hidup 

mereka tidak terlalu teruk?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Klawang: Terima kasih Yang Berhormat Linggi.  Seperti yang 

sebelum ini pun kita telah maklumkan, memang, mana-mana yang, 

nelayan yang didapati tidak lagi mampu untuk turun ke laut, dan kita 

akan me, memberikan maklumat kepada jabatan-jabatan yang 

berkenaan, terutamanya JKM dan Baitulmal yang mana akan 

memberikan bantuan-bantuan one off.  Dan perkara ini adalah 

berterusan dan inshaa Allah akan dipantau dengan, dengan, dengan 

rapi, inshaa Allah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Klawang.  Saya teruskan 

kepada soalan berikutnya, Yang Berhormat Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, saya mengemukakan 

soalan ketiga. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih 

Yang Berhormat Seremban Jaya.  Untuk maklumat Yang Berhormat 

Seremban Jaya, penguatkuasaan pelaksanaan Pengasingan Sisa Pepejal 

Di Punca telah bermula pada 1 Jun 2016 serentak di 7 buah negeri yang 

men, menerimapakai Akta Pengurusan Sisa Pepejal dan Pembersihan 

Awam 2007 iaitu Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur dan Putrajaya, 

Johor, Melaka, Negeri Sembilan, Pahang, Kedah dan Perlis. 
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Bagi Negeri Sembilan, bilangan terima, bilangan terimaan sisa pepejal 

di tapak pelupusan juga didapati telah berkurang, berkurang daripada 

lebih kurang 1,000 tan sehari kepada 670 tan sehari.  Ini menunjukkan 

masyarakat telah memahami pengasingan sisa pepejal di punca.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  Sila 

nyatakan taman-taman perumahan yang telah melaksanakan 

pengasingan sisa pepejal.  Thank you, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Yang Berhormat Seremban.  Untuk 

maklumat Yang Berhormat Seremban, sebenarnya ni apa, program 

pengasingan sisa-sisa ni telah pun kita lakukan sejak 1 haribulan Jun 

2017.  Bagi pihak Kerajaan Negeri, kita telah pun bekerjasama dengan 

SWCorp dan jugak SWM Environment untuk membuat pelbagai 

program untuk kita mempromosikan budaya kita recycle. 

 

Baik, saya ambil contoh, bagi SWCorp, SWCorp telah pun 

memperkenalkan inisiatif sisa, sifar, ni apa, sifar sisa di mana kita telah 

pun menggalakkan orang ramai yang tinggal di rumah pangsa supaya 

sama-sama menjalankan kitar semula khususnya mereka 

mengasingkan sampah iaitu mengasingkan sampah plastik, sampah ni 

apa, kertas, kotak dan lain-lain.  Dan pada masa yang sama, kita juga 

mendidik mereka macam mana mereka menggunakan sisa makanan, 

macam mana kita, kita boleh menjadikan sisa makanan itu, menjadikan 

sisa makanan itu sebagai baja.  Dan saya lihat program, program 

tersebut agak berjaya, di mana ia bukan sahaja boleh menggalakkan 

orang ramai boleh mengasingkan sisa, pada masa yang sama, bagi 

mereka yang menyertai pengasingan sisa ini, mereka akan mendapat, 

mendapat satu cop di mana kalau dapat kumpul sebanyak 20 cop, 

mereka akan diberi ganjaran seperti barangan kehidupan seharian.  

Sebagai contoh, minyak masak, beras dan sebagainya.  Itu yang 

pertama, Inisiatif Sifar Sisa (ZECOMM). 

 

Yang kedua adalah Program Kitar Recycle.  Program Kitar Recycle, ia 

menggunakan sistem aplikasi ya, dengan mobile.  Di mana setiap rumah 

akan diberi ni apa, barcode.  Katakan rumah yang telah diberi barcode 

tersebut, mereka boleh lekatkan barcode di atas ni apa, plastik ya, 

sampah yang, yang digunakan untuk men, meni, menyimpan bahan 

buangan sisa pepejal, sisa yang di, diasingkan.  Jadi, ini adalah satu cara 

kita menggalakkan orang ramai mengasingkan sisa. 
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Dan saya juga ingin mengambil kesempatan ini untuk menyeru kepada 

semua ahli-ahli Dewan di mana kita perlu memimpin secara, sebab, 

secara teladan di mana kita perlu menggalakkan rakyat kita supaya 

mengamalkan budaya asingkan sisa supaya kita dapat mengurangkan 

sampah kita yang dihantar ke tapak pelupusan sampah. 

 

Dan untuk maklumat Yang Berhormat Seremban Jaya, sebenarnya  bagi 

pengutipan sisa sampah ini, bagi setiap minggu, SWM Environment, 

mereka memang menjalankan pengutipan 2 kali untuk sampah 

domestik dan ada sekali pengungtipan, pengutipan itu adalah khas 

untuk mengutip sampah-sampah yang boleh dikitar semula.  Terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, boleh saya mintak mohon 

pandangan daripada Bahau.  Dato’ Dipertua, saya ingin pendirian 

daripada ADUN Bahau  berkenaan dengan pendirian beliau yang dulu 

semasa beliau menjadi sebagai Ahli Parlimen Rasah, mere, dia adalah 

merupakan satu suara yang amat lantang, menetang dan mahu 

menutup pusat sisa pepejal di Sendayan.  Saya nak tanya sekarang, 

dalam Dewan ini, apa pendirian ADUN Bahau yang, orang yang 

samalah, dulu Parlimen Rasah sekarang ADUN Bahau, berkenaan 

dengan pusat sisa pepejal di Sendayan tersebut?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih pandangan dan juga soalan tambahan 

daripada Yang Berhormat Rantau.  Ya, sebenarnya soalan asal yang 

dikemukakan oleh Yang Berhormat Seremban mengenai apa, ni, sisa 

buangan domestik yang, soalan yang ditujukan oleh yang, Yang 

Berhormat Rantau merupakan sisa berjadual.  Tak apa, memandangkan 

ada soalan daripada Yang Berhormat Rantau. 

 

Saya juga ingin menegaskan bahawa sebenarnya bagi pihak Kerajaan 

Negeri, pendirian kita, kita memang ya, telah pun mencadangkan 

supaya kilang tersebut di pan, dipindahkan ke tempat yang lebih 

sesuai.  Dan se, sejak tahun lepas kita telah pun mengemukakan surat 

secara bertulis kepada pihak Kementerian supaya mengkaji, 

memindahkan kilang tersebut ke tempat yang lebih jauh, tempat yang 

sesuai.  Kerana kita sedia faham kewujudan kilang tersebut di kawasan 

Sendayan, dia se, sedikit sebanyak telah pun menyebabkan 

kebimbangan orang ramai di situ. 

 

Dan sebenarnya pihak Kerajaan Negeri, kita masih terus berunding 

dengan pihak Kualiti Alam atau ring, namanya jadi Cenviro sekarang.  

Masih berunding dengan mereka.  Dan pada masa yang sama, kita telah 
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pun mem, mensyaratkan kilang tersebut supaya mereka memastikan 

sisa-sisa yang diterima oleh pihak kilang tersebut tidak akan 

menyebabkan apa-apa pencemaran.  Kita meletakkan syarat yang 

cukup ketat sekali terhadap kilang tersebut.   

 

Dan saya rasa dalam perkara ini, kita dalam Dewan ini, kita memang 

bersama-sama kerana isu apa, alam sekitar ini, kita perlu sama-sama 

kita pertahankan kepentingan rakyat kita di Negeri Sembilan.  Dan saya 

rasa memandangkan kilang tersebut sebenarnya telah pun diluluskan 

oleh Kerajaan yang terdahulu, bagi Kerajaan baru, kita akan cuba 

sedaya upaya kita untuk memastikan kilang tersebut dapat 

dipindahkan.  Kalau tidak dapat dipindah pun, kita akan pastikan syarat 

yang dikenakan itu adalah lebih ketat dan kita akan pastikan tak ada 

sebarang pencemaran dan kita akan wajibkan kilang tersebut untuk 

menambah baik apa ni, sistem mereka yang sedia ada supaya 

memastikan tiada pencemaran.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Bahau.  

Seterusnya saya nak pergi ke soalan 8, Yang Berhormat Kota. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan soalan yang 

pertama. 

 

 

YB ADUN Labu: Assalamualaikum WBT.  Terima kasih Yang Dipertua 

Dewan, terima kasih kepada ADUN Kota di atas soalan yang 

dikemukakan. 

 

Sebenarnya terdapat 4 buah jambatan di Kampung Orang Asli Pabai.  

Jambatan utama menghubungkan jalan masuk ke perkampungan Orang 

Asli Pabai telah menepati spesifikasi dengan kelebaran 4.27 meter 

seperti jalan kampung sedia ada dan boleh dilalui oleh kereta bomba 

dan ambulans.  Yang, kereta bomba yang kecik lah, yang besar mungkin 

tak muatlah.  Jambatan utama tersebut telah diperbaiki pada tahun 

2017 dengan membina batu sangkar ataupun gabion, dengan izin.  

Railing jambatan akan diselenggara agar dapat menjaga keselamatan 

pengguna dan mampu memberi laluan kepada ambulans dan bomba. 

 

3 buah jambatan yang lain yang menghubungkan jalan kampung ke 

kawasan perumahan agak kecil dan hanya boleh dilalui oleh motorsikal 

sahaja.  Pejabat Daerah menganggarkan kos membina baru jambatan 

dengan kelebaran yang sesuai dan boleh dilalui oleh kenderaan adalah 

berjumlah 80,000.00 ringgit setiap satu.  Itu bermakna lebih kurang 
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dalam 240,000.00 lah untuk 3, dan dicadang untuk dilaksanakan secara 

berperingkat mulai tahun 2020 melalui peruntukan yang bersesuaian 

apabila penduduk bertambahlah, ataupun apabila ramai nak, di 

kalangan Orang Asli tu dah berkahwin, mungkin akan diapakan, dan 

dibuat lagilah, sesuai dengan itu.  Tapi sebenarnya jalan utama tu 

bolehlah dulu, sesuai dengan mana-mana kampung di, di Negeri 

Sembilan-lah.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan soalan 

tambahan.  Memandangkan jambatan ni telah diselenggara, dan 

difahamkan bahawa jambatan tu, dapatlah dilalui dengarnya daripada, 

oleh bomba dan jugak ambulans.  Cuma yang saya nak mintak 

tambahan, yang soalan ialah, jalan daripada jalan raya ke jambatan tu 

masih lagi kita menggunakan tanah orang dan tidak berturap.  Jadi saya 

harap kepada Kerajaan Negeri, apakah cadangan Kerajaan Negeri 

untuk supaya jalan tu dapat diturap pada masa akan datang. 

 

 

YB ADUN Labu: Sepatutnya sebagai Kerajaan, kita mesti memastikan 

jalan-jalan umum ini boleh diletak di kawasan yang kita, Kerajaan 

boleh, boleh kawallah.  Di atas tanah individu ini, itu sebab saya 

cakapkan, mana-mana kemudahan awam nanti, kita pastikan mesti 

dibuat ataupun diambil dia punya tanah baliklah supaya tidak berlaku 

nanti, kalau individu itu nak menutup jalan tu, kita tak boleh buat apa.  

Itu  tanah, tanah milik mereka.  Itu sebabnya, pada masa akan datang, 

kita pastikan kalau boleh kita pengambilan tanah kita kena buatlah, di 

mana-mana jugak kampung yang lain, seluruh Negeri Sembilan.  

Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang  Berhormat Labu. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Dipertua, bila agaknya tu?  Saya nak tanya tu, bila 

keadaan, bila? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bila apa tu? 

 

 

YB ADUN Kota: Bila kita boleh laksanakan pengambilan tersebut? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh bila laksanakan pengambilan. 
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YB ADUN Labu: Kami sebagai Kerajaan baru, mening, ditinggalkan 

dengan masalah beginilah, walau macam mana pun kita ambil masa 

sikitlah untuk menilai mana-mana keperluan.  Jadi, kalau kita nak 

jawab sekarang ini, pada saya ini dah dijawab dulu lagilah, sepatutnya 

jalan-jalan yang masuk ke kampung untuk keperluan orang ramai, 

mesti dibuat, telah diambil dia punya, diambil apa, di, diambil oleh 

Kerajaan. 

 

Jadi saya akan pastikan, itu bergantung kepada kemampuan dan jugak 

kewangan.  Kita akan tengok di mana kampung-kampung yang ramai 

orang dululah.  Kalau setakat seorang tu kita biar dulu, kita mintak 

kalau dia, boleh di apa kan, kita biarkan dulu.  Sampai dia kata kat, 

individu tersebut kata dia nak, dia nak pampasan, kita kena buatlah.  Ini 

termasuk, untuk makluman tuan-tuan, saya menjaga kebajikan ni, luar 

bandar, di Lenggeng, sekian lama, tanah itu bukan tanah kerajaan, 

tanah individu, dan kami dimaklumkan kami kena selesaikan.  Ini 

melibatkan peruntukan yang agak besar.  Jadi sebab pada saya, saya 

boleh utamakan jalan di Lenggeng itu untuk diselesaikan dulu daripada 

jalan di kampung yang ada lebih kurang dalam 9 – 100 orang 

penduduk.  Kita tengok priority. 

 

Haa itu sebab pada masa akan datang, kita tidak akan ulang lagi 

kesilapan-kesilapan yang lalu, di mana untuk kemudahan awam ini 

mesti diambil alih oleh Kerajaan atau pun tanah tu tanah milik 

Kerajaan.  Jangan lagi tanah milik individu.  Itu alasan yang boleh saya 

jawab sekaranglah.  Tapi kita akan buat kajian, beberapa banyak 

jumlah, kita akan bentang nanti dalam Dewan ya.  Berapa banyak dia 

punya peruntukan.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua, saya mintak sikit saja tentang 

yang sama ni.  Sama saja.  20 saat saja ….. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Sama tak payah tanyalah. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Bukan tambahan.  Berkenaan dengan 

kampung Asli ini, kerana kampung Asli ni terletak di pedalaman.  

Kadang-kadang kita terpaksa melalui ladang, apa ni, kawasan ladang 

ataupun tanah persendirian.  Dulu kerajaan BN itu telah mengambil 

kira tentang kebenaran atau izin yang diberikan oleh pemilik tanah.  

Sebagai contoh Kampung Asli Sungai Klebang tu, bila kami nak 

menurap jalan itu, kami mintak izin daripada syarikat tersebut.  Jadi, 

saya berharap Kerajaan sekarang ini bolehlah menggunakan cara 
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tersebut kerana ini untuk kebajikan Orang Asli yang tinggal di kawasan 

pedalaman.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Labu: Sebenarnya itu tak menyelesaikan masalah apabila 

pembangunan berlaku nanti, itu akan melibatkan ada masalah.  Sebab 

itu pandangan saya, kita akan buat, tengok balik, buat kajian yang 

terperinci supaya semua jalan-jalan masuk ke kampung-kampung atau 

mana-mana, kita kena buat, pastikan.  Dan saya telah mula arahkan, 

cakap kepada semua ni, Pegawai-Pegawai Daerah, oleh kerana kita 

akan menjadi negara maju, jadi banyak kawasan-kawasan perumahan 

akan dibina dalam Majlis Daerah, pastikan supaya jalan-jalan masuk 

dan jugak rizab-rizab tersebut disediakan terlebih dahulu.  Supaya 

jangan timbul masalah di belakang hari.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih.  Saya nak pergi ke soalan 

berikutnya, daripada Mambau. 

 

 

YB ADUN Mambau: Dato’ Yang Dipertua, Mambau kemukakan soalan 

pertama [No. 2]. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan Yang Berhormat 

ADUN Mambau berhubung dengan pelancongan rumah ibadat Tokong 

San Kau Tong yang berada di Taman Blossom, Bukit Blossom.  Jabatan 

Warisan Negara masih belum mewartakan Tokong San Kau Tong di 

Taman Bukit Blossom di bawah Akta 645.  Namun demikian, adalah 

amat digalakkan mana-mana individu atau pemilik sesuatu tapak 

(bangunan, monumen/makam, arkeologi dan semulajadi) yang 

mempunyai signifikan nilai dan potensi warisan yang tinggi untuk 

menghantar pencalonan kepada pihak Jabatan Warisan Negara.  

Pencalonan tersebut ada, akan dinilai oleh Jawatankuasa Pakar yang 

dilantik bagi tujuan pewartaan di bawah Akta tersebut.  Kerajaan 

Negeri bersedia untuk membantu pengurusan tokong menghantar 

permohonan kepada Jabatan Warisan bagi maksud pewartaan tersebut. 

 

Melalui Akta 645, status pewartaan terhadap sesuatu butiran warisan 

diklas, diklaf, diklasifikasikan kepada 2 kategori iaitu Warisan 

(penetapan dibuat oleh Pesuruhjaya Warisan) dan yang kedua Warisan 

Kebangsaan (pentapan dibuat oleh Menteri).  Ia berdasarkan 9 kriteria 

yang ditetapkan dalam seksyen 67(2), Akta Warisan Kebangsaan 2005 

iaitu pertama, kepentingan sejarah, hubungan dengan atau 

perhubungan dengan sejarah Malaysia.  Kedua, ciri-ciri rekabentuk 
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ataupun estetik.  Pertama, pembaharuan atau pencapaian saintifik atau 

teknikal.  Yang kedua, hubungan sosial atau kebudayaan.  Yang ketiga, 

potensi untuk pendidik, untuk mendidik, menjelaskan atau 

menyediakan penyiasatan saintifik lanjut berhubung dengan warisan 

kebudayaan Malaysia.  Yang keempat, kepentingan dalam 

mempamerkan kekayaan kepelbagaian ataupun integrasi bentuk yang 

luar biasa.  Yang kelima, jarangnya, jarang tidaknya atau keunikan 

warisan semula jadi, warisan budaya ketara atau tidak ketara atau 

warisan kebudayaan di bawah air.  Yang keenam, gambaran bentuk 

sesuatu tapak atau objek sebagai sebahagian daripada kelas atau jenis 

tapak ataupun objek.  Dan yang ketujuh, apa-apa perkara lain yang 

berkaitan dengan penentuan warisan kebudayaan yang penting. 

 

Pewartaan sesuatu butiran warisan mempunyai implikasi kelebihan 

seperti berikut.  Pertama, melindungi, memelihara dan memulihara 

kepentingan satu-satu bangunan daripada pembangunan yang tidak 

terkawal.  Kedua, mengekalkan identiti satu-satu bangsa yang kaya 

dengan sejarah dan kebudayaan.  Yang ketiga, memberikan nilai 

tambah terhadap butiran yang diwartakan yang seterusnya menjadi 

produk pelancongan berteraskan warisan memacu ekonomi 

masyarakat setempat dan negara.  Yang keempat, membuka peluang 

mendapatkan khidmat nasihat pakar berkaitan pemeliharaan satu-satu 

warisan.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Mambau: Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Mambau: Ya.  Dato’ Yang Dipertua, satu, berkaitan dengan 

pelancongan Sungai Ujong Walk.  Saya ingin tanya, apakah perancangan 

terkini untuk menaik taraf atau promosi bagi meningkatkan nama 

Sungai Ujong Walk yang berada di situ?  Dan satu lagi, tanglung-

tanglung yang berwarna merah yang ter, yang tergantung pada masa 

hari raya, pada masa Tahun Baru Cina, di sekeliling kawasan Sungai 

Ujong Walk telah bertukar warna ke, telah bertukar ke warna putih.  

Dan ia tidak begitu ‘ong’ bagi masyarakat Cina.  Soalan saya, adakah 

pihak yang terbabit menyedari pada perkara ini?  Terima kasih. 

 

 



 

478/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 478 - 

YB ADUN Bukit Kepayang: Saya diberi kebenaran untuk menjawab 

kerana ini, N9 Sungai Ujong Walk-nya, sebenarnya terletak ke, di 

kawasan DUN Bukit Kepayang.  Dan saya terlibat dengan AJK pengelola 

yang menjayakan karnival semasa Tahun Baru Cina.  Dan memang 

sekarang ada satu, sebuah jawatankuasa yang baru yang akan 

mengelolakan program di N9 Sungai Ujong Walk di mana setiap hari, 

kecuali hari Isnin, ada penjaja-penjaja di sana.  Dan hari Isnin, kami ada, 

AJK tersebut bercadang untuk mengadakan satu pasar malam, setiap 

Isnin.  Setiap Sabtu, ada program yang mempamerkan budaya-budaya 

bukan saja dari budaya Cina, jugak, Sabtu yang lalu, kita ada satu 

program yang amat menarik iaitu Wanita Noghori dan Wanita Tradisi 

di ma, mana kita mempersembahkan Minangkabau, budaya 

Minangkabau serta memberi latihan bagaimana membuat anyaman 

ketupat dan buat ren, memasak rendang.  Itulah satu wadah untuk kita 

mengeratkan hubungan silaturrahim di antara kaum, di mana kita 

akan, AJK tersebut akan mengadakan lebih banyak lagi program yang 

akan mengharmonikan masyarakat yang majmuk ini. 

 

Tentang tanglung itu, AJK akan menukarkan tanglung-tanglung 

tersebut dalam, bukan, minggu depan ya.  Saya sudah memberi arahan 

supaya tanglung-tanglung tersebut ditukarkan minggu depan.  Terima 

kasih atas soalan tersebut. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Jawapan tambahan.  Bukan saja Sungai Ujong 

Walk yang akan kita pertingkatkan.  Benteng Walk juga, telah kita 

berikan peruntukan untuk ditambah baik dan kita juga melihat bahawa 

hari ini, pengunjung di Benteng Walk telah mulai ramai.  Dan 

alhamdulillah, kita akan meneruskan khususnya pada bulan Ramadhan 

ini, inshaa Allah kita akan menaik taraf beberapa perkara di Benteng 

Walk, di Benteng Walk untuk peniaga-peniaga Melayu khususnya.  

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Amat 

Berhormat. Saya nak pergi kepada soalan Yang Berhormat ADUN 

Sungai Lui. 

 

 

YB ADUN Sungai Lui: Dato’ Yang Dipertua, saya kemukakan soalan 

kedua. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Terima kasih 

soalan daripada Yang Berhormat Sungai Lui yang mengenai 
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permohonan lampu limpah di simpang empat Ayer Hitam.  Untuk 

maklumat Yang Berhormat Sungai Lui, buat masa kini, pihak JKR tiada 

sebarang perancangan untuk memasang lampu limpah versi terkini di 

kawasan tersebut memandangkan laluan tersebut merupakan Jalan 

Persekutuan.  Pada masa ini, keutamaan permohonan pemasangan 

lampu jalan di Jalan Persekutuan adalah di laluan yang tiada lampu 

jalan.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Bahau.  Kita 

pergi kepada soalan berikutnya, daripada Temiang. 

 

 

YB ADUN Temiang: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, saya 

kemukakan soalan nombor 2. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih soalan Yang 

Berhormat ADUN Temiang mengenai lot kedai dan tanah kosong.  

Jumlah lot-lot kedai dan tanah kosong agensi Kerajaan Negeri Sembilan 

(Pihak Berkuasa Tempatan) Negeri Sembilan adalah sebanyak, tanah 

sebanyak 96, bangunan sebanyak 144.  Bagi Majlis Daerah Kuala Pilah 

terdapat 31 tanah kosong, bangunan – tiada.  Majlis Daerah Jempol 

sebanyak 17 tanah kosong, bangunan – tiada.  Majlis Daerah Tampin – 

33 tanah dan bangunan ada 111 bangunan.  Majlis Perbandaran Port 

Dickson ada 4 tanah, bangunan – tiada.  Majlis Daerah Jelebu ada 20 

bangunan.  Majlis Daerah Rembau ada 1 tanah dan 1 bangunan.  Majlis 

Perbandaran Seremban ada 8 tanah dan 8 bangunan.  Manakala Majlis 

Perbandaran Nilai ada 2 tanah kosong dan bangunan ada 4.  Itu 

sebanyak 240 semua jumlah.  Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Amat Berhormat. 

 

 

YB ADUN Temiang: Dato’ Yang Dipertua Dewan, soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tambahan. 

 

 

YB ADUN Temiang: Ya.  Terima kasih penjelasan yang amat jelas 

daripada yang ber, Yang Amat Berhormat Menteri Besar.  Persoalan 

tambahan saya adalah, adakah tanah-tanah dan ataupun lot-lot kedai 

ini diselenggara dengan bersih dan tidak menimbulkan gangguan untuk 
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orang ramai di mana pada minggu lepas, kita banyak membentang, 

membincangkan tentang tanah-tanah terbiar untuk persendirian.  Jadi 

saya berharap kerajaan perlu berwaspada pada perkara ini. 

 

Yang kedua adalah, adakah garis panduan diberikan oleh Kerajaan 

kepada pihak PBT untuk menyewa lot-lot kedai ataupun tanah-tanah 

ini kepada orang ramai? 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih kepada soalan tambahan daripada 

Yang Berhormat ADUN Temiang.  Kita sedia maklum bahawa perkara 

itu dah dibincangkan pada minggu lepas.  Dan kita berharap tanah-

tanah terbiar yang berlaku bukannya tanah kosong Kerajaan Negeri 

dan mereka terpaksa menge, memastikan bahawa tanah-tanah kosong 

tersebut sentiasa dibersihkan.  Manakala bangunan ini, kita sedia 

maklum sepatutnya pihak Majlis Daerah seharusnya memastikan 

bahawa bangunan ini haruslah diisi, disewakan untuk memastikan ia 

merupakan punca pendapatan bagi Majlis Daerah kawasan tersebut. 

 

Jadi perkara ini, dan jika masih kosong, mereka perlu membuat 

maintenance setiap bulan dan memastikan bahawa tidak berlaku 

kacauganggu ataupun menyebabkan kawasan itu, pemandangannya 

merosakkan kawasan tersebut.  Terima kasih Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan berikutnya, kita pergi ke soalan 

Serting. 

 

 

YB ADUN Serting: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Soalan kedua. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

kepada ADUN Serting yang bertanyakan berkenaan rawatan 

hemodialisis di Daerah Jempol dan DUN Serting.  Dato’ Yang Dipertua, 

jumlah pesakit yang menerima rawatan hemodialiasis di Daerah 

Jempol dan DUN Serting adalah seramai 195 orang pesakit. 

 

Dan buat masa ini mesin hemodialiasis di Daerah Jempol ini adalah 

mencukupi.  Di mana, di samping itu terdapat juga fasiliti hemodialisis 

swasta selain daripada Hospital Jempol.  Iaitu terdapat 3 buah fasiliti 

hemodialisis swasta yang memberikan perkhidmatan hemodialiasis.  

Pertamanya adalah DKasih di mana jumlah mesin hemodialisis mereka 

adalah sebanyak 12 biji dan jumlah pesakit di pusat hemodialisis 

swasta ini adalah seramai 66 orang.  Dan mereka menggunakan 3 syif, 
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dan mempunyai slot kosong sebanyak 6.  Dan polamar [Palomar] 

mempunyai 5 mesin hemodialisis dan mereka mempunyai 20 pesakit 

hemodialisis di sana, dan mereka menggunakan 2 syif dan tiada slot 

kosong.  Dan untuk pusat hemodialisis swasta, Mawar Bahau, terdapat 

18 mesin dan mereka mempunyai 62 orang pesakit yang menerima 

rawatan di sana, dan mereka menggunakan 3 syif.  Dan selain itu ada 

46 slot kosong bagi pusat hemodialisis swasta Mawar Bahau ini. 

 

Dan di Hospital Jempol pula, kita mempunyai 10 buah mesin dan 

seramai 47 pesakit yang menerima rawatan hemodialisis.  Dan 

mempunyai 3 syif untuk rawatan di Hospital Jempol.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Soalan tambahan? 

 

 

YB ADUN Serting: Dato’ Dipertua, soalan tambahan.  Adakah 

perancangan untuk menambah mesin hemodialisis di Hospital Jempol 

khasnya, dan juga untuk diperluaskan ke klinik-klinik kesihatan 

terpilih ya, di Daerah Jempol?  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Repah: Terima kasih kepada ADUN Serting bertanyakan 

soalan tambahan.  Dato’ Yang Dipertua, buat masa kini tidak ada 

keperluan sebab memandangkan tidak ada waiting list dalam senarai 

menunggu untuk mendapatkan rawatan di Hospital Jempol.  Walau 

bagaimanapun, jika ada keperluan dan jika ada pesakit yang ingin 

mendapatkan rawatan ini, pihak Kerajaan akan menambahkan mesin 

untuk mema, menampung keperluan semasa di sana.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Repah.  

Seterusnya saya pergi kepada soalan nombor 13, Yang Berhormat 

Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Tuan Yang Dipertua.  Ada sikit bantahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bantahan apa? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya melihat, ini bukan masalah kawan-kawan 

saya ni, tapi masalah penyusunan soalan.  Dalam kertas ni lah.  Yang 

mana saya lihat, Seremban Jaya, Lobak dah, dah bangun sebelum ini, 
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tetapi ada lagi sahabat-sahabat kita yang lain tak dapat bagikan soalan.  

Saya bimbang nanti, sampai, sampai ke hujung nanti ada soalan yang 

tak dapat dijawab, dan bagi peluang kepada semua ADUN-lah ya.  Jadi, 

itulah kot yang saya nak nyatakan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cadangan? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Ya?  Contohnya, Seremban Jaya, Lobak ya, dia dah 

bangun sebelum ini.  Tapi bukan masalah sahabat saya tu, tapi masalah 

penyusunan soalan itu sendiri balik.  Daripada pihak urusetia kot.   

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okaylah, siapa nak, nak soal dah.  Lenggeng 

nak buat soalan ke? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya pun nak soal jugak, tapi ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa silakan. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: …. kejap lagi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay Lenggeng, teruskan. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya ingin menanyakan tentang soalan nombor 

sa, yang pertama tentang Gunung Berembun. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ni soalan, ni nombor 17 tu, memajukan dan 

menaikkan taraf Gunung Berembun? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Ya. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan Yang Berhormat 

ADUN Lenggeng, berhubung dengan memajukan dan menaik taraf 

Gunung Berembun di Pantai, Seremban sebagai lokasi pelancongan dan 

rekreasi.  Gunung Berembun terletak di dalam Hutan Simpan 
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Berembun merupakan antara destinasi eco-pelancongan popular di 

Negeri Sembilan khususnya kepada pencinta aktiviti riadah mendaki 

gunung dan bukit, di samping Gunung Angsi, Gunung Datuk, Gunung 

Besar Hantu.  Pada tahun 2018 saja seramai 8,566 pengunjung 

direkodkan mengunjungi Gunung Berembun berbanding 6,444 pada 

tahun 2017.  Manakala bagi tahun 2019 ini sehingga bulan Mac telah 

direkodkan sebanyak 2,632 pengunjung yang bukan sahaja datang 

untuk mendaki gunung tetapi ada yang hanya mengunjungi jeram di 

kaki gunung tersebut yang dikenali sebagai Lata Berembun untuk 

berkelah dan mandi manda. 

 

Menyedari akan pentingnya Gunung Berembun untuk sektor 

pelancongan negeri, Kerajaan Negeri melalui Jabatan Perhutanan telah 

menyediakan perancangan bagi memaju dan menaik taraf trek 

pendakian Gunung Berembun, bermula 2016 termasuk pembinaan 

sebuah bangunan Kaunter Pendaftaran yang bertujuan untuk merekod 

dan mengawal kemasukan pengunjung.  Pada tahun ini sahaja, 

Kerajaan Negeri telah memperuntukkan 100,000.00 bagi kerja-kerja 

menaik taraf pemuka denai (trail head) dengan sistem bekalan air 

bersih ke bangunan kaunter.  Jabatan Perhutanan juga menjalankan 

kerja-kerja penilaian denai bagi mengenal pasti dan menentu jenis 

infrastrukrtur yang, denai yang sesuai dibina atau dipasang di 

sepanjang denai yang mana, kerja-kerja menaik taraf denai akan 

bermula sepenuhnya hingga tahun 2020. 

 

Di samping itu, Jabatan Perhutanan juga telah menjalankan ekspedisi 

saintifik kepelbagaian biologi hutan di sekitar laluan dari Gunung 

Telapak Buruk hingga ke Gunung Berembun termasuk di lokasi bangkai 

kapal terbang yang terhempas semasa perang dunia kedua.  2 siri 

ekspedisi telah diadakan iaitu pada bulan Januari dan Mac 2019 yang 

bertujuan untuk mengumpul dan mendokumenkan maklumat 

kepelbagaian biologi hutan (flora dan fauna) bagi membantu Jabatan 

dalam membuat perancangan, pengurusan dan pemeliharaan sumber 

biologi hutan negeri.  Ekspedisi ini melibatkan para penyelidik yang 

mempunyai pelbagai bidang kepakaran dari institusi pengajian tinggi 

dan penyelidik negara seperti Universiti Sains Islam Malaysia (USIM), 

Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM), Universiti Malaysia 

Terengganu (UMT), Institut Penyelidikan Perhutanan Malaysia (FRIM), 

Institut Penyelidikan dan Kemajuan Pertanian Malaysia (MARDI), 

Taman Botani Perdana serta pegawai-pegawai dari Jabatan Perhutanan 

sendiri.  Banyak penemuan menarik daripada 2 siri ekspedisi tersebut 

termasuk penemuan beberapa spesis baru dan juga rekod baru (flora 

dan fauna) yang boleh digunakan untuk memaju dan menaik taraf di 

samping dapat memberikan nilai tambah kepada pembangunan 

Gunung Berembun tersebut.  Sekian Dato’ Yang Dipertua. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat, saya pergi 

ke soalan Gemencheh ….. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. soalan nombor 14. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Soalan tambahan.  Soalan tambahan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh ada tambahan? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Asal lambat naa bangkit? 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Pembangunan Gunung Berembun ni tidak akan 

lengkap kalau Mukim Pantai itu sendiri tidak dibangunkan.  Dan saya 

memahami ya, apa yang saya fahamkan ya, perkampungan Pantai ni 

adalah satu perkampungan lama ya.  Perkampungan yang sangat lama 

dan boleh dibangunkan sebagai salah satu juga, sebagai daya tarikan 

pelancongan.  Jadi, sejauh mana hasrat Kerajaan Negeri untuk 

membangunkan perkampungan Pantai itu sendiri dengan warisan 

sejarahnya, sebagai daya tarikan, salah satu daripada daya tarikan 

pelancongan di Negeri Sembilan? 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Di kawasan, untuk makluman yang, yang, Dato’ 

Yang Dipertua, di Pantai merupakan satu kawasan adat yang 

merupakan satu yang paling hampir dengan Seremban.  Dan kita lihat 

bahawa kawasan tersebut boleh dimajukan untuk pelancongan adat.  

Di samping itu juga, di situ terdapat satu, Nabila Farm yang mana kita 

maklum bahawa di situ ada tempat yang menarik untuk dikunjungi 

khususnya untuk mereka mengadakan kem-kem. 

 

Di samping itu juga, kita harus melihat bahawa suasana di Pantai itu, 

khususnya kawasan bukitnya amat indah, dan ini merupakan satu 

tarikan dan saya mengharapkan bahawa pihak, pihak Pejabat DUN 

sendiri boleh memikirkan untuk membuat homestay di kawasan 
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tersebut bagi me, memastikan bahawa kawasan tersebut juga boleh 

menjadi tarikan pelancong pada masa akan datang, inshaa Allah.  

Terima kasih.  

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua.  

Soalan saya 13 haa.  Soalan.  Pasal soalan ini memang bagus ….. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Seremban Jaya. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ….. 36 DUN, ini peruntukan boleh pakai.  

Tak ada, tadi Speaker sudah salah panggil. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bagi dia bercakap dulu, penting. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Penting?  Abang punya pasallah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay teruskan. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Tuan Yang Dipertua, saya kemukakan 

soalan 1.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Seremban Jaya.  Jadi untuk makluman Yang Berhormat 

Seremban Jaya, pihak Majlis sentiasa memantau setiap taman-taman 

dan padang awam yang terdapat di kawasan operasi.  Sekiranya 

terdapat kerosakan, pihak Majlis akan melaksanakan kerja-kerja 

pembaikan melalui panggilan sebutharga. 

 

Pihak Majlis juga telah mengambil inisiatif dengan mewujudkan satu 

unit khas iaitu Unit Renjer Taman yang mana ia berfungsi memantau 

dan menyelenggara se, serta mengambil tindakan segera ke atas aduan 

dan permasalahan di semua kawasan taman-taman dan padang awam.  

Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan.  

Dato’ Yang Dipertua, padang awam seperti padang permainan kanak-
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kanak, bolehkah pasang tiang lampu?  Pasal sekarang banyak orang 

sakit.  Sakit kencing manis, sakit heart, sakit kidney, atau satu orang 

belum sakit.  Dia orang pagi mahu tai chi, pasal itu tempat gelap, di 

padang kanak-kanak memang gelap.  Bukan saya punya kawasan DUN 

Seremban Jaya, seluruh 36 DUN, ini masalah sudah ada.  Sebab itu, saya 

mintak PBT angkat tindakan segera, itulah rakyat boleh nampak 

Malaysia Baru, PH baru, itulah pandangan saya.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Bahau: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

soalan tambahan daripada Yang Berhormat Seremban Jaya.  Jadi, untuk 

maklumat Yang Berhormat Seremban Jaya dan jugak Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian, sebenarnya pemasangan lampu di taman-taman 

ataupun padang awam ini  memang apalah, ia merupakan salah sesuatu 

yang pihak Kerajaan ingin lakukan.  Bagi apa, aduan ataupun 

pandangan yang telah pun diutarakan oleh Yang Berhormat Seremban 

Jaya, kalau boleh mintak apalah, tujukan permohonan kepada PBT yang 

berkenaan.  Jikalau selepas kita membuat site visit dan mengena, dan 

mengenal pasti adanya keperluan memasang ni apa, lampu di taman-

taman ataupun di padang awam yang tertentu, saya, kita tentu akan 

lakukanlah demi apa, kesihatan dan juga keselamatan rakyat.  Terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Bahau.  Saya persilakan 

Yang Berhormat Gemencheh. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Terima kasih.  Dato’ Yang Dipertua, soalan saya 

yang pertama. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, soalan pertama daripada 

Yang Amat Berhormat ADUN Gemencheh, “Perkhidmatan Awam”.  Bagi 

menjawab soalan ini, bagi tahun 2019, Kerajaan Negeri bercadang 

untuk membuat pengambilan baru seramai 342 pengisian bagi pelbagai 

gred dan skim berdasarkan kelulusan pengisian oleh Jabatan 

Perkhidmatan Awam (JPA).  Walau bagaimanapun, Kerajaan Negeri 

tertakluk dengan proses dan prosedur yang telah ditetapkan oleh 

Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) Malaysia.  

 

Kerajaan Negeri tidak bercadang untuk mengurangkan jumlah 

kakitangan awam sedia ada dan sehingga bulan Mac 2019, tiada 

kakitangan yang ditamatkan perkhidmatannya ya.  Makluman, kita juga 

maklum bahawa kita kekurangan 5 jawatan dalam Pengurusan dan 
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Profesional.  Manakala 337 bagi jawatan Kumpulan Sokongan yang 

mana 80 orang untuk Pembantu Tadbir N19 telah kita, kita iklankan 

jawatan tersebut untuk diisi.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, dan 

dapat kelulusan daripada SPA.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Dato’ Yang Dipertua, soalan tambahan saya.  

Antara dasar yang sering dilaungkan oleh Kerajaan baru adalah dasar 

keterbukaan pada semua rakyat dalam negeri dan negara ini.  Dan 

apakah pandangan dan dasar Kerajaan mengenai, kepada kakitangan 

awam yang tegar ya, kritik Kerajaan yang sedia ada?  Apakah tindakan-

tindakan yang akan dilaksanakan oleh Kerajaan baru?  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Mereka tertakluk kepada peraturan dan 

prosedur.  Dan kita harap bahawa penjawat-penjawat awam tahu 

bahawa mereka adalah penjawat awam dan mereka harus faham 

bagaimana untuk memberikan kritikan, teguran kepada Kerajaan sedia 

ada mengikut peraturan-peraturan yang ditetapkan.  Dan mereka harus 

patuh kepada perkhidmatan awam sedia ada.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Kita 

pergi ke soalan berikutnya, saya nak bagi kepada Juasseh. 

 

 

YB ADUN Lobak: Lobak. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Lobak?  Haa okay. 

 

 

YB ADUN Lobak: Terima kasih Dato’ Dipertua.  Terlupa saya tu, Lobak 

mengemukakan soalan nombor 1. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih Yang 

Berhormat Lobak.  Merujuk soalan tentang peruntukan penyelang, 

penyelenggaraan sekolah, sama ada sekolah rendah ataupun sekolah 

menengah yang berstatus Sekolah Kerajaan dari Kerajaan Persekutuan 

sejak tahun 2015 hingga 2019. 

 

Kementerian Pendidikan Malaysia telah menyalurkan sejumlah 

peruntukan penyelenggaraan kepada Sekolah Kerajaan di Negeri 

Sembilan dari Kerajaan Persekutuan seperti berikut: tahun 2015 – 



 

488/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 488 - 

24,157,400.00 ringgit, tahun 2016 – 6,832,466.00 ringgit, tahun 2017 – 

13,576,183.70 ringgit, tahun 2018 – 12,901,971.00 ringgit.  Terima 

kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Lobak: Dato’ Dipertua, soalan tambahan.  Nampaknya kami 

Negeri, dapat ni peruntukan yang amat tinggi.  Tapi saya dapat 

maklumat tu, termasuk sekolah SK, sekolah SJKC atau SKC Tamil, masih 

ada sekolah mereka mohon tu, menukar, penyelenggaraan ada sikit ni, 

contoh, dia sudah apply lebih kurang 10 tahun.  Pun satu sen pun tak 

dapat.  Sebagai contoh ni, semalam kami mengadakan hari sukan 

sekolah SRJKC Paroi, Kampung Paroi.  Dia ni sekolah ini bumbung dia 

sudah bocor lebih kurang tu, tak lama.  Tapi mereka ada mohon, ada 

mohon tu, tapi sampai hari ini pun, tak dapat peruntukan.  So kami 

harap yang sekolah SK atau SRJKC atau SRKC Tamil, kami harap 

seimbang dia, peruntukan tu kena disalurkan dengan keadaan yang 

kritikal.  So kami tak akan, satu sekolah dia bermohon lebih 10 tahun, 

satu sen pun tak dapat.  So saya mohon apa langkah atau Kerajaan kita 

ni, akan bersiasat ke macam mana.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Terima kasih Yang Berhormat Lobak.  Dato’ 

Yang Dipertua, kesemua jumlah yang diberi adalah untuk kesemua 

sekolah termasuk juga SJKC, SJKT.  Namun demikian jika ada di antara 

sekolah-sekolah yang mempunyai masalah yang besar, mereka masih, 

sepatutnya terus berusaha untuk menyalurkan permohonan kepada 

PPD ataupun JPNS.  Dan jika masih lagi bermasalah, boleh 

dikemukakan kepada pejabat saya untuk melihat bagaimana untuk kita 

membantu mengatasi masalah demikian.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’ Yang Dipertua, saya mencelah sikit, 

menyambung.  Di kawasan Gemas, Sekolah Jenis Kebangsaan Kampung 

Baru Gemas, di mana banyak kali permohonan yang telah kita 

panjangkan, tapak bangunan, struktur bangunannya diserang anai-

anai.  Jadi kita berharaplah pihak apa, EXCO Pendidikan dapat 

mengambil tindakan untuk memastikan bangunan, bangunan tersebut 

dapat dipakai.  Kerana kita lihat apabila struktur bangunan bumbung 

tersebut telah dimakan anai-anai, maka wayar-wayar elektrik pun 

ataupun apa, electricity pun akan terbabit sama juga.  Jadi, saya 

mintaklah kalau boleh diberi perhatian jugalah kepada Sekolah Jenis 

Kebangsaan Kampung Baru Gemas.  Terima kasih. 
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YB ADUN Lobak: Tuan Dipertua, satu soalan lagi.  Satu contoh ni, Sua 

Betong ni di Daerah PD.  Dia ni wiring, dia sudah apply lebih kurang 10 

tahun, tapi wiring tu, short circuit pun pernah berlaku, dengan izin dia.  

So, kami mohon di, ditimbangkanlah.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Terima kasih Yang Berhormat Lobak, Yang 

Berhormat Gemas.  Segala masalah yang benar-benar kritikal seperti 

saya katakan tadi, boleh diperincikan dan dihantar semula kepada JPNS 

dan di-cc-kan kepada pejabat saya.  Inshaa Allah kita akan berusaha 

untuk membantu.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, masa 

bagi Pertanyaan Lisan Hari Keempat telah pun, hari kelim, hari yang 

kelima telah pun tamat ya. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Pertua, ini tentang urusetia dan 

Penyata Rasmi, tentang satu perkara, saya ingin nak nyatakan di sini.  

Agak penting ini ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Apa benda tu? 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: ….. sebelum kita tamatkan jadual ini.  Ini 

jawapan-jawapan bertulis yang telah dijanjikan dan telah rekodkan 

dalam Penyata Rasmi itu, tetapi tidak disampaikan kepada kami.  

Antaranya, pada sudah sidang September tu, muka surat 29, dalam 

Penyata Rasmi tentang tapak-tapak PPR yang telah dijanjikan oleh 

Bahau.  Dan pada Penyata Rasmi pada bulan Disember pada muka surat 

yang ke-17, dan muka surat yang ke-18, muka surat yang ke-25, muka 

surat yang ke-44, muka surat 337, muka surat 362, muka surat 378, 

adalah kandungan yang telah dijanjikan jawapan bertulis, ataupun 

keterangan bertulis, tetapi sehingga sekarang ini, keterangan itu 

ataupun jawapan itu tidak disampaikan pada kami.  Jadi saya 

berharaplah urusetia ataupun pihak Kerajaan mengambil perhatian 

tentang perkara ini agar apa yang telah dijanjikan.  Saya faham tentang 

keadaan, kadang-kadang kita tak dapat nak jawab pada ketika soalan 

tambahan itu di, diketengahkan.  Tetapi wa, kalau dah janji tu, saya 

berharap ia diberikan jawapan bertulis.  Sekian, terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat Jeram Padang ya, kejap ya.  

Saya nak panggil Setiausaha Dewan jap. 

 

[Perbincangan di antara YB Yang Dipertua Dewan dan Setiausaha 

Dewan] 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Jeram Padang.  Kita akan 

hantar untuk jawapan yang bertulis ni secepat mungkinlah kepada 

yang bertanya.  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, masa bagi 

Pertanyaan Lisan Hari Keempat telah, hari kelima telah pun tamat.  

Semua pertanyaan yang tidak sempat dijawab akan diberikan jawapan 

secara bertulis.  Jadi, kita masuk, silakan. 

 

 

4. RANG UNDANG-UNDANG 

 

4.1 Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu Enakmen untuk 

meminda Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 1992. 

 

[Bacaan kali pertama] 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keempat, Rang Undang-Undang kedua, 

dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda, meminda Enakmen Jenayah Syariah (Negeri 

Sembilan) 1992, dibacakan sekali, sekali, bagi kali pertama. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali pertama. 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 

1992. 
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[Bacaan kali kedua] 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya, 

sebelum saya mencadangkan supaya Rang Undang-Undang ini 

dibacakan bagi kali yang kedua, Rang Undang-Undang Jenayah Syariah 

(Negeri Sembilan)(Pindaan) 2019 ini dibentangkan bagi menjunjung 

Titah Perintah Duli Yang Mulia Tuanku Yang di-Pertuan Besar Negeri 

Sembilan, Yang Teramat Mulia Dato’-Dato Undang Yang Empat dan 

Yang Teramat Mulia Tunku Besar Tampin yang kemudiannya telah 

dipersetujui dengan keputusan sebulat suara oleh sekalian Ahli Majlis 

Mesyuarat Agama Islam Negeri Sembilan pada Mesyuarat Bilangan 239 

untuk memperkenalkan peruntukan Rang Undang-Undang ini bagi 

memperkasa dan memperkukuhkan lagi penguatkuasaan undang-

undang Islam, seterusnya bagi meningkatkan syiar Islam di Negeri 

Sembilan. 

 

Yang Berhoramt Yang Dipertua, pembentangan Rang Undang-Undang 

ini bertujuan untuk meminda Enakmen Jenayah Syariah (Negeri 

Sembilan) 1992 [Enakmen No. 4 tahun 1992] seperti berikut:  

 

Fasal 1 mengandungi tajuk ringkas dan peruntukan tentang permulaan 

kuat kuasa enakmen yang dicadangkan. 

 

Fasal kedua bertujuan untuk meminda takrif “qazaf” dalam subseksyen 

2(1) Enakmen No. 4 tahun 1992. 

 

Fasal 3 bertuan, bertujuan untuk meminda seksyen 47 Enakmen No.4 

Tahun 1992 dengan menaikkan penalti sedia ada bagi kesalahan 

pemujaan kepada, daripada denda tidak melebihi 1,000.00 ringgit atau 

penjara tidak melebihi 1 tahun kepada denda tidak melebihi 5,000.00 

ringgit atau penjara selama tempoh tidak melebihi 3 tahun.  Fasal ini 

turut memotong perkataan “dan mahkamah boleh memerintahkan 

supaya alat-alat yang digunakan atau bangunan atau binaan yang 

digunakan bagi pemujaan itu dimusnahkan” supaya urusan 

pemusnahan barang kes tidak terikat ke, dengan arahan mahkamah.  

Seksyen 205 Enakmen Tatacara dengan, Tatacara Jenayah Syariah akan 

digunapakai bagi membuat pelupusan barang kes. 

 

Fasal 4 bertujuan untuk memasukkan seksyen baharu 47A ke dalam 

seksyen No.4 tahun 1992 berhubung dengan kesalahan perbomohan 

yang bercanggah dengan Hukum Syarak.  

 

Fasal 5 bertujuan untuk meminda seksyen 50 Enakmen No.4 tahun 

1992 bagi memperluas kesalahan mempermain, mengajuk dan 
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mengejek, mengejek-ejek penjalanan mana-mana mazhab muktabar 

dan lain-lain. 

 

Fasal 6 bertujuan untuk meminda seksyen 51 Enakmen No.4 tahun 

1992 dengan menggantikannya dengan seksyen yang baharu supaya 

selaras dengan penubuhan Jawatankuasa Fatwa di bawah Enakmen 

Pentadbiran Agama Islam (Negeri Sembilan) 2003. 

 

Fasal 7 bertujuan untuk meminda seksyen 52 Enakmen No.4 tahun 

1992 bagi memperluas kesalahan perbuatan atau ajaran salah dengan 

memasukkan elemen mengajar atau menyebarkan atau menghuraikan 

sesuatu perkara yang berkaitan agama Islam.  Fasal ini turut memotong 

perkataan “dan segala dokumen dan peralatan yang berkaitan dengan 

sabitan itu hendaklah dirampas dan dimusnahkan sebagaimana 

diarahkan oleh Mahkamah” supaya urusan pemusnahan barang kes 

tidak terikat dengan arahan mahkamah.  Seksyen 205 Enakmen 

Tatacara Jenayah Syariah akan digunapakai bagi, bagi maksud 

pelupusan barang kes. 

 

Fasal 8 bertujuan untuk meminda seksyen 53 Enakmen 4, No.4 tahun 

1992 dengan seksyen yang baharu dengan menaikkan penalti sedia ada 

dan dimasukkan peruntukan mengenai kesalahan berulang mengajar 

agama Islam tanpa tauliah. 

 

Fasal 9 bertujuan untuk meminda seksyen 54 Enakmen No.4 tahun 

1992 supaya selaras dengan penubuhan Jawatankuasa Fatwa di bawah 

Enakmen Pentadbiran Agama Islam (Negeri Sembilan) 2003”. 

 

Fasal 10 bertujuan untuk meminda seksyen 55 Enakmen No.4 tahun 

1992 dengan menaikkan penalti sedia ada bagi kesalahan mendirikan 

masjid atau surau tanpa kebenaran daripada, daripada hukuman denda 

tidak melebihi 1,000.00 ringgit kepada denda tidak melebihi 3,000.00 

ringgit.  

 

Bagi, Fasal 11 bertujuan untuk meminda seksyen 56 Enakmen No.4 

tahun 1992 dengan memotong ile, elemen dengan niat dengan jalan 

demikian itu hendak mencela Agama Islam atau untuk apa-apa niat 

atau tujuan sekalipun.  Fasal ini turut menaikkan penalti sedia ada 

daripada hukuman denda tidak melebihi 3,000.00 ringgit atau penjara 

selama tidak, dalam tempoh tidak melebihi 2 tahun kepada denda tidak 

melebihi 5,000.00 ringgit dan penjara tidak, penjara selama tempoh 

tidak melebihi 3 tahun.  
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Fasal 12 bertujuan untuk meminda seksyen 59 Enakmen No.4 tahun 

1992 supaya selaras dengan penubuhan Jawatankuasa Fatwa di bawah 

Enakmen Pentadbiran Agama Islam (Negeri Sembilan) 2003. 

 

Fasal 13 bertujuan untuk meminda seksyen 60 Enakmen No.4 tahun 

1992 dengan memasukkan hukuman sebat bagi kesalahan 

persetubuhan haram. 

 

Fasal 14 bertujuan untuk meminda seksyen 66 Enakmen No.4 tahun 

1992.  Dengan cadangan pindaan ini, akan menjadi suatu kesalahan 

apabila seorang lelaki yang memakai pakaian perempuan atau berlagak 

seperti perempuan di mana-mana tempat awam jika ia melakukan 

sedemikian bagi maksud apa-apa perbuatan tidak bermoral.  Fasal ini 

juga menaikkan penalti sedia ada bagi kesalahan lelaki berlagak seperti 

perempuan da, daripada denda tidak melebihi 1,000.00 ringgit atau 

penjara selama tempoh tidak melebihi 6 bulan kepada denda tidak 

melebihi 3,000.00 ringgit atau penjara selama tempoh tidak melebihi 2 

tahun.  

 

Fasal 15 bertujuan untuk memasukkan seksyen baharu 66A ke dalam 

Enakmen No.4 tahun 1992 berhubung dengan kesalahan mana-mana 

perempuan yang memakai pakaian lelaki atau berlagak seperti lelaki di 

tempat awam bagi maksud apa-apa perbuatan tidak bermolal, 

bermoral. 

 

Fasal 16 bertujuan untuk meminda seksyen 67 Enakmen No.4 tahun 

1992 dengan menaikkan penalti sedia ada bagi kesalahan perbuatan  

tidak sopan daripada denda tidak melebihi 500.00 ringgit atau penjara 

selama tidak, dalam, selama tempoh tidak melebihi 6 bulan kepada 

denda tidak melebihi 1,000.00 ringgit atau penjara selama tidak 

melebihi 2 tahun.  

 

Fasal 17 bertujuan untuk meminda seksyen 75 dengan memasukkan 

subseksyen baharu (2A) ke dalam Enakmen No.4 tahun 1992 yang 

memperuntukkan hukuman gantian untuk membolehkan Mahkamah 

memerintahkan supaya mana-mana perempuan yang didapati bersalah 

atas suatu kesalahan hamil lu, hamil luar nikah untuk dimasukkan ke 

suatu pusat pemulihan selama suatu tempoh tidak melebihi 2 tahun.  

 

Fasal 18 bertujuan untuk meminda subseksyen 79A (1) Enakmen No.4 

tahun 1992 dengan menaikkan penalti sedia ada dan memasukkan 

peruntukan mengenai kesalahan berulang berjudi. 

 

Fasal 19 bertujuan untuk meminda seksyen 108 Enakmen No.4 tahun 

1992 dengan menaikkan penalti sedia ada bagi kesalahan menggalang, 
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penjawat, menghalang, menggalang penjawat awam menjalankan 

tugas-tugas jawatannya daripada denda tidak melebihi 500.00 ringgit 

atau penjara tidak lebih, tidak melebihi 3 bulan kepada denda tidak 

melebihi 3,000.00 ringgit atau penjara selama tempoh tidak melebihi 2 

tahun.  

 

Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, demikianlah penerangan ringkas 

mengenai Rang Undang-Undang Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 

(Pindaan) 2019 dan saya mencadangkan supaya Rang Undang-Undang 

ini dibaca sekali, dibaca bagi kali kedua.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini telah dicadang untuk dibacakan bagi kali kedua dan 

mendapat sokongan.  Oleh itu, seterusnya saya kemukakan perkara ini 

untuk perbahasan pada dasarnya sahaja.  Jika ada perbahasan, 

dipersilakan, 15 minit ya.  Saya persilakan pihak Kerajaan untuk, 

perbahasan.  Perbahasan dulu, lepas tu akan jawab. 

 

 

YB ADUN Linggi: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, secara dasarnya 

Linggi menyokong dan bersetuju kepada apa-apa saja usaha untuk 

memperkasa dan mengukuhkan lagi undang-undang syariah negeri ini 

selaras dengan peruntukan undang-undang yang mengatakan agama 

Islam agama rasmi negeri dan persekutuan. 

 

Berkenaan dengan pindaan yang dicadangkan pada hari ini, perkara 

yang saya bangkitkan ini lebih kepada untuk menambah baik 

peruntukan-peruntukan yang dicadangkan supaya memastikan hasrat 

dan niat kita itu tercapai berdasarkan pindaan yang kita buat.  Dan 

sebenarnya, untuk memudahkan pemahaman, hujah-hujah yang bakal 

saya bentangkan ini, dia lebih mudah kalau kita ada akta ibu, untuk kita 

buat perbandingan.  Dan saya muat naik daripada website MAINS 

sendiri, akta ibu ini pernah dipinda tahun 2004, dan hujah saya ini akan 

mengambil kira pindaan yang telah dibuat pada 2004. 

 

Pertamanya Dato’ Yang Dipertua, untuk Fasal 2.  Fasal 2 ni, secara 

dasarnya kita meminda istilah “qazaf”.  Sebelum ini, qazaf ini hanya 

membawa erti tuduhan persetubuhan haram terhadap seseorang.  Kali 

ini, qazaf ini kita pinda untuk menyatakan bahawa termasuklah 

tuduhan zina dan liwat.  Pertamanya, Dato’ Yang Dipertua, perkataan 
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“zina” melihatkan kepada akta ibu, perkataan “zina” ini tak pernah 

digunakan dalam akta ini.  Dan kalau niat kita adalah untuk 

memasukkan liwat dalam tuduhan qazaf itu, saya kira lebih baik kita 

kekalkan istilah “persetubuhan haram”, daripada kita gantikan dengan 

liwat, daripada kita gantikan dengan “zina” kerana “zina” kita tak 

digunakan dalam akta.  Yang digunakan adalah istilah “persetubuhan 

haram”. 

 

Jadi, dan kalau kita lihat, akta ibu juga, perkataan “qazaf” ini tidak 

dirujukkan dalam peruntukan subtantive, dia hanya disentuh dalam 

nota birai.  Nota birai ini bukan substantive law, dengan izin.  

Peruntukan Seksyen 60 itu, perkataaan “qazaf” tidak digunakan dalam 

seksyen tersebut.  Jadi, apabila perkataan “qazaf” ini tidak digunakan 

dalam Seksyen 60 itu sendiri, pindaan kita ini tidak akan dapat 

mencapai maksud yang kita, kita inginkan. 

 

Jadi, untuk tujuan itu, saya mencadangkan, untuk dipertimbangkan 

oleh pihak kerajaan, pertamanya supaya pindaan terhadap istilah 

“qazaf” ini kita pinda, gantikan dengan perkataan “zina” tu dengan 

perkataan “persetubuhan haram” supaya dia selaras dengan akta ibu.  

Dan keduanya, perkataan “liwat” harus juga dimasukkan dalam 

peruntukan subtantive Seksyen 60 tersebut kerana setakat pindaan ini, 

kita tak menyentuh langsung Seksyen 60 yang mana nota birai “qazaf” 

ini di, dirujuk.  Itu berkenaan dengan “qazaf”. 

 

Dan saya juga nak, nak bangkitkan soal sama ada, adakah “qazaf” ini 

kita nak sebar luaskan juga untuk Seksyen 63 dan 65 akta ibu iaitu 

“persetubuhan di luar tabii semulajadi”.  Saya rasa wajar, bagi 

memastikan yang “qazaf” merangkumi perbuatan yang saya rasa lebih 

keji daripada zina dan liwat ini, ataupun persetubuhan dan liwat. 

 

Keduanya, Dato’ Yang Dipertua, berkenaan dengan Fasal 13.  Fasal 13 

ini secara dasarnya adalah untuk me, mewujudkan hukuman yang lebih 

berat, menjadikannya kepada 5,000.00, denda 5,000.00 ringgit, 3 tahun 

penjara dan sebatan sebanyak 6 kali.  Sekali lagi, hukuman yang lebih 

berat ini kita cadangkan untuk persetubuhan haram.  Pada masa yang 

sama, akta ibu juga ada 2 lagi seksyen iaitu seksyen liwat dan seksyen 

luar tabii.  Dan mengapa tidak kita ambil kesempatan ini untuk kita 

tambah jugak peruntukan untuk menambah hukuman yang lebih berat.  

Paling tidaknya, selaras dengan persetubuhan haram.  Kerana secara 

umumnya, saya yakin kita semua setuju bahawa liwat, malah luar tabii 

ini dia melibatkan persetubuhan dengan binatang kan.  Sudah, sudah 

tentunya kalau tak sama berat, lebih berat lagi hukuman yang perlu 

kita, kita wujudkan untuk kesalahan itu. 
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Dan yang seterusnya Dato’ Yang Dipertua, mohon untuk pertimbangan, 

Seksyen 56, yang kita pinda, dengan menggugurkan perkataan “niat 

hendak mencela agama Islam”.  Jadi, akta asal, akta ibu yang asal, ini 

menjadi satu kesalahan kalau kita meroboh, membinasakan, 

membinasakan masjid atau rumah ibadat ini dengan niat untuk 

mencela.  Sekarang ini kita gugurkan, jadi maksud dia dalam apa hal 

sekalipun, kita tak boleh nak merosakkan atau membinasakan masjid.  

Jadi dia, dari segi undang-undangnya, kesalahan ini nampak terlalu 

absolute, dengan izin, atau mutlak.  Kalau tengok undang-undang ni 

betul-betul, baca betul-betul, jadinya besok kalau kita nak renovate, 

masjid, dengan izin, pun tak boleh.  Kalau kita nak robohkan masjid 

untuk bina masjid baru pun tak boleh. 

 

Jadi, saya cadangkan supaya kita lihat balik, kita tambah, mungkin 

dengan “kecuali dengan kebenaran Pihak Berkuasa Agama Negeri” dan 

sebagainya, kita tak boleh.  Kerana bila kita gugurkan syarat mencela tu 

tadi, dia dah jadi absolute sangat, maksud dia langsung tak boleh nak 

buat apa-apa pada masjid kalau kita nak tambah baik dan sebagainya 

juga tak boleh. 

 

Jadi, itu sahaja.  3 perkara yang saya nak, nak, nak timbulkan.  Sekali 

lagi, secara dasarnya saya bersetuju, cuma secara detail-nya saya rasa, 

pindaan-pindaan ini perlu di, di, diperbaiki khususnya dari segi 

gubalannya bagi memastikan niat dan hasrat kita untuk 

memperkasakan ini tercapai.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Linggi.  

Jawapan kemudian ya.  Ada lagi nak bahas? 

 

 

YB ADUN Senaling: Terima kasih Yang Berhormat Dato’ Speaker, saya 

bangun bagi membahaskan cadangan ataupun pindaan ataupun 

tambahan kepada Rang Undang-Undang Jenayah Syariah (Negeri 

Sembilan).  Dan saya mengambil kesempatan ini untuk menyatakan 

secara prinsipnya, bahawa saya bersetuju dengan cadangan pindaan ini 

sepertimana yang telah dinyatakan oleh Yang Amat Berhormat 

daripada Sikamat tadi, tidak lain dan tidak bukan bagi memperkasakan 

pelaksanaan hukum syariah di negeri kita. 

 

Yang Berhormat Dato’ Speaker, pindaan yang bakal ataupun yang telah 

dicadangkan, adalah merupakan satu pindaan yang amat penting 

sebenarnya.  Kita sebagai pembuat undang-undang di peringkat negeri 

ini, keputusan di dalam kita merangka undang-undang akan ditafsir 

oleh mahkamah dan pengamal-pengamal perundangan. 
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Kita lihat daripada pindaan ini, dan saya secara spesifiknya, secara 

khususnya ingin merujuk kepada pindaan yang dicadangkan iaitu 

Seksyen 66, berkaitan dengan Enakmen Jenayah Syariah (Negeri 

Sembilan) ini.  Iaitu seksyen ini menyatakan, saya bacakan semula, 

untuk renungan Dewan, pindaan yang cuba dimasukkan ialah Seksyen 

66A, “mana-mana perempuan yang memakai pakaian lelaki atau 

berlagak seperti lelaki di mana-mana tempat awam bagi maksud apa-

apa perbuatan tidak mem, bermoral adalah melakukan suatu kesalahan 

dan hendaklah apabila disabitkan, dikenakan hukuman yang 

sepatutnya”, seperti mana dinyatakan dalam pindaan ini. 

 

Yang Berhormat Dato’ Speaker, jelas apabila kita bercakap tentang 

undang-undang Islam, asas yang digunakan bagi kita mencungkil 

ataupun melihat kepada hukum ataupun fatwa ini, tidak lain dan tidak 

bukan ialah atas 4 asas utama.  Pertama sekali Al-Quran, yang 

keduanya Sunnah, yang ketiganya ijma dan qiyas para ulama.  Dan kita 

lihat banyak dalil sebenarnya.  Banyak dalil yang telah kita boleh baca 

dan kita boleh lihat pun daripada website Jabatan Agama Islam kita 

sendiri berkaitan dengan larangan.  Bukan setakat perempuan, 

berkelakuan atau memakai pakaian lelaki tetapi versi versa, 

maksudnya dalam konteks pindaan ingin dicadangkan ini ialah kalau 

lelaki pulak berlagak atau berkelakuan seperti perempuan, seperti 

wanita.  Hadis jelas, dalam hadis Bukhari 5885, versi Fathul Bari, 

dengan jelas daripada Ibnu Abbas berkata, Rasulullah SAW melaknat 

lelaki yang meniru gaya perempuan dan perempuan yang meniru gaya 

lelaki. 

 

Saya ingin bacakan balik, dan saya ingin membawa pula perhatian 

Dewan yang mulia, kepada peruntukan seksyen ini, 66A ini yang ingin 

dimasukkan ini, “mana-mana perempuan yang memakai pakaian lelaki 

atau berlagak seperti lelaki di mana-mana tempat awam bagi maksud 

perbuatan tidak bermoral adalah melakukan suatu kesalahan”.  

Daripada jenis hadis yang saya bacakan tadi, jelas sebenarnya Dato’ 

Speaker, bahawa di dalam Islam tafsiran hadis yang saya baca tadi, jelas 

bahawa di dalam Islam, kelakuan ataupun tindakan seorang lelaki 

memakai pakaian perempuan, itu sahaja merupakan satu kesalahan 

tidak bermoral.  Dan begitu juga versi versa, kalau lelaki memakai 

pakaian perempuan, itu sendiri, itu alone, dengan izin, merupakan 

suatu tindakan yang tidak bermoral. 

 

Jadi pindaan, cadangan pindaan ini, saya setujulah secara prinsipnya.  

Tetapi saya ingin menyatakan dari segi pelaksanaannya.  Kerana 

undang-undang yang bakal diluluskan dalam Dewan yang mulia ini 

merupakan undang-undang yang akan diterima pakai oleh pengamal 

undang-undang, akan ditafsir oleh mahkamah, kadi, Mahkamah Syariah 
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kita, hakim-hakim kita, begitu juga dengan pengamal undang-undang 

kita, pihak pendakwaan penguatkuasaan Jabatan Agama Islam, peguam 

bela syarie.  Dan oleh kerana itu, saya rasa, undang-undang yang bakal 

kita luluskan ini, pindaan ini seharusnya merupakan satu undang-

undang yang boleh tidak mewujudkan ambiguity, dengan izin, 

kesamaran.  Dan seperti mana jugak undang-undang hudud, elakkan 

hudud daripada kesamaran.  Begitu juga dengan undang-undang takzir.  

Undang-undang yang kita bincang dan bahaskan ini merupakan 

undang-undang takzir, undang-undang yang dibuat oleh pemerintah.  

Pembuat undang-undang yang kita dalam Dewan ini. 

 

Dan saya lihat, daripada cadangan pindaan ini, seorang lelaki berlagak, 

seorang perempuan atau lelaki berlagik, berlagak seperti seorang 

perempuan dan melakukan perbuatan yang tidak bermoral.  Dari segi 

pendakwaannya, saya lihat tuan-tuan dan puan-puan, Dato’ Yang 

Dipertua, saya lihat ini agak menyukarkan jugak tugas pihak pendakwa 

sebenarnya.  Dan kita lihat banyak, kes yang kadang kala tidak dapat 

kita sabitkan dengan adanya lakonan ataupun kesamaran ini. 

 

Maknanya pihak pendakwaan, dalam konteks Seksyen 66A ini terpaksa 

membuktikan 2 perkara.  Pertama sekali, lelaki atau perempuan 

tersebut memakai pakaian yang tidak segender dengannya.  Yang 

keduanya, dia mesti melakukan perbuatan tidak bermoral.  Tapi seperti 

mana hadis yang saya baca tadi, jelas dalam Islam, berlandaskan 

kepada hadis ini, daripada hadis sahih Bukhari ini, bahawa sebenarnya 

apabila seorang lelaki memakai pakaian perempuan, itu saja 

merupakan satu tindakan yang tidak bermoral.  Dan tidak perlu pihak 

pendakwaan syariah untuk membuktikan bahawa beliau melakukan 

perbuatan yang tidak bermoral. 

 

Dan perbuatan tidak bermoral sebenarnya amat luas.  Dalam konteks 

sekarang ini, di Dewan yang mulia ini, kalau saya peluk YB Yang 

Berhormat Dato’ Speaker sekarang, ia merupakan satu mungkin 

pelukan Arab.  Tetapi kalau saya peluk Yang Berhormat Speaker 

daripada belakang, mungkin hati-hati.  Seorang lelaki memeluk 

daripada belakang, hati-hati.  Dan oleh kerana itu sudah wajar ada 

ilustrasi sebenarnya dalam enakmen kita ini.  Sudah ada misalan, 

seperti mana Kanun Keseksaan, ada misalan.  Apakah yang terjumlah 

kepada kesalahan mencuri sebagai contohnya, ada misalan yang boleh 

digunakan guidance, dengan izin, panduan oleh pengamal undang-

undang, hakim-hakim Mahkamah Syariah kita supaya kita boleh 

melihat niat kita.  Bagi kita memperkasakan Enakmen Syariah ini, satu 

perkara yang boleh mencerminkan keadaan sebenar orang Islam di 

negara ini. 



 

499/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 499 - 

Ini saya rasa tuan-tuan, Dato’ Yang Pertua, banyak sebenarnya, kalau 

kita lihat hadis riwayat Abu Daud 4098, muka surat 27 dalam Bab libas 

An-nisak Juzuk 4, saya rujuk ni.  Diriwayatkan oleh Imam Ahmad dan 

al-Tabrani, Abdullah bin Amru melihat Ummu Sa‘id binti Abu Jahal 

berjalan seperti seorang lelaki dan pedang tersisip di pinggangnya.  

Abdullah mendengar Rasulullah SAW bersabda Aku mendengar 

Rasulullah SAW bersabda “bukanlah daripada kalangan umatku 

perempuan meniru lelaki dan lelaki meniru perempuan”.  Ini 

merupakan satu celaan yang amat besar oleh junjungan besar kita Nabi 

Muhammad SAW.  Dan oleh kerana itu, semangat ini, mungkin boleh 

dilihat oleh pihak kerajaan yang, yang menggubal ini, supaya kita 

masukkan semangat ini, ataupun misalan-misalan, di manakah satu 

perkara yang boleh terjumlah kepada tindakan yang tidak bermoral.   

 

Saya lihat Seksyen 66A ini dengan jelas mengatakan bahawa tindakan 

bermoral, tidak bermoral tersebut diadakan di tempat awam.  Bagi 

sayalah, sebagai orang Islam, kalau kesalahan ini salah yang dilaknat 

oleh Allah SWT, dilaknat oleh Rasulullah kita, tidak kiralah ianya 

dilakukan di tempat awam ke ataupun sebaliknya, ataupun di tempat-

tempat yang private, dengan izin.  Jadi itu saya rasa merupakan 

semangat yang boleh saya cungkil daripada hadis-hadis yang saya buat 

semakan ini. 

 

Dan saya harap, ada ilustrasi, ada misalan, seperti mana ada dalam 

beberapa peruntukan dalam seksyen ataupun Enakmen Syariah ini, 

sebelum ini adalah peruntukan ini yang diberi misalan.  Supaya ini, 

misalan ini boleh memberikan panduan kepada Hakim Mahkamah 

Syariah, memberi panduan kepada pengamal, Peguam-Peguam Syarie 

dan jugak pihak penguasa pendakwaan agama di Negeri Sembilan ini, 

supaya mereka lebih tepat, lebih spesifik dalam merangka pertuduhan 

dan dalam pada masa yang sama, kita boleh, Dato’ Yang Dipertua, 

memperkasakan hukum hukuman syariah sepertimana niat pembuat 

undang-undang, niat kami yang ada dalam Dewan yang mulia ini.  

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua.  Secara prinsip, dasarnya, saya 

menyokong. 

 

Dan saya memberi cadangan agar penambahbaikan ini agar ia selari 

sebenarnya, bukanlah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih. 
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YB ADUN Senaling: ….. saya nak menolak tetapi supaya ia 

diperkasakan, ada lengkapkan peruntukan-peruntukan ini.  Terima 

kasih Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Senaling.  

Ada yang nak bercakap lagi?  Ya Yang Berhormat, bercakap. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua, terima kasih saya 

ucapkan.  Saya mengambil kesempatan ini untuk membahas Enakmen 

Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 1992, mungkin Manickman 

Letchuman ini aneh sikitlah untuk melihat ini.  Tetapi saya hanya nak 

sentuh perkara-perkara untuk membaik, menambah baik dan 

mengelak kekeliruan sahaja.  Saya tidak mahu masuk campur tangan 

dalam kandungan seksyen ataupun subseksyen ataupun misalannya 

dan seterusnya fasalan-fasalan yang diketengahkan pada hari ini, 

dalam Enakmen ini. 

 

Yang saya telah melalui dan telah cuba baca dan cuba memahami 

enakmen tersebut, tetapi satu perkara yang saya anggapkan tidak 

terdapat dalam Enakmen Jenayah Syariah ini berbanding dengan 

Enakmen Undang-Undang Keluarga Islam (Negeri Sembilan) yang 

tempoh hari diluluskan dalam Dewan mulia ini.  Di situ ada dengan 

jelas menyatakan tentang pemakaiannya.  Pada seksyen yang keempat, 

“terkecuali sebagaimana yang diperuntukkan dengan nyata selainnya, 

enakmen ini terpakai bagi semua orang Islam yang tinggal di dalam 

Negeri Sembilan dan bagi semua orang Islam yang bermastautin di 

dalam Negeri Sembilan tetapi tinggal di luar negeri itu”.  Jadi, di sini 

tidak, dengan jelasnya menyatakan bahawa enakmen ataupun rang 

undang-undang ini, enakmen ini hanya sasarkan kepada orang-orang 

Islam sahaja. 

 

Tetapi dalam Enakmen Jenayah Syariah yang dibentangkan dan untuk 

menambah baik itu, tidak ada seksyen ini dalam undang, enakmen ibu 

tu.  Sebagai contoh dalam, saya anggapkan ada beberapa perkara yang 

mungkin juga melibatkan orang-orang Islam dan bukan Islam, sebagai 

contoh Seksyen 34 menyubahati sesuatu perkara, Seksyen 35 

bersubahat, Seksyen 60 persetubuhan haram, Seksyen 61 percubaan 

persetubuhan haram, Seksyen 63 liwat, Seksyen 66 lelaki berlagak 

seperti perempuan, Seksyen 73 menjual dan membeli arak, dan 

Seksyen 79A judi. 

 

Jadi dalam, ini yang saya faham, kemungkinan besar dalam, ada 

keadaan yang mana orang Islam dan orang bukan Islam juga terlibat 
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dalam hal ini, saya hanya nak tahu daripada Dewan yang mulia ini, 

sama ada Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 1992 dan fasal-

fasal yang dibentangkan pada hari ini, mungkinkah ia akan memberi 

kesan kepada yang bukan Islam ataupun sekadar untuk orang Islam.  

Dan saya ingin mengetengahkan pendapat dan pandangan saya agar 

pemakaian ini dengan jelas-jelasnya dinyatakan dalam undang-undang 

agar ia tidak akan menimbulkan apa-apa kekeliruan saya.  Itu saja 

daripada saya, terima kasih Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan:  Terima kasih  Jeram Padang.  Ada lagi?  

Kalau tak ada, saya nak mintak kepada pihak Kerajaan untuk mengulas 

dan menjawab. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya melihat bahawa Rang 

Undang-Undang Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) (Pindaan) 2019 ini 

adalah penting bagi kita untuk dibuat perubahan dan kita sedia 

maklum bahawa undang-undang ini merupakan untuk meningkatkan 

denda di samping penerangan mengenai kesalahan-kesalahan tersebut.  

Jadi, bagi pihak Kerajaan, saya rasa perkara ini bertepatan pada 

waktunya untuk kita, rang undang-undang ini diterima, diterima, 

pindaan 2019 bagi memastikan bahawa rang undang-undang syariah 

kita dapat diperkasakan.  Itu saja, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Bismillahirrahamanirrahim.  Ahli-ahli Yang 

Berhormat yang dihormati sekalian ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Yang pemakaian yang saya nyatakan tadi tak 

ada ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jawapan?  Silakan.  Ni ada permintaan. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, kena, kesalahan jenayah 

tidak melibatkan bukan Islam.  Syariah tidak melibatkan bukan Islam, 
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Jenayah Syariah tidak melibatkan orang bukan Islam.  Ini hanya untuk 

orang Islam saja, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya, okay. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Boleh tak fasal yang pemakaian seperti yang 

Family Law itu dimasukkan dalam syariah, Rang Undang-Undang 

Syariah ini seperti mana dalam Enakmen Undang-Undang Keluarga 

Islam itu, dengan jelas-jelasnya telah dinyatakan.  Sekian. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Itu akan diambil kira, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat.  Ahli 

Yang Berhormat yang saya hormati sekalian, rang-rang undang, rang 

undang-undang ini telah dibahas dan telah dijawab oleh pihak 

Kerajaan, Ya apa Dato’ Rantau, nak, nak, ya….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, saya nak mencelah sikit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya, boleh. 

 

 

YB ADUN Rantau:  Kena ambil perhatian apa yang disebut tu tadi, 

Dato’ Dipertua, sebab itu mesti dipinda ya.  Kerana kalau kita terima 

nanti dia akan dibuat buat tanpa dipinda.  Saya mintak supaya pihak 

Kerajaan jawab, sama ada pandangan daripada pihak-pihak yang 

memberikan pandangan tadi diterima ataupun tidak.  Kerana kalau tak 

diterima nanti, ataupun tak dipinda dia akan lulus seperti apa yang 

dibentangkan ya.  Jadi apakah pihak Kerajaan hari ini, menerima 

pandangan-pandangan termasuk daripada Jeram Padang, daripada 

Linggi dan jugak daripada Senaling tadi, ya.  Supaya ia jelas, kan, kita 

nanti, kita membuat undang-undang, suatu rang undang-undang 

pindaan kepada undang-undang induk, dan jugak dipinda jugak dalam 

Dewan ini di atas apa yang telah dibentangkan.  Itu perlu kita tentukan 

sekarang supaya sebelum nanti, kalau tidak nanti kita terima, betul kita 

setuju, kerana kita nak memperkasakan undang-undang syariah di 

Negeri Sembilan. 

 



 

503/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 503 - 

Tetapi undang-undang tersebut yang dibentang seperti dibincangkan 

sebentar tadi dia terlampau, ada ambiguity dia, ya.  Bila kita,undang-

undang ada ambiguity Dato’ Yang Dipertua, dengan izin, dia satu 

undang-undang yang tidak lengkap dan boleh diinterpretasi oleh 

banyak pihak untuk memberikan kemudahan dan penjelasan yang baik 

supaya undang-undang ini dapat diterima pakai dan diguna pakai dan 

diguna pakai di dalam mahkamah, pihak hakim, pihak peguam bela 

syarie dan yang lain-lain jelas tentang undang-undang yang 

dibentangkan hari ini, yang kita putuskan hari ini, bahawa itu yang kita 

maksudkan bukannya dia menjadi pelbagai-bagai maksud, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

Jadi saya mintak supaya pihak Kerajaan bagilah pandangan ataupun 

ulaslah apa yang telah pun diberi pandangan oleh pihak-pihak yang 

bercakap tadi.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Nak jawab terus. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, kita sedia maklum bahawa 

perkara ini ataupun pindaan ini telah dirujuk di mahkamah, saya rasa 

tidak ada masalah.  Dan telah diluluskan oleh Majlis Agama Islam dan 

kita sekarang, kita ikut apa yang pihak Majlis telah maklumkan ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’ Dipertua, Yang Amat Berhormat ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. dan kita akan ambil maklumat tersebut untuk 

kita ambil makluman tersebut untuk kita bawa balik ke Majlis.  Kalau 

ada pindaan, pindaan akan datang, kita akan buat lagi sekali, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya harap Dato’ Dipertua, supaya kita buat di sini 

senang, kita tak membantah rang undang-undang ini, kita setuju. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Saya rasa kita tak perlu pindaan. 

 

 

YB ADUN Rantau: Kita setuju supaya kita berikan penjelasan sama ada 

apa pandangan tadi diterima ataupun tidak.  Itu saja ya. 
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YAB ADUN Sikamat: Saya rasa saya dah jawab bahawa pindaan 

tersebut akan kita bawa kepada pihak Majlis Agama Islam untuk 

diperhalusi, dan kalau ada pindaan, pindaan akan datang akan kita 

bawa kepada pindaan yang baru, ya, Dato’ Yang Dipertua. 

 

Yang keduanya berhubung dengan masalah.  Ini telah kita bawa ke 

mahkamah dan saya rasa pihak mahkamah telah maklum apa yang tadi 

di, dibicarakan oleh pihak-pihak pembangkang.  Dan, dan telah kita 

rasa bahawa ini akan kita ambil kira untuk, kalau ada pindaan pada 

masa akan datang, itu saja.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Rantau: Saya rasa supaya, Dato’ Dipertua, yang ber, Yang 

Amat Berhormat Sikamat jangan bawak, heret mahkamah ke sini 

kerana mahkamah adalah sebuah badan yang berkecuali.  Jangan kata 

rang undang-undang ini dipersetujui oleh mahkamah, itu tak betul.  

Dan adalah merupakan suatu yang tidak patut diperkatakan di sini. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Maksud dia Yang Dipertua, bahawa kita telah 

merujuk kepada mahkamah untuk kita bincang dan mereka bersetuju 

bahawa pindaan ini boleh dilakukan.  Okay Dato’ Yang Dipertua, terima 

kasih. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, mohon maaf….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ramai yang bangun ni. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Hari tu saya tak dibenarkan, hari ini, terima 

kasih Dato’ Yang Dipertua.  Saya pun sama jugak, saya tidak 

membantah apa sahaja kandungan dalam enakmen ini, dan jugak apa 

saja fasal yang dibawak pada hari ini.  Tetapi hanya saya mintak agar 

pemakaian itu, fasal pemakaian itu diserapkan dalam salah satu 

daripada seksyen nanti.  Kerana dalam Enakmen Undang-Undang 

Keluarga Islam (Negeri Sembilan) 2003 ini dah jelas, begitu jelas 

dengan istilah yang menyatakan bahawa enakmen itu akan hanya 

mempengaruhi ataupun menjejaskan orang-orang Islam saja.  Tetapi 

dalam Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 1992 tak ada ayat 
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itu ataupun tak ada seksyen itu.  Dan pada hari ini, tiada fasal pun 

dibawak ke Dewan yang mulia ini. 

 

Jadi sebagai mengelakkan kekeliruan di kalangan yang bukan Islam, 

saya mencadangkan agar, kita bawak seksyen yang ke-4 daripada 

Undang-Undang Keluarga Islam diserapkan ke sini.  Itu saja cadangan 

saya.  Ini untuk mengelakkan kekeliruan kerana apa saja seksyen-

seksyen yang saya telah bacakan daripada teks tadi, itu melibatkan 

kadang-kadang ada persetubuhan yang melibatkan orang Islam, yang 

beragama Islam dengan yang beragama bukan Islam.  Dan kalau 

ditahan, siapa yang akan di, dihukum dan siapa akan bebas.  Jadi dalam 

hal ini, mahkamah akan buat tafsiran berdasarkan kepada apa sahaja 

yang kita luluskan di sini.  Dan kita jadikannya sebagai enakmen.  Jadi 

itu sebabnya saya masih lagi ingin menegakkan, tentang seksyen 

ataupun fasal pemakaian.  Itu saja, bagi diri saya.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, mohon izin. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, tidak timbul fasal tersebut.  

Dalam Jenayah Syariah memang, memang hanya terpakai kepada orang 

Islam saja Dato’ Yang Dipertua.  Itu dah jelas Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Cuma saya nampak tadi, kejap Linggi ya, 

kejap.  Saya, cuma saya tengok tadi, semua setuju kan, dengan enakmen 

ni.  Cuma penafsiran je lah tadi.  Penafsiran tu nanti, YB, Yang Amat 

Berhormat akan rujuk balik kepada, kepada ni apa, pihak apa, pihak 

Majlis Agama Islam ya, pasal penafsiran tadi.  Saya ingat isu penafsiran. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Senaling: Yang Berhormat, Yang Berhormat ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, kejap.  Pertamanya, Dato’ Yang 

Dipertua, Dewan ini adalah Dewan yang bertanggungjawab dan sah 

untuk menggubal undang-undang.  Mahkamah ni mentafsir, mereka 

harus tafsir ikut pemahaman kita. 
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YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya rasa saya dah jawab 

Dato’ Yang Dipertua, bahawa kita terima pandangan tersebut.  Dan jika 

keperluan ada pada masa akan datang, kita buat lagi pindaan-pindaan 

tersebut, itu sahaja yang, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, saya nampak ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Ok, pertamanya, berdasarkan hujah tadi, jika kita 

lihat, niat ataupun hasrat besar kemungkinan tidak tercapai dengan 

pendirian sedia ada.  Mengapa kita perlu buang masa Dewan, buang 

masa mahkamah, buang tenaga, kita lepas ni kita ada jawatankuasa ya, 

untuk fasal-fasal, kita pinda masa tu lah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Linggi, sekejap, sebenarnya Keluarga Islam 

ni dah dibincang di peringkat Jabatan Mufti, Majlis Agama Islam dan di 

peringkat ni apa tertinggi.  Cuma di sini nak, nak diluluskan.  Mungkin 

ada perbezaan pandangan tadi tu, tentang penafsiranlah, lelaki 

perempuan apa semua.  Saya ingat yang lain pun sebut benda yang 

sama.  Jadi Yang Amat Berhormat dah sebut.  Semua pandangan tu kita 

terima, lulus kita terima sebagai ada, ada diterima dan dibawak ke 

dalam Majlis Agama Islam dan pihak yang berkaitan yang menggubal 

rang undang-undang ini ya.  Sebab, apa yang kita takuti, kita terus, kita 

buat dekat sini terus pindaan, tanpa, kita bukannya pakar ya, dalam 

bidang tu, jadi, tangguh?  Tangguh ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Yang Dipertua, saya punya pandangan, kalau ni, 

keadaan ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap, kejap, kejap, kejap, tak habis lagi. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap, kejap, kejap. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. seperti saya jawab tadi Dato’ Yang Dipertua, 

kita teruskan ….. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Teruskan. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. lepas tu kalau ada perubahan, kita 

perubahanlah Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak, diteruskan.  Kalau perlu kita ubah, 

esok kita ubahlah, kita ada persidangan lagi.  Kita ada persidangan lagi.  

Dia, undi ya?  Sebab ini, saya pun, hari tu masa saya, lain sikit pada ni 

lah, saya  bersantap dengan tuanku, tuanku pandang serious tau.  

Tuanku benda ni, kalau boleh benda ni dia nak teruskan.  Okay.  Jadi, 

pasal benda tu khilaf sikit je tu.  Saya mintak boleh bersetuju tak?  

Kalau nak undi, kita undilah.  Okay, Yang Berhormat ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, saya nak mohon penjelasan 

sedikit. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, saya ingat dah jelas dah ….. 

 

 

YB ADUN Linggi: Memandangkan tadi Kerajaan berpendapat bahawa 

undang-undang ni tak melibatkan orang bukan Islam, adakah orang 

bukan Islam boleh mengundi pada kali ini? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Oh tak yah undi.  Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Bukan orang Islam boleh cakap, bukan 

orang Islam, Jeram Padang boleh cakap jenayah, undi pun boleh, terima 

kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya ingat kita nafikan dia orang untuk 

undi tak boleh sebab haa? 

 

 

YAB ADUN Sikamat: [percakapan tidak dirakam berikutan alat 

pembesar suara beliau tidak diaktifkan] 
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YB Yang Dipertua Dewan: Terus? Saya, nanti kejap Yang Amat 

Berhormat, jangan mintak pengaruhi pengerusi, Yang Dipertua.  

Tolong.  Saya fikir secara wajar ni, saya nak semua, pasal saya fikir ini 

soal rang undang-undang agama Islam ni, saya tak berani nak buat 

sesuatu keputusan.  Apa saya fikirkan benda ni, jadi, tapi saya nak betul 

Yang Berhormat, benda ni dah diperbincang secara detail oleh pihak 

apa, Majlis Fatwa apa semua ni.  Saya ingat, jadi kita ambil pandangan 

tadi tu, kita akan bawak dalam ni, seperti Yang Berhormat sebut tadi, 

dan kita, tolonglah terima dulu supaya kita mudahkan.  Pasal benda 

yang baik, kita nak percepatkan.  Kalau tangguh, kalau apa nanti, dia 

jadi lambat.  Jadi saya mintaklah, kepada Yang Berhormat sekalian, 

sebab, pasal benda ni tak ada kepentingan apa-apa, dia tak ada apa-apa 

kepentingan politik pun kepada Kerajaan, tetapi dia lebih kepada 

kepentingan apa, sama-sama kita nak menjaga agama Islam, inshaa 

Allah. 

 

 

YB ADUN Rantau: Mintak mencelah sikit.  Kita dewan yang mulia ini, 

Dato’ kan, kalau kita nak buat undang-undang, dia biarlah satu rang 

undang-undang baru ataupun pindaan sebagai suatu rang undang-

undang ataupun pindaan yang tidak ada cacatnya.  Setelah kita 

mengkaji dan semuanya.  Dan dibawak di sini, dibahaskan.  Tapi 

apabila dibahaskan, ternyata ada pandangan untuk kita memperbaiki 

daripada apa yang telah pun dibentangkan, tak ada apa-apa masalah.  

Saya rasa ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ADUN Rantau, pindaan tadi tu kita terima, 

bukan kita tak terima, terima kita akan bawak dalam Majlis ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Jadi maknanya, bila dalam jawatankuasa ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. bila nak ni  besok, ….. 

 

 

YB ADUN Rantau: Dato’, sekejaplah, janganlah, biarlah ahli Dewan 

bercakap, Dato’ kan Speaker.  Nanti peringkat jawatankuasa nanti, 

catitkan, saya mintak Penasihat Undang-Undang catitkan apa yang kita 

bincang, kalau setuju, kalau tak apa kan, rasanya baik pandangan tu 

tadi.  Jadi kita kata, diluluskan dengan pindaan.  Kan senang.  Tak susah, 

ya. 
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YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, saya, saya bangkit Dato’ 

Yang Dipertua, kita bawa, pindaan yang dibuat ini rasanya sempurna.  

Cuma pihak pembangkang kata ada pembaharuan.  Jadi kita bawak 

balik kepada Majlis untuk dilihat semula.  Biarlah pihak Majlis yang 

menentukan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya …..  

 

 

YAB ADUN Sikamat: ….. untuk dikaji semula.  Jadi kita luluskan yang 

ini, tanpa ada masalah …… 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya bersetuju dengan pandangan Yang 

berhormat, Yang Amat Berhormat tadi, dan pasal apa tadi pindaan yang 

kita nak buat ni, kita nak  merujuk kepada yang pakar.  Saya mintak 

maaflah, pasal rang undang-undang Islam, kita tak semua pakar ni.  Jadi 

dia orang dah, dah buat, dah buat banyak kali mesyuarat, keputusan ni, 

kita mintak tolonglah, jadi kita apa note yang pindaan yang dimintak 

tadi tu, kita tetap akan bagitau, kita tak akan selindungkan.  Pasal apa, 

itu penting.  Jadi saya mintak luluskan dulu, luluskan dengan pindaan 

yang, yang, yang dilihat oleh, dilihat oleh apa tadi, pakar-pakar tadilah.  

Kalau pakar kata benda dah betul, kita terimalah sama-sama ya.  Okay.  

Saya terus pergilah, yang bersetuju angkat tangan ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua, yang pemakaian tu 

boleh tak diterima secara apa ni ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Itu kemudianlah.  Setuju, angkat tangan. 

Yang berkecuali, sda 2 orang.  Tak setuju, ada seorang.  Okay, semuanya 

bersetuju ya, majoritinya bersetuju. 

 

[Keputusan undian: semua 18 orang Yang Berhormat pihak kerajaan 

yang hadir bersetuju, YB ADUN Kota dan YB ADUN Jeram Padang – 

berkecuali, YB ADUN Linggi – tidak bersetuju] 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Rang undang-undang ini dibacakan 

sekarang bagi kali kedua. 
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YB ADUN Rantau: Setuju apa Dato’ Yang Dipertua? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Setuju dengan tadi, rang undang-undang, 

dengan kita akan bawak, kita akan, dengan, dengan cadangan-cadangan 

bawak balik, pihak tadi, cadangan kita akan rujuk, cadangan kita akan 

rujuk dan keputusannya rang undang-undang kita terima dulu. 

 

 

YB ADUN Labu: Setuju diluluskan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Diluluskan ya. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Dipertua, untuk perkara ini ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah.  Saya tak nak ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: …. baru-baru .…. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. dah dah, saya tak nak dengar, cukup.  

Amin. 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 

1992. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Dewan bersidang secara Jawatankuasa 

rang un, dan Rang Undang-Undang ini ditimbangkan sefasal demi 

sefasal. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Dewan bersidang secara Jawatankuasa, Rang Undang-
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Undang ini ditimbangkan sefasal demi sefasal, sila angkat tangan.  Yang 

berkecuali?  Jadi, ramai yang bersetuju, Dewan bersidang secara 

Jawatankuasa. 

 

[Keputusan undian: semua 18 orang Yang Berhormat pihak kerajaan 

yang hadir bersetuju, YB ADUN Jeram Padang – berkecuali] 

 

[Cokmar diturunkan] 

 

[Dewan bersidang secara Jawatankuasa] 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 1. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 1 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 2. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 2 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

YB ADUN Linggi: Saya ada bantahan, Dato’ Yang Dipertua.  Saya 

membantah kerana saya rasa untuk memastikan yang niat kita untuk 

mewujudkan, memasukkan qazaf, zina dan liwat ini diperbaiki dengan 

menggantikan perkataan “zina” itu dengan perkataan “persetubuhan 

secara haram”, “persetubuhan haram”. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak apa, yang tadi pindaan itu kita akan 

sebut nanti dalam ni, kita rujuk pada ini.  Okay, Fasal 3. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua, Dato’ Yang Dipertua ….. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa ban, 

bantahan?  Jika tiada fasal ….. 
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YB ADUN Kota: Dato’ Dipertua, sebelum kita pergi ke fasal yang lain, 

kita kena ambil tindakan ….. 

 

 

YB Pengerusi: Dah dah dah, kita sebut tadi tu, sebelum kita ….. 

 

 

YB ADUN Kota: Tak boleh Dato’ Dipertua, ini kita kena ….. 

 

 

YB Pengerusi: Dah dah, kita dah setuju ni fasal-fasal. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. ambil tindakan.  Mana boleh kita terus kalau itu tak 

kita tak tetapkan, Dato’ Yang Dipertua.  Ada bantahan sebenarnya yang 

tadi.  Kalau ada bantahan, kalau tidak ada bantahan baru menjadi rang 

undang-undang.  Kalau ada bantahan, apa terjadinya Dato’ Dipertua? 

 

 

YB Pengerusi: Dah dah dah. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, seperti yang kita maklum 

bahawa perkara tersebut akan kita bawa kemudian ya.  Kita luluskan 

fasal demi fasal ini dulu.  Lepas tu kita ada isu yang berbangkit, kita 

bawa untuk kepada dalam Majlis untuk dibincangkan semula.  Dato’ 

Yang Dipertua, untuk akan datang kalau ada, ada, ada, ada, ada pindaan 

baru kita akan lakukan semula, Dato’ Yang Dipertua, terima kasih. 

 

 

YB Pengerusi: Kita pergi ke Fasal 3 ya.  Fasal 2 sudah.  Fasal 3.  Ahli-

Ahli Yang Berhormat, Amin. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal ke-3. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 3 adalah se, menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 4. 
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YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 4 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 5. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 5 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 6. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 6 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 7. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 7 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 8. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 8 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 9. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 9 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 
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Setiausaha Dewan: Fasal 10. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 10 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 11. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 11 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

YB ADUN Linggi: Dato’ Yang Dipertua, saya ada bantahan sepertimana 

hujah saya masa perbahasan tadi. 

 

 

YB Pengerusi: Tak apa, buat catatanlah.  Fasal 12.  Ahli Yang 

Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  Jika tiada, Fasal 12 adalah 

menjadi sebahagian daripada Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 13. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 13 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 14. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 13 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 15. 
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YB Pengerusi: 14 ya?  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 14 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang.  Fasal 15. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 15. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 15 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 16. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 16 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 17. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 17 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 18. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 18 menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 19. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 19 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 
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Setiausaha Dewan: Fasal 20. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 20 adalah menjadi sebahagian daripada 

Rang Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 21. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa bantahan?  

Jika tiada, Fasal 21 adalah menjadi sebahagian daripada Rang Undang-

Undang. 

 

 

YB ADUN Kota: Yang Berhormat Dato’ Dipertua, boleh saya mencelah 

sikit? 

 

 

YB Pengerusi: Dah dah selesai dah. 

 

 

YB ADUN Kota: Tak Yang Berhormat. 

 

 

YB Pengerusi: Mencelah kang ….. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua, ini masalah rang undang-undang 

Dato’, Yang Berhormat.  Saya mintak Fasal 2 dan jugak Fasal 12 tadi, 

kita keluarkan daripada apa yang kita nak bahas ni, sebab itu ada 

bantahan.  Kita sebut, kalau ada apa-apa bantahan, kalau ada bantahan, 

makna kita keluarkanlah.  Kita tak ada masalah yang lain, Dato’ Yang 

Dipertua. 

 

 

[YAB ADUN Sikamat berbincang dengan YB Penasihat Undang-Undang] 

 

 

YB Pengerusi: Sikamat. 

 

 

YB ADUN Kota: Dato’ Yang Dipertua, kita semak pada buku peraturan 

Rang Undang-Undang, Dato’ Yang Dipertua.  Kita tak boleh langgar ni. 
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YB Pengerusi: Tak apa. 

 

 

YB ADUN Labu: Tunggu perbincangkan lagi tu. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, memandangkan ada 

bantahan mengenai Fasal 2 dan Fasal 12, jadi kita, kita apa, kita 

tangguhkan dulu untuk fasal, setuju untuk digugurkan untuk Fasal 2 

dan Fasal 12, Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Pengerusi: Setuju ya? 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Ya. 

 

 

YB Pengerusi: Okay. 

 

 

YB ADUN Senaling: Dato’ Yang Dipertua, saya juga ingin 

mencadangkan agar fasal yang melibatkan Seksyen 66 tadi juga 

ditangguhkan, 16, 15. 

 

 

YB Pengerusi: Berapa seksyen? 

 

 

YB ADUN Senaling: Fasal 15 berkaitan seksyen 66A tadi. 

 

 

YB Pengerusi: 66A? 

 

 

YB ADUN Senaling: Saya rasa itu pun dimasukkan dalam 

penangguhan. 

 

 

YB Pengerusi: 66A ya?  Haa?  Cakap cakap cakap. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Dato’ Yang Dipertua, tadi pada dibaca tadi tidak 

ada bantahan ya.  Jadi kita rasa kita teruskan untuk fasal tu juga. 
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YB Pengerusi: Boleh cakap, Yang Berhormat …..[sebahagian 

percakapan oleh YB Pengerusi tidak dirakam berikutan alat pembesar 

suara beliau tidak diaktifkan] ….. jadi orang lain tak dengar, kan.  Saya 

tak nak orang cakap, saya tak nak dengar.  Saya nak bagi orang fokus, 

okay.  Saya, YB dah jawab dah, Yang Amat Berhormat ni, Sikamat jawab, 

okay. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’, Dato’ Pengerusi, saya 

mohon mencadangkan supaya Rang Undang-Undang ini dikemukakan 

kepada Dewan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat, Ahli-ahli Yang Berhormat 

sekalian, Rang Undang-Undang Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 

(Pindaan) 2019 dimaklumkan kepada Dewan sekarang.  Ahli Yang 

Berhormat yang bersetuju, kata “setuju”.  Yang tidak, yang tidak 

bersetuju, kata “tidak”.  Lebih suara bersetuju.  Dewan bersidang 

semula. 

 

 

[Cokmar dinaikkan] 

 

[Dewan bersidang semula] 

 

[Bacaan kali yang ketiga] 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyatakan bahawa Undang-Undang Jenayah Syariah (Negeri 

Sembilan) (Pindaan) 2019 telah ditimbangkan sefasal demi sefasal dan 

telah dipersetujui dengan pindaan.  Oleh itu saya mencadangkan 

supaya Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali ketiga dan 

diluluskan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali ketiga, 

diluluskan, sila angkat tangan.  Yang berkecuali?  3.  Rang Undang-

Undang ini dibacakan bagi kali ketiga dan diluluskan. 

 

[Jumlah undian: semua 18 orang ahli Yang Berhormat di pihak kerajaan 

yang hadir bersetuju.  YB ADUN Kota, YB ADUN Jeram Padang dan YB 

ADUN Linggi – berkecuali] 

 

 

Setiausaha Dewan: Enakmen Jenayah Syariah (Negeri Sembilan) 

(Pindaan) 2019.  “Dikanunkan oleh Yang Maha Mulia dan Undang Yang 

Empat serta Tengku Besar Tampin dengan nasihat dan persetujuan 

Dewan Undangan Negeri”. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

sebentar lagi saya akan menangguhkan persidangan kita.  Persidangan 

ini akan disambung, nak terus petang, boleh petang?  Hari ni kita habis 

semua.  Boleh?  Boleh ya?  Boleh.  Kalau boleh, petang ni kita akan 

sambung semula.  Dewan ditangguhkan.  Nak besok?  Besok, haa.  

Okaylah besoklah.  Haa?  Petang?  Petang?  Petanglah, petang tak 

banyak dah.  Kita undilah.  Senang.  Undi undi.  Siapa setuju disambung 

petang ni, angkat tangan.  Yang tidak bersetuju, buat petang ni angkat 

tangan.  Okay kita sambung petang ni.  2 tak bersetuju.  Jadi saya ucap 

terima kasih, mintak maaf, wabillahitaufik walhidayah, 

assalamualaikum WBT. 

 

[Jumlah undian: semua 18 orang ahli Yang Berhormat di pihak kerajaan 

yang hadir serta YB ADUN Rantau – bersetuju.  YB ADUN Kota dan YB 

ADUN Jeram Padang – tidak bersetuju] 

 

[Persidangan ditangguhkan pada jam 12.30 tengah hari] 

 

 

[Persidangan disambung semula pada jam 2.50 petang] 

 

[YB ADUN Rantau dan YB ADUN Serting tidak hadir pada sesi petang] 

 

 

Setiausaha Dewan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua Dewan. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Berhormat, silakan duduk. 
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5. RANG UNDANG-UNDANG 

 

5.1 Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu Enakmen untuk 

meminda Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli Dewan 

Undangan Negeri (Saraan) 1980. 

 

[Bacaan kali pertama] 

 

 

Setiausaha Dewan: Perkara kelima, Rang Undang-Undang ketiga.  

Dipersilakan Yang Amat Berhormat ADUN Sikamat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli 

Dewan Undangan Negeri (Saraan) 1980, dibacakan bali, bagi kali 

pertama. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali pertama. 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli 

Dewan Undangan Negeri (Saraan) 1980. 

 

 

[Bacaan kali kedua] 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, sebelum 

saya mencadangkan supaya Rang Undang-Undang dibacakan bali, bagi 

kali kedua, bismillahirrahmanirrahim, Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua, Rang Undang-Undang ini bertujuan untuk meminda Enakmen 

Anggota Pentadbiran Dan Ahli Dewan Undangan Negeri (Saraan) 1980 

selaras dengan Fasal 57(2A) Undang-Undang Tubuh Kerajaan Negeri 

Sembilan 1959 memperuntukkan bahawa “Dewan Undangan boleh 

dari semasa ke semasa memilih salah seorang ahlinya untuk menjadi 

Timbalan Yang Dipertua mesyuarat”.  Yang ketiga, malahan Perintah 

1(2) Peraturan II, Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap 
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Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan 1960 juga memperuntukkan 

bahawasanya “Dewan Negeri juga hendaklah memilih seorang 

Timbalan Yang Dipertua dalam mesyuarat yang mula-mula sekali 

diadakan selepas pilihan raya atau pada permulaan urusan mesyuarat 

dalam mesyuarat  yang mula-mula sekali diadakan selepas daripada 

jawatan Timbalan Yang Dipertua itu kosong”. 

 

Maka dengan itu, Dewan Undangan Negeri dalam persidangan 

pertamanya iaitu pada Persidangan (Khas) yang telah diben, yang 

berlangsung pada 2 Julai 2018 telah meluluskan pelantikan Yang 

Berhormat Tuan Ravi a/l Munusamy; Ahli Dewan Undangan Negeri 

Kawasan Sri Tanjung sebagai Timbalan Yang Dipertua Dewan bagi 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan Yang Ke-14.  Sekaligus 

lantikan tersebut menjadikan beliau Timbalan Yang Dipertua bagi 

Dewan Undangan Negeri, Negeri Sembilan yang pertama. 

 

Oleh yang demikian, Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli Dewan 

Undangan Negeri (Saraan) 1980 yakni enakmen ibu perlu dibuat 

beberapa pindaan bagi melaraskan semula terma-terma sedia dalam 

enakmen ibu yang antara lainnya termasuklah seperti berikut: 

pertama, memasukkan tajuk ringkas dan permulaan kuasa enakmen.  

Kedua, memasukkan takrifan Timbalan Yang Dipertua ke dalam 

enakmen.  Ketiga, mengadakan peruntukan bagi saraan Timbalan Yang 

Dipertua.  Keempat, pindaan Jadual bagi memberi kuasa kepada Duli 

Yang Maha Mulia Yang di-Pertuan Besar Negeri Sembilan untuk 

meminda Jadual.  Kelima, mengadakan peruntukan bagi pembayaran 

saraan Timbalan Yang Dipertua Dewan.  Dan yang keenam, lain-lain 

pindaan yang kecil ataupun berbangkit. 

 

Seterusnya Kerajaan Negeri juga bertanggungjawab untuk menjaga 

kebajikan semua ahli Dewan termasuklah Timbalan Yang Dipertua 

dengan mengambil kira kompli, kompleks, kompleksiti dan 

tanggungjawab ahli-ahli Dewan dalam memelihara fungsi, peranan dan 

tanggungjawab institusi Dewan Undangan Negeri bagi memastikan 

semua ahli Dewan memenuhi expectacy dan keperluan rakyat agar 

dasar dan pelaksanaan semua program dan aktiviti yang dirancang 

oleh Kerajaan Negeri demi kesejahteraan rakyat secara 

keseluruhannya dapat dirunding dan dibahas oleh semua ahli Dewan 

dengan lancar dan sempurna. 

 

Yang Berhormat Yang Dipertua, saya mohon mencadang supaya Rang 

Undang-Undang ini dibacakan bagi kali kedua.  Terima kasih. 
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YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan tersebut. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang 

Undang ini telah dicadang dan dibacakan bagi kali kedua dan mendapat 

sokongan.  Oleh itu, seterusnya saya kemukakan perkara ini untuk 

perbahasan pada dasarnya sahaja.  Ini saya persilakan kalau ada di 

kalangan ADUN yang ingin membuat, untuk membahas. 

 

 

YB ADUN Kota: Bismillahirrahmanirrahim.  Terima kasih Dato’ Yang 

Dipertua, dalam membahaskan Rang Undang-Undang yang 

dibentangkan sebentar tadi, saya ingin jugak ingin mengambil bahagian 

daripada Dewan yang mulia ini bahawa tahniah kerana Yang 

Berhormat Sri Tanjung ya, telah dilantik menjadi Timbalan Yang 

Dipertua Dewan Undangan Negeri yang pertama.  Nama pun nama baru 

Yang Berhormat ya.  Cuma saya harap, ni, Yang Berhormat Dato’ Yang 

Dipertua, ialah, kita tidak ada masalah tentang elaun dan jugak saraan, 

itu adalah perkara yang wajar sebab itu untuk dipertimbangkan untuk 

diberi kepada perjawatan yang baru ini. 

 

Cuma saya mintak penjelasan jugak daripada Dewan yang mulia, 

kedudukan Timbalan ini ya.  Apakah kedudukan dia, Timbalan ini 

berada sebagai ahli Dewan ataupun sebagai Timbalan.  Apabila seorang 

Yang Dipertua dilantik di kalangan ahli Dewan, dia tidak lagi duduk di 

dalam, bersama-sama dengan ahli Dewan.  Tapi bila Timbalan Dipertua 

ini dilantik, kedudukan tu, kita masih lagi, saya dah tengok buku 

perintah-perintah, Peraturan-Peraturan dan Perintah-Perintah Tetap, 

kita tidak menyatakan perkara ini.  Jadi saya mintak pihak Kerajaan 

untuk menjawablah, kedudukan Yang Berhormat Timbalan Yang 

Dipertua Dewan ini, sama ada sepatutnya duduk di depan, ataupun 

duduk sebaris dengan ahli Dewan yang lain. 

 

Yang kedua, Dato’ Yang Dipertua, saya mintaklah, apa ni, oleh kerana 

Yang Berhormat Sri Tanjung ni dia, kalau kedudukan dia tu tidak jelas, 

sebagai Timbalan Yang Dipertua dia tak ada soalan Dewan.  Dan saya 

lihat, pasal banyak kali kita bersidang, dia tidak ada soalan Dewan.  

Bermakna dia sebagai Timbalan Speaker, lebih mengatasi daripada 

sebagai ahli Dewan.  Oleh kerana itu, beliau sebenarnya kalau boleh 

diletakkan di depan ya.  Sama ada, kita lihat sama ada di peringkat 

Parlimen bagaimana kedudukan seperti ini diusahakan supaya kita 

dapat gunapakai dalam Dewan yang mulia ini. 
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Jadi itu saja, saya ucap tahniah kepada Yang Berhormat Sri Tanjung.  

Cuma saya mintak Yang Berhormat lepas ni tak bolehlah menyampuk 

Yang Berhormat.  Ketua kita, ada Speaker dengan kita.  Bila Yang 

Berhormat Timbalan Speaker bercakap, kami tak tahu nak berhenti 

cakap ke, nak terus cakap.  Sebab Timbalan Yang Dipertua ni bila 

bercakap, Dato’ Yang Dipertua, sepatutnya kita tak boleh bercakap lagi 

dah.  Sebab tu saya mintaklah Yang Berhormat Timbalan Yang 

Dipertua, kena menjalankan tugas-tugas Timbalan itu, ada kekangan-

kekangan dan undang-undang yang patut jugak dia ikuti, terutamanya 

dalam Dewan yang mulia ini.  Satu saya tengok, oleh kerana soalan 

takde tu, saya fikir haa itu telah pun diperbetulkan.  Tapi cuma 

kedudukan dan atur cara semasa Dewan berbahas, diharapkan Yang 

Berhormat, terutama sayalah Yang Berhormat ya, jangan kacau ya.  Kita 

kawan kan?  Okay ya.  Jadi, itu sebagai teguran Yang Berhormat Dato’ 

Dipertua, secara dasarnya kita amat bersetuju supaya peruntukan rang 

undang-undang ini diadakan untuk kemudahan elaun bagi Timbalan 

Yang Dipertua kita.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ada lagi?  Tak ada ya?  Ahli-ahli Yang 

Berhormat sekalian ….. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jeram Padang. 

 

 

YB ADUN Jeram Padang: Terlebih dahulu saya rakamkan tahniahlah 

kepada Timbalan Yang Dipertua ni.  Seperti mana yang dikatakan oleh 

Yang Berhormat Kota, memang wajar dipertimbangkan, diluluskan, 

sepatutnya dah lamalah ni.  Ini pun saya anggapkan agak lewat, tetapi 

back date-lah, back date, boleh untunglah sikit. 

 

Dato’ Yang Dipertua, sebelum PRU lepas ini, memanglah ada 

dipertimbangkan dan ada dibincangkan saraan, pengubahsuaian 

saraan, kandungan-kandungan saraan itu, untuk Anggota Pentadbiran 

dan Ahli Dewan Undangan Negeri.  Dan memang kertas itu telah 

dibincang dan telah dimuktamadkan akan kandungannya.  Jadi saya 

berharap Kerajaan sekarang ini melihat semula kandungannya dan 

mempertimbangkannya untuk dibawa ke Dewan ini untuk semua yang 

lain.  Bahagian itu pun dah, nak selaraskan dengan yang lainlah kerana 

yang kita terima ni ada hadnya, 1 penggal berapa, 2 penggal tu berapa.  

Jadi kita letakkan satu penggal di situ.  Memang kertas itu dah siap.  Ini 
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bukan untuk sebelah sini saja, itu untuk semua, untuk semua Ahli 

Dewan Undangan Negeri.  Saya berharap ia juga dipertimbangkan 

untuk dibawa ke Dewan-lah.  Dengan itu saya juga sokonglah untuk 

saraan ni.  Nanti kita minum ya, minum teh tarik di luarlah ya.  Sekian, 

terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Minum teh?  Ada lagi?  Tak ada.  Kalau tak 

ada, saya teruskan.  Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, rang undang-

undang ini telah dicadang untuk dibacakan kali kedua dan mendapat 

sokongan.  Tak jawab?  Jawab?  Haa. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, berhubung 

dengan Yang Berhormat Kota, cadangan beliau mengenai, pertanyaan 

beliau mengenai kedudukan Yang Berhormat Timbalan Speaker.  

Semasa beliau menjadi, menjalan, menjadi tim, menjalankan tugas 

sebagai Timbalan Speaker, bermakna kita sedia maklum bahawa beliau 

adalah seorang yang menjalankan amanah sebagai Speaker.  Tetapi 

semasa Dato’ Speaker menjalankan tugas, beliau adalah sebagai ahli, 

ADUN kawasan dia.  Itu untuk soalan Yang Berhormat ADUN Kota. 

 

Yang Berhormat Jeram Padang, inshaa Allah, saraan itu kita akan semak 

semula, kita kaji semula untuk kita selaraskan dengan Ahli Parlimen, 

saraan Ahli Parlimen.  Terima kasih.  Terima kasih Yang Berhormat. 

  

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat Dato’ 

Seri.  Jadi, itu jawapan daripada pihak Kerajaan-lah berkaitan soalan 

tadi.  Jadi, ahli-ahli Yang Berhormat, Rang Undang-Undang ini telah 

dibahas dan telah dijawab oleh pihak Kerajaan.  Ahli Yang Berhormat 

yang bersetuju Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali kedua, sila 

angkat tangan.  Yang tidak, yang berkecuali?  Yang berkecuali tak ada.  

Okay, Rang Undang-Undang ini dibacakan sekarang bagi kali yang 

kedua. 

 

[Jumlah undian: semua 30 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju – kecuali YB ADUN Seri Menanti] 

 

 

Setiausaha Dewan: Satu Rang Undang-Undang bernama Suatu 

Enakmen untuk meminda Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli 

Dewan Undangan Negeri (Saraan) 1980. 
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YAB ADUN Sikamat: Berhor, Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, 

saya bangun mencadangkan supaya Dewan bersidang secara 

Jawatankuasa dan Rang Undang-Undang ini ditimbangkan sefasal demi 

sefasal. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Dewan bersidang secara Jawatankuasa dan Rang Undang-

Undang ini ditimbangkan sefasal demi sefasal, sila angkat tangan.  Yang 

tidak bersetuju, yang tidak bersetuju?  Tak ada, kita boleh, yang setuju?  

Yang berkecuali?  Tak ada ya.  Dewan bersidang secara Jawatankuasa. 

 

[Jumlah undian: semua 11 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Seri Menanti, YB ADUN Chembong, YB 

ADUN Pertang dan YB ADUN Johol – tidak mengundi] 

 

 

[Cokmar diturunkan] 

 

[Dewan bersidang secara Jawatankuasa] 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 1. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 1 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 2. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 2 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 3. 
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YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 3 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 4. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 4 menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 5. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 5 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 6. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 6 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

Setiausaha Dewan: Fasal 7. 

 

 

YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat yang sekalian, ada apa-apa 

bantahan?  Jika tiada, Fasal 7 adalah menjadi sebahagian daripada Rang 

Undang-Undang. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya memohon 

mencadang supaya Rang Undang-Undang ini dikemukakan kepada 

Dewan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Pengerusi, saya bangun 

mencadang, menyokong cadangan itu. 
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YB Pengerusi: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, Rang Undang-

Undang Anggota Pentadbiran Dan Ahli Dewan Undangan Negeri 

(Saraan) (Pindaan) 2019 dimaklumkan kepada Dewan sekarang.  Ahli-

Ahli Yang Berhormat yang bersetuju, kata “setuju”.  Ka, yang tidak kata 

“tidak.  Tak ada.  Lebih suara setuju, Dewan bersidang semula. 

 

 

[Cokmar dinaikkan] 

 

[Dewan bersidang semula] 

 

[Bacaan kali yang ketiga] 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyatakan bahawa Rang Undang-Undang Anggota 

Pentadbiran Dan Ahli Dewan Undangan Negeri (Saraan) (Pindaan) 

2019 telah ditimbangkan sefasal demi sefasal dan telah dipersetujui 

tanpa pindaan.  Oleh itu saya mencadangkan supaya Rang Undang-

Undang ini dibacakan bagi kali ketiga dan diluluskan. 

 

 

YB ADUN Ampangan: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, yang 

bersetuju Rang Undang-Undang ini dibacakan bagi kali ketiga dan 

diluluskan, sila angkat tangan.  Okay.  Yang berkecuali?  Rang Undang-

Undang ini dibacakan bagi kali ketiga dan diluluskan. 

 

[Jumlah undian: semua 11 orang ahli Yang Berhormat yang hadir 

bersetuju manakala YB ADUN Seri Menanti, YB ADUN Chembong, YB 

ADUN Pertang dan YB ADUN Johol – tidak mengundi] 

 

 

Setiausaha Dewan: Enakmen Anggota Pentadbiran Dan Ahli Dewan 

Undangan Negeri (Saraan) (Pindaan) 2019.  “Dikanunkan oleh Yang 

Maha Mulia dan Undang Yang Empat serta Tengku Besar Tampin 

dengan nasihat dan persetujuan Dewan Undangan Negeri”. 
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6. PEMILIHAN AHLI DEWAN NEGARA MELALUI DEWAN UNDANGAN 

NEGERI (KERTAS DEWAN BIL. 5/2019) 

 

Setiausaha Dewan: Perkara keenam, Pemilihan Ahli Dewan Negara 

Melalui Dewan Undangan Negeri.  Rujukan Kertas Dewan Bil. 5/2019. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat seki, ahli-ahli 

Yang Berhormat sekalian, perkara yang kelima ialah Pemilihan Ahli 

Dewan Negara.  Mengikut Fasal 1(2) dalam Jadual Ketujuh 

Perlembagaan Persekutuan, menyebut “setiap kali berlakunya 

kekosongan antara Ahli-Ahli Dewan Negara yang dipilih oleh Negeri, 

Yang di-Pertuan Agong hendaklah memberi notis kepada Raja atau Yang 

di-Pertua bagi Negeri itu bahawa seorang Ahli Dewan Negara adalah 

dikehendaki dipilih, dan Raja atau Yang Di Pertua Negeri itu hendaklah 

menghendaki Dewan Undangan Negeri itu memilih seorang Ahli Dewan 

Negara dengan seberapa segera yang boleh”. 

 

Satu perkara yang bertajuk Pemilihan Ahli Dewan Negara telah pun 

dimasukkan di dalam mesyuarat.  Oleh itu, saya mempersilakan ahli-

ahli Yang Berhormat untuk mencadangkan calon yang difikarkan, 

difikirkan sesuai. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipetua, saya bangun 

mencadangkan supaya Tuan Dr. Ahmad Azam bin Hamzah dipilih di 

Dewan ini memegang jawatan Ahli Dewan Negara selama 3 tahun 

mulai dari tarikh yang akan ditetapkan oleh Dewan Negara. 

 

 

YB ADUN Paroi: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan itu. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Berhormat sekalian, Yang Amat 

Berhormat Dato’ Sikamat, ADUN Sikamat telah pun mencadangkan 

supaya Tuan Dr. Ahmad Azam bin Hamzah dipilih menjadi Ahli Dewan 

Negara dan cadangan itu telah pun mendapat sokongan daripada Yang 

Berhormat ADUN Paroi.  Cadangan ini saya kemukakan untuk 

dibahaskan jika ada.  Jika tak ada, saya teruskanlah. 

 

 

YB ADUN Kota: Bismillahirrahmanirrahim.  Yang Berhormat Dato’ 

Yang Dipertua, pertama saya ingin mengucapkan tahniah dulu kepada 

Yang Berbahagia Dr. Ahmad Azam bin Hamzah, yang dicadangkan 
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untuk kita bawak sebagai, akan dilantik sebagai Senator ataupun ahli, 

Senator di Dewan Negara kita.  Dan ini adalah merupakan kali kedua, 

kita membuat pencadangan.  Pertama hari tu pada penggal yang lepas, 

oleh yang kerana Negeri Sembilan telah pun diberi 2 hak untuk 

memegang Senatorship ini, dengan izin, saya berharap ya, Dato’ 

Dipertua, siapa-siapa pun yang dilantik oleh Ahli Dewan Undangan 

Negeri dalam Negeri Sembilan ini, jangan lupa untuk membawa hasrat, 

kehendak rakyat daripada Negeri Sembilan ke peringkat yang lebih 

tinggi iaitu di peringkat negara. 

 

Kita sedar bahawa lantikan ini kadang-kadang berunsurkan, ada, 

sejarah politiknya iaitu di kalangan ahli politiklah yang dilantik.  Tetapi 

kita berharap itu bukan bermakna perjuangan Senator ini di peringkat 

Dewan Negara besok hanya memikirkan politik, tetapi memikirkan hal 

yang berkaitan dengan kemakmuran rakyat dan jugak negeri yang kita 

cintai ini. 

 

Cuma, Dato’ Yang Dipertua, saya ucap terima kasihlah kerana biodata 

telah pun diserah pada minggu lepas.  Saya lihat banyak biodata ini 

baik.  Cuma terkadang tertanya jugak saya ni, sebab, bukanlah saya nak 

mengatakan orang daripada luar Negeri Sembilan tak boleh jadi 

Senator kita ya, boleh, tak ada masalah.  Walaupun bukan kelahiran 

Negeri Sembilan, tapi diharapkan dia mempunyai peel, ataupun hasrat 

untuk membawa kemajuan kepada negeri kita dalam apa jua sekali 

pun.  Walau bagaimanapun, dari segi perjawatan dan jugak kelulusan 

akademik amat memberangsangkan dan kita amat rasa bangga kerana 

ada seorang Senator asal daripada negeri kita, yang kita hantar ke 

peringkat negara untuk berbahas, untuk meluluskan Rang Undang-

Undang yang telah dibawa daripada Dewan Rakyat kepada Dewan 

Negara. 

 

Selain daripada tu, Dato’ Dipertua, saya harap jugak, yelah, oleh kerana 

saya, Senator ni dia selalu dia bersidang selepas Dewan Rakyat, jadi 

kalau boleh semasa kita bersidang di sini, dapat jugak membantu 

kamilah ya, perkara-perkara yang kadang-kadang kita tak dapat nak 

selesaikan tu, dibawak ke peringkat Dewan Negara untuk diselesaikan, 

apa sekali pun lah, untuk kepentingan, bukan sahaja Dewan, tetapi yang 

penting adalah kepentingan rakyat dan jugak negeri kita.  Jadi, saya 

ingat saja, sekali lagi saya nak, saya nak tengok siapa orang dia, hadir ke 

tak dalam Dewan ni kan.  Mana orang dia? 

 

[Yang Berbahagia Tuan Dr. Ahmad Azam bin Hamzah yang berada di 

Galeri Awam/Ketua Jabatan bangun tanda mempekenalkan diri] 
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Jadi, Dr kami amanahkan kepada Dr untuk menjalankan tanggungjawab 

sebagai seorang Senator, membawa kepentingan kami di Negeri 

Sembilan dalam apa sekali pun tanpa mengira mana-mana faktor 

politik, tetapi adalah sebagai ahli Dewan yang dilantik, dapat membawa 

suara kami di peringkat Dewan Negara.  Sekian, terima kasih Dato’ 

Yang Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Berhormat Kota. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, terima kasih 

Yang Berhormat Kota atas pandangan dan harapan kita semua, semua 

sama lebih, sama, kita mengharapkan seorang Senator yang mampu 

membawa Negeri Sembilan dan suara rakyat ke Dewan Negara.  Dan 

untuk makluman semua, bahawa beliau per, tinggal, telah tinggal di 

Negeri Sembilan sejak tahun 1989 bersamaan 30 tahun.  Dan pernah 

sejak awal aktif bukan saja dalam bidang politik tetapi juga di surau 

tempat beliau tinggal, dan macam-macam yang beliau bersama dengan 

NGO.  Dan ini merupakan satu pengalaman yang besar, yang kita tahu 

beliau mampu lakukan yang terbaik di Dewan Negara, inshaa Allah.  

Jadi saya rasa peringatan-peringatan, saya ucapkan ribuan terima 

kasih, daripada Yang Berhormat Kota.  Terima kasih.  Dan kita 

harapkan bahawa yang ber, yang, Yang Berbahagia Dr. Ahmad Azam 

mampu melakukan untuk negeri kita yang kita cintai ini.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat, Usul ini telah 

pun dibahas dan telah diberi penjelasan.  Ahli Yang Berhormat yang 

bersetuju dengan cadangan ini sila angkat tangan.  Yang berkecuali?  

Cadangan setuju lebih ramai, cadangan ini diluluskan dan Dewan 

merakamkan ucapan tahniah kepada Tuan Dr. Ahmad Azam bin 

Hamzah, yang kini inshaa Allah bergelar Yang Berhormat Senator Dr. 

Ahmad Azam bin Hamzah. 

 

[Jumlah undian: semua 18 orang ahli Yang Berhormat pihak kerajaan 

yang hadir bersetuju manakala semua 14 orang ahli Yang Berhormat di 

pihak pembangkang – berkecuali]. 

 

 

YB ADUN Kota: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, belum lagi yang 

YB, Dato’ …. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ya. 
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YB ADUN Kota: ….. sehingga angkat sumpah di Dewan Negara besok 

baru ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dewan kita nilah. 

 

 

YB ADUN Kota: ….. haa, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Besok, saya mintak, saya akan mintak ni 

apa, besok Dewan Negara masih bersidang, Amin ya, besok, hari ini kita 

hantar suratlah.  Kalau boleh kita nak dapatkan besok, kalau boleh 

besok dia angkat sumpah.  Tengoklah macam mana ya. 

 

 

7. PENANGGUHAN MESYUARAT 

 

Setiausaha Dewan: Perkara ketujuh, Penangguhan Mesyuarat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya 

bangun mencadangkan supaya Persidangan Dewan ditangguhkan 

dengan ucapan berbanyak-banyak terima kasih kepada Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua kerana berjaya mengendalikan 

Persidangan Dewan. 

 

 

YB ADUN Labu: Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya bangun 

menyokong cadangan itu.  Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 

cadangan untuk menangguhkan Persidangan Dewan telah pun dibuat 

dan mendapat sokongan.  Sementara itu saya menerima beberapa 

pemohon, permohonan daripada ahli Yang Berhormat untuk membuat 

Ucapan Penangguhan bagi kali, persidangan kali ini.  Setiap ahli-ahli 

Yang Berhormat dibenarkan membuat Ucapan Penangguhan 10 minit 

sahaja.  Kita ada 3 ya, Yang Berhormat ADUN Palong, Yang Berhormat 

ADUN Chembong, Yang Berhormat ADUN Seri Menanti.  Dipersilakan 

Yang Berhormat ADUN Palong dulu. 

 

 

YB ADUN Palong: Bismillahhirrahmanirrahim, alhamdulillahirabbil 

‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil ambiya iwalmursalin wa'ala 



 

532/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 532 - 

alihi wasohbihi ajma'in.  Rabbishrahli sadri wa yassirli amri wahlul 

‘uqdatam millisani yafqahu qauli.  Assalamualaikum WBT dan salam 

sejahtera.  Terima kasih Yang Berbahagia Dato’ Speaker kerana 

memberi ruang dan peluang kepada saya, Yang Berhormat Dato’ 

Speaker, kerana memberi ruang dan peluang kepada saya untuk 

mengambil bahagian dalam Ucapan Penangguhan pada hari ini.  Saya 

juga ingin mengucapkan tahniah kepada Yang Berhormat Dato’ Speaker 

kerana telah menjalankan mesyuarat daripada hari pertama sampailah 

ke hari ini dengan jayanya.  Eloklah kita tepuk ramai-ramai, haa. 

 

Yang keduanya Dato’ Speaker, saya juga ingin mengucapkan terima 

kasih kerana Dato’ Speaker telah memberi peluang kepada saya untuk 

mengambil bahagian dalam Ucapan Penangguhan ni pada hari ketiga, 

sidang hari tu apabila ucapan saya telah diganggu oleh abang saya 

sendiri.  Haa, tu dia [merujuk kepada YB ADUN Seremban Jaya].  Ya, 

begitu sedih rasa hati saya, bila abang saya sendiri telah mengganggu 

saya.  Maka hari ini saya telah jatuhkan hukum, tak payahlah kita jadi 

abang lagi dah.  Putus sedarolah. 

 

Dato’ Yang Dipertua, jadi izinkan saya untuk mengambil sedikit masa 

untuk saya menggulung ataupun penangguhan yang diberikan ruang 

kepada saya.  Saya memilih tajuk Kelestarian Hidup Masyarakat Luar 

Bandar sebagai tema kepada Ucapan Penangguhan saya.  Dato’ Yang 

Dipertua, ingin saya membawakan 5 perkara untuk saya bentangkan 

dalam Ucapan Penangguhan ini untuk kita sama-sama mengambil 

iktibar supaya apa yang dihasratkan oleh Kerajaan Pakatan Harapan 

hari ini, untuk melihat masyarakat lebih berwibawa, lebih baik 

daripada dulu, dapat dilaksanakan dengan jayanya. 

 

Yang pertama, ialah berkenaan dengan FELDA yang disebut oleh Yang 

Amat Berhormat Sikamat, yang mengatakan bahawa bayaran, bayaran 

kepada peneroka akan dikembalikan 1,500.00 ringgit.  Ini adalah 

perkara yang amat-amat dialu-alukan oleh masyarakat warga FELDA.  

Yang dulunya memang telah pun diamalkan sebegitu.  Tapi semenjak 

tahun lepas ianya telah dikurangkan menjadi 1,000.00 ringgit.  Jadi 

sekarang ini telah diumumkan akan kembali 1,500.00 ringgit seperti 

zaman Barisan Nasional dahulu. 

 

Dato’ Yang Dipertua, cumanya, apabila sempat saya turun ke bawah, 

ialah keluh kesah rakyat bilakah ianya akan dilaksanakan.  Adakah 

ianya akan dilaksanakan dalam masa yang terdekat atau adakah dia 

mengam, akan, akan mengambil masa 100 hari, 9 bulan atau 

sebagainya?  Pastinyalah harapan kita supaya ianya akan, akan dapat 

dilaksanakan dengan seberapa segera yang boleh. 
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Dato’ Yang Dipertua, perkara yang kedua, adalah menjadi amalan 

dahulu apabila tiba musim perayaan, bagi masyarakat felda, kos 

operasi mereka ini akan dikecualikan daripada pemotongan menjelang  

bulan perayaan.  Tidak kiralah Hari Raya ke, Deepavali ke, ataupun 

Tahun Baru Cina.  Di mana hasil mereka, katakanlah 5 tan hasilnya, 

darabkan dengan berapa harga pada ketika itu, mereka akan dapat 

bulat pada bulan perayaan tersebut.  Tidak ada sebarang pemotongan 

kos operasi yang akan diadakan kerana memberi ruang dan peluang 

kepada mereka untuk berhari raya ataupun menyambut Deepavali 

ataupun menyambut Tahun Baru Cina dengan suasana yang lebih 

selesa dan harmoni.  Harapan saya, kepada Kerajaan Pakatan Harapan 

supaya amalan yang dibuat dahulu, 2 bulan bagi masyarakat yang 

beragama Islam iaitu bulan puasa dan bulan hari raya, akan 

dikecualikan daripada pemotongan kos operasi tersebut. 

 

Perkara yang ketiga, Dato’ Yang Dipertua, barang kali mungkin Yang 

Amat Berhormat tak maklum perkara ini, ataupun EXCO yang menjaga 

FELDA tak maklum perkara ini.  Peneroka FELDA kebanyakan semua 

ada 10 ekar tanah.  Tetapi kebanyakan mereka ni atau sebahagian 

daripada mereka ini, mereka memiliki 2 atau 3 geran.  Jumlah tanah, 

keluasannya sama 10 ekar tetapi ada yang satu geran 10 ekar, ada yang 

2 ekar, 2 ekar dan selebihnya, maknanya 3 geran dan ada yang 2 geran.  

Pembayaran 1,000.00 ringgit yang disebut sebelum ini adalah 

berdasarkan kepada 100.00 ringgit per ekar.  Jadi bila 10 ekar, dia jadi 

1,000.00 ringgit.  Apa yang berlaku, khusus di Felda Palong 14, 15 dan 

16, di mana sebahagian masyarakat di situ, mereka memiliki 2 atau 3 

geran, mereka hanya menerima bayaran untuk 1 geran sahaja.  

Maknanya tak sampailah 10 ekar.  Dia dapat untuk 3 ekar sahaja 

ataupun kurang daripada 10 ekar.  Inilah keluh kesah yang sekarang ni 

hangat diperkatakan di kawasan Palong 14, 15 dan 16. 

 

Perkara yang keempat, juga untuk pada kepada pengetahuan Yang 

Berhormat yang menjaga kawasan felda.  Yang ini SOP tentang maksud 

“segera”.  Dato’ Yang Dipertua, saya dah beri satu contoh, untuk 

dijadikan sebagai bukti untuk saya bercakap pada petang ini.  Saya 

pernah tanya soalan pada bulan 12 yang lalu iaitu berkenaan dengan 

bilakah kerja-kerja menurap semula lopak-lopak di kawasan dataran di 

Palong 4,5,6.  Ini ci, bulan 12 dulu.  Dan jawapan secara bertulis yang 

saya terima, pada ketika itu ialah kerja-kerja tampalan lopak-lopak di 

kawasan dataran akan dibuat segera.  Soalan saya ataupun perkara 

yang perlu kita beri perhatian ialah, apakah SOP segera tersebut.  

Sebab, sampai sekarang pun tak berbuek. 

 

Jadi adakah “segera” itu maknanya dalam tempoh 24 jam, ataupun 

sebulan, ataupun 100 hari, ataupun 9 bulan ataupun seperti baru yang 
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disebut oleh rakan-rakan kita pada minggu lepas, sampai Musang King 

berbuah.  Ini perkara yang kita perlu beri perhatian, Dato’ Yang 

Dipertua, sebab bila saya sebut dengan rakyat di bawah, sebab setelah 

saya menerima jawapan, saya maklum kepada rakyat di bawah, inshaa 

Allah Kerajaan akan buat dengan segera.  Bila sampai sekarang tak 

buat, ini menimbul rasa keluh kesah di kalangan rakyat kita. 

 

Perkara yang kelima, Dato’ Yang Dipertua, ialah berkenaan dengan JKM 

yang telah disebut oleh EXCO yang menjaga JKM tempoh hari, bahawa 

JKM akan mempertimbangkan bantuan kepada warga felda yang 

pendapatan mereka terjejas akibat kejatuhan harga komoditi.  Jadi kita 

sambut baik pandangan diberikan oleh EXCO tersebut tempoh hari. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya ingin membawa satu cerita yang sekarang 

sedang hangat diperkatakan di kawasan saya.  Barang kali Dato’ Yang 

Dipertua mungkin tak maklum cerita ini, dan saya ingat Yang Amat 

Berhormat pun tak maklum tentang perkara ini.  Ini adalah kisah yang 

berlaku ekoran kehadiran Menteri yang menjaga FELDA ke Palong 

baru-baru ini.  Saya balik kawasan, baik di setiap kedai kopi, baik di 

semua kampung-kampung ataupun di blok-blok yang ada kenduri 

kahwin, semua cerita benda ni.  Jadi kalau ianya benar, ianya perlu kita 

ambil perhatian yang serius. 

 

Cerita yang saya dapat ialah, bahawa ketika kehadiran Menteri 

tersebut, sebanyak 40 buah bas telah disediakan oleh FELDA untuk 

mengangkut peneroka-peneroka ataupun penonton-penonton daripada 

segenap pelusuk untuk hadir pada majlis tersebut.  Kalau ianya benar, 

suatu yang amat tidak baik pada kita dalam keadaan FELDA tak ada 

duit, dalam keadaan kita sampaikan hasil mereka pun tak boleh bayar 

10 ekar, baru bayar 1 geran.  Tapi kita ada duit untuk menyediakan 40 

buah bas untuk membawak Menteri, untuk melihat Menteri, satu. 

 

Yang kedua, yang, Dato’ Yang Dipertua, daripada 40 buah bas, yang 

berjaya sampai, ini pun untuk makluman Dato’, EXCO yang menjaga 

FELDA jugak, daripada 40 buah bas yang telah disediakan, yang berjaya 

sampai ke palong hanya 15 buah.  Yang lain tu, ghaib.  15 sampai ni 

pulak, satu bas, dia orang katakan satu bas tu 500 orang.  Percaya ke?  

Tak kan satu bas naik 500 orang, ye tak?  Satu bas tu ada 5 orang, 6 

orang sahaja.  So ini pembaziran yang sangat memalukan.  Dalam 

keadaan kita bercakap soal ketelusan, dalam soal kita bercakap soal 

Kerajaan ni yang berwibawa, kita mengulangi kesilapan-kesilapan yang 

barang kali dulu pernah dilakukan sepertimana yang disebut oleh 

Kerajaan pada hari ini.  Haa ini perkara dia, Dato’ Yang Dipertua.  Satu 

bab. 
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Perkara yang ketiga pulak, ini cerita ni kecoh di bawah ni.  Saya ingat 

elok Yang Amat Berhormat beri perhatian.  Saya tak pergi hari tu, Dato’ 

Dipertua, sebab pertama tak ada jemputan. Yang kedua, saya tengok 

Yang Amat Berhormat menteri, Menteri Besar pun tak ada, jadi saya 

pun tak adalah pergi doh.  Tapi maklumat tu sampai, maklumat sampai, 

Yang Amat Berhormat tak ada pada hari tu.  Sebab tu saya bagitau 

kepada maklumat yang Amat Berhormat Menteri Besar. 

 

Satu lagi perkara yang amat tak sedap didengar Dato’ Yang Dipertua, 

ketika Menteri berucap, program ni dibuat dari perkarangan masjid, 

Masjid Palong 9,10,11.  Ketika dia berucap, masuk waktu zohor.  Ye 

tidak, wallahu’alam, sampaikan cerita ni sedang heboh diperkatakan di 

kampung ni.  Ketika azan, Menteri sedang berucap, salah seorang wakil 

Menteri telah pergi ke dalam masjid itu, tutup pembesar suara dengan 

beritahu, azan dalam cukup, jangan sebab akan ganggu ucapan Menteri.  

Perkara yang sangat memalukan.  Sebab zaman kita dulu, waima yang 

Amat Berhormat Menteri Besar sekali pun, waima Yang Amat 

Berhormat Perdana Menteri sekali pun, bila waktu azan, tetap dia akan 

berhenti daripada berucap.  Haa ini, perkara dia.  Lim Guan Eng pun 

berhenti ya, haa tu deh. 

 

Dan seperkara lagi Dato’ Yang Dipertua, takut saya terlupa perkara ini. 

Kita cakap soal ketelusan, soal ketelusan, soal rule of law, macam-

macam kita bercakap, tetapi pada hari tersebut, setelah dapat tahu 

sambutan peneroka tak ramai yang nak hadir untuk meraikan Menteri 

felda, maka seluruh kakitangan FELDA seluruh negeri dikerahkan 

untuk hadir supaya kelihatan ramai.  Dia tak sampai objektif.  Tak 

sampai objektif fun, objektif pun.  Macam mana kita boleh tahu, sebab 

ini adalah keluh kesah yang dibicarakan oleh di kalangan penjawat-

penjawat FELDA.  Mereka diarahkan untuk hadir.  Tak hadir, surat 

tunjuk sebab.  Ini perkara yang sangat memalukan kita.  Jadi, kalau 

cakap soal ketelusan, soal demokrasi yang subur, maka biarlah mereka 

datang dengan kerelaan mereka untuk berhadapan dan mendengar 

amanat daripada Menteri, Yang Berbahagia Dato’ Yang Dipertua, Yang 

Berhormat Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dato’ Yang Dipertua, satu perkara lagi jugak saya nak highlight-kan 

ialah berkenaan dengan Penyelaras DUN.  Macam di kawasan saya, kita 

ada Penyelaras DUN, dan semua kawasan pun ada Penyelaras DUN.  

Maknanya semua kawasan yang Barisan Nasional menang, kita ada 

Penyelaras DUN.  Di kawasan saya, Penyelaras DUN ni dijemput pergi 

ke sekolah, untuk merasmikan PIBG, untuk merasmikan sukan, tadika 

dan sebagainya.  Tetapi malangnya dia diwakilkan kepada kerani 

beliau.  Jadi saya tak tahu di manakah locus standi, bolehkah seorang 

kerani kepada wakil rakyat tersebut pergi merasmikan ….. 
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YB ADUN Pertang: Bukan wakil rakyat, Penyelaras DUN. 

 

 

YB ADUN Palong: Penyelaras DUN, haa maaf, kerani daripada 

Penyelaras DUN pergi merasmikan PIGB, merasmikan sukan.  Ini 

menghampakan rakyat.  Rakyat panggil Penyelaras DUN datang kerana 

mereka dikatakan mewakili Wakil Rakyat.  Wakil Rakyat Barisan 

Nasional, ada Penyelaras DUN yang akan jaga.  Maka mereka panggil 

dengan harapan akan dapatlah sedikit sumbangan untuk mereka 

meneruskan aktiviti-aktiviti di sekolah, di tadika dan sebagainya.  Bila 

panggil kerani datang, duit habis, ya, siapkan hamper.  Walaupun 

hamper tu tak mahal Dato’ Yang Dipertua, bagi sekolah yang kocik 

macam di felda tu sangat besar nilai dia.  Siapkan minum, panggil 3 – 4 

kali, peruntukan tak dapek, sudahnya mereka pun hampa dan kecewa.  

Jadi ini perkara-perkara yang saya nak lontarkan untuk 

penambahbaikan Kerajaan yang ada pada hari ini. 

 

Dato’ Dipertua, sebagai penutup.  Di bawah kata kunci kelestarian 

hidup masyarakat luar bandar.  Bila sebut tentang kelestarian 

masyarakat luar bandar, tak boleh kita pisahkan dengan soal ekonomi 

negara.  Ekonomi negara baik, pasti rakyat juga akan jadi lebih baik.  

Tetapi saya agak keliru, sebab data-data yang biasa kita rujuk untuk 

menggambarkan keadaan ekonomi sebuah negara, contohnya seperti 

peratus KDNK, tentang hutang negara, tentang nilai, nilai duit kita 

berbanding dengan nilai USD, dan sebagainya, sangat berlawanan 

dengan keadaan dulu.  Kalau dulu contohnya, ketika hutang kita 686 

bilion, kita katakan bahawa negara ini akan muflis.  Tetapi hari ini, 

hutang kita mencecah hampir 800 bilion, dan kita katakan bahawa 

negara hari ini ekonominya mampan.  Saya keliru.  Kemudian pada 

ketika itu, pembangunan kita pada ketika itu 5.9%.  Hari ini, 

dianggarkan 4 lebih peratus ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tuan, Palong. 

 

 

YB ADUN Palong: Nak habis, nak tutup dah, dah nak hujung dah, dah 

hujung dah. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Itu bahas lain tu.  Penangguhan ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Haa ya.  Aspek ni dalam soal kelestarian hidup ya.  
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay. 

 

 

YB ADUN Palong: Dan ketika kita punya Bursa Saham tinggi, kita kata 

kita nak muflis. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seminit lagi ya. 

 

 

YB ADUN Palong: Lestari ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seminit lagi, saya bagi seminit. 

 

 

YB ADUN Palong: Jangan ganggu saya, please. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Seminit lagi. 

 

 

YB ADUN Palong: Okay.  Ketika kita katakan bahawa kita punya 

hutang negara kita meningkat hari ini kita kata ekonomi kita bagus 

ekonomi kita.  Dan ketika hari ini, banyak orang yang berlumba-lumba 

bawak duit keluar daripada negara ini, kita katakan mampan ekonomi 

kita, ketika dulu, banyak pelaburan masuk, kita kata Malaysia nak 

bankrap.  Ini perkara Dato’ Yang Dipertua, yang hangat diperbicarakan 

oleh rakyat ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Okay, cukup Palong. 

 

 

YB ADUN Palong: Jadi saya mintak sebagai penutupnya supaya 

Kerajaan pada hari ini, supaya Kerajaan pada hari ini utamakanlah 

suara rakyat.  Jangan petik fakta-fakta yang tidak mencerminkan realiti 

di bawah. Kita boleh kata apa pun, tapi rakyat tak rasa pun ya, 

kemakmuran dan kehebatan ekonomi seperti yang disebutkan oleh 

Kerajaan Pakatan Harapan pada hari ini. 

 

Dan saya nak merujuk kepada kajian Pertubuhan Bangsa-Bangsa 

Bersatu berhubung Indeks Kebahagian 2019 daripada Malaysia telah 

jatuh 45 anak tangga, daripada nombor 35 ke nombor 80, negara yang 

mana rakyatnya sudah gundah gulana dan gelisah. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Okay Palong, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, assalamulaikum. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Saya bagi lebih tadi tu. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Lepas ni saya tak bagi lebih dah.  Semua, 

ceramah semua kang.  10 minit ya, penangguhan ya, ini penangguhan. 

Bukan lagi bahas ya.  Silakan, penangguhan.  Siapa nak cakap ni, saya 

bagi 3 orang lagi, 2 orang lagi, ADUN Chembong dan Seri Menanti.  Seri 

Menanti nak cakap dulu ke Chembong nak cakap dulu. 

 

 

YB ADUN Chembong: Bagi adiklah.  Dato’ Yang Dipertua, terima kasih, 

syukur kita alhamdulillah, kita telah sampai ke penghujung petang, ke 

penghujung Persidangan Dewan Undangan Negeri kita pada kali ini ya.  

Jadi dalam kesempatan Ucapan Penangguhan saya yang ringkas, lebih 

kurang 20 minit ni Dato’ Yang Dipertua, saya ucapkan syabas kepada 

rakan-rakan ahli-ahli Dewan terutamanya Dato’ Yang Dipertua kan, 

sebab saya lihat Dato’ Yang Dipertua, terutamanya hari ini Dato’ 

Dipertua, dapat mengendalikan Dewan kita dengan baik kan.  Kalau 

setakat menegur saya, Chembong ni biasa Dato’ Yang Dipertua, Seri 

Menanti pun kena tegur.  Malahan hari ini menegur Sikamat juga, jadi 

tahniah Dato’ Yang Dipertua. 

 

Dato’ Yang Dipertua, saya, dah dah apa pulak dah haa, Dato’ Yang 

Dipertua, bagi, bagi saya, dalam era pentadbiran sejak Pakatan Harapan 

memerintah Dato’ Dipertua, Dato’ Dipertua adalah antara Speaker 

Dewan Undangan Negeri Sembilan yang paling baik Dato’ Dipertua, 

dalam era Pakatan Harapan ni Dato’ Dipertua.  Dalam era Pakatan 

Harapan, ya, Dato’ Dipertua.  Dengar hansard baik-baik Dato’ Dipertua. 

 

Dato’ Dipertua hampir seminggu, 5 – 6 hari, semua di antara kita telah 

hadir ke Dewan yang mulia ini untuk kita bersidang Dato’ Yang 

Dipertua, untuk kita menjalankan tugas, amanah kita selaku Wakil 

Rakyat yang dipilih oleh rakyat.  Contohnya Dato’ Dipertua, saya di 

Chembong dipilih oleh lebih daripada 18,000 orang Dato’ Dipertua, ya.  

Mungkin berbeza dengan Dato’ Yang Dipertua.  Dato’ Dipertua dipilih 
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oleh 36 orang saja Dato’ Yang Dipertua.  Ya, betul, di dalam ni.  Dato’ 

Yang Dipertua, tak apa boleh, betullah.  Ini betul, kan. 

 

Dato’ yang Dipertua, waima apa sekali pun Dato’ Dipertua, kalau kita 

lihat dalam persidangan kita ini Dato’ Dipertua, pelbagai ragam, 

kaedah, karektor ahli-ahli Dewan, ada yang bercakap dengan nada yang 

lembut macam saya, ada yang nada tinggi Dato’ Dipertua, ada yang 

bercakap banyak, macam Dato’ Yang Dipertua pun kadang-kadang 

banyak.  Ada Dato’ Dipertua, daripada hari pertama hingga hari yang 

terakhir pun langsung tak bercakap Dato’ Dipertua.  Senyap je Dato’ 

Dipertua, kan.  Jadi apa-apa pun, sebagai Wakil Rakyat yang telah 

dipilih, dinobatkan, diberikan amanah oleh rakyat, Dato’ Dipertua, 

seharusnya kita berada dalam Dewan ini dengan semangat, tak lain dan 

tak bukan untuk sama-sama memajukan negeri ini.  Membangunkan 

negeri ini Dato’ Yang Dipertua, sebab akhirnya kalau negara, negeri dah 

maju, negeri dah baik, membangun, yang untungnya adalah rakyat.  

Dan akhirnya kesejahteraannya pergi kepada rakyat. 

 

Oleh yang demikian, Dato’ Yang Dipertua, ianya disebut oleh Yang 

Berhormat ADUN Rantau, tak kiralah kita di dalam Dewan Undangan 

Negeri ini, tak kira berlatarbelakangkan apa pegangan politik kita, 

sebagai pembangkang, sebagai backbenchers, barisan EXCO mahupun 

Yang Amat Berhormat Sikamat, tujuan kita adalah untuk menyerah 

ataupun berbuat baik untuk demi untuk kesejahteraan rakyat.  Itu 

sebabnya Yang Amat Berhormat, Yang Berhormat ADUN Rantau selaku 

Ketua Pembangkang menawarkan dengan rasa rendah dirinya, dengan 

rasa ataupun ikhlasnya, kita nak jadi partner kepada Kerajaan sekarang 

yang ada sekarang ni, demi untuk kesejahteraan rakyat, Dato’ Yang 

Dipertua. Faham tak apa yang dimaksudkan partner ini?  Kalau dalam 

konsep, aspek rumah tangganya, jadi pasangan hidup.  Kalau dalam 

entiti perniagaannya, nak jadi rakan kongsi yang akhirnya sama-ama 

dapat kita memberikan keuntungan kepada syarikat kita.  Dan dalam 

konteks pentadbiran ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: 3 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Chembong: Ya? 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: 3 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Yang Dipertua. 
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YB Yang Dipertua Dewan: 3 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya dah puji tu Dato’ Yang Dipertua, tadi. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: 3 minit lagi. 

 

 

YB ADUN Chembong: Sama-sama nak kita jadi rakan kongsi untuk nak 

memajukan negeri ini, Dato’ Yang Dipertua.  Itu sebabnya Yang 

berhormat Rantau kata kita ni nak jadi partner.  Jadi, kalau kita dah 

tawarkan tawaran yang sebaik ini, terimalah dengan seikhlasnya ya.  

Terima.  Ini kang janganlah, macam ADUN Labu, asyik cerita 61 tahun, 

61 tahun, 61 tahun dulu, politik politiklah, Dato’ Dipertua.  Bila dah 

habis PRK Rantau, habislah.  Masuk dalam Dewan ini, tak kira parti apa 

pun, kita Wakil Rakyat yang nak sama-sama membangunkan negeri ini 

demi kesejahteraan rakyat.  Jangan diungkit yang lalu, Dato’ Dipertua, 

ya.  Tapi bagaimanapun, ada yang baik jugak, ada yang baik pada 

pemerhatian saya.  Lukut cakap baik saja, demi perpaduan.  Begitu 

jugak dengan Repah, jawab baik.  Kita tanya tentang doktor-doktor 

pakar, jawab.  Tak adalah berpusing-pusing 61 tahun dulu, dulu.  Seolah 

61 tahun ni teruk sangat, teruk sangat sampaikan tak pergi sekolah dan 

sebagainya, Dato’ Yang Dipertua, ya. 

 

Saya jugak sebahagiannya saya setuju dengan yang lain-lain walaupun 

pihak Kerajaan.  Saya setuju dengan Paroi.  Semalam dia menyatakan 

dalam, dalam ucapan, daripada Kerajaan mengatakan dia meneruskan 

dasar memberikan insentif yang sama, sama ada atlet kurang upaya 

ataupun atlet normal.  Saya tak mencelah pun, walaupun dasar itu telah 

dibuat 2016 dulu.  Walaupun SUKMA yang lepas, emas dia kurang pada 

2016 tu, tapi okay, teruskan yang baik Dato’ Yang Dipertua. 

 

Saya setuju dengan Lenggeng, dalam tazkirahnya Dato’ Dipertua, kan.  

Baik Lenggeng ni. 

 

 

YB ADUN Lenggeng: Terima kasih. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya cadangkan Lenggeng ini, Dato’ Dipertua, 

saya cadangkan letakkan dalam senarai apa tu, calon-calon menunggu, 

Dato’ Dipertua.  Jadi Dato’ Dipertua, saya setuju, sebab Lenggeng ada 

sebut tentang bagaimana dia kurang setuju dengan PBT-PBT yang, kan, 

menghalang ataupun tidak membenarkan peniaga-peniaga kecil. 
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Saya nak sebut jugak Dato’ Yang Dipertua, saya kesal, Majlis Daerah 

Rembau, minggu lepas, 2 minggu lepas, mengangkut 2 peniaga kecil, 

bersebelahan dengan Masjid Jamek An-Nur.  Kenapa pulak?  Kalau kami 

boleh bersetuju dengan Kerajaan, dengan aspek-aspek tertentu, 

peniaga tu dah lama berniaga Dato’ Yang Dipertua, dah 5 – 6 tahun.  

Masuk saja Pakatan Harapan, Ahli Majlis Daerah baru, dah tak betul 

pulak.  Orang cari makan Dato’ Yang Dipertua.  Saya Wakil Rakyat, saya 

bertanggung untuk memperjuangkan nasib rakyat kawasan saya Dato’ 

Yang Dipertua, ya. 

 

Jadi yang lain-lain saya setuju.  Lain apa lagi saya nak setuju, kan.  Haa 

itulah lebih kurang Dato’ Dipertua.  Tapi saya nak sebut jugaklah ya, 

sikit sikit saja Dato’ Dipertua, sikit saja.  Ini masalah rakyat di kawasan 

saya.  Semalam Dato’ Dipertua, ada berlaku kebakaran di kawasan saya, 

di Taman Sedia Raja.  2 buah rumah terlibat, satu di antaranya adalah 

musnah 100%.  Saya mohon jasa baik Kerajaan Negeri Dato’ Dipertua 

ya, saya mohon walaupun kita pun ada bagi bantuan sedikit sebanyak, 

itu yang saya sebut, Dato’ Yang Dipertua, kalau boleh P56 dapat kita 

gunakan beri kewangan secara terus, tak adalah kita beri 7 – 800.00, 5 

– 600.00 saja.  Selain itu Yang Dipertua, saya nak sebut jugaklah sedikit 

mintak tolong, tentang baik pulih rumah di Taman Seri Rembau yang 

bulan 1 dulu, yang ada sebuah rumah yang masih lagi belum sempurna 

Dato’ Dipertua.  Yang lain-lain Dato Yang Dipertua, saya ucapkan 

tahniah sebab masa pun dah habis. 

 

Cumanya Dato’ Dipertua, kalau boleh, di waktu-waktu yang terakhir 

ucapan saya ni, saya nak sampaikan sedikit hasrat daripada orang 

kawasan saya Dato’ Dipertua.  Dia mintak saya sampaikan pantun 

dalam Dewan Dato’ Yang Dipertua, kalau setujulah, boleh Dato’ Yang 

Dipertua ya?  Ni harapan orang kampung.  Kalau Dato’ Dipertua, boleh 

jawab, jawablah, kalau tak boleh Yang Amat Berhormat Sikamat pun 

boleh, kalau nak tangguh pun boleh, kita tangguh Dato’ Dipertua.  Nak 

beri notis pun boleh Dato’ Dipertua.  Mintak maaf kalau orang kampung 

saya ni tak pandai berpantun, Dato’ Dipertua. Pantunnya ada 2, 2, 2 

pantun Dato’ Dipertua, 2 rangkap pantun.  Pertamanya Dato’ Dipertua, 

 

Balai polis ada, balai bomba pun dah lama ada, 

Anak katak dipanggil berudu, 

Menteri kata kalau nak sentiasa muda, 

Minumlah minyak sawit sehari sesudu. 

 

Ya Dato’ Dipertua, dan last punya pantun, Dato’ Dipertua.  Pantun pun 

berbentuk soalan, kalau Dato’ Yang Dipertua jawab karang. 
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Anak gadis menyiram bunga, 

Anak bujang memotong papan, 

Dato’ Speaker izinkan saya bertanya, 

Agak-agaknya siapakah Perdana Menteri Malaysia Yang Ke-8 

 

 

Dato‘ Yang Dipertua, sekian, terima kasih.  Saya sudahi dengan 

wabillahitaufik walhidayah, assalamualaikum WBT. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kalau bagi soalan kat saya, saya tak boleh 

jawab tu.  Silakan Yang Berhormat Seri Menanti. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Bismillahirrahmanirrahim.  

Alhamdulillahirabbil ‘alamin wassalatu wassalamu‘ala asrofil mursalin 

wa'ala alihi wasohbihi ajma'in.  Assalamualaikum WBT dan salam 

sejahtera.  Terima kasih Dato’ Yang Dipertua kerana memberi peluang.  

Saya ada serangkap pantun untuk Dato’ Yang Dipertua.  

 

Mandi telaga di simpang lima, 

Di tepi jalan pokok kuini, 

Terima kasih Dato’ Yang Dipertua, 

Memberi ruang di Dewan ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, kita sedia maklum kenaikan harga barang, harga 

barang pasaran kerajaan yang sukar, nilai Ringgit yang jatuh, ekonomi 

yang tidak menentu membimbangkan kita, dan jugak generasi muda 

sekarang ini.  Pasaran pekerjaan yang berkurangan dari kalangan belia 

bumiputera begitu ketara sekali.  Tidak sedikit pun berlaku 

pengurangan dari segi peratusan kadar pengangguran, pada kadar 

pengangguran bumiputera pada tahun 2017 dan 2018.  Belia 

bumiputera berpendidikan tinggi mencatitkan kadar yang tinggi 

walaupun Kerajaan PH menjanjikan peluang pekerjaan yang banyak.  

Amat malang sekali apabil, apabila mereka mengharapkan 

penghapusan bayaran PTPTN yang sentiasa membelenggu mereka, 

membelenggu kehidupan mereka, dan semua ini tidak berlaku seperti 

yang mereka jangkakan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, rejim kenaikan harga barang menghimpit rakyat 

terutamanya orang kampung.  Dulu orang kampung beli ikan kembung 

ni 14.00 ringgit sekilo, Dato’ Yang Dipertua.  Tetapi sekarang ni harga 

ikan kembung kalau tengok harga di pasar raya – pasar raya dah 

hampir 18.00 ringgit dah, dah dokek, 18.00 ringgit sekilo, Dato’ Yang 

Dipertua.  Dan ini membelenggu orang kampung kita.  Dan ada peniaga-
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peniaga yang rakus untuk menaikkan harga barangan, bukan sahaja 

barangan basah tetapi barangan-barangan yang lain jugak kita tengok 

melambung tinggi.  Walau, walaupun Kerajaan telah menjanjikan harga 

barangan akan turun, ya, apabila GST dihapuskan, jelas sekali 

kegagalan sistem percukaian ini, kita nampak harga semakin tinggi dan 

makin hari makin naik.  Begitu jugak dengan barangan keperluan yang 

lain.  Kita tidak nampak ada peluang untuk harga barangan akan turun 

ataupun stabil. 

 

Dalam sektor perkhidmatan, tarif-tarif, bil-bil melambung naik, letrik, 

bil letrik, air, bahan api dan cukai-cukai, ini semua menyebabkan rakyat 

begitu terhimpit dengan kenaikan harga barangan dan perkhidmatan.  

Di mana-mana jua, di mana-mana jua, rakyat berkeluh kesah dengan 

kenaikan harga barangan dan perkhidmatan ini.  Soalnya, di manakah 

ya, peranan Kerajaan untuk meringankan beban rakyat.  Di kampung, 

ibu-ibu tunggal, tidak selesa dengan masalah ini, ya, dengan bantuan 

one off 200.00 ni, apa dah, apalah yang mereka boleh beli dengan 

200.00 ringgit ini. 

 

Jadi, kita berharapkan Kerajaan Negeri akan memberi perhatian 

ataupun untuk mengkaji balik, ya, membantu mereka-mereka 

terutamanya ibu-ibu tunggal ni.  Sebab di kawasan saya ni, ya, selain 

daripada Senaling tadi kan, kawasan saya ni pun ramai ibu-ibu tunggal 

ya, yang, yang apa, yang perlukan bantuan daripada Kerajaan, yang 

perlukan perhatian daripada Kerajaan. 

 

Dato’ Yang Dipertua, menyentuh mengenai perlunya, mengenai 

perlunya Jawatankuasa Terpilih yang kita luluskan pada Dewan yang 

mulia minggu lepas, saya tidak nampak ya, pentingnya Jawatankuasa 

ini ditubuhkan kerana kita telah ada agensi yang mengawasi dan 

memantau penjawat-penjawat awam, sama ada di peringkat negeri, 

peringkat PBT mahupun di GLC-GLC.  Kita ada PAC atau Jawatankuasa 

Kira-Kira Wang Kerajaan.  Kita ada SPRM.  Kita ada Polis dan sebagai 

dia.  Apakah kita tidak mempercayai ya, kita punya pegawai-pegawai 

kita menjalankan tugas.  Penjawat merupakan tulang belakang kepada 

pentadbiran negara.  Peranan penjawat awam antara lain menjadi 

perantara antara Kerajaan dan rakyat dalam memastikan semua dasar 

dan perancangan yang dilaksanakan untuk kebaikan dan kebajikan 

rakyat.  Penjawat awam juga berperanan untuk menasihatkan Kerajaan 

dalam semua aspek bagi memastikan kebajikan rakyat terjamin dan 

meningkatkan pembangunan negara. 

 

Merujuk kepada peranan penjawat awam ini, yang mana Kerajaan 

Pakatan Harapan telah pun ya, menggunakan moto “Saya yang 

menjalankan amanah” bagi menggantikan moto sebelum ini iaitu “Saya 
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yang menurut perintah”.  Dalam pada itu, Yang Amat Berhormat 

Perdana Menteri turut menyeru kepada penjawat awam untuk lebih 

terbuka dalam memberikan pandangan dan nasihat kepada Kerajaan, 

sekiranya terdapat perkara atau dasar yang tidak sesuai dilaksanakan.  

Ini, saranan daripada Perdana Menteri kita.  dalam erti kata lain, 

penjawat awam dan ongta, Anggota Pentadbiran Kerajaan tidak dapat 

dipisahkan. 

 

Oleh yang demikian, Anggota Pentadbiran Kerajaan perlu bekerjasama 

dan memberi sepenuh kepercayaan kepada penjawat awam untuk 

menjalankan tugas.  Sikap tidak percaya dan sering menyalahkan 

penjawat awam dalam urusan pentadbiran akan memberi kesan 

kepada produktiviti dan secara langsung akan menjejaskan 

pembangunan negara.  Produktiviti berkaitan, berkait rapat dengan 

elemen keseronokan bekerja.  Penjawat awam pada masa kini, 

khususnya di Negeri Sembilan didapati, didapati elemen keseronokan 

bekerja itu tidak ada di kalangan penjawat awam ini.  Ini kerana 

Anggota Pentadbiran Kerajaan Negeri Sembilan masih meragui dan 

tidak mempercayai penjawat awam yang dilabelkan sebagai penyokong 

kerajaan dahulu. 

 

Elemen menyokong atau tidak, tidak timbul kerana tanggungjawab 

anggota pentadbir, pentadbiran Kerajaan dan penjawat awam adalah 

sama iaitu membangunkan negeri dan mensejahterakan.  Elemen 

fahaman politik perlu diasingkan dalam pentabiran kerajaan.  Oleh 

sebab itu, salah satu mani, manifesto yang, yang dibuat oleh Pakatan 

Harapan adalah untuk mengasingkan badan eksekutif dan bu, dan 

bukan eksekutif bagi membolehkan pentadbiran Kerajaan berjalan 

lancar.  Kepercayaan kepada penjawat awam perlu ditingkatkan seperti 

pentadbiran Kerajaan terdahulu.  Beri mereka peluang, beri mereka 

peluang kepada penjawat awam ini untuk berkhidmat untuk negara 

tanpa perasaan prejudis daripada Anggota Pentadbiran Kerajaan.  Sifat 

keterbukaan perlu diterapkan dalam urusan pentadbiran Kerajaan 

Negeri demi masa depan negeri kita.  Kita tidak perlu memaksa mereka 

ini jika kita boleh mentadbir dan mengurus Kerajaan ini dengan penuh 

integriti. 

 

Dato’ Yang Dipertua, semua telah dengar dalam Dewan ini, Yang Amat 

Berhormat ADUN Sikamat menyebut tentang kenaikan kadar elaun 

penyandang pusaka Adat Perpatih sebanyak 20%.  Kadar ini 

termasuklah penghulu, Penghulu Luak dan Dato’-Dato’ Lembaga.  

Masalah dia, kadar ini tidak seberapa dirasai oleh Penghulu Luak 

kerana kadar elaun mereka kesemuanya tidak tinggi iaitu sekitar 

1,200.00 ringgit.  Untuk makluman semua, Penghulu Luak ini 

mempunyai wilayah, anak-anak buah dan Ketua-Ketua Adat, mereka, 
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Ketua-Ketua Adat mereka, dan juga tetamu yang perlu dilayan.  Saya 

mencadangkan perlunya satu kajian semula untuk menaikkan kadar 

elaun mereka ini agar sesuai dengan peranan dan tanggungjawab yang 

dijalankan. 

 

Satu perkara lagi, iaitu saya mencadangkan agar Kerajaan memberikan 

elaun kepada penyandang yang belum pernah diberikan selama ini, 

seperti Buapak, ataupun Besar Waris, dan lain-lain lagi.  Sekurang-

kurangnya, dalam rejim kenaikan harga barang dan kejatuhan ekonomi 

ini, mereka dapat ya, kita dapat membantu meringankan beban mereka 

ini. 

 

Dato’ Yang Dipertua, seperkara lagi, yang ingin diketengahkan iaitu 

tentang kesesakan ja, lalu lintas antara Kuala Pilah dengan Seremban.  

Saya menggesa supaya Kerajaan terutamanya Yang Amat Berhormat 

ADUN Sikamat dapat ya, mempercepatkan, menggesa Kerajaan 

Persekutuan mempercepatkan pelaksanaan lebuh raya yang boleh 

menyelesaikan kesesakan lalu lintas antara Seremban – Kuala Pilah – 

Serting ini.  Masalah ini telah lama berlarutan.  Apa yang menyedihkan 

kita, dalam, jalan yang berlopak dan berlubang, lopak-lopak ini hanya 

ditampal, ditampal saja tanpa membuat resurface bagi membaiki.  

Apakah teruk sangat ya, kita punya kekangan kewangan kita, maka kita 

tak dapat ya, mam, tak mampu untuk kita turap semula ya, jalan 

Federal ni, maksud saya jalan federal ni, ya, salah satu janji ya, rakan 

Pakatan Harapan sebelum ini, iaitu untuk menyelesaikan masalah ini.  

Saya mengharapkan kepada Yang Amat Berhormat ya, ADUN Sikamat 

ya, dapat memberi perhatian.  Bak kata ADUN, ADUN apa, ADUN, ADUN 

Labu dia, proaktif ya, proaktif, turun ke bawah untuk apa ni, dan rasa 

tanggungjawab untuk mempercepatkan dan menyelesaikan masalah 

apa ni, lalu lintas ini.  Seterusnya menyelesaikan ya, masalah pengguna-

pengguna jalan raya antara Jempol, antara Serting – Kuala Pilah dan 

jugak Seremban. 

 

Dato’ Yang Dipertua ya, hari tu dalam, dalam sidang Dewan yang 

berjalan, saya kadang-kadang rasa sedih jugak Dato’ Yang Dipertua, 

apabila ada jugak mempertikaikan rakan-rakan ya, kami yang tak hadir.  

Tapi kita lupa ya, bahawa saya tengok ya, rakan saya, sahabat saya 

daripada Kuala Pilah ni tak hadir-hadir jugak ya, Dato’ Yang Dipertua.  

Dia ini, ya kita lupa dan kita harapkan, saya pulak berharapkan kepada 

Kerajaan Negeri terutamanya Yang Amat Berhormat ya, Menteri Besar 

ya, kita punya sahabat kita ni dia, jawatan dia EXCO, Dato’ Dipertua, 

EXCO, pentadbir negeri, jadi ramai lagi kita tengok kat sini, yang boleh 

jadi EXCO.  Betul? 
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YB Yang Dipertua Dewan: Seminit lagi. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Tak apa, tak lama nak habis ni.  Ramai lagi 

rakan-rakan bukan, bukan rakan kek sinilah, rakan kek sini nanti, akan 

kita lantiklah.  Rakan kek sini.  Ramai lagi, Seremban Jaya ada, 

Lenggeng ada, ini kita punya Rahang pun ada ya.  Yang Amat Berhormat 

ya, Sikamat ya, kita dapat, saya mohon ganti ya, supaya melicinkan 

semula kita punya perjalanan pentadbiran terutamanya yang berkaitan 

dengan adat istiadat ya, yang banyak kek tompek saya ni Dato’ 

Dipertua.  Seri Menanti ni, bermulanya di situ ya, adat istiadat kita.  Ini 

yang kekurangan sekarang yang berlaku.  Bila ada saja program-

program adat ya, kita punya EXCO adat tak datang, tak, tak dapat hadir 

walaupun dah dijemput. 

 

Jadi, kita mintaklah Yang Amat Berhormat ya, ADUN Sikamat, selaku 

Menteri Besar ya, kita tengoklah rakan-rakan yang lain tu ado.  Saya 

dah sebut tadi dah ya, saya cukup recommend ada, kecuali Seremban 

Jaya-lah, ya, Seremban Jaya tak boleh pegang adat.  Saya ingat Lenggeng 

okay ya.  Dan, dan yang lain-lainlah ya.  Dato’ Yang Dipertua ya, sebab 

itulah ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah lebih 10 minit ni.  Dah lebih 

daripada 10 minit dah. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Belum Dato’ Dipertua.  Saya ada pantun. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pantun. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Pantun.  Last, pantun. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pantun boleh. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Pantun.  Boleh Dato’ Yang Dipertua ya.  Ini, 

yang, yang akhirnya Dato’ Dipertua kan.  Pertamanya nak ucap tahniah 

dan syabas kepada Dato’ Yang Dipertua, ya, sebab apa ni, berjaya 

mengendalikan sidang kita selama 5 hari ni, hebat Dato’ Dipertua.  

Selama ni tak pernah berlaku 5 hari.  Haa ini berlaku 5 hari ya.  Dan 
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lopeh ni da, datang, seperti saya janjikan tu Dato’ Dipertua ya, datang tu 

jangan ramai-ramai ya, Dato’ Dipertua. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Inshaa Allah. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Last Dato’ Yang Dipertua.  

 

Sangatlah cantik kain pelikat, 

Dipakai orang pergi ke pekan, 

Bulan Ramadan dah dokek, 

Marilah kita bermaaf-maafan. 

 

Sekian, wabillahitaufik walhidayah, wassalamualaikum WBT. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih kepada Yang Berhormat Seri 

Menanti.  Sebab ramai sangat pantun, saya kena jawablah pantun pulak 

kan.   

 

Kalau pergi ke Pekan Seri Menanti, 

Jangan lupa membawa buah bidara, 

Kalau sungguh YB-YB berkhidmat rakyat menanti, 

Pastikan rakyat menerima kesenangan seperti yang dikata. 

 

Okay.  Jadi, haa, haa, nak jawab?  Jangan.  Pesta pantun kang.  Apa?  

Okay.  Saya nak maklumlah kepada Yang Berhormat – Yang Berhormat 

sekalian, ada beberapa perkara yang mungkin saya tak sempat nak 

sebutlah.  Yang pertama, tadi ada dibangkitkan iaitu maklumat tentang 

YB ADUN Pilah, tak dapat hadir persidangan hari ini atas sebab yang 

tidak dapat dielakkan.  Jadi maklum ni.  Yang kedua, saya maklumkan 

YB ADUN Juasseh, ADUN Juasseh tidak dapat hadir persidangan hari ini 

kerana cuti sakit ya.  Yang ketiga, ahli Yang Berhormat sekalian, soalan 

lisan yang kelima sepatutnya besok kan, yang mungkin tak dapat nak 

dibentangkan hari ini, kita akan jawab secara bertulis. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: Dato’ Speaker, mintak maaf.  YB Pilah ada 

luar.  Terima kasih haa.   Ada.  Ada ada luar. 

 

 

YB ADUN Gemencheh: Daripada pagi sampai sekarang tak masuk. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Oh tak masuk.  Tapi ni tadi, ni tadi 

Setiausaha Dewan maklum kat saya ni.  Luar, tapi dah habis, tak payah 

masuk dah.  Dia baru sampai tak?  Okay.  Kita, petang ni kita nak 

habiskan apa, dan kita nak masuk Ramadan.  Jadi terima kasih Seri 

Menanti tadi, dah sebut rayo.  Saya dah kono hari tu ya.  Ini nak buat 

lawaklah.  Pergi Malam Asprirasi RTM.  Dia kata malam aspirasi, saya 

ingat bagi Anugerah Cemerlang, saya pergi pakai, lambat program hari 

tu sampai petang, nak pergi ke tu dah terlewat, balik rumah, orang 

rumah pergi, pergi ziarah sepupu dia meninggal, saya ambillah baju 

yang, yang senang pakai.  Saya pakai baju batik, baju batik biaso.  Poi-

poi sampai sano, Adam Tahir kato To’ rayo To’, rayo To’, ke teh.  Saya 

kata apo rayo Adam, poso pun tak lagi.  Tapi saya tengok semua pakai 

baju Melayu, malam tu saya sorang baju batik.  Jadi, nak sebut tuan-

tuan ya, kito tak perasan bendo tu.  Haa jadi, eloklah, ingatkan ni, untuk, 

kita puasa dengan baik, inshaa Allah, dapat apa, dan kita akan pergi 

kepada apa ni, hari raya, inshaa Allah. 

 

Jadi saya nak mintak laluanlah, sebab tadi saya bagi 3 orang berucap 

kan, daripada pihak rakan kita.  Saya nak mintak daripada EXCO 2 

orang je.  Dan akan menggulung, MB ya.  EXCO 2 orang nak cakap.  Apa, 

encik apa, encik apa, YB, YB Labu.  Ada sorang lagi tak?  Lain YB tak nak 

bercakap?  Wakil jawab dulu.  Tak saya kata, ada nak jawab?  Ada.  

Siapa nak jawab lagi, ada?  Tak ada.  Seorang je.  Lepas tu gulung. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay. Saya nak jawab. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Jap jap jap, lepas Labu berucap kang, Yang 

Amat Berhormat untuk gulung ya?  Silakan. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay terima kasih pada semua sahabat-sahabat saya. 

nak jadi partner.  Kita dulu pun jadi partner jugak, tapi layanan tak 

samalah ya.  Jadi, terima kasih Yang ber, Yang Berhormat Dato’ 

Pengerusi dan jugak rakan-rakan saya yang lainlah.  Sebenarnya kalau 

dulu, 

 

Kalau hulu katakan hulu, 

Kalau parang katakan parang, 

Kalau dulu katakan dulu, 

Sekarang katakan sekarang. 
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Jadi kita jangan ingat, bila kita keluar, meninggalkan sesuatu, kita boleh 

lepas pada orang saja.  Kita ada tanggungjawab yang perlu 

dilaksanakan.  Sebab itu sebagai FELDA, saya nak jawab pasal FELDA, 

sebab dulu kita nak masuk tak boleh, nak terangkan apa yang berlaku.  

Sekarang ni kita nak terangkan supaya ADUN, ADUN di, di kawasan-

kawasan felda kena buat jalan kerja, kena jalankan kerja beritahu 

rakyat keadaan sebenar, jangan beri masalah yang tak betul, 

diterangkan balik.  Saya kata, terutama tentang felda, kelestarian 

kehidupan luar bandar.  Kita katakan feldalah majoriti di kawasan ni di 

felda.  Kita nak cakapkan bahawa kertas putih kita dah keluarkan, baru 

keluar.  Kertas putih ini menerangkan apa kesilapan-kesilapan lalu, apa 

sebenarnya real berlaku, supaya orang felda semua tahu, termasuk 

Yang Berhormat ADUN, supaya jangan kata, menidakkan yang 

sebenarnya.  Haa itu. 

 

Jadi, bayaran memang kita bayar 1,500.00.  Jangan takut.  Kita dah bagi 

peruntukan 6.23 bilion ya, daripada duit rakyat.  Sebab tu jangan 

fikirkan, ini bukan duit Pakatan, ini duit rakyat ya, yang akibat daripada 

kesilapan yang lepas.  Sebab itu jangan lupa, atas sebab kesilapan 

berlakunya perkara itu, dan kita akan baiki.  Kita akan baiki dan kita 

akan betulkan.  Macam bapak tiri, bapak satu dah lari, tinggal anak 3 – 4 

orang, ibu tunggal ni, kita masuk untuk banti, bantu supaya pastikan 

ibu terjaga, anak terpelihara, inshaa Allah.  Tapi bagilah sikit masa.  

Jangan semua nak kita buat serta merta.  

 

Untuk itu, berhubung dengan pengerusi tidak apa ni, buat ni, 

pemotongan ni, pada pandangan sayalah, inshaa Allah semua masalah 

felda ni kita akan selesaikan.  Tuan-tuan nanti pun jangan terperanjat 

nanti kita akan menang di kawasan felda ya, jangan takut.  Itu cabaran 

kita orang lah, ya. 

 

Berhubung dengan kerja-kerja yang katakan ada, ada apa ni, ada, ada 

lambat apa semua tu, kita bergantung.  Sebenarnya duit baru nak 

masuk, nak datang.  Sabarlah dulu ya.  Dulu cakap FELDA banyak duit, 

FELDA apa semua macam, tengok-tengok dah tak ada, 35 juta sahaja 

tinggalkan untuk nak bayar gaji pekerja FELDA pun you tak boleh 

bayar.  You cakap tadi nak sokong, nak tolong, nak bantu penjawat 

awam, kita yang bantu, Pakatan Harapan yang bantu sekarang ni, 

menyelesaikan masalah FELDA.  Itu sebabnya, jangan kita ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak, setahun tu kira hebatlah tu, kira hebat. 
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YB ADUN Labu: Jangan kita menyalahkan orang saja, betul, akui 

kesilapan sendiri.  Sebagai partner, kita boleh tolak ansur, you salah, 

kita betul, kalau you be, kita be, kita salah, you betulkan.  Tak ada 

masalah.  Tapi jangan pulak oleh kerana you kata you semua nak dengar 

cakap you, tak bolehlah macam tu.  You dengarlah cakap kita dulu.  You 

dengar kita punya perancangan.  Jangan kata kita punya perancangan 

tak betul lagi.  Jangan.  Tengok dulu, bagi masa.  Itu sebab kita cakap, 

sabar dulu, jadi pen, jadi pem, jadi pembangkang ni bukan mudah.  

Tuan-tuan kena keluar duit.  Kalau tuan-tuan kena keluar duit dulu 

macam mana kami keluarkan duit dulu.  Keluarkan duit.  Jangan kata 

harapkan Kerajaan saja. 

 

Itu yang saya nak nyatakan dari segi cepat tidak ini, kita bergantung 

kepada pegawai Kerajaan.  Kita dah cakap, pegawai-pegawai Kerajaan, 

kamu jugak bertanggungjawab bersama-sama kami Kerajaan dan jugak 

Pembangkang.  Itu sebab saya cakap proaktif.  Saya takut Seri Menanti 

tak dengar cakap saya.  Cuba tengok, dengar, sama jugak Rantau tak 

ada, sebab dah beritahu depan-depan, kita tahu, di mana, dulu boleh 

cakap di belakang-belakang, cakap di depan-depan, tengok sama ada 

kita betul atau tidak, sama ada kita ikhlas ataupun tidak ya. 

 

Berkubung, berhubung dengan 15 buah bas.  Pada sayalah, sudah 

gaharu cendana pula, sudah tahu nak bertanya pula.  Benda ni dah 

berlaku sejak dulu.  Kalau Menteri datang ni, berpuluh bas ni dah 

dibuat  begitu.  Kalau setakat 40 bas ni, pada sayalah, Menteri datang, 

pada saya tidaklah banyak sangat.  Tapi kadang-kadang kita dengar.  

Sebab itu silapnya.  Saya datang.  Saya mewakili Yang Amat Berhormat 

Menteri Besar, bersama dengan apa, jangan, jangan kita ingat kita tak 

boleh diwakili, Menteri Besar ada, berada di China masa itu.  Sebab itu 

kena bersangka baik.  Bersangka baik dulu.  Saya mewakili Yang Amat 

Berhormat Dato’ Menteri Besar bersama Menteri, kita datang nak 

selesaikan masalah, sayangnya saya tengok menteri, ADUN-ADUN yang 

ada situ tak datang pun, tak jumpa pun, tak da, kalau ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Ada jemput ke? 

 

 

YB ADUN Labu: …..  sebagai bertanggungjawab,  you datang, you 

datang. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak jemput tak boleh datang.  Kalau jemput baru 

boleh datang. 
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YB ADUN Labu: Tak ada.   

 

 

YB ADUN Pertang: Masalah eh sekarang, tak dijemput.  Tunjukkan 

bukti kita dijemput. 

 

 

YB ADUN Labu: Dengar dulu.  Sebab tu you, you, beri kita ….. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Kejap.  Kalau sesiapa nak bercakap ….. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. saya tak pernah sampuk pun. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: ….. mintak kat Speaker ya. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya tak pernah sampuk orang punya bercakap.  

Tolong, tolong, tolong. 

 

 

YB ADUN Palong: Speaker, boleh menggulunglah.  Tak yahlah nak 

berlago kek sini, kang tak habih kang. 

 

 

YB ADUN Labu: Tak, nantilah cerita, saya cerita dulu. 

 

 

YB ADUN Palong: Kita bukan tak datang.  Saya dah cakap tadi, takde 

jemputan.  Haa, ya. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay, berhubung, berhubung, mana pulak tak ada 

jemputan, kita jemput, saya tengok hari perayaan kita jemput, tak 

datang gak. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kata tak ada, tak adalah, percayalah cakap saya 

pulak. 

 

 

YB ADUN Labu: Ado ado ado.. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Tak apa, tak apa. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak ada. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah. 

 

 

YB ADUN Pertang: Ada ke jemputan? 

 

 

YB ADUN Labu: Ada. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tolong buktikan, mana dia jemputan. 

 

 

YB ADUN Labu: Ada ada. 

 

 

YB ADUN Pertang: Haa itu yang kata dalam Dewan pun nak 

membohong.  Tak ada, tak dijemput. 

 

 

YB ADUN Labu: Ada dijemput. 

 

 

YB ADUN Pertang: Tak dijemput. 

 

 

YB ADUN Labu: Ada dijemput. 

 

 

YB ADUN Pertang: Kalau kami dijemput, kami kata kami dijemput. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Pertang, Pertang.  Duduk dulu. 

 

 

YB ADUN Labu: Okay, jangan ungkit kisah lama.  Memang tak boleh 

ungkit kisah lama.  Tapi kisah lama ini, kata orang, ada baiknya untuk 

saya cakap dulu, untuk kaji kelemahan ….. 
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YB ADUN Seremban Jaya: Labu, Labu.  Boleh celah Labu?  Boleh celah 

sikit? 

 

 

YB ADUN Labu: …. Jangan ulang balik. 

 

 

YB ADUN Seremban Jaya: ADUN Labu boleh celah sikit? 

 

 

YB ADUN Labu: Okay, you, kejap saya nak cakap.  Dia kata balai polis 

ada, balai bomba ada, hospital pun ado.  Tapi katil eh tak siap lagi, tak 

ado lagi sekian lamo.  Haa ini kita cakap.  Kampung agam pun ado, tapi 

jalan-jalan nak masuk pun tak ado.  Lampu pun tak ado.  Haa ini saya 

nak jawab secara spontan ya. 

 

Kemudian kita tengok, jangan cakap barang naik, barang naik ni dah 

sejak dulu.  Benda naik.  Jadi tak boleh timbullah cerita pasal barang 

naik ni.  Lepas tu ….. 

 

 

YB ADUN Pertang: Saya sampuk sikit Dato’ Yang Dipertua. 

 

 

YB ADUN Labu: Dah, habis dah, saya tak bagi mencelah.  Duduk dulu.  

Duduk. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Dia nak habis tu. 

 

 

YB ADUN Labu: Duduk dulu, dengar dulu.  Saya cakap sabarlah jadi 

pembangkang ni.  Sabar dulu.  Sabar dulu.  Penjawat awam, kita 

katakan “Saya yang menjalankan amanah”.  Apalah salahnya.  Kita ada 

moto, takkanlah kita nak ikut moto yang lama je.  Ini kita, buat suatu 

yang baru.  Pun salah.  Apa masalah dia?  Ini masalah yang saya 

cakapkan, kena bagi peluang untuk Kerajaan baru menyatakan pan, 

pandangan dan jugak tingkah laku dan kita jugak pe, pembaikan yang 

kita nak buat.  Jangan ingat nak jadi champion kepada penjawat awam.  

Saya pernah jadi penjawat awam.  Jadi, jangan, jangan cerita benda-

benda tu.  Sebab tu saya kata tadi, jangan jadi champion kepada 

penjawat-penjawat awam sekarang.  Penjawat awam tahu tugas dan 

peranan dia, ada dia punya apa, ada ketua, ada SOP dia, ada semua dia 

punya prestasi.  Kita tak payah, dalam keadaan, dalam keadaan ini kita 
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tak perlu bodek-bodek apa semua.  Yang penting kita jalankan tugas, 

okay. 

 

Saya nak cakap kat sini, politik diasingkan daripada pentadbiran.  Ini 

pada saya masa dulu, pun sama berlaku, tinggal sekarang ni kita tak 

pernah buat lagi pun.  Hanya kita bagi peluang.  Sebab itu Kerajaan ni 

lebih terbuka, open.  Dalam Dewan ni pun terbuka, open.  Siapa nak 

cakap hantam, pun boleh, tak ada masalah, kita terima, bagi peluang.  

Dulu tak ada peluang macam ni.  Kita, haa, kita beri peluang, panjang 

masa dia.  Daripada 2 hari, 3 hari, kepada sekarang 5 hari, 6 hari.  

Cakaplah sebanyak mungkin, tapi jangan lupa, you cakap, lepas tu buat 

kerja.  Jangan cakap, ya, macam, ayam kampung, riuh satu kampung 

telur sebiji saja.  Kita tak mahu macam tu. 

 

 

YB ADUN Pertang: Macam kerajaan sekaranglah. 

 

 

YB ADUN Labu: Jangan cerita, sabar dulu, sabar dulu, you sabar dulu.  

Saya tak pernah campur cakap orang.  You dengar cakap saya dulu.  Ni 

jangan jadi ayam kampung, riuh, kemain riuhnya, telur eh sebiji je.  Kita 

tak, kita buat banyak dah, macam-macam kita buat.  Tak ada pun riuh-

riuh sangat.  Kita diam saja.  Tengok kita kerja.  Bantu ibu tunggal, 

bapak tunggal pun nak bantu.  Jadi bukan masalah apa, masa akan 

menentu, masa akan menentukan bahawa kita akan menjadi lebih baik 

daripada BN ya. 

 

 

YB ADUN Pertang: Biar rakyat tentukan ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Dato’ Speaker ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabar dulu, sabar dulu, saya tengah jawab ni. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya bukan nak mencelah ….. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya tengah jawab. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya nak mencadangkan Dato’ Speaker boleh. 
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YB ADUN Labu: Saya ni jawab ni, sabar dulu.  Ketua Adat ….. 

 

 

YB ADUN Chembong: Saya nak mencadangkan Dato’ Speaker tambah 

lagi masa dia 30 minit. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabar dulu, sabar dulu. 

 

 

YB ADUN Chembong: Tambah masa dia lagi 30 minit Dato’ Speaker. 

 

 

YB ADUN Labu: Sabar dulu.  Sabar dulu. 

 

 

YB ADUN Chembong: Boleh? 

 

 

YB ADUN Labu: Sabar, sabar, saya bukan berjumpa, saya pergi 

semalam, semalam saya pergi, kelmarin saya pergi ke Jeram Padang, 

nak cakap dengan ADUN dia, tak jumpa muka saya.  Saya satu hari, pagi 

sampai petang, di sana, ya.  Haa itu kalau katakan proaktif tak 

proaktifnya ya. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Tak pasal, tak pasal, Yang Berhormat Labu, 

sebab ramai ganggu ni, saya tambah masa untuk Yang Berhormat Labu. 

 

 

YB ADUN Chembong: Terima kasih.  Setuju.  Kami, kami, sanggup 

tunggu sampai petang Dato’ Yang Dipertua.  Teruskan. 

 

 

YB ADUN Labu: Jadi saya, elaun ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Labu, terima kasih. 

 

 

YB ADUN Labu: ….. elaun Ketua Adat.  Sabar ya ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Terima kasih. 
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YB Yang Dipertua Dewan: Dah dah dah, duduk duduk. 

 

 

YB ADUN Palong: Sebab datang ke Jeram Padang ni, hari tu, cumanya 

tak singgah ke Felcra Rompin.  Dia mintak sampaikan. 

 

 

YB ADUN Labu: Dah, saya dah hantar memorandum, you tak tahu.  

Kalau tak mesti ….. 

 

 

YB ADUN Palong: Haa ni bagitaulah dalam Dewan ni. 

 

 

YB ADUN Labu: Saya dah hantar memorandum kepada Yang Amat 

Menteri, kita dah mintak 12 juta untuk menyelesaikan masalah ni.  

Jangan sebut, itu sebab saya cakap, you datang sana, saya cerita baik-

baik.  Kalau dalam Dewan saya jawab secara dalam Dewan, ya, kita tak 

ada main kelentong punya, kita buat kerja.  Sebab tu saya cakap, kita 

pergi kita buat, ya. 

 

Okay, berhubung dengan adat.  Kita tahu negeri kita negeri beradat.  

Tapi selama ini, tak ada lagi nak berikan peruntukan untuk menaikkan 

ketua-ketua adat.  Kita mula buat.  Mula buat.  Inshaa Allah, kita akan 

mulakan, terutama peringkat tertinggi ke bawah.  Kita ada layer 

pertama, layer kedua dan layer ketiga, ya.  Bukan mudah sebab dia 

daripada anak waris, anak buah sampai kepada Undang.  Bukan mudah, 

makan masa yang panjang ya.  Orang beradat.  Saya orang beradat.  

Saya orang Labu, bapak saya orang, orang Kuala Pilah.  Saya ada adat.  

Dan datuk dia, datuk saya Dato’ Shahbandar.  Jadi saya tahu.  Sebab tu 

untuk bercakap tentang adat ni, jangan kita, kita ambil mudah ya. 

 

Dan jugak, berhubung dengan, yang saya cakap tadi proaktif.  Tuan-

tuan dan puan-puan, sekarang ni lepas ni kita nak bekerja ni lepas ni, 

kita nak bekerja.  Kalau kata nak, mana-mana jawatankuasa, ataupun 

mana-mana ADUN nak mintak dibuat di kawasan dia, kita tak buat 

macam dulu, haa.  Saya ulang macam tu, sebab apa, kita tak buat macam 

dulu.  Hantar memorandum tak nak terima.  Kita akan terima, buat, dan 

kita bincang baik-baik.  Dan oleh kerana you lambat, you tunggu, betul, 

kita akan buat.  itu, kita punya kaedah, haa.  Tapi kena kerja sama-sama.  

Jumpalah Pegawai Kerajaan, jumpalah Tok Penghulu, jumpalah MPPP, 

MPKK.  Jangan ingat kita nafikan saja, tak boleh.  Kena mulakan 

daripada bawah, kita hormat orang bawah, orang akan hormat kita.  

Haa itu sebabnya jangan ingat kita nak mintak dia hormat kalau kita tak 

hormat orang bawah kita.  Kita berbudi, kita jugak boleh, kita berbudi 
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kita akan merasa, kalau kita tak berbudi, jangan harap kita tak akan 

merasa.  Ini dia punya pepatah yang kita rasakan. 

 

Dan lagi rendah kita, lagi hebat orang akan sokong kita.  Tapi kalau kita 

rasa kita datang dengan kehebatan kita, orang akan tolak.  Itu yang 

pandangan saya, kalau boleh lepas ini kita seru kepada semua 

termasuk saya sendirilah, kita akan turun ke bawah, kita jumpa rakyat, 

kita majukan apa saja pembangunan, dan inshaa Allah, kita bangunkan 

negeri dan inshaa Allah, kita bangunkan negara kita Malaysia.  

Asssalamualaikum WBT. 

  

 

YB Yang Dipertua Dewan: Yang Amat Berhormat. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Terima kasih Yang Dipertua, terima kasih atas 

ucapan penangguhan daripada Yang berhormat Palong mengenai 

FELDA, rasa sudah dijawab ham, dijawab.  Berhubung dengan geran 

pecah-pecah tu, kita sedia maklum, hanya kawasan yang diusahakan 

akan mendapat bantuan tersebut ya.  Kalau tak diusahakan, mana kita 

nak bagi ya. 

 

Mengenai kehadiran Menteri Ekonomi, saya tak berada ketika itu, saya 

berada di luar negara untuk lawatan, mendapatkan pelaburan.  Dan 

Menteri Ekonomi, 44, ini kita sedia maklum bahawa pada pagi tersebut 

ada diadakan program, ada diadakan program kepimpin, seminar 

kepimpinan melibatkan peneroka setiap rancangan di Negeri Sembilan.  

Kita gunakan bas untuk kurangkan masalah parking, di samping itu 

juga keselamatan juga menjadi tanggungjawab pengurusan.  Jadi saya 

rasa tak ada masalah.  Kita tak buat jamuan raya besar-besar macam 

tahun dulu-dulu ya.  Mintak maaflah, nanti kalau ada rezeki, inshaa 

Allah, ya, kita boleh buat. 

 

Okay, mengenai Dataran Felda, itu peruntukan di bawah Kerajaan, di 

bawah FELDA.  Mengenai cerita-cerita itu biasalah, orang politik, biasa 

akan bercerita, walaupun baik, dia akan cerita yang buruk, ya.  Jadi kita 

harap bahawa akan ubahlah, ini kita ada masa untuk membangunkan 

negeri.  Penyelaras DUN Palong, wakilkan kerani, saya akan lihat.  

Kelestarian hidup luar bandar, hutang negara, saya dah jawab dah hari 

tu.  Bursa Saham Negara, walaupun kita tahu bahawa seluruh negara 

sebenarnya, seluruh dunia menghadapi masalah ini, dan saya telah 

jawab perkara ini. 

 

Seterusnya berhubung dengan, Chembong, kebakaran 2 rumah di 

Chembong, inshaa Allah kita akan melihat semula, baik pulih rumah di 



 

558/560 Penyata DUNNS (Perasmian) April 2019  - 558 - 

Rembau, Kampung Selama, saya harap dapat dimaklumkan alamat ni, 

kita lihat semula.  P56 alhamdulillah, adolah ya, alhamdulillah ado, 

masa saya, satu sen pun saya tak dapat, ya. 

 

Seri Menanti, pengangguran, PTPTN, regim harga barang, ibu tunggal, 

fungsi Jawatankuasa Pilihan ya.  Kita sedia maklum ya.  Pengangguran, 

kita tahun lepas saja kita di Negeri Sembilan kita sediakan 3,300 

peluang pekerjaan di Negeri Sembilan.  Kalau dibandingkan pada tahun 

sebelumnya hanya 2,000 lebih.  PTPTN ini masih dalam kajian.  Regim 

harga barang, ibu tunggal fungsi Jawatankuasa apa, Pilihan ya.  Haa itu 

tak ada pun cadangan apa-apa, dah siap rumah baru pahat berbunyi ya.  

Ini masalah jugak, ya. 

 

Mengenai Badan Eksekutif, Bukan Eksekutif.  Memang kita asingkan ya.  

Cuma sebagai penjawat awam, kena faham, mereka kena faham 

bahawa Kerajaan hari ini harus mereka buat kerja secara profesional.  

Kenaikan elaun Penghulu Luak ya, patut cadangkan, ini cadang dulu 

lagi, ya.  Kita hanya tambah.  Patut dahulu kalau cadangkan, saya rasa 

lebih baik ya.  Mungkin ketika itu tak terfikir, sekarang baru teraso 

apabila kita berado sebagai pembangkang.  Tapi inshaa Allah, kita lihat 

bagaimana keperluan ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: Dato’, Dato’ Yang Dipertua, saya mencelah sikit.  

Untuk ni, elaun, di dalam Kerajaan dahulu memang kita ada 

perancangan.  Kita ada rangkakan ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Okay, alhamdulillah. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. oleh pihak Muzium.  Dan diteruskan pada zaman 

sekarang.  Jadi ….. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Sebenarnya ….. 

 

 

YB ADUN Gemas: ….. tak ada sebab mengatakan bahawa dulu tak ada, 

ura-ura nak menambahkan elaun tu, ya.  Terima kasih. 

 

 

YAB ADUN Sikamat: Cuma dulu lambat sangat ya.  Kalau kata Kerajaan 

sekarang lambat, Kerajaan dulu lagi lambat ya.  Berapa puluh tahun 

baru nak naik.  Kita terus naik. 
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Lebuh raya Kuala Pilah, kita inshaa Allah kita akan naikkan.  Jalan 

Seremban – Kuala Pilah dalam rancangan untuk dinaik taraf dengan 

membina lorong memotong untuk Rancangan Malaysia 11 tahun 2021, 

projek ini merupakan keutamaan Kerajaan Negeri Sembilan, inshaa 

Allah.  Lebuh raya itu kita akan bincangkan. 

 

Lagi, mengenai EXCO, saya dah jawab.  Penjaja di Rembau, unit khemah 

disita kerana khemah dan meja ditinggalkan oleh penjaja berlesen yang 

bergerak ya.  Kita dah kompaun 200.00 ringgit dan mereka dah mula 

berniaga semula dengan syarat mereka mematuhi syarat-syarat lesen, 

iaitu selepas berniaga kena kemas, ya, itu kita nak, kita tak naklah kita 

nak pergi ke negara maju,  tetapi kita masih selerak sana, selerak sini 

ya.  Jadi, harapan kita begitu. 

 

Dan di samping itu juga, mengenai apa, slogan “Saya yang menjalankan 

amanah”.  Cadangan ini sebenarnya dicadangkan oleh penjawat awam 

ketika pertemuan dengan Yang Amat Berhormat Perdana Menteri kita 

apabila ada di antara peserta ataupun penjawat awam ya, yang 

mencadangkan perkara tersebut, dan terus diterima oleh Kerajaan 

yang ada pada hari ini sebagai satu moto kita iaitu “Saya yang 

menjalankan amanah”.  Jadi tidak ada masalah.  Bukannya daripada 

Kerajaan tetapi pada penjawat awam itu sendiri. 

 

Jadi, saya rasa itu saja Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua, saya rasa 

terima kasih, mengucapkan ribuan terima kasih kepada seluruh de, ahli 

Dewan yang hadir, yang telah bersidang selama 5 hari.  Dan ribuan 

terima kasih kepada Yang Berhormat Dato’ Yang Dipertua kerana 

menjalankan tanggungjawab dengan penuh baik.  Dan terima kasih juga 

kepada Timbalan Speaker yang menjalankan tugas.  Dan seluruh 

anggota kerajaan yang telah pun memberikan kerjasama sepanjang 5 

hari, dan saya ucapkan ribuan terima kasih. 

 

Dan semoga kita dapat menyambut Ramadan ini dengan penuh 

ketenangan, penuh kerahmatan dan sentiasa dalam rahmat dari Allah 

SWT.  Dan semoga Ramadan ini merupakan Ramadan yang kita akan 

mendapat keampunan daripada Allah SWT.  Saya sekali lagi 

mengucapkan ampun maaf kepada semua dan jika ada berlaku 

kesilapan dan saya harap bahawa kita sentiasa ingin melihat bahawa 

negeri ini sentiasa maju pada masa akan datang.  Sekian, terima kasih. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Terima kasih Yang Amat Berhormat Dato’ 

Seri Aminuddin Harun, selaku Menteri Besar Negeri Sembilan.  Saya 

nak ucapkan terima kasih kepada semua Ahli-ahli Yang Berhormat 

yang telah mengambil bahagian dalam persidangan ini.  Dan saya juga 
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mohon kemaafan sepanjang saya mengendalikan persidangan ni, jika 

ada kekurangan.  Dan inshaa Allah kita akan perbaiki dalam masa akan 

datang.  Dan saya juga nak ucapkan selamat berpuasa, inshaa Allah, 

dalam minggu depan kita berpuasa. 

 

 

YB ADUN Seri Menanti: Pantun Dato’, pantun. 

 

 

YB Yang Dipertua Dewan: Haa pantun?  Cukuplah, kang kena jawab 

pulak kang. cukup.  Tak apa.  Jadi ucapkan selamat berpuasa, dan 

inshaa Allah saya doakan tuan-tuan panjang umur, sihat tubuh badan, 

murah rezeki, dan inshaa Allah tahun ni dapat kita maknanya berhari 

raya bersama, inshaa Allah.  Dan saya jugak nak ucapkan terima kasih 

kepada pegawai-pegawai kerajaan, Ketua-ketua Jabatan yang hadir 

selama 5 hari ini, yang, yang dapat membantulah bersama untuk 

memperlicinkan persidangan kita.  Jadi akhir kalam, saya nak ucapkan 

selamat berjaya, sekian, wabillahitaufik walhidayah assalamualaikum 

WBT.  Saya tangguhkan persidangan ini. 

 

[Persidangan Dewan ditangguhkan pada jam 5.25 petang] 

 

 
 

 


